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Αθήνα, σήµερα στις 8 Ιουλίου 2023, ηµέρα Σάββατο και ώρα
9.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων
της Κυβέρνησης και ψηφοφορία για την παροχή ψήφου εµπιστο-
σύνης της Bουλής προς αυτή.

Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών της τρίτης ηµέ-
ρας. Να υπενθυµίσουµε στο σηµείο αυτό ότι η τήρηση του χρό-
νου οµιλίας από όλους

-Βουλευτές, Υπουργούς, Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους-
θεωρούµε ότι αποτελεί βασική προϋπόθεση για να µιλήσουν όσο
το δυνατόν περισσότεροι από όλους τους Βουλευτές του κατα-
λόγου.

Περνάµε ευθύς αµέσως στον έκτο κύκλο, µε πρώτο οµιλητή -
τον οποίον καλούµε στο Βήµα- τον κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη από
τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Ψυχογιός και µετά ο
Υπουργός Παιδείας κ. Πιερρακάκης.

Κύριε Στυλιανίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 25 Ιουνίου η Νέα Δηµοκρα-

τία πέτυχε µια σηµαντική εκλογικά, κρίσιµη πολιτικά και καθορι-
στική εθνικά νίκη η οποία πιστώνεται στις γρήγορες και τολµηρές
αποφάσεις του Πρωθυπουργού κατά την προηγούµενη περίοδο
των συνδυαστικών κρίσεων. Η νίκη αυτή είναι σηµαντική εκλογικά
όχι µόνο λόγω της εντυπωσιακής διαφοράς από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, αλλά και λόγω της ήττας που υπέστη η ιδεοληψία
και ο λαϊκισµός µιας περίεργης Αριστεράς που ακόµα αναζητά
τον βηµατισµό της στα µονοπάτια του χθες.

Κρίσιµη πολιτικά χαρακτηρίζω τη νίκη µας διότι αναµφισβήτητα
απαιτεί µια πολύ λεπτή µετεκλογική διαχείριση. Μπορεί να ανέ-
δειξε έναν ισχυρό κεντροδεξιό πόλο, ωστόσο πολυδιέσπασε την
Κεντροαριστερά µε συνέπεια να µην υπάρχει άλλος ισχυρός
πόλος, γεγονός που δηµιουργεί µια επικίνδυνη ανισορροπία στο
δηµοκρατικό πολιτικό µας σύστηµα και διαµορφώνει ένα πρωτό-
γνωρο σκηνικό πολυφωνίας που ακόµα είναι αδιευκρίνιστο αν θα
οδηγήσει σε συνθέσεις ή σε χάος. 

Η αυτοπαγίδευση του ΣΥΡΙΖΑ στην απλή αναλογική απείλησε
τη σταθερότητα και διαµόρφωσε µια πολυσυµµετοχική Βουλή
όπου ευχή και αγωνία όλων µας είναι να µην οδηγήσει σε ακρό-

τητες και ακτιβισµούς για δεκαπέντε δευτερόλεπτα τηλεοπτικής
παρουσίας ή σε εκατέρωθεν εξτρεµισµούς που θα εµποδίσουν
τις συγκλίσεις και την εφαρµογή υπεύθυνων πολιτικών και δηµι-
ουργικών εθνικών συναινέσεων.

Τέλος, η νίκη µας είναι καθοριστική εθνικά διότι κατακτήθηκε
µέσα από µια ατζέντα διακυβέρνησης και αντιπαράθεσης που την
προσδιόρισαν κυρίαρχα τα εθνικά θέµατα, όπως η εργαλειοποί-
ηση του µεταναστευτικού στον Έβρο, οι ελληνοτουρκικές διαφο-
ρές και τα εξοπλιστικά προγράµµατα και εντέλει η αντιπαράθεση
για τη µουσουλµανική µειονότητα της Θράκης.

Η ιδιαίτερη πατρίδα µου, η Ροδόπη, σχεδόν µονοπώλησε την
ατζέντα του δεύτερου κύκλου των εκλογών. Ο Πρωθυπουργός
µε µια καταγγελτική του δήλωση για παρέµβαση ξένων κέντρων
και απόπειρα χειραγώγησης µέρους της µουσουλµανικής µει-
ονότητας στη Θράκη τράβηξε δηµόσια την κουρτίνα, αναδεικνύο-
ντας φαινόµενα διακοµµατικά και διαχρονικά, τα οποία αντιµε-
τωπίζουµε στην ακριτική περιφέρεια όπου συχνά νιώθω προεκλο-
γικά να έχω απέναντί µου όχι µια άλλη υποψηφιότητα ή ένα άλλο
κόµµα, αλλά ένα άλλο κράτος.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης έστειλε µε αυτό τον τρόπο µηνύµατα
µε πολλαπλούς αποδέκτες: Προς την Τουρκία να σέβεται τη Συν-
θήκη της Λωζάνης και να µην παρεµβαίνει στα εσωτερικά µας.
Προς τους παρεµβατικούς κρατικούς και παρακρατικούς µηχα-
νισµούς εξέφρασε την αποφασιστικότητα της Ελλάδας να προ-
ασπιστεί την ελευθερία συνείδησης των Ελλήνων µουσουλµάνων
και να υπερασπιστεί το µοντέλο ανοιχτής δηµοκρατικής κοινω-
νίας που όλοι µαζί, χριστιανοί και µουσουλµάνοι, οικοδοµήσαµε
στη Θράκη µετά τη Μεταπολίτευση. Προς τα πολιτικά κόµµατα
και τους τοπικούς, πολιτικούς και αυτοδιοικητικούς παράγοντες
όλων των πλευρών έγιναν -νοµίζω- ξεκάθαρα, πρώτον, η ανάγκη
εθνικής συνεννόησης και δεύτερον, η υποχρέωσή τους να µην
βάζουν ενδιάµεσους στην επαφή τους µε τους πολίτες της µου-
σουλµανικής µειονότητας.

Επειδή σήµερα συζητούµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της
Κυβέρνησης νιώθω την ανάγκη να κάνω κάποιες κρίσιµες επιση-
µάνσεις. Για να µη θεωρηθούν προεκλογικά πυροτεχνήµατα όλα
αυτά τα τολµηρά που διατυπώθηκαν την 25η Ιουνίου για τη Θράκη
και τη Ροδόπη, πρέπει να µετεξελιχθούν σε εφαρµόσιµες πολιτι-
κές που θα αντιµετωπίζουν αποτελεσµατικά τον τουρκικό αναθε-
ωρητισµό, τον ξένο και ντόπιο εθνικισµό και θα προασπίζουν το
ελληνοευρωπαϊκό µοντέλο ανοιχτής κοινωνίας που όλοι µαζί θε-
µελιώσαµε.

Η Κυβέρνηση έχει χρέος να ενισχύσει δηµογραφικά τη Θράκη,
να την απογειώσει αναπτυξιακά και να τη θωρακίσει αµυντικά.
Αυτό πρακτικά µπορεί να γίνει, κύριε Υπουργέ, µε την ενίσχυση
του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου και την ανάδειξή του σε τρίτο
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πανεπιστήµιο της χώρας, όπως δεσµεύτηκε προεκλογικά ο Πρω-
θυπουργός σε αριθµό φοιτητών, καθηγητών, ερευνητών, σε µέ-
γεθος πιστώσεων, σε ανάλογες υποδοµές, µε νέες σχολές, όπως
η Εργοθεραπεία της Κοµοτηνής που ενώ εξαγγέλθηκε προεκλο-
γικά από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό ακόµα δεν έχει υλοποιηθεί,
µε την ένωση των τµηµάτων της Καβάλας, του Έβρου και της
Δράµας και τη µεταφορά από το Διεθνές Πανεπιστήµιο στο Δη-
µοκρίτειο και φυσικά µε τη λειτουργία της Ψυχολογίας στο Διδυ-
µότειχο.

Αυτό επίσης σηµαίνει άµεση κατασκευή του φράγµατος του
Ιάσµου στη Ροδόπη και άλλων έργων υδροοικονοµίας που θα
προστατεύσουν το οικοσύστηµα από την υφαλµύρωση και θα ενι-
σχύσουν πρακτικά τους αγρότες µας, τους κτηνοτρόφους µας
και τους αλιείς µας που είναι εκτεθειµένοι στους κινδύνους και
τις απειλές του αλιευτικού στόλου της Τουρκίας που αυθαιρετεί
στα διεθνή του βορείου Αιγαίου. 

Αυτό επίσης σηµαίνει ενίσχυση τις προσπάθειες να καταστεί η
περιοχή µας ένας ελκυστικός, διεθνής επενδυτικός προορισµός,
µε ουσιαστικά και όχι επικοινωνιακά κίνητρα και αναγνώριση του
ρόλου της Θράκης ως εγγυητή ενεργειακής ασφάλειας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µε τους αγωγούς να διέρχονται από αυτόν,
µε το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης που οδηγεί -σπάζοντας, κά-
νοντας bypass στο τουρκικό µονοπώλιο των Στενών- σε δεκαο-
κτώ εναλλακτικές ενεργειακές αγορές.

Η Κυβέρνηση, τέλος, οφείλει να καταστήσει τη Θράκη τουρι-
στικό προορισµό. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε κατασκευάσει τον
κάθετο άξονα, να διέρχονται από αυτόν ένα εκατοµµύριο εννια-
κόσιες χιλιάδες ΙΧ και να µην επιτρέπονται τα λεωφορεία, να µην
υπάρχουν οι απαιτούµενες υπηρεσιακές και κτηριακές υποδοµές.
Είναι αδιανόητο να διαθέτουµε ένα µοναδικό διεθνώς ιστορικό,
φυσικό, οικολογικό, γεωλογικό και πολιτιστικό πάρκο και να είναι
αναξιοποίητη πλήρως η ακτογραµµή εκατοντάδων χιλιοµέτρων
και η οροσειρά της Ροδόπης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µένα µετά από τόσα χρόνια
κυβερνητικής και κοινοβουλευτικής εµπειρίας οι προγραµµατικές
δηλώσεις της Κυβέρνησης είναι το πιο κρίσιµο στοίχηµα, γιατί σε
αυτή τη συζήτηση πρέπει να µετεξελίσσεται ο προεκλογικός της
λόγος σε πολιτική δέσµευση και πράξη. Η πλειοψηφία σε αυτήν
τη συνεδρίαση αναµετράται µε την αλήθεια και τη συνέπεια και
έχει την ευκαιρία να κερδίσει µόνιµα την εµπιστοσύνη του λαού.
Η σύνθεση αυτής της Κυβέρνησης, όπως και της κάθε κυβέρνη-
σης, αποτελεί κατά το Σύνταγµα απόφαση αποκλειστικά του ίδιου
του Πρωθυπουργού µε βάση τις επιλογές και τις προτεραιότητες
που αυτός έχει κάνει µετά την ισχυρή νοµιµοποίησή του από τον
λαό.

Επειδή όµως κι εµείς είµαστε Βουλευτές, ψηφιζόµαστε από τον
ίδιο λαό, έχουµε χρέος από αυτό το Βήµα σε αυτό τον λαό να λο-
γοδοτούµε. Απευθυνόµενος, λοιπόν, στους συµπατριώτες µου
της βορείου Ελλάδος, ιδιαίτερα στους Μακεδόνες και της Θρά-
κης, θέλω να τους διαβεβαιώσω ότι παρ’ ότι το κέντρο βάρους
του κυβερνητικού σχηµατισµού σαφώς γέρνει υπέρ του νότου
και της Αθήνας, είµαι βέβαιος ότι ο αυστηρός και στοχευµένος
προγραµµατισµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη προβλέπει και θα
υλοποιήσει µε αποτελεσµατικότητα όλες τις προτεραιότητες για
τις οποίες προεκλογικά δεσµεύτηκε. Σε κάθε περίπτωση η ενεργή
δική µας κοινοβουλευτική παρουσία θα παρακολουθεί συστηµα-
τικά το έργο αυτής της Κυβέρνησης και θα στηρίζει την προσπά-
θεια του Πρωθυπουργού. Άλλωστε έχουµε αποδείξει ότι δικό µας
κίνητρο δεν είναι οι καρέκλες της εξουσίας, αλλά η προσφορά
στην παράταξη µέσα στην οποία γεννηθήκαµε και µεγαλώσαµε,
η προσφορά στον τόπο, η προσφορά στην πατρίδα µας.

Για τους λόγους αυτούς στηρίζω τις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριοι Υπουργοί, θα

ξεκινήσω την οµιλία µου, καθώς είναι η πρώτη στην περίοδο που
διανύουµε, ευχαριστώντας από καρδιάς τους πολίτες της Κοριν-
θίας που στήριξαν τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και εµένα

προσωπικά, στέλνοντάς µε για άλλη µία φορά στη Βουλή και ανα-
θέτοντάς µου την ύψιστη ευθύνη και το ύψιστο καθήκον να τους
εκπροσωπήσω, αλλά και να αγωνιστώ για τα δικαιώµατα και τις
ανάγκες τους. 

Θέλω επίσης να ευχαριστήσω τον Αλέξη Τσίπρα και εγώ από
την πλευρά µου γι’ αυτήν τη µεγάλη πορεία στο κόµµα µας όλα
αυτά τα χρόνια. Τον θυµάµαι από τότε που τον είχα γραµµατέα
στη νεολαία του Συνασπισµού είκοσι χρόνια πριν µέχρι την πρώτη
φορά που εξελέγη η Κυβέρνησή µας το 2015. Δώσαµε πολύ µε-
γάλες µάχες, καταφέραµε να πετύχουµε νίκες προς όφελος των
πολλών, αλλά και της κοινωνικής πλειοψηφίας και της χώρας.
Υπήρξαν και ήττες και λάθη τα οποία καλούµαστε όλοι τώρα συλ-
λογικά, καλούµαστε όλοι πολύ συνειδητά να διορθώσουµε και να
ξαναποκτήσουµε εκείνους τους δεσµούς και την επαφή µε τα κοι-
νωνικά στρώµατα, τις οµάδες και τα κινήµατα που µας στήριζαν
πάντα και για τους οποίους πάντα διαπραγµατευόµασταν και
τους είχαµε στο µυαλό µας. Γι’ αυτό και µέληµά µας ως Αντιπο-
λίτευση, αλλά και ως ένα κόµµα µε πολύ αξιόλογο δυναµικό, το
οποίο έχει στόχο πάντα την κυβέρνηση, είναι να ορθοποδήσει και
να ευηµερήσει το σύνολο της κοινωνίας χωρίς αποκλεισµούς, µε
ένα πλαίσιο προτάσεων και µέτρων που προβάλαµε και στην προ-
εκλογική περίοδο µε βάση το κυβερνητικό µας πρόγραµµα, τις
δικές µας δηλαδή Προγραµµατικές Δηλώσεις σε κάθε κρίσιµο
τοµέα της καθηµερινότητας: 

Στα εργασιακά µε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και τις
τριετίες που αµέσως µόλις αναλάβατε πάλι πάγωσαν, µε ένα ενι-
σχυµένο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας για να µην βλέπουµε σερ-
βιτόρους - κολυµβητές ή να έχουµε αριθµό ρεκόρ στα εργατικά
ατυχήµατα, όπως το τελευταίο διάστηµα, αλλά και µε µια µείωση
της ανεργίας η οποία να είναι ποιοτική, να έχει σχέσεις εργασίας
ισχυρές και συνθήκες εργασίας αξιοπρεπείς και όχι ατοµικές
συµβάσεις, αλλά και µε τον βάσιµο λόγο απόλυσης που προστά-
τευε από τις απολύσεις τους εργαζόµενους, µε την επαναφορά
της δέκατης τρίτης σύνταξης, που εσείς καταργήσατε, και την
απόδοση των αναδροµικών στους συνταξιούχους, µε αναστολή
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας για ακίνητα έως 300 χιλιάδες
ευρώ και µε ένα νέο σχέδιο δικαστικής και εξωδικαστικής προ-
στασίας, µε ρύθµιση οφειλών στα ασφαλιστικά ταµεία και την
εφορία µε εκατόν είκοσι δόσεις πραγµατικές και όχι αυτές που
φέρατε εσείς βάσει των οποίων αποκλείονται οι οκτώ στους δέκα,
σαν αυτές που έγιναν το 2019 και εντάχθηκαν εκατοµµύρια άν-
θρωποι αλλά συνταξιοδοτήθηκαν και κάποιοι οι οποίοι ήταν
εγκλωβισµένοι λόγω οφειλών, προστασία από τις διακοπές ρεύ-
µατος που έχουν γενικευτεί και στους πιο ευάλωτους, αλλά και
σε αυτούς που έχουν αδυναµία πληρωµής.

Στα αγροτικά: Ο Πρωθυπουργός που σε περίπου εβδοµήντα
πέντε λεπτά οµιλίας αφιέρωσε περίπου είκοσι δευτερόλεπτα για
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους, όπως και ο αρµόδιος
Υπουργός, δεν είπαν λέξη για το κόστος παραγωγής που τους
πνίγει, για τις εξευτελιστικές τιµές κρίσιµων προϊόντων και για
την Κορινθία, όπως η σταφίδα ή τα λεµόνια, λέξη για το πώς θα
αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση βασικές και σοβαρές ζηµιές του πε-
ρονόσπορου και της καρπόδεσης που αφορούν και τον νοµό µου,
αλλά και για τον ανασχεδιασµό της νέας ΚΑΠ προς όφελος των
πιο ευάλωτων και ασθενέστερων αγροτών.

Ελάχιστα ειπώθηκαν για την άρδευση και τα προβλήµατα µε
το νερό, για µεγάλα έργα υποδοµής, όπως το φράγµα του Ασω-
πού στην Κορινθία, λέξη για τους εργάτες γης, όπου υπάρχει µε-
γάλη έλλειψη µε δική σας ευθύνη, αλλά και για τις λαϊκές αγορές
που εκχωρούνται και αυτές στις εταιρείες. 

Τι να πει κανείς για την υγεία;
Βασικές µας προτάσεις είναι οι δεκαπέντε χιλιάδες προσλή-

ψεις -όχι αντικαταστάσεις- στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, η ένταξη
στα βαρέα και ανθυγιεινά, η µονιµοποίηση συµβασιούχων οι ο-
ποίοι ανανεώνουν τις συµβάσεις τους εδώ και χρόνια. Είναι πολύ
µεγάλα τα ελλείµµατα σε προσωπικό, υποδοµές και µέσα σε όλες
τις βαθµίδες και στον νοµό µου, από το νοσοκοµείο µέχρι την
πρωτοβάθµια υγεία και το ΕΚΑΒ. Τα φέραµε όλα αυτά στη Βουλή
τα προηγούµενα χρόνια και θα τα ξαναφέρουµε και τώρα µετα-
φέροντας τα αιτήµατα των συλλογικών οργάνων των γιατρών και
των εργαζοµένων οι οποίοι κάνουν υπέρβαση και µε αυταπάρ-
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νηση κρατούν το σύστηµα όρθιο. 
Υποδοµές καταρρέουν εκτός Ταµείου Ανάκαµψης, µε τα κέ-

ντρα υγείας Λουτρακίου, Νεµέας και άλλων περιοχών, που είχαν
ενταχθεί σε χρηµατοδότηση από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και
τώρα αναζητούν εργαλείο στήριξης. Σίγουρα πρέπει να δοθούν
κίνητρα τα οποία θα δίνονται σε νέους επιστήµονες και γιατρούς,
αλλά και άλλους εργαζόµενους για να πάνε και να υπηρετήσουν
το σύστηµα υγείας. 

Όσον αφορά τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες είναι ανα-
γκαία η ελάφρυνσή τους µέσα από χρηµατοδοτικά εργαλεία που
θα τους επιτρέψουν να αντέξουν τον ανταγωνισµό των µεγάλων
αλυσίδων, ανακατεύθυνση και εκεί του Ταµείου Ανάκαµψης και
αναπτυξιακή τράπεζα που θα τους στηρίξει, τη στιγµή που η αγο-
ραστική δύναµη των πολιτών και νοικοκυριών είναι η δεύτερη χα-
µηλότερη σε όλη την Ευρώπη και η ακρίβεια καλπάζει. 

Στις συγκοινωνίες και τις µεταφορές µε την ολοκλήρωση
έργων που σας παραδώσαµε έτοιµα, όπως ο προαστιακός Λου-
τρακίου που ακόµα εκκρεµεί ή ο προαστιακός σιδηρόδροµος και
ο σιδηρόδροµος γενικά µε ενίσχυση στα δροµολόγια, στο προ-
σωπικό, στον εξοπλισµό, σε οργάνωση, σε συστήµατα ασφα-
λείας, αλλά και σε συνδέσεις µε τον αστικό ιστό των πόλεων.
Όραµά µας σίγουρα δεν είναι αυτό που εσείς φέρνετε και συνε-
χίζετε να επιµένετε να το κάνετε, οι ανεµογεννήτριες σε καµένα
των Γερανίων µετά τη µεγάλη πυρκαγιά του 2021 και στη Μικρή
Ζήρια και σε περιοχές «ΝATURA». Αυτό θεωρείτε εσείς ανάπτυξη
και υπερηφανεύεστε.

Μίλησε όµως ο Πρωθυπουργός για την τοξικότητα. Είπε ότι τε-
λείωσε η τοξικότητα. Μα µόλις τώρα ακούσαµε τον κ. Στυλιανίδη
να επαναφέρει το θέµα της Θράκης και της Ροδόπης µε τον πιο
τοξικό τρόπο, αλλά και σε πάρα πολλά άλλα θέµατα η τοξικότητα
ήταν δική σας. Στον εαυτό σας, λοιπόν, απευθύνεστε. 

«Θα χτίσουµε πάνω σε αυτά που οικοδοµήσαµε». Αυτό ερµη-
νεύεται «θα γκρεµίσουµε ό,τι απέµεινε και διασώθηκε µέχρι τώρα
µε στρεβλώσεις του παρελθόντος». Ποιες είναι οι στρεβλώσεις
του παρελθόντος; Τα δηµόσια πανεπιστήµια; Η προστασία της
πρώτης κατοικίας που ο κ. Γεωργιάδης τη χαρακτήρισε ντεµοντέ;
Η ασφάλεια σηµαίνει για εµάς υγεία, παιδεία, ρεύµα και νερό να
είναι κοινωνικά αγαθά, όχι εµπορεύµατα, εργασιακά δικαιώµατα,
τα παιδιά να πηγαίνουν όλα σε παιδικούς σταθµούς, να υπάρχει
δικαίωµα στη στέγη, αλλά στην αστυνόµευση. Τα αστυνοµικά
τµήµατα του νοµού υστερούν πάρα πολύ σε προσωπικό. 

Απαιτείται λοιπόν για εµάς επιστροφή της πολιτικής. Αυτό είναι
το βασικό. Η πολιτική είναι και ήταν πάντα εδώ. Ο κόσµος µπορεί
να µην απογοητεύεται, παρά το γεγονός ότι έχει γονατίσει από
τις πολιτικές φτωχοποίησης της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν είναι
όλοι ίδιοι. Υπάρχει άλλος δρόµος και αυτόν πρέπει να υπηρετή-
σουµε: ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος, ισχυρό κράτος δικαίου, κα-
νόνες στην αγορά που θα ισχύουν για όλους και στήριξη των
επαγγελµατιών και των πιο ευάλωτων για να µην αποδύονται
διαρκώς σε έναν αγώνα επιβίωσης, αλλά και µε µία κοινωνία συ-
µπεριληπτική όπου θα χωρούν πολλοί κόσµοι, χωρίς φωνές µι-
σαλλοδοξίας, ρατσισµού, πατριαρχίας και ξενοφοβίας που έχουν
εµφιλοχωρήσει στη Βουλή -η Κυβέρνηση και στον τοµέα που χει-
ρίστηκα εγώ στο προσφυγικό - µεταναστευτικό απέκλεισε χιλιά-
δες ανθρώπους από την ιθαγένεια που έχουν είκοσι και τριάντα
χρόνια στη χώρα, ζουν και εργάζονται εδώ- είτε µε τον πλήρη σε-
βασµό που απαιτείται στο Διεθνές Δίκαιο και την ανθρώπινη ζωή
είτε µε τη διεκδίκηση στην Ευρώπη για το βάρος που της αναλο-
γεί µε την κοινωνική ένταξη και όχι βέβαια -επειδή βλέπω και τον
κ. Μηταράκη- µε «πάρτι» απευθείας αναθέσεων, µετακλητών και
απολύσεις στο πεδίο. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
απέδειξε ότι η πολιτική µπορεί να επιστρέψει βγάζοντας τη χώρα
από τα µνηµόνια, αφήνοντας αποθεµατικό, κρατώντας την κοι-
νωνία όρθια και ρυθµίζοντας το χρέος, αλλά και φέρνοντας
πολλά προοδευτικά νοµοσχέδια τα οποία ευθυγράµµισαν τη
χώρα και αναγνωρίστηκαν από το Συµβούλιο της Ευρώπης και
άλλους. 

Εµείς είµαστε αυτοί που, παρά το γεγονός ότι υπάρχει ψευδαί-
σθηση από εσάς και κάποιους άλλους ότι µπορεί να διαλυθεί ο
ΣΥΡΙΖΑ ή ότι το 40% που πήρατε έλυσε τα προβλήµατα και δεν

µπορούµε να µιλάµε γι’ αυτά, µέσα και έξω από τη Βουλή δεν θα
επιτρέψουµε να κάνετε την κοινωνική πλειοψηφία αόρατη γιατί
παίρνετε και τα συνθήµατά µας εσχάτως. Δεν θα το επιτρέψουµε
διότι όλοι γνωρίζουν ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι βάζουν πάνω από
τα κέρδη και τις ζηµιές τις ανθρώπινες ζωές και αυτό θα κάνουµε
και το επόµενο διάστηµα. 

Με αυτές τις σκέψεις καταψηφίζουµε τις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις της Κυβέρνησης και θα κάνουµε τα πάντα, θα δώσουµε
µάχη µέσα και έξω από τη Βουλή για να κρατηθεί η κοινωνία
όρθια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, τον κ. Πιερρακάκη και συνεχίζουµε µε τον κατάλογο οµι-
λητών.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε όλοι µε την παρα-
τήρηση πως η παιδεία κρίνει το µέλλον της πατρίδας και είναι τέ-
τοιες οι παγκόσµιες αλλαγές που συντελούνται γύρω µας, τεχνο-
λογικές, δηµογραφικές, γεωπολιτικές που τα γεγονότα έχουν πια
πυκνώσει θεαµατικά, οι ταχύτητες διαρκώς µεγαλώνουν. Στην
παιδεία είναι που θα κριθούν όλα για τις επόµενες δεκαετίες. 

Στο πλαίσιο αυτό πρέπει να βρισκόµαστε σε διαρκή κίνηση, η
οποία όµως χαρακτηρίζεται από τέσσερις βασικές παραδοχές: 

Πρώτον, οι όποιες αλλαγές πρέπει να αντιλαµβάνονται την παι-
δεία ως τον µεγαλύτερο µηχανισµό µείωσης ανισοτήτων στην
ιστορία, έναν µηχανισµό που είναι ορατός στις οικογενειακές µας
φωτογραφίες οι οποίες αποτυπώνουν την εξέλιξη της µεταπολε-
µικής Ελλάδας. Κάθε µεταρρύθµιση αλλά και κάθε µικρή αλλαγή
πρέπει να αντιλαµβάνεται και να έχει ως στόχο να κάνει πιο δυ-
νατό αυτό τον µηχανισµό.

Δεύτερον, ότι καλώς είµαστε οπαδοί των µεγάλων αλλαγών,
αλλά κυρίως πρέπει να είµαστε οπαδοί των µικρών και πολλών
καθηµερινών αλλαγών, που αθροιζόµενες συνιστούν διαρκή µε-
ταρρύθµιση και έχουν µεγάλη αποτελεσµατικότητα, που όλες
µαζί βελτιώνουν τη ζωή των µαθητών, εκπαιδευτικών και γονέων.
Κάθε µέρα µια µικρή αλλαγή. 

Τρίτον, ότι παρ’ ότι ορισµένες µεταρρυθµίσεις ήταν ιστορικά
καταλυτικές και καθοριστικές στην εκπαίδευση, η εκπαίδευση δεν
είναι µόνο η ιστορία των µεταρρυθµίσεων. Εκπαίδευση σηµαίνει
µόχθος και πράξη των εκπαιδευτικών και των µαθητών και των
φοιτητών. 

Τέταρτον, ότι οφείλουµε να αντιληφθούµε -όλες οι πολιτικές
δυνάµεις- ότι η κοινωνία πια έχει αλλάξει, ότι η χώρα έχει ωριµά-
σει και ότι οι συγκρούσεις για τα αυτονόητα είναι εν τέλει εκείνες
που γεννούν πολιτικό κόστος για εκείνους που τις προκαλούν.
Θα έλεγα µάλιστα ότι οι συγκρούσεις στην παιδεία µοιάζουν εν
πολλοίς µε την υπερχρέωση της χώρας: γίνονται σήµερα, πλη-
ρώνονται ακριβά αργότερα. 

Το κεκτηµένο της συναίνεσης στον νόµο Διαµαντοπούλου
αντανακλά το πνεύµα που ο ελληνικός λαός επιθυµεί να δει συ-
νολικά στην παιδεία από το πολιτικό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι, οι αλλαγές που συνέβησαν τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια στην παιδεία από τη Νίκη Κεραµέως και την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου ήταν πολλές: διετές νηπιαγωγείο, εργα-
στήρια δεξιοτήτων, διπλασιασµός των πρότυπων και πειραµατι-
κών σχολείων, είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµοί µόνιµων εκπαι-
δευτικών µετά από δώδεκα χρόνια, αξιολόγηση, τράπεζα θεµά-
των, χρονική επέκταση και ποιοτική αναβάθµιση του ολοήµερου,
πολιτικές συµπερίληψης, ελάχιστη βάση εισαγωγής, χρηµατοδό-
τηση των ΑΕΙ και µε ποιοτικά κριτήρια, επένδυση σε τεχνολογικό
εξοπλισµό σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. 

Στο Υπουργείο Παιδείας, µαζί µε τις Υφυπουργούς κκ. Μακρή
και Μιχαηλίδου, χτίζουµε πάνω στο πυκνό έργο που πραγµατο-
ποιήθηκε την προηγούµενη τετραετία και που µας επιτρέπει να
θέσουµε τον πήχη ακόµα πιο ψηλά. Αυτό άλλωστε αποτελεί και
την πιο σωστή ερµηνεία του αποτελέσµατος των πρόσφατων
εθνικών εκλογών. Η ελληνική κοινωνία είναι που θέλει να πατή-
σουµε το γκάζι και όχι το φρένο και θα το κάνουµε.
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Να ξεκινήσω λέγοντας ότι σε ό,τι αφορά τον αθλητισµό, έχει
ήδη µιλήσει ο Γιάννης Οικονόµου, θα είναι αποκλειστική του αρ-
µοδιότητα ως Αναπληρωτή Υπουργού και έχει ήδη θέσει το πλαί-
σιο στο οποίο θα κινηθούµε, αλλά αναφορικά µε τα θέµατα τα
οποία άπτονται των δικών µας αρµοδιοτήτων, θα ήθελα να ξεκι-
νήσω δίνοντας έµφαση στην προσχολική αγωγή. 

Το όραµα µιας προσχολικής αγωγής µέχρι το έκτο έτος της
ηλικίας αντιµετωπίζεται µε ενιαίο τρόπο στις περισσότερες
χώρες της Ευρώπης. Σύµφωνα µε έρευνες, η επένδυση στην
προσχολική αγωγή είναι η µεγαλύτερη επένδυση που µπορεί να
κάνει µια κοινωνία, σε σχέση µε κάθε άλλη εκπαιδευτική βαθµίδα.
Στην Ελλάδα συναντάµε µέχρι σήµερα κατακερµατισµό αυτών
των αρµοδιοτήτων. Η Κυβέρνηση επιλέγει την άρση της πολυδιά-
σπασης αυτής υπό το Υπουργείο Παιδείας, ώστε να δοθεί στην
προσχολική αγωγή ενιαία κατεύθυνση. 

Ο στόχος είναι η ανάπτυξη κοινού εκπαιδευτικού προγράµµα-
τος, η αύξηση της συµµετοχής στην προσχολική αγωγή και υπο-
γραµµίζουµε και την έγκαιρη ανίχνευση αναπτυξιακών προκλή-
σεων στα παιδιά, µε στόχο την έγκαιρη παρέµβαση. 

Ειδικά αναφερόµενος στις ενέργειες στις οποίες προχωρούµε
στην ειδική αγωγή, δηµιουργούµε προγράµµατα σπουδών για τις
σχολικές υποδοµές ειδικής αγωγής κατάλληλα σταθµισµένες ως
προς το είδος των ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών. Ταυτόχρονα,
θα προωθήσουµε νόµο πλαίσιο για την ειδική αγωγή συνολικά
που θα περιλαµβάνει και την αναµόρφωση της παράλληλης στή-
ριξης. 

Και εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι η ειδική αγωγή αποτελεί για
εµάς ένα ευρύτερο πρότυπο, µας διδάσκει το πώς πρέπει να είναι
η εκπαίδευση συνολικά, γιατί όλα τα παιδιά είναι µοναδικά, όλα
τα παιδιά χρειάζονται ειδική προσοχή, ειδικό ενδιαφέρον και κυ-
ριολεκτικά ειδική αγωγή. Θα έλεγα ότι ο στόχος της εκπαίδευσης
συνολικότερα, ο στόχος της παιδείας, είναι να µας κάνει να ανα-
καλύπτουµε και να αποκαλύπτουµε την καλύτερη δυνατή εκδοχή
του εαυτού µας. 

Στα σχολεία εργαζόµαστε για να κάνουµε πράξη την ελεύθερη
επιλογή σχολείου. Θέλουµε να υπάρχει η δυνατότητα της κινητι-
κότητας αυτής θεσµικά, πάντα όµως µε συγκεκριµένους κανόνες
και αρχές, µέσα από µια λογική του να κάνουµε τα πράγµατα πιο
απλά όπου µπορούµε.

Εφαρµόζουµε το πολλαπλό βιβλίο, διευρύνουµε την εφαρµογή
του ολοήµερου στις πεντέµισι και επεκτείνουµε την εφαρµογή
του σε νηπιαγωγεία και δηµοτικά σχολεία σε όλη τη χώρα, επε-
κτείνουµε τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία σε εκατόν ογδό-
ντα µέχρι το 2027, διαµορφώνουµε πρόγραµµα για διεθνώς
αναγνωρισµένα πιστοποιητικά γλωσσοµάθειας και ψηφιακών δε-
ξιοτήτων, προωθούµε νέο σύστηµα προσλήψεων για εκπαιδευτι-
κούς µε βάση γραπτό διαγωνισµό υπό την εποπτεία του ΑΣΕΠ,
αναπτύσσουµε ειδικό πρόγραµµα για τον σχολικό εκφοβισµό και
εθνική στρατηγική κατά της βίας των ανηλίκων και φυσικά,
απλουστεύουµε και ψηφιοποιούµε το σύνολο των υπηρεσιών του
Υπουργείου Παιδείας, ώστε να µην ταλαιπωρούνται οι εκπαιδευ-
τικοί, οι µαθητές, οι γονείς.

Ανακοινώνουµε επίσης, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, ένα
εθνικό πρόγραµµα αναβάθµισης των κτηριακών υποδοµών των
σχολείων της χώρας µε βάση τη χαρτογράφηση που πραγµατο-
ποιεί αυτήν τη στιγµή το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας και
τέλος, προβαίνουµε στην ψηφιοποίηση όλου του εκπαιδευτικού
περιεχοµένου από την Α’ Δηµοτικού µέχρι την Γ’ Λυκείου µε τη
συµµετοχή εκπαιδευτικών, µε στόχο αυτό να είναι προσβάσιµο
από κάθε µαθητή της χώρας. 

Φυσικά επιστρέφουµε στην κανονικότητα σταδιακά ως προς
τη στελέχωση των σχολικών µονάδων, µε προσωπικό αυξανόµενα
µόνιµο, µε τέσσερις έως πέντε χιλιάδες νέες προσλήψεις τον
χρόνο, ενώ βελτιώνουµε τις απολαβές των εκπαιδευτικών µας,
στο πλαίσιο των αυξήσεων των δηµοσίων υπαλλήλων που ανέ-
φερε ο Πρωθυπουργός προχθές. 

Η κρίσιµη υποδοµή του εκπαιδευτικού µας συστήµατος είναι
οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί. Αυτούς θυµόµαστε από τα χρόνια του
σχολείου, πέρα και πάνω από οποιαδήποτε φυσική υποδοµή,
πέρα και πάνω οποιοδήποτε κτήριο, οποιαδήποτε τεχνολογία,
αυτοί είναι που µας διαµόρφωσαν. Οι ανακοινώσεις αναφορικά

µε το µισθολογικό πλαίσιο θα γίνουν από τον αρµόδιο Υπουργό
Οικονοµικών σήµερα και θα εξειδικευτούν ακόµα περισσότερο
στην πορεία.

Επίσης, ανοίγουµε τον διάλογο για το εθνικό απολυτήριο, για
έναν κοινά αποδεκτό τρόπο πρόσβασης στα πανεπιστήµια, συµ-
βατό τόσο µε τις διεθνείς τάσεις όσο και µε το κεκτηµένο των πα-
νελληνίων εξετάσεων. 

Έχουν ήδη επίσης δροµολογηθεί αλλαγές σε εκατόν εξήντα
έξι προγράµµατα σπουδών, αλλαγές που θα συνεχιστούν προς
την ίδια προωθητική κατεύθυνση. Ακριβώς γι’ αυτό δηµιουργούµε
µηχανισµό διαρκών αλλαγών στα προγράµµατα σπουδών, αλλα-
γές προς πολλαπλές κατευθύνσεις από την εισαγωγή του µαθή-
µατος της τεχνητής νοηµοσύνης µέχρι τη θεµελίωση ότι στο
µάθηµα της λογοτεχνίας θα πρέπει να διδάσκονται πλήρη βιβλία,
όχι απλά αποσπάσµατα, ότι στα αρχαία ελληνικά και τη γλώσσα
µπορούµε να γίνουµε ακόµα πιο καινοτόµοι στις µεθόδους διδα-
σκαλίας και ότι πρέπει να ενισχύσουµε την καλλιτεχνική εκπαί-
δευση, µε την τεχνολογία να δρα επικουρικά και όχι κυρίαρχα σε
κάθε µάθηµα, ενώ εγκαθιστούµε ροµποτικά εργαστήρια και δια-
δραστικούς πίνακες σε όλα τα σχολεία. Ο δυισµός αυτός είναι
ακριβώς αυτό που χρειαζόµαστε. Έχουµε ανάγκη τη λογοτεχνική
σκέψη δίπλα στην αλγοριθµική σκέψη. 

Η αξιολόγηση, µε κόπο, µε τις δυσκολίες της πρώτης εφαρµο-
γής µετά από τόσα χρόνια δισταγµών, αποτελεί πλέον κεκτηµένο
της ελληνικής εκπαίδευσης -θα προσθέσω και αίτηµα της ελλη-
νικής κοινωνίας- και ακόµα και οι πιο διστακτικοί αποκτούν εµπι-
στοσύνη στην αξία της αξιολόγησης, στην προσπάθεια συνεχούς
βελτίωσης και ενδυνάµωσης του εκπαιδευτικού µας συστήµατος.
Πρέπει και θα συνεχίσουµε σε αυτή την πορεία, µε τη συµµετοχή
των εκπαιδευτικών και τις προτάσεις τους σε απλούστευση, βελ-
τιώσεις και ψηφιακό εκσυγχρονισµό των σχετικών διαδικασιών. 

Και φυσικά, επιτρέψτε µου να πω το αυτονόητο. Οι πρώτοι που
αξιολογούνται είναι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας,
που κρίνονται καθηµερινά από την εκπαιδευτική κοινότητα και
την ελληνική κοινωνία -και να το πω σχηµατικά-, που δίνουν, αν
θέλετε, κάθε µέρα εξετάσεις. 

Αποδίδουµε µεγάλη έµφαση στην τεχνική και επαγγελµατική
εκπαίδευση, παρέµβαση που θα εκδηλωθεί µέσω ενός νέου
νόµου πλαισίου που θα δώσει έµφαση στη συνένωση των δυνά-
µεων των ΕΠΑΛ των ΙΕΚ και των εργαστηριακών κέντρων. Στόχος
µας είναι η ανάπτυξη τοπικής κλίµακας και η καλύτερη σύνδεση
αφ’ ενός, µε τις ανάγκες κάθε τοπικής οικονοµίας και κοινωνίας
και αφ’ ετέρου, µε τη νέα πραγµατικότητα που δηµιουργεί η τε-
χνολογία και η πληροφορική σε κάθε κλάδο. 

Κυρίες και κύριοι, στην τριτοβάθµια εκπαίδευση έγιναν πολλά
τα προηγούµενα χρόνια, από τον νέο νόµο πλαίσιο για τα ανώ-
τατα ιδρύµατα µέχρι την αποκατάσταση της πραγµατικής έννοιας
του ασύλου. Η κοινωνία απαιτεί την εδραίωση και την ενδυνά-
µωση του δηµοσίου πανεπιστηµίου ως ενός πραγµατικού ασύλου
ιδεών, όπου οι ιδέες επικρατούν και η βία εξοστρακίζεται. Θα πε-
ριφρουρήσουµε αυτήν την κατάκτηση γιατί συνιστά περιουσία
και επιθυµία του ελληνικού λαού. 

Για να ενισχύσουµε τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα
µας, επενδύουµε στο πλούσιο ανθρώπινο δυναµικό των πανεπι-
στηµίων µας για το οποίο είµαστε βαθιά υπερήφανοι. Αναπτύσ-
σουµε προγράµµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ για
την τριτοβάθµια εκπαίδευση και την έρευνα τα οποία ξεπερνούν
κατά πολύ το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, από βιοµηχανικά διδακτο-
ρικά µέχρι τις συµπράξεις των πανεπιστηµίων µε µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. Εφαρµόζουµε τον νέο νόµο -πλαίσιο στα πανεπι-
στήµια, µε έµφαση στις καινοτοµίες που αυτός εισαγάγει, όπως
για παράδειγµα το ελληνικό erasmus.

Προωθούµε τέλος τη δηµιουργία funds εντός των πανεπιστη-
µίων µε στόχο τη χρηµατοδότηση καινοτόµων ιδεών φοιτητών και
καθηγητών. 

Είναι επίσης γνωστό, και κοµµάτι του προεκλογικού µας προ-
γράµµατος, ότι επιθυµούµε την άρση του καθεστώτος εθνικής
εξαίρεσης σε ό,τι αφορά την ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων.
Πιστεύουµε στην άρση του κρατικού µονοπωλίου στην ανώτατη
εκπαίδευση, όπως ισχύει σε κάθε προηγµένη δηµοκρατία, και για
τον λόγο αυτό θα επιδιώξουµε την αλλαγή του άρθρου 16 στην
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προσεχή συνταγµατική Αναθεώρηση. 
Ταυτόχρονα, όπως ανέφερε ο Πρωθυπουργός, θα διερευνή-

σουµε τη δυνατότητα για σύναψη διακρατικών εκπαιδευτικών
συµφωνιών. Οι συµφωνίες αυτές που δύνανται να γίνουν µε βάση
το άρθρο 28 του Συντάγµατος µπορούν να έχουν ως αποτέλεσµα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα που λειτουργούν σε άλλες χώρες να λει-
τουργήσουν και µέσω παραρτηµάτων επίσηµα στην πατρίδα µας
και να απολαµβάνουν στην Ελλάδα ισοτιµία µε τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια µε βάση, το υπογραµµίζω, αυστηρότατα κριτήρια τα
οποία θα θέσει η ΕΘΑΑΕ. 

Η δυνατότητα που υπάρχει στο πλαίσιο των υφιστάµενων συ-
νταγµατικών δεδοµένων για ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων
είναι κάτι που συζητείται εδώ και χρόνια από ειδικούς στη χώρα
µας. Θα προβούµε στην αξιοποίηση των δυνατοτήτων που µας
δίνει το Σύνταγµα, ώστε να προετοιµάσουµε συµπληρωµατικά το
έδαφος για την αλλαγή του άρθρου 16 χωρίς να χάσουµε ακόµη
περισσότερο χρόνο. Για να το πω τελείως σχηµατικά, δεν µπορεί
η Ελλάδα των δέκα εκατοµµυρίων κατοίκων να έχει περισσότε-
ρους φοιτητές στο εξωτερικό από την Ισπανία των σαράντα έξι
εκατοµµυρίων κατοίκων ή την Αγγλία. Δεν επιτρέπεται η χώρα
µας να µην έχει καταφέρει τουλάχιστον να γίνει περιφερειακό κέ-
ντρο προσέλκυσης ξένων φοιτητών. Μπορούµε καλύτερα και µας
αξίζει να τα πάµε καλύτερα. 

Δύο ακόµα παρατηρήσεις έχω να κάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επενδύουµε επίσης στη Δια Βίου Μάθηση. Υπάρχει χάσµα δε-

ξιοτήτων ειδικά θα πω στην αγορά πληροφορικής. Ανέφερε και
ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του το πρόγραµµα των εκατό χι-
λιάδων Ελλήνων που θα συµµετάσχουν στη Διά Βίου Μάθηση ως
προς την πληροφορική. Θα γίνει σε συνεργασία πολλών Υπουρ-
γείων και µε τον Σύνδεσµο Εταιρειών Πληροφορικής Ελλάδος.
Το χάσµα αυτό είναι περίπου οκτώ χιλιάδες τον χρόνο, άρα θα
πρέπει και µέσω των πανεπιστηµίων και µέσω της Διά Βίου Μά-
θησης να επιδιώξουµε να το καλύψουµε. 

Και τέλος σε ό,τι αφορά την αρµοδιότητα των θρησκευµάτων
θα συνεργαστούµε µε την Εκκλησία, σεβόµενοι τους διακριτούς
θεσµικούς µας ρόλους και θα προβούµε φυσικά και στην κατάρ-
τιση εθνικού σχεδίου δράσης για την καταπολέµηση του αντιση-
µιτισµού. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, κλείνω µε την εξής σκέψη
σε συνάρτηση και µε όσα είχα την ευκαιρία να αναφέρω πριν. Tο
480 π.Χ. απέναντι στον κίνδυνο των Περσών το Μαντείο των Δελ-
φών έδωσε έναν χρησµό, ότι «τα ξύλινα τείχη θα σώσουν την
πόλη». Οι συντηρητικοί Αθηναίοι της εποχής ερµήνευσαν τον
χρησµό κυριολεκτικά, να υψώσουµε ξύλινα τείχη γύρω από την
Ακρόπολη. Ο Θεµιστοκλής όµως επέµεινε ότι τα τείχη έπρεπε να
ερµηνευτούν ως πλοία και ουσιαστικά για να κερδίσει η Αθήνα
τον πόλεµο αυτό έπρεπε να γίνει έξω από τα τείχη της Αθήνας,
και δικαιώθηκε. Και αν, όπως είπε ο Τρικούπης, «η Ελλάδα προ-
ορίζεται να ζήσει και θα ζήσει», οι αναµετρήσεις του σήµερα πρέ-
πει να γίνουν πέρα από τα όρια που προσδιόρισαν οι σκέψεις και
οι πράξεις µας στο παρελθόν, πέρα από τα τείχη που κάποτε ση-
κώσαµε. Η µοίρα της Ελλάδας, η µοίρα του λαού της είναι να
ανοιχτεί στο πέλαγος. Δεν έχουµε απολύτως τίποτα να φοβη-
θούµε. Αυτό είναι το στοίχηµα αυτής της γενιάς, να γίνει πρωτα-
γωνίστρια στα νέα εθνικά άλµατα, και το στοίχηµα αυτό θα το
κερδίσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για µία από τις τρεις
παρεµβάσεις που δικαιούµαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πρώτη παρατήρηση: Ο
κύριος Υπουργός έκανε έναν πολύ ενδιαφέροντα παραλληλισµό
στη σύγκριση µε την παιδεία σε σχέση µε την υπερχρέωση της
χώρας. Βρίσκω πολύ µεγάλο ενδιαφέρον στον παραλληλισµό ει-
δικά όταν γίνεται από την παράταξη η οποία φέρει τη βασική ευ-
θύνη για την υπερχρέωση και τη χρεοκοπία της χώρας και ειδικά

όταν µιλάµε για την πολιτική δύναµη που είναι η πιο χρεοκοπη-
µένη και υπερχρεωµένη πολιτική δύναµη της Ευρώπης. 

Δεύτερη παρατήρηση είναι ότι διάφορα από τα ζητήµατα τα
οποία µπορούµε µε άνεση να συζητάµε και αυτά και τα προηγού-
µενα χρόνια βασίζονται στις κατακτήσεις του 2015 - 2019. Το
2015 - 2019 θεσµοθετήθηκε η δίχρονη προσχολική εκπαίδευση.
Το 2015 - 2019 ενώ πήραµε µια χώρα που λειτουργούσε στον κα-
νόνα «πέντε αποχωρήσεις για µια πρόσληψη» κερδίσαµε να πα-
ραδώσουµε µια χώρα που λειτουργεί στον κανόνα «µία απο-
χώρηση για µία πρόσληψη» και έτσι να γίνουν και είκοσι πέντε χι-
λιάδες προσλήψεις.

Έρχοµαι σε αυτό στο οποίο θα συµφωνήσω µε τον κύριο
Υπουργό, ότι η παιδεία, η εκπαίδευση αποτελεί τον βασικό µηχα-
νισµό µείωσης των ανισοτήτων. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
Το ερώτηµα είναι αν πραγµατικά πιστεύετε ότι µε την πολιτική
που υλοποιείτε µειώνετε ή όχι τις ανισότητες. Γιατί η ελεύθερη
επιλογή σχολείου είναι χρεοκοπηµένη θατσερική επιλογή, είναι
µία επιλογή που όλα τα data, όλα τα στοιχεία έχουν δείξει ότι χρε-
οκόπησε και αύξησε τις ανισότητες. Γιατί η αναθεώρηση του άρ-
θρου 16 και η δηµιουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων δείχνει ακρι-
βώς ότι θέλετε να διαλύσετε τον βασικό µηχανισµό κοινωνικής
κινητικότητας που κατάκτησε η µεταπολεµική Ελλάδα, δηλαδή
το δηµόσιο πανεπιστήµιο, και να πάµε σε σχολές ελίτ, σε σχολεία
ελίτ. Αλλά και κάτι παραπάνω, η αναθεώρηση του άρθρου 16
αργά ή γρήγορα θα σηµαίνει δίδακτρα και στα δηµόσια πανεπι-
στήµια. Θα βρεθούµε να συζητάµε το πρόβληµα το οποίο συζη-
τάει αυτή τη στιγµή η αγγλοσαξονική κοινωνία µε τα φοιτητικά
δάνεια και το φοιτητικό χρέος και όλη τη µεγάλη σύγκρουση που
υπάρχει αυτή τη στιγµή στην Αµερική. 

Έρχοµαι στο τρίτο ζήτηµα που είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
κατά τη γνώµη µας. Είναι σηµαντικό ότι ο νέος Υπουργός Παι-
δείας κάνει µια άρρητη αυτοκριτική για την αποτυχηµένη επιλογή
της πανεπιστηµιακής αστυνοµίας. Αυτή η κεντρική µεταρρύθµιση
ούτε που ακούστηκε σήµερα στις προγραµµατικές άρα και η ίδια
η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται ότι η πανεπιστηµιακή αστυνοµία
χρεοκόπησε.

Τελευταία φράση: Από τον Υπουργό Παιδείας θα περίµενα να
ακούσω µία φράση για την άκρα δεξιά. Σηµαντικό είναι αυτό το
οποίο είπατε για τον αντισηµιτισµό, αλλά σε µια κοινωνία στην
οποία ανεβαίνει η ακροδεξιά, ανεβαίνει ο ρατσισµός, ανεβαίνουν
οι φασιστικές δυνάµεις το να υπάρχει κοινωνιολογία στα σχολεία,
το να έχουµε µια σοβαρή καλλιτεχνική και όχι υποβαθµισµένη
καλλιτεχνική εκπαίδευση, το να µιλάτε για αυτά τα µέτωπα και
από αυτή τη θέση είναι κρίσιµο. 

Δεν µας προκαλεί εντύπωση γιατί η Νέα Δηµοκρατία αποτελεί
τη βασική πολιτική δύναµη που έχει κανονικοποιήσει την άκρα
δεξιά όλο αυτό το διάστηµα είτε µε τον τρόπο που κάνατε τον
προεκλογικό αγώνα, που χαρακτηρίζατε την Αντιπολίτευση ως
εθνική εξαίρεση -χαρακτηριστικό παράδειγµα κανονικοποίησης
του ακροδεξιού λόγου- είτε ακόµα µε παλιότερες εκφράσεις. Και
θυµίζω τον Κυριάκο Μητσοτάκη που έλεγε για τη Βόρεια Μακε-
δονία «ανταλλάξατε τη Μακεδονία µε τις συντάξεις». Αυτές είναι
επιλογές κανονικοποίησης της άκρας δεξιάς και άρα δεν µας
κάνει εντύπωση ότι ούτε και σήµερα σηκώσατε αυτά τα µέτωπα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, συνεχίζουµε

µε τον κατάλογο οµιλητών και καλούµε στο Βήµα τον Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρο Καλαφάτη. Μετά θα πάρει τον
λόγο ο κ. Κουκουλόπουλος

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεµελιώνουµε τις ηµέρες αυτές

τις πολιτικές, τις µεταρρυθµίσεις, τις δράσεις που έχουµε εξαγ-
γείλει και ενέκριναν οι πολίτες. Θεµελιώνουµε τη νέα κυβερνητική
θητεία της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Θεµελιώνουµε το δεύτερο κοµµάτι του δρόµου που
πάει την πατρίδα µας, σταθερά µπροστά ακόµα πιο γρήγορα,
ακόµα πιο ψηλά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική προτεραιότητά µας,
όπως ξεκάθαρα τόνισε ο Πρωθυπουργός, είναι η βελτίωση των
εισοδηµάτων όλων των Ελλήνων. Είναι η αύξηση των µισθών, η
περαιτέρω τόνωση της απασχόλησης και η ενίσχυση της κοινω-
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νικής συνοχής. Από την πρώτη του χρόνου θα έχουµε αύξηση µι-
σθών των δηµοσίων υπαλλήλων καθώς και νέα αύξηση στον κα-
τώτατο µισθό και τις συντάξεις. Συνολικά µέσα στην τετραετία ο
κατώτατος µισθός θα πάει στα 950 ευρώ και ο µέσος µισθός στα
1.500. Παράλληλα θα υπάρξει αύξηση του αφορολογήτου κατά
1.000 ευρώ για οικογένειες που έχουν παιδιά.

Από το ξεκίνηµα της νέας τετραετίας δίνουµε έµφαση στην κοι-
νωνική συνοχή και τη στήριξη της οικογένειας µε τη δηµιουργία
µόνιµου Υπουργείου. Συνεχίζονται και εντείνονται οι δράσεις για
την εναρµόνιση της οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής, τη
στεγαστική πολιτική για νέους, την εφαρµογή προγραµµάτων
στήριξης και απασχόλησης των ατόµων µε αναπηρία, τη βελ-
τίωση της θέσης των γυναικών στην αγορά εργασίας. 

Βάλαµε, ταυτόχρονα στόχο, συνεχίζοντας τις πολιτικές της
πρώτης τετραετίας, να µειώσουµε την ανεργία κάτω από 8% το
2027 µε τη δηµιουργία νέων και καλύτερα αµειβόµενων θέσεων
εργασίας. Ποντάρουµε για τον σκοπό αυτό σε νέες επενδύσεις
και έργα πνοής σε ολόκληρη τη χώρα. Βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη
εκατοντάδες έργα που φέρνουν νέες υποδοµές στις συγκοινω-
νίες, την υγεία και την παιδεία, την ανάδειξη της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς, τη βελτίωση της καθηµερινότητας.

Σηµειώνω χωριστά ότι στην πόλη µου, στη Θεσσαλονίκη, δρο-
µολογήθηκαν τριάντα έργα υποδοµών, παρεµβάσεις και επενδύ-
σεις που αλλάζουν την εικόνα και την προοπτική της. Διασφα-
λίζουν την επανατοποθέτησή της στον χάρτη του µέλλοντος, την
ισόρροπη ανάπτυξη ολόκληρου του αστικού ιστού, τη βελτίωση
της καθηµερινότητας όλων: Μετρό, Flyover, αναµόρφωση του
χώρου της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης, ενοποίηση του πα-
ραλιακού µετώπου, Ογκολογικό και Παιδιατρικό Νοσοκοµείο, Μη-
τροπολιτικό Πάρκο «Παύλου Μελά», σχολικές εγκαταστάσεις,
δυτικός προαστιακός σιδηρόδροµος, Μουσείο Ολοκαυτώµατος,
Τεχνολογικό Πάρκο «Thess Intec», γηπεδικές εγκαταστάσεις για
τις οµάδες µας. 

Μετά από συντονισµένες προσπάθειες το νερό µπήκε στο αυ-
λάκι και τίποτα πια δεν το σταµατά. Ό,τι είπε ο Πρωθυπουργός
γίνεται. Ό,τι λέµε το κάνουµε. Βασική προτεραιότητά µας και
προσωπική δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
για τη νέα τετραετία είναι η αναµόρφωση του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας, έτσι ώστε κάθε πολίτης όπου κι αν ζει να έχει άµεσα
και δωρεάν ποιοτικές υπηρεσίες υγείας. 

Προωθούµε: τον εκσυγχρονισµό νοσοκοµείων και κέντρων
υγείας, την αύξηση του νοσηλευτικού προσωπικού, την άµεση
ενίσχυση του ΕΚΑΒ µε έκτακτη αξιοποίηση ανθρώπινου δυναµι-
κού, των Ενόπλων µας Δυνάµεων και της Πυροσβεστικής, τη δη-
µιουργία βάσεων ελικοπτέρων για γρήγορες αεροδιακοµιδές από
αποµακρυσµένες περιοχές, την πλήρη εφαρµογή του προσωπι-
κού γιατρού, την επέκταση των προληπτικών εξετάσεων που απο-
δεδειγµένα σώζουν ζωές, τη δραστική µείωση του χρόνου ανα-
µονής για το ΕΚΑΒ, τα χειρουργεία και τα τµήµατα επειγόντων
περιστατικών. Στόχος µας είναι να έχει κάθε πολίτης καλύτερες
και περισσότερες δωρεάν υπηρεσίες υγείας. Και σε εκείνους που
έχουν το θράσος να µιλάνε για ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ, ένα µόνο:
Οι ιδιωτικές δαπάνες υγείας είναι σήµερα στο 38% του συνόλου.
Με την αναµόρφωση του ΕΣΥ, θα τις πάµε, µέχρι το 2030 στο
µισό κι ακόµα παρακάτω. Και αυτό δεν είναι ιδιωτικοποίηση. Είναι
το ακριβώς αντίθετο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική προτεραιότητά µας στη
νέα τετραετία είναι και η αναβάθµιση των λειτουργιών του κρά-
τους. Έγιναν ήδη σηµαντικά βήµατα. Τα βλέπουµε για παράδει-
γµα στον ΕΦΚΑ και την απονοµή των συντάξεων και συνεχίζουµε
ακόµα πιο αποφασιστικά. Βάζουµε οριστικό τέλος στις αναχρο-
νιστικές παθογένειες του παρελθόντος. Προωθούµε διαδικασίες
αξιολόγησης παντού, ολοκληρώνουµε τον ψηφιακό µετασχηµα-
τισµό του κράτους, βάζουµε έτσι φραγµό στις ουρές των γκισέ,
την ταλαιπωρία, την αδιαφάνεια, τη διαφθορά. Φέρνουµε το κρά-
τος δίπλα στον πολίτη, αρωγό και όχι χειραγωγό των δραστηριο-
τήτων του. Δίνουµε ταυτόχρονα έµφαση στην ταχύτερη απονοµή
δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη νέα τετραετία δίνουµε µε
συνέπεια, µε σχέδιο και όραµα, εντατική συνέχεια στις πολιτικές
που αποδεδειγµένα πια κάνουν την πατρίδα µας πιο ισχυρή οι-

κονοµικά, γεωπολιτικά, στρατιωτικά. Τις πολιτικές που διασφαλί-
ζουν υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, αύξηση των επενδύσεων, τό-
νωση της απασχόλησης, βελτίωση των εισοδηµάτων, ενίσχυση
της κοινωνικής συνοχής. Τις πολιτικές που παράγουν νέο εθνικό
πλούτο και εγγυώνται αυξηµένο κοινωνικό µέρισµα. Τις πολιτικές
για µια ισχυρή και περήφανη Ελλάδα που ακούγεται και µετριέται
σοβαρά από την Ουάσιγκτον ως τις Βρυξέλλες και από τα Βαλ-
κάνια ως τη Μέση Ανατολή. Που διευρύνουν και αναβαθµίζουν
τις στρατηγικές συµµαχίες µας. Που ενισχύουν τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις µας και προστατεύουν τα σύνορά µας. Που διασφαλίζουν
τα δίκαια και τα δικαιώµατά µας στη γη και τις θάλασσές µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλα αυτά -και όχι µόνο- λέµε
ναι στις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης. Ναι στην
ψήφο εµπιστοσύνης. Λέµε ναι στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ τον κ.

Καλαφάτη.
Καλώ στο Βήµα τον κ. Κουκουλόπουλο από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής. 
Μετά τον κ. Κουκουλόπουλο θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός

Εθνικής Άµυνας. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας τις προγραµµατικές
προθέσεις του ο Πρωθυπουργός, µίλησε για πολυδύναµο εκσυγ-
χρονισµό, σαν κεντρικό στόχο της Κυβέρνησής του. 

Λίγο µετά µας έγινε γνωστό ότι στην ενέργεια η Κυβέρνηση θα
συνεχίσει στον ίδιο δρόµο που βαδίζει εδώ και τέσσερα χρόνια.
Συνιστά ήδη µια τεράστια αντίφαση γιατί όσα συµβαίνουν στην
ενέργεια, στον χώρο της ενέργειας, στην πατρίδα µας δεν αρµό-
ζουν σε µια ευρωπαϊκή και δηµοκρατική χώρα. 

Το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα, το ΕΣΕΚ βάσει
του οποίου βαδίζει η χώρα, είναι ένα µονοµερές σχέδιο εισαγω-
γής αερίου για αντικατάσταση λιγνίτη στην ηλεκτρική ενέργεια
και δεν έχει καµµία σχέση µε την κλιµατική αλλαγή και γενικότε-
ρους στόχους. 

Δεν κάνει καµµία αναφορά στην εξοικονόµηση ενέργειας, καµ-
µία αναφορά στην µείωση των εκποµπών στον κρίσιµο τοµέα των
µεταφορών και φυσικά καµµία αναφορά στον σιδηρόδροµο µε
ηλεκτροκίνηση, στις ράγες του οποίου βαδίζει όλη η Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Έτσι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να γίνει
σοβαρή κουβέντα για την ενέργεια κι εµείς είµαστε εδώ για να
βάλουµε βάσεις για µια τέτοια συζήτηση. Είµαστε η πιο εξαρτη-
µένη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκτός από την Κύπρο και
την Μάλτα ενεργειακά, µιλώντας για συνολικές ενεργειακές ανά-
γκες. 

Η εξάρτησή µας στα χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας από 75%
περίπου ενεργειακά ξεπέρασε ήδη το 80% και η αιτία είναι η
πρόσδεση της χώρας στο φυσικό αέριο.

Το πρόβληµα είναι ιδιαίτερα σοβαρό λόγω της αντικατάστασης
λιγνιτικών µονάδων ανθρακικών µονάδων µε φυσικό αέριο. 

Πριν ακούσετε εµάς. θέλω µια αναφορά στο Κοινοβούλιο για
κάτι που γράφει ο Μπιλ Γκέιτς σε ένα πρόσφατο βιβλίο του, όπου
λέει πολύ καθαρά ότι στερείται λογικής η αντικατάσταση ανθρα-
κικών µονάδων µε µονάδες φυσικού αερίου που σύντοµα πρέπει
να αποσυρθούν άρα και να αποζηµιωθούν. 

Για την Ελλάδα είναι πολύ σηµαντικό να προσέξουµε µια τέτοια
µατιά, µια τέτοια εκδοχή γιατί καθώς είναι εισαγόµενο το φυσικό
αέριο επιβαρύνει το έλλειµµα του ισοζυγίου εξωτερικών συναλ-
λαγών και ιδιαίτερα δραµατικά. 

Πρέπει να ξέρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα εισα-
γόµενα καύσιµα σταθερά συµµετέχουν µε διψήφιο ποσοστό στο
έλλειµµα εξωτερικών συναλλαγών της χώρας και µάλιστα σε χρο-
νιές όπως το 2012 που είχε πάει υψηλά το αργό και το φυσικό
αέριο έφτασαν να συµµετέχουν τα εισαγόµενα καύσιµα και 37%
στο έλλειµµα του ισοζυγίου εξωτερικών συναλλαγών.

Και µιας και είµαστε στα δηµοσιονοµικά και µιλάµε για φυσικό
αέριο και λιγνίτη, να σας θέσω και κάτι ακόµα υπ’ όψιν που πρέπει
να το σηµειώσει µε ιδιαίτερη προσοχή η Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πιο σύγχρονη λιγνιτική µονάδα
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της χώρας η «Πτολεµαΐδα 5» καθυστέρησε συνειδητά από την
Κυβέρνηση που θέλει να την µετατρέψει σε φυσικού αερίου και
δεν έχει µπει ακόµα σε εµπορική λειτουργία ενώ έπρεπε να ξεκι-
νήσει να λειτουργεί από τον Δεκέµβρη του �20. 

Δεν την είχαµε σε ενεργειακή χρήση και αυτό κόστισε στον
κρατικό προϋπολογισµό 1,3 δισεκατοµµύρια επιδοτήσεις τουλά-
χιστον. Θα είχε αποσβεστεί δηλαδή η µονάδα εάν είχε λειτουρ-
γήσει. 

Αυτή η εµµονή και η ιδεοληψία της Κυβέρνησης µε το φυσικό
αέριο δεν είναι βέβαια τυχαία. Δεν είναι τυχαία, γιατί η Κυβέρ-
νηση επιµένει σταθερά στο φυσικό αέριο, ευνοώντας ένα συγκε-
κριµένο ολιγοπώλιο ενέργειας και περί αυτού πρόκειται. Και είναι
το ίδιο ολιγοπώλιο το οποίο προστάτευσε, αρνούµενη πεισµατικά
επί έναν χρόνο το πλαφόν στη λιανική τιµή του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος. Έδωσε 8 δισεκατοµµύρια για να προστατεύει αυτό το ολι-
γοπώλιο. Είναι το ίδιο ολιγοπώλιο που προστατεύει, µη αναβαθ-
µίζοντας τις γραµµές διασύνδεσης της χώρας µε άλλες χώρες,
ενισχύοντας τον προστατευτισµό και να µην ανοίξει τον ανταγω-
νισµό. Είναι το ίδιο ολιγοπώλιο που προστατεύει, όπως αποδεί-
χθηκε, όταν δεν αναβαθµίζει τις γραµµές µεσαίας και χαµηλής
τάσης για να µπορεί ο καθένας να κάνει µια εγκατάσταση φωτο-
βολταϊκών. Ο αγρότης, ο κάθε πολίτης στο σπίτι του, µια ενερ-
γειακή κοινότητα, ένας δήµος, µια επιχείρηση και πάει λέγοντας. 

Γιατί το λέω αυτό; Διότι στις 12 Αυγούστου πέρυσι η Κυβέρ-
νηση έκλεισε τον ηλεκτρικό χώρο, δίνοντας τον στο ολιγοπώλιο
ενέργειας -πέντε οικογένειες είναι όλες κι όλες- στερώντας δι-
καίωµα στον καθένα να έχει πρόσβαση στην ενέργεια. 

Γι’ αυτό και δεν αναβαθµίζετε συνειδητά επί τέσσερα χρόνια
τα δίκτυα µέσης και χαµηλής. Η µη αναβάθµιση των δικτύων και
υψηλής διασύνδεσης της χώρας και µέσης και χαµηλής έχουν
ελάχιστη πρόβλεψη χρηµατοδότησης και από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης.

Στον τοµέα των ΑΠΕ κλείνει τα µάτια κυριολεκτικά, φίλες και
φίλοι, αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση, γιατί ενώ δίνει τη δυ-
νατότητα για πρώτη φορά ο καθένας µας να είναι παραγωγός
ενέργειας, η Κυβέρνηση περιορίζει µε έναν τρόπο που δεν υπάρ-
χει όµοιός του στην Ευρώπη σε ένα µικρό ολιγοπώλιο ενέργειας
τη δυνατότητα παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ. Την ίδια ώρα
αφήνει χιλιάδες µικροµεσαίους επενδυτές µε τις άδειες στα
χέρια, µεταξύ αυτών και σε ΤΟΕΒ συνεταιρισµούς µε χιλιάδες
µέλη.

Η Κυβέρνηση έχει µία εµµονή σε φαραωνικές εγκαταστάσεις,
µε εµβληµατική αυτή των δύο γιγαβάτ που γίνεται στη δυτική Μα-
κεδονία µε συνεργασία ΔΕΗ «ARVEE», χωρίς καµµία συµµετοχή
της τοπικής κοινωνίας. Κανένα δικαίωµα δεν υπάρχει να γίνουν
τέτοιες ενέργειες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν είναι δική
σας η χώρα ούτε για να την παραχωρείτε σε ξένους και στην ΔΕΗ
ούτε βέβαια ο ηλεκτρικός χώρος.

Εµείς σε αυτή την κατάσταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
απαντούµε µε δύο λέξεις: ενεργειακή δηµοκρατία. Για εµάς, το
χρονοδιάγραµµα απόσυρσης ηλεκτρικών µονάδων πρέπει να µε-
τατοπιστεί ρεαλιστικά, γιατί είναι µια εγχώρια πηγή. Πρέπει να
επενδύσουµε στην άντληση και αποταµίευση. Στις ΑΠΕ πρέπει,
κύριε Υπουργέ, να αλλάξει ριζικά η πολιτική της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θέλω ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Ενεργειακή δηµοκρα-
τία σηµαίνει τρία απλά πράγµατα. Πρώτον, αναβάθµιση όλων των
δικτύων, όπως ήδη είπα και στη συνέχεια υποχρέωση -το τονίζω,
κύριε Υπουργέ, υποχρέωση- χωροθέτησης των εγκαταστάσεων
ΑΠΕ από όλους τους δήµους για την ισόρροπη ανάπτυξη των
ΑΠΕ µε έναν όρο, όπως γίνεται σε όλη την Ευρώπη: Τουλάχιστον
το 50% του δυναµικού των ΑΠΕ που θα αναπτύσσεται σε κάθε
δήµο, θα εξυπηρετεί τις δικές του ανάγκες, τις ανάγκες της δη-
µοτικής επιχείρησης -οι οκτώ στις δέκα είναι στα πρόθυρα χρεο-
κοπίας, ΔΕΥΑ- των αγροτών, των κοινωνικά ευάλωτων, των ενερ-
γειακών κοινοτήτων και των µικροµεσαίων επενδυτών. Σε ό,τι
αφορά το υπόλοιπο 50% µε τις µεγάλες επενδύσεις, κύριε
Υπουργέ, θα πρέπει να υπάρξει µέριµνα για την ελληνική βιοµη-
χανία, όση µας απέµεινε. Δεν είναι δυνατόν διµερή συµβόλαια
και τα λεγόµενα PPS να µην έχουν προχωρήσει όλα αυτά τα χρό-

νια και να µένει απροστάτευτη στη χρήση όλη η ελληνική παρα-
γωγή. Είτε µιλάµε για αγροτιά, είτε µιλάµε για βιοτεχνία, είτε µι-
λάµε για βιοµηχανία, ήταν όλοι απροστάτευτοι. Ο µόνος που
προστατεύτηκε ήταν το ολιγοπώλιο ενέργειας. Έτσι δεν µπορεί
να συνεχίσει η χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να ολοκληρώ-
νουµε, κύριε Κουκουλόπουλε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Είµαστε εδώ για να δώσουµε µε πάθος αυτή τη µάχη, γιατί η
ενεργειακή δηµοκρατία αποτελεί µια ολοκληρωµένη και πειστική
απάντηση στην κλιµατική αλλαγή και τις ανισότητες, τα δύο κο-
ρυφαία ζητούµενα, στα οποία πρέπει να απαντήσει κάθε πολιτική
και κάθε πολιτικός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός Εθνικής Άµυνας κ. Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μου επιτρέπετε να σας ευ-
χηθώ και για τη νέα κοινοβουλευτική περίοδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός της χώρας
µού έκανε την τιµή στη νέα κυβερνητική θητεία να έχω την πολι-
τική ευθύνη ενός Υπουργείου πάλι µε σαφή εθνική αποστολή: τη
διασφάλιση της εδαφικής ακεραιότητας και της εθνικής ανεξαρ-
τησίας της πατρίδας µας, δηλαδή, τη διασφάλιση της ειρήνης,
της ελευθερίας των Ελλήνων. Μια αποστολή συνταγµατικά δε-
σπόζουσα, µια αποστολή που επιτελούν στο ακέραιο οι Ένοπλες
Δυνάµεις, ώστε κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας να νιώθει ασφα-
λής.

Καθήκον της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας είναι να εφαρµόζει τις πολιτικές και να παρέχει τα µέσα στις
Ένοπλες Δυνάµεις που να τους επιτρέπουν την εκπλήρωση
αυτής της υψηλής τους αποστολής, που να συντελούν στην
εµπέδωση του αποτυπώµατος της χώρας µας στην ευρύτερη πε-
ριοχή, µιας δύναµης αξιόπιστης, ισχυρής που προβάλλει την
ασφάλεια και τη συνεργασία.

Νοµίζω ότι µπορούµε όλοι να συµφωνήσουµε ότι το αποτύ-
πωµα της Ελλάδας αναβαθµίστηκε, εντυπωσιακά µάλιστα, την τε-
λευταία τετραετία και ότι η θέση της χώρας µας ενισχύθηκε.
Έχουµε διακριτή φωνή, έχουµε ρόλο στο διεθνές και στο περι-
φερειακό πεδίο. Η πατρίδα µας θα συνεχίσει µε την ενεργό πα-
ρουσία της σε όλα τα επίπεδα να επιδιώκει να έχει λόγο στις
εξελίξεις που αφορούν την περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.

Με δεδοµένη και εκφρασµένη από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό
την ισχυρή βούληση αλλά και τη συνέπεια που χαρακτηρίζει την
πολιτική µας, θα ήθελα να διαβεβαιώσω την Εθνική Αντιπροσω-
πεία ότι µε τη συνδροµή των Υφυπουργών, του Νίκου Χαρδαλιά
και του Γιάννη Κεφαλογιάννη, θα υπηρετήσουµε την αποστολή
του Υπουργείου, χτίζοντας πάνω σε ό,τι κατόρθωσε ο προκάτο-
χός µου Νίκος Παναγιωτόπουλος. Αυτό επιτάσσει το πατριωτικό
καθήκον όλων µας ανεξαιρέτως. Θα επιδιώξουµε, όπως εµπρά-
κτως αποδείξαµε την περασµένη τετραετία, την εθνική συναίνεση
ή τουλάχιστον την εθνική συνεννόηση και κατανόηση στις βασι-
κές επιλογές.

Θέλω να επαναλάβω για πολλοστή φορά από αυτό το Βήµα
την άποψη ότι ουδείς στην Αίθουσα είναι εξ ορισµού περισσό-
τερο ή λιγότερο πατριώτης και ουδείς σε αυτή την Αίθουσα εκδί-
δει πιστοποιητικά πατριωτισµού και ουδείς σε αυτή την Αίθουσα
κατέχει πατριδόµετρο. Επίσης, θέλω να πω, καθόσον µε αφορά,
ότι δεν θα επιτρέψω να συρθούν τα εθνικά θέµατα σε βούρκο λαϊ-
κισµών, σε λάσπη κοµµατικών αντιπαραθέσεων. Δεν είναι ορθό
να επιτρέψουµε στις εθνικιστικές κορώνες να επικυριαρχούν των
εθνικών συµφερόντων και στην πατριδοκαπηλία, εφόσον εµφα-
νιστεί, να χρησιµοποιεί ως προκάλυµµα την άµυνα της χώρας και
να δηλητηριάζει την εθνική µας οµοψυχία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ρωσική εισβολή στην Ουκρα-
νία σηµατοδότησε ανατροπή της διεθνούς τάξης πραγµάτων,
όπως την είχαµε γνωρίσει. Σηµατοδότησε ανατροπή παγιωµένων
αντιλήψεων για τη διεξαγωγή των επιχειρήσεων στο πεδίο. Πα-
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ράλληλα, ο αναθεωρητισµός της γείτονος σηµατοδότησε από-
πειρα ανατροπής ισορροπιών που προσδιόριζαν τις σχέσεις στην
περιοχή µας.

Οι εξελίξεις, λοιπόν, στη διεθνή γεωπολιτική σκηνή επιβεβαι-
ώνουν την κυβερνητική επιλογή να επαναπροσδιοριστεί η εθνική
στρατηγική, να προσαρµοστεί στις σύγχρονες προκλήσεις µε µια
σταθερή πάντοτε πυξίδα: το Διεθνές Δίκαιο, τον σεβασµό στην
εδαφική ακεραιότητα, στην κυριαρχία όλων των κρατών, στην
ανάδειξη της δυνατότητας ειρηνικής επίλυσης των διαφορών.

Αναφερόµενος στη γειτονική µας Τουρκία θέλω να πω ότι εξα-
κολουθούµε να τείνουµε κλάδο ελαίας µε στόχο την ειρηνική συ-
νύπαρξη των λαών µας. Αυτό επιθυµούµε. Αυτό πιστεύουµε ότι
επιθυµεί και ο τουρκικός λαός. Προσβλέπουµε σε βελτίωση των
σχέσεων µε τη γείτονα, ιδίως µετά το παράθυρο ευκαιρίας που
φαίνεται να άνοιξε µετά τους καταστροφικούς σεισµούς. Άλλω-
στε είναι γνωστό ότι διαχρονικά η Ελλάδα επιζητά την ειρήνη και
τη σταθερότητα.

Ακριβώς, όµως, για να πετύχει την ειρήνη και τη σταθερότητα,
οφείλει να στέλνει το µήνυµα ότι θα προασπίσει µε απόλυτη απο-
φασιστικότητα την κυριαρχία της και τα κυριαρχικά της δικαιώ-
µατα και ότι δεν είναι ανεκτή η διολίσθηση σε οτιδήποτε αφορά
την εδαφική ακεραιότητα, την ανεξαρτησία µας, την κυριαρχία
µας, τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Αυτό δεν συνιστά διακριτική
ευχέρεια. Αποτελεί δεδοµένη συνταγµατική υποχρέωση και κα-
θήκον έναντι της ιστορίας µας και έναντι των επερχόµενων γε-
νεών. Άλλωστε γι’ αυτό τον λόγο µε το υστέρηµα του ελληνικού
λαού διαµορφώνουµε µια ισχυρή δύναµη αποτροπής, µια ροµ-
φαία δικαίου δυνάµενη να δώσει απαντήσεις στο πεδίο, αλλά ευ-
χόµενοι να µην απαιτηθεί η χρήση της.

Γι’ αυτό επιβάλλεται να διατηρούµε ανοιχτούς διαύλους επι-
κοινωνίας σε όλα τα επίπεδα, γιατί µε τον διάλογο -ξαναλέω- µπο-
ρούµε να λύσουµε τη διαφορά µας, µπορούµε να προλαµβά-
νουµε εντάσεις, µπορούµε να αποτρέψουµε ατυχήµατα. Πρέπει,
λοιπόν, να τον επιδιώκουµε αυτόν τον διάλογο, αλλά έναν διά-
λογο µε σαφές και δεδοµένο πλαίσιο, όχι έναν διάλογο περί πα-
ντός επιστητού. Ταυτόχρονα, πρέπει να συνεχίσουµε να επικαι-
ροποιούµε και να αναδιαµορφώνουµε όσες πτυχές της εθνικής
µας στρατηγικής απαιτούν οι σύγχρονες συνθήκες.

Ο σχεδιασµός µας έχει τέσσερις βασικούς άξονες. Ο πρώτος
άξονας είναι η επικαιροποίηση της πολιτικής εθνικής ασφάλειας.
Σας είπα και πριν ότι το ξέσπασµα του πολέµου στην Ουκρανία
δεν ήταν απλώς προειδοποίηση απέναντι σε κάθε εφησυχασµό,
απέναντι στον συβαριτισµό των κοινωνιών της Δύσης. Έφερε στο
προσκήνιο τις νέες προκλήσεις ασφάλειας και επιβάλλεται αυτά
τα διδάγµατα να µελετηθούν και εφόσον κριθεί σκόπιµο, να εν-
σωµατωθούν στη δική µας εθνική στρατηγική.

Επιβάλλεται οι διαρκώς µεταβαλλόµενες προκλήσεις ασφά-
λειας να επανεξετάζονται, να επικαιροποιούνται. Από τα εργαλει-
οποιούµενα µεταναστευτικά ρεύµατα ως τις κυβερνοαπειλές,
από την κλιµατική αλλαγή µέχρι το οργανωµένο έγκληµα πρέπει
να έχουµε ανοιχτούς τους ορίζοντές µας και να αντιλαµβανόµα-
στε τις αλλαγές.

Η αξιοποίηση των διεθνών ερεισµάτων που απέκτησε η χώρα
µε την εξωτερική πολιτική των τελευταίων τεσσάρων ετών δηµι-
ουργεί µεγάλες δυνατότητες. Υπάρχει µακρύς κατάλογος χωρών
που αντιλαµβάνονται µε παρόµοιο τρόπο µε την πατρίδα µας τη
διεθνή πραγµατικότητα και τις προκλήσεις των καιρών. Η διαµόρ-
φωση νέων εξοπλιστικών προγραµµάτων µε τα πιο προηγµένα
και αποτελεσµατικά οπλικά συστήµατα βοηθά την αντιµετώπιση
των νέων προκλήσεων.

Επίσης, πρέπει να δούµε την αναδιαµόρφωση της δοµής, του
τρόπου διοίκησης, της εκπαίδευσης των Ενόπλων Δυνάµεων,
ώστε να µπορούν να αντιµετωπίσουν υβριδικές µεθόδους πολέ-
µου και νέες απειλές και επίσης, να µπορούν να βοηθήσουν τη
δράση της Πολιτικής Προστασίας, να βοηθήσουν τη διαχείριση
κρίσεων, να ενισχύσουν τον κοινωνικό τους ρόλο.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που θεωρώ ότι έχει κοµβική ση-
µασία για όλους: Τη δυνατότητα της στρατιωτικής θητείας να χρη-
σιµεύσει ως πλατφόρµα για την απόκτηση νέων πιστοποιηµένων
δεξιοτήτων, που να µπορούν να αξιοποιηθούν µέσα στην πολιτική
ζωή και να κεφαλαιοποιηθούν από την ελληνική κοινωνία.

Η στρατιωτική θητεία είναι η αυτονόητη προσφορά κάθε Έλ-
ληνα στην πατρίδα, αλλά επίσης µπορεί να καταστεί εξαιρετικά
χρήσιµη περίοδος, χρησιµότατη περίοδος εκπαίδευσης και από-
κτησης ειδικών δεξιοτήτων, που θα βοηθήσουν µετά και τη ζωή
του ατόµου και την πρόοδο της κοινωνίας. Σε αυτό θα επανέλθω
αναλυτικά σε ειδική συζήτηση.

Ο δεύτερος άξονας είναι η συνέχιση, η επιτάχυνση των εξο-
πλιστικών µας προγραµµάτων. Δεσµευόµαστε για την επάρκεια
των προγραµµάτων να διασφαλίσουν ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις
µας θα διαθέτουν τους υλικούς πόρους που απαιτούνται, βε-
βαίως όπως αυτοί οριοθετούνται από τις οικονοµικές δυνατότη-
τες της ελληνικής κοινωνίας. Τα είκοσι τέσσερα Ραφάλ, οι τρεις
και µία Μπελαρά, τα ογδόντα τρία F16 που αναβαθµίζονται σε
επίπεδο Viper, τα δεκαεννιά προγράµµατα προµηθειών 11,5 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, µε πιο εµβληµατικό αυτό της απόκτησης
των είκοσι συν είκοσι F35, τα πιο προηγµένα µαχητικά αερο-
σκάφη πέµπτης γενιάς στον πλανήτη, η αναβάθµιση των τριαντα-
επτά µαχητικών F16 Block 50, όλα αυτά θα βελτιώσουν κατά
πολύ τις δυνατότητές µας. Επίσης, θα δούµε µε προσοχή τα
παλιά προγράµµατα, που για διάφορους λόγους αντιµετωπίζουν
προβλήµατα.

Ο τρίτος άξονας είναι η ενίσχυση της εθνικής αµυντικής βιο-
µηχανίας, η οποία πρέπει να καταστεί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µοχλός ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας και πρέπει να
υπάρξει σχεδιασµός αναβάθµισής της. Όµως, σε αυτό βεβαίως
πρέπει να ληφθεί πρόνοια αντιµετώπισης των υπαρχουσών πα-
θογενειών. Εδώ είναι απαραίτητη και η στενή συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών.

Νοµίζω ότι µια αµυντική βιοµηχανία στο ύψος των περιστά-
σεων θα τονώσει την καινοτοµία, την έρευνα, τη δηµιουργία θέ-
σεων εργασίας. Μπορούµε εδώ να εκµεταλλευτούµε συνεργα-
σίες µε ευρωπαϊκές βιοµηχανίες, να αξιοποιήσουµε υπάρχουσες
ευρωπαϊκές πηγές χρηµατοδότησης, να ενισχύσουµε τη συνερ-
γασία µεταξύ πανεπιστηµίων και Ενόπλων Δυνάµεων, να καλλιερ-
γήσουµε επιτέλους µια νέα κουλτούρα καινοτοµίας. Ίσως δε και
να δούµε έναν ορίζοντα αύξησης των αµυντικών µας εξαγωγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό πέρα από τον χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τέταρτο ιδιαιτέρως σηµαντικό είναι η αναβάθµιση συνθηκών

διαβίωσης του προσωπικού µας, του προσωπικού των Ενόπλων
Δυνάµεων. Το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων αποτελεί τον
βασικό πυλώνα ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεών µας. Επιτελούν
το καθήκον τους µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης και αυταπάρνησης,
µε υλικές αντιπαροχές από την πολιτεία που νοµίζω ότι συµφω-
νούµε όλοι ότι δεν ανταποκρίνονται στο ύψος της αποστολής
τους.

Αποτελεί προτεραιότητα για εµάς η βελτίωση, λοιπόν, των συν-
θηκών διαβίωσης του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και
των οικογενειών τους. Η αξιοποίηση της υπάρχουσας τεράστιας
ανεκµετάλλευτης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων µπορεί να
συµβάλει αποφασιστικά προς αυτόν τον στόχο. Μπορεί να δηµι-
ουργήσει σηµαντικές ευκαιρίες για την εύρεση στέγης για το
προσωπικό σε κάθε σηµείο της Ελλάδας και µάλιστα, σε αποµα-
κρυσµένες περιοχές, αλλά και σε περιοχές νησιωτικές ιδίως,
όπου το κόστος διαµονής είναι δυσβάστακτο για τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων. Πρέπει το προσωπικό να είναι απαλλαγµένο
από τα διάφορα καθηµερινά προβλήµατα, για να είναι προσηλω-
µένο στην αποστολή του. Και θα ήθελα να σας παρακαλέσω
όλους από όλες τις πτέρυγες για τη βοήθεια και τη συνεργασία
σας προς αυτή την κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία τέσσερα χρόνια η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη πιστεύω ότι έχει κάνει την Ελλάδα έναν
υπολογίσιµο και αξιόπιστο παράγοντα. Έχει αναδείξει την Ελ-
λάδα σε µια χώρα σύγχρονη, φιλόδοξη, µε αυτοπεποίθηση, ανε-
ξάρτητη, ισχυρή, µε έντονα διευρυµένες συµµαχίες, που ισχυ-
ροποίησαν τη θέση της διεθνώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά το µερίδιο της ευθύνης
που µου αναλογεί, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι θα κάνω
ό,τι είναι δυνατόν µε τη βοήθεια όλων να µπορέσουµε να συνεχί-
σουµε να οδηγούµε τη χώρα µε ασφάλεια, µε σιγουριά, µε αυτο-
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πεποίθηση, µε αξιοπρέπεια στις προκλήσεις που διαγράφονται
στον ώριµο πια 21ο αιώνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Μη µας φύγετε, κύριε Υπουργέ, γιατί ζήτησαν να αξιοποιήσουν
το τρίλεπτο παρέµβασης ο κ. Κατρίνης και ο κ. Καζαµίας, οπότε
θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Κατρίνη, για τρία λεπτά όµως.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εµείς προσυπογράφουµε την αποστροφή σας

ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα που σέβεται το Διεθνές Δίκαιο. Και
ότι είναι µια δύναµη αποτρεπτικής ισχύος. Η Ελλάδα δεν διεκδικεί
τίποτα, αλλά πρέπει να είναι και σαφές ότι η χώρα µας δεν πα-
ραχωρεί τίποτα. Αυτό, λοιπόν, πρέπει να είναι σαφές και ευκρινές
και ειδικά από το στόµα του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Και σί-
γουρα, η διπλωµατία είναι η προτιµητέα οδός, αλλά σε κάθε πε-
ρίπτωση, ο συσχετισµός ισχύος είναι αυτός που τελικά πολλές
φορές υποχρεώνει κάποιους που µπορούν να έχουν σχέδια ανα-
θεωρητικά, να έρθουν σε µια λογική σεβασµού του Διεθνούς Δι-
καίου. Και συµφωνώ ότι η ειρήνη και η σταθερότητα χρειάζεται.
Συµφωνώ -το τονίζω- ότι πρέπει να υπάρχει συγκεκριµένο πλαίσιο
διαλόγου και όχι επί παντός επιστητού, όπως ακριβώς το είπατε.
Μόνο που αυτό εδώ και τέσσερα χρόνια δεν έγινε ευκρινές στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, ούτε καν στο υψηλότατο επίπεδο του
Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Ποιο είναι αυτό το πλαίσιο του
διαλόγου µε την Τουρκία; Φαντάζοµαι ότι ο διάδοχός σας, ο κ.
Γεραπετρίτης, που είναι ένας από τους επόµενους οµιλητές, θα
µας το διευκρινίσει.

Άρα, εδώ, λοιπόν, εµείς µε αίσθηµα ευθύνης ξέρετε πολύ καλά
ότι στηρίξαµε και τις αµυντικές συµφωνίες και την ανανέωση και
προµήθεια εξοπλιστικών προγραµµάτων, ακριβώς γιατί πρέπει
να είµαστε έτοιµοι για παν ενδεχόµενο. Άκουσα, όµως, τον Πρω-
θυπουργό και εσάς σήµερα να κάνετε µια απαρίθµηση των εξο-
πλιστικών προγραµµάτων που είναι σε εξέλιξη. Δεν ξέρω αν σας
διέφυγε ή σηµαίνει κάτι άλλο το ότι δεν µιλήσατε καθόλου για τις
κορβέτες -ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε εσείς σήµερα- και θα
ήθελα αυτό να είναι σαφές.

Είπε, όµως, ο Πρωθυπουργός, όπως και εσείς ότι στηρίζετε
την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία. Μάλιστα, είπατε για την ΕΑΒ,
για τα αµυντικά συστήµατα, για τα ναυπηγεία, όταν σε σύνολο
22 δισεκατοµµυρίων, 10,4 δισεκατοµµύρια που έχουν συµβασιο-
ποιηθεί και 11,6 δισεκατοµµύρια που είναι σε διαδικασία συµβα-
σιοποίησης, στην ελληνική αµυντική και ναυπηγική βιοµηχανία
µέχρι στιγµής έχει ανατεθεί έργο 300 εκατοµµυρίων, ποσοστό
µόλις 1,45%! Και καταλαβαίνετε ότι αυτό δεν είναι µόνο λόγω του
ότι έχουν µια τεχνογνωσία. Τουλάχιστον, στο θέµα των ναυπη-
γείων ξέρετε πολύ καλά ότι τα τέσσερα από τα πέντε υποβρύχια
κατασκευάστηκαν σε ελληνικά ναυπηγεία από Έλληνες αξιωµα-
τικούς και µηχανικούς.

Φαντάζοµαι ότι ο κ. Παναγιωτόπουλος στις 14 Γενάρη του
2022 θα βρέθηκε σε πολύ αµήχανη θέση όταν η κ. Παρλί τον ευ-
χαρίστησε δηµοσίως γιατί χάρη στη Συµφωνία Ελλάδας - Γαλλίας
θα έχουν θέσεις εργασίας δύο χιλιάδες διακόσιοι Γάλλοι εργα-
ζόµενοι για πέντε χρόνια, ενώ δεν έχει διασφαλίσει κάτι ανάλογο
για τα Ελληνικά Ναυπηγεία. Όλα, λοιπόν, αυτά έχουν σχέση και
µε την αυτονοµία την εξοπλιστικά, την αµυντική, τη στρατιωτική
της χώρας µας, που µπορεί να την έχει, γιατί ακριβώς έχει αξιό-
µαχο δυναµικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν άκουσα τίποτα σχεδόν για το έµψυχο δυναµικό των Ενό-

πλων Δυνάµεων. Λέτε ότι είναι πολλαπλασιαστής ισχύος. Όµως,
το τελευταίο νοµοσχέδιο που ψήφισε η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας άφησε πάρα πολλά παράπονα. Θυµάστε ότι οι αξιω-
µατικοί και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων εξαιρέθηκαν από
το έκτακτο επίδοµα το οποίο δόθηκε στους ένστολους, ενώ όλοι
λέµε ότι διασφαλίζουν τα σύνορα και την αµυντική θωράκιση της
χώρας.

Άρα θα πρέπει -και νοµίζω ότι είναι µια πρώτης τάξης ευκαι-

ρία- στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ στο Βίλνιους την επόµενη εβδοµάδα
να υπενθυµίσετε σε συµµάχους και εταίρους ότι η χώρα µας δεν
δέχεται και δεν ανέχεται από µια χώρα που θεωρείται σύµµαχος
αυτή τη στιγµή να εξοπλίζεται από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και να συνεχίζει να είναι διεθνής ταραξίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, ολο-
κληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό το µήνυµα και στους εταίρους µας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στους συµµάχους µας στο ΝΑΤΟ η
ελληνική Κυβέρνηση θα πρέπει να το καταστήσει σαφές, ότι
πλέον δεν ανέχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση να εξοπλίζει µια χώρα
που λειτουργεί µε όρους, κύριε Πρόεδρε, διεθνούς ταραξία, πα-
ραβιάζοντας ωµά το Διεθνές Δίκαιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Καζαµίας από την Πλεύση Ελευθερίας. Έχει ζητήσει τον λόγο
και η κ. Τζάκρη, η οποία θα µιλήσει µετά τον κ. Καζαµία. Δεν έχει
ζητήσει τον λόγο άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Οπότε, κύριε Υπουργέ, αν χρειαστεί να απαντήσετε, να µαζέ-
ψουµε τη συνολική εικόνα και παίρνετε µετά τον λόγο.

Έχετε τον λόγο, κύριε Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω κατ’ αρχάς τον κύριο Υπουργό και

την Κυβέρνηση για την προσπάθεια που κάνουν ούτως ώστε να
υπάρξει η καλύτερη συνεννόηση µε την Τουρκία. Το πλαίσιο των
συνοµιλιών που έχει ξεκινήσει το βλέπουµε θετικά. 

Ωστόσο, ήθελα να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό, κατ’ αρχάς,
κατά πόσο θεωρεί ότι ενδεχοµένως υπάρχει µία χτυπητή αντί-
φαση στην πολιτική της Κυβέρνησης, η οποία αφ’ ενός, σύµφωνα
µε τα λόγια του ίδιου, τείνει κλάδο ελαίας προς τη γείτονα και
αφ’ ετέρου έχει επιδοθεί σε µια κούρσα εξοπλισµών, όπου τα
εξοπλιστικά προγράµµατα πλέον ανακοινώνονται µε τέτοια ταχύ-
τητα που είναι πολύ δύσκολο για εµάς να τα µετρήσουµε. Μήπως
υπάρχει µια αντίφαση; Αν, δηλαδή, υπάρχει ένα πλαίσιο διερεύ-
νησης ειρηνικών λύσεων, προς τι να εντείνονται και να αυξάνο-
νται τα εξοπλιστικά προγράµµατα µε τέτοια ταχύτητα; Ενδε-
χοµένως να νοµίζετε ότι µε αυτόν τον τρόπο ασκείτε κάποια
πίεση προς τη γείτονα, αλλά υπάρχει και ο κίνδυνος -και θα θέ-
λαµε να επισηµάνουµε από δικής µας πλευράς- να στείλετε το
εσφαλµένο µήνυµα ότι δεν εννοείτε αυτά που κάνετε. Και αυτό
θα υπονοµεύσει τον διάλογο. Γι’ αυτό θα ήταν, κατά τη γνώµη
µας, θετικό να υπάρχει µια πιο ισορροπηµένη σχέση ανάµεσα στη
διπλωµατία αφ’ ενός και στην αµυντική πολιτική αφ’ ετέρου, που
θεωρούµε ότι δεν υπάρχει.

Το δεύτερο σηµείο για το οποίο θα ήθελα να ρωτήσω τον κύριο
Υπουργό αφορά το θέµα της στρατιωτικής θητείας. Όπως γνω-
ρίζουµε, οι πιο ισχυροί στρατοί στον κόσµο είναι επαγγελµατικοί
στρατοί. Και υπάρχει µια µεγάλη συζήτηση στη χώρα µας για το
κατά πόσο θα πρέπει να κάνουµε κι εµείς την εκσυγχρονιστική
µετάβαση, επιτέλους. Ας πούµε, στην Αγγλία ο επαγγελµατικός
στρατός εισήχθη το 1961, αν το πιστεύετε! Εµείς είµαστε περί-
που εξήντα χρόνια πίσω και ακόµη συνεχίζουµε να έχουµε
στρατό µε θητεία. Μήπως θα έπρεπε να σκεφτούµε πιο σοβαρά
την ιδέα του επαγγελµατικού στρατού και τον βαθµό της αποτε-
λεσµατικότητας που έχουν οι επαγγελµατικοί στρατοί στην πα-
γκόσµια ασφάλεια τις τελευταίες δεκαετίες; Διότι εµµένουµε σε
µια παραδοσιακή αντίληψη για τον στρατό, η οποία νοµίζω ότι
σχετίζεται περισσότερο µε εσωτερικά ζητήµατα και ζητήµατα πο-
λιτικής κουλτούρας, παρά µε τις προτεραιότητες της αµυντικής
πολιτικής. 

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω ότι ο διάλογος για τα θέµατα
της εθνικής άµυνας δεν είναι κακός. Ο Υπουργός αναφέρθηκε
στη «λάσπη» των κοµµατικών αντιπαραθέσεων. Οι κοµµατικές
αντιπαραθέσεις δεν αποτελούν απαραιτήτως «λάσπη» µπορούν
να στηρίζονται σε µια εποικοδοµητική κριτική. Και θα ήθελα, αν
γίνεται, να το αναγνωρίσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει για

τρία λεπτά η κ. Τζάκρη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Δένδια, προεκλογικώς η Κυβέρνησή σας έπαιζε κρυ-
φτούλι µε τα εθνικά θέµατα. Θέλατε να κρύψετε από τον ελληνικό
λαό και τη µυστική διπλωµατία και τις αλλαγές που ετοιµάζατε,
και το καταφέρατε. Πήρατε βέβαια την ψήφο των πολιτών, παρι-
στάνοντας τους πατριώτες µε κορώνες για το προξενείο και µε
συγκεντρώσεις µπροστά στο άγαλµα του Μεγάλου Αλεξάνδρου.
Αν και εσείς σήµερα, κύριε Δένδια, -και σας το αναγνωρίζω- πε-
τάξατε το «πατριδόµετρο» του κ. Μητσοτάκη στον κάλαθο των
αχρήστων. Το ερώτηµα είναι βέβαια γιατί συνεχίζετε να παίζετε
κρυφτούλι από τον λαό και µετά τις εκλογές, και, αφού πήρατε
αυτό που θέλατε, γιατί πλέον δεν µιλάτε καθαρά;

Ξέρετε, ο κύριος Πρωθυπουργός στην ανάγνωση των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων µίλησε για µια ισχυρή Ελλάδα µε περαι-
τέρω ενίσχυση του γεωστρατηγικού της αποτυπώµατος, χωρίς
στην ουσία να αφήσει το παραµικρό αποτύπωµα ο ίδιος στις προ-
γραµµατικές του θέσεις. Για την εξωτερική πολιτική ακούσαµε
ότι θα προχωρήσετε σε επαναπροσδιορισµό των ελληνοτουρκι-
κών σχέσεων και θα χαράξετε µονοπάτι επαναπροσέγγισης
χωρίς η Ελλάδα να κάνει πίσω σε κόκκινες γραµµές της. Όµως,
για ποιες υποσχέσεις µιλά ο κ. Ερντογάν ότι του δώσατε, λέξη
δεν µας είπατε. Θα µας πείτε, κύριε Υπουργέ; Επίσης, δεν ακού-
σαµε και ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές. Τι θα γίνει µε την επέ-
κταση των χωρικών υδάτων της χώρας στα δώδεκα ναυτικά µίλια;
Τι θα γίνει µε τη διευθέτηση των ζητηµάτων της ΑΟΖ και της υφα-
λοκρηπίδας; Τι θα γίνει µε τον βαθµό υποχώρησης της Ελλάδας
στις απαιτήσεις των συµµάχων και εταίρων µας στο θέµα του πο-
λέµου στην Ουκρανία, όπως αυτός εξελίσσεται; 

Επίσης, όλα αυτά είναι ωραία, κύριε Δένδια, όπως το ότι δεν
θα γυρίσετε την πλάτη στην ιστορία. Όµως, το ότι δεν λέτε λέξη
για τα κυριαρχικά δικαιώµατα και την εκµετάλλευση, πως το εξη-
γείτε; Και πού ανακαλύψατε εσείς ως Υπουργός Εξωτερικών
στην πρόσφατη επίσκεψή σας στην Κύπρο ότι υπάρχει ευκαιρία
λύσης του Κυπριακού; Ακούσατε τον Ερντογάν που λέει ότι θα
καθίσει στο τραπέζι µόνο για λύση των δύο κρατών; Αυτό εννο-
είτε εσείς ως λύση;

Δεν µας είπατε, επίσης, τίποτα αν και πόσο προτίθεται να υπο-
χωρήσει η ελληνική Κυβέρνηση, κατά απαίτηση ή όχι του ΝΑΤΟ,
απέναντι στα ανιστόρητα αιτήµατα διπλής ονοµασίας για τα
στενά του Βοσπόρου και των Δαρδανελίων στην επικείµενη
άσκηση του ΝΑΤΟ, καθώς και στην απαράδεκτη απαίτηση της µη
αναφοράς της Κύπρου ως Κυπριακής Δηµοκρατίας και του ορι-
σµό της µόνο µέσω συντεταγµένων. Πρόκειται θέµατα στα οποία
αν υποκύψετε, γινόµαστε εκούσια αναθεωρητές των προβλεπό-
µενων από τις διεθνές συνθήκες εθνικών κυριαρχικών µας δικαιω-
µάτων στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Και στη Θράκη τι εννοούσε, κύριε Δένδια, προχθές ο Πρωθυ-
πουργός όταν µας είπε για νέα δικαιώµατα της µουσουλµανικής
µειονότητας; Αφού τη συκοφαντήσατε ότι παίζει το παιχνίδι των
Τούρκων και χάσατε, γιατί ήρθατε δεύτεροι στη Ροδόπη, τώρα
κάνετε τους καλούς;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ είµαι σε αυτή την Αίθουσα
είκοσι χρόνια. Πρώτη φορά Πρωθυπουργός µίλησε στις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις τόσο λίγο για την εξωτερική πολιτική.
Ίσως γιατί έχει, ενδεχοµένως, τόσα πολλά να κρύψει.

Σε ό,τι αφορά τώρα το άρρηκτα συνδεδεµένο ζήτηµα µε την
εξωτερική πολιτική, το ζήτηµα δηλαδή της άµυνας της Κυβέρνη-
σης, αναφερθήκατε στα ήδη δροµολογηµένα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα, προσπαθώντας, κύριε Δένδια, να αποκρύψετε την
αλήθεια, ότι δηλαδή δεν έχετε κανέναν σχέδιο για την ενίσχυση
της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας, καθώς αυτή παραµένει θε-
ατής και όχι συµπαραγωγός των εξοπλιστικών προγραµµάτων,
τα οποία στην ουσία δεν ενσωµατώνουν την παραµικρή εγχώρια
προστιθέµενη αξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτό δεν είναι επιζήµιο, κύριε Δένδια, µόνο για την εθνική οι-
κονοµία και την απασχόληση, αλλά είναι και µεσοµακροπρόθε-
σµα επικίνδυνο για την υπόσταση και την αυτάρκεια των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς αυτές θα διατελούν πα-

ντελώς εξαρτηµένες από την εξωτερική εφοδιαστική αλυσίδα.
Αυτό σηµαίνει ότι όλα αυτά τα υπερσύγχρονα και πανάκριβα εξο-
πλιστικά συστήµατα δεν θα µπορούν να χρησιµοποιηθούν σε
οποιοδήποτε ενδεχόµενο διατάραξης της διαδικασίας προµή-
θειας ανταλλακτικών και αναλωσίµων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τζάκρη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ενδεικτική της κυβερνητικής πρόθεσης
για απαξίωση της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας είναι και η
επερχόµενη αναστολή λειτουργίας των Ναυπηγείων Σκαραµα-
γκά, σε ό,τι αφορά την κατασκευή και συντήρηση αµυντικού υλι-
κού για το Πολεµικό µας Ναυτικό σε µια πολύ ευαίσθητη και
κρίσιµη περίοδο, επειδή η Κυβέρνηση ακριβώς δεν προχώρησε
εγκαίρως στην υπογραφή των σχετικών συµβάσεων, παρ’ ότι εξά-
ντλησε τη θητεία της και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τζάκρη, σας
παρακαλώ. Είπαµε ότι θα γίνουν τρίλεπτες παρεµβάσεις, ενδε-
χοµένως, µε ερωτήσεις. Ξεπερνάτε πλέον τα όρια. Σας παρα-
καλώ πολύ. Θα κάνετε ολόκληρη οµιλία ή δευτερολογία Κοινο-
βουλευτικού Εκπροσώπου αυτή τη στιγµή;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε την παρατή-
ρηση ότι δεν ακούσαµε τίποτα σχετικά µε τα προγράµµατα ψη-
φιακής αναβάθµισης των Ενόπλων Δυνάµεων, την ώρα που σε
όλον τον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα η Κυβέρνηση επαίρεται για
ψηφιακή επανάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στα ζητήµατα που ετέθησαν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. 

Κατ’ αρχάς, το θέµα της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας που
έθεσε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Κατρίνης και η αγαπητή κ. Τζά-
κρη πράγµατι είναι ένα σηµαντικό θέµα. Γνωρίζετε και τις παθο-
γένειες του ευρύτερου κλάδου και τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν προγράµµατα. 

Νοµίζω ότι αυτό που µπορούµε να κάνουµε και νοµίζω ότι σε
αυτό µπορούµε να βρούµε ταυτόσηµες απόψεις, είναι να κατα-
λήξουµε πώς µπορούµε να την αναπτύξουµε στον αιώνα της και-
νοτοµίας. Και αυτό δεν γίνεται µε αντεγκλήσεις µέσα στην Αίθου-
σα. Χρειάζεται µια φρέσκια αντιµετώπιση που πρώτα θα αντιµε-
τωπίσει υπάρχουσες παθογένειες. Νοµίζω ότι αυτό τέθηκε στην
οµιλία µου.

Και επίσης -δεν λέω κάτι καινούργιο σε αυτή την Αίθουσα- είµαι
πάντα ανοιχτός σε καινούργιες ιδέες, είµαι πάντα ανοιχτός σε
κριτική, είµαι πάντα ανοιχτός να ενηµερώσω µε ανοιχτή ή µε κλει-
στή την πόρτα -εξαρτάται από το θέµα, τους συναδέλφους και
τα κόµµατα- για οτιδήποτε αφορά και την εθνική άµυνα, όπως
παλαιότερα και την εξωτερική πολιτική. 

Στο θέµα που ο κύριος συνάδελφος είχε την καλοσύνη να
θέσει για την αντίφαση µεταξύ εξοπλισµού της χώρας και προ-
σπάθειας επίλυσης της διαφοράς µας µε διάλογο, νοµίζω η απά-
ντηση είναι πρόδηλη. Κατ’ αρχάς αντιµετωπίσαµε πριν από
λίγους µήνες και µέχρι πριν από λίγους µήνες τα πιο δύσκολα
χρόνια που έχουµε αντιµετωπίσει ποτέ στις σχέσεις µας µε την
γειτονική Τουρκία και µάλιστα µετά από µια κρίση δέκα ετών που
δεν επέτρεπε στην Ελλάδα να ακολουθήσει εξοπλιστικά προ-
γράµµατα που ήδη εξελίσσονταν στη γειτονική Τουρκία. 

Ήταν απόλυτη ανάγκη και παραµένει απόλυτη ανάγκη ο επα-
νεξοπλισµός των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτό είναι η
απαραίτητη συνθήκη και ειρηνικής επίλυσης της διαφοράς, κατά
την άποψη της Κυβέρνησης και νοµίζω και της συντριπτικής πλει-
οψηφίας και του Κοινοβουλίου και της ελληνικής κοινωνίας. 

Ως προς τον επαγγελµατικό στρατό και την προβολή της Με-
γάλης Βρετανίας ως υποδείγµατος, έχω µεγάλο σεβασµό για τον
βρετανικό στρατό και την ιστορία του. Θέλω να θυµίσω όµως:
Πρώτον, ότι η Μεγάλη Βρετανία είναι νησί. Δεύτερον, ότι δεν έχει
απειλή συνόρων από οιονδήποτε αντίπαλο. Τρίτον, ότι κάθε φορά
που αντιµετώπισε µεγάλη απειλή, όπως παραδείγµατος χάριν,
στους δύο προηγούµενους παγκόσµιους πολέµους, εφάρµοσε
καθολική στράτευση των πολιτών της.

Και, επίσης, στο απώτερο παρελθόν, εάν σας ενδιαφέρει η
ιστορία και βρείτε χρόνο και ασχοληθείτε µε τους παλαιότερους
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πολέµους της, επί Ναπολεόντειων Πολέµων και λοιπά, η Αγγλία
χρησιµοποιούσε είτε µισθοφορικούς στρατούς των τότε γερµα-
νικών κρατιδίων για να κάνουν τη δουλειά της ή χρησιµοποιούσε
άλλες δυνάµεις στην ηπειρωτική Ευρώπη. Όταν όµως αποφάσισε
ο αγγλικός στρατός να περάσει το στενό της Μάγχης, τότε αυτός
που πάτησε το έδαφος της ηπειρωτικής Ευρώπης ήταν ο Βρετα-
νός πολίτης, όχι ο επαγγελµατίας στρατιώτης. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν χρειάζονται επαγγελµατίες, γι’ αυτό
και υπάρχει µια ισορροπία στον ελληνικό στρατό. Σε λίγες µέρες
θα έρθει εδώ µια φρέσκια ρύθµιση για τους νέους ΕΠΟΠ και θα
µπορούµε να τη συζητήσουµε. Πιστεύω ότι χρειάζεται ένα µεί-
γµα, πιστεύω πάρα πολύ στη θητεία, πιστεύω πάρα πολύ στην
κοινωνική προσφορά και πιστεύω πάρα πολύ στη χρήση της θη-
τείας ως χρόνου απόκτησης εξαιρετικών δεξιοτήτων. 

Υπάρχουν παραδείγµατα. Το Ισραήλ είναι γνωστό σε όλους.
Υπάρχουν και άλλα σηµαντικά παραδείγµατα που ο χρόνος της
θητείας είναι στην πραγµατικότητα χρόνος και προσφοράς και
εκπαίδευσης, σε µια κοινωνία που αλλάζει γρήγορα, σε µια οικο-
νοµία που αλλάζει γρήγορα και που χρειάζονται νέες δεξιότητες
που οι σύγχρονες Ένοπλες Δυνάµεις µπορούν να παράσχουν
στους στρατευµένους νέους. Και γι’ αυτό θα πρέπει να κάνουµε
µια ευρεία συζήτηση και θα την κάνουµε. 

Περί µυστικής διπλωµατίας, δεν έχω κάτι να απαντήσω. Κατ’
αρχάς δεν έχω πλέον την αρµοδιότητα εγώ, είναι εδώ ο Υπουρ-
γός των Εξωτερικών. Όµως, εάν µου επιτρέπετε να υπερασπίσω
το παρελθόν µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια Κυβέρ-
νηση η οποία υπέγραψε γύρω στις διακόσιες εβδοµήντα συµφω-
νίες -και ίσως ο αριθµός είναι πολύ µεγαλύτερος- οι οποίες
κατατέθηκαν στην Εθνική Αντιπροσωπεία, δεν µπορείς να την κα-
τηγορήσεις για µυστική διπλωµατία. Είναι όλα επί των κειµένων. 

Όσον αφορά την Ουκρανία, νοµίζω εκεί η ελληνική Κυβέρνηση
από την αρχή και η ελληνική κοινωνία έχουν πάρει µια σαφή
θέση. Και ξέρετε, δεν είναι πολιτική επιλογή. Δεν υπήρξε επιλογή.
Η Ελλάδα δεν είχε επιλογή. Όταν οι δύο πλευρές του νοµίσµατος
είναι από τη µία πλευρά η εισβολή και η κατάλυση της εδαφικής
ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας µιας χώρας, οποιασδήποτε
χώρας, και από την άλλη, το Διεθνές Δίκαιο, η Ελλάδα ποια θέση
µπορεί να πάρει; Είναι ποτέ δυνατόν η Ελλάδα να είναι µε την
πλευρά εισβολέα; Είναι ποτέ δυνατόν η Ελλάδα να τηρήσει ίσες
αποστάσεις, όταν αντιµετωπίζει ακριβώς τις ίδιες υπαρξιακές
απειλές; Ακριβώς τις ίδιες! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εάν εµείς δεν τραβήξουµε την «κόκκινη γραµµή» της ανεξαρ-
τησίας των χωρών, των κρατών, των συνόρων, του καταστατικού
χάρτη των Ηνωµένων Εθνών, ποιος θα το κάνει; Για εµάς η κα-
θαρή θέση µετά τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία είναι υπαρ-
ξιακή συνθήκη, δεν είναι πολιτική επιλογή. 

Όσον αφορά την Κύπρο, πήγα µάλιστα την ηµέρα των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων του Πρωθυπουργού της χώρας και πήγα
ακριβώς, για να τηρήσω το έθιµο ότι το πρώτο ταξίδι του Υπουρ-
γού είναι στην Κύπρο, γιατί δεν υπήρχε άλλη ηµεροµηνία µέχρι
το Βίλνιους και δεν ήθελα να πάω σε χώρα στο εξωτερικό πριν
να έχω πάει στη Μεγαλόνησο. 

Στην Κύπρο, εάν θυµάµαι καλά την οµιλία µου, είπα χαρακτη-
ριστικά «Η Ελλάδα δεν συζητά λύση δύο κρατών». Και δεν είπα
και κάτι καινούργιο. Δεν υπάρχει πολιτική δύναµη εδώ η οποία
να εισηγείται να συζητήσουµε λύση δύο κρατών. Μετέφερα την
εθνική, όχι την πολιτική θέση της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, την εθνική θέση της ελληνικής δηµοκρα-
τίας. Νοµίζω σε αυτό είµαστε όλοι σύµφωνοι.

Καταλήγω µε το Turkish straits, παρ’ ότι και αυτό είναι θέµα
του Υπουργού Εξωτερικών. Νοµίζω η Ελλάδα σαφώς έχει δηλώ-
σει την αντίθεσή της, κύριοι συνάδελφοι. Δεν θέλω να σηκώσω
τόνους τώρα, αλλά η θέση µας είναι σαφής και δηλωµένη. Διε-
κόπη και η σχετική διαδικασία και µπορείτε κάλλιστα να ενηµε-
ρωθείτε. Ο κ Γεραπετρίτης µπορεί να σας ενηµερώσει µια χαρά
γι’ αυτό. 

Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών και καλείται στο

Βήµα ο επόµενος οµιλητής, ο κ. Μπαραλιάκος Ξενοφών από τη
Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Χαρίτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ,
η κ. Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Δελής από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Μηταράκης,
Υπουργός Προστασίας του Πολίτη.

Κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις

25 Ιουνίου οι Έλληνες πολίτες µε τρόπο ηχηρό και αταλάντευτο
διατύπωσαν την εκλογική ετυµηγορία και αποφάσισαν κυριαρ-
χικά για το πώς επιθυµούν να κυβερνηθεί η χώρα τα επόµενα τέσ-
σερα χρόνια. Η ψήφος εµπιστοσύνης των πολιτών στην αυτο-
δύναµη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, τον Πρωθυπουργό όλων των Ελλήνων, είναι
µια ισχυρή εντολή, η οποία συνοδεύεται από υψηλό αίσθηµα ευ-
θύνης.

Έχουµε υψηλό αίσθηµα ευθύνης να συνεχίσουµε µε την ίδια
σύνεση, αλλά ακόµα πιο ορµητικά το µεταρρυθµιστικό µας
όραµα, να συγκρουστούµε ακόµα πιο δυναµικά µε συντεχνιακά
συµφέροντα και τα κέντρα που εξακολουθούν να κρατούν δέ-
σµιες τις δηµιουργικές δυνάµεις του τόπου, να εφαρµόσουµε στο
ακέραιο τον προγραµµατικό µας λόγο για µια Ελλάδα που παρά-
γει πλούτο, που εξασφαλίζει ίσες ευκαιρίες για όλους, που προ-
σανατολίζεται στο µέλλον των νέων τεχνολογιών και του ψηφια-
κού µετασχηµατισµού, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα µε τρόπο
αδιαπραγµάτευτο τα εθνικά της συµφέροντα. 

Κυρίες και κύριοι, η αυτοδύναµη και ισχυρή Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη
δεν αποτελεί µια συγκυριακή επιλογή. Είναι απότοκη ενός συ-
µπαγούς πλειοψηφικού µετώπου µέσα στην ελληνική κοινωνία,
το οποίο σφυρηλατήθηκε τα τελευταία τέσσερα χρόνια στο αµόνι
της λογικής απέναντι στον λαϊκισµό, της ενότητας απέναντι στον
διχασµό, της αλήθειας απέναντι στο ψεύδος, του πολιτικού
ήθους απέναντι στην τοξικότητα και, εν τέλει, των απτών αποτε-
λεσµάτων απέναντι σε ανερµάτιστα ευχολόγια. 

Το εκλογικό αποτέλεσµα της 25ης Ιουνίου συνιστά ένα επιστέ-
γασµα και ταυτόχρονα µια αφετηρία. Αποτελεί µια επιβράβευση,
αλλά πολύ περισσότερο µια σαφή εντολή. Επιστεγάζει και επι-
βραβεύει τη συνέπεια λόγων και έργων τα τελευταία τέσσερα
χρόνια µέσα στα οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι
µόνο εφάρµοσε τις δεσµεύσεις της, αλλά κλήθηκε να αντιµετω-
πίσει αλλεπάλληλες εξωγενείς έντονες κρίσεις. Και όχι µόνο δεν
κρύφτηκε πίσω από αυτές, αλλά σε πολλές περιπτώσεις τις αξιο-
ποίησε για να επιταχύνει τον µεταρρυθµιστικό της βηµατισµό. 

Παράλληλα, όµως, το εκλογικό αποτέλεσµα προδιαγράφει τον
ρυθµό τον οποίο οφείλουµε όλοι µαζί να ακολουθήσουµε, για να
αλλάξουµε ριζικά την πατρίδα µας. Έχουµε ήδη σηκώσει µανίκια,
έχουµε ήδη πιάσει δουλειά και όλο το Υπουργικό Συµβούλιο βρί-
σκεται επί ποδός χωρίς να έχει χαθεί ούτε δευτερόλεπτο. Το πο-
σοστό του εκλογικού αποτελέσµατος θέτει τον πήχη της δικής
µας ευθύνης συλλογικά και ατοµικά.

Άλλωστε ήδη η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιτα-
χύνει κορυφαίους στόχους της, όπως τους έθεσε ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης από την απαρχή της θητείας της:
Άµεση ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, άµεση αποπληρωµή
των δανειακών υποχρεώσεων της χώρας από την πρώτη µνηµο-
νιακή σύµβαση, µείωση του δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του
ΑΕΠ αρκετά κάτω από το 140% έως το 2027, υποχώρηση της
ανεργίας στο 8% µέσα στην επόµενη τετραετία, εξαγωγές στο
60% του ΑΕΠ. Αυτό ακριβώς είναι το στίγµα του δικού µας ορά-
µατος: Ασφαλής και αµετάκλητη µετάβαση από την Ελλάδα της
κρίσης και της υπερχρέωσης στην Ελλάδα της ευηµερίας, της
ασφάλειας και του εγνωσµένου κύρους διεθνώς.

Ευθυγραµµισµένοι µε την ιδεολογική µας ταυτότητα θα επιµεί-
νουµε και αυτή την τετραετία στη µείωση των φορολογικών επι-
βαρύνσεων, στην προσέλκυση άµεσων ξένων αλλά και εγχώριων
επενδύσεων, στη δηµιουργία όχι µόνο νέων αλλά και καλά αµει-
βόµενων θέσεων εργασίας, στην αύξηση των µισθών, στην ψη-
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φιοποίηση του κράτους και στη σύγκρουση µε τις θορυβώδεις
µειοψηφίες που αντιµάχονται τις µεταρρυθµιστικές πολιτικές που
θέτουν τέλος στην ανασφάλεια και την ταλαιπωρία των συµπολι-
τών µας.

Ο πραγµατικός λόγος της Κυβέρνησής µας είναι στέρεος, δο-
µηµένος και ρεαλιστικός. Θέτει στην προµετωπίδα του τις παρα-
γωγικές δυνάµεις του τόπου, ταυτόχρονα µε την υλοποίηση µιας
αληθινής κοινωνικής πολιτικής η οποία προστατεύει τους πρα-
γµατικά αδύναµους συµπολίτες µας χωρίς να θεωρεί τα επιδό-
µατα πανάκεια.

Θα ήθελα να σταθώ ειδικά στον τοµέα της υγείας, ο οποίος
αποτελεί µια κορυφαία προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας και
είναι ο τοµέας στον οποίο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει εγκύψει
προσωπικά και αφορά το σύνολο των συµπολιτών µας. Για τη
Νέα Δηµοκρατία η δηµόσια υγεία αποτελεί ύψιστο αγαθό το
οποίο δοκιµάστηκε κατά την περίοδο της υγειονοµικής κρίσης.
Παρ’ όλα αυτά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας άντεξε και πλέον είναι
καιρός να γίνει ο πολιορκητικός κριός της µεταρρυθµιστικής µας
πολιτικής. 

Τα εργαλεία και οι προτεραιότητες έχουν ήδη εξαγγελθεί: Ενί-
σχυση του συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, ατοµι-
κός ηλεκτρονικός φάκελος υγείας, αξιολόγηση των διοικήσεων
των νοσοκοµείων, ανακαίνιση και εκσυγχρονισµός των ογδόντα
νοσοκοµείων και των εκατόν πενήντα έξι κέντρων υγείας µε επα-
νασχεδιασµό του υγειονοµικού χάρτη της χώρας, αύξηση του νο-
σηλευτικού προσωπικού κατά δέκα χιλιάδες εργαζόµενους,
µείωση της αναµονής στα χειρουργεία και στα τµήµατα επειγό-
ντων περιστατικών και φυσικά άµεση ανταπόκριση του ΕΚΑΒ
στον ελάχιστο δυνατό χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προκλήσεις του µέλλοντος
βρίσκονται επί θύραις. Οι Έλληνες πολίτες µάς έδωσαν εντολή
να αντιµετωπίσουµε ενωµένοι αυτές τις προκλήσεις και µας εµπι-
στεύθηκαν εκ νέου για να αντιταχθούµε µε τόλµη, πατριωτισµό
και σύνεση στις παθογένειες του χθες, αλλά και να θεµελιώσουµε
µια ισχυρή Ελλάδα, µια παραγωγική Ελλάδα, µια δίκαιη Ελλάδα.

Θα ήθελα να ευχηθώ και από του Βήµατος του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου καλή θητεία και καλή δύναµη στο νέο Υπουργικό Συµ-
βούλιο της Κυβέρνησής µας στο οποίο θα παρασταθούµε αρωγοί
στο έργο τους για να διασφαλίσουµε ότι η πατρίδα µας θα εξα-
κολουθήσει τον δρόµο της αµετάθετης προόδου στη νέα εποχή
που ανατέλλει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπαλιαράκο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χαρίτσης Αλέξανδρος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µπροστά σε µια νέα κα-

τάσταση, νέα κατάσταση για τη χώρα µας και την ελληνική κοι-
νωνία, νέα κατάσταση και για την προοδευτική παράταξη. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την πρώτη κιόλας µέρα
απέδειξε ότι θα συνεχίσει στον ίδιο δρόµο που ακολούθησε και
την περίοδο 2019 - 2023. Είδαµε τη γνωστή επένδυση σε κινήσεις
εύκολου εντυπωσιασµού, αλλά και την επιστροφή σε ένα βαρύ
κυβερνητικό σχήµα που το κύριο ζητούµενο είναι οι εσωτερικές
ισορροπίες και όχι η λειτουργικότητά του. Σε αυτό υπάρχουν και
ανησυχητικές εξελίξεις, όπως στο παράδειγµα του Υπουργείου
Οικογένειας το οποίο απηχεί τόσο ως σύλληψη, αλλά όσο και ως
προς το περιεχόµενό του τις θέσεις κοµµάτων όπως η Νίκη.
Μπορώ βεβαίως να φανταστώ τον κυβερνητικό αντίλογο. «Κερ-
δίσαµε τις εκλογές, έχουµε λευκή επιταγή από τον ελληνικό λαό».

Η Νέα Δηµοκρατία πράγµατι κέρδισε τις εκλογές. Εµείς, όµως,
θα επιµένουµε να υπενθυµίζουµε το αυτονόητο. Καµµία κυβέρ-
νηση δεν έχει λευκή επιταγή. Αυτό είναι το θεµέλιο της δηµοκρα-
τίας µας. Και σε αυτό το Κοινοβούλιο εµείς θα δώσουµε την
καθηµερινή µάχη για τον έλεγχο, τη λογοδοσία, την ανατροπή
των αντιδραστικών και αντικοινωνικών πολιτικών. Ο συσχετισµός
δεν µας τροµάζει. Απαιτεί -και αυτό θα κάνουµε- να είµαστε κα-
λύτεροι στο έργο µας, να είµαστε η φωνή της ελληνικής κοινω-
νίας, όλων των πολιτών, εκείνων που πίστεψαν και έδωσαν τη
µάχη για µια δίκαιη κοινωνία και ευηµερία για όλους, αλλά και

εκείνων που έδωσαν ψήφο ανοχής στη Νέα Δηµοκρατία.
Σήµερα ξεκινάµε µια προγραµµατική και ιδεολογική συζήτηση

που έχει ανάγκη ο τόπος, µια συζήτηση η οποία δεν θα είναι αφη-
ρηµένη, αλλά αγκιστρωµένη στα µεγάλα προβλήµατα και τις σύν-
θετες προκλήσεις που βρίσκονται µπροστά µας. Διότι συνιστά
πρόκληση και δηµοκρατικό µας καθήκον η καταπολέµηση της
άκρας δεξιάς, η καταπολέµηση της ρατσιστικής και ξενοφοβικής
ατζέντας, της ρατσιστικής και ξενοφοβικής ρητορείας, της κανο-
νικοποίησης του ρατσιστικού λόγου.

Μόλις προχθές η κ. Μελόνι δήλωσε ότι αυτή και η Πολωνία δί-
νουν τη µάχη ενάντια στην παράνοµη µετανάστευση. Πού στέκε-
ται η Κυβέρνηση Μητσοτάκη σε σχέση µε αυτή τη δήλωση; Πόσο
νιώθει τον εαυτό της µέσα στο αντιδραστικό τόξο που τρέφει και
νοµιµοποιεί την άκρα Δεξιά; Εµείς θα επιµείνουµε σε αυτό που η
οδυνηρή εµπειρία της Πύλου επιβεβαίωσε µε τον πιο τραγικό
τρόπο. Η ανθρώπινη ζωή έχει αξία και είναι αυταξία και απέναντι
στις φοβικές κραυγές θα επιµείνουµε στην ανάγκη να ανοίξει µια
εθνική συζήτηση για τη θέση της χώρας µας στο παγκόσµιο ζή-
τηµα των πληθυσµιακών µετακινήσεων, δίχως εύκολες απαντή-
σεις και εκβιαστικά διλήµµατα, µε γνώµονα το συµφέρον της
χώρας, συµφέρον οικονοµικό, κοινωνικό, δηµογραφικό και βε-
βαίως µε γνώµονα πάντα τον σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου.

Και στην οικονοµία, όµως, οι προκλήσεις είναι τεράστιες. Εδώ
το ερώτηµα πλέον που τίθεται είναι σαφές: Τι λέει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας για το νέο ευρωπαϊκό σύµφωνο σταθερό-
τητας; Ακούσαµε προχθές τον κ. Μητσοτάκη να µιλάει για λογικά
πρωτογενή πλεονάσµατα. Τι σηµαίνει ακριβώς αυτό; Πώς τοπο-
θετείται η Νέα Δηµοκρατία σε σχέση µε την πίεση των Ευρω-
παίων συντηρητικών για επαναφορά ασφυκτικών δηµοσιονοµικών
κανόνων; Για να το πω µε µια φράση, η Νέα Δηµοκρατία κυβερνά
µια χώρα, την Ελλάδα, της οποίας τα συµφέροντα βρίσκονται
στον αντίποδα των επιδιώξεων της ευρωπαϊκής πολιτικής της οι-
κογένειας, του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, και αυτό είναι µια
αντίφαση που δεν µπορεί να επιλυθεί.

Η χώρα µας δεν πρέπει επ’ ουδενί να επιστρέψει στις περιορι-
στικές λογικές που την καταδίκασαν την προηγούµενη δεκαετία.
Αυτό που πρέπει να είναι ο εθνικός στόχος για την επόµενη δε-
καετία είναι η αξιοποίηση των διαθέσιµων χρηµατοδοτικών προ-
γραµµάτων για ένα νέο ποιοτικό αναπτυξιακό άλµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα δεν έχει συνέλθει
ακόµα από τις δοµικές συνέπειες της κρίσης της προηγούµενης
δεκαετίας, γιατί παρά τις σηµαντικές επιτυχίες που είχαµε, όπως
ήταν η έξοδος από τα µνηµόνια και η µεσοπρόθεσµη ρύθµιση του
δηµόσιου χρέους το καλοκαίρι του 2018, παραµένει η ελληνική
οικονοµία εξαιρετικά ευάλωτη στις διεθνείς δοκιµασίες -το είδαµε
µε την πρόσφατη κρίση του πληθωρισµού- και κυρίως δεν έχει
προχωρήσει σε ριζική αναθεώρηση του παλιού και αποτυχηµένου
µοντέλου ανάπτυξης και αυτό οφείλεται σε συγκεκριµένες πολι-
τικές επιλογές.

Διότι αν το 2015 - 2019 η χώρα κατάφερε να επιτύχει τον διπλό
στόχο της αποτίναξης της επιτροπείας και της προώθησης ανα-
πτυξιακών τοµών, η περίοδος 2019 - 2023 συνιστά την παλινόρ-
θωση ενός στρεβλού και άδικου αναπτυξιακού µοντέλου, αυτό
το οποίο συνοψίζεται στη φράση «φθηνή ανάπτυξη». Γνωρίσµατά
του είναι το χαµηλό κόστος εργασίας, ροπή στον παρασιτισµό
και κλείσιµο του µατιού στη φοροδιαφυγή, περιορισµένη προστα-
σία του περιβάλλοντος και της πολιτιστικής κληρονοµιάς, αναι-
µική επένδυση σε έρευνα και καινοτοµία, χαµηλή προστιθέµενη
αξία για την ελληνική οικονοµία. 

Τα αποτελέσµατα είναι ορατά: Αυτό που κυριαρχεί είναι η µο-
νοσήµαντη ανάπτυξη τουριστικών υπηρεσιών, η έκρηξη του real
estate, η συγκεντροποίηση της οικονοµικής δραστηριότητας σε
ολοένα και λιγότερους οικονοµικούς δρώντες, η εκποίηση ή η
ιδιωτικοποίηση περιουσιακών στοιχείων σε ξένα κεφάλαια. Αυτή
ακριβώς είναι η ανάπτυξη για την οποία µας µιλάει ο κ. Μητσο-
τάκης και αυτό είναι ένα µοντέλο ανάπτυξης µε ηµεροµηνία
λήξης και ελάχιστους τελικά ωφεληµένους.

Απαιτούνται, λοιπόν, ριζοσπαστικές τοµές. Και αυτή είναι η καρ-
διά της δικής µας πρότασης προς την ελληνική κοινωνία. Η χώρα
χρειάζεται πράγµατι ένα αναπτυξιακό άλµα όχι µόνο των ποσοτι-
κών δεικτών, που έχουν βεβαίως και αυτοί τη σηµασία τους.
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Η Ελλάδα για να είναι µια χώρα δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυ-
ξης χρειάζεται ένα παραγωγικό µοντέλο κλιµατικά ουδέτερο, πα-
ραγωγικά καινοτόµο και κοινωνικά συµπεριληπτικό. Σε αυτό το
παραγωγικό µοντέλο το κράτος πρέπει να έχει την ικανότητα να
συνεργαστεί ισότιµα και µε αµοιβαίο όφελος µε τον ιδιωτικό
τοµέα αντί να γίνεται, όπως συµβαίνει σήµερα, έρµαιο µεγάλων
ιδιωτικών συµφερόντων. 

Στόχος πρέπει να είναι ένα αναπτυξιακό κράτος που διασφα-
λίζοντας τους ανθρώπινους και υλικούς πόρους σχεδιάζει και
υλοποιεί προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας, προς όφελος
των πολιτών, επιδιώκει τη δίκαιη ανάπτυξη, πάντοτε σε συνεργα-
σία µε τις παραγωγικές δυνάµεις της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό δεν µπορεί να γίνει εάν το µοντέλο ανάπτυξης δεν είναι

προσανατολισµένο στην ανασυγκρότηση του πρωτογενούς και
δευτερογενούς τοµέα. Σε εποχή διαδοχικών αγροδιατροφικών
κρίσεων είναι αδιανόητο να βλέπουµε µε απάθεια την ερήµωση
της υπαίθρου και την καθήλωση της αγροτικής παραγωγής. Σε
µια εποχή που το ζητούµενο είναι οι παραγωγικές επενδύσεις
είναι προβληµατικό η χώρα µας να εξαντλεί τη φιλοδοξία της
στην ανάπτυξη σχεδόν αποκλειστικά υπηρεσιών και µάλιστα χα-
µηλής προστιθέµενης αξίας. Σε µια εποχή γενικότερου προβλη-
µατισµού για την πράσινη µετάβαση είναι ντροπή στη χώρα µας
να αντιµετωπίζονται οι περιβαλλοντικές ρυθµίσεις ως εµπόδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κλυδωνισµοί της παγκόσµιας
οικονοµίας, η κλιµατική κρίση που είναι ήδη παρούσα, οι γεωπο-
λιτικές ανακατατάξεις, οι οποίες µεταβάλλουν άρδην το διεθνές
στάτους κβο, η τεχνητή νοηµοσύνη που µετασχηµατίζει την ερ-
γασία, την επικοινωνία, τη ζωή µας συνολικότερα είναι οι µεγάλες
προκλήσεις του καιρού µας. 

Ζούµε σε µια δύσκολη εποχή. Είναι όµως και µια εποχή συναρ-
παστικών δυνατοτήτων. Εµείς θα επιµείνουµε σε αυτές. Ξέρουµε
ότι τίποτα δεν θα γίνει εύκολα, γιατί ξέρουµε ότι είµαστε σε ένα
Κοινοβούλιο όπου κυριαρχεί η λογική της συντηρητικής µονοφω-
νίας. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία όµως είναι εδώ για να
εκπροσωπήσει τις δυνάµεις της εργασίας, τις αγωνίες της νεο-
λαίας, τις αναζητήσεις των πιο δυναµικών και παραγωγικών
στρωµάτων της πραγµατικής οικονοµίας. Έχουµε µεγάλη εµπι-
στοσύνη στη χώρα και στους ανθρώπους της. Δεν έχουµε όµως
καµµία εµπιστοσύνη σε µία Κυβέρνηση που περιφρόνησε τους
θεσµούς, πορεύτηκε µε αλαζονεία και δεν φαίνεται ικανή να πο-
ρευτεί µε διαφορετικό τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρίτση, ολο-
κληρώστε.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού.

Τίποτα το νέο, τίποτα που να εγγυάται σιγουριά για το µέλλον,
αλλά µόνο τη βεβαιότητα ότι θα συνεχίσουµε στον ίδιο δρόµο
της φθηνής ανάπτυξης, έναν δρόµο αδιέξοδο.

Η πολιτική, όµως, και η κοινωνία απαιτούν πάντα διεξόδους.
Αυτή τη θετική διέξοδο εκπροσωπεί ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, ο κορµός της προοδευτικής παράταξης στη χώρα µας. Με
σύστηµα, µεθοδικότητα και όραµα, µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι
στους Έλληνες πολίτες, µε τη σιγουριά ότι το µέλλον ανήκει στην
Αριστερά, στην οικολογία και στις προοδευτικές δυνάµεις, στις
δυνάµεις δηλαδή εκείνες που στον όποιο αρνητικό συσχετισµό
αντιτάσσουν ένα σύγχρονο περιεχόµενο ριζοσπαστικών αλλαγών
και ρεαλιστικών µεταρρυθµίσεων, αλλαγών και µεταρρυθµίσεων
που θα εµπνεύσουν και θα προσφέρουν προοπτική στην κοινω-
νική πλειοψηφία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
την κ. Αραµπατζή Φωτεινή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µετά από δύο µήνες σκληρής προεκλογικής εκστρατείας είµαστε
σήµερα εδώ ξανά δικαιωµένοι. Δικαιωµένοι για τα «πιστεύω» µας.
Δικαιωµένοι για τη µεγάλη προσπάθεια που καταβάλαµε σε δύ-

σκολες, απρόσµενες και αλλεπάλληλες κρίσεις τα τέσσερα προ-
ηγούµενα χρόνια. Δικαιωµένοι, αλλά ταυτόχρονα µετρηµένοι,
όπως οφείλουµε.

Είµαστε έτοιµοι µε τη βούληση και την εντολή του ελληνικού
λαού να συνεχίσουµε τον στρατηγικό αγώνα για τον εκσυγχρονι-
σµό όλων των δοµών της λειτουργίας του κράτους. 

Θέλουµε η Ελλάδα να πρωταγωνιστήσει στη νέα πραγµατικό-
τητα της Ευρώπης ως πρωτοπόρος. Έδωσε άλλωστε δείγµατα
γραφής τέτοιας πρωτοπορίας κατά τη διαχείριση των κρίσεων
της προηγούµενης τετραετίας.

Θέλουµε η Ελλάδα να συµµετέχει ενεργά στη διαδικασία εµ-
βάθυνσης της ευρωπαϊκής ενοποίησης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Απέναντί µας µε την ψήφο του ελληνικού λαού είναι µια πολυ-
κερµατισµένη Αντιπολίτευση και µια αδύναµη Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση που µετρά µόλις σαράντα επτά Βουλευτές, µια Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση οι Βουλευτές της οποίας οµολογούν τώρα
ότι δεν είχαν καταλάβει τι γινόταν στην κοινωνία, δεν είχαν συ-
νειδητοποιήσει πόσο θετικά είχαν λειτουργήσει -τελικώς το απέ-
δειξε το αποτέλεσµα- οι πολιτικές και τα µέτρα της Νέας
Δηµοκρατίας, δεν είχαν ταυτότητα, κατεύθυνση, πυξίδα. Και ενώ
τα οµολογούν µόνοι τους όλα αυτά, ήθελαν παρ’ όλα αυτά να κυ-
βερνήσουν τη χώρα ξανά.

Αυτή, λοιπόν, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που όπως αποκα-
λύπτουν τα δικά της στελέχη, είχε πλήρη απόσταση από την κοι-
νωνία, αποκαλούσε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επί
τέσσερα χρόνια ως τη χειρότερη κυβέρνηση της Μεταπολίτευ-
σης, η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ ως τη χειρότερη κυβέρνηση του γα-
λαξία και µόλις πριν από λίγες µέρες τον Κυριάκο Μητσοτάκη ως
ακροδεξιό και «Όρµπαν του Νότου».

Τα πράγµατα όµως ήρθαν λίγο διαφορετικά µε την απόφαση
του κυρίαρχου λαού. Λίγο διαφορετικά για όσους µιλούσαν για
τη δεύτερη φορά που θα ήταν αλλιώς. Ήρθαν διαφορετικά για
τους ίδιους. Οι πολίτες µε σαφήνεια είπαν «όχι» στην τοξικότητα,
«όχι» στην προχειρότητα, «όχι» στις αριστερές επιζήµιες ιδεολη-
ψίες και είπαν «ναι» καθαρό στη σοβαρότητα, στη συνέπεια, στην
ευθύνη και τελικά στην πολιτική αξιοπιστία. 

Και είµαστε σήµερα εδώ µε σχέδιο, επιµονή και εργατικότητα
να υλοποιήσουµε όσα µε σεβασµό εξαγγείλαµε, να αποδει-
κνύουµε καθηµερινά στην πράξη ότι είµαστε στη σωστή πλευρά
της ιστορίας. Είµαστε εδώ για να συνεχίσουµε µια πολιτική που
βοηθάει τους πολλούς, που δεν αφήνει κανέναν µόνο του πίσω,
που δίνει τη δυνατότητα στη νέα γενιά να ονειρεύεται τη ζωή της
στην Ελλάδα.

Είµαστε εδώ για να κάνουµε τη χώρα περισσότερο ισχυρή µε
ακόµη πιο ενισχυµένες, θωρακισµένες τις Ένοπλες Δυνάµεις,
προκειµένου να είναι έτοιµες να προασπίσουν και την τελευταία
σπιθαµή γης αυτής της χώρας: είκοσι τέσσερα Ραφάλ, ογδόντα
τρία F-16 Viper, τρεις φρεγάτες Μπελαρά και ακολουθεί η προ-
µήθεια των µαχητικών F-35 για την οποία έχουµε ήδη αποσπάσει
τη θετική απόφαση του Αµερικανικού Κογκρέσου. 

Προχωράµε αποφασιστικά και µε σιγουριά έχοντας για πυξίδα
µας τον πατριωτισµό της ευθύνης. Άλλωστε η Νέα Δηµοκρατία
δεν χρησιµοποίησε ποτέ τον πατριωτισµό για να λαϊκίσει και δεν
επένδυσε ποτέ στον δήθεν, στον εύπεπτο πατριωτισµό που κα-
ταντά επιζήµια πατριδοκαπηλία. Αυτή την ευθύνη επιβράβευσαν
γενναιόδωρα οι πολίτες και είµαστε ευγνώµονες απέναντι σε αυ-
τούς. Είναι αυτοί που ρητά και ξεκάθαρα µας ζητούν να προχω-
ρήσουµε ακόµα πιο γρήγορα, ακόµη πιο τολµηρά στις µεγάλες
αλλαγές. 

Μας κατηγορούσε µε τη γνωστή µηδενιστική τοξικότητα ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ προεκλογικά ότι δήθεν έχουµε κρυφό οικονοµικό πρό-
γραµµα που θα επιβαρύνει τους πολλούς και ότι αυτά που
υποσχόµαστε στους πολίτες δεν θα γίνουν ποτέ. Έρχεται όµως
η ίδια η πραγµατικότητα, λίγες µέρες µετά τις εκλογές, όπως
έγινε βεβαίως και καθ’ όλη τη διάρκεια της τετραετίας, σε πλήρη
σύγκλιση µε τη συµφωνία αλήθειας που υπογράψαµε µε τους πο-
λίτες το 2019 να διαψεύσει την Κασσάνδρα της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης και να αναδείξει στην πράξη πως η Νέα Δηµοκρατία
ό,τι υπόσχεται, το υλοποιεί και µάλιστα αµέσως. 
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Έτσι λοιπόν από 1-1-2024 τίθεται σε ισχύ το νέο µισθολόγιο
του δηµοσίου µε οριζόντιες αυξήσεις σε όλους τους υπαλλήλους
ύστερα από δεκαπέντε χρόνια, µε έµφαση σε αυτούς που κατέ-
χουν θέσεις ευθύνης και σε αυτούς που έχουν οικογένεια. 

Το Market Pass που τόσο πολύ επικρίθηκε και λοιδορήθηκε
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση επεκτείνεται για τους επόµε-
νους µήνες, ενώ στο νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών είναι και η νέα µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για τα ασφα-
λισµένα από φυσικές καταστροφές ακίνητα. Πολύ σύντοµα γίνε-
ται πράξη η πρόσθετη έκπτωση φόρου κατά 1.000 ευρώ στις οι-
κογένειες µε παιδιά και συνεχίζεται βέβαια η εφάπαξ ενίσχυση
στο τέλος του 2023 όσων συνεχίζουν να πλήττονται από την προ-
σωπική διαφορά Κατρούγκαλου, που θα αντληθεί βεβαίως όχι
από ταξική υπερφορολόγηση, αλλά από το πλεόνασµα της ανά-
πτυξης.

Στο κοινωνικό πρόσηµο της Κυβέρνησης η αποκατάσταση
άλλης µιας αδικίας. Οι συνταξιούχοι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αφού δουν µια δεύτερη αύξηση κατά 3% από 1-1-2024 -µετά
από δώδεκα χρόνια είδαν την πρώτη αύξηση επί Κυβέρνησης Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη-, οι συνταξιούχοι που εργάζονται δεν θα βλέ-
πουν πια τις συντάξεις τους µειωµένη κατά 30%, αντιθέτως θα
τη λαµβάνουν ολόκληρη, βλέποντας µόνο µια µικρή παρακρά-
τηση στα πρόσθετα έσοδά τους από τη δηλωµένη δεύτερη και
νόµιµη πλέον αµοιβή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, για ένα λεπτό.
Η νέα Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλείται όµως

να αντιµετωπίσει και να αναµετρηθεί µε κρίσιµα και δοµικά ζητή-
µατα. Το δηµογραφικό που ταλανίζει τη χώρα µας αλλά και όλη
την Ευρώπη είναι µια από τις µεγάλες προκλήσεις που έχουµε
µπροστά µας. 

Το νέο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας που
ευαγγελίζεται την οργανωµένη και ενιαία αντιµετώπιση ρυθµί-
σεων που ακουµπούν το δηµογραφικό είναι προς αυτή την κα-
τεύθυνση ολιστικά και στρατηγικά. Από όλα τα παραγωγικά
υπουργεία θα πρέπει να κατευθύνονται οι πολιτικές ενθάρρυνσης
της οικογένειας και της περιφερειοποίησης. Οικογένεια, νέοι άν-
θρωποι, ευάλωτοι που πρέπει να στηριχθούν ακόµη περισσότερο. 

Επένδυση στο µέλλον της χώρας επιβάλλει επενδύσεις στην
παιδεία και στην εκπαίδευση των νέων ανθρώπων που συντρι-
πτικά σε αυτές τις εκλογές στήριξαν τη Νέα Δηµοκρατία, γκρε-
µίζοντας έναν ακόµη µύθο της Αριστεράς και του ΣΥΡΙΖΑ που
ήθελε να τους µονοπωλεί ιδεολογικά. 

Υλοποιούµε αµέσως, λοιπόν, τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις
για ενισχυµένη και καλύτερη δηµόσια παιδεία από το λύκειο στο
πανεπιστήµιο και ανοίγει διάλογος για την αναθεώρηση του άρ-
θρου 16 για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε µια και-
νούργια τετραετία µε σχέδιο µετρήσιµους στόχους, όραµα και
φίλεργη πίστη στις ιδέες µας, αντλώντας νοµιµοποίηση από την
ισχυρή πλειοψηφία των πολιτών. Έχουµε χρέος να ανταποκρι-
θούµε σε αυτή την ευθυνοφόρα λαϊκή εντολή, δουλεύοντας
σκληρά και καλύπτοντας τα κενά των αβλεψιών, των λαθών και
των παραλείψεων, έχοντας στόχο µε τη συναίσθηση της δηµό-
σιας παραδοχής και συγγνώµης γι’ αυτά να µην τα επαναλά-
βουµε, µε ειλικρίνεια, σοβαρότητα, σεµνότητα και διαρκή αυτο-
κριτική, όπως απαιτούν οι πολίτες.

Η εύκολη αντιπολίτευση της τοξικότητας, του διχασµού των
ετών του µνηµονίου καταδικάστηκαν απερίφραστα από τους πο-
λίτες οι οποίοι µε ωριµότητα, λογική και συγκριτική προσέγγιση
επέλεξαν σταθερότητα, σοβαρότητα, ασφάλεια, σύγχρονο κρά-
τος, µεταρρυθµίσεις, επέλεξαν Κυριάκο Μητσοτάκη και πολιτική
αξιοπιστία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καληµέρα και από µέ-
να. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Ακούγοντας τον Πρωθυπουργό να παρουσιάζει το κυβερνητικό
πρόγραµµα της τετραετίας, ήρθαν στον νου µου τα λόγια του
Σαίξπηρ από τον Έµπορο της Βενετίας: «Ωραίο µήλο, λαµπερό
στην όψη, µα σάπιο στην καρδιά. Ω, πόσο όµορφη στην όψη φα-
ντάζει η απάτη». Τέτοιο ακριβώς είναι και το κυβερνητικό σας
πρόγραµµα, καθώς σε αυτό περικλείεται όλος ο αντιλαϊκός χα-
ρακτήρας της πολιτικής που συνεχίζει να εφαρµόζεται εδώ και
χρόνια, µε όλο και µεγαλύτερη ένταση από κυβέρνηση σε κυβέρ-
νηση. 

Και αυτό είναι που προσπαθείτε να κρύψετε πίσω από φαντα-
χτερές φράσεις του τύπου «παραγωγική, κοινωνική, ψηφιακή Ελ-
λάδα», επιχειρώντας να συσκοτίσετε την ταξική αντιλαϊκή σας
πολιτική. Μάλιστα σε αυτό σας βοηθούν µε τη στάση τους και ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, µε τους Αρχηγούς τους να παρουσιάζουν
ουσιαστικά τη νέα «κολεξιόν» της τετραετίας που άρχισε -τη νέα
κολεξιόν της συναίνεσης-, προειδοποιώντας επιπλέον την Κυβέρ-
νηση -γιατί λέτε;- για το ότι έχουν σκοπό, λέει, οι Αρχηγοί -το
ΠΑΣΟΚ δηλαδή και ο ΣΥΡΙΖΑ- να ελέγχουν αυστηρά, πολύ αυ-
στηρά την υλοποίηση της αντιλαϊκής πολιτικής στα κρίσιµα στρα-
τηγικά ζητήµατα που αποτελεί και το κοινό πρόγραµµα όλων σας.
Μιλάµε για πολύ σκληρή αντιπολίτευση! 

Ποια είναι αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα; Μα, ποια από τις αλλε-
πάλληλες αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις στη ζωή των εργαζοµένων,
από την «πράσινη» µετάβαση που οδηγεί τον λαό στη φτώχεια
και το κεφάλαιο στην «Εδέµ» της κερδοφορίας και βέβαια από
την εµπλοκή της χώρας µας στα επικίνδυνα ιµπεριαλιστικά σχέ-
δια στην περιοχή; Μήπως διαφωνείτε σε αυτά; Όχι βέβαια.

Τώρα θα µου πείτε «αντιπολίτευση είναι και αυτό που έκαναν
και θα κάνουν ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Ναι, µόνο όµως που δεν είναι
αντιπολίτευση από τη σκοπιά του λαού, παρά µια βολική για το
σύστηµα συµπολιτευόµενη αντιπολίτευση. Ούτε βέβαια χολο-
σκάτε τόσο η Κυβέρνηση από τη χρήσιµη γι’ αυτή αντιπολίτευση
του µεσαιωνικού σκοταδισµού και της πατριδοκαπηλίας των φα-
σιστικών ακροδεξιών µορφωµάτων, που εύκολα -το ξέρετε-, πολύ
εύκολα χωνεύεται από το καπιταλιστικό σύστηµα, αν δεν το βοη-
θά κιόλας. 

Πάµε όµως για λίγο στην παιδεία όπου η κυβερνητική πολιτική
εµφανίζεται µε το µανδύα της αναβάθµισης. Μιλάει η Κυβέρνηση
για την εισαγωγή της τεχνολογίας σε όλη την εκπαίδευση. Ήδη
ο νέος Υπουργός Παιδείας από την πρώτη στιγµή υπογράµµισε
τον ρόλο των νέων τεχνολογιών, λέγοντας ότι το Υπουργείο Παι-
δείας -το είπε και σήµερα- θα γίνει το πρώτο πλήρως ψηφιακό
Υπουργείο και ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να διαφηµίζει µε κα-
µάρι τους διαδραστικούς πίνακες των σχολικών αιθουσών. 

Κατ’ αρχάς, την ώρα που τα λέτε όλα αυτά, ένα σχολείο σήµε-
ρα, το 3ο Δηµοτικό στο Πέραµα -δεν πρέπει να είναι το µόνο- κιν-
δυνεύει µε διακοπή ηλεκτροδότησης λόγω ληξιπρόθεσµων οφει-
λών στη «ΔΕΗ Α.Ε.». Οπότε για ποια ψηφιοποίηση να µιλήσουµε;

Τώρα όµως κοιτάξτε, είµαστε οι τελευταίοι που θα αµφισβητή-
σουµε την αναγκαιότητα της ψηφιοποίησης στην εκπαίδευση,
όµως υπάρχει ήδη η εµπειρία της τηλεκπαίδευσης µε αφορµή
την πανδηµία, µια εµπειρία καθόλου θετική, καθώς πέρα από τα
λειτουργικά της προβλήµατα, ένα σηµαντικό ποσοστό των µαθη-
τών βίωσε τον ταξικό του τεχνολογικό αποκλεισµό.

Από την άλλη, αυτή η αναγκαία ψηφιοποίηση, αλήθεια, θα
λύσει µήπως τις χιλιάδες ελλείψεις και τα κενά εκπαιδευτικών
κάθε χρόνο στα σχολεία; Αυτή η χρήσιµη ψηφιοποίηση θα λύσει
µήπως το ζήτηµα της ανάθεσης διδασκαλίας σε εκπαιδευτικούς
άσχετων αντικειµένων προς τις σπουδές του ή µήπως αυτή η
αναγκαία ψηφιοποίηση θα λύσει το εξοργιστικό πρόβληµα της
στέγασης χιλιάδων τετράχρονων νηπίων σε νηπιαγωγεία κοντέι-
νερ µέσα σε τσίγκινα κουτιά;

Βέβαια ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αποκάλεσε τα νηπιαγωγεία
και την προσχολική αγωγή «εργαστήρια απόκτησης σύγχρονων
δεξιοτήτων». Άκουσον, άκουσον! Δεξιότητες αντί για αγωγή. 

Όσο για το ιδιαίτερα οξυµµένο ζήτηµα της σχολικής στέγης,
µε χιλιάδες σχολεία γερασµένα και υποσυντηρηµένα, να γίνονται
επικίνδυνα για παιδιά και εκπαιδευτικούς, µε κραυγαλέες ελλεί-
ψεις σχολικών κτηρίων, όπως το 9ο Δηµοτικό εδώ πιο κάτω στο
Αιγάλεω, µε ακατάλληλα ειδικά σχολεία, όπως το όνειδος του 1ου
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ουσιαστικά αντισεισµικής θωράκισης για τα περισσότερα σχολικά
κτήρια, µάλλον µοιάζει µε κοροϊδία η πρωθυπουργική εξαγγελία
περί µελέτης, λέει, αναβάθµισης των σχολικών µονάδων της
χώρας, που θα ξεκινήσει -η µελέτη- από τον Σεπτέµβρη. 

Όσο για την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, είναι φανερό ότι οι
προγραµµατικές ανάγκες των φοιτητών δεν µπόρεσαν να χωρέ-
σουν σε αυτούς τους µπλε φακέλους που πήραν οι Υπουργοί.
Μια Κυβέρνηση την οποία την απασχολεί κυρίως το πώς θα προ-
χωρήσει η εµπορευµατοποίηση της φοιτητικής µέριµνας µε τα
γνωστά αποτελέσµατα, δηλαδή οι φοιτητές να χρειάζεται να πλη-
ρώνουν χαράτσια για να πάρουν πτυχίο, όπως στις εστίες του
Πανεπιστηµίου της Θεσσαλίας και να µένουν χωρίς φαγητό, ενώ
το δικαιούνται, όπως χίλιοι πεντακόσιοι φοιτητές στην Πάτρα και
αλλού, ενώ µε τον ΑΣΕΠ και σύµφωνα µε τη σηµερινή πρωινή
εξαγγελία του Υπουργού στην οµιλία του, υποβαθµίζονται περαι-
τέρω τα πτυχία των εκπαιδευτικών.

Και µέσα σε όλα αυτά έρχεται τώρα η Κυβέρνηση και ανακοι-
νώνει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Και επειδή υπάρχει
και µέχρι να αρθεί το συνταγµατικό εµπόδιο του άρθρου 16 -και
ήδη εµφανίζονται αρκετοί πρόθυµοι συνεργοί σας σε αυτό- η Κυ-
βέρνηση βρίσκει την πατέντα των διακρατικών συµφωνιών, λέει,
σύµφωνα προφανώς µε την ερµηνευτική δήλωση του άρθρου 28
του Συντάγµατος, το οποίο βεβαίως άρθρο και δήλωση αποτελεί
τον δούρειο ίππο για την επιβολή του δικαίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Εδώ, όµως, ξέρετε, δεν µπορεί πια να κρυφτεί κανένας σας.
Όλοι σας στην πρόσφατη συνταγµατική Αναθεώρηση απορρί-
ψατε την πρόταση του ΚΚΕ για κατάργηση συνολικά αυτού του
άρθρου 28, το οποίο έρχεται τώρα να αξιοποιήσει η Κυβέρνηση
για να παρακάµψει ένα άλλο άρθρο του συντάγµατος, το άρθρο
16! Ας µη βιάζεται όµως να χαρεί η Κυβέρνηση και ας σκεφτεί τι
απέγινε εκείνη η πανεπιστηµιακή αστυνοµία, όπως και ένα σωρό
άλλες αντιδραστικές µεταρρυθµίσεις. 

Τελειώνω µε µια µικρή αναφορά στον πολύπαθο χώρο του πο-
λιτισµού. Για µας ο πολιτισµός πάει µε την παιδεία. Για εσάς πάει
µε τον τουρισµό. Είναι η διαφορά των αντιλήψεων. Ένας πολιτι-
σµός ο οποίος εµπορευµατοποιείται συνεχώς. Συντελεστή ανά-
πτυξης τον ανεβάζετε, τέτοιον τον κατεβάζετε όλοι σας. Αυτά
που εξαπλώνονται, λοιπόν, ολοένα και πιο γοργά στον χώρο του
πολιτισµού είναι η εργασία µε το µπλοκάκι σε βάρος της µισθω-
τής εργασίας, είναι µια διευρυνόµενη εργασιακή ρευστότητα,
που αξιοποιεί µέχρι και το Μητρώο Καλλιτεχνών, το οποίο απο-
κλείει βεβαίως αρκετούς, είναι ο κίνδυνος που απειλεί τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα των δηµιουργών υπέρ των ψηφιακών εµπόρων
της τέχνης, είναι η είσοδος ιδιωτών σε όλο και περισσότερους
τοµείς ταυτόχρονα µε την πολιτική της λεγόµενης αυτοχρηµατο-
δότησης των µέχρι χθες κρατικών φορέων, όπως, παραδείγµατος
χάριν, τα πέντε µουσεία, είναι η υπαγωγή τελικά του πολιτισµού
σε ρόλο ενός απλού υπηρέτη του τουριστικού κεφαλαίου. 

Όσο για την ίδρυση πανεπιστηµίου παραστατικών τεχνών µε
αυτό δεν υπάρχει πλήρης κάλυψη του καλλιτεχνικού χώρου. Και
φυσικά λέµε εµείς πρέπει να υπάρχει πρόβλεψη οι ήδη απόφοιτοι
από προηγούµενα χρόνια να µπορούν να αναβαθµίζουν τα πτυχία
τους στα ιδρύµατα αυτά µέσα φυσικά από τις κατάλληλες διαδι-
κασίες. 

Ποια πρέπει τώρα να είναι η απάντηση και η έγνοια του λαού
σε όλα αυτά που ετοιµάζει η Κυβέρνηση; Μα, το πώς θα βάλει ο
λαός περισσότερα και µεγαλύτερα εµπόδια σε αυτή την αντι-
λαϊκή σας πολιτική. Πώς θα πιέσει µε τον αγώνα του για να απο-
σπάσει έστω και µικρές ανάσες. Πώς θα δυναµώσουν οι αγώνες
και η οργάνωση στο κίνηµα. Αυτή είναι η πραγµατικά 100% ερ-
γατική λαϊκή αντιπολίτευση. Σε αυτή την αντιπολίτευση, λοιπόν,
το ΚΚΕ θα διαθέσει όλες του τις δυνάµεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Υπουργός Προστα-

σίας του Πολίτη κ. Μηταράκης καλείται στο Βήµα. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και καλή θητεία. 
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τους πολίτες της Χίου,

που εµπιστεύτηκαν τη Νέα Δηµοκρατία στις πρόσφατες εκλογές
και που µε έστειλαν ως αντιπρόσωπό τους στην εικοστή Περίοδο

της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. 
Κύρια Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Προστασίας του Πολίτη έχει την ευθύνη για την προστασία όλων
όσων ζουν ή επισκέπτονται την Ελλάδα. Η ευθύνη αυτή ξεκινά
από τα σύνορα της πατρίδας µας ως και την κάθε γειτονιά. Η επί-
τευξη της αποστολής αυτής απαιτεί µια ισχυρή σχέση εµπιστο-
σύνης µε τους πολίτες. Η Ελληνική Αστυνοµία έχει αποδείξει
χάρη στο υψηλό επίπεδο κατάρτισης των ανδρών και των γυναι-
κών που την υπηρετούν την ικανότητά της να επιτελέσει µε επι-
τυχία το έργο της και αυτή θα είναι η καθηµερινή µας πρόκληση
να είµαστε αποτελεσµατικοί. 

Βασική µας προτεραιότητα θα είναι η αντιµετώπιση και πρό-
ληψη της µικρής εγκληµατικότητας, της αντικοινωνικής συµπερι-
φοράς που εκφράζεται µε πολλούς τρόπους και δυσχεραίνει τον
τρόπο ζωής µας. Προφανώς απαιτείται συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης και τα άλλα συναρµόδια Υπουργεία, ώστε να
µην υπάρχει αίσθηµα ατιµωρησίας στην κοινωνία, αντίθετα να
υπάρχουν σίγουρες µικρές ποινές για µικρές πράξεις, για να λει-
τουργήσει αυτό αποτρεπτικά στην εγκληµατικότητα. Προλαµβά-
νοντας τα µικρά προλαµβάνεις µεταγενέστερα τα µεγάλα, δη-
µιουργώντας ασφαλείς πόλεις. 

Η τροχαία, παραδείγµατος χάριν, θα στηριχτεί µε προσωπικό
για να βγει στους δρόµους εξοπλισµένη µε τάµπλετ µε πλήρη
διασύνδεση, ώστε να µπορεί να καταλογίζει άµεσα διοικητικά
πρόστιµα τα οποία θα µεταβιβάζονται αυτόµατα στο «TAXIS»,
συµβάλλοντας στην αποσυµφόρηση των πόλεων. Απαραίτητη
είναι η συνεργασία µε τις κατά τόπους δηµοτικές αστυνοµίες,
αντιµετωπίζοντας την επικίνδυνη οδήγηση, αλλά και την επικίν-
δυνη συµπεριφορά πεζών που περνάνε δρόµους εκτός διάβασης. 

Βασικός κανόνας είναι το ένστολο προσωπικό να επεµβαίνει
άµεσα σε κάθε παράβαση ανεξαρτήτως της υπηρεσίας στην
οποία υπηρετεί. Δεν επιτρέπεται να βλέπει ο πολίτης παραβατι-
κότητα και όχι ένας αστυνοµικός που βρίσκεται στο σηµείο. Σχε-
διάζουµε και υιοθετούµε µια ολοκληρωµένη πολιτική κοινοτικής
αστυνόµευσης και δηµιουργίας σχέσεων εµπιστοσύνης σε τοπικό
επίπεδο µε τους πολίτες. 

Θα εργαστούµε για να αντιµετωπίσουµε φαινόµενα ενδοοικο-
γενειακής, ενδοσχολικής και ρατσιστικής βίας, να προστατέ-
ψουµε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Ξεκινήσαµε ήδη σε συνερ-
γασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία να δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση
σε φαινόµενα εφηβικής παραβατικότητας. Για να στηρίξουµε
αυτές πρωτοβουλίες θα προχωρήσουµε συνολικά στην πρόληψη
διακοσίων ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών για να στελε-
χώσουν υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Συνεχίζουµε τις ενέργειές µας συµβάλλοντας στην εύρυθµη
λειτουργία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και την πραγµατική
προστασία του πανεπιστηµιακού ασύλου των ιδεών, αναµορφώ-
νοντας τον σχεδιασµό µας σε αγαστή συνεργασία µε την πανε-
πιστηµιακή κοινότητα καθώς ήδη επικρατούν καλύτερες συνθή-
κες στα πανεπιστήµια µας. 

Την ίδια στιγµή σχεδιάζουµε να φέρουµε την αστυνοµία στο κι-
νητό του πολίτη µε την εφαρµογή my-ΕΛ.ΑΣ. µε πρόσβαση σε
εφαρµογή αιτήσεων και ηλεκτρονικών ραντεβού για κάθε υπηρε-
σία που αφορά τον πολίτη, την οποία θα επανασχεδιάσουµε, θα
χαρτογραφήσουµε για να είναι πιο φιλική στις ανάγκες των πολι-
τών. 

Τον Σεπτέµβριο προχωράµε στην έκδοση των νέων ταυτοτή-
των για τους πολίτες σε µέγεθος πιστωτικής κάρτας και το πρώτο
τρίµηνο του 2024 στην έκδοση των νέων διαβατηρίων. Με πρό-
σβαση σε διαδραστικές υπηρεσίες η πλατφόρµα my-ΕΛ.ΑΣ. θα
δίνει τη δυνατότητα στον πολίτη να υποβάλλει καταγγελίες, να
αναφέρει περιστατικά, να ενηµερώνεται για δράσεις, να υποβάλ-
λει ανώνυµες καταγγελίες για περιστατικά αυθαιρεσίας.

Κυρίες και κύριοι, συνάδελφοι σε µια Ευρώπη που εξακολουθεί
να προσπαθεί να βρει τον βηµατισµό της στην αντιµετώπιση της
µεταναστευτικής κρίσης, η Ελλάδα θα συνεχίσει να εφαρµόζει
µια αυστηρή αλλά δίκαιη µεταναστευτική πολιτική. Στόχος µας ο
περαιτέρω περιορισµός της παράνοµης µετανάστευσης µε απο-
τελεσµατική φύλαξη των συνόρων µας και απελάσεις όσων δεν
δικαιούνται διεθνούς προστασίας. Σε αυτό το πλαίσιο προχω-
ράµε στην ολοκλήρωση του φράχτη του Έβρου στο πλαίσιο της
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απόφασης του ΚΥΣΕΑ µε ορίζοντα ολοκλήρωσης το τέλος του
2025. Είναι σε εξέλιξη αυτό το έργο κατά τριάντα πέντε χιλιόµε-
τρα προϋπολογισµού 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Εντός των επό-
µενων µηνών θα προχωρήσει ο σχεδιασµός για την περαιτέρω
τελική επέκταση µε χρήση και κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που έχουν ήδη εγκριθεί για συνοδά έργα υψηλής τεχνολο-
γίας. 

Επίσης θα ενισχύσουµε το Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Ελέγ-
χου και Επιτήρησης Συνόρων για να έχει έναν πλήρη επιτελικό
έλεγχο της προστασίας των εξωτερικών συνόρων της χώρας
µας. Ενεργοποιούµε διαθέσιµες κλειστές δοµές κράτησης όσων
είναι προς απέλαση και θέτουµε ως προτεραιότητα την αύξηση
των απελάσεων, των εθελοντικών σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Μετανάστευσης και Ασύλου, των υποχρεωτικών αρµοδιότη-
τας της Ελληνικής Αστυνοµίας σε συνεργασία µε τη FRONTEX. 

Προχωράµε στην ανανέωση των συµβάσεων έχοντας εξασφα-
λίσει χρηµατοδότηση τουλάχιστον µέχρι το 2027 για τους χίλιους
πεντακόσιους τριάντα συνοριοφύλακες και προχωράµε άµεσα σε
εκατόν πενήντα νέες προσλήψεις στη Ροδόπη και στην Καβάλα. 

Συνεχίζουµε µε έµφαση στη νέα τεχνολογία, µε ψηφιοποίηση
των εσωτερικών διαδικασιών, µε την ηλεκτρονική επίδοση δικο-
γράφων σε συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, µε την
εφαρµογή της κατάθεσης στα δικαστήρια µε τηλεδιάσκεψη µε
στόχο τον περιορισµό των µεταγωγών.

Χρειαζόµαστε αστυνοµικούς ενεργούς στο πεδίο κι όχι εγκλω-
βισµένους πίσω από γραφεία. Επίσης, οφείλουµε να βελτιώσουµε
τις συνθήκες διαβίωσης και ασφάλειας στα σωφρονιστικά κατα-
στήµατα µε την πλήρη εφαρµογή του νέου Σωφρονιστικού Κώ-
δικα. Με νέα καταστήµατα στο Λασίθι, στη Δράµα, τα Ιωάννινα
και τη Χαλκίδα προχωράµε. Επιταχύνουµε τις διαδικασίες για το
εµβληµατικό έργο της µετεγκατάστασης του συγκροτήµατος σω-
φρονιστικών καταστηµάτων Κορυδαλλού στον Ασπρόπυργο. 

Οι νέες εγκαταστάσεις σε έκταση εκατό στρεµµάτων θα περι-
λαµβάνουν δεκατέσσερις πτέρυγες χωρητικότητας διακοσίων
ατόµων η καθεµία. Θα περιλαµβάνουν νοσοκοµειακές υποδοµές,
ψυχιατρική πτέρυγα, δικαστικές αίθουσες, πτέρυγες προσχολι-
κής εκπαίδευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να στείλω ένα ξεκά-
θαρο µήνυµα σήµερα. Η ΕΛ.ΑΣ. θα πρέπει πρώτα και κύρια στην
εκτέλεση της αποστολής της να σέβεται τον πολίτη. Οι άνδρες
και οι γυναίκες της Ελληνικής Αστυνοµίας πρώτοι πρέπει να δί-
νουν το παράδειγµα, να αντιµετωπίσουµε µε τη χρήση σύγχρο-
νων τεχνολογιών τα όποια φαινόµενα αστυνοµικής αυθαιρεσίας
και διαφθοράς. 

Την ίδια στιγµή τονίζω ότι κρούσµατα βίας εναντίον αστυνοµι-
κών δεν θα γίνονται ανεκτά. Θα χρησιµοποιήσουµε κάµερες σώ-
µατος και οχηµάτων για την πιστοποίηση παραβατικών συµπερι-
φορών σε πλήρη συµµόρφωση µε το κανονιστικό πλαίσιο. Στη
διάρκεια της θητείας µου θα δώσω έµφαση στη στήριξη των στε-
λεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Υπουργείου, δίνοντας
έµφαση σε υλικές και ηθικές απολαβές, στις συνθήκες εργασίας,
στην υποστήριξη στο έργο τους µε αυξήσεις στα ειδικά µισθολό-
για, στα επιδόµατα παιδιών, στις θέσεις ευθύνης, επενδύοντας
σε δοµές πρωτοβάθµιας υγείας για τα στελέχη µας, ώστε να νιώ-
θουν ασφάλεια για τους ίδιους και τις οικογένειές τους. Δηµιουρ-
γώντας χειµερινή και θερινή λέσχη για την Ελληνική Αστυνοµία
µέσω δωρεών, θα ενισχύσουµε το Ταµείο Αρωγής της ΕΛ.ΑΣ. µε
επιπλέον πόρους, ώστε να µπορεί να ενισχύσει τις οικογένειες
πεσόντων κατά το καθήκον. Αναγνωρίζοντας αυτές τις θυσίες,
πρόθεσή µου είναι η δηµιουργία ενός µνηµείου της Ελληνικής
Αστυνοµίας για τα εκατόν σαράντα τέσσερα στελέχη που από το
1984, από την ενοποίηση των σωµάτων, έχασαν τη ζωή τους στον
βωµό του καθήκοντος. 

Στοχεύουµε να υλοποιήσουµε ένα σχέδιο µεταρρυθµίσεων της
Ελληνικής Αστυνοµίας µε στόχο τη βέλτιστη αποτελεσµατικό-
τητα, δίνοντας έµφαση σε θέµατα εκπαίδευσης, µε διαρκή ανα-
βάθµιση των αστυνοµικών σχολών και ακαδηµιών, µε περισ-
σότερη έµφαση στην πρόσληψη νέων στελεχών κατ’ αποκλειστι-
κότητα σχεδόν µέσω των σχολών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη απέ-
δειξε πως τηρεί τις δεσµεύσεις της. Παρά τις πολλαπλές κρίσεις

την περίοδο 2019 – 2023, ό,τι δεσµευτήκαµε έγινε πράξη. Με την
ίδια προσήλωση στο καθήκον, µε σχέδιο και αποφασιστικότητα,
µε σκληρή δουλειά θα πορευτούµε ως το 2027 για µια ισχυρή Ελ-
λάδα. Η προστασία της ζωής και της περιουσίας όλων των πολι-
τών αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα για την Κυβέρνηση. Θα το
πετύχουµε µε εµπιστοσύνη στους άνδρες και στις γυναίκες της
Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να δώσετε ψήφο εµπι-
στοσύνης στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Επικεφαλής της
Πλεύσης Ελευθερίας έχει ζητήσει τον λόγο. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υπουργέ Προστασίας του Πολίτη, περίµενα µε εν-
διαφέρον και µε αγωνία ποια θα ήταν η τοποθέτηση της Κυβέρ-
νησης γι’ αυτό που είναι το µείζον ζητούµενο στη χάραξη της πο-
λιτικής για την προστασία του πολίτη και δεν είναι άλλο από την
προστασία του πολίτη. 

Η ασφάλεια δεν βρίσκεται στην αντιπαράθεση µε τον πολίτη.
Η ασφάλεια δεν βρίσκεται στην καταστολή των πολιτών. Η ασφά-
λεια βρίσκεται στην ελευθερία και στην προστασία των ελευθε-
ριών των πολιτών. 

Έτσι, λοιπόν, αισθάνοµαι ότι πρέπει να υπογραµµιστεί, καθώς
ακούσαµε τις Προγραµµατικές σας Δηλώσεις χωρίς ειδική ανα-
φορά σε αυτό το ζήτηµα, ότι υπάρχει στην Ελλάδα του 2023 ένα
µείζον θέµα, ότι οι πολίτες όταν αγωνίζονται για τα δικαιώµατα
και τις ελευθερίες τους συχνότατα αντί να προστατεύονται στην
ενάσκηση των θεµελιωδών τους δικαιωµάτων, αντιµετωπίζουν
αστυνοµική καταστολή και αστυνοµική βία, συχνότατα, αν όχι
κατά κανόνα, µε την εντολή και οδηγία της εκτελεστικής εξου-
σίας ή των τοπικών εξουσιών. 

Προσωπικά αισθάνοµαι ότι δεν µπορεί από αυτή την Αίθουσα
να µην περάσει το ζήτηµα εάν θα πάψει η αστυνοµική καταστολή
κοινωνικών κινηµάτων που αγωνίζονται για θεµελιώδη δικαιώ-
µατα, για το δικαίωµα στο περιβάλλον, για το δικαίωµα σε µία δη-
µοκρατική κοινωνία σε τοπικό επίπεδο. Είναι µελανά τα παρα-
δείγµατα καταστολής σε βάρος κινηµάτων που αγωνίζονται, είτε
µιλάµε για το κίνηµα των πολιτών στην Αιγείρα κατά του καρκι-
νογόνου ΧΥΤΑ που υπέστη άγρια αστυνοµική καταστολή µε κυ-
βερνητική οδηγία, είτε µιλάµε για τα κινήµατα στο Βόλο κατά της
καύσης των σκουπιδιών, το κίνηµα των Σταγιατών για το νερό, το
κίνηµα για τον καθαρό Παγασητικό. Άγρια καταστολή. Είτε µι-
λάµε για τα κινήµατα σε όλη την Ελλάδα, στην Κέρκυρα, στη
Ρόδο σε όλη την επικράτεια, για θεµελιώδη δικαιώµατα, όπως το
δικαίωµα σε ένα καθαρό περιβάλλον και στην υγεία. 

Θα πάψει, κύριε Υπουργέ, επί των ηµερών σας αυτή η αντί-
ληψη ότι η Αστυνοµία είναι το µακρύ χέρι µιας αυθαιρετούσας
εξουσίας; Είναι αντίληψη η οποία βρίσκει αντίθετη και πολύ µε-
γάλη µερίδα των αστυνοµικών, την πλειοψηφία, που δεν θέλουν
να εργαλειοποιούνται κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας) 

Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω έχετε βάλει λάθος τον χρόνο µου. Θα
πάρω λίγο χρόνο για να τοποθετηθώ στα θέµατα αυτά. 

Βλέπω και αντιδρά ο κ. Αθανασίου από τη Λέσβο.
Θα πάψουν διαδικασίες καταστολής, όπως εκείνη της αποστο-

λής ΜΑΤ για να καταστείλουν κοινωνικές αντιδράσεις στα νησιά,
επ’ ευκαιρία των ζητηµάτων του µεταναστευτικού - προσφυγικού
και της ίδρυσης διαφόρων στρατοπέδων;

Θα πάψει να εργαλειοποιείται επί των ηµερών σας η Αστυνοµία
για την επιβολή απάνθρωπων πολιτικών, όπως είναι οι εξώσεις
ανθρώπων, των οποίων αφαιρείται η στέγη, η πρώτη κατοικία µε
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς;

Ξέρετε ότι και οι αστυνοµικοί έχουν εκφράσει την ευθεία αντί-
θεσή τους στο να χρησιµοποιούνται για να βγάζουν ανθρώπους,
γέροντες, παιδιά, οικογένειες από τα σπίτια τους, για να επιβάλ-
λουν πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας. 

Θα πάψουν αυτά τα φαινόµενα; Θα επικεντρωθεί η λειτουργία
της Αστυνοµίας στην προστασία της ασφάλειας και της ελευθε-
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ρίας των πολιτών; Θα πάψει η αντίληψη της αντιπαράθεσης της
Αστυνοµίας µε την κοινωνία, αντίληψη η οποία αντικατοπτρίζεται
και στην πρωτοβουλία της Κυβέρνησης υπό τον ίδιο Πρωθυ-
πουργό για την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία; Είναι µια πρωτοβου-
λία η οποία αφ’ ενός ενοχοποιεί τους φοιτητές σαν να είναι
κακοποιά στοιχεία, αφ’ ετέρου εναποθέτει στην αστυνοµική αρχή
τη φύλαξη της ασφάλειας των πανεπιστηµίων, κάτι που δεν συµ-
βαίνει σε καµµία, µα καµµία, πολιτισµένη χώρα. Σε καµµία πολι-
τισµένη χώρα δεν φυλάσσουν τα πανεπιστήµια δυνάµεις κατα-
στολής. 

Κύριε Υπουργέ, σας καλώ σε αυτή την εισαγωγική τοποθέτησή
σας για την προστασία του πολίτη να επικεντρωθείτε και σας
προσκαλώ να σκεφθείτε την πραγµατική προστασία του πολίτη
και την πραγµατική άρση των ελλειµµάτων στο πεδίο αυτό.

Μιλήσατε εντελώς επιγραµµατικά για τα ζητήµατα της ενδοοι-
κογενειακής βίας. Γνωρίζετε τα ελλείµµατα και τα αδιέξοδα που
προκαλούνται σε µια γυναίκα η οποία καταγγέλλει την κακοποί-
ησή της ή την κακοποίηση του παιδιού της στην αστυνοµική
αρχή; Έχετε ασφαλώς καταµετρήσει από τις γυναίκες αυτές που
δολοφονήθηκαν, θύµατα γυναικοκτονίας, πόσες προηγουµένως
είχαν απευθυνθεί στην αστυνοµική αρχή, στην εισαγγελική αρχή
και στα δικαστήρια -δεν είναι αυτά της δικής σας αρµοδιότητας,
γι’ αυτό θα περιοριστώ στην αστυνοµική αρχή- και πόσο ελλειµ-
µατική και αποτυχηµένη εµφανίζεται η αντίδραση του κράτους
απέναντι στο θύµα που, τελικά, αποτυγχάνει να το προστατεύ-
σει.

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιη ότι για τα ζητήµατα αυτά θα προ-
βληµατιστείτε, ότι στην απάντησή σας, αλλά προσδοκώ και στην
επόµενη τοποθέτησή σας, θα πείτε συγκεκριµένα πράγµατα για
την προστασία των θυµάτων και των θυµάτων αστυνοµικής βίας
και για την προστασία των αστυνοµικών στις εργασιακές συνθή-
κες που καλούνται να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους.

Τέλος, θα µου επιτρέψετε τρεις σηµαντικές, κατά τη γνώµη
µου, παρατηρήσεις.

Στις µονάδες αποκατάστασης τάξης, είτε λέγονταν ΜΑΤ είτε
λέγονται ΥΑΤ είτε όπως αλλιώς αποκληθούν, υπηρετούν αστυνο-
µικοί που στη συντριπτική τους πλειοψηφία δεν επιθυµούν να βρί-
σκονται εκεί. Αυτό πρέπει να προβληµατίσει µία κυβέρνηση και
ένα κράτος ως προς το τι αποτελέσµατα παράγει, όταν αυτές οι
υπηρεσίες καλούνται και προσκαλούνται και αποστέλνονται να
αντιπαρατεθούν µε την κοινωνία, ιδίως όταν τους ανατίθενται
θολά καθήκοντα, όπως η αποκατάσταση της τάξης εκεί όπου
υπάρχει νόµιµη συνταγµατική και ειρηνική διαµαρτυρία.

Δεύτερη παρατήρηση. Αναφερθήκατε διά µακρών στο σωφρο-
νιστικό σύστηµα. Δεν είναι στοιχείο εκσυγχρονισµού το σωφρο-
νιστικό σύστηµα που συνδέεται µε την απονοµή της δικαιοσύνης
να υπάγεται στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Θα πρέπει
αυτή η αντιµετάθεση ευθύνης να αποκατασταθεί.

Τρίτον, φτάσατε να κάνετε µία αναφορά για µια ιδέα, ελπίζω,
που είναι πολύ κακή και θέλω να σας το πω από τώρα. Να κάνετε,
είπατε, να εισαγάγετε τηλεδιασκέψεις στα δικαστήρια, για να µη
γίνονται µεταγωγές. Δεν νοµίζω ότι υπάγεται στα καθήκοντά σας
κάτι τέτοιο, αλλά θα πρέπει να το τονίσω και µε την ιδιότητά µου
τη δικηγορική και µε την ευαισθησία µου του ανθρώπου που έχει
συνδέσει την πορεία του µε τις αρχές του κράτους δικαίου, ότι η
δικαστική διαδικασία, η ακροαµατική διαδικασία είναι ιερή, είναι
ζωντανή, δεν υποκαθίσταται µε τηλεδιασκέψεις. Είναι µια πάρα
πολύ κακή ιδέα αυτή την οποία αρθρώσατε, να εγκαταστήσετε,
δηλαδή, κάµερες στις φυλακές, για να µη µετάγονται οι κρατού-
µενοι για τις δίκες τους. Αυτό ενέχει µία ενδιάθετη, ακραία πα-
ραβίαση πολύ σηµαντικών δικαιωµάτων και ελπίζω, κύριε
Υπουργέ, να ήταν πράγµατι απλώς µια ιδέα και όχι µία πολιτική
που εξαγγείλατε όταν τη διατυπώσατε.

Κλείνοντας, σας καλώ πραγµατικά -και ευχαριστώ για την προ-
σοχή- να επικεντρωθείτε στις ελευθερίες των πολιτών, που, ναι,
έχουν ανάγκη και από ενίσχυση από το δικό σας Υπουργείο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας.
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Το λιγότερο σιδεροκέφαλος, κύριε Μηταράκη, στο Υπουργείο

σας!
Θα θέλαµε, παρακαλώ πολύ, αν το γνωρίζετε, γιατί είστε λίγες

µέρες στο Υπουργείο, κάποιες περισσότερες λεπτοµέρειες για
τον διαγωνισµό για την αντικατάσταση των ταυτοτήτων. Ο δια-
γωνισµός είχε υπολογιστεί ότι θα φτάσει στα 515 εκατοµµύρια
ευρώ. Είχε µαταιωθεί. Θέλω να µας πείτε, αν γνωρίζετε και αν
είστε σε θέση, γιατί είναι πάρα πολλά τα χρήµατα. Μιλάµε για
515 εκατοµµύρια ευρώ. Υπάρχουν, εγώ θα πω ψίθυροι, δηµοσι-
εύµατα -όπως θέλετε πάρτε το- για φωτογραφικές διατάξεις για
το ποιος θα αναλάβει τη δουλειά αυτή. Υπάρχει µια λεπτοµέρεια
που αφορά στην πλαστικοποίηση, αν θέλετε, της κάρτας για το
έβδοµο εγχάρακτο, το τελικό στάδιο δηλαδή, το τελικό φιλτρά-
ρισµα της ταυτότητας, το οποίο χρησιµοποιείται µόνο στη Γερ-
µανία. Μόνο οι Γερµανοί χρησιµοποιούν αυτό το έβδοµο εγχά-
ρακτο. Είναι ένας διαγωνισµός ο οποίος µαταιώθηκε. Από τον Δε-
κέµβριο του 2020, αν θυµάµαι, είχε ξεκινήσει αυτή η ιστορία και
ακόµη τη βάλατε στην άκρη. Υπήρξαν και κόντρες, ακόµα και στο
Υπουργείο το δικό σας -είναι γνωστά πράγµατα αυτά-, γιατί αντι-
λαµβάνεστε πάρα πολύ καλά ότι εδώ µιλάµε για πάρα πολλά εκα-
τοµµύρια.

Επειδή µιλάµε για τα χρήµατα των Ελλήνων πολιτών, τα δικά
µας χρήµατα, θα θέλαµε να µας πείτε, παρακαλώ πολύ, αν
ισχύουν όλα αυτά που ακούγονται, αν πραγµατικά επιβεβαιώνο-
νται τα όσα και εγώ σας µεταφέρω για φωτογραφική διάταξη για
το έβδοµο εγχάρακτο και, φυσικά, πού βρίσκεται η ιστορία αυτή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσετε, κύριε

Μηταράκη.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, στην τοποθέτησή µου είπα ξεκάθαρα τις βα-

σικές αρχές για τη θητεία µου στο Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη.

Σέβοµαι απόλυτα τις ελευθερίες των πολιτών. Αυτονόητα σε
ένα δηµοκρατικό πολίτευµα δεν δεχόµαστε φαινόµενα αστυνο-
µικής αυθαιρεσίας, αλλά και την ίδια στιγµή δεν δεχόµαστε βία
εις βάρος των αστυνοµικών.

Η Ελληνική Αστυνοµία έχει µια πολύ σηµαντική αποστολή να
επιτελέσει, την εύρυθµη λειτουργία της κοινωνίας µας, ώστε να
µπορούµε όλοι να απολαύσουµε την ελευθερία, την προστασία
της περιουσίας µας, την προστασία της ζωής µας, το δικαίωµά
µας να λειτουργούµε στην οικονοµική και κοινωνική ζωή του
τόπου.

Προφανώς είναι αναφαίρετο δικαίωµα της κάθε κοινωνικής
οµάδας να εκφράσει αντίθετες απόψεις στις προτάσεις µιας κυ-
βέρνησης. Πολλές φορές υπάρχουν πολλές κοινωνικές οµάδες
που µεταξύ τους διαφωνούν στην αντίθεσή τους απέναντι στην
κυβέρνηση. Η Εθνική Αντιπροσωπεία είναι το πρώτο µέρος, το
πρώτο σηµείο που όλες αυτές οι απόψεις συζητούνται. Στα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης βλέπουµε διαφορετικές απόψεις. Προφα-
νώς θα έχουµε και ανθρώπους που στον δρόµο θα θέλουν να εκ-
δηλώσουν την αντίθεσή τους. Αυτό, όµως, πρέπει να γίνει και από
την πλευρά τη δική τους µε απόλυτο σεβασµό της κείµενης νο-
µοθεσίας. Οι κοινωνικές οµάδες, προφανώς, µπορούν να αντι-
δράσουν για οτιδήποτε θεωρούν ότι πρέπει να γίνει διαφορετικά,
αλλά πρέπει και αυτοί να σεβαστούν τον νόµο, όπως και η Ελλη-
νική Αστυνοµία πρέπει να σεβαστεί το δικαίωµα αυτών των αν-
θρώπων να διαδηλώνουν. Αυτή η ισορροπία είναι πολύ κρίσιµη
για το δηµοκρατικό πολίτευµα.

Στόχος της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι να πετύχει αυτή τη
χρυσή τοµή στο θέµα της προστασίας των δικαιωµάτων των πο-
λιτών αλλά και τα δικαιώµατα συνολικά της κοινωνίας, των αν-
θρώπων που θέλουν να πάνε στη δουλειά τους, των ανθρώπων
που θέλουν η εκλεγµένη Κυβέρνηση να εφαρµόσει την πολιτική
για την οποία την ψήφισε ο ελληνικός λαός.

Θα συµφωνήσω µαζί σας για την ευαισθησία σε θέµατα ενδο-
οικογενειακής βίας. Είναι πάρα πολύ κρίσιµο και γι’ αυτό η Ελλη-
νική Αστυνοµία θα προσλάβει διακόσιους εξειδικευµένους ψυχο-
λόγους και κοινωνικούς λειτουργούς, για να µπορούν να βοηθή-
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σουν τα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας να αντιληφθούν κα-
λύτερα θέµατα που, πράγµατι, είναι πάρα πολύ δύσκολα, πάρα
πολύ πολύπλοκα, αλλά προφανώς πρέπει να είναι πρωταρχική
µας υποχρέωση.

Από εκεί και πέρα, ως προς το συγκεκριµένο θέµα στο οποίο
αναφερθήκατε, για τα δικαστήρια, είναι ήδη στη φάση της τελι-
κής υλοποίησης το σύστηµα τηλεδιασκέψεως, ώστε να µπορούµε
να αποφεύγουµε πολλαπλές µεταγωγές, γιατί ένας πολύ µεγά-
λος αριθµός αστυνοµικών, δυστυχώς, δεσµεύεται για αυτές τις
µεταγωγές.

Είναι σηµαντικό, λοιπόν, φυσικά, ο κατηγορούµενος να έχει την
πλήρη δυνατότητα που προβλέπει η πολιτική δικονοµία να κατα-
θέσει στο δικαστήριο, να απαντήσει ερωτήσεις ή οτιδήποτε προ-
βλέπεται, αλλά από εκεί και πέρα, πρέπει αυτό να γίνει µε έναν
πιο εύρυθµο τρόπο, για να συµβάλουµε γενικότερα στην καλύ-
τερη λειτουργία της Αστυνοµίας, ώστε να είναι στο πεδίο, να είναι
στον δρόµο, να βοηθάει τους Έλληνες πολίτες.

Αναφορικά µε το θέµα που θέσατε, κύριε Χήτα, για τις ταυτό-
τητες, θέλω να σας πω ότι ήδη έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία
για τη δεύτερη γενιά -αν µπορώ να χρησιµοποιήσω αυτόν τον
όρο- ταυτοτήτων για τους Έλληνες πολίτες, οι οποίες θα δοθούν
στους πολίτες από τον Σεπτέµβριο. Είναι µια σύγχρονη ταυτό-
τητα, η οποία θα µας καλύψει για την περίοδο µέχρι τον Απρίλιο
του 2026, που τελειώνει η υφιστάµενη σύµβαση. Επίσης, τον Ια-
νουάριο του 2024 προβλέπουµε τα νέα διαβατήρια και αυτά να
είναι διαθέσιµα στους Έλληνες πολίτες.

Από εκεί και πέρα, έχει ξεκινήσει µια διαδικασία όπου έχω
δώσει µια παράταση µέχρι τέλη Αυγούστου, ώστε να βρεθούν οι
απαραίτητες προδιαγραφές διασφάλισης. Άκουσα αυτό που εί-
πατε µε ιδιαίτερη προσοχή, ότι πολλές εταιρείες θα µπορούν να
ανταποκριθούν στις τεχνικές προδιαγραφές, που είναι πάρα πολύ
σηµαντικό και πάρα πολύ κρίσιµο. Αυτές οι νέες προδιαγραφές,
που θα είναι έτοιµες τέλη Αυγούστου, θα πρέπει να πετύχουν
ακριβώς αυτόν τον στόχο, ώστε να µπορούµε το 2026 να πάµε
στην τρίτη γενιά έγγραφα, όπως και νέες άδειες οδήγησης, που
θα δίνουν ασφάλεια στους πολίτες, δεν θα είναι ανοιχτά σε πλα-
στογράφηση.

Σας θυµίζω ότι σε πολλές χώρες του κόσµου µια πολύ σύγ-
χρονη µορφή εγκληµατικότητας είναι η κλοπή προσωπικότητας,
δηλαδή µε χρήση πλαστών εγγράφων παίρνουν δάνεια και άλλες
ενέργειες στο όνοµα ενός ανθρώπου που δεν το γνωρίζει, ο
οποίος ταλαιπωρείται µετά για χρόνια. Είναι πολύ σηµαντικό η
ελληνική πολιτεία να µπορεί τα έγγραφα τα οποία εκδίδει να
έχουν αυτό το επίπεδο ασφάλειας.

Είµαι σίγουρος ότι τα θέµατα που έθεσε και η κ. Κωνσταντο-
πούλου και εσείς θα µπορέσουµε και τις επόµενες βδοµάδες να
τα συζητήσουµε στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Εγώ θα δεσµευτώ, όπως πάντα, όπως κάνω από το 2012, ότι θα
είµαι πάντα στη Βουλή να απαντάω σε οποιαδήποτε ερώτηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θωµαΐς Οικονόµου από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βου-
λευτές, νιώθω ιδιαίτερη χαρά και συγκίνηση που, ως νέο µέλος
του εθνικού Κοινοβουλίου, εκπροσωπώ την Ευρυτανία -και ευχα-
ριστώ τους συµπατριώτες µου που µε εµπιστεύτηκαν και βρίσκο-
µαι σήµερα εδώ-, µια ιδιαίτερη, λοιπόν, εκλογική περιφέρεια, µε
µεγάλες προκλήσεις και µοναδικές δυνατότητες.

Ταυτόχρονα, όµως, αισθάνοµαι και µεγάλη ευθύνη, καθώς
είµαι η µόνη εκπρόσωπος Βουλευτής του µονοεδρικού αυτού
νοµού, που αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα και ιδιαιτερότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διπλή εκλογική νίκη της Νέας
Δηµοκρατίας και η τεράστια ποσοστιαία διαφορά που τη χωρίζει
από την Αντιπολίτευση δεν σηµατοδοτούν µόνο την πολιτική επι-
τυχία του προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας την προηγού-
µενη τετραετία. Δείχνουν ξεκάθαρα ότι η ελληνική κοινωνία στο

µεγαλύτερο µέρος της δεν πείστηκε από την Αντιπολίτευση και
θεωρεί πως η Κυβέρνηση αυτή αποτελεί τη µόνη επιλογή για την
οικονοµική ανάπτυξη, την κοινωνική πρόοδο, την αναβάθµιση του
διεθνούς κύρους της χώρας µας, τον εκσυγχρονισµό του κρά-
τους και την καταπολέµηση των παθογενειών του παρελθόντος.

Πρόκειται, εποµένως, για πολλές και υψηλές προσδοκίες, τις
οποίες είµαι βέβαιη πως θα δικαιώσει απόλυτα η Νέα Δηµοκρατία
και σε αυτή την τετραετία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας ως γιατρός, θα έλεγα
ότι οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης αποτελούν την
πλέον ενδεδειγµένη «θεραπεία» για µια σειρά παθογενειών που
ταλαιπωρούν την πατρίδα µας, ξεκινώντας από το κράτος, που
είναι διαχρονικά ο µεγάλος ασθενής, ο οποίος χρειάζεται γρήγο-
ρες και αποτελεσµατικές παρεµβάσεις.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
το οποίο έχω υπηρετήσει και εγώ για χρόνια ως γιατρός και συ-
νεχίζουν να υπηρετούν µε αφοσίωση πάνω από εκατό χιλιάδες
άνθρωποι.

Η δηµόσια, λοιπόν, υγεία είναι ένας χώρος κοινωνικής προσφο-
ράς αλλά και ένας χώρος τεράστιων αναγκών, τις οποίες θα συ-
νεχίσει να αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση. Έτσι, η αύξηση του υγειο-
νοµικού προσωπικού µε δέκα χιλιάδες µόνιµους διορισµούς,
όπως προανήγγειλε ο Πρωθυπουργός, συνιστά αναµφισβήτητα
µια ουσιαστική ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η
οποία θα µας επιτρέψει να φτάσουµε µε ασφάλεια τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο στελέχωσης.

Θα ήθελα εδώ να τονίσω ότι στην περίπτωση περιφερειακών
µονάδων υγείας, όπως είναι το Γενικό Κρατικό Νοσοκοµείο Καρ-
πενησίου, που είναι σηµαντικά υποστελεχωµένο από γιατρούς,
νοσηλευτές και παραϊατρικό προσωπικό, η παραπάνω «ένεση»
ανθρώπινου δυναµικού είναι ουσιαστικής σηµασίας για τη θερα-
πεία του προβλήµατος και θα δώσει τη δυνατότητα παροχής κα-
λύτερων υπηρεσιών υγείας, συνεπικουρούντων σε αυτό και
άλλων προγραµµάτων, όπως είναι η «Κατ’ Οίκον Νοσηλεία». Είναι
µια πρωτοβουλία που θυµίζω ότι πήρε η Νέα Δηµοκρατία τον πε-
ρασµένο Μάιο, προκειµένου να διευκολύνει τη φροντίδα των
ασθενών, αλλά και να αποσυµφορήσει τα δηµόσια νοσοκοµεία.

Παράλληλα, θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε για την αναβάθ-
µιση των υποδοµών υγείας, µε τον εκσυγχρονισµό ογδόντα νο-
σοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων υγείας, την επέκταση
των δωρεάν προληπτικών εξετάσεων σε όλους τους πολίτες και
για όλα τα βασικά νοσήµατα και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό
της υγείας, που σιγά-σιγά θα βγάλουν από την υγειονοµική απο-
µόνωση αποµονωµένες και ορεινές περιοχές, όπως είναι η Ευρυ-
τανία.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, το έργο που έχει µπροστά της η
Κυβέρνηση στον τοµέα της υγείας είναι όντως τεράστιο, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν και τις πιεστικές ανάγκες που προέκυψαν και κα-
ταγράφτηκαν την περίοδο της πανδηµίας στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Όπως είπε χθες ο Υπουργός Υγείας, αυτή είναι η τετρα-
ετία της υγείας.

Το ΕΚΑΒ, επίσης, αποτελεί µια κορυφαία προτεραιότητα της
Νέας Δηµοκρατίας. Με την προχθεσινή πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου η Κυβέρνηση αναγνώρισε την κατεπείγουσα ανάγκη
ενίσχυσης των κενών του ΕΚΑΒ.

Θέλω εδώ να υπογραµµίσω τη δέσµευσή µας για την πρόσ-
ληψη οκτακοσίων διασωστών στο ΕΚΑΒ και για τη δηµιουργία έξι
νέων βάσεων αεροδιακοµιδών µε ελικόπτερα στην περιφέρεια,
που θα επιτρέψουν την άµεση διακοµιδή ασθενών και τη διάσωσή
τους, µέτρο εξαιρετικά σηµαντικό για την ορεινή Ευρυτανία, που
έχει αρκετά χωριά πολύ αποµονωµένα, όπως ιδιαίτερα στον Δήµο
Αγράφων.

Τέτοιες υπηρεσίες, που θα αναβαθµίσουν το υγειονοµικό µας
σύστηµα και θα τονώσουν το αίσθηµα ασφάλειας στον πολίτη,
θα παίξουν σηµαντικό ρόλο και στην προσέλκυση τουριστών, κάτι
ιδιαίτερα σηµαντικό για την Ευρυτανία, η οποία στηρίζεται οικο-
νοµικά σε µεγάλο βαθµό από τον τουρισµό της.

Η άρση της υγειονοµικής αυτής ανασφάλειας και της αποµό-
νωσης αποτελούν και προϋπόθεση για την ενίσχυση νέων µορ-
φών τουρισµού στις οποίες προσβλέπει και στοχεύει η Ευρυ-
τανία, όπως ο αθλητικός τουρισµός, ο ιατρικός τουρισµός και ο
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φυσιολατρικός τουρισµός, που µπορούν να προσφέρουν γενικό-
τερα µεγάλες ευκαιρίες ανάπτυξης στην περιφέρεια.

Προς αυτή την κατεύθυνση, η Κυβέρνηση δεσµεύεται να κινη-
θεί και µε την εκπόνηση ολοκληρωµένων αναπτυξιακών σχεδίων
που θα εστιάσουν και σε ορεινές περιοχές, όπως η Ευρυτανία,
µε την παροχή νέων κινήτρων σε ιδιώτες επενδυτές, αλλά και τη
συγχρηµατοδότηση όλων των αναγκαίων υποδοµών και τουριστι-
κών εγκαταστάσεων.

Σε αυτό το σηµείο, όµως, θέλω να επισηµάνω το προφανές,
ότι η ανάπτυξη νοµών, όπως η Ευρυτανία, προϋποθέτει και κάτι
ακόµα πολύ σηµαντικό, την αναβάθµιση όλων των ενδοπεριφε-
ρειακών αξόνων και τη βελτίωση του τοπικού οδικού δικτύου,
προκειµένου να διευκολυνθεί τόσο η εσωτερική κινητικότητα όσο
και η πρόσβαση των τουριστών στους πανέµορφους προορισ-
µούς της ιδιαίτερης πατρίδας µου.

Η βελτίωση των υποδοµών αυτών θα καταστήσει την Ευρυτα-
νία θελκτικό επενδυτικό προορισµό. Ήδη στον τοµέα των εξαγ-
γελθέντων µεγάλων έργων υποδοµών αναφέρθηκαν και πέντε
χιλιάδες επτακόσια µικρά, µεσαία και µεγάλα έργα, τα οποία ξε-
περνούν τα 600 δισεκατοµµύρια και αφορούν σε όλη την περιφέ-
ρεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όπως, άλλωστε, έδειξε και η θετική εµπειρία της προηγούµε-

νης τετραετίας, η υλοποίηση τέτοιων νέων επενδύσεων µπορεί
να φέρει την οικονοµική ανάπτυξη, την κοινωνική πρόοδο και τη
µείωση της ανεργίας που µαστίζει την Ευρυτανία.

Η Ευρυτανία αντιµετωπίζει και σοβαρό δηµογραφικό πρό-
βληµα και θεωρείται ο πιο γερασµένος νοµός της Ευρώπης. Επο-
µένως είναι σηµαντική η παρέµβαση του Πρωθυπουργού µε τη
σύσταση του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
στις αρµοδιότητες του οποίου θα είναι και η αντιµετώπιση του
δηµογραφικού προβλήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα Κυβέρνηση συνεχί-
ζει το έργο της χωρίς καµµία διακοπή και χωρίς περίοδο χάριτος.
Η Νέα Δηµοκρατία εδώ και τέσσερα χρόνια αντιµετωπίζει τα προ-
βλήµατα του ελληνικού λαού, θεραπεύει παθογένειες του παρελ-
θόντος και συνεχίζει να προχωράει σταθερά, τολµηρά, µπροστά.
Για αυτό σήµερα δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε µια Κυβέρνηση-
µάχης της Νέας Δηµοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, που θα υπηρετήσει τις ανάγκες των πολλών, που
έδωσε µε επιτυχία δείγµατα γραφής και που έχει ως στόχο τον
πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκης από τους Σπαρτιάτες. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ διότι ο λαός

µάς επέλεξε. Μας επέλεξε να τον εκπροσωπήσουµε. Εγώ δεν θα
πω «µας ψήφισε», γιατί η ψήφος για εµένα δεν είναι αριθµός ενός
συνόλου, είναι πρωτίστως µια αξία. Είναι µια αξία που εµπεριέχει
κοµµάτια ελευθερίας. Ο κάθε πολίτης µάς δίνει και συναινεί να
διαχειριστούµε αυτό το κοµµάτι για λογαριασµό του, υπηρετώ-
ντας τον για το δικό του καλό. Πρέπει να το τιµήσουµε και να το
υπηρετήσουµε ως αξία. Αξίες εκπροσωπούµε και αξίες πρε-
σβεύουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε εδώ µέσα εξ αριστε-
ρών και εκ δεξιών χαρακτηρισµούς, λέγοντάς µας φασίστες και
ναζιστές. Ούτε το ένα είµαστε ούτε το άλλο. Και δεν απολογού-
µαι. Είµαστε πάνω από όλα εθνικιστές, Έλληνες πατριώτες. Δεν
κουβαλάµε πρόσηµο. Δεν είναι αµάρτηµα να αισθανόµαστε µια
υπέρµετρη αγάπη για την πατρίδα. Δεν απαιτώ να µας σέβεστε,
όµως, ζητάω να µας ακούσετε. Οι Σπαρτιάτες δεν έρχονται εδώ
ως σηµαιοφόροι επίλυσης πολιτικών διαφορών, αλλά και δεν
είναι ως τόπος προσάρτησης ιδεολογικών αντιθέσεων. Ερχόµα-
στε ως παραστάτες, µεταφέροντας αγωνίες, ανέχεια, φτώχεια
και µια ατιµωρησία που πλανάται στη χώρα µας. 

Οι Σπαρτιάτες δεν έχουν ιδεολογικό υπόβαθρο που στηρίζεται
σε επαναστάσεις και σε αµφιλεγόµενα επαναστατικά συνθήµατα.

Το υπόβαθρό µας είναι κοινωνικό, ανθρωπιστικό, πατριωτικό, µε
γνώµονα τον άνθρωπο και τη συνέχεια του Ελληνισµού. Ένα σύν-
θηµα έχουµε και αυτό είναι η δικαιοσύνη. Δικαιοσύνη ποια, όµως;
Δικαιοσύνη αυτή που υπηρετεί και όχι αυτή που υπηρετείται από
συνθήκες πίεσης εγχώριων και ξένων συµφερόντων. Οι αρχές
µας υπηρετούν τα συµφέροντα των Ελλήνων και µόνο. Όσο για
την ιδεολογική µας ταυτότητα. Η ταυτότητά µας φέρει την αν-
θρωπιά, αυτή που ισχυροποιεί την ύπαρξή µας ως άνθρωπο ισό-
τιµο δίπλα στον ένα και στον άλλο, όχι αυτοί που θα µας δια-
χωρίσει ταξικά, ιδεολογικά, κοινωνικά στιγµατίζοντάς µας. Δεν
έχουµε κακία ούτε µίσος για κανέναν, αλλά έχουµε ευγνωµοσύνη
προς όλους και αυτή τρέφουµε.

Όσον αφορά για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού, ο κύριος Πρωθυπουργός έδωσε πέντε άξονες και τρία
πεδία, που αφορούν µέτρα στήριξης σε µισθούς, στο νέο µισθο-
λόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων, στον κατώτατο µισθό και στο
φλέγον θέµα που αφορά στην υγεία. Όταν ακούει ο κάθε πολίτης
µεταρρυθµίσεις και εκσυγχρονισµό, αυτό που του έρχεται στο
µυαλό δεν είναι άλλο, παρά είναι: είτε εισπρακτικό µέσο είτε νέοι
φόροι είτε χαράτσι. 

Και θα αναφερθώ για την Κρήτη, το νησί µου, που εκπροσωπώ.
Είµαι ο µοναδικός υποψήφιος που συµµετείχα στις εκλογές,
εκλεγµένος από όλους τους νοµούς. Δηµιουργούµε έναν σύγ-
χρονο ΒΟΑΚ, έναν ΒΟΑΚ που έχει φέρει τρόµο και οργή και θα-
νάτους στο νησί µας. Ευελπιστούµε ότι θα τελειώσει. Αλλά τι
εκσυγχρονισµός είναι αυτός; Τι µεταρρυθµίσεις είναι αυτές, όταν
σου λένε ότι θα βάλουν διόδια και ότι από το Πέραµα στο Ηρά-
κλειο θα οφείλει να δώσει ο αγρότης 10 µε 20 ευρώ για να πάει
την πραµάτεια του και να βγάλει ένα µεροκάµατο; 

Πάµε στα µέτρα στήριξης. Ο Έλληνας αστυνοµικός παλεύει µε
φιλότιµο, µε πενιχρά µέσα και µε προσωπικά έξοδα για να βγει
περιπολία και να αποδώσει το αίσθηµα ασφάλειας στους πολίτες.
Οι Σπαρτιάτες ζητούν να αναγνωριστεί το επάγγελµα του αστυ-
νοµικού ως επικίνδυνο. Είναι ένα πάγιο και χρόνιο αίτηµα που δεν
έχει βρει ανταπόκριση ποτέ, από καµµία κυβέρνηση µέχρι σή-
µερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παράλληλα πρέπει να επαναπροσδιοριστούν και οι κανόνες
εµπλοκής των αστυνοµικών. Η ενοποίηση το 1984 των δύο Σω-
µάτων, της Αστυνοµίας των Πόλεων και της Χωροφυλακής, αριθ-
µεί περισσότερους από εκατόν πενήντα θανάτους αστυνοµικών
εν ώρα υπηρεσίας και καθήκοντος. Συγκριτικά είναι περισσότεροι
από κάθε άλλον φορέα είτε στον εργασιακό οργανισµό είτε
οπουδήποτε αλλού. Ζητούµε άµεσα να αναγνωριστούν, λοιπόν.
Θέλω να το δείτε αυτό µε ιδιαίτερη ευαισθησία.

Θα αναφερθώ στην υγεία. Στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας απαιτεί-
ται εξορθολογισµός. Θα αναφέρω ένα απλό παράδειγµα. Αλλού
έχουµε έναν οδηγό και πέντε ασθενοφόρα και αλλού πέντε ασθε-
νοφόρα και έναν οδηγό. Τι θέλω να πω. Στο Γενικό Νοσοκοµείο
Καλαµάτας είχε γίνει δωρεά στεφανιογράφου από το 2000, ο
οποίος τέθηκε σε λειτουργία δέκα χρόνια µετά. Τι έχουµε εδώ;
Εδώ έχουµε ως αποτέλεσµα ασθενοφόρα που κάνουν δροµολό-
για Καλαµάτα - Αθήνα και αντιστρόφως, βάζοντας σε κίνδυνο τις
ζωές των καρδιοπαθών. Αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα. 

Πάµε στις υπερτιµολογήσεις. Γίνονται υπερτιµολογήσεις στα
υλικά που χρησιµοποιούνται, στα νοσοκοµεία, στα στεντ, στα
υλικά της αρθροπλαστικής -σίγουρα τα γνωρίζουν εδώ οι γιατροί-
και πολλές φορές παρατηρούνται τριπλάσιες τιµές του ευρωπαϊ-
κού µέσου όρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γαυγιωτάκη,
έχετε φτάσει ήδη στα εννέα λεπτά, θα παρακαλούσα να ολοκλη-
ρώσετε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Στα νοσοκοµεία πρέπει να γίνεται και η αξιολόγηση κάθε τµή-

µατος χωριστά και οι ισολογισµοί ανά τµήµα. Πρέπει να γίνεται
αξιολόγηση των ιατρών ανάλογα µε το έργο τους και όχι µε βάση
τη βιβλιογραφία τους. Να δοθούν κίνητρα στους γιατρούς που
βρίσκονται κάτω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο σε ποσοστό. Πρέ-
πει να υπάρχει ταχύτατη διεκπεραίωση ασθενών και χαµηλά πο-
σοστά επιπλοκών, ώστε να έχουµε γρηγορότερες και πιο αποτε-
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λεσµατικές παροχές υγείας. Επίσης πρέπει να δοθούν κίνητρα
και στις άγονες γραµµές σε ιδιώτες γιατρούς να προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους στο ΕΣΥ. 

Θα ήθελα να σας πω και για τον αγροτικό τοµέα που µε αφο-
ρά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Την επόµενη φορά νο-
µίζω, κύριε Γαυγιωτάκη. Σας ευχαριστούµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Θα ήθελα µε µια κουβέντα να συνο-
ψίσω όλη την οµιλία µου. Σε αυτό το κλίµα εδώ, υπάρχει ένα οξύ-
µωρο, ότι γινόµαστε περισσότερο Ελλαδολάτρες απ’ ό,τι
Ελληνολάτρες. Ας αγαπήσουµε τον Έλληνα όσο τού αξίζει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα από
την Ελληνική Λύση ο κ. Παράσχος Παπαδάκης. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κρίµα, γιατί έφυγε από την Αί-
θουσα ο αγαπηµένος µου Υπουργός, ο κ. Μηταράκης, που θα
ήθελα να του απευθύνω και κάποια πράγµατα προσωπικά, τα
οποία έζησα στον Έβρο, όταν ήταν Υπουργός Μετανάστευσης
και δηµιούργησαν αυτό το έκτρωµα, το ΚΥΤ Φυλακίου. 

Πρωτίστως, θέλω να ευχαριστήσω τους Εβρίτες και τις Εβρί-
τισσες που µε τίµησαν µε την ψήφο τους και µε έστειλαν εδώ,
στον ναό της δηµοκρατίας, και πλέον ο Έβρος θα έχει πραγµα-
τική φωνή, γιατί µέχρι τώρα, δυστυχώς, δεν είχε.

Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό αναλύοντας τις Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις του και ενώ µιλούσε εβδοµήντα λεπτά, να ψελλί-
ζει κάτι για το µεταναστευτικό, που είναι µείζον εθνικό ζήτηµα.
Ψέλλισε κάτι για φράχτη. Τον φράχτη κάποιοι τον περνούν για
τον Πύργο του Άιφελ ή για τον Παρθενώνα και πάνε και βγαίνουν
φωτογραφίες και πολλοί από εσάς δεν ξέρουν καν πού είναι ο
Έβρος. 

Θα σας πω για τον φράχτη περαιτέρω, για το τι εστί φράχτης
και τι γίνεται µε τον φράχτη πραγµατικά. Σας οµιλεί κάποιος ο
οποίος την Καθαρά Δευτέρα, τον Μάρτη του 2020, που κάποιοι
από την κυβέρνηση πετούσαν χαρταετό, εγώ πέταξα τα κουστού-
µια µου, πέταξα τις γραβάτες ως δικηγόρος και ως πρόεδρος του
συλλόγου «Αινήσιο Δέλτα» -δηλαδή, τις καλύβες στο Δέλτα του
Έβρου που θέλετε να διώξετε από εκεί µέσα µε πρωτόκολλα δι-
οικητικής αποβολής- και µε άλλους Εβρίτες πέριξ της περιοχής
από τα Λουτρά, τις Φέρες και µε όλους αυτούς τους ανθρώπους
προτάξαµε τα στήθη µας στη λαθραία εισβολή και στην υβριδική
επίθεση των Τούρκων. 

Τότε µε κίνδυνο ζωής αφήσαµε τις οικογένειές µας και τρέχαµε
να κλείσουµε τα στενά και τα κανάλια µέσα στο Δέλτα του Έβρου
από λαθροµετανάστες οι οποίοι έµπαιναν µέσα στη χώρα µε µα-
χαίρια και τσεκούρια. Φυσικά, κανένας δεν τα είπε στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης αυτά. Εµείς αφήσαµε τη ζεστή γωνιά του
καναπέ µας και τρέχαµε εκεί µέσα για όλη την Ελλάδα, για τον
Έβρο και, φυσικά, για εσάς, γιατί όλοι αυτοί που περνάνε, κατα-
λήγουν εδώ, δεν κάθονται στον Έβρο.

Κύριοι µέλη της Κυβέρνησης, τώρα που το καλοκαίρι θα κάνετε
διακοπές στη Σαντορίνη, στη Μύκονο και θα παίζετε µπάντµιντον
µε τους πλούσιους φίλους σας, κάποιοι στον Έβρο -και εννοώ
συνοριοφύλακες, στρατιωτικούς, λιµενικούς- µε 1.200 και 1.100
ευρώ θα βρίσκονται εκεί, µε πενιχρά µέσα, να φυλάνε Θερµοπύ-
λες. Και λέω µε πενιχρά µέσα, διότι, εάν πυροβολήσει ο συνοριο-
φύλακας τα λάστιχα για να σταµατήσει η καταδίωξη των
λαθροδιακινητών, θα σχηµατιστεί δικογραφία εναντίον του, όπως
έγινε στο παρελθόν. Δεν έχουν ούτε καν την τεχνογνωσία να πε-
τάξουν αυτά τα σύρµατα κάτω, για να µπορέσει να σταµατήσει η
καταδίωξη. 

Και να ξέρετε, όλοι αυτοί οι στρατιωτικοί στο ποτάµι, οι οποίοι
κάνουν τις περιπολίες, δεν έχουν πάρει νυχτερινά. Ο εργοδότης,
το κράτος δηλαδή που κουνάει το δάχτυλο στον εργοδότη, τον
ιδιώτη και τον ελεύθερο επαγγελµατία, δεν πληρώνει τις υπερω-
ρίες και τα νυχτερινά σε αυτούς τους ανθρώπους. Τόσο πολύ
αγαπάτε τον Έβρο και τους στρατιωτικούς! 

Δηλώσεις του πρώην Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, για
να δείτε την εικονική πραγµατικότητα που παρουσιάζετε εσείς
και θα σας πω εγώ µετά την ουσιαστική πραγµατικότητα: Ο κ.
Θεοδωρικάκος στις 16 Οκτωβρίου 2022: «Ο Έβρος είναι απρο-

σπέλαστος.». Οµιλία κ. Μηταράκη στη Βουλή 29-1-2023: «Δεν εί-
µαστε πλέον», λέει, «πύλη εισόδου για τα κυκλώµατα λαθροδια-
κινητών.». Αυτές είναι οι δηλώσεις σας. 

Λοιπόν, δείτε ποια είναι η πραγµατικότητα, γιατί κανένα µέσο
µαζικής ενηµέρωσης δεν το «έπαιξε». Ασχολήθηκαν µε το ποιος
φορούσε ωραία ρούχα και εάν κάποιος φορούσε πουκάµισο µε
καναρίνια και τα λοιπά. Την πραγµατικότητα δεν την είπε κανένας
και δεν ακούστηκε πουθενά. 

Προχθές, 6-7-2023, λαθροδιακινητής έπεσε πάνω σε Εβρίτη
ενώ πήγαινε κανονικά στην Εγνατία οδό, στο αντίθετο ρεύµα.
Έπεσε νεκρός στον κόµβο του Αρδανίου. Στις 15-4-2023 λαθρο-
διακινητής πέφτει πάνω σε σαρανταεξάχρονο πατέρα πάνω στην
Εγνατία, στο αντίθετο ρεύµα. Νεκρός ο σαρανταεξάχρονος πα-
τέρας δύο ανήλικων τέκνων στην Εγνατία. Στις 2-7-2023 λαθρο-
µετανάστες ληστεύουν ηλικιωµένη σε χωριό στο Σουφλί, την
Κυριακή. Τώρα που µιλάµε χαροπαλεύει στην εντατική, ενώ εσείς
κοιµάστε µε αστυνοµική φρουρά έξω από τα σπίτια σας, µε πέντε
και δέκα αστυνοµικούς. 

Στις 27-6-2023 ένα φορτηγό µε µετανάστες στην Αλεξανδρού-
πολη πέφτει πάνω σε στύλο φωτισµού στον ιστό της πόλης. Πριν
από δεκαπέντε χρόνια, 5-5-2008, λαθροδιακινητές πέφτουν πάνω
στον µικρό Νικολάκη, ένα ανήλικο παιδάκι, µε το µηχανάκι τότε
που τον κυνηγούσαν οι αστυνοµικοί και τον καταδίωκαν, και πέ-
θανε και αυτό το παιδί. 

Και απορώ, κύριοι της Κυβέρνησης, πού είναι η προστασία του
πολίτη; Πώς κοιµάστε πραγµατικά τα βράδια; Πώς κοιµάστε, πώς
τρώτε; Εµένα, εάν µου έδιναν ένα Υπουργείο, κάτι, και ήµουν σ’
ένα πόστο και µου έλεγαν θα φυλάς τα πρόβατα και είχα την ευ-
θύνη να φυλάω τα πρόβατα και µου πέθαινε ένα πρόβατο ενώ
εγώ είχα την ευθύνη, δεν θα µπορούσα να κοιµηθώ. Εδώ µιλάµε
για ανθρώπους! Πώς µπορείτε και κοιµάστε και κανένας µέσα
στην Αίθουσα δεν αναφέρει αυτά τα τροχαία και αυτά τα συµβά-
ντα που συµβαίνουν στον Έβρο; Και αυτό είναι το ηθικό κοµµάτι.

Υπάρχει και το ποινικό κοµµάτι, διότι, για να γνωρίζετε, η νο-
µική επιστήµη πάντα «κολλάει», είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέ-
σει, και τα εγκλήµατα τελούνται όχι µόνο διά πράξεως αλλά και
διά παραλείψεως. Στο άρθρο 15 του Ποινικού Κώδικα αναφέρεται
ότι εάν ο υπόχρεος έχει την ιδιαίτερη νοµική υποχρέωση να απο-
τρέψει το παράνοµο γεγονός και δεν το κάνει, τότε τελεί το αδί-
κηµα σαν να το έπραξε µε πράξη. 

Αυτό υπάρχει και υφίσταται και µε την υπ’ αριθµόν απόφαση
1500 του 2022 του Σ.τ.Ε. που επιδίκασε τελικά αποζηµίωση στη
Μυρτώ, που ο Πακιστανός στην Πάρο την είχε αφήσει παράλυτη,
διότι έκρινε ότι υπάρχει αιτιώδης σύνδεσµος µεταξύ της παρά-
νοµης πράξης, δηλαδή της παράνοµης εισόδου στη χώρα µε το
επελθόν αποτέλεσµα, που ήταν να καθηλώσει το παιδί. Άρα κά-
ποιοι που κορδώνεστε εδώ µε κοστούµια και γραβάτες και σαν
παγώνια έπρεπε να είστε καθήµενοι στα ειδικά δικαστήρια. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν θέλετε να πατάξετε το λαθροµετανα-
στευτικό, γιατί είναι µια µεγάλη µπίζνα. Αυτή είναι η αλήθεια.
Υπάρχουν µη κυβερνητικές οργανώσεις που δεν ξέρουµε τι κά-
νουν και διαχειρίζονται τεράστια κονδύλια. Είναι 2,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ την τελευταία πενταετία και 100 εκατοµµύρια πήρε
από εκεί το κράτος. Τα υπόλοιπα πού πήγαν, κύριοι; Ασχολήθηκε
κανένας µε αυτά; Όχι. Κρύβονται πολιτικά πρόσωπα πίσω από
τις µη κυβερνητικές οργανώσεις που διαχειρίζονται αυτά τα χρή-
µατα; Ρωτάω, υπάρχουν αχυράνθρωποι ή παρένθετα πρόσωπα
που διοχετεύουν τα χρήµατα εκεί; Ρωτάω, το ψάξαµε πότε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όχι, αλλά κονοµάνε κάποιοι φίλοι εργολάβοι. Όπως κονοµάει
και η «ΓΕΚ - ΤΕΡΝΑ» που πρόεδρος ήταν ο πεθερός του κ. Γερα-
πετρίτη -που δεν λέω ότι πήρε παράνοµα το έργο-, αλλά οι δοµές
έγιναν από την «ΤΕΡΝΑ» και στο Φυλάκιο έγιναν από την «ΤΕΡ-
ΝΑ» και κονοµάνε και από αυτούς που βάζουν τα αυτόµατα µη-
χανάκια µε τα κρουασανάκια µέσα, µέχρι τους εργολάβους µε τη
σίτιση, µε το σεκιούριτι, µε την καθαριότητα. 

Και έτσι δηµιουργείται το πελατειακό καθεστώς και σας ξανα-
ψηφίζουν και εµείς ψάχνουµε να βρούµε «πώς ψηφίστηκε η Νέα
Δηµοκρατία, βρε παιδιά;». 

Σοβαρά µέτρα για την πάταξη της λαθροµετανάστευσης, αν
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θέλετε να τη λύσετε: Πρώτον, φράχτης κατά όλο το µήκος, δη-
λαδή εκατόν ογδόντα χιλιόµετρα είναι το µήκος και τα είκοσι
οκτώ, τριάντα οκτώ… Μαλλιά είχα, τώρα πλέον δεν έχω, και
ακούω για τον φράχτη στον Έβρο, που µέχρι να τελειώσει ο φρά-
χτης στον Έβρο στα εκατόν ογδόντα χιλιόµετρα, που πάτε να κά-
νετε άλλα τριάντα πέντε χιλιόµετρα τώρα, θα έχουν περάσει
άλλοι ένα και δύο εκατοµµύρια λαθροµετανάστες.

Ηλεκτροφόρα σύρµατα και αν δεν υπάρχουν! Βάζουν -που το
ζω- µια σκάλα και περνάνε από πάνω, που τους δίνουν οι Τούρκοι. 

Έλεγχος των ΜΚΟ και πάταξη. Τι δουλειά έχουν; Τι κάνουν
όλοι αυτοί, που αυτοί είναι οι ηθικοί αυτουργοί; 

Κατάργηση των επιδοµάτων. Από τη µια λέτε ότι πατάσσουµε
τη λαθροµετανάστευση και από την άλλη δηµιουργείτε πόλο
έλξης, χώρα έλξης των λαθροµεταναστών, µε το να δίνετε επι-
δόµατα και να τα αφαιρείτε από κάπου αλλού. Αναρωτηθήκατε
ποτέ γιατί οι ευρωπαϊκές χώρες, Βουλγαρία και Ρουµανία, δεν
έχουν λαθροµετανάστες; Γιατί; Γιατί εκεί δεν προτάσσουν το
χρήµα. Προτάσσουν το εθνικό συµφέρον και δεν δίνουν επιδό-
µατα.

Αυστηροποίηση των προϋποθέσεων χορήγησης ασύλου. Σύµ-
φωνα µε τη σύµβαση της Γενεύης, για να χορηγηθεί ένα πολιτικό
άσυλο, πρέπει να είσαι κατατρεγµένος, πρέπει να είσαι διωγµέ-
νος για θρησκευτικούς, πολιτικούς ή άλλους λόγους. Πάµε τώρα
µια βόλτα έξω να δούµε και πάρτε όλους αυτούς τους λαθροµε-
τανάστες, που µπορεί να έχουν και πολιτικό άσυλο ή αιτούντες
πολιτικού ασύλου. Γι’ αυτούς τους λόγους έφυγαν από τις χώρες
τους; Λέει ο άλλος: «Είµαι ο Παπαδάκης Αχµέτ.». «Γιατί έφυγες
από τη χώρα σου;». «Για θρησκευτικούς λόγους.». Γίνεται µια
αντιπαραβολή στοιχείων, αν όντως ισχύουν αυτά τα πράγµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παπαδάκη, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, τελειώνω. Είµαι νέος.
Ούτε ένα λεπτό δεν θα χρειαστώ.

Ισόβια σε διακινητές. Να µην ξαναδούν το φως του ήλιου. Όχι
αναγνώριση ελαφρυντικών µε το άρθρο 84 παράγραφος 2 του
Ποινικού Κώδικα. Να δούµε, θα ξανασκεφτεί ο διακινητής να πε-
ράσει από την Ελλάδα; 

Όριο στο άσυλο, όπως έκανε ο Τραµπ και ο Μπάιντεν. Η Ελ-
λάδα είναι εννιάµισι εκατοµµύρια πλέον, ενώ η Αµερική µε τα
τριακόσια εκατοµµύρια έχει βάλει όριο και εµείς δεν έχουµε βάλει
όριο.

Και κλείνω. Δικαιούνται πολιτικού ασύλου και ο πρόσφυγας να
ξέρετε ότι δεν διαλέγει τη χώρα που θέλει να πάει όταν φεύγει
κατατρεγµένος µε τα µπαγκάζια του. Θα πάει στην πρώτη ασ-
φαλή χώρα. Δεν µπορεί να πει «εγώ θέλω να πάω στις Σεϋχέλλες
ή στη Γερµανία». Η Τουρκία έχει κριθεί από εσάς, από εµάς, από
την Ελλάδα, σύµφωνα µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας 2348/2017, αλλά και από την υπ’ αριθµόν 42799/2021
ότι είναι ασφαλής τρίτη χώρα. Άρα για ποιον λόγο δεν γίνονται
επαναπροωθήσεις όπως στις υπόλοιπες χώρες, Λιθουανία, Ουγ-
γαρία, Εσθονία;

Σας ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Μπι-
µπίλας από την Πλεύση Ελευθερίας και στη συνέχεια θα τοποθε-
τηθεί ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Γεραπετρίτης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Καληµέρα σας. Με πολλή συγκίνηση
βρίσκοµαι εδώ και µε µεγάλη χαρά, γιατί εκπροσωπώ και εγώ ως
µέλος την Πλεύση Ελευθερίας, που θέλουµε να δώσουµε ζωή
στη Βουλή.

Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι,
ξέρετε ότι είµαι ένας ηθοποιός, σαράντα πέντε χρόνια σε αυτόν
τον χώρο, ήδη είµαι και συνταξιούχος, έχω σπουδάσει νοµικά,
είµαι Πρόεδρος του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών και του Τα-
µείου Αλληλοβοήθειας των Ηθοποιών και µέλος σε πολλούς ορ-
γανισµούς που ασχολούνται µε τα προβλήµατα των ηθοποιών.
Έχω δουλέψει σε όλους τους τοµείς της δουλειάς µας, στο θέα-
τρο, την τηλεόραση, τον κινηµατογράφο, τη διαφήµιση, το ρα-
διόφωνο, τη µεταγλώττιση, τη διδασκαλία σε σχολές. Άρα έχω
µια ευρεία γνώση των προβληµάτων των καλλιτεχνών, που δεν
ακούστηκαν πολλά µέχρι στιγµής.

Οι καλλιτέχνες είναι πάρα πολλοί. Οι ηθοποιοί είναι πάνω από
δέκα χιλιάδες και οι καλλιτέχνες γενικά πάνω από εξήντα χιλιάδες
βάσει της επιδότησης από το Μητρώο Καλλιτεχνών του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. Δεν θέλω να αναφερθώ µόνο στην απαράδεκτη
ανεργία που µαστίζει αυτούς τους κλάδους, που εντάθηκε ως
αποτέλεσµα της πανδηµίας που µας έπληξε, αλλά στον εργα-
σιακό µεσαίωνα, που µε την ανοχή όλων επικρατεί εξαιτίας της
ανυπαρξίας των συλλογικών συµβάσεων που τα µνηµόνια κατήρ-
γησαν και που, ως να εµφανιστούν και να επιβληθούν αυτά, οι
συµβάσεις εξασφάλιζαν τουλάχιστον αξιοπρεπείς µισθούς. Με
την κατάργηση των συµβάσεων όλοι οι καλλιτέχνες µεταβλήθη-
καν σε αντικείµενο πολύ άγριας εκµετάλλευσης: Απλήρωτες πρό-
βες, ωροµίσθια ένσηµα που θεσµοθετήθηκαν, που δεν εξασ-
φαλίζουν ούτε τα απαραίτητα για την πλήρη ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη, αφανείς εργαζόµενοι, αφού κανείς δεν τους δήλωνε
στο ΙΚΑ παρά µόνο µετά την πρεµιέρα, λες και η παράσταση ανέ-
βηκε µαγικά την προηγούµενη βραδιά πριν από την πρεµιέρα.

Αυτά τα ξέρατε όλοι, γιατί τα λέγαµε και στη µια κυβέρνηση
και στην άλλη. Και όµως κανείς δεν πίεσε. Καµµία κυβέρνηση δεν
έσκυψε πάνω στο τεράστιο πρόβληµα των καλλιτεχνών, παρά
µόνο κάτω από µεγάλες πιέσεις των σωµατείων, που αναγκάζο-
νται κάθε τόσο να βγάζουν τα µέλη τους στους δρόµους. Ούτε
εµείς θέλουµε να είµαστε στους δρόµους. Ακόµα και οι επιχορη-
γούµενοι θίασοι, αφού δεν ελέγχονταν αρχικά, ανάγκαζαν τους
εργαζόµενους καλλιτέχνες να φαίνονται ότι δεν εργάζονται.
Ασκήσατε ελέγχους σε αυτούς που λάµβαναν τα κρατικά χρή-
µατα; Στο µέλλον θα πρέπει να γίνονται εξονυχιστικοί έλεγχοι και
θα παρακαλούσα να επανεξετάσετε τις πολύ µικρές επιχορηγή-
σεις της τάξης των 15 χιλιάδων ευρώ, που ουσιαστικά δεν βοη-
θάνε τις οµάδες, αλλά δηµιουργούν νέα παράπλευρα προβλή-
µατα.

Τα χρήµατα του προϋπολογισµού για τον πολιτισµό όσον
αφορά το θέατρο δεν επαρκούν. Είναι πάρα πολύ λίγα. Πολιτι-
σµός δεν είναι µόνο τα µουσεία, οι βιβλιοθήκες, οι αρχαιότητες,
που πολύ σωστά σώζονται και διασώζονται, τα νεοκλασικά και
όλα τα υπόλοιπα. Είναι και οι άνθρωποι που εργάζονται και επι-
βιώνουν από αυτόν. Πολλές φορές έχουµε βρεθεί σε εποικοδο-
µητικό διάλογο µε την κ. Μενδώνη γι’ αυτά τα ζητήµατα. Ευ-
καιρίας δοθείσης, επειδή ήµουν στις Σέρρες πριν από λίγο καιρό,
ας ανοίξει επιτέλους ο τύµβος Καστά, διότι εκεί θα αναπτυχθεί
και η περιοχή των Σερρών και όλης της Μακεδονίας.

Θέλω να ρωτήσω. Ασκήθηκε ποτέ αυτεπάγγελτα έλεγχος
στους µεγαλοπαραγωγούς που κέρδιζαν από την εκµετάλλευση
των ανθρώπων µη βάζοντάς τους ένσηµα, κάνοντας τεράστια
ζηµιά στο δηµόσιο; Ξέρετε πόσο δύσκολο είναι να κάνει κάποιος
ηθοποιός καταγγελία, φοβούµενος ότι θα χάσει και αυτή τη µε
µη αξιοπρεπή αµοιβή εργασία; Θα µεσολαβήσετε µε κάποιον
τρόπο, ώστε να αποκτήσουν ενιαίο φορέα οι παραγωγοί, ούτως
ώστε να ξεκινήσουν οι συζητήσεις για την επαναφορά των συλ-
λογικών συµβάσεων ή βρίσκετε λογικό τα σωµατεία να χάνουν
πολύτιµο χρόνο µε χρονοβόρες διαδικασίες για να συζητούν µε
µεµονωµένες οµάδες παραγωγών;

Να µιλήσουµε τώρα για τα ΔΗΠΕΘΕ, ένα µεγάλο όραµα της
Μελίνας; Πλήρης αποδιοργάνωση, καµµία επαφή µεταξύ τους.
Τα ΔΗΠΕΘΕ θα πρέπει να γίνουν ξανά υγιή, µε γενναίες επιδο-
τήσεις, γιατί µόνο έτσι ο κόσµος θα µείνει στον τόπο του, γιατί
αγαπάει το θέατρο και το θέατρο κρατάει τον κόσµο στον τόπο
του και εκεί πρέπει να δουλεύουν επαγγελµατίες ηθοποιοί και όχι
ερασιτέχνες. Οι ερασιτέχνες έχουν άλλον ρόλο να κάνουν.

Όσο για τον οπτικοακουστικό τοµέα και εδώ υπάρχει χάος και
εκµετάλλευση. Ακόµα και µετά τη γενναία ενίσχυση των παραγω-
γών από το ΕΚΟΜΕ -που ορθά έγινε-, η κατάσταση των απολα-
βών των καλλιτεχνών δεν βελτιώθηκε. Να υπάρξει πλήρης έλεγ-
χος των επιδοτούµενων από το ΕΚΟΜΕ µε επιτροπές διαφάνειας.
Φανταστείτε ότι ακόµα και στον τρόπο αµοιβής υπάρχει πρό-
βληµα στους καλλιτέχνες. Εξαναγκαστήκαµε ως λύση να δε-
χθούµε να αµειβόµαστε µε δελτίο παροχής υπηρεσιών, τιµολόγιο
µε ΦΠΑ, µε ειδική συνθήκη που µας εντάσσει στην εξηρτηµένη
εργασία, µε ένσηµα ΙΚΑ και µε κράτηση υπέρ ΟΑΕΔ και µάλιστα
µε το χαράτσι -το δυσβάσταχτο- των 600 ευρώ, που, ακόµη και
αν δεν κόψεις ούτε ένα ευρώ στο δελτίο σου, θα πρέπει να το
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πληρώσεις. Φτάσαµε πρόσφατα ο ΟΑΕΔ ως κράτος εν κράτει να
µην αναγνωρίζει αυτή τη συνθήκη, να απορρίπτει την επιδότηση
ανεργίας σε αυτούς που έχουν δελτία παροχής υπηρεσιών και -
το πιο εξωφρενικό- να ζητάει πίσω ανεργίες από ηθοποιούς που
ήδη τις έχουν πάρει, πράγµα που µας οδήγησε στην Επιθεώρηση
Εργασίας και στο Υπουργείο Εργασίας και περιµένουµε απά-
ντηση.

Αναµένουµε επίσης και απάντηση στη λύση του προβλήµατος
των περικοπών των συντάξεων όσων ακόµα εργάζονται, που ήδη
είναι πετσοκοµµένες από τα µνηµόνια. Ο ηθοποιός δεν πεθαίνει
όταν παίρνει σύνταξη. Πεθαίνει όταν σταµατά ο ίδιος να δου-
λεύει. Αν για ένα γύρισµα χάνει το 30% της σύνταξής του, αυτό
είναι εκτός λογικής. Χρειάζεται στοιχειώδης προστασία για τους
νεοεισερχόµενους στο επάγγελµα. Δεν θέλουµε να βγαίνουµε
στους δρόµους για τα αυτονόητα. Φτάσαµε στο σηµείο µε την
ασυδοσία που επικρατεί πρώην κοµπάρσοι να βαφτίζονται ηθο-
ποιοί µικρών ρόλων από γραφεία που δηµιουργήθηκαν και να παί-
ζουν µε µεροκάµατα 30 και 40 ευρώ στα σίριαλ που βλέπετε,
παίρνοντας τη θέση των ηθοποιών και παλιότεροι ηθοποιοί να εγ-
γράφονται σε αυτά τα γραφεία των µικρών ρόλων για να µπορέ-
σουν να εξασφαλίσουν να παίξουν ως κοµπάρσοι, χωρίς να
βάζουν το όνοµά τους στους τίτλους και έτσι να χάνουν και το
συγγενικό τους δικαίωµα.

Εδώ να τονίσω ότι οι ηθοποιοί επί των κυβερνήσεών σας έχα-
σαν ακόµη ένα προνόµιο. Λόγω της φύσης της εργασίας µας εί-
χαµε βαρέα και ανθυγιεινά, µε αυξηµένο ασφάλιστρο. Μεταβλή-
θηκαν σε ωροµίσθια του ανειδίκευτου εργάτη, φτηνά, και µε
αυτόν τον τρόπο ενισχύθηκαν πάλι οι παραγωγοί και οι εργοδό-
τες. Παρακαλώ να επανέλθουν τα βαρέα ένσηµα στους ηθοποι-
ούς και τους καλλιτέχνες. Ως αποτέλεσµα οι νεότεροι θα βγουν
αργότερα, µε µικρές συντάξεις, και στους παλαιότερους που
βγαίνουν τώρα δεν τους λογίζεται το βαρύ ένσηµο που ήδη πλή-
ρωσαν προηγουµένως. Αυξήστε, λοιπόν, τα κονδύλια για τον πο-
λιτισµό. Χωρίς υγιείς ανθρώπους πολιτισµού ο πολιτισµός χάνε-
ται. 

Επίσης, όσον αφορά το πρόβληµα της καλλιτεχνικής παιδείας,
κάντε πραγµατικότητα το χρόνιο αίτηµά µας για πανεπιστήµιο
παραστατικών τεχνών στα πρότυπα της Σχολής Καλών Τεχνών
και ας αποφασίσουµε µετά από διαβούλευση τι θα γίνει µε τις
δραµατικές σχολές. Ανήκουν στο Υπουργείο ως ανώτερες ή τις
θέλει το Υπουργείο Παιδείας; Αυτό θα πρέπει να αποφασιστεί.

Και το τελευταίο, ας γίνει επιτέλους το θεατρικό µουσείο. Ήδη
έχει αγοραστεί απ’ ό,τι ξέρω ένα σπουδαίο κτήριο στην Αιόλου.
Αυτό το µουσείο πρέπει να υπάρξει, γιατί στη χώρα που γέννησε
το θέατρο δεν νοείται να µην υπάρχει θεατρικό µουσείο και ψη-
φιοποίηση του αρχειακού υλικού. Ήδη το σωµατείο µας, το
ΤΑΣΕΗ, και το «Σπίτι του Ηθοποιού» µε εξαιρετική επιµέλεια δια-
φυλάσσουν πράγµατα που θα πρέπει να µεταφερθούν κάποτε
στο θεατρικό µουσείο. 

Η Πλεύση Ελευθερίας και η Ζωή Κωνσταντοπούλου έχουµε
δώσει τεράστια έµφαση στον τοµέα του πολιτισµού και θα δώ-
σουµε µάχη για όλα τα ζητήµατα, µέχρι να προκύψει αυτό που
πρέπει και να γίνει πολιτισµένο το τοπίο του πολιτισµού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Εξωτερικών κ. Γεραπετρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα πρώτα από όλα να σας συγχαρώ
για την ανάδειξή σας σε αντιπροσώπους του έθνους και να ευ-
χηθώ καλή κοινοβουλευτική περίοδο.

Στο συνεχώς µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον η ελληνική
εξωτερική πολιτική καλείται να αντιµετωπίσει καθηµερινά ποικί-
λες προκλήσεις. 

Η επιστροφή του πολέµου στην Ευρώπη κατέδειξε µε τον
πλέον επώδυνο τρόπο ότι ο κόσµος δεν προχωρά µόνο µπροστά,
γυρίζει και πίσω. 

Με εξίσου επώδυνο τρόπο έγινε κτήµα της ανθρωπότητας και
η αντίληψη πως δεν είναι µόνο οι ένοπλες συγκρούσεις που απει-
λούν την ασφάλεια του κόσµου µας, αλλά και οι κρίσεις εκείνες
που πλήττουν τον ίδιο τον πυρήνα της ύπαρξής µας, κρίσεις

όπως η υγειονοµική, η ενεργειακή, η οικονοµική, οι προκαλούµε-
νες από υβριδικές απειλές, από κυβερνοεπιθέσεις, από την τρο-
µοκρατία, από την κλιµατική αλλαγή. Και φοβούµαι πως η κρίση
καθίσταται κανονικότητα πλέον στις κοινωνίες και στα κράτη.
Απαιτείται πολύ ισχυρή πολιτική βούληση, στενότερη συνεργασία
µε τους Ευρωπαίους εταίρους µας και στιβαρές ηγεσίες στο επί-
πεδο της παγκόσµιας διακυβέρνησης, προκειµένου να αντιµετω-
πίζονται άµεσα και αποτελεσµατικά.

Ο ρόλος της εξωτερικής πολιτικής στην αντιµετώπιση των πολ-
λαπλών κρίσεων είναι νευραλγικός. Οφείλει να χαρακτηρίζεται
από ισχυρή διαχειριστική ικανότητα, από εξωστρέφεια και από
διορατικότητα, να καθιστά τη χώρα µας συνδιαµορφωτή και όχι
παρατηρητή των εξελίξεων. 

Η αδιαµφισβήτητα επιτυχηµένη θητεία της πολιτικής ηγεσίας
υπό τον Υπουργό Νίκο Δένδια στην πρώτη περίοδο της διακυ-
βέρνησής µας είχε ως αποτέλεσµα την ενίσχυση της ασφάλειας,
της ευηµερίας και του διεθνούς µας κύρους. 

Σας διαβεβαιώ ότι η πολιτική αυτή, η οποία αποτέλεσε στρα-
τηγική επιλογή του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη από
την πρώτη µέρα ανάληψης των καθηκόντων του, τον Ιούλιο του
2019, και που στοχεύει στην προώθηση των εθνικών µας συµφε-
ρόντων, στην προάσπιση των δηµοκρατικών αξιών, στη µείωση
των ανισοτήτων και στην ανάπτυξη της διεθνούς συνεργασίας,
θα υπηρετηθεί µε απόλυτη συνέπεια και προσήλωση και από την
παρούσα διακυβέρνηση, που θα διακρίνεται από µια πολύτροπη
εξωτερική πολιτική: Αφ’ ενός θα ενσωµατώνει όλες τις σύγχρο-
νες µορφές διπλωµατίας, όπως είναι η δηµόσια διπλωµατία, η
οποία αφορά την εικόνα της χώρας µας στον κόσµο, αφ’ ετέρου
θα χρησιµοποιεί κάθε µέσο το οποίο µπορεί να αναδείξει τις εθνι-
κές µας θέσεις, όπως τις µορφές ήπιας δύναµης της πατρίδας
µας, κατ’ εξοχήν το σώµα των αποδήµων µας ανά τον κόσµο.

Η φιλοσοφία αυτή κατηγοριοποιείται σε τρεις άξονες, που αντι-
στοιχούν στις αρµοδιότητες των τριών Υφυπουργών Εξωτερικών:
ενεργές διεθνείς σχέσεις, πολυσχιδής διεθνής παρουσία και εξω-
στρεφής διπλωµατία. 

Ως προς τις ενεργές διεθνείς µας σχέσεις, η Ελλάδα θα συνε-
χίσει να αναπτύσσει µια κουλτούρα συµµαχιών, να διαδραµατίζει
ενεργό ρόλο στη διαµόρφωση της ευρωπαϊκής πολιτικής, να
εστιάζει στην πολυµέρεια, στον σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου
και στην ειρηνική επίλυση των διαφορών. 

Καλείται όµως σήµερα να διαχειριστεί µια αλλαγή παραδείγµα-
τος στις διεθνείς σχέσεις. Η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
διέκοψε βίαια τη µακρά περίοδο ειρήνης στην ήπειρό µας. Από
την αρχή του πολέµου η χώρα µας στάθηκε στο πλευρό της Ου-
κρανίας και του Διεθνούς Δικαίου. Ευρωπαϊκή Ένωση και ΝΑΤΟ
ενισχύθηκαν ως συνέπεια της κρίσης, επιδεικνύοντας στέρεη αλ-
ληλεγγύη και ενότητα. Στο πλαίσιο αυτό καλωσορίσαµε την
ένταξη της Φινλανδίας στο ΝΑΤΟ και υποστηρίζουµε την άµεση
ένταξη και της Σουηδίας. Θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε την Ου-
κρανία, ελπίζοντας στην ταχεία λήξη της ένοπλης σύρραξης και
την πλήρη αποκατάσταση της εδαφικής ακεραιότητάς της. Βα-
σικό µέληµά µας παραµένει η στήριξη της Οµογένειάς µας σε ου-
κρανικές πόλεις, όπως η Μαριούπολη και η Οδησσός, πόλεις -
σύµβολα για τον απανταχού Ελληνισµό.

Και στην πιο κοντινή γειτονιά µας, όµως, οι προκλήσεις είναι
πολλές. Στα δυτικά Βαλκάνια οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν είναι
πολλαπλοί και οι εθνικισµοί πλήττουν την ασφάλεια της περιοχής
και υπονοµεύουν την ευρωπαϊκή προοπτική των χωρών αυτών. Η
Ελλάδα παραµένει προσηλωµένη στην ανάπτυξη, την ασφάλεια
και την ευηµερία των δυτικών Βαλκανίων και είκοσι χρόνια µετά
τη Σύνοδο της Θεσσαλονίκης θα συνεχίσει να αναλαµβάνει πρω-
τοβουλίες για την επιτάχυνση της ευρωπαϊκής τους πορείας.

Ειδικά σε σχέση µε την Αλβανία θα πράξουµε ό,τι είναι ανα-
γκαίο για να τερµατιστεί η συνεχιζόµενη προσωρινή κράτηση του
εκλεγµένου Δηµάρχου Χειµάρρας Φρέντη Μπελέρη. Η Αλβανία
οφείλει να συµµορφώνεται µε τους κανόνες του κράτους δικαίου,
εφόσον θέλει πραγµατικά να γίνει µέλος της ευρωπαϊκής οικογέ-
νειας. 

Θα συνεχίσουµε επίσης να επενδύουµε στην περιφερειακή συ-
νεργασία στην Ανατολική Μεσόγειο. Η τριµερής µας συνεργασία
µε την Κύπρο και το Ισραήλ, µε έµφαση στον τοµέα της ενέρ-
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γειας, είναι ο κεντρικός άξονας της περιφερειακής µας πολιτικής.
Η συµµετοχή των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής στο σχήµα
«τρία συν ένα» µπορεί να αποτελέσει τη βάση για µια νέα αρχιτε-
κτονική ασφαλείας στην Ανατολική Μεσόγειο, που θα συνδέεται
και µε άλλα σχήµατα περιφερειακής συνεργασίας όπως είναι το
Φόρουµ του Νεγκέβ. Παράλληλα θα αναπτύξουµε τις στρατηγι-
κές µας σχέσεις µε τις χώρες της ευρύτερης περιοχής, όπως το
Ισραήλ, την Αίγυπτο, την Ιορδανία, και τις χώρες του Κόλπου, τη
Σαουδική Αραβία και τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, τόσο διµε-
ρώς όσο και µέσω περιφερειακών σχηµάτων συνεργασίας. 

Με τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής οι σχέσεις µας βρίσκονται
στο βέλτιστο διαχρονικά επίπεδο όχι µόνο στο σκέλος της αµυ-
ντικής συνεργασίας, αλλά ακόµη και στο εµπόριο και στις επεν-
δύσεις. Η επικαιροποιηµένη συµφωνία αµυντικής συνεργασίας
αναβάθµισε τη στρατηγική σηµασία της χώρας µας, ενώ η συ-
νεργασία µας στους τοµείς της ενέργειας, της οικονοµίας, του
τουρισµού και της εκπαίδευσης έχει τα τελευταία χρόνια εντατι-
κοποιηθεί σηµαντικά. 

Οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής δεν βλέπουν τη χώρα µας
µόνο ως αξιόπιστο εταίρο σε διµερές πλαίσιο, αλλά και ως ανα-
πόσπαστο τµήµα της περιφερειακής αρχιτεκτονικής ασφάλειας
στα Βαλκάνια και την Ανατολική Μεσόγειο. Η οµιλία του Πρωθυ-
πουργού για πρώτη φορά στην ιστορία στην κοινή συνεδρίαση
των δύο σωµάτων του Κογκρέσου τον περασµένο Μάιο ήταν
ακριβώς η έµπρακτη αναγνώριση του αυξηµένου κύρους της
χώρας µας, αλλά και του ενισχυµένου ρόλου της ως παράγοντα
σταθερότητας και ευηµερίας στην περιοχή και στον κόσµο. 

Για τις σχέσεις µας µε την Τουρκία η πυξίδα παραµένει ο σε-
βασµός του Διεθνούς Δικαίου και η έµπρακτη διάθεση συνεργα-
σίας και διαλόγου. Είναι σηµαντικό να χτίσουµε πάνω στη σχετική
καταλλαγή της τελευταίας περιόδου και προτίθεµαι να εργαστώ
προς την κατεύθυνση µιας ωφέλιµης για τη χώρα προσέγγισης. 

Προσβλέπουµε σε σχέσεις καλής γειτονίας µε την Τουρκία.
Αποσκοπούµε στην επανέναρξη των συνοµιλιών, καθώς και στην
ανάπτυξη µιας θετικής ατζέντας µέσω των µέτρων οικοδόµησης
εµπιστοσύνης και την ενίσχυση της οικονοµικής συνεργασίας. 

Ο Πρωθυπουργός πρόκειται να συναντηθεί µε τον Τούρκο
Πρόεδρο στο περιθώριο της Συνόδου Κορυφής του ΝΑΤΟ στο
Βίλνιους την επόµενη εβδοµάδα, ενώ και εγώ θα προσπαθήσω
να οικοδοµήσω µία σχέση αµοιβαίου σεβασµού µε τον Τούρκο
οµόλογό µου. 

Η χώρα µας επιδιώκει την επίλυση στη βάση του Διεθνούς Δι-
καίου της Θάλασσας της µοναδικής διαφοράς µεταξύ των δύο
χωρών µας: της οριοθέτησης της αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης και της υφαλοκρηπίδας στο πρότυπο ακριβώς των συµ-
φωνιών που ήδη έχουµε πράξει µε την Ιταλία, την Αίγυπτο και ελ-
πίζουµε σύντοµα και µε την Αλβανία. 

Η συνεχής µετάθεση στο µέλλον αυτών των ζητηµάτων δεν λει-
τουργεί προς όφελος καµµιάς εκ των δύο χωρών. Θα προσεγγί-
σουµε τον διάλογο αυτόν µε την αυτοπεποίθηση που µας δίνει η
ενισχυµένη διπλωµατική µας θέση στο διεθνές περιβάλλον. 

Η Ελλάδα θα συνεχίσει να στηρίζει την Κυπριακή Δηµοκρατία,
µε στόχο την εξεύρεση λύσης στο Κυπριακό, που θα βασίζεται
στις αποφάσεις των Ηνωµένων Εθνών. Η πρώτη µου επίσκεψη
επίσηµα εκτός Ελλάδος έγινε στην Κύπρο, προκειµένου ακριβώς
να µεταφέρω το µήνυµα ότι η εξεύρεση δίκαιης, βιώσιµης και
αµοιβαία αποδεκτής λύσης του κυπριακού ζητήµατος παραµένει
η κορυφαία εθνική προτεραιότητα της εξωτερικής πολιτικής της
χώρας µας.

Σηµαντικός στόχος είναι η Κύπρος και ο κυπριακός λαός, Ελ-
ληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, να απαλλαγούν από τον τουρ-
κικό στρατό κατοχής και το αναχρονιστικό σύστηµα εγγυήσεων
και των δικαιωµάτων επέµβασης οποιουδήποτε στις κυπριακές
υποθέσεις. Δεν πρόκειται να δεχθούµε τετελεσµένα επί του εδά-
φους. Η λύση θα πρέπει να είναι λειτουργική και να δώσει στην
επανενωµένη Κυπριακή Δηµοκρατία το µέλλον που της αξίζει. 

Ως προς την πολυσχιδή διεθνή παρουσία της χώρας µας, βα-
σικό µέληµά µας είναι η ενίσχυση των δεσµών µας µε τη Δια-
σπορά, η προώθηση των ελληνικών θέσεων µε τη χρήση σύγ-
χρονων επικοινωνιακών στρατηγικών και ψηφιακών εργαλείων, η
συγκέντρωση και η διάχυση της πληροφορίας που µας αφορά

και η προβολή αξόνων δράσης µε σηµαντικό διεθνές αποτύπωµα,
όπως ιδίως της ελληνικής γλώσσας, του πολιτιστικού µας κεφα-
λαίου και των εξωστρεφών ελληνικών πανεπιστηµίων. 

Ως προς την εξωστρεφή διπλωµατία µας, θα εργαστούµε
σκληρά για την προώθηση σε διµερές και πολυµερές επίπεδο
των οικονοµικών και εµπορικών συµφερόντων των ελληνικών επι-
χειρήσεων στο εξωτερικό και της παρουσίας των ελληνικών προ-
ϊόντων στις διεθνείς αγορές. 

Στο κοµµάτι της αναπτυξιακής µας διπλωµατίας, θα επιδιώ-
ξουµε να καλλιεργούµε διαρκώς τις συνθήκες εκείνες για την
προσέλκυση στρατηγικών άµεσων επενδύσεων, να ενισχύουµε
την ενεργειακή διπλωµατία και να στηρίζουµε τη διεθνή συνερ-
γασία σε περιβαλλοντικά ζητήµατα, µε την υλοποίηση προγραµ-
µάτων οροσήµων, που ενσωµατώνουν καινοτόµες τεχνολογίες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιλαµβάνοµαι πλήρως το µέ-
γεθος της ευθύνης το οποίο αναλαµβάνουµε και πως οι επιδιώ-
ξεις και οι στόχοι µας πολλές φορές µπορεί να απειληθούν από
αστάθµητους παράγοντες. Είµαι όµως πραγµατικά ευτυχής, γιατί
το Υπουργείο Εξωτερικών µπορεί υπό οποιεσδήποτε συνθήκες
να ανταποκριθεί στις προκλήσεις, στηριζόµενο στο µεγαλύτερο
κεφάλαιό του, το ανθρώπινο δυναµικό του. 

Στις λίγες ηµέρες που βρίσκοµαι στην ηγεσία του Υπουργείου
Εξωτερικών συναντήθηκα µε τα στελέχη του Υπουργείου και δια-
πίστωσα ιδίοις όµµασι τόσο το εξαιρετικό επίπεδο κατάρτισης
και εξειδίκευσης όσο και το συγκινητικά υψηλό αίσθηµα ευθύνης
και χρέους προς την υπηρεσία στην πατρίδα. Είµαι βέβαιος πως
η στήριξή µας στην υπηρεσία και το διπλωµατικό σώµα θα απο-
τελέσει την κινητήριο δύναµη για την επίτευξη των στόχων µας.
Η στήριξη, όµως, θα είναι αµφίδροµη. 

Οφείλουµε και εµείς να επιδιώκουµε καθηµερινά την υποβοή-
θηση του έργου, µέσω του εκσυγχρονισµού των διοικητικών δια-
δικασιών και δοµών του Υπουργείου, της ψηφιακής ενίσχυσης
των χρησιµοποιούµενων συστηµάτων, της διαρκούς επιµόρφω-
σης, της βελτίωσης των εργασιακών συνθηκών και της παροχής
εργασιακών κινήτρων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να διαβεβαιώσω το
Σώµα ότι θα βρίσκοµαι διαρκώς εδώ, για να το ενηµερώνω σχε-
τικά µε κάθε ζήτηµα που αφορά την εξωτερική πολιτική και θα
είµαι στη διάθεση των εκπροσώπων όλων των κοµµάτων οποτε-
δήποτε µου ζητηθεί και σε κάθε ευκαιρία.

Με αίσθηµα ευθύνης, συνεκτική στρατηγική και σοβαρότητα
σκοπεύουµε να πορευθούµε στην εξωτερική µας πολιτική, ώστε
οι επόµενες γενιές να κληρονοµήσουν µια πατρίδα ισχυρή και
θωρακισµένη, µια πατρίδα που θα τη σέβονται και θα την τιµούν
στο εξωτερικό και που ο κάθε πολίτης θα αισθάνεται υπερήφανος
γι’ αυτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Κατρίνης έχει
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι σηµαντικό το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός για πρώτη

φορά σε αυτή την Αίθουσα στα τέσσερα χρόνια της θητείας του
ως Πρωθυπουργός ξεκαθάρισε και επιβεβαίωσε ότι το µοναδικό
θέµα διαφοράς µας και διαλόγου µε την Τουρκία είναι η οριοθέ-
τηση της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ. Το έκανε προεκλογικά,
αρνείτο όµως πεισµατικά να το πει εντός της Ολοµέλειας από το
2019 µέχρι και πρόσφατα και, βεβαίως, το επιβεβαιώσατε κι
εσείς, κύριε Υπουργέ, µε την τοποθέτησή σας.

Θα έλεγα ότι δεν είναι καθόλου ευχάριστο το γεγονός ότι παρά
το ότι εσείς αναφερθήκατε στο ζήτηµα της παράνοµης εισβολής
και κατοχής του 40% της Κύπρου, δεν έγινε καµµία αναφορά από
τον Πρωθυπουργό της χώρας. Όπως επίσης ότι δεν έγινε και από
εσάς κάποια αναφορά στο ζήτηµα της Θράκης. Γιατί εµείς θεω-
ρούµε ότι το Αιγαίο, το Κυπριακό, η Θράκη σε σχέση µε την
επαφή µας µε τη γείτονα χώρα χρειάζονται µια ενιαία στρατη-
γική, την οποία πρέπει να υπηρετούµε απαρέγκλιτα. 

Και βεβαίως, δεν µπορεί το Κυπριακό να είναι αποσυνδεδεµένο
από τις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Αυτό είναι σαφές. Η Τουρκία
ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι δεν µπόρεσε να επιβάλει
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στον ΟΗΕ, το Συµβούλιο της Ευρώπης, την Ευρωπαϊκή Ένωση
τη θέση της για δύο κράτη στην Κύπρο. Όµως κατάφερε -και
αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο δεν ξέρω αν είστε έτοιµος να απα-
ντήσετε- να αναφέρεται ως συντεταγµένες η Κυπριακή Δηµοκρα-
τία στους σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ. Δεν ξέρω αν αυτό είναι ένα
ζήτηµα για το οποίο θα µας πείτε τι θα κάνετε, µάλιστα εν όψει
και της Συνόδου Κορυφής στο Βίλνιους τις επόµενες ηµέρες. 

Αναφέρθηκε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός σε διευθέτηση µέσω
παραποµπής στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Δεν ενηµέρωσε
τι περιλαµβάνει αυτό το συνυποσχετικό της παραποµπής και προ-
κύπτουν και κάποια ερωτήµατα. Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, εάν
είστε έτοιµος να απαντήσετε. Θα αποδεχθεί η χώρα ένα υβριδικό
καθεστώς σε ό,τι αφορά στα χωρικά ύδατα για το Αιγαίο, αλλού
έξι, αλλού δέκα και αλλού δώδεκα;

Και το λέω αυτό, γιατί θυµάστε πολύ καλά ότι µέλος της δικής
σας Κυβέρνησης, της προηγούµενης και της σηµερινής, είχε πει
ότι κόκκινη γραµµή είναι τα έξι ναυτικά µίλια. Και, µάλιστα, το είχε
πει, κύριε Υπουργέ, όταν ο Αρχηγός του Πολεµικού Ναυτικού -
τότε, θυµάστε, που ειπώθηκε ότι το «Ορούτς Ρέις» το «παρέσυρε
το ρεύµα»- µε την πρώτη παραβίαση είχε παρατάξει τον στόλο
στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Αυτό δεν ξανάγινε στην πορεία, έγινε
µία φορά. Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα.

Το δεύτερο είναι το εξής. Θα δεχθείτε να συζητηθεί ως θέµα η
αποστρατικοποίηση των νησιών ή µείωση του στρατιωτικού απο-
τυπώµατος, όπως λέγεται;

Το τρίτο είναι αν η τουρκική στρατιά του Αιγαίου είναι εντα-
γµένη στα αµυντικά σχέδια του ΝΑΤΟ, αν έχετε µια ξεκάθαρη
απάντηση σε αυτό, και αν εµείς ως χώρα θα το δεχτούµε ως θέµα
συζήτησης; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Άρα σε όλα αυτά τα ζητήµατα, απέναντι σε µια χώρα που έχει

σαφώς αναθεωρητική πολιτική, µια χώρα που αµφισβητεί τη Συν-
θήκη της Λωζάνης, µια χώρα που αµφισβητεί και µάλιστα θέλει
να µετονοµάσει κιόλας και τη Συνθήκη των Στενών, του Μοντρέ,
σε όλη αυτή την πολιτική, ποια είναι η δική µας θέση;

Και για το θέµα της Θράκης, µιας και υπάρχει και το πόρισµα
της διακοµµατικής επιτροπής µε ευρύτατη συναίνεση και µάλι-
στα, αποτέλεσε και ζήτηµα της προεκλογικής αντιπαράθεσης µε
εντονότατο ενδιαφέρον από την πλευρά της κυβερνητικής παρά-
ταξης, θα περίµενα στις Προγραµµατικές Δηλώσεις του Υπουρ-
γού Εξωτερικών να υπάρχει ένας σχεδιασµός, µια στρατηγική,
µια άποψη και µια θέση.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης
κ. Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κατ’ αρχάς, σιδεροκέφαλος.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα και αν και ήθελα το βράδυ να ανα-
φερθώ στην εξωτερική πολιτική, θέλω να σας κάνω δύο-τρία ερω-
τήµατα.

Ερώτηµα πρώτο. Σήµερα είναι ο Υπουργός Άµυνας της Κύ-
πρου -γιατί λέτε ότι στηρίζετε την Κύπρο- στις Σέρρες. Ζήτησε ο
δήµος εκπρόσωπο της Κυβέρνησης και δεν πήγε κανένας σας.
Γιατί; Επίσηµα το ζήτησε ο Δήµος Σερρών.

Πώς στηρίζετε την Κύπρο, όταν o Υπουργός Άµυνας κ. Γιωρ-
γάλλας είναι στις Σέρρες και δεν πήγε κανείς επίσηµος από την
Κυβέρνηση;

Δεύτερον, µιλήσατε για πολυµερή και πολυσχιδή εξωτερική
πολιτική. Μιλήσατε για τη Σαουδική Αραβία. Ξέρετε ότι η Σαου-
δική Αραβία γύρισε την πλάτη στις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και
στην Ελλάδα, δίνοντας οικονοµική βοήθεια στον Ερντογάν περί-
που 10 δισεκατοµµύρια δολάρια; Και ρωτώ: Τους Πάτριοτ, που
πήγαν δωρεάν στη Σαουδική Αραβία, γιατί δεν τους ζητάτε πίσω;
Είναι ελληνικοί Πάτριοτ. Αφοπλίστηκε ο εναέριος χώρος µας,
µικρό ή µεγάλο το γεγονός είναι αναµφισβήτητο, αφοπλιστήκαµε,
για να βοηθήσουµε λόγω της εντάξεως στη δυτική σφαίρα επιρ-
ροής τη Σαουδική Αραβία. Ζητήστε τώρα πίσω τους Πάτριοτ,
κύριε Υπουργέ.

Τρίτον, δεν είπατε τίποτα για τον EastMed. Γιατί; Τι έγινε ο
EastMed που είναι ο πλέον αντιρωσικός αγωγός, για να ξεκαθα-
ρίζουµε λίγο τους ρόλους µας εδώ µέσα; Ο Ιταλός αναρµόδιος
Υπουργός βάζει από το παράθυρο την Τουρκία στον EastMed,
ενώ είναι µια τριµερής –τετραµερής σχέση.

Και βέβαια να σας υπενθυµίσω κάτι, γιατί µιλάτε για τριµερή
και τετραµερή. Η Αίγυπτος, που της χαρίσατε εσείς ως κυβέρ-
νηση µειωµένη επιρροή ανατολικά της Κρήτης και νοτιοανατο-
λικά, αναπτύσσει πλέον επίσηµες διπλωµατικές σχέσεις µε την
Τουρκία, δυστυχώς. Πρέπει γρήγορα να κάνετε κάτι προσωπικά
εσείς να ανασχέσουµε το αρνητικό αυτό κλίµα και την εξέλιξη,
για να µη βρεθούµε προ εκπλήξεων. Γιατί µειωµένη επήρεια µε
την Αίγυπτο σηµαίνει τρύπα στη Στρογγύλη και στο Καστελόριζο
και αναφέροµαι στην ΑΟΖ.

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, είστε µακριά, δεν µπορώ να σας
δείξω, αλλά συζητάτε µε την Τουρκία, είναι φίλοι µας οι Τούρκοι.
Ξέρετε τι είναι αυτό; Πάρτι σε ελληνορθόδοξο ναό του Αγίου
Βουκόλου στη Σµύρνη που έγινε χθες. Παραβιάζοντας κάθε θρη-
σκευτική λειτουργία η Τουρκία έκανε πάρτι µουσικής µε κοπέλες
ηµίγυµνες. Θα το στείλω στο γραφείο σας. Χθες έγινε, κύριε
Υπουργέ. Πόσο περήφανοι είστε, πόσο περήφανοι µπορεί να εί-
µαστε; Ποια συζήτηση και µε ποιον;

Και βέβαια είστε αναρµόδιος να µου πείτε γιατί ξαφνικά ο
Υπουργός Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών χθες τηλεφώ-
νησε στον Πρωθυπουργό. Τι του είπε, ξέρετε; Είστε Υπουργός
Εξωτερικών, µπορείτε να µας πείτε; Ήταν ένα ξαφνικό τηλεφώ-
νηµα, έκτακτο µάλιστα. Αναµένω εξηγήσεις και απαντήσεις.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο ο κ. Καζα-
µίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Χρησιµοποιείτε, κύριε Υπουργέ, και εσείς και ο προκάτοχός

σας που µας µίλησε νωρίτερα κάποια κλισέ για την ελληνική δι-
πλωµατία. Λέτε «ενισχύθηκε το αποτύπωµα», «ενισχύθηκε η δι-
πλωµατική µας θέση» κ.λπ.. Αναρωτιέµαι κατά πόσο αυτά είναι
ρεαλιστικά στον βαθµό που µπαίνετε σε συνοµιλίες µε την Τουρ-
κία, ενώ υπάρχει το τουρκολιβυκό µνηµόνιο από το 2019, το
οποίο είναι ένα σοβαρό αγκάθι στις σχέσεις µας µε την Τουρκία.

Επίσης πάτε σε συνοµιλίες τη στιγµή που ο Ερντογάν έχει κα-
ταφέρει να ωθήσει την Κυβέρνησή σας στη διµερή συµφωνία µε
την Αίγυπτο για την ΑΟΖ, η οποία κάθε άλλο παρά συµφέρουσα
για µας είναι. Και όπως ξέρετε, προσφάτως ο Πρόεδρος της Αι-
γύπτου Αµπντέλ Φατάχ αλ Σίσι συναντήθηκε µε τον Ερντογάν σε
µία ανατροπή των ισορροπιών που υπάρχουν στη Μεσόγειο, κάτι
το οποίο θα έπρεπε και εµείς να προσέξουµε πάρα πολύ προ-
ηγουµένως. Συνεπώς αναρωτιέµαι κατά πόσο ισχύουν αυτές οι
φράσεις. Ειδικά τη στιγµή που µπαίνετε σε µία σοβαρή διαδικα-
σία εξεύρεση λύσης στο Αιγαίο.

Το δεύτερο ερώτηµα το οποίο θα ήθελα να σας θέσω είναι
γιατί δεν λέτε κάτι ούτε εσείς ούτε ο Πρωθυπουργός στις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις σας για την Συµφωνία των Πρεσπών και
για τις συνέπειές της. Για τη Συµφωνία των Πρεσπών γνωρίζουµε
όλοι πάρα πολύ καλά τη στάση σας. Προεκλογικά το 2019 ήσα-
σταν κατά. Μετά γίνατε κυβέρνηση και τη δεχθήκατε. Κάνατε µία
στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών, η οποία είναι συγκρίσιµη µε την
στροφή που είχε κάνει το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ στα θέµατα του µνηµο-
νίου, και την οποία χλευάζατε. Η ερώτησή µου προς εσάς είναι τι
θα κάνει η Κυβέρνησή σας όσον αφορά την επιθυµία της γείτο-
νας χώρας να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί φαίνεται
να είστε πρόθυµοι να συµφωνήσετε σε µια τέτοια προοπτική; Και
γιατί δεν σκέφτεστε σοβαρά να την αποτρέψετε στον βαθµό που
βλέπουµε από τη γείτονα χώρα συµπεριφορές οι οποίες κάθε
άλλο συνάδουν µε µια εξοµάλυνση των σχέσεων στο πλαίσιο που
έχει δροµολογηθεί τα τελευταία χρόνια;

Και τέλος, θα ήθελα να σας ρωτήσω τι πρόκειται να κάνετε µε
τις γερµανικές οφειλές. Στην περίπτωση των γερµανικών οφει-
λών, όπως γνωρίζουµε, την άνοιξη του 2019, λίγο πριν ηττηθεί
στις εκλογές, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε το διάβηµα και
έθεσε το θέµα επισήµως. Ο κύριος Πρωθυπουργός τον Αύγου-
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στο του 2019 είπε ότι θα ανακινήσει το θέµα. Έκτοτε έχουν πε-
ράσει τέσσερα χρόνια και το µόνο που θυµάµαι ότι ακούσαµε
προεκλογικά ήταν τον κυβερνητικό εκπρόσωπο να λέει ότι αυτά
είναι ζητήµατα που αφορούν «τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο» και πρέ-
πει «να κοιτάµε µπροστά και όχι πίσω». Θα το ανακινήσετε το
θέµα και τι πρωτοβουλίες είστε έτοιµοι να λάβετε;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός κ. Γεραπετρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους Βουλευτές και τον Πρό-

εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης για τις
παρατηρήσεις του. Είναι προφανές ότι ετέθησαν πολλά θέµατα
τα οποία αφορούν την εξωτερική πολιτική και τα οποία συν τω
χρόνω θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε είτε εδώ, στον
ιερό ναό της δηµοκρατίας, είτε και ιδιαιτέρως µε τους εκπροσώ-
πους των κοινοβουλευτικών κοµµάτων.

Θα ήθελα να σας σταχυολογήσω ορισµένα από εκείνα τα
οποία ετέθησαν. Πρώτα από όλα για το ζήτηµα της Κύπρου θα
είµαι πάρα πολύ σαφής. Η Κύπρος αποτελεί προτεραιότητα της
εθνικής εξωτερικής πολιτικής. Η Ελλάδα δεν πρόκειται να δεχθεί
καµµία λύση δύο κρατών. Η Ελλάδα υποστηρίζει σθεναρά και
είναι η εθνική της θέση διζωνική δικοινοτική κυπριακή πολιτεία,
η οποία θα στηρίζεται απολύτως στις αποφάσεις του Συµβουλίου
Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών, καµµία απολύτως παρέκκλιση
από αυτό.

Για δε τη σηµασία που αποδίδουµε στην Κύπρο νοµίζω ότι είναι
ιδιαιτέρως σηµαντική και συµβολική η παρουσία τόσο του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας όσο και του Υπουργού Εξωτερικών αµέσως
λίγες ηµέρες µετά την ορκωµοσία της νέας κυβέρνησης στην
Κύπρο ακριβώς για να µεταφέρουµε το µήνυµα του ποια είναι η
εθνική σηµασία της Κύπρου σε σχέση µε την εξωτερική µας πο-
λιτική.

Για δε τα ζητήµατα που ετέθησαν περί των κόκκινων γραµµών
θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω ότι η θέση ήταν σαφής. Η κυ-
ριαρχία σήµερα βρίσκεται στα έξι ναυτικά µίλια. Το γνωρίζετε, αν
δεν το γνωρίζετε µπορείτε να ρωτήσετε τον κ. Μάντζο, ο οποίος
είναι εξαίρετος νοµικός. Η Ελλάδα -και επαναλαµβάνω τη δή-
λωσή µου αυτολεξεί- διατηρεί το αναφαίρετο, αποκλειστικό και
µονοµερές δικαίωµα να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στα δώ-
δεκα µίλια, όποτε η ίδια το κρίνει σκόπιµο και αναγκαίο. Άρα είναι
σαφέστατη η εξωτερική µας πολιτική και σαφέστατες οι γραµµές
µας.

Δεν πρόκειται να συζητήσουµε ζητήµατα τα οποία αφορούν
αποστρατικοποίηση των νησιών. Τα ζητήµατα αυτά ανάγονται
στην κυριαρχία της χώρας και είναι εκτός της οποιασδήποτε συ-
ζήτησης και διαπραγµάτευσης. Δεν συζητούµε θέµατα τα οποία
ανήκουν στην κυριαρχία µας, θέλω να είµαι εντελώς σαφής.

Για δε τη συζήτηση την οποία στο πλαίσιο ενός ειλικρινούς δια-
λόγου επί τη βάσει του Διεθνούς Δικαίου ελπίζουµε να ανοίξουµε
µε την Τουρκία είναι ολοφάνερο ότι συνθήκες αναθεωρητικές δεν
πρόκειται να τεθούν στο τραπέζι. Ο αναθεωρητισµός είναι κάτι
το οποίο είναι µη ανεκτό από την ελληνική πολιτεία και από την
ελληνική εξωτερική πολιτική. Ούτε βέβαια µπορούν να αλλάξουν
και δεν θα ήταν δυνατόν νοµικά να αλλάξουν οι συνθήκες επί τη
βάσει των οποίων στηρίζεται το σηµερινό στάτους κβο, όπως
είναι η Συνθήκη της Λωζάνης και η Σύµβαση του Μοντρέ.

Ειδικά για τη Θράκη στην οποία έγινε αναφορά αντιλαµβανό-
µαστε όλοι ότι δεν είναι πρωτίστως ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής
η Θράκη. Είναι µια αναπόσπαστη ενότητα της ελληνικής πολι-
τείας και της ελληνικής επικράτειας. Αφορά την ελληνική εσωτε-
ρική έννοµη τάξη.

Δεν αναγνωρίζουµε σε κανέναν ξένο παράγοντα δικαίωµα
λόγου για θέµατα που αφορούν Έλληνες πολίτες. Θέλω να είµαι
απλός, κατανοητός και σαφής.

Σε ό,τι δε αφορά -γιατί ειπώθηκε από περισσότερους- το ζή-
τηµα των σχέσεων µε την Αίγυπτο, µε την ευκαιρία της έναρξης
σε ένα πολύ εµβρυακό ακόµη στάδιο διπλωµατικών σχέσεων µε
την Τουρκία, θέλω να επισηµάνω ότι για µας είναι κρίσιµη η θέση
τόσο της Αιγύπτου όσο και του Ισραήλ. Είχα την ευκαιρία να έχω

µια εκτενή συνάντηση χθες και να υποδεχθώ τον Υπουργό Εξω-
τερικών του Ισραήλ. Θέλω να πω ότι είναι στρατηγικός εταίρος η
χώρα µας τόσο για την Αίγυπτο όσο και για το Ισραήλ. Ανεξαρ-
τήτως των όποιων συναντήσεων ή ανάπτυξη ήπιων διπλωµατικών
σχέσεων µπορεί να υπάρξουν, παραµένει η Ελλάδα κοµβικός, κύ-
ριος στρατηγικός παίκτης για τις σχέσεις µας µε την Αίγυπτο και
µε το Ισραήλ.

Για το θέµα της Συνθήκης των Πρεσπών. Επειδή δεν θέλω να
αποφύγω καµµία ερώτηση η οποία ετέθη, θέλω να πω το εξής, η
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας είχε εγκαίρως
τοποθετηθεί για το ζήτηµα της Συµφωνίας των Πρεσπών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ζητώ συγγνώµη κυρία Πρόεδρε αν υπερβώ τον χρόνο για ελά-
χιστο µόνο. 

Είχαµε επισηµάνει ότι υπάρχουν σοβαρές ατέλειες και πληµ-
µέλειες, οι οποίες θα µπορούσαν να αναδείξουν ζητήµατα, όπως
και ενδεχοµένως τα αναδεικνύουν. Παρακολουθούµε στενά την
εκτέλεση της σύµβασης αυτής και θα πράξουµε εκείνο το οποίο
επιβάλλει το εθνικό µας συµφέρον. 

Αντιλαµβανόµαστε βεβαίως, όλοι εξ ηµών οι νοµικοί κατ’ εξο-
χήν, ότι δεν είναι δυνατόν µε οποιονδήποτε τρόπο, µε νόµο να
τροποποιηθεί µια διεθνής συνθήκη η οποία έχει περάσει από το
ελληνικό Κοινοβούλιο. Και τούτο διότι αποτελεί πηγή, υπέρτερης
ισχύος σε σχέση µε τους τυπικούς νόµους.

Άρα αυτή τη στιγµή αποτελεί ένα νοµικό δικαιϊκό δεδοµένο και
θα το υπηρετήσουµε, χωρίς όµως να σταµατήσουµε σε οποι-
αδήποτε στιγµή να παρακολουθούµε την εφαρµογή της Συνθή-
κης των Πρεσπών και να ανταποκρινόµαστε µε γρήγορα και εθ-
νικά αντανακλαστικά.

Και για να κλείσω µε το ζήτηµα της επικοινωνίας που είχε ο
Πρωθυπουργός µε τον κ. Μπλίνκεν. Η επικοινωνία βεβαίως εδρά-
στηκε στα ζητήµατα, τα οποία αφορούν την επικείµενη Σύνοδο
του ΝΑΤΟ. Ο ίδιος ο κ. Μπλίνκεν επιβεβαίωσε στη συνέχεια µε
δήλωσή του ότι η Ελλάδα αποτελεί ένα βασικό σταθερό στρατη-
γικό σύµµαχο των Ηνωµένων Πολιτειών, ο οποίος έχει ιδιαίτερη
αξία σε ό,τι αφορά την ισορροπία, την ευηµερία, την ασφάλεια
στην ευρύτερη περιοχή µας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν απαντήσατε στα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θέσατε

πάρα πολλά ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αν δεν µπορείτε, πείτε µου «δεν µπορώ να απαντήσω»,
κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε λυπούµαι αν το ξέχασα, διότι όπως καταλάβατε είστε
και χειµαρρώδης και µέσα σε πέντε λεπτά καταφέρατε να ρωτή-
σετε δεκάδες ερωτήσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Το ίδιο κι εσείς, αγαπητέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ θα
µου επιτρέψετε να επιφυλαχθώ για να σας απαντώ ώριµα και τε-
κµηριωµένα. Είναι προφανές ότι από µία φωτογραφία που µου
εγχειρίσατε δεν είναι προς αξιολόγηση τη δεδοµένη στιγµή. Θα
το µελετήσουµε και θα επανέλθω. Δεσµεύοµαι γι’ αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Δεν µπορώ να σχολιάσω επί µιας φωτοτυπίας που αφή-
σατε. Το αντιλαµβάνεστε.

Οµοίως θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε και για την συ-
νολική ενεργειακή πολιτική της χώρας. Να πω όµως το εξής -φα-
ντάζοµαι κι εσείς συµφωνείτε- ότι τα τελευταία τεσσεράµισι
χρόνια η Ελλάδα έχει καταστεί ένας γνήσιος ενεργειακός κόµβος
στην Ανατολική Μεσόγειο. Σε αυτό διαφωνούµε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Διαφωνούµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είµα-
στε υπέρ τού ότι θα πρέπει να υπάρξει όσο το δυνατόν µια πιο
διαφοροποιηµένη δυνατότητα να µπορεί να παρέχεται στην Ελ-
λάδα το αναγκαίο ενεργειακό µίγµα. Προς αυτή την κατεύθυνση
κινούµαστε και δεσµεύοµαι ότι θα σας έχω µια άµεση ενηµέρωση
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στο εγγύς µέλλον.
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Πρόεδρος της Πλεύ-

σης Ελευθερίας ζήτησε τον λόγο.
Παρακαλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας θέσω τρία ζητήµατα στα οποία

αισθάνοµαι ότι οφείλετε να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις.
Ζήτηµα πρώτο. Ετέθη προηγουµένως αλλά δεν απαντήθηκε.

Τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας σε σχέση µε την έκταση
των χωρικών µας υδάτων. Με πρωτοβουλία της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη της προηγούµενης περιόδου επεκτάθηκαν τα χωρικά
ύδατα της Ελλάδας αποσπασµατικά µόνον στο Ιόνιο, µε αποτέ-
λεσµα να έχουµε χωρικά ύδατα δώδεκα µιλίων στο Ιόνιο, χωρικά
ύδατα έξι µιλίων στα υπόλοιπα, στην υπόλοιπη επικράτεια και
εναέριο χώρο δέκα µιλίων. Αυτό σηµαίνει ως αποτέλεσµα πρώτον
ότι για τη διαφορά εναέριου χώρου δέκα µιλίων και χωρικών υδά-
των έξι µιλίων, αντιµετατίθεται εδώ και δεκαετίες στις πλάτες των
πιλότων µας η διαφύλαξη του εναέριου χώρου και οι ελληνικές
κυβερνήσεις νίπτουν τας χείρας τους για το αυτονόητο, που θα
έπρεπε να έχει γίνει εδώ και δεκαετίες, την επέκταση δηλαδή των
χωρικών υδάτων, ώστε να εναρµονιστούν µε τον εναέριο χώρο,
δικαίωµα κύριε Υπουργέ, που όπως γνωρίζετε και ως νοµικός,
υπάρχει εδώ και σαράντα χρόνια. Από τις αρχές της δεκαετίας
του ’80 ισχύει η Διεθνής Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας.
Και εποµένως θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν αρκεί η απά-
ντησή σας στη Βουλή των Ελλήνων ότι η Ελλάδα έχει το δικαίωµα
µονοµερώς, όποτε κρίνει, να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα. 

Θα πρέπει να τοποθετηθείτε σε σχέση µε το ποια είναι η στρα-
τηγική της Κυβέρνησής σας, ιδίως µάλιστα όταν έχει προηγηθεί
η επέκταση -από την προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του κ. Μητσοτάκη- των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο.
Όταν κάνατε την πρώτη κίνηση και µε ρωτήσατε δηµόσια αν είναι
θετικό ή αρνητικό, είπα εξαρτάται.

Εάν αυτή η επέκταση ακολουθηθεί από µία επέκταση των χω-
ρικών µας υδάτων και στην υπόλοιπη επικράτεια, είναι κάτι θε-
τικό. Εάν, όµως, παραµείνει µια µονοµερής κίνηση, όπως παρα-
µένει µονοµερής κίνηση εδώ και δυόµισι χρόνια, είναι κάτι αρνη-
τικό, κύριε Υπουργέ. Διότι, ουσιαστικά ενισχύει…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο χρόνο θα χρειαστώ, όχι πολύ.
Ουσιαστικά ενισχύει την επιχειρηµατολογία της τουρκικής κυ-

βέρνησης. Εµένα µου αρέσει να µιλάω για κυβερνήσεις κι όχι για
χώρες ούτε για λαούς, είναι άλλο οι λαοί και άλλο οι κυβερνήσεις.
Ενισχύεται, λοιπόν, η επιχειρηµατολογία της τουρκικής κυβερνή-
σεως ότι το Αιγαίο είναι κάτι άλλο από τα υπόλοιπα χωρικά µας
ύδατα.

Πρέπει, λοιπόν, να απαντήσετε και θα πρέπει να πάψει και αυτή
η µετακύλιση της ευθύνης της διαφύλαξης του εναερίου χώρου
της Ελλάδας στους Έλληνες πιλότους, που όταν χάνονται, θρη-
νούµε, αλλά οι κυβερνήσεις ουδέποτε ανέλαβαν την ευθύνη γι’
αυτές τις απώλειες, που είναι θυσίες.

Δεύτερη σύντοµη παρατήρηση. Σας άκουσα να µιλάτε για συµ-
µαχίες µε το Ισραήλ, µε την Αίγυπτο, µε την Σαουδική Αραβία.
Θέλω ευθέως να ρωτήσω: αποτελεί προϋπόθεση σύναψης διµε-
ρών σχέσεων της χώρας µας ο σεβασµός των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων από τα κράτη, από τις κυβερνήσεις µε τις οποίες
συνάπτετε διµερείς σχέσεις;

Η αυτονόητη απάντηση, που δυστυχώς συνάγεται, είναι αρνη-
τική. Αυτό, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ µεγάλο πρόβληµα.
Είµαστε µια µικρή χώρα, που µοναδικό µας σύµµαχο έχουµε το
Διεθνές Δίκαιο κι αν δεν επιµείνουµε στην προστασία και την υπε-
ράσπιση του Διεθνούς Δικαίου, εάν δεν διαφυλάξουµε τα θύµατα
των παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου, είτε είναι η Παλαιστίνη
είτε είναι τα παιδιά της Υεµένης είτε είναι ο πληθυσµός ο οποίος
κρίνεται αποκλίνων από κάποιες κυβερνήσεις, αν εµείς ως κρά-
τος δεν διαφυλάξουµε την προστασία του Διεθνούς Δικαίου και
δεν το βάλουµε ως προϋπόθεση σύναψης διεθνών σχέσεων, τότε
υπονοµεύουµε τη διεθνή µας θέση.

Και τελευταία παρατήρηση, σας το έθεσε και ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος, κ. Καζαµίας. Το ζήτηµα των γερµανικών
οφειλών, που αφορούν τις θηριωδίες των ναζί σε βάρος του ελ-
ληνικού λαού, ενός λαού που αντιστάθηκε µε τρόπο ηρωικό, ιστο-
ρικό και υποδειγµατικό, αποτελούν εθνικό µας ζήτηµα. 

Δεν µπορεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία κάποιοι να διαρρη-
γνύουν τα ιµάτιά τους για την επάνοδο του ναζισµού, αλλά κανείς
να µη διεκδικεί αποζηµιώσεις για τα θύµατα του ναζισµού, για τα
θύµατα των ολοκαυτωµάτων στη χώρα µας. Γνωρίζετε ότι η Ελ-
λάδα για την σθεναρή αντίστασή της πλήρωσε τον βαρύτερο
φόρο αίµατος, µε ενάµισι εκατοµµύριο θύµατα πολέµου, κύριε
Υπουργέ, νεκρούς, τραυµατίες, ανάπηρους πολέµου. Οι επιζώ-
ντες και τα παιδιά που επέζησαν χάνονται, πεθαίνουν ο ένας µετά
τον άλλον και η µία µετά την άλλη στις µέρες µας. Πόσο ακόµη
θα περιµένουν οι επιζήσαντες και ο ελληνικός λαός, για να διεκ-
δικήσει επίσηµα η ελληνική πολιτεία τις αποζηµιώσεις για τις θη-
ριωδίες;

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχει από το 2015 πόρισµα της Ει-
δικής Επιτροπής του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, την
οποία συγκρότησε ο κ. Σταϊκούρας, κορυφαίος Υπουργός και της
σηµερινής σας Κυβέρνησης και της προηγούµενης. Γνωρίζετε
ότι υπάρχει οµόφωνο πόρισµα της Βουλής, το οποίο υιοθετήθηκε
στην Ολοµέλεια, το «έσπρωξε» η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ όσο περισσότερο µπορούσε και το έφερε για υιοθέτηση
στην Ολοµέλεια πια τον Απρίλιο του 2019 προεκλογικά. Γνωρί-
ζετε ότι υπάρχει ρηµατική διακοίνωση από τον Ιούνιο του 2019
πάλι προεκλογική -γιατί κάποιοι µόνο µε τα λόγια πολιτεύονται-,
η οποία, όµως, είναι ρηµατική διακοίνωση για τις γερµανικές
οφειλές. Και βεβαίως, υπάρχει ρητή δήλωση του κ. Μητσοτάκη
στην πρώτη επίσκεψή του και συνάντησή του µε την κ. Μέρκελ
τον Αύγουστο του 2019, όπου ερωτηθείς για το ζήτηµα των γερ-
µανικών οφειλών είπε «υπάρχει ρηµατική διακοίνωση και θα διεκ-
δικήσουµε».

Παρακαλώ, να τοποθετηθείτε για το θέµα αυτό και µολονότι
µία παράµετρός του δεν άπτεται της δικής σας αρµοδιότητας,
όµως είναι ένα συνολικό ζήτηµα. Να τοποθετηθεί η Κυβέρνηση -
και ελπίζω να το ακούει ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτά-
κης-, για το εάν ο σηµερινός Υπουργός Δικαιοσύνης, που είναι ο
δέκατος έβδοµος κατά σειρά που έχει την υποχρέωση και τη δυ-
νατότητα από τις 8 Απριλίου 2000 που εκδόθηκε η απόφαση της
Ολοµέλειας του Αρείου Πάγου για το Δίστοµο, για την αποζη-
µίωση των θυµάτων του Διστόµου… Χρειάζεται µία υπογραφή
Υπουργού Δικαιοσύνης. Όλοι οι προηγούµενοι, οι δεκαέξι προ-
κάτοχοι του σηµερινού Υπουργού δεν έχουν υπογράψει µε κυ-
βερνητική εντολή. Παρακαλώ, αν γνωρίζετε, να µας πείτε αν
υπάρχει στρατηγική της Κυβέρνησής σας, για να τεθεί αυτή η
υπογραφή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο κ. Γε-

ραπετρίτης και συνεχίζουµε στον κατάλογο των οµιλητών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κατ’

αρχάς, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να ευχαριστήσω πολύ και την
κυρία Πρόεδρο, την κ. Κωνσταντοπούλου και όλους τους συµµε-
τέχοντες σε αυτή τη συζήτηση, η οποία είναι εξαιρετικά παραγω-
γική. Επαναλαµβάνω τη δέσµευσή µου ότι για το σύνολο των
θεµάτων εξωτερικής πολιτικής θα βρισκόµαστε σε διαρκή αλλη-
λεπίδραση και είµαι διατεθειµένος, είµαι γενικά εξαιρετικά δια-
βουλευτικός ως άνθρωπος, οπότε θα ήθελα να καταγραφεί ότι
θέλω να σας ακούω και να διατυπώνετε τις απόψεις σας, έτσι
ώστε να µπορούµε να χαράσσουµε και εθνική στρατηγική εκεί
όπου προσιδιάζει.

Σε ό,τι αφορά τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, επαναλαµβάνω,
αποτελεί µονοµερές αναφαίρετο δικαίωµα η επέκταση των χωρι-
κών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια. Προκύπτει, όπως γνωρίζετε,
από τη Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας, την UNCLOS, και
είναι ένα δικαίωµα το οποίο, στην πραγµατικότητα, βρίσκεται
δίπλα στην κυριαρχία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ) 

Εµείς ήµασταν η κυβέρνηση εκείνη, η οποία, για µία και µόνη
φορά, επεκτείναµε τα χωρικά ύδατα ως το ακρωτήριο Ταίναρο
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και µεγαλώσαµε την Ελλάδα. Κάναµε αυτό το βήµα. Αυτό είναι
προφανές ότι αποτελεί το πρώτο βήµα µιας µεγαλύτερης στρα-
τηγικής, η οποία έχει να κάνει µε την πλήρη επέκταση των χωρι-
κών µας υδάτων, όταν και όπως αυτό αποφασιστεί συντεταγµένα
από την ελληνική πολιτεία.

Θα µου επιτρέψετε να πω, επειδή αναφερθήκατε και στα ζητή-
µατα του εναέριου χώρου, ότι στο πλαίσιο αυτό ένα καλό σηµάδι
είναι ότι τους τελευταίους µήνες έχουµε µηδενικές παραβιάσεις
εναέριου χώρου από την Τουρκία, κάτι το οποίο νοµίζω ότι είναι
αρκετά σηµαντικό, για να µπορέσουµε να αναπτύξουµε και µια
σχέση µεγαλύτερης εµπιστοσύνης, σε ό,τι αφορά την καλή γει-
τονία.

Για το δεύτερο ζήτηµα των συµµαχιών, προφανώς, κυρία Πρό-
εδρε, είναι αυτονόητο ότι τα θέµατα κράτους δικαίου και τα θέ-
µατα δηµοκρατίας είναι εξαιρετικά σηµαντικά και βαρύνοντα
όταν πρόκειται να χαράξουµε τις συµµαχίες µας. Αξιολογούνται
όλα. Κυρίως αξιολογείται το κοµµάτι του εθνικού συµφέροντος,
το οποίο κάθε συµµαχία µπορεί να εισφέρει στην πατρίδα µας.
Επιπλέον, ως κρίσιµη παράµετρος είναι και η θέση µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Σε πολλές περιπτώσεις για τις περιφερειακές ή
διµερείς σχέσεις υπάρχει ένα ευρύτερο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, το οποίο καθορίζει τα ζητήµατα αυτά.

Εκείνο που θέλω να σας πω και το λέω µε ιδιαίτερη έµφαση
και το ανέφερα και χθες στις δηλώσεις µου είναι ότι η βία υπό
οποιαδήποτε µορφή δεν µπορεί να αποτελεί λύση. Η βία είναι
µόνο µέρος του προβλήµατος και αυτό είναι κάτι το οποίο εµείς
το αξιολογούµε διαρκώς.

Σε ό,τι αφορά τις γερµανικές αποζηµιώσεις, δεν έχει φύγει
ποτέ από το τραπέζι, κυρία Πρόεδρε. Η ελληνική πολιτεία, όπως
γνωρίζετε, δεν έχει παραιτηθεί από το δικαίωµα να διεκδικήσει
τις αποζηµιώσεις, οι οποίες -έχετε πολύ καλή γνώση του θέµατος
και όλα όσα θέσατε ήταν ακριβή- έχει σηµαντικές ιδιαιτερότητες
και νοµικές, τις οποίες θα πρέπει να δούµε. Ορθά αναφέρετε ότι
είναι ένα ζήτηµα πολυπειθαρχικό και πολυκλαδικό. Αφορά περισ-
σότερα Υπουργεία και αφορά και σύνθετες νοµικές δράσεις.
Είναι κάτι το οποίο το µελετούµε και δεσµεύοµαι να επανέλθω σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα, για να θέσω το ευρύτερο πλαίσιο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. Τώρα θα ακολουθήσουν τέσσερις οµιλητές από τον κα-
τάλογο. Ξεκινάµε µε τον κ. Μακάριο Λαζαρίδη από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-

τρέψτε µου αρχικά και από αυτό το Βήµα να ευχαριστήσω από
καρδιάς τις χιλιάδες Καβαλιώτες και τους χιλιάδες Καβαλιώτες
που µε τίµησαν µε την ψήφο τους. Με εµπιστεύτηκαν για δεύτερη
συνεχόµενη φορά να τους εκπροσωπώ στα βουλευτικά έδρανα.
Είναι, όπως είπα, µεγάλη τιµή και συνάµα µεγάλη ευθύνη να µπο-
ρέσω να ανταποκριθώ στη νέα πρόκληση.

Εύχοµαι, επίσης, καλή θητεία σε όλες και όλους και θέλω να
πιστεύω ότι κοινή είναι η προσδοκία µας να πετύχει η νέα Κυβέρ-
νηση και φυσικά, η νέα Βουλή για το καλό της πατρίδας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µεγάλη τιµή να απευθύνοµαι
στους εκπροσώπους του ελληνικού λαού. Ακόµα µεγαλύτερη
είναι η ευθύνη έναντι των πολιτών, οι προσδοκίες των οποίων
είναι µεγάλες και εύλογες. Ο ελληνικός λαός στις δύο εκλογικές
αναµετρήσεις µέσα σε έναν µήνα ήταν σαφής και ξεκάθαρος.
Έδωσε ισχυρή ψήφο εµπιστοσύνης στη Νέα Δηµοκρατία και τον
Κυριάκο Μητσοτάκη να συνεχίσουµε ακόµα πιο γρήγορα και πιο
αποφασιστικά το έργο που ξεκινήσαµε το 2019 για µία καλύτερη
Ελλάδα. Ο ελληνικός λαός, δηλαδή, ανέτρεψε στερεότυπα και
κατέρριψε µύθους. Άνθρωποι όλων των ηλικιών, όλων των κοινω-
νικών και οικονοµικών στρωµάτων -και επιτρέψτε µου να το το-
νίσω αυτό- κυρίως οι νεότεροι εκλογείς, επιβεβαίωσαν µε την
ψήφο τους την αξιοπιστία µας. Κατέδειξαν ότι είµαστε η µονα-
δική, πειστική, ουσιαστική πρόταση διακυβέρνησης του τόπου.

Στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου επιδοκιµάστηκαν η
υπευθυνότητα, ο σχεδιασµός, ο ρεαλισµός, η ειλικρίνεια και πρω-
τίστως η κοινή λογική απέναντι στον λαϊκισµό, την τοξικότητα, τη
διχαστική ρητορική και τις ψεύτικες και ανέξοδες υποσχέσεις. Οι

πολίτες επέλεξαν σταθερότητα και προοπτική. Επέλεξαν µία κυ-
βέρνηση που έκανε και λάθη. Γιατί, ναι, κάναµε και λάθη. Και κά-
ναµε και λάθη, γιατί προσπαθήσαµε µέσα σε ένα εξαιρετικά
δύσκολο περιβάλλον, λόγω των πολλών κρίσεων. Επέλεξαν, λοι-
πόν, µία κυβέρνηση µε λάθη και όχι µια λάθος κυβέρνηση.

Ήταν, όµως, αυτή η πολιτική νίκη και µια ιδεολογική δικαίωση
της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ και την Αριστερά,
µια νίκη που αλλάζει ουσιαστικά τις κρίσιµες ισορροπίες στο πο-
λιτικό µας σύστηµα για πρώτη φορά µετά από πάρα πολλά χρό-
νια. Μεταβάλλει όχι µόνο το πολιτικό τοπίο, αλλά έχει ισχυρό
αντίκτυπο και στην κοινωνία, στο σύνολο των προτεραιοτήτων και
προσδοκιών των Ελληνίδων και των Ελλήνων.

Άλλωστε, την ιδεολογική µας πρωτοπορία και ταυτότητα την
παραδέχονται πλέον και πολιτικοί µας αντίπαλοι, προερχόµενοι
µάλιστα από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως
πρόσφατα ο κ. Σκουρλέτης και στο χέρι µας είναι πλέον να κε-
φαλαιοποιήσουµε τα επόµενα χρόνια αυτή τη µεταβολή που κα-
ταγράφεται στο πολιτικό τοπίο, υλοποιώντας µια Κεντροδεξιά
φιλελεύθερη εθνική πολιτική, που στο επίκεντρό της θα έχει τον
άνθρωπο και τα προβλήµατα της καθηµερινότητάς του.

Οι πολίτες µάς έδειξαν τον δρόµο. Άφησαν πίσω πρώτοι εκείνοι
τα σύνδροµα του παρελθόντος. Πλέον κοιτάζουν µόνο µπροστά,
µε γνώµονα το συµφέρον των πολλών. Πλέον για τους πολίτες
αξία έχουν οι πολιτικές συµπεριφορές και όχι οι εξαγγελίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικές αυτές δικαιώνονται
στην πράξη και τελικά, προοδευτική δύναµη είναι αυτή η οποία
είναι χρήσιµη για την πατρίδα και τους πολίτες.

Η πατρίδα µας, λοιπόν, άφησε οριστικά πίσω το επαχθές πα-
ρελθόν και βαδίζει σταθερά τολµηρά µπροστά. Αντίπαλοί µας
αποκλειστικά και µόνο τα προβλήµατα του τόπου και ο κίνδυνος
της ήσσονος προσπάθειας. Διαρκής στόχος µας να ενώνουµε την
κοινωνία. Στοίχηµά µας η αποτελεσµατικότητα. Πρόκλησή µας η
επίτευξη των µεγάλων αλµάτων που µπορεί να κάνει η πατρίδα
µας και είµαστε εξουσιοδοτηµένοι από τον λαό να συµβάλουµε
προς αυτή την κατεύθυνση.

Πολλά είναι αυτά που έχουµε να πράξουµε στη νέα µας θητεία,
µε έµφαση στους καλύτερους µισθούς, την πιο ποιοτική δηµόσια
υγεία, το βελτιωµένο, πιο φιλικό κράτος, χωρίς τις γνωστές χρό-
νιες παθογένειες. Προτεραιότητά µας είναι να µειώσουµε τις ανι-
σότητες, να εγγυηθούµε την καλύτερη ζωή για όλες και όλους
σε µια ισχυρή και ασφαλή Ελλάδα.

Αυτά είναι τα κεντρικά προγραµµατικά ζητήµατα που θέσαµε
προεκλογικά και αποτελούν τον οδηγό της κυβερνητικής µας
δράσης από εδώ και πέρα. Δεσµευτήκαµε ότι θα τα υλοποι-
ήσουµε και στον τελικό απολογισµό θα κριθούµε. Δεν θα µπω σε
λεπτοµέρειες των κυβερνητικών µας προτεραιοτήτων, τις οποίες
άλλωστε ήδη ανέλυσε ο Πρωθυπουργός, οι Υπουργοί µας και οι
εξαιρετικοί µου συνάδελφοι.

Θέλω µόνο να διαβεβαιώσω τους πολίτες ότι, όπως την τετρα-
ετία 2019 -2023, έτσι και σε αυτή που µόλις ξεκίνησε η αντιστοί-
χιση των προεκλογικών µας δεσµεύσεων µε τις µετεκλογικές
πράξεις θα είναι απόλυτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όραµά µας, λοιπόν, είναι η συλ-
λογική και ατοµική ευηµερία, η διαµόρφωση ενός σύγχρονου λει-
τουργικού κράτους, που θα συµβάλει στην ποιοτικότερη ζωή των
πολιτών του. Αυτούς, άλλωστε, υπηρετούµε, πιστοί στο καθήκον
για το οποίο µας εξουσιοδότησαν, να πάµε µπροστά την Ελλάδα,
που δεν αφήνει καµµία και κανέναν πίσω, την Ελλάδα που δίνει
ευκαιρίες, που ανοίγει προοπτικές, που στέκεται δίπλα σε κάθε
προσπάθεια εξέλιξης και προόδου.

Είµαστε αποφασισµένοι να τηρήσουµε µέχρι κεραίας το συµ-
βόλαιο τιµής που υπογράψαµε ξανά µε τον ελληνικό λαό στις 25
Ιουνίου. Θα εργαστούµε σκληρά και έντιµα για να τηρήσουµε τον
λόγο µας, µε διαφάνεια και λογοδοσία, µε σύνεση, αλλά και
τόλµη, µε αποφασιστικότητα, αλλά και ενσυναίσθηση. Ο δρόµος
που βαδίζουµε γνωρίζουµε καλά ότι δεν είναι εύκολος. Το έχουµε
πει, άλλωστε, εξαρχής: εύκολες λύσεις και µαγικά ραβδάκια δεν
υπάρχουν. Χρέος µας να ακούσουµε τη φωνή της κοινωνίας και
να υλοποιήσουµε την εντολή της. Είναι αυτή που µας επιβάλλει
να επιµείνουµε όλοι µαζί µε τον ίδιο ζήλο στην πορεία προς τα
εµπρός και να δώσουµε συνέχεια στη γενναία οικονοµική, θε-
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σµική και πολιτική επανεκκίνηση που συντελείται τα τελευταία
χρόνια. Ενωµένοι, ως Κυβέρνηση όλων των Ελλήνων, µπορούµε
να τα καταφέρουµε και θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον
κ. Λαζαρίδη και για την τήρηση του χρόνου.

Τώρα καλείται στο Βήµα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία ο συνάδελφος Παύλος Πολάκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω να πω

πολλά. Θα τα πω όσο γίνεται πιο γρήγορα. Κυρίως για την υγεία
θα είναι η οµιλία µου, αλλά θα προσπαθήσω να αφήσω λίγο χρό-
νο και στο τέλος για δύο-τρία άλλα ζητήµατα που νοµίζω ότι πρέ-
πει να πω.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω τους χιλιάδες Χανιώτες
και Χανιώτισσες που και στις δεύτερες εκλογές επέβαλαν παρά
και ενάντια σε πάρα πολλούς και από πολλές κατευθύνσεις να
αντιπροσωπεύω από τη θέση του Βουλευτή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης τον Νοµό Χανίων. Να είναι σίγουροι πως θα φέρω
στη Βουλή όλα τα προβλήµατα των κατοίκων, των αγροτοκτηνο-
τρόφων, των µικροµεσαίων, των τουριστικών επιχειρήσεων, των
δήµων για τον νοµό µε τον τρόπο που µε χαρακτηρίζει. Παράλ-
ληλα, θέλω να δηλώσω ότι θα συµβάλω µε όλες µου τις δυνάµεις
στην προγραµµατική και οργανωτική ανασυγκρότηση του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, ώστε να αποτελέσει σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα τη δύναµη η οποία θα αποτελέσει την εναλλακτική
επιλογή στη Νέα Δηµοκρατία που εξέλεξε και αποφάσισε ο ελ-
ληνικός λαός να µας κυβερνήσει τα επόµενα τέσσερα χρόνια.

Περνάω, λοιπόν, στο θέµα των ηµερών, κύριε Υπουργέ, το
οποίο είναι το ΕΚΑΒ. Θα µιλήσω µε στοιχεία. Όταν παρέλαβα ή
µάλλον, παραλάβαµε το ΕΚΑΒ -είπα «παρέλαβα», γιατί ήµουν ο
υπεύθυνος, ο πολιτικός προϊστάµενος- το ΕΚΑΒ είχε τρεις χιλιά-
δες εννιακόσιους πενήντα εργαζόµενους -εντός µνηµονίων, το
2015- και εξακόσια πενήντα παλιά ασθενοφόρα. Όταν το παρα-
δώσαµε είχε τέσσερις χιλιάδες διακόσιους τριάντα εργαζόµε-
νους -εντός µνηµονίων- γιατί είχαµε προσλάβει τριακόσιους
τριάντα τέσσερις µόνιµο προσωπικό και εκατόν εξήντα τρεις επι-
κουρικό προσωπικό. Είχε, λοιπόν, τέσσερις χιλιάδες διακόσιους
πενήντα και είχαµε αντικαταστήσει τριακόσια είκοσι επτά ασθε-
νοφόρα.

Πόσα αντικαταστήσετε αυτά τα τέσσερα χρόνια που ήσασταν
εδώ; Θα σας πω εγώ, γιατί τα παρακολουθούσα. Μόνο τα εξήντα
από τα εκατόν είκοσι οκτώ που είχαµε προγραµµατίσει εµείς µε
τους δύο διαγωνισµούς της Περιφέρειας της Κεντρικής Ελλάδας
και της Κεντρικής Μακεδονίας. Ο Πατούλης ακόµη κάνει τον δια-
γωνισµό!

Δεύτερον, όταν σας παραδώσαµε τον Ιούλιο του 2019 το
ΕΚΑΒ, στην Αθήνα -γι’ αυτό έγινε αυτό που έγινε στη Νέα Μάκρη,
γι’ αυτό έγινε αυτό που έγινε στο Περιστέρι- κυκλοφορούσαν
στην πρωινή και στην απογευµατινή βάρδια εξήντα πέντε ασθε-
νοφόρα επειγόντων, εννιά µονάδες και δέκα ασθενοφόρα χρο-
νίων περιστατικών. Σύνολο ογδόντα τέσσερα σε πρωινή και
απογευµατινή βάρδια. Το βράδυ κυκλοφορούσαν τριανταεπτά µε
σαράντα, µέσα στα οποία ήταν πέντε µε έξι µονάδες.

Πόσα κυκλοφορούν µέχρι σήµερα, επί Νέας Δηµοκρατίας;
Πόσα έφτασαν να κυκλοφορούν µέχρι σήµερα; Δυστυχώς µόνο
πενήντα δύο. Σαράντα δύο ασθενοφόρα επειγόντων, έξι µονάδες
και τέσσερα χρονίων περιστατικών σε πρωινή και απογευµατινή
βάρδια και το βράδυ περίπου τα ίδια µε εµάς τότε, τριανταπέντε
µε τριανταεπτά. Αυτός είναι ο λόγος.

Αντίστοιχα, συµβαίνουν σε όλη την Ελλάδα. Τον τελευταίο
µήνα έχουµε εφτά περιστατικά θανάτων, αναµένοντας το ΕΚΑΒ.

Θέλω να πω και άλλα πράγµατα για αυτό. Θέλω να πω και άλλα
πράγµατα, γιατί το θέµα δεν είναι τι λες. Είναι τι κάνεις. Δηλαδή,
εδώ ήρθατε να απαντήσετε µε µια ΠΝΠ, που είναι ένα µπάλωµα
για το καλοκαίρι, κάπου να δηµιουργήσετε έναν επικοινωνιακό
ντόρο, µπας και καλύψετε αυτό που συµβαίνει και το οποίο, δυ-
στυχώς, θα συνεχίσει να συµβαίνει µε αυτά που έχετε κάνει.

Μιλάτε για τις µοτοσυκλέτες του ΕΚΑΒ. Δεκαοκτώ τις έκανα
στην Αθήνα. Πόσες κυκλοφορούν σήµερα; Έξι ή επτά και λέτε

ότι τώρα θα πάρετε διακόσιες πενήντα και από αυτές που πήρατε
ήταν οι εικοσιπέντε -τριάντα που είχαµε προγραµµατίσει εµείς
αυτά τα χρόνια και δεν λειτουργούσαν. Μάλιστα, βγήκε και ο επι-
κεφαλής και εξαιρετικός διασώστης στις µοτοσυκλέτες του
ΕΚΑΒ, που είπε ότι µετά το 2019 το διαλύσατε το µαγαζί σε µο-
τοσυκλέτες ταχείας επέµβασης.

Να µιλήσω για την Κω που έβγαιναν δύο ασθενοφόρα στην
πρωινή και απογευµατινή βάρδια και ένα στη βραδινή γιατί υπη-
ρετούσαν δεκαπέντε άτοµα, ενώ τώρα έβγαινε ένα ασθενοφόρο
γιατί υπηρετούσαν µόνο εννιά άτοµα, γιατί κάνατε έναν σκασµό
ρουσφέτια; Να µιλήσουµε λίγο για τα ασθενοφόρα πιο συγκεκρι-
µένα; Το ξαναλέω. Από τα τριακόσια είκοσι επτά -που ήταν και
από αγορές και από τις περιφέρειες και από την αξιοποίηση
άλλων και από την Πυροσβεστική και από τέτοια- ήταν κάµποσα
από το «Νιάρχος», τα εκατόν σαράντα τρία. Στην Αθήνα ήταν πε-
νήντα πέντε. Από τα πενήντα πέντε του «Νιάρχος», µόλις τελεί-
ωσε η διετής σύµβαση του σέρβις, δεν επισκευάζεται κανένα. Η
τεχνική βάση έχει διαλυθεί, γιατί έχετε µετακινήσει µε έναν σκα-
σµό ρουσφέτια όλο το προσωπικό σε διοικητικές θέσεις και
αλλού, για να µην είναι εκεί που είναι πιο βαριά η δουλειά, και
δεν επισκευάζεται κανένα. Και αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Πάµε λίγο παρακάτω τώρα, να αφήσω λίγο το ΕΚΑΒ.

Κύριε Υπουργέ, όταν παραλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας
το 2015 βρήκαµε 735 εκατοµµύρια ευρώ χρέη στα δηµόσια νο-
σοκοµεία. Προσέξτε, χρέη! Δηλαδή αν έδιναν ό,τι είχαν στα τα-
µεία τους, θα έµεναν και 735 εκατοµµύρια ευρώ χρέη. Όταν
παραδώσαµε, ξέρετε τι σας παραδώσαµε; Τον Ιούλιο του 2019
ήταν διακόσια εξήντα, τριακόσια δέκα τον Δεκέµβρη του 2018,
καθαρό πλεόνασµα. Δεν είχαµε ληξιπρόθεσµα, πρακτικά. Είχαµε
τα απλήρωτα «δίµηνα-τρίµηνα». Αν τα πληρώναµε και αυτά, θα
έµεναν 400 εκατοµµύρια ευρώ στο ταµείο. Αυτή τη στιγµή, σή-
µερα, που µιλάµε, ξέρετε ποια είναι η κατάσταση; Έχετε ένα δι-
σεκατοµµύριο ληξιπρόθεσµα. Και επειδή εγώ υπολογίζω και αυτά
που έχουν στα ταµεία τους µέσα τα νοσοκοµεία, έχετε πάνω από
µισό δισεκατοµµύριο χρέος. Δηλαδή µετά από τέσσερα χρόνια
µε κορωνοϊό, που άνοιξε ο κρουνός, έχετε φέρει την κατάσταση
σχεδόν εκεί που ήταν το Δεκέµβριο του 2015. Ξέρετε ότι πάντα
όταν µιλάω για νούµερα είµαι ακριβής. Αυτά είναι, δυστυχώς, τα
νούµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε σε ένα άλλο πιο χοντρό. Δωρεά από το «Νιάρχος». Εί-
χαµε συµφωνήσει για τα τρία νοσοκοµεία. Δικό µας έργο ήταν.
Δεν ήταν δικό σας. Τι κάνατε τέσσερα χρόνια; Σας τα είχαµε
έτοιµα. Το µόνο που κάνατε, ήταν να τα κάνετε νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου, της Κοµοτηνής και το Παιδιατρικό. Προχωρή-
σατε τίποτα από αυτά; Δεν προχωρήσατε. Ξέρετε γιατί; Αυτός
είναι ο απόλυτος εξευτελισµός όµως! Εγώ στις κουβέντες που
είχα τότε µε τον κ. Δρακόπουλο, του λέω: «Να σας πω. Είστε
πολύ κουβαρντάδες! Το Νοσοκοµείο Κοµοτηνής φτιάχνεται και
µε 50 εκατοµµύρια ευρώ». Μου λέει: «Όχι, θα βάλουµε ογδόντα
και ενενήντα, θα το κάνουµε έτσι και αλλιώς και βιοκλιµατικό»,
και δεν συµµαζεύεται. Του λέω ότι δικά σας λεφτά είναι και ό,τι
θέλετε τα κάνετε. 

Έβγαλε, λοιπόν, έναν προϋπολογισµού 100 εκατοµµύρια ευρώ
και οι προσφορές των εργολάβων, κύριε Γεραπετρίτη, -ποιος
ξέρει άραγε γιατί;- για την Κοµοτηνή, για παράδειγµα, αντί να
είναι ογδόντα, ενενήντα -που ήταν πολύ πλούσιος ο προϋπολο-
γισµός- ήταν εκατόν πενήντα, εκατόν εξήντα, εκατόν εβδοµήντα.
Το καταλαβαίνετε; Αυτό έγινε. Και ακύρωσαν τον διαγωνισµό και
για τα τρία νοσοκοµεία. Αυτό είναι που καταφέρατε. Φαντάζεστε
να ήµουν εγώ Υπουργός και να γινόταν κάτι τέτοιο; Αλλά τότε δεν
θα γινόταν σίγουρα για άλλους λόγους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πω και ένα τελευταίο πάλι παράδειγµα, για να πω και µια
κουβέντα για επίλογο. Είναι εδώ και ο κ. Βλαχάκος; Έφυγε. Με
τη χρηµατοδότηση από την Περιφέρεια Αττικής και τη Ρένα Δού-
ρου βάλαµε δύο «PET–CT» και δύο κυκλοτρόνια στα νοσοκοµεία
της Αθήνας. Τα «PET–CT» ήταν στον «Ευαγγελισµό» και στο Γε-
νικό Ογκολογικό Νοσοκοµείο «Αγίων Αναργύρων». Και στο «Με-
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ταξά» τοποθετήσαµε και τα δύο κυκλοτρόνια παραγωγής ραδιο-
φαρµάκων, τα οποία µπήκαν το 2020. Δουλεύει κανένα; Όχι, κα-
νένα από τα κυκλοτρόνια. Γιατί; Διότι πρέπει να συνεχίσουµε να
πληρώνουµε έναν σκασµό λεφτά στο «ΒΙΟΚΟΣΜΟΣ» του Λαυ-
ρίου. Αυτό ήταν που κάνατε. Και βέβαια ακυρώσατε από τη
δωρεά «Νιάρχος» τα τέσσερα κυκλοτρόνια που συνόδευαν τα
τέσσερα «PET–CT» στα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία.

Χρησιµοποίησα αυτά τα παραδείγµατα για να αποδείξω ότι,
δυστυχώς, πέρασαν τέσσερα χρόνια και µε τον κορωνοϊό, στον
οποίο είχαµε τριάντα επτά χιλιάδες νεκρούς. Γίναµε η πρώτη
χώρα σε θανάτους ανά εκατοµµύριο πληθυσµού στη δυτική Ευ-
ρώπη. Από τους δεκατρείς χιλιάδες επτακόσιους πενήντα θανά-
τους, την ηµέρα που ανέλαβε ο κ. Πλεύρης και η κ. Γκάγκα, σε
εννιά µήνες φτάσαµε στους τριάντα δύο χιλιάδες θανάτους -όταν
όλοι οι άλλοι µείωναν τους θανάτους- γιατί δεν είχαµε ΜΕΘ και
δεν χρησιµοποιούσαµε και τις θεραπείες. Και έρχεστε τώρα να
µας πείτε: βάζω 8% στο Ταµείο Ανάκαµψης. Εµείς βάλαµε 300
εκατοµµύρια ευρώ την περίοδο των µνηµονίων γιατί κόψαµε τις
µίζες και γιατί βρήκαµε λεφτά εκεί που δεν υπήρχαν. Εσείς µε
ανοικτούς τους κρουνούς, έρχεστε να µας πείτε ότι θα φτιάξετε
ξενοδοχειακά τα ΤΕΠ σε νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα είµαστε σύντοµα εδώ και θα τα πούµε
πολύ πιο σκληρά από ό,τι στο παρελθόν και τα προηγούµενα τέσ-
σερα χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει για την τρίλεπτη παρέµβασή της η Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ, Ζωή Ράπτη.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση των δύο τρίλε-
πτων που δικαιούµεθα ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ούτως
ώστε να µπορέσω να τοποθετηθώ. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα τα προσθέσω.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµοι κύριοι Υπουρ-

γοί, αξιότιµες κυρίες και αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να
ευχηθώ κατ’ αρχάς καλή επιτυχία στις εργασίες της Βουλής των
Ελλήνων για την εικοστή κοινοβουλευτική περίοδο και προσω-
πικά στον καθένα και στην καθεµία εξ ηµών από τους συναδέλ-
φους µου Βουλευτές. Θέλω να ευχαριστήσω θερµά τους συµπο-
λίτες µου στον Βόρειου Τοµέα που µε εξέλεξαν για δεύτερη συ-
νεχή φορά, γιατί είναι µεγάλη τιµή και ακόµα µεγαλύτερη η ευ-
θύνη µου.

Εθνικός στόχος και όραµα της νέας Κυβέρνησης, όπως τόνισε
ο Πρωθυπουργός, είναι ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός της
χώρας, ώστε να καταπολεµήσουµε τις χρόνιες παθογένειες και
ταυτόχρονα να συνεχιστεί η προσήλωσή µας στις επιταγές της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης. Οραµατιζόµαστε δηλαδή
έναν δυναµικό εκσυγχρονισµό και εξευρωπαϊσµό της πατρίδας
µας πάντα µε έναν κοινό παρονοµαστή, το απτό και µετρήσιµο
αποτέλεσµα.

Το έργο της Κυβέρνησης, όπως αναλύεται στις Προγραµµατι-
κές Δηλώσεις που ακούσαµε, θα καλύπτει όλα τα πεδία της δη-
µόσιας ζωής, έχοντας, όµως, πάντα στο επίκεντρό του τον
άνθρωπο χωρίς αποκλεισµούς και διακρίσεις. Οι πέντε πυλώνες
στους οποίους εδράζεται είναι η ενίσχυση της παραγωγικής Ελ-
λάδας, της κοινωνικής Ελλάδας, της ψηφιακής και πράσινης Ελ-
λάδας, της δίκαιης Ελλάδας και ασφαλώς της ισχυρής Ελλάδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες, µέσα από τα χρόνια
των µνηµονίων, των κρίσεων και των ανατροπών που βίωσαν, δια-
πίστωσαν ότι η πρόοδος και η ευηµερία είναι αποτέλεσµα σοβα-
ρής και συστηµατικής δουλειάς, προσεκτικής ανάγνωσης του
διεθνούς περιβάλλοντος, διαφάνειας, αξιοποίησης των νέων τε-
χνολογιών και βεβαίως εµπεριστατωµένων και κοστολογηµένων
προγραµµάτων.

Αναπτύχθηκε στην κοινωνία µια κουλτούρα που έπαψε να ζητά
ηχηρά συνθήµατα, αλλά απαίτησε χειροπιαστά αποτελέσµατα
από τους πολιτικούς της. Και η Νέα Δηµοκρατία απεδείχθη από

τα αποτελέσµατα των διπλών εκλογών ότι ανέγνωσε και ερµή-
νευσε πιο επιτυχηµένα τις µεγάλες αλλαγές που συνέβησαν µέσα
στην ελληνική κοινωνία στα χρόνια του µνηµονίου, αφού προ-
έταξε -και ορθά, όπως αποτυπώθηκε- τον σύγχρονο πατριωτισµό,
την ανάγκη δηλαδή η χώρα µας να πάει µπροστά µε τους Έλλη-
νες ενωµένους, εκεί που της αξίζει, στην καρδιά της Ευρώπης.
Αντίθετα οι δυνάµεις της Κεντροαριστεράς απέτυχαν να κατα-
νοήσουν και να ερµηνεύσουν όλες αυτές τις µεταβολές και κυ-
ρίως απέτυχαν να κατανοήσουν ότι ο ελληνικός λαός ζητούσε
πολιτική σταθερότητα µε θετικές προτάσεις και όχι τοξικότητα.

Ο Πρωθυπουργός, στηριζόµενος σε δοµηµένο, κοστολογη-
µένο, ορθολογικό και εξωστρεφή προς την Ευρώπη πολιτικό
λόγο, επιβραβεύτηκε από τον ελληνικό λαό το 2019 και από τότε
έως σήµερα οι πολίτες διαπίστωναν καθηµερινά ότι όσα εκείνος
εξήγγειλε µπορούσαν να γίνουν πραγµατικότητα και στη χώρα
µας. Για αυτό στις πρόσφατες εκλογές µάς έδωσαν αυτοδυναµία
µε ακόµα µεγαλύτερο ποσοστό, επιβραβεύοντας το άρτιο και κο-
στολογηµένο πρόγραµµα διακυβέρνησης και συµπιέζοντας τις
δυνάµεις της κεντροαριστεράς σε ποσοστό µικρότερο του 30%.

Όπως ορθά επισηµάνθηκε, στη συνείδηση της κοινωνίας οι πα-
λιές διαχωριστικές γραµµές έχουν πλέον ξεθωριάσει και αντικα-
ταστάθηκαν από πολύ πιο σύνθετα διλήµµατα, µε το κυριότερο
να είναι το: «πρόοδος ή οπισθοδρόµηση», διλήµµατα στα οποία
απάντησε η ίδια η κοινωνία, αφού προέκρινε ότι προοδευτική πα-
ράταξη είναι αυτή που είναι χρήσιµη για τον τόπο, την οποία και
τελικώς υπερψήφισε.

Όµως, η πολιτική κυριαρχία της Νέας Δηµοκρατίας, όπως δια-
µορφώθηκε από τις κάλπες της 25ης Ιουνίου, δεν ισοδυναµεί µε
λευκή επιταγή, αλλά µε βαρύτερη ευθύνη και µια ξεκάθαρη
εντολή, µια εντολή να υλοποιήσουµε ταχύτατα τις δεσµεύσεις
που αναλάβαµε στις προεκλογικές µας εξαγγελίες µε περισσό-
τερες µεταρρυθµίσεις και να στηρίξουµε κάθε συνάνθρωπό µας,
και ιδίως τους πιο ευάλωτους, εργαζόµενοι πάντα µε συνέπεια
και χωρίς έπαρση στα καθήκοντά µας και απαντώντας χωρίς
ακρότητες και µε θετικό λόγο στην κριτική της αντιπολίτευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα και στην εξειδί-
κευση του πιο κεντρικού, κατά την άποψή µου, στόχου για την
κυβερνητική µας θητεία, αυτού της στήριξης της κοινωνικής Ελ-
λάδας.

Ως πρώην Υφυπουργός Υγείας θα εστιάσω στη µεταρρύθµιση
για την υγεία, στην οποία αποδίδουµε εξαιρετική σηµασία για την
αναµόρφωση του ΕΣΥ και τη συνέχιση όσων ξεκινήσαµε την προ-
ηγούµενη τετραετία µε γνώµονα πάντα την αποτελεσµατική πε-
ρίθαλψη των συµπολιτών µας.

Ο ανασχεδιασµός του χάρτη υγείας µε έµφαση στην πρωτο-
βάθµια περίθαλψη, οι δέκα χιλιάδες νέες προσλήψεις, η ανακαί-
νιση και ο εκσυγχρονισµός ογδόντα νοσοκοµείων και εκατόν
πενήντα έξι κέντρων υγείας µε πόρους που έχουν ήδη δεσµευτεί
από το Ταµείο Ανάκαµψης, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός µε την
ολοκλήρωση του ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου ασθενούς,
αλλά και η απαιτούµενη αναβάθµιση των ψηφιακών υποδοµών
στα νοσοκοµεία, που είναι τόσο χρήσιµη, αγαπητοί Υπουργοί, για
να έχουµε ορατές και βεβαίως µετρήσιµες επιδόσεις των νοσο-
κοµείων στην περίθαλψη των συµπολιτών µας, αλλά βεβαίως και
η ενίσχυση του ΕΚΑΒ µε προσλήψεις οκτακοσίων διασωστών και
διακοσίων πενήντα δικυκλιστών διασωστών είναι από τις άµεσες
πρώτες εξαγγελίες τις οποίες έκανε ο κύριος Υπουργός.

Έµφαση, όµως, θα δοθεί και στην επέκταση των δωρεάν προ-
ληπτικών εξετάσεων που επεκτείνονται για όλα τα βαριά νοσή-
µατα σε δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές πάντοτε δωρεάν για όλους
τους πολίτες.

Και τέλος, θα προχωρήσουµε -και αυτό ως Υφυπουργός το χαι-
ρετίζω µε θέρµη- µε ακόµη ταχύτερους ρυθµούς στην ψυχιατρική
µεταρρύθµιση και την υλοποίηση του εθνικού σχεδίου δράσης
για την ψυχική υγεία του γενικού πληθυσµού, αλλά και των ευά-
λωτων οµάδων, τα οποία εκπονήσαµε την προηγούµενη τριετία,
µε τη δηµιουργία ακόµα περισσότερων κοινοτικών συµβουλευτι-
κών δοµών, δοµών περίθαλψης, αλλά και κινητών µονάδων, µε
έµφαση στην ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων.

Δεν είναι όµως µόνο αυτές οι µεταρρυθµίσεις που έχουν αυτόν
τον στόχο. Είναι και οι εθνικές στρατηγικές για τη στήριξη των
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νέων, της οικογένειας, των εργαζόµενων γονέων, ειδικές πολιτι-
κές στήριξης των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, των θυµάτων
ενδοοικογενειακής βίας και κακοποίησης και των ηλικιωµένων
που ζουν σε αποµακρυσµένες περιοχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω µόνο ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί η δυναµική ανάπτυξη και η πρόοδος της χώρας µας είναι

µέσα µας αλληλένδετη µε τον αναγκαίο συµπεριληπτικό εκσυγ-
χρονισµό που δεν θα αφήνει κανέναν πίσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άµεση υλοποίηση µεταρρυθ-
µίσεων είναι κάτι παραπάνω από επιτακτική και αναγκαία. Αυτό
πράξαµε τα προηγούµενα χρόνια, παρά τις αντιξοότητες που
βίωσε η χώρα µας και στην ίδια υπεύθυνη κατεύθυνση θα πορευ-
τούµε και σήµερα, µε γνώµονα πάντα τους ταχύτερους ρυθµούς.
Με την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού είµαστε έτοιµοι να βά-
λουµε όλη µας την ενέργεια για να οικοδοµήσουµε µαζί µε τους
πολίτες την αυτοδιοίκηση, αλλά και µέσα από τον δηµιουργικό
κοινοβουλευτικό διάλογο την αισιόδοξη, τη δηµιουργική, τη συ-
µπεριληπτική Ελλάδα του 2030, µε όραµα, σχέδιο και πολλή δου-
λειά.

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να δώσετε µε θέρµη ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση, για να πάµε την Ελλάδα, όπως υποσχε-
θήκαµε, σταθερά, τολµηρά µπροστά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Μάνο Κόνσολα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ χάρηκα που,
ανεβαίνοντας στο Βήµα, µου λένε: «Μάνο, πάµε γερά.». Και εγώ
διαπίστωσα ότι η Βουλή πάει γερά, γιατί πρώτη φορά στα δώ-
δεκα χρόνια -και το γνωρίζουν οι περισσότεροι συνάδελφοί µου-
βλέπω τοποθετήσεις που δεν αµφισβητούν τις Προγραµµατικές
Δηλώσεις της Κυβέρνησης.

Αυτό είναι κάτι το οποίο είναι καινούργιο και εγκαινιάζουµε µια
νέα περίοδο. Παρά τις όποιες αντιθέσεις, διαφορετικές θέσεις,
Προγραµµατικές Δηλώσεις των κοµµάτων, διαπιστώνουµε ότι
από αυτά που λέει ο Πρωθυπουργός από την αρχή της συνεδρία-
σης πριν δύο ηµέρες, επιβεβαιώνεται ότι µάλλον το σχέδιο της
Κυβέρνησης είναι σε καλό δρόµο. Και εάν υπάρχει αντίρρηση
είναι καλό εδώ µε τεκµήρια και µε ευπρέπεια πάντα -γιατί αυτό
εδραιώνουµε σήµερα, µια νέα περίοδο, είναι η 20ή περίοδος που
είπαν και οι συνάδελφοί µας- να υπάρχει γόνιµος διάλογος µε
επιχειρήµατα και µε ευπρέπεια. 

Θέλω να πιστεύω ότι όλοι αναγνωρίζουµε το αποτέλεσµα των
εθνικών εκλογών και στις δύο εκλογές, και τον Μάιο και τον Ιού-
νιο. Γιατί, εάν αναγνωρίσουµε πού είναι η θέση του καθένα, µπο-
ρούµε να βρούµε σηµεία σύγκλισης, συνεννόησης και να προχω-
ρήσουµε µπροστά αυτές τις προγραµµατικές δεσµεύσεις που
έχουµε θέσει και εµείς.

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,
ότι η χώρα µπήκε σε µια νέα εποχή, γιατί η πλειοψηφία των Ελ-
λήνων µε την ψήφο τους έδωσαν τις κατευθύνσεις που θέλει να
οδηγηθεί η χώρα τα επόµενα χρόνια και έθεσε τις προτεραι-
ότητες της χώρας µέσα από τη νέα Κυβέρνηση που έχει επιλέξει
στις δύο προηγούµενες εκλογές. Και δεν είναι κοινότοπο, αλλά
πρέπει να επαναλάβω αυτές τις προτεραιότητες, γιατί σε αυτές
µπορούµε να δώσουµε όλη την ψυχική µας δύναµη και την πολι-
τική µας βούληση για να προχωρήσουµε µπροστά τη χώρα.

Κάποιες από αυτές τις προτεραιότητες είναι η ενίσχυση της
αναπτυξιακής διαδικασίας και της βελτίωσης του επιχειρηµατι-
κού περιβάλλοντος αλλά και του εισοδήµατος των εργαζοµένων.
Διαφωνεί κανείς σε αυτές τις προτεραιότητες;

Προτεραιότητες όπως οι µεγάλες και βαθιές αλλαγές του Συ-
ντάγµατος. Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει για τις αβελτη-
ρίες που δηµιουργήθηκαν από το άρθρο 16, όταν το ΠΑΣΟΚ
αποχώρησε τότε από τη συζήτηση ή στη συνέχεια που η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ αποχώρησε από τη συζήτηση και δεν θέλησε να
προσχωρήσει στην ιδέα της αλλαγής του άρθρου 16. Λέω µόνο

ένα παράδειγµα, αλλά οι συνταγµατικές αυτές ρυθµίσεις είναι
πλέον αναγκαίες και νοµίζω ότι πρέπει να συµπορευτούµε σε βα-
σικά στοιχεία, ώστε η χώρα να προχωρήσει µπροστά.

Επίσης σηµαντικές είναι οι προγραµµατικές δεσµεύσεις που
αφορούν στις γενναίες µεταρρυθµίσεις του κράτους και τον δεί-
κτη απονοµής της δικαιοσύνης και µάλιστα της επίσπευσης της
νοµής της δικαιοσύνης και να µην υπάρχουν αβελτηρίες στα ζη-
τήµατα αυτά.

Δεν είναι σηµαντική προτεραιότητα η αναµόρφωση του δηµο-
σίου συστήµατος υγείας; Ακούσαµε προηγουµένως και τον κ. Πο-
λάκη και άλλους συναδέλφους από όλα τα κόµµατα για το ότι
έκαναν µια σπουδαία δουλειά στη δική τους θητεία. Αυτά δεν
πρέπει να τα προχωρήσουµε; Δεν πρέπει να προχωρήσουµε τα
θέµατα της υγείας µπροστά; Δεν µηδενίζει κανένας από εµάς ό,τι
καλό έχει συµβεί σε προηγούµενες περιόδους, αλλά ποιος δεν
συµφωνεί ότι πρέπει ακόµη να προχωρήσουµε µε γενναίες µε-
ταρρυθµίσεις, όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δεν κρύβει τα προ-
βλήµατα και ανακοινώνει γενναίες µεταρρυθµίσεις στο σύστηµα
της υγείας;

Δεν είναι µια πρόκληση η προτεραιότητα σε ό,τι αφορά στην
ενεργειακή µετάβαση και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό; Δεν είναι
µία προτεραιότητα η ολιστική πολιτική για τη στήριξη και την ενί-
σχυση της οικογένειας και µάλιστα, µε νέο Υπουργείο, µε πρό-
θεσή του ο Πρωθυπουργός έχει δώσει τις κατευθύνσεις και µε
έµφαση αυτής της πολιτικής από το Υπουργείο για την ενδυνά-
µωση του ζητήµατος του δηµογραφικού που υπάρχει αυτή την
περίοδο στη χώρα;

Άρα, εµείς πέραν των άλλων και των γεωπολιτικών ζητηµάτων
που ο κ. Γεραπετρίτης ανέπτυξε, συζητάµε ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο ανάπτυξης, µιας πολυκεντρικής ανάπτυξης σε όλη την πε-
ριφέρεια στη χώρα. Και µάλιστα, επιτρέψτε µου δράττοντας την
ευκαιρία να προσθέσω και την πολυκεντρική τουριστική ανά-
πτυξη που χρειάζεται η χώρα και που µε αφορµή την πανδηµία
δεν µπορέσαµε να ολοκληρώσουµε την περίοδο που και εγώ και
ο κ. Θεοχάρης ήµασταν στο Υπουργείο. 

Όλα τα παραπάνω αποτελούν προτάγµατα που έθεσαν ήδη οι
πολίτες µε την ψήφο τους και πρέπει να πούµε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, ότι κανείς δεν µπορεί να προσπεράσει τη µέγιστη ση-
µασία που αναδεικνύει τη χώρα σε πρωταγωνιστή εξελίξεων
µέσα από τις τελευταίες εκλογές που συµµετείχαµε όλοι.

Είναι ξεκάθαρο ότι όσοι πολιτεύονται διαχειριζόµενοι µία Ελ-
λάδα που δεν υπάρχει πλέον, ηττήθηκαν κατά κράτος και απο-
δοκιµάστηκαν και οι πολιτικές, αλλά και τα κόµµατα. Ποια είναι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα που δεν υπάρχει πλέον
όµως; Είναι καλό να θυµόµαστε, δεν έχουµε επιλεκτική µνήµη. Η
Ελλάδα που δεν υπάρχει πλέον είναι η Ελλάδα της διαιρετικής
τοµής, των µνηµονίων και που πάνω της κάποιοι δεν έστησαν
µόνο καριέρες, αλλά επιχείρησαν να βάλουν τη χώρα σε περιπέ-
τειες. Θυµόµαστε όλοι τι συνέβη.

Είναι η Ελλάδα του λαϊκισµού, αυτή που αρνείται να ακολου-
θήσει τις διεθνείς εξελίξεις και τη σύγχρονη πραγµατικότητα. Και
η Ελλάδα που δεν υπάρχει πλέον είναι η Ελλάδα της πόλωσης,
της οξύτητας, της εχθροπάθειας, του διχασµού, του διχαστικού
λόγου και του διαχωρισµού των πολιτών. Αυτή είναι η Ελλάδα
που δεν υπάρχει πλέον.

Ο Πρωθυπουργός την Πέµπτη στην οµιλία του ανοίγοντας τη
συζήτηση στο Κοινοβούλιο σκιαγράφησε την Ελλάδα του 2027
κι εδώ θέλω να στρέψω την προσοχή όλων µας. Είναι η Ελλάδα
που τολµά να προχωρά µπροστά µε αλλαγές και µεταρρυθµίσεις
και παράγει πλούτο και εισόδηµα για όλους. Ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης την τετραετία που πέρασε, δηµιούργησε ένα µεγάλο κε-
φάλαιο αξιοπιστίας, συνέπειας και εµπιστοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, ακόµα ένα λεπτό παρακαλώ.
Και στο πλαίσιο αυτής της αναφοράς µου, επιτρέψτε µου να

πω ότι υλοποιήθηκαν οι δεσµεύσεις της Κυβέρνησης που το 2019
είχαν ανακοινώσει εδώ, στην ίδια Αίθουσα οι συνάδελφοί µου, οι
υπουργοί της Κυβέρνησης, αλλά και οι Βουλευτές όλων των κοµ-
µάτων που συµφωνούσαν σε πολλά βασικά στοιχεία.

Πάνω σε αυτό το κεφάλαιο σχεδιάστηκε και διαµορφώθηκε η
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νέα προγραµµατική δέσµευση της Κυβέρνησης. Θέλω να σας θυ-
µίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι δεσµεύσεις που ακού-
σαµε από πολλές πλευρές εδώ που συγκλίνουν και δεν διαφω-
νούν είναι η αύξηση του ελάχιστου εισοδήµατος, η αύξηση του
επιδόµατος µητρότητας, η µείωση κατά µια επιπλέον µονάδα των
ασφαλιστικών εισφορών, η σταδιακή κατάργηση στο τέλος της
τετραετίας, οι αυξήσεις που περιλαµβάνονται στο νέο µισθολόγιο
των δηµοσίων υπαλλήλων.

Θα σταθώ σε µια µόνο δέσµευση της Κυβέρνησης, κύριε Πρό-
εδρε, για να κλείσω την οµιλία µου. Είναι αυτή που ανέφερα και
λίγο πριν, η ανάγκη στη χώρα να προχωρήσουµε όλη την εκπαί-
δευση, την κατάρτιση και τη διά βίου και η χώρα να γίνει κέντρο
εκπαίδευσης, κατάρτισης και διά βίου στα Βαλκάνια και στην Ευ-
ρώπη. Δεν είναι δυνατόν να έχει τη θέση αυτή η Κύπρος σήµερα,
χιλιάδες Ελληνόπουλα να πηγαίνουν στην Κύπρο, στην Αγγλία,
στο Ηνωµένο Βασίλειο, στην Ευρώπη γενικότερα εξαιτίας των
αβελτηριών και των ιδεοληψιών που υπήρχαν την προηγούµενη
περίοδο. Πρέπει όλοι γενναία να προχωρήσουµε στη µεταρρύθ-
µιση αυτή. Γιατί η Ελλάδα µπορεί, έχει ιστορία.

Και επιτρέψτε µου, βλέποντας και άλλους συναδέλφους ακα-
δηµαϊκούς εδώ από πολλές πτέρυγες, να µας πει αν κάποιος δια-
φωνεί ότι κρατικά πανεπιστήµια και δηµόσια πανεπιστήµια είναι
σε αξιοσηµείωτη λίστα ανταγωνιστικά στον κόσµο σήµερα, αλλά
δεν φοβάται κανένα δηµόσιο πανεπιστήµιο, κανένας ακαδηµαϊ-
κός και κανένας φοιτητής σε δηµόσιο πανεπιστήµιο το µη κρατικό
πανεπιστήµιο που και αυτό είναι δηµόσιο πανεπιστήµιο. Μπο-
ρούµε να συγκριθούµε, αλλά πρέπει να υπάρχει πλουραλισµός,
να υπάρχει ευελιξία, να υπάρχει συσσώρευση ενέργειας και να
µην υπάρχει αυτό το brain drain σε φοιτητές, ακαδηµαϊκούς και
όλοι µαζί να προχωρήσουµε µπροστά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, βλέποντας ότι υπάρχει µια νέα ανά-
γνωση στα πράγµατα και µε τη νωπή εντολή σάς καλώ να υπερ-
ψηφίσετε αυτές τις προγραµµατικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης
και να βρούµε τα σηµεία που µας ενώνουν και όχι αυτά που µας
διχάζουν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο συνάδελφος κ. Γεώργιος
Μουλκιώτης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή δύναµη σε όλες και όλους. 
Παρακολουθώντας τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρ-

νησης καταλαβαίνει κανείς το πώς θα κινηθεί την επόµενη τετρα-
ετία. Ο Πρωθυπουργός αποκάλυψε µία σειρά από στόχους,
περισσότερο όµως διαχειριστικού παρά οραµατικού χαρακτήρα,
µε αρκετά επιδόµατα, όπως το Market Pass, το Youth Pass, το
έµµεσο επίδοµα µέσω των προγραµµάτων κατάρτισης, την έκτα-
κτη ενίσχυση -ακούσατε- για τους συνταξιούχους µε προσωπική
διαφορά. Είχαµε ζητήσει την κατάργηση -µε τροπολογία που κα-
ταθέσαµε πριν λίγο καιρό- της προσωπικής διαφοράς από την 1-
1-2024. Γιατί δεν το δέχθηκε η Κυβέρνηση και το απέρριψε
σιωπηρά; Και έρχεται τώρα τι να κάνει; Να δώσει επίδοµα. Αυτό
είναι το πλαίσιο των έργων και των ηµερών της νέας προγραµ-
µατικής περιόδου αυτής της Κυβέρνησης.

Επιδόµατα που ανακουφίζουν προσωρινά, αλλά διατηρούν -και
το λέµε- την κουλτούρα των χαµηλών προσδοκιών, µέτρα που
δεν οδηγούν τη χώρα σε ένα παραγωγικό µοντέλο ικανό να αντα-
ποκριθεί στις προκλήσεις του µέλλοντος, µέτρα που συντηρούν
µια οικονοµία η οποία αναπτύσσεται στ ανασφαλή πλαίσια των
εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των πολιτών. Όσοι
από εµάς αντλούµε -και αντλούµε, το πιστεύω- τον παλµό της κοι-
νωνίας µέσα από την άµεση επαφή µε τους πολίτες και όχι µέσω
τρίτων, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η µάχη της καθηµερινότητας
είναι κρίσιµη. Γι’ αυτό και οι κυβερνήσεις κρίνονται από τις απο-
φάσεις και τις πολιτικές που ακολουθούν για να καλυτερεύσουν
τη ζωή των πολιτών.

Τα στοιχεία εν προκειµένω είναι αδιάσειστα. Για το έτος 2022,
σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ, η αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων
µειώθηκε κατά 7,4%, ενώ σύµφωνα µε την EUROSTAT η χώρα
µας είναι τρίτη από το τέλος στην αγοραστική δύναµη των νοι-

κοκυριών. Καθηµερινά οι συµπολίτες µας έρχονται αντιµέτωποι
µε συνεχώς αυξανόµενο κόστος ζωής. Ανακοίνωσε ο κύριος
Πρωθυπουργός πρόσθετη αύξηση του κατώτατου µισθού στα
950 ευρώ και του µέσου µισθού στα 1.500 ευρώ σε βάθος τετρα-
ετίας. Επιτρέψτε µου, όµως, ξεκάθαρα να πω ότι σηµασία δεν
έχει µόνο πόσα βγάζεις, αλλά έχει σηµασία και ο τρόπος που τα
βγάζεις. Και σε αυτό βέβαια έγκειται και η σαφής διαφορά µας
ως ΠΑΣΟΚ από αυτά τα οποία αναφέρει η Κυβέρνηση, µια δια-
φορά µεγάλη ενός κόµµατος που ακροβατεί µεταξύ του κοινωνι-
κού φιλελευθερισµού και του νεοφιλελευθερισµού και του κόµ-
µατος της προοδευτικής σοσιαλδηµοκρατικής παράταξης του
τόπου.

Ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία ότι µεριµνά για την αύξηση των
εισοδηµάτων των εργαζοµένων, όχι όµως έχοντας ως απαραί-
τητη προϋπόθεση και την ποιότητα των συνθηκών εργασίας, την
αξιοπρέπεια της εργασίας. Τα θλιβερά παραδείγµατα, τα οποία
µάθαµε όλοι, τον εργαζόµενο στη Ρόδο αλλά και στην Κρήτη,
είναι αποκαλυπτικά αυτής της κατεύθυνσης. Ακούσατε για την
αµφίβια εργασία στη Ρόδο, κύριοι συνάδελφοι εκ Δωδεκανήσου.
Αµφίβια εργασία στη Ρόδο σερβιτόρου! Αυτή είναι η παγκόσµια
πρωτοτυπία νέας ειδικότητας.

Τι µας είπε ο κύριος Υπουργός προχθές εδώ; Αφού τηρούνται
τα µέτρα ασφαλείας και ο εργαζόµενος το θέλει και πληρώνεται
καλά γι’ αυτό, δεν είναι θέµα του κράτους. Τελεία. Αλήθεια; Ποια
είναι τα µέτρα που τηρούνται για την υγεία και ασφάλεια των ερ-
γαζοµένων εκεί; Τα ελεγκτικά όργανα, η Τεχνική Επιθεώρηση Ερ-
γασίας -όχι η Κοινωνική Επιθεώρηση που πήγε και τα βρήκε όλα
καλά- υιοθέτησε αυτή την εργασιακή πρακτική; Αποτελούσε
ατραξιόν στη Ρόδο. Μήπως δεν το είχε αντιληφθεί ποτέ;

Και να πω και κάτι άλλο, µιας και είναι ο κύριος Υφυπουργός
εδώ: Οι συνθήκες της εξωτερικής θερµοκρασίας αυτές τις µέρες
θα είναι πάρα πολύ δύσκολες για τους εργαζόµενους. Μέτρα
υγείας και ασφάλειας για τις συνθήκες που έρχονται αυτές τις
µέρες θα έχουν ληφθεί; 

Δύο φορές έχουµε ρωτήσει το Υπουργείο για τις συνθήκες υγι-
εινής και ασφάλειας υπό ακραίες συνθήκες στην «COSCO» στον
Πειραιά και αρνήθηκε το Υπουργείο να απαντήσει. Το λέω για να
δείτε ποια είναι τα έργα και οι ηµέρες αυτής της Κυβέρνησης.

Τι άλλο, όµως, θα µπορούσε να πει αυτή η Κυβέρνηση που επί
τέσσερα χρόνια µερίµνησε για την απορρύθµιση της αγοράς ερ-
γασίας µε µια σειρά πρωτοβουλιών, όπως η εδραίωση της ατο-
µικής διαπραγµάτευσης έναντι των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων, ανατρέποντας βασικές αρχές του Εργατικού Δικαίου, µε
χαριστική βολή και στον εµβληµατικό συνδικαλιστικό νόµο, τον
ν.1264/1982 και την εισαγωγή του µέτρου της ψηφιακής κάρτας
εργασίας, µέτρο που είχε καταψηφίσει το 2011 αυτή η κυβέρ-
νηση. Το θυµήθηκε µετά από κάποια χρόνια. Πράγµατι το υιοθέ-
τησε, προσχώρησε, αλλά πάλι ηµιτελώς. Γιατί; Διότι δεν γίνεται
έλεγχος. Μιλάµε για µία τύποις ανεξάρτητη αρχή αντί του Σώµα-
τος Επιθεώρησης Εργασίας.

Το µοντέλο της φτηνής εργασίας που προωθεί η Κυβέρνηση
απέχει παρασάγγας από ένα µοντέλο ανάπτυξης µε κοινωνικό
πρόσηµο και ουσιαστική µέριµνα, τόσο για την ελληνική οικογέ-
νεια, όσο και για το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας το οποίο
αντιµετωπίζουµε και µάλιστα έντονα.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αύξηση του κατώ-
τατου µισθού, αλλά και του µέσου µισθού όχι µόνο οφείλει να
είναι ικανή να καλύψει τις οικονοµικές και κοινωνικές συνέπειες
της ακρίβειας που έχουν γονατίσει τα νοικοκυριά, αλλά και ο
προσδιορισµός του πρέπει να γίνει µέσα από ελεύθερη διαπρα-
γµάτευση των κοινωνικών εταίρων, µε ξεπάγωµα των τριετιών, µε
καθολική και υποχρεωτική εφαρµογή των κλαδικών συµβάσεων
εργασίας. Τίποτα δεν ακούσαµε. Επιπλέον απαιτείται η διευθέ-
τηση του χρόνου εργασίας µέσα από συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας και θέσπιση κινήτρων για πλήρη, καλά αµειβόµενη και
ποιοτική εργασία. Να µην είναι αιτούµενο η ποιοτική εργασία, να
είναι δεδοµένο. Κι αυτό είναι υποχρέωση και ευθύνη της κυβέρ-
νησης. 

Χρειάζεται επιτέλους να κάνουµε και έναν εµπεριστατωµένο
διάλογο, όπως κάνουν στην Ευρώπη, για τη µελλοντική µείωση
του χρόνου εργασίας όταν όλοι αναγνωρίζουµε ότι η εξέλιξη των
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νέων τεχνολογιών, η αυτοµατοποίηση και η ροµποτική το επιβάλ-
λει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλη µία πληγή και µάλιστα
βαθιά της προηγούµενης κυβέρνησης, της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας είναι η ανεργία των νέων. Μόλις προχθές η EURO-
STAT δηµοσίευσε στοιχεία για την ανεργία των νέων στην Ευ-
ρώπη για τον µήνα Μάιο σύµφωνα µε τα οποία η Ελλάδα κατέχει
τη δεύτερη θέση µε 24% πίσω από την Ισπανία. 

Και ερωτώ: Ποιες πρωτοβουλίες σκοπεύει να αναλάβει η Κυ-
βέρνηση για την καταπολέµηση της ανεργίας των νέων, που εξα-
κολουθεί να παραµένει σε υψηλά επίπεδα, µε αποτέλεσµα λαµπ-
ρά µυαλά της χώρας να ξενιτεύονται, να αναζητούν αλλού καλύ-
τερες συνθήκες εργασίας και διαβίωσης, όταν εµείς δεν έχουµε
καθορίσει καθόλου τις προϋποθέσεις για να µείνουν εδώ µε στα-
θερή και ποιοτική εργασία. Και δεν εννοώ, βεβαίως, µέτρα όπως
η υλοποίηση προγραµµάτων της ΔΥΠΑ του ΟΑΕΔ που τρέχουν
για περιορισµένο χρονικό διάστηµα µε χαµηλές αµοιβές και το
µόνο που καταφέρνουν είναι να κάνουν αυτούς τους νέους ερ-
γαζόµενους αναλώσιµους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτό
να το κοιτάξουµε όλοι µας. 

Αυτό, λοιπόν, που χρειάζεται σήµερα η νέα γενιά είναι ποι-
οτικές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, αξιοκρατία και όχι
ρουσφετολογικές επιλογές τύπου µετακλητών υπαλλήλων στο
δηµόσιο, το οποίο τηρεί πάρα πολύ καλά αυτή η Κυβέρνηση και
βεβαίως, µε αξιοπρέπεια και όχι µε πρακτικές φιλανθρωπίας
όπως τα διάφορα youth pass και για να αντιµετωπιστεί σε κάθε
περίπτωση και το δηµογραφικό πρόβληµα που δεν αντιµετωπίζε-
ται σε µία περίοδο απραξίας απλά µε τη δηµιουργία ενός Υπουρ-
γείου ώστε να αντιµετωπιστεί και η σηµερινή στεγαστική κρίση,
καθώς το κόστος της µίσθωσης καλύπτει το 40%, αλλά και το
50% του διαθέσιµου εισοδήµατος.

Και να υπενθυµίσω, για να µην ξεχνάµε, ότι µετά από πρωτο-
βουλία του Νίκου Ανδρουλάκη η πολιτική της κοινωνικής κατοι-
κίας µπήκε, για πρώτη φορά στη χώρα µας, σε δηµόσιο διάλογο.
Το είχατε ακούσει ποτέ; Ποτέ. Ήταν πρωτοβουλία Ανδρουλάκη.
Και υπενθυµίζω ότι η κυβέρνηση Μητσοτάκη είχε εντάξει στο Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µόνο εκατό διαµερίσµατα,
όταν η Ισπανία και η Ιταλία έχουν εντάξει είκοσι χιλιάδες και εί-
κοσι πέντε χιλιάδες κατοικίες.

Και βεβαίως, εµείς υποστηρίζουµε σθεναρά την ανάγκη δηµι-
ουργίας δηµόσιου αποθεµατικού εκατόν πενήντα χιλιάδων κοι-
νωνικών κατοικιών που θα διατίθενται µε χαµηλό ενοίκιο στους
νέους και όχι την πολιτική της Κυβέρνησης, η οποία µε χορήγηση
δήθεν στεγαστικών δανείων σε ελάχιστους, από τους πόρους του
πρώην ΟΕΚ αποκλείει άτοµα, τα οποία ήδη έχουν εισφέρει στον
ΟΕΚ. Αυτή είναι η κατάσταση και ο τραγέλαφος της Νέας Δηµο-
κρατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τον πρωτογενή τοµέα να πω µόνο δύο κουβέντες και κατα-
λήγω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
αν µου επιτρέπετε, ο χρόνος οµιλίας –για όλους το λέω- είναι
επτά λεπτά. Δεν είναι αυτονόητη η επέκταση αυτού του χρόνου.
Είναι για την ολοκλήρωση της σκέψης σας εκείνη τη στιγµή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Βεβαίως, βεβαίως. Τελειώνω σε
δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βλέπετε ότι υπάρχει
µία ανοχή, αλλά παρακαλώ να µη γίνεται κατάχρηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω τελειώσει ήδη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λιγότερο από ένα

λεπτό παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Να σας αναφέρω ότι ήδη στη Βοι-

ωτία ο περονόσπορος έχει καταστρέψει τα αµπέλια και τα κρεµ-
µύδια. Δεν πρέπει να κάνουµε δηλώσεις και εξαγγελίες για να
πάνε αυτά όλα τα δεδοµένα και τα θέµατα στον ΟΠΕΚΕΠΕ και
στον ΟΣΔΕ και σε διάφορες άλλες διαδικασίες. Θέλει άµεσα πο-
λιτική απόφαση, να αποζηµιωθούν αυτοί οι καλλιεργητές. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε πολύ καλά ότι είπε η Κυ-
βέρνηση ότι κάναµε έλεγχο στα τρόφιµα. Να ενηµερώσω, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι στη Στερεά Ελλάδα ο ΕΦΕΤ –και από

την προηγούµενη κυβέρνηση- δεν έχει φτιάξει ακόµη τη διεύ-
θυνση ΕΦΕΤ. Είναι τόσα χρόνια και η διεύθυνση ΕΦΕΤ στη Στε-
ρεά Ελλάδα λείπει.

Ερώτηση απλή. Τι συµφέροντα εξυπηρετεί η µη δηµιουργία
ΕΦΕΤ στη Στερεά Ελλάδα;

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου και
θα ακολουθήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παπαθανάσης. 

ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, θα
ήθελα να ξεκινήσω ευχαριστώντας για ακόµα µία φορά τον Πρω-
θυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη για την εµπιστοσύνη και την
τιµή που µου έκανε. 

Είναι µία από τις τελευταίες φορές που θα χρησιµοποιήσω το
χαρτί της πρωτοεµφανιζόµενης, καθώς αυτή είναι η πρώτη µου
φορά στη Βουλή και δεν έχω την εµπειρία να δω τις προγραµµα-
τικές θέσεις που συζητάµε σήµερα µε το µάτι ενός έµπειρου πο-
λιτικού. Τις βλέπω, όµως, µέσα από τα µάτια ενός ενεργού πολίτη
που µέχρι εχθές µε αγωνία παρακολουθούσε τις προγραµµατικές
δηλώσεις και τις εξαγγελίες των κυβερνήσεων, προκειµένου
µέσα από αυτές να µπορέσει να διακρίνει ένα ίχνος ελπίδας για
το µέλλον που ερχόταν. 

Ως νέα µητέρα, ως εργαζόµενη στον ιδιωτικό τοµέα, ως ιδιο-
κτήτρια επιχείρησης κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, ως κόρη
συνταξιούχων, η ώρα των προγραµµατικών θέσεων και των εξαγ-
γελιών ήταν κάτι σηµαντικό για µένα, όπως είναι σήµερα για εκα-
τοµµύρια συµπολίτες µας. 

Με το ενδιαφέρον, λοιπόν, του ενεργού πολίτη, αλλά και του
Βουλευτή, την ευθύνη του Βουλευτή και µάλιστα, του κυβερνώ-
ντος κόµµατος, µελέτησα τις Προγραµµατικές Δηλώσεις πολύ
προσεκτικά. Και λόγω της ενασχόλησής µου µε την κοινωνική επι-
χειρηµατικότητα, την κοινωνική καινοτοµία και τις ευπαθείς οµά-
δες, αναπόφευκτα θα ήθελα να εστιάσω στα µέτρα που θα σας
αναλύσω παρακάτω. 

Η Κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει ένα πλάνο που λύνει παθογέ-
νειες ετών. Στόχος αυτής της τετραετίας είναι να αµβλυνθούν οι
κοινωνικές ανισότητες και να προστατευτούν ακόµα περισσότερο
οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, όχι όµως, σε βάρος της µεσαίας
τάξης, αλλά να βρούµε τον τρόπο και τις πρωτοβουλίες που θα
φέρουν ευηµερία σε όλους, ξεκινώντας από τους πιο ευάλωτους
συµπολίτες µας, τα παιδιά, µε την εθνική στρατηγική κατά της
βίας κατά των ανηλίκων, τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσής
τους και µε ειδικό πρόγραµµα για τον σχολικό εκφοβισµό. 

Παράλληλα θα εφαρµόσουµε πρωτοπόρες για την ελληνική
πραγµατικότητα πρωτοβουλίες, όπως η ειδική πολιτική για την
αντιµετώπιση της φτώχειας της περιόδου που αντιµετωπίζουν τα
νέα κορίτσια στη χώρα µας, ξεκινώντας µε δωρεάν παροχή προ-
ϊόντων περιόδου σε µαθήτριες δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε
διακόσια σχολεία περιοχών µε κοινωνικές και οικονοµικές ανισό-
τητες και µε εκπαιδευτικούς οδηγούς σε όλους, µε στόχο τον εγ-
γραµµατισµό και την αποστιγµατοποίηση της περιόδου, συνε-
χίζοντας µε την επέκταση της υποστηριζόµενης απασχόλησης
για άτοµα µε αναπηρία και µεταρρυθµίσεις υπηρεσιών και την
υποστήριξη της µακροχρόνιας φροντίδας ηλικιωµένων και πολι-
τικές για την ενεργό γήρανση, µε έναν σχεδιασµό του χάρτη
υγείας και τη σύσταση και πλήρη λειτουργία νέων µονάδων ψυ-
χικής υγείας.

Η αύξηση του µέσου µισθού, η αύξηση του κατώτατου µισθού,
η αύξηση των συντάξεων, η µείωση του έµφυλου µισθολογικού
χάσµατος, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών και του µισθο-
λογικού κόστους για τις επιχειρήσεις, η πάταξη της φοροδιαφυ-
γής, ώστε να έχουµε ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα για όλους
είναι µεταρρυθµίσεις που θα προσελκύσουν επενδύσεις, ώστε να
ανοίξουν νέες θέσεις εργασίας και να δούµε περαιτέρω µείωση
της ανεργίας που είναι και βασικός στόχος της Κυβέρνησής µας.

Ως νέα µητέρα και εργαζόµενη µε απασχολεί έντονα η στήριξη
της ελληνικής οικογένειας και κατ’ επέκταση και το δηµογραφικό.
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Το δηµογραφικό, λοιπόν, δεν µπορεί να λυθεί µε µαγικό τρόπο,
αλλά µόνο µε συντονισµένες κινήσεις και συνεργασία πολλών
Υπουργείων. Στο σηµείο αυτό και ειδικά από το Βήµα στο οποίο
βρίσκοµαι, θα ήθελα να τονίσω ότι η αυτοδιάθεση του σώµατος
των γυναικών και η επιλογή στη µητρότητα αποτελεί αδιαπρα-
γµάτευτο δικαίωµα κάθε γυναίκας. Εµείς είµαστε εδώ για να δη-
µιουργήσουµε τις κατάλληλες συνθήκες ώστε εάν µία γυναίκα
επιλέξει τη µητρότητα να υπάρχει το κράτος και πρωτοπόρες πο-
λιτικές που θα τη στηρίξουν και θα κάνουν αυτόν τον νέο της
ρόλο πιο εύκολο για την ίδια, αλλά και για τη νέα της οικογένεια. 

Ένα στα έξι ζευγάρια που επιχειρούν να ξεκινήσει το ταξίδι της
γονεϊκότητας θα επηρεαστεί από την υπογονιµότητα. Στο πλαίσιο
αυτό θα ήθελα να τονίσω τη σπουδαιότητα της νέας ολοκληρω-
µένης δέσµης µέτρων για την αύξηση της γονιµότητας και την
υποβοηθούµενη αναπαραγωγή µέσα από τα νέα προγράµµατα
ιατρικής, ψυχολογικής και οικονοµικής υποστήριξης σε ζευγάρια
που αντιµετωπίζουν τέτοιες δυσκολίες. 

Παράλληλα αυξάνονται οι θέσεις για βρέφη και νήπια σε βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, σε χώρους φύλαξης φροντίδας µεγάλων
επιχειρήσεων και µέσω του προγράµµατος «Νταντάδες της Γει-
τονιάς». Συστήνονται νέα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
παιδιών ενώ διευρύνεται και το ωράριο λειτουργίας παιδικών
σταθµών. Αυξάνεται το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ για οικο-
γένειες µε παιδιά, ενώ αυξάνεται και το επίδοµα µητρότητας
στους αγρότες και στους ελεύθερους επαγγελµατίες από τους
τέσσερις στους εννέα µήνες στο ύψος του κατώτατου µισθού
από τα 150 και τα 200 ευρώ που είναι σήµερα.

Όµως, εξίσου µε το δηµογραφικό µε απασχολεί έντονα και το
θέµα της ισότητας των φύλων σε όλους τους τοµείς της ζωής.
Έχει έρθει η ώρα για την υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για
την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ. Θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να βά-
λουµε ένα τέλος στις έµφυλες ανισότητες και την έµφυλη βία
µέσα από νέες πολιτικές, βελτίωση και εφαρµογή υφιστάµενων,
όπως τα συµβουλευτικά κέντρα γυναικών, οι γραµµές υποστήρι-
ξης, τα τµήµατα ενδοοικογενειακής βίας στα αστυνοµικά τµή-
µατα, οι δοµές φιλοξενίας µέχρι και το τελευταίο θύµα να µην
νιώθει µόνο του. 

Κλείνοντας, λοιπόν, αυτή την πρώτη µου κοινοβουλευτική οµι-
λία ψηφίζω θετικά τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης καθώς πιστεύω πλέον ακράδαντα ότι η επίτευξη αυτών των
θέσεων θα βοηθήσει τους συνανθρώπους µας, θα πάει τη χώρα
µπροστά, αλλά θα δώσει και πάλι προοπτική σε όλους εµάς που
θέλουµε να ζούµε και να δηµιουργούµε σε αυτή την υπέροχη
χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
για δέκα λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Νικό-
λαος Παπαθανάσης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε νέα αρχή εµπεριέχει και
την έννοια της ελπίδας, τη βούληση για µία νέα καινοτόµα δια-
κυβέρνηση, την περαιτέρω ενίσχυση του κράτους δικαίου, τις
νέες ευκαιρίες για περισσότερες και καλύτερα αµειβόµενες θέ-
σεις εργασίας, το µέλλον που θέλουµε και που ελπίζουµε να γίνει
πραγµατικότητα. Είµαστε, λοιπόν, εδώ στη νέα αρχή γιατί τολµή-
σαµε να πούµε αλήθειες χωρίς τοξικότητα, µε καθαρό λόγο και
οι συµπολίτες µας επέλεξαν να µας δώσουν µία νέα ευκαιρία δια-
κυβέρνησης. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσο-
τάκη για την εµπιστοσύνη του και την τιµή να µου αναθέσει ένα
τόσο κρίσιµο χαρτοφυλάκιο στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών µε συνοδοιπόρους έναν εξαιρετικό Υπουργό,
τον Κωστή Χατζηδάκη, και τους εκλεκτούς συναδέλφους, τον
Χάρη Θεοχάρη και τον Θάνο Πετραλιά. Επίσης, θα ήθελα να ευ-
χαριστήσω τους συµπολίτες µου στον Βόρειο Τοµέα της Αθήνας
για την τιµή που µου έκαναν να µε εκλέξουν ως εκπρόσωπό τους
µαζί µε εξαιρετικούς συναδέλφους στη Βουλή των Ελλήνων. 

Μοιραζόµαστε όλοι το όραµα του Πρωθυπουργού µας µιας Ελ-
λάδας που αναπτύσσεται δυναµικά σε κάθε περιφέρεια, που µοι-

ράζει σε όλους πιο ισόρροπα, ολοένα πιο δίκαια τους καρπούς
της ανάπτυξης. Είναι το όραµα µιας ισχυρής κοινωνίας, συµπε-
ριληπτικής, που δεν επιτρέπει να µείνει καµµία και κανένας αό-
ρατος στο ραντάρ της κοινωνικής συνοχής και που δίνει ίσες
ευκαιρίες σε κάθε πολίτη. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η µεγάλη πρόκληση της νέας αρχής, να ξε-
περάσουµε κάθε προηγούµενο θετικό βήµα που καταφέραµε
στην προηγούµενη τετραετία, να γίνουµε ακόµα καλύτεροι, να
µη συµβιβαστούµε µε αντιλήψεις που µας κρατάνε πίσω, να πάµε
πιο γρήγορα εκεί που αξίζουµε πραγµατικά ως ένας εργατικός,
δηµοκρατικός, προοδευτικός και φιλελεύθερος λαός.

Στην τετραετία διακυβέρνησης που ξεκινά τώρα δεν υπάρχει
περίοδος χάριτος. Πάνω από 72 δισεκατοµµύρια ευρώ ευρωπαϊ-
κών πόρων θα εισρεύσουν στη χώρα µας και θα µοχλεύσουν
πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ιδιωτικούς πόρους. 

Τα κεφάλαια αυτά θα µετασχηµατίσουν οικονοµικά την πα-
τρίδα µας µέσα από έναν συνδυασµό επενδύσεων και µεταρρυθ-
µίσεων µε πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα για όλες και όλους.
Πρόκειται για την µεγαλύτερη εισροή πόρων που έχει δει ποτέ η
Ελλάδα και δεν έχουµε την πολυτέλεια να χάσουµε ούτε 1 ευρώ
από αυτά τα χρήµατα. Δεν περισσεύει χρόνος για καθυστερή-
σεις. Ξέρουµε την δουλειά. Έχουµε τους στρατηγικούς µας στό-
χους και στο χαρτοφυλάκιο ευθύνης µου άµεσα δουλεύουµε για
να τους πετύχουµε. 

Πρώτος στόχος είναι κάθε ευρώ του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0 που χρηµατοδοτείται µε πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης και περιλαµβάνει έργα και δράσεις
να αξιοποιηθεί σωστά για να βελτιώσει την καθηµερινότητα των
πολιτών, το κράτος, την κοινωνία και την οικονοµία. 

Το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» περιλαµβάνει εκατόν έξι επενδύσεις
και εξήντα οκτώ µεταρρυθµίσεις, κατανεµηµένες σε τέσσερις πυ-
λώνες, πράσινη και ψηφιακή µετάβαση, απασχόληση, δεξιότητες,
κοινωνική συνοχή, ιδιωτικές επενδύσεις και µετασχηµατισµό της
οικονοµίας. 

Η συνολική χρηµατοδότηση ανέρχεται σε 30,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ εκ των οποίων 17,4 δισεκατοµµύρια ευρώ αντιστοιχούν σε
µη επιστρεπτέα χρηµατοδότηση και 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ
κόµµατα σε δανειακή στήριξη. 

Άµεσα προχωράµε στα κρίσιµα βήµατα της αξιολόγησης του
τρίτου αιτήµατος πληρωµής ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
ως µη επιστρεπτέα στήριξη, ενώ εντός του Αυγούστου θα υπο-
βάλουµε επίσηµο αίτηµα, επιπλέον δανειακών πόρων 5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ στο πλαίσιο του Repower eu. Οι επιπλέον πόροι
των 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ θα αξιοποιηθούν πρωτίστως για τη
χρηµατοδότηση ενεργειακών ιδιωτικών επενδύσεων µέσω δα-
νείων και κεφαλαίων επιχειρηµατικών συµµετοχών. 

Ακολουθεί, επίσης, εντός του Αυγούστου, η οριστική πρόταση
για την αναθεώρηση του σχεδίου µε προσθήκη νέων σηµαντικών
έργων. Η συµφωνία για την αναθεώρηση είναι ουσιαστικά προ-
απαιτούµενο βήµα, έτσι ώστε εντός του 2023 να προχωρήσουµε
στην υποβολή του τέταρτου αιτήµατος πληρωµής, ύψους 1,7 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. 

Εµβληµατικά έργα όπως αυτοκινητόδροµοι, αρδευτικά, έργα
διαχείρισης αστικών λυµάτων και εκσυγχρονισµού δηµοσίων νο-
σηλευτικών ιδρυµάτων και πολυδύναµων περιφερειακών ιατρείων
αλλάζουν προς το καλύτερο την καθηµερινότητα µας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να συγχαρώ τον πρώην Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Οικονοµικών και νυν Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Σκυλακάκη, τον Υπουργό Επικρατείας κ. Σκέρτσο,
τον Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ κ Κοντογεώργη καθώς
και τον διοικητή κ. Μαντζούφα και τα στελέχη της ειδικής υπηρε-
σίας για την εξαιρετική δουλειά που έχουν κάνει έως σήµερα. 

Δεύτερος στόχος είναι η απορρόφηση του νέου εταιρικού Συµ-
φώνου Περιφερειακής Ανάπτυξης 2021 – 2027. Το ΕΣΠΑ ’21 – ’27
αποτυπώνει σε µεγάλο βαθµό τις νέες προτεραιότητες της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής και τις νέες αναπτυξιακές προτεραιότητες
της Ελλάδας για τα επόµενα χρόνια. 

Βασικός στόχος των χρηµατοδοτήσεων είναι η επίλυση προ-
βληµάτων, η βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών και η δη-
µιουργία βιώσιµων θέσεων εργασίας. 

Τα ανωτέρω θα επιτευχθούν µέσω της στήριξης των επιχειρή-
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σεων, µιας σειρά δηµοσίων έργων, αλλά και προγραµµάτων κα-
τάρτισης ανθρώπινου δυναµικού, ένταξης µακροχρόνια ανέργων
και γυναικών στην αγορά εργασίας, επιδότησης νέων θέσεων ερ-
γασίας, υποστήριξης και ενίσχυσης της νεανικής επιχειρηµατικό-
τητας µε έµφαση στην ψηφιακή πράσινη και γαλάζια οικονοµία. 

Τρίτος στόχος είναι η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου στις
περιοχές απολιγνιτοποίησης που για πρώτη φορά η πολιτεία
στρέφει την προσοχή της µε προγράµµατα στήριξης. Είναι το
πρόγραµµα δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση µε προϋπολογισµό 1,6
δισεκατοµµύρια ευρώ που συγχρηµατοδοτείται από το Ταµείο
Δίκαιης Μετάβασης που µαζί µε άλλα συνοδά προγράµµατα και
ιδιωτικές επενδύσεις θα προσθέσει περίπου 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ έργων και επενδύσεων στις περιοχές της Δυτικής Μακεδο-
νίας και στους δήµους Μεγαλόπολης, Οιχαλίας, Γορτυνίας και
Τρίπολης καθώς και στην Κρήτη, αλλά και στα νησιά του βορείου
και νοτίου Αιγαίου. 

Εµβληµατικό έργο, µεταξύ των άλλων, είναι και αυτό της απο-
κατάστασης και της αξιοποίησης των εδαφών των λιγνιτωρυχείων
στις ζώνες απολιγνιτοποίησης της δυτικής Μακεδονίας και Με-
γαλόπολης.

Τέταρτος στόχος είναι η επιτάχυνση της συµβασιοποίησης και
η εκτέλεση έργων συµπράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα -
ΣΔΙΤ- που την τελευταία τετραετία υπερτετραπλασιάστηκαν σε
σχέση µε όλα τα προηγούµενα χρόνια από την έναρξη του θε-
σµού το 2009. Σαράντα πέντε έργα ΣΔΙΤ, συνολικού κόστους
επένδυσης περίπου 6,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, έχουν εγκριθεί
και βρίσκονται σε στάδιο διαγωνιστικής διαδικασίας. Εντός της
επόµενης τετραετίας αναµένεται η λειτουργία πολλών εξ αυτών
των έργων, όπως ενδεικτικά αναφέροµαι στα ΣΔΙΤ των φοιτητι-
κών εστιών, που θα προσφέρουν στην περιφέρεια ποιοτική
στέγη, στηρίζοντας νέα παιδιά που σπουδάζουν εκεί.

Πέµπτος στόχος είναι η υλοποίηση του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων, που µέχρι το 2020 αναµένεται να στηρίξει την
πραγµατική οικονοµία µε εισροή 6,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ από
το εθνικό σκέλος του. Επιπρόσθετα πρόκειται να υλοποιηθεί και
ένα σηµαντικό µεταρρυθµιστικό έργο, αυτό της κωδικοποίησης
της διάσπαρτης πρωτογενούς και δευτερογενούς νοµοθεσίας,
που διέπει τις δηµόσιες επενδύσεις καθώς και της νοµοθέτησης
ενός νέου θεσµικού πλαισίου για τη λειτουργία του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Έκτος στόχος είναι η διευκόλυνση της πρόσβασης των επιχει-
ρήσεων σε πηγές χρηµατοδότησης µε την κάλυψη των κενών της
αγοράς µέσω της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας. Με εγγυή-
σεις, συγχρηµατοδοτούµενα δάνεια, equity και µε µικροχρηµα-
τοδοτήσεις σε συµφωνίες µε πιστωτικά ιδρύµατα, στηρίζονται οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, διευρύνοντας την περίµετρο των επι-
χειρήσεων που έχουν πρόσβαση σε τραπεζικό δανεισµό. Με το
εργαλείο «know your customer» αξιολογούµε εµείς την επιλεξι-
µότητά τους, έτσι ώστε να τύχουν ευκολότερης τραπεζικής
έγκρισης. Στόχος µας είναι η διεύρυνση της περιµέτρου των επι-
χειρήσεων που θα µπορέσουν να δανειοδοτηθούν, κατά εξήντα
χιλιάδες επιχειρήσεις. Από τις δεκαοκτώ χιλιάδες επιλέξιµες εται-
ρείες που αιτήθηκαν ήδη, έλαβαν θετικές απαντήσεις δεκατέσ-
σερις χιλιάδες εταιρείες.

Ταυτόχρονα, µε την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα Επενδύ-
σεων, θυγατρική της Αναπτυξιακής Τράπεζας, θα ενισχύσουµε
το επενδυτικό πρόγραµµα µε στόχο να προσελκύσουµε ευρω-
παϊκά επενδυτικά σχήµατα που θα επεκτείνουν τη στρατηγική
τους και θα συµπεριλάβουν την Ελλάδα στο επενδυτικό τους ρα-
ντάρ, για να επενδύσουν σε ελληνικές επιχειρήσεις, ενισχύοντας
την εξωστρέφεια και τη δικτύωση των Ελλήνων επιχειρηµατιών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις 21 Μαΐου και στις 25 Ιουνίου
η Ελλάδα κοίταξε πάλι µπροστά. Εργαζόµαστε εντατικά. Στηρί-
ζουµε την επιχειρηµατικότητα και ανοίγουµε πιο πολύ την πόρτα
της Ελλάδας στην παγκόσµια επενδυτική κοινότητα. Θέλουµε σύ-
ντοµα να πετύχουµε την επενδυτική βαθµίδα, που θα απελευθε-
ρώσει ισχυρές επενδυτικές δυνάµεις στη χώρα µας. Θέλουµε να
τρέξουµε ακόµα πιο γρήγορα και µε χειροπιαστά αποτελέσµατα,
ώστε κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας να έχουν δουλειά, αλλά
ταυτόχρονα να έχουν και ένα κράτος που δεν αφήνει κανέναν
εκτός της ορατότητάς του και της προστασίας του.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η νέα Κυβέρνηση ξέρουν πολύ
καλά ότι οι Έλληνες δεν µπορούν να περιµένουν. Το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καλείται να διαδραµατίσει
πρωταγωνιστικό ρόλο στη νέα σελίδα που ήδη ανοίξαµε. Και
αυτό κάνουµε. Έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στις δηµιουργικές
δυνάµεις της πατρίδας µας. Έχουµε εµπιστοσύνη στη δύναµη,
τις δεξιότητες, τη δηµιουργικότητα και την εργατικότητα των Ελ-
λήνων. Μπορούµε να τα καταφέρουµε και θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό και για την τήρηση του χρόνου.

Έχει ζητήσει τον λόγο, για να κάνει την τρίτη του παρέµβαση,
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής ο κ. Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να διευκρινίσω εξαρχής, επειδή δεν θα µας δοθεί η δυνατό-

τητα να µιλήσουµε µετά από τον Υπουργό Οικονοµικών και εξάλ-
λου το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονο-
µικών είναι παρών, ότι περισσότερο θα κάνω µία παρέµβαση,
κύριε Πρόεδρε. Υπάρχουν κάποια ερωτήµατα και κάποια θέµατα
που περιµένουµε να µας απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών σε
τοποθέτησή του και αφορούν στην οικονοµική πολιτική και τους
στόχους που έχει θέσει η Κυβέρνηση.

Είναι µία οικονοµική πολιτική η οποία µιλάει για την ισχυρή οι-
κονοµία, κύριε Πρόεδρε, όταν το κρατικό χρέος εκτινάχθηκε από
τα 354 δισεκατοµµύρια ευρώ του 2019 στα 400 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2022 και 403 δισεκατοµµύρια ευρώ έναν µήνα πριν. Με
το δηµόσιο χρέος να έχει αυξηθεί σε τέσσερα χρόνια 25 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, το έλλειµµα της τετραετίας Μητσοτάκη -να το
ακούσουν αυτοί που λένε ότι πάµε καλά- είναι 51 δισεκατοµµύρια
ευρώ, έχοντας εξαντλήσει κάθε περιθώριο δανεισµού από φορείς
γενικής κυβέρνησης. Οι κρατικές εγγυήσεις είναι κοντά στα 30
δισεκατοµµύρια ευρώ κρυφό χρέος µέχρι τέλος του 2022 από
9,8 δισεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2019. Μέσα σε τέσσερα
χρόνια συν 20 δισεκατοµµύρια ευρώ κρατικές εγγυήσεις. Και βε-
βαίως, κρυφό έλλειµµα και χρέος των εκκρεµών καταπτώσεων
εγγυήσεων, όπου η Κυβέρνηση δεν έχει δώσει κανένα στοιχείο
µέχρι σήµερα. Εµείς ζητήσαµε τον Φλεβάρη ενηµέρωση στη
Βουλή. Το ζήτησε και ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών µε δηµό-
σια παρέµβασή του, ο κ. Παπαδόπουλος. Η κυβέρνηση τηρεί σιγή
ιχθύος. Το µόνο που έκανε στην πρόσφατη έκθεση της επιτήρη-
σης του Μαΐου ήταν η εκκαθάριση των εκκρεµών καταπτώσεων
εγγυήσεων, που προχωράει 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, αλλά οι πλη-
ρωµές υστερούν σηµαντικά των στόχων.

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα των δηµοσιονοµικών της χώ-
ρας και επ’ αυτού θα είχε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να ακού-
σουµε τον Υπουργό Οικονοµικών να µας πει αν ένα από αυτά τα
στοιχεία που µόλις ανέφερα µπορεί να αντικρούσει και αν αυτά
συνάδουν µε ισχυρή οικονοµία.

Ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου προς ιδιώτες. Μόνο το
πρώτο τρίµηνο του 2023 συν 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, άρα µετα-
θέσεις πληρωµών και άλλο κρυφό χρέος.

Έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Αυτό είναι το
καλύτερό σας. Το 2022 20,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εµπορικό έλ-
λειµµα 37 δισεκατοµµύρια ευρώ, το δεύτερο µεγαλύτερο των τε-
λευταίων δεκαετιών.

Φαντάζεστε ποιο είναι το πρώτο, κύριε Πρόεδρε; Ήταν το
2008, προ της χρεοκοπίας του 2009, ακριβώς το ίδιο.

Και βέβαια, ρύθµιση οφειλών, ιδιωτικό χρέος. Χρωστούν 7 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε τράπεζες, funds, εφορία, ΕΦΚΑ, πεντέµισι χι-
λιάδες έχουν ρυθµίσεις στον εξωδικαστικό. Εκατόν είκοσι δόσεις
προεκλογικά εξαγγείλατε. Έχουν µπει επτά χιλιάδες από τους
διακόσιους χιλιάδες που δικαιούνται ρύθµιση χρεών πανδηµίας,
το 6%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι η τελευταία µου οµιλία.
Φορέας επαναπόκτησης ακινήτων για αυτούς που έχουν την

πρώτη κατοικία: Τον ψηφίσατε το 2020 και στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο είπατε ότι θα το φτιάξατε το τελευταίο τρίµηνο του 2023.
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Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι τα spreads έχουν εκτιναχθεί µεταξύ
καταθέσεων και χορηγήσεων στις πεντακόσιες εβδοµήντα έξι µο-
νάδες βάσης και βεβαίως, αυτοί που έχουν δάνεια περιµένουν
ακόµη τη στήριξη της δόσης των δανείων. Μόνο πεντακόσιοι από
τους τετρακόσιους χιλιάδες συνεπείς δανειολήπτες!

Και ολοκληρώνω. Είπατε για τα έργα ΣΔΙΤ. Πείτε ότι σαράντα
έργα ΣΔΙΤ αυτή τη στιγµή καρκινοβατούν. Αυτή τη στιγµή τα σα-
ράντα έργα ΣΔΙΤ, τα οποία έχετε εξαγγείλει και τα λέτε ξανά και
ξανά και ξανά, είναι στον αέρα.

Πείτε για το Ταµείο Ανάκαµψης. Εκατόν τριάντα έξι επιχειρή-
σεις έχουν πάρει το 50% των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης.
Εκατόν τριάντα έξι όλες και όλες στη χώρα. Πείτε για τη µείωση
πιστωτικής επέκτασης το πρώτο τρίµηνο του 2023 και τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες αυτή τη στιγµή βλέπουν ερµητικά
κλειστές τις κάνουλες των τραπεζών.

Τελευταία µου φράση, κύριε Πρόεδρε.
Και επειδή ο Πρωθυπουργός προχτές είπε -και είναι εδώ οι αρ-

µόδιοι Υπουργοί για τα έσοδα, ο κ. Θεοχάρης και ο κ. Πετραλιάς-
ότι στη Μύκονο ισχύει ο νόµος για όλους, εγώ ρωτώ και περιµένω
απάντηση από τον κ. Χατζηδάκη το απόγευµα: Όσον αφορά στη
φορολογική συµµόρφωση των επιχειρήσεων στη Μύκονο ισχύει
ο νόµος για όλους, όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης προχθές; Θα πε-
ριµένω µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον την απάντηση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών το απόγευµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει για την τρίτη του, επίσης, παρέµβαση και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Η δεύτερη είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεύτερη, κύριε

Χήτα. Θέλαµε να είναι η τρίτη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν τα λέω καλά, µάλλον!
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Να είστε καλά.
Κύριε Υπουργέ, αν και δεν ξέρω αν είχατε τον χρόνο να δείτε

τα πάντα στο Υπουργείο, ο κ. Σκυλακάκης µας είχε ενηµερώσει
ότι το ιδιωτικό χρέος τον Ιούνιο του 2022, έναν χρόνο ακριβώς
πριν, ήταν στα 406 δισεκατοµµύρια ευρώ και στα 260 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το κόκκινο.

Θέλω να µας πείτε αν έχετε εικόνα στις λίγες ηµέρες που είστε
στο Υπουργείο πως έχουν διαµορφωθεί τα νούµερα τώρα, ακρι-
βώς ένα χρόνο µετά. Μιλάµε για δυσθεώρητα νούµερα, ιλιγγιώδη
θα λέγαµε: 406 δισεκατοµµύρια ευρώ τον Ιούνιο του 2022.
Έχουµε µία ιδιαίτερη ευαισθησία ως Ελληνική Λύση. Θεωρούµε
ότι είναι από τους βασικούς πυλώνες και θα έπρεπε να είναι από
τους βασικούς πυλώνες της οικονοµίας µας ο πρωτογενής το-
µέας. Δυστυχώς, δεν το διαπιστώνουµε όχι µόνο από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά από όλες τις Κυβερνήσεις
σχεδόν από τη Μεταπολίτευση και µετά. Να θυµίσω ότι από τα
50 δισεκατοµµύρια ευρώ της πανδηµίας που έπεσαν στην αγορά,
κύριε Υπουργέ, µόλις 183 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν στον πρω-
τογενή τοµέα. Μη µου απαντήσετε ότι δώσατε χρήµατα για φυ-
σικές καταστροφές, αποζηµιώσεις κ.λπ.. Αν είναι υποψήφια απά-
ντηση αυτή. Αυτά δεν λογίζονται ως επένδυση στον αγροτικό
τοµέα, στον πρωτογενή τοµέα. Μιλάµε για επένδυση στον πρω-
τογενή τοµέα. Από τα περίπου 31 δισεκατοµµύρια ευρώ πλέον
του Ταµείου Ανάκαµψης τι υπολογίζει η Κυβέρνηση να επενδύσει
στον πολύπαθο πλέον πρωτογενή τοµέα; Φανταστείτε ότι 50 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ έπεσαν στην αγορά από τα χρήµατα για την
πανδηµία και µόλις 183 εκατοµµύρια ευρώ στον πρωτογενή
τοµέα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον

κ. Χήτα για την παρέµβασή του. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Είµαι σίγουρος, κύριε Κα-
τρίνη, ότι θα έχουµε ενδιαφέρουσες συζητήσεις για τα
οικονοµικά θέµατα. 

Εκείνο το οποίο θέλω να υπενθυµίσω στο Σώµα είναι ότι η Νέα

Δηµοκρατία το 2019 µετά από έξι µήνες κανονικότητας είναι
µπροστά σε µεγάλες προκλήσεις που απαιτούσαν ιδιαίτερη στή-
ριξη της οικονοµίας, των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. Εκεί,
λοιπόν, όταν η οικονοµία έκλεισε είναι πολύ λογικό για να µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά ότι θα
έπρεπε να µπορούµε να δανειζόµαστε. Και δανειστήκαµε, όπως
πολύ καλά γνωρίζετε, κύριε Κατρίνη, µε πολύ χαµηλά επιτόκια
ακριβώς γιατί είχαµε αυτή τη σωστή δηµοσιονοµική εικόνα, δη-
λαδή τον σεβασµό στα δηµοσιονοµικά της χώρας για να µπορέ-
σουµε -και το καταφέραµε- να στηρίξουµε µία οικονοµία για την
οποία τότε σας ακούγαµε να λέτε ότι θα εκτιναχθεί η ανεργία.
Την παραλάβαµε από το 18% από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα πάει στο
25%. Αποδείξαµε ότι όχι µόνο δεν αυξήθηκε η ανεργία, αλλά εί-
χαµε ρεκόρ µείωσης της ανεργίας. 

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Μέσα σε αυτή την τετραετία, εν
µέσω πολλών προκλήσεων, καταφέραµε να έχουµε ρεκόρ άµε-
σων ξένων επενδύσεων κάτι το οποίο δεν είχε ξαναδεί η χώρα.
Επίσης, να έχουµε ρεκόρ εξαγωγών. Προσεγγίσαµε το 50% του
ΑΕΠ στις εξαγωγές µας κάτι το οποίο έχει πετύχει µόνο η Πορ-
τογαλία. Έχουµε νέο στόχο τώρα. Αλλά, κυρίως, αυτό το οποίο
καταφέραµε είναι να έχουµε µικρές, πολύ µικρές επιχειρήσεις
που δεν έκλεισαν. Το πιο σηµαντικό είναι οι εργαζόµενοι που δεν
έχασαν τις δουλειές τους. 

Θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε και για το ιδιωτικό και
το δηµόσιο χρέος και θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε και
για το Ταµείο Ανάκαµψης πολύ εµπεριστατωµένα καθότι είναι
κάτι το οποίο πραγµατικά θα στηρίξει την οικονοµία. Κατ’ ουσίαν
τώρα έρχονται οι πόροι. Αλλά θέλω να σας πω κ. Κατρίνη ότι τα
ΣΔΙΤ προχωρούν κανονικά. Έχουµε ρεκόρ συµπράξεων δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα. Θέλω να σας πω ότι σχεδόν έχουµε
φτάσει στο όριό µας στις δυνατότητες που έχουµε στον προϋπο-
λογισµό καθότι είµαστε πολύ προσεκτικοί και δεν κάνουµε λάθη.
Αυτό είναι κάτι το οποίο αναγνωρίζουν οι διεθνείς φορείς και µπο-
ρούν και εµπιστεύονται τη χώρα µας. Είµαστε µόλις ένα βήµα
πριν από την κατάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας. Πολύ σύ-
ντοµα πολλά από αυτά τα ΣΔΙΤ θα δοθούν στη λειτουργία δίνο-
ντας στήριξη πραγµατικά µε καλύτερης ποιότητας έργα και έργα
τα οποία θα υποστηρίζονται για είκοσι πέντε χρόνια και θα παρέ-
χουν τις σωστές υπηρεσίες. Εκεί, λοιπόν, δηµιουργούµε και έργα
που έχουν σχέση µε φοιτητικές εστίες κάτι το οποίο χρειάζεται η
κοινωνία. Ως προς το Ταµείο Ανάκαµψης θέλω να σας πω ότι είναι
πράγµατι fake news το γεγονός ότι το Ταµείο Ανάκαµψης στηρί-
ζει µόνο τις µεγάλες επιχειρήσεις. Θα σας αποδείξουµε ότι το
Ταµείο Ανάκαµψης ισοµερώς περίπου στηρίζει και τις µικρές και
τις πολύ µικρές επιχειρήσεις. Θέλω να σας πω ότι µόνο οι µικρές,
πολύ µικρές επιχειρήσεις έχουν επιτόκιο 0,35% ενώ οι µεγάλες
επιχειρήσεις έχουν µεγαλύτερο επιτόκιο. Κι εκείνο το οποίο θέ-
λουµε να κάνουµε είναι σαφώς να διευρύνουµε την περίµετρο
των µικρών, πολύ µικρών επιχειρήσεων που έχουν πρόσβαση
στον τραπεζικό δανεισµό. Έχουµε πολλά να πούµε και πολύ εν-
διαφέρουσες συζητήσεις να κάνουµε. Πάντα να ξέρετε ότι θα
σας απαντούµε µε στοιχεία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι εδώ και οι Υφυ-

πουργοί µεν αλλά επειδή οι ερωτήσεις απευθύνθηκαν προς τον
Υπουργό του οποίου η οµιλία θα ακολουθήσει, κύριε Κατρίνη, οι
όποιες απαντήσεις δεν πρόλαβε τώρα να δώσει ο κ. Παπαθανά-
σης, θα δοθούν στη συνέχεια. 

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει η κ.
Κατερίνα Νοτοπούλου από το ΣΥΡΙΖΑ. Παράκληση –δεν αφορά
κυρία Νοτοπούλου εσάς- προς όλους τους συναδέλφους που θα
ακολουθήσουν να προσπαθήσουν να περιοριστούν στον χρόνο,
γιατί όσο περνάει η ώρα καταλαβαίνετε ότι πρέπει να τηρήσουµε
και το χρονοδιάγραµµα συνολικά για την οργανωµένη αυτή συ-
ζήτηση. 

Ευχαριστώ, κυρία Νοτοπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου σε αυτή την

πρώτη συνεδρίαση να συγχαρώ τους συναδέλφους της Νέας Δη-
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µοκρατίας για τη δεύτερη τετραετία που παρουσιάζουν τις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησής τους. Αγαπητοί συνά-
δελφοι, η δεύτερη θητεία σας ξεκινά µε τα αποτελέσµατα της
πρώτης, που σηµαίνει ότι σε αυτή τη δεύτερη θητεία σας δεν θα
µπορέσετε πλέον να βρείτε κανένα άλλοθι σε επίπεδο δηµόσιου
λόγου γιατί είστε οι µόνοι και αποκλειστικοί υπεύθυνοι γι’ αυτό
που θα παραλάβατε από εσάς και για ό,τι θα κάνετε από εδώ και
πέρα. 

Μαζί, λοιπόν, µε τα συγχαρητήριά µου να σας ευχηθώ, για το
καλό της κοινωνίας µας, η δεύτερη θητεία σας να µην έχει τα
δραµατικά αποτελέσµατα της πρώτης. Οδυνηρά αποτελέσµατα.
Τα παραδέχτηκε, προχθές ακόµα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Ιδιω-
τικοποίηση της υγείας, υποστελέχωση του ΕΚΑΒ µε δραµατικές
συνέπειες, ανοχύρωτα υγειονοµικά τα νησιά, υποδοµές σε κα-
τάρρευση, επιδότηση της ακρίβειας, µείωση της αγοραστικής δύ-
ναµης, απορρύθµιση της εργασίας ενώ καθηµερινά γινόµαστε
µάρτυρες σκηνών αυθαιρεσίας. Η δε προσπάθεια του κ. Γεωρ-
γιάδη να δικαιολογήσει τις αδικαιολόγητες εικόνες µε τους κο-
λυµβητές σερβιτόρους στη Ρόδο, επικαλούµενος τη συναίνεσή
τους, αποδεικνύει τη στάση του απέναντι στον κόσµο της εργα-
σίας. Όµως, να γνωρίζετε καλά πως η προστασία της ανθρώπινης
ζωής, της ασφάλειας και της αξιοπρέπειας είναι ακρογωνιαίος
λίθος του εργατικού δικαίου, των εργασιακών δικαιωµάτων και
προτεραιότητα για την υπεράσπιση τους για εµάς. 

Στη µεγάλη εικόνα, στον τουρισµό: κατάρρευση της εργασίας,
κατάρρευση της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας. Τα διαρ-
θρωτικά προβλήµατα γιγαντώθηκαν την προηγούµενη τετραετία,
ενώ το Υπουργείο Τουρισµού και ο ΕΟΤ µεταβλήθηκαν σε
απλούς παρατηρητές ή και εκποιητές της δηµόσιας περιουσίας
και φυσικά λογιστήρια απευθείας αναθέσεων. Στο προεκλογικό
σας αφήγηµα, το κυβερνητικό, όπως το αναρτήσατε, είπατε πως
η Νέα Δηµοκρατία έφερε ρεκόρ τουριστικών εσόδων το 2022.
Όµως, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδος οι ταξιδιωτικές εισπράξεις το 2022 δεν ξεπέρασαν ποτέ τα
επίπεδα του 2019. Αντιθέτως µειώθηκαν 2,8%. Για ποιο ρεκόρ µι-
λάει άραγε η Νέα Δηµοκρατία όταν όλα τα τουριστικά µεγέθη
υποχώρησαν έναντι του 2019; Έχουµε µείωση 12,1% στην εισερ-
χόµενη ταξιδιωτική κίνηση, µείωση 6,9% στις διανυκτερεύσεις,
µείωση 11,2% στις εισπράξεις από τους επιβάτες κρουαζιέρας. 

Η αλήθεια είναι, λοιπόν, πως όλα τα ρεκόρ στα τουριστικά µε-
γέθη τα έφερε η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα και δεν έχουν
ακόµα καταρριφθεί. Η Ελλάδα για παράδειγµα βρέθηκε το 2022
στην τελευταία θέση ανάκαµψης του αριθµού των διανυκτερεύ-
σεων σε σχέση µε βασικούς ανταγωνιστές της. Η ΠΟΚΣ για πα-
ράδειγµα κτυπάει το καµπανάκι για το αυξηµένο κόστος. Γνω-
ρίζουµε πως η Τουρκία προσφέρει µειωµένες τιµές κατά 30% και
την έχετε αφήσει να προµοτάρει και το τουρκικό Αιγαίο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στέκοµαι στον τουρισµό όχι
µόνο γιατί όλη την προηγούµενη περίοδο η Νέα Δηµοκρατία επι-
χείρησε να κρύψει τις αποτυχίες της πίσω από µία δήθεν επιτυχία
της στον τουρισµό, αλλά γιατί και σήµερα βρισκόµαστε µπροστά
σε µία πολύ έντονη και πάρα πολύ κρίσιµη περίοδο. Αγωνίες, κα-
θηµερινή διάψευση των προσδοκιών των ανθρώπων του τουρι-
σµού. Αυτό βιώνουν τόσο εξαιτίας πραγµατικών ελέγχων στην
τουριστική αγορά όσο και ως αποτέλεσµα της έλλειψης σχεδίου
από την προηγούµενη Κυβέρνηση. Και ίσως από τις µεγαλύτε-
ρες, αγαπητοί συνάδελφοι, ολιγωρίες της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν η αδυναµία διαµόρφωσης µιας ολοκληρωµένης στρατηγι-
κής για τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη µε βλέµµα στο µέλλον.
Και αυτό είχε ως αποτέλεσµα την υπονόµευση του ελληνικού
τουρισµού. 

Θα ευχηθώ, λοιπόν, ειλικρινά καλή επιτυχία στην κ. Κεφαλο-
γιάννη, όπως και στην κ. Ράπτη, γιατί ο τουρισµός είναι εθνική
υπόθεση. Ακριβώς γι’ αυτό οι εθνικές στρατηγικές για τον τουρι-
σµό θα πρέπει να αποτελούν προϊόν εθνικής συναίνεσης και κοι-
νωνικής συναίνεσης σε όλες τις επιµέρους εµπλεκόµενες πολιτι-
κές. 

Ακούσαµε, λοιπόν, τη νέα Υπουργό Τουρισµού να παρουσιάζει
τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας για τον τουρισµό. Στρατηγικοί άξονες και στόχοι, πρά-
γµατι κοινής αποδοχής, επί της αρχής. Για τη βιώσιµη τουριστική

ανάπτυξη ήταν, όµως, καθαρά θεωρητική. Δεν είδαµε ούτε σχέ-
διο, δεν είδαµε ούτε εκείνες τις προγραµµατικές θέσεις, τις δρά-
σεις που θα οδηγήσουν στην επίτευξη των στόχων αυτών. Δεν
παρουσιάστηκε κανένα συγκεκριµένο µέτρο για την ουσιαστική
θωράκιση του τουριστικού προϊόντος, παρουσιάστηκαν αρκετές
γενικόλογες υποσχέσεις. Μάλιστα, παρακολουθώντας αυτές τις
προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τον τουρισµό νιώθουµε σαν να βρεθήκαµε πίσω στο
2019, σαν να µην πέρασε, κύριε Θεοχάρη, ούτε µία ηµέρα. Η οµι-
λία της Υπουργού Τουρισµού ήταν και η µεγαλύτερη απόδειξη
όσων λέµε τέσσερα χρόνια τώρα, πως δεν έγινε τίποτα στην
πράξη από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, κάποιες από τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις όπως αυτές εξαγγέλθηκαν για το 2019.
Εσείς ήσασταν εδώ, κύριε Θεοχάρη, και τις εξαγγείλατε τότε.

Ολοκλήρωση ειδικού χωροταξικού σχεδίου: Μετά από τέσ-
σερα χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο δεν
έχει ολοκληρωθεί το χωροταξικό, το εξαγγέλλετε ξανά και είχατε
παραλάβει την ανάθεση της µελέτης, τη σύµβαση ανάθεσης µε-
λέτης για ένα νέο ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για τον τουρισµό και
τη σύµβαση ανάθεσης µελέτης για τη στρατηγική µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων. 

Δεύτερο στοιχείο. Οργανισµοί διαχείρισης και προώθησης
προορισµών. Τους νοµοθετήσατε πριν από δύο χρόνια, τους υπο-
νοµεύσατε εν τη γενέσει τους. 

Τρίτο στοιχείο. Προτείνετε τη ρύθµιση της βραχυχρόνιας µί-
σθωσης. Πράγµατι βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε µία ανεξέλεγκτη
λειτουργία κι αυτό είναι πρόβληµα για την τουριστική αγορά.
Όµως, δεν ακούσαµε κανένα νέο µέτρο, συγκεκριµένο. 

Τέταρτο στοιχείο. Μιλήσατε για διαφοροποίηση του τουριστι-
κού προϊόντος µας. Να θυµίσω, όµως, πως τέσσερα χρόνια τώρα,
πέρα από τον καταδυτικό τουρισµό, ούτε µία επόµενη κοινή
υπουργική απόφαση δεν βγάλατε, όταν από το 2018 είχαµε κα-
ταθέσει τον πρώτο νόµο-πλαίσιο για τις θεµατικές µορφές του-
ρισµού. 

Πέµπτο στοιχείο. Έργα που έχουν ενταχθεί στο ταµείο ανά-
καµψης. Η Νέα Δηµοκρατία υποσχέθηκε προεκλογικά έργα υπο-
δοµών ύψους 230 εκατοµµυρίων ευρώ για τον τουρισµό. Αυτά
είναι ψίχουλα σε σχέση µε τα δισεκατοµµύρια που θα διαχειριστεί
ως χρηµατοδοτήσεις η χώρα. Και µάλιστα, στον κρίσιµο τοµέα
των υποδοµών βλέπουµε πλήρη κατάρρευση.

Έκτο στοιχείο. Πρόγραµµα «Τουρισµός Για Όλους». Εκ του
αποτελέσµατος απέτυχε. Δύο στους τρεις δικαιούχους δεν µπό-
ρεσαν να αξιοποιήσουν αυτό το πρόγραµµα, όταν ένας στους
δύο Έλληνες δεν µπορεί να πάει φέτος διακοπές. Σε είκοσι πέντε
χώρες είχαν αύξηση του εσωτερικού τουρισµού. Η Ελλάδα είναι
στην έβδοµη χειρότερη θέση από τις δέκα χώρες που είχαν µεί-
ωση. 

Έβδοµο στοιχείο. Τουριστική εκπαίδευση. Δεν έχετε διευκρι-
νίσει ούτε σε σχέση µε τον προϋπολογισµό, που θα βρείτε τους
πόρους γι’ αυτά που εξαγγέλλετε, τα κτήρια, ποιοι φορείς θα τα
αναλάβουν, αν θα κάνετε προσλήψεις προσωπικού. Και σας θυ-
µίζω, φυσικά, ότι έχει ήδη αποδειχθεί πυροτέχνηµα και υπόσχεση
για την αναβάθµιση της τουριστικής εκπαίδευσης και εµπαιγµός
η τετραετία στις ΑΣΤΕ. 

Άρα, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, για να κλείσω, είστε στη δεύ-
τερη συνεχόµενη τετραετία µε Κυριάκο Μητσοτάκη και έχετε µία
παράδοση διακυβέρνησης δεκαετιών. Δεν µπορείτε να συνεχί-
σετε να κυβερνάτε αντιπολιτευόµενοι τη διακυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είστε υπεύθυνοι περισσότερο από κάθε άλλη παράταξη για
τις διαχρονικές παθογένειες της χώρας. Βλέπουµε ότι παραµέ-
νετε προσηλωµένοι και από τις προγραµµατικές δηλώσεις και
από το προεκλογικό σας πρόγραµµα και φυσικά, από τα πεπρα-
γµένα σας στην ανάπτυξη για τους λίγους, στην αδιαφάνεια, στη
διεύρυνση των ανισοτήτων, στην αποδόµηση του κράτους δι-
καίου, στην ανάπτυξη για λίγους. Η Ελλάδα που οραµατιζόµαστε
εµείς είναι η Ελλάδα του κράτους δικαίου, της δίκαιης ανάπτυ-
ξης, της ευηµερίας των πολλών, της δηµοκρατίας και της δικαιο-
σύνης. Είµαστε, λοιπόν, και θα είµαστε εδώ να δίνουµε προο-
δευτική διέξοδο στα προβλήµατα των πολιτών. Να αγωνιστούµε
µαζί τους απέναντι σε κάθε αδικία, σε κάθε παράλειψη σας, σε
κάθε πολιτική σας, που θα πλήττει τα συµφέροντα της πλει-
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οψηφίας του ελληνικού λαού. 
Εύχοµαι, λοιπόν, και πάλι η νέα σας κυβερνητική θητεία να µην

έχει τα αποτελέσµατα της πρώτης για το καλό του ελληνικού
λαού.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Μαρία Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της δεύτερης κυβερνητικής
θητείας της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη διε-
ξάγεται σε ένα πρωτόγνωρο σκηνικό για τα µεταπολιτευτικά πρά-
γµατα της πατρίδας µας. Ένα σκηνικό που ασφαλώς δηµιούρ-
γησε η τεράστια εκλογική νίκη της παράταξής µας στις εκλογές
της 25ης Ιουνίου. Μία νίκη χωρίς προηγούµενο, αφού για πρώτη
φορά µία κυβέρνηση κατακτά για δεύτερη συνεχή κυβερνητική
θητεία, µε µεγαλύτερο ποσοστό και διευρύνοντας τη διαφορά
από τον κύριο πολιτικό της αντίπαλο, τον ΣΥΡΙΖΑ. Ένα σκηνικό
ασφαλώς που δηµιούργησε ο ελληνικός λαός, ο οποίος καταδί-
κασε τις ψεύτικες υποσχέσεις και τον διχαστικό λόγο και επέλεξε
το σχέδιο, την αποτελεσµατικότητα και τον ρεαλισµό. Ένα σκη-
νικό που δηµιούργησε ο ελληνικός λαός, δίνοντας µία ισχυρή
εντολή για να προχωρήσουµε σταθερά, τολµηρά, µπροστά στον
δρόµο της προόδου και της κοινωνικής συνοχής, στον δρόµο των
µεγάλων αλλαγών που χρειάζεται η πατρίδα µας. Οι Έλληνες πο-
λίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιβράβευσαν την πολιτική
της διαρκούς προσπάθειας για τη βελτίωση της καθηµερινότη-
τας, τη συνέπεια µεταξύ λόγων και πράξεων, την αποτελεσµατι-
κότητα, την άσκηση µιας προοδευτικής πολιτικής µε ρεαλιστικό
σχέδιο και πολλή δουλειά, την αλήθεια, την επιλογή στην προ-
κοπή, την ενότητα, τους χαµηλούς τόνους, τον πολιτικό πολιτι-
σµό, τον προγραµµατικό λόγο και απέρριψαν τον διχασµό, το
ψέµα, το µαύρο και την τοξικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πλαίσιο που περιέγραψα δη-
µιουργεί, όµως, χωρίς προηγούµενο ευθύνες για την Κυβέρνησή
µας. Το µεγάλο λαϊκό ρεύµα που µας εµπιστεύθηκε έχει µεγάλες
προσδοκίες από εµάς και είναι δική µας δουλειά να αντιστοιχή-
σουµε µε εφαρµόσιµες πολιτικές και µετρήσιµα αποτελέσµατα
αυτές τις προσδοκίες. Και ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης ανέλαβε αυτή την ευθύνη και παρουσίασε από την
πρώτη στιγµή τις βασικές προτεραιότητες της νέας τετραετίας.
Καλύτεροι µισθοί, καλύτερο δηµόσιο σύστηµα υγείας, καλύτερο
κράτος, καλύτερη ζωή σε µία ισχυρή Ελλάδα. Τον οδικό χάρτη
δηλαδή, της ισχυρής και αυτοδύναµης Ελλάδας που ξεκινάει µε
την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, που θα οδηγήσει σε εύ-
κολη πρόσβαση, σε επενδυτικά κεφάλαια το κράτος, τις επιχει-
ρήσεις, τους πολίτες, την αποπληρωµή των δανείων του πρώτου
µνηµονίου, κλείνοντας εκκρεµότητες µε τη δεκαετία της υστέρη-
σης και της παρακµής. Αλλά και τα πρώτα νοµοσχέδια που θα
κατατεθούν στη βουλή των Ελλήνων και αφορούν στη µετεξέλιξη
του επιτελικού κράτους, µε στόχο τη µεγαλύτερη αποτελεσµατι-
κότητα, την αποτύπωση των κεντρικών οικονοµικών επιλογών της
Κυβέρνησης για όλη την τετραετία, για τις οποίες εξάλλου δε-
σµευτήκαµε προεκλογικά. Με την αύξηση των µισθών και των συ-
ντάξεων σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, για πρώτη φορά µετά
από δεκατέσσερα χρόνια, µε την αύξηση του αφορολόγητου για
οικογένειες µε παιδιά, µε την αύξηση του µέσου µισθού στα 1.500
ευρώ και του κατώτατου στα 750 ευρώ έως το 2027, µε τις επεν-
δύσεις του πράσινου και ψηφιακού µετασχηµατισµού από το τα-
µείο ανάκαµψης, µε τη µείωση της ανεργίας κάτω από το 10%
ως το 2027, µε την ολοκλήρωση και υλοποίηση όλων των σηµα-
ντικών έργων υποδοµής από τον βόρειο οδικό άξονα της Κρήτης,
µέχρι τον Ε65 και το µετρό Θεσσαλονίκης, χωρίς, όµως, µουσα-
µάδες αυτή τη φορά, µε πραγµατικούς συρµούς που κινούνται
σε πραγµατικές ράγες. Με την αύξηση του ιατρικού και νοσηλευ-
τικού προσωπικού και τη συνολική αναβάθµιση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, αντιµετωπίζοντας έτσι τα σοβαρά προβλήµατα
που υπάρχουν όντως και το λέµε σήµερα. Εκσυγχρονίζονται ήδη
ογδόντα νοσοκοµεία και εκατόν πενήντα έξι κέντρα υγείας ανά-

µεσά τους και το Νοσοκοµείο της Καστοριάς –και έχω την τιµή
να εκπροσωπώ στο Κοινοβούλιο την Καστοριά-, αλλά προεκλο-
γικά κάποιες Κασσάνδρες του ΣΥΡΙΖΑ έλεγαν ότι θα κλείσει.
Ούτε στο ψέµα πλέον δεν είστε ικανοί, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ.

Με την ολοκλήρωση στο φράχτη του Έβρου, µε την ολοκλή-
ρωση της αγοράς νέων αεροσκαφών και φρεγατών, µε τη στή-
ριξη της νέας γενιάς µε το πρόγραµµα «Σπίτι Μου» το οποίο
γίνεται για πρώτη στη χώρα µας και αφορά σε φθηνά δάνεια για
νέους που θα αποπληρωθούν µε δόσεις µικρότερες του ενός
ενοικίου, για να αναφερθώ σε µερικές µόνο από τις βασικές προ-
τεραιότητες της νέας τετραετίας. 

Εδώ επιτρέψτε µου, όµως, να σηµειώσω µία αλλαγή, η οποία
θα είναι εµβληµατική. Αναφέροµαι, βέβαια, στην επαναφορά της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ υπό δηµόσιο έλεγχο. Οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ τις ξέρουν καλά αυτές τις δύο εταιρείες, διότι ήταν αυτοί
που µε την ψήφο τους τις είχαν οδηγήσει στον έλεγχο του Υπερ-
ταµείου και έλεγαν, µάλιστα, µε µεγάλη δόση λαϊκισµού σε όλη
την προεκλογική περίοδο ότι οι Έλληνες θα πουν το νερό - νε-
ράκι. Για να δούµε τώρα τι θα κάνουν; Θα ψηφίσουν άραγε τη
συγκεκριµένη διάταξη; Βέβαια, ό,τι και να κάνουν, το ξέρουν και
οι ίδιοι, θα το πιούν το πικρό ποτήρι µέχρι τέλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ξέρετε όλοι σας καλά ότι όλα
αυτά που ανέφερα, θα είχαν ήδη ξεκινήσει να υλοποιούνται µετά
τις εκλογές της 21ης Μαΐου, αν ο ΣΥΡΙΖΑ φεύγοντας από την
εξουσία δεν είχε ενεργοποιήσει την βόµβα της απλής αναλογι-
κής, µία βόµβα στα θεµέλια του δηµοκρατικού µας συστήµατος
που, ευτυχώς για όλους µας, έσκασε τελικά στα χέρια του. Φρό-
ντισαν γι’ αυτό οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. Και έτσι, αφού οι
ίδιοι πολύ γρήγορα ξέχασαν την απλή αναλογική που κάποτε
υπερασπίστηκαν µε πάθος, ασχολούνται σήµερα ανέµελα µε την
εκλογή νέου Προέδρου. Ασφαλώς και δεν µε αφορούν τα του
οίκου τους. Οι ιδεοληψίες τους, όµως, τις οποίες µε την ίδια ευ-
κολία που τις υπερασπίζονται, τις απαρνούνται, είναι που δηµι-
ουργούν το σηµερινό κοινοβουλευτικό πεδίο, που κάποιες φορές
δεν ξέρεις αν είναι πολυφωνία ή κακοφωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε περίπτωση η ευθύνη
βαραίνει για µία ακόµα φορά, όπως έγινε πολλές φορές στο πα-
ρελθόν, τους ώµους της παράταξής µας. Η νέα τετραετία ξεκι-
νάει µε υπευθυνότητα και αισιοδοξία, µε σκληρή δουλειά και
στόχο τα µετρήσιµα αποτελέσµατα, για να κάνουµε εκείνα τα
απαραίτητα άλµατα για να γίνει η πατρίδα µας µία πραγµατικά
ευρωπαϊκή χώρα σε όλα, για να γίνει µία ισχυρή Ελλάδα, µία Ελ-
λάδα που διαδραµατίζει κεντρικό ρόλο στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και συµµετέχει ενεργά στη διαµόρφωση των αποφάσεων που
αφορούν στην ειρήνη και στην ασφάλεια στην Ευρώπη και στον
υπόλοιπο κόσµο, µία Ελλάδα που εστιάζει στη συνέχιση της ενί-
σχυσης της εξωτερικής πολιτικής, της άµυνας και της ασφάλειας
του πολίτη, συµπεριλαµβανοµένης και της διαχείρισης του µετα-
ναστευτικού ζητήµατος. Διότι για εµάς στην Κυβέρνηση ο φρά-
χτης του Έβρου δεν είναι το τείχος του Βερολίνου, αλλά η
ενίσχυση της ασφάλειας των συνόρων της χώρας και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ταυτόχρονα. Διότι, όσο η -στο όνοµα- προοδευ-
τική Αντιπολίτευση ασχολείται µε το να βγάζει «σκελετούς» από
τις ντουλάπες της περιόδου 2015-2019, ο Κυριάκος Μητσοτάκης
και η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύουν ότι πραγµατικά προοδευτι-
κός είναι αυτός που είναι χρήσιµος για την πατρίδα προς όφελος
όλων των Ελλήνων και όλων των Ελληνίδων.

Για όλα τα παραπάνω σας καλώ να υπερψηφίσετε τις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο
Βήµα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην πε-
ριµένετε από εµάς να σας ευχηθούµε καλή επιτυχία, όπως έκανε
πριν η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Καµµία καλή επιτυχία δεν σας ευ-
χόµαστε. Και αυτό, γιατί η κριτική που κάνει το ΚΚΕ και προς τη
νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και στις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις που παρουσίασε ο Πρωθυπουργός, διαφέρει ρι-
ζικά από την κριτική που κάνουν όλα τα υπόλοιπα κόµµατα. 
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Εµείς δεν σας κάνουµε κριτική ούτε για ασυνέπεια ούτε για
αναξιοπιστία ούτε για αθέτηση εξαγγελιών. Εµείς θεωρούµε ότι
είστε απόλυτα συνεπείς στο αντιλαϊκό σας έργο και θα είστε και
αξιόπιστοι στην τήρηση των εξαγγελιών που δίνετε, µόνο που
αυτές οι εξαγγελίες δεν αφορούν στον λαό, αφορούν και αποτε-
λούν εξαγγελίες που δίνετε απέναντι στο κεφάλαιο, στους επεν-
δυτές, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες κινούνται σε εντελώς
διαφορετική κατεύθυνση από τις εργατικές λαϊκές ανάγκες. 

Με δύο λόγια, το πολιτικό πρόβληµα δεν είναι ότι δεν προτίθε-
στε να κάνετε αυτά που λέτε. Το πραγµατικό πρόβληµα και ο
πραγµατικός κίνδυνος είναι ότι αυτά που λέτε και οι κεντρικοί
άξονες της πολιτικής σας, όσο και αν τις παρουσιάζετε εξωραϊ-
σµένα µε αυτό το σύνθηµα «καλύτεροι µισθοί, καλύτερο κράτος,
καλύτερη υγεία», θα επιδεινώσουν ακόµα περισσότερο τη ζωή
των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων. 

Σε ό,τι µας αφορά, λοιπόν, θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι
µας µε την αυξηµένη δύναµη που έδωσε ο λαός στο ΚΚΕ και µε
τους είκοσι έναν Βουλευτές που διαθέτει για να σας εµποδίσουµε
να κάνετε αυτά που ετοιµάζετε, µία πολύ µικρή γεύση των οποίων
πήραµε αυτές τις µέρες µέσα από τη συζήτηση των προγραµµα-
τικών δηλώσεων. 

Θα κάνουµε δηλαδή, ό,τι περνάει από το χέρι µας για να εµπο-
δίσουµε τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης, για το
οποίο, κύριε Παπαθανάση, το δίληµµα δεν είναι αν θα δοθούν σε
µικρές ή µεγάλες επιχειρήσεις. Αφήστε που σε µεγάλες επιχει-
ρήσεις θα δοθούν, το µικροµάγαζο δεν θα πάρει τίποτα από το
Ταµείο Ανάκαµψης. Το κρίσιµο είναι, όµως, ο σκοπός για τον
οποίον δίνονται τα συγκεκριµένα κονδύλια. Θα κάνουµε ό,τι περ-
νάει από το χέρι µας για να εµποδίσουµε τη δηµοσιονοµική πει-
θαρχία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα φορτωθεί πάλι στα
λαϊκά στρώµατα, για να εµποδίσουµε τα εργατικά λαϊκά δικαιώ-
µατα, οι µισθοί, το εισόδηµα, η κατοικία, η υγεία, η παιδεία να θυ-
σιαστούν για µία ακόµα φορά στο βωµό αυτή τη φορά του
στόχου της επενδυτικής βαθµίδας, για να εµποδίσουµε να εµπλα-
κεί η χώρα µας ακόµα πιο ενεργά στους νατοϊκούς σχεδιασµούς,
όπως εξήγγειλε προχθές ο Πρωθυπουργός, αναφέροντας µάλι-
στα µεταξύ άλλων και αυτό το απαράδεκτο ότι θα πρέπει δηλαδή,
τα ελληνικά αµυντικά συστήµατα να γίνουν πιο παραγωγικά, όχι
όµως για την άµυνα της χώρας, αλλά για την αυξηµένη ζήτηση
πυροµαχικών εξαιτίας της εξέλιξης και της κλιµάκωσης του πο-
λέµου στην Ουκρανία. 

Θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, επίσης, για να εµπο-
δίσουµε να παρακάµψετε το άρθρο 16 και να εδραιώσετε αυτή
την αγορά στην ανώτατη εκπαίδευση µέσω ενός δούρειου ίππου
του άρθρου 28 του Συντάγµατος και των συνθηκών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, που θυµίζουµε το συγκεκριµένο άρθρο αξιοποι-
ήθηκε κατά κόρον την περίοδο των µνηµονίων για να νοµιµο-
ποιηθούν αντιλαϊκά µέτρα και αποφάσεις. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και ως ΚΚΕ στην προηγούµενη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση που ξεκίνησε επί ΣΥΡΙΖΑ είχαµε προτείνει να
αλλάξει και το άρθρο 28 και να καταργηθεί η ερµηνευτική δή-
λωση του άρθρου 28 πάνω στην οποία θα στηρίξετε την παρά-
καµψη του άρθρου 16, χωρίς φυσικά να βρούµε αποδέκτες αυτής
της πρότασης, ίσα - ίσα την απορρίψατε όλοι. 

Βεβαίως, το ενδιαφέρον είναι ότι ο κ. Βορίδης, ο οποίος µάλ-
λον έχει αναλάβει και τον ρόλο αυτών των αλλαγών, σε συνέ-
ντευξή του είπε το εξής: «Προσωπικά θα δοκίµαζα να πάω τη
διακρατική συµφωνία και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµέ-
νου να δούµε και εκεί τη σχέση διεθνών συνθηκών σε σχέση µε
το άρθρο 16 του Συντάγµατος». Γίνεται αντιληπτό τι σηµαίνει
αυτό; Τι σηµαίνει να λέει Υπουργός ότι οι διακρατικές συµφωνίες
υπερτερούν άρθρων του Συντάγµατος; Και αυτό δεν αφορά µόνο
στο άρθρο 16 και στα ζητήµατα της παιδείας, αυτό αφορά ευρύ-
τερα σε ζητήµατα που αγγίζουν ακόµα και θέµατα κυριαρχικών
δικαιωµάτων εκτός αν αυτός είναι ο στόχος σας, αν αυτές είναι
οι προθέσεις σας και εν όψει της συνταγµατικής Αναθεώρησης. 

Όλα, λοιπόν, αυτά εµείς θα προσπαθήσουµε να αντιπαλέ-
ψουµε. Τα άλλα κόµµατα, όπως είπαν και οι Βουλευτές τους, θα
σας ελέγχουν, λέει, για το αν προχωράει το κυβερνητικό έργο,
γιατί προφανώς βρίσκουν και θετικά στοιχεία σε αυτό το κυβερ-
νητικό έργο. Εµείς θα προσπαθούµε να σας εµποδίζουµε µαζί µε

τον λαό και θα φανεί πάρα πολύ σύντοµα ακόµα και σε ανθρώ-
πους που ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία µε πολύ βαριά καρδιά το
πόσο αντιλαϊκό είναι αυτό το κυβερνητικό έργο. 

Και αν υπάρχει µία πολύ χαρακτηριστική έκφραση αυτής της
κατεύθυνσης στην πολιτική σας είναι τα ζητήµατα των αντιδρα-
στικών αλλαγών στο κράτος. Είχατε δώσει την κωδική ονοµασία
στην προηγούµενη θητεία «επιτελικό κράτος». Τώρα, µάλλον, το
αποσύρετε αυτό, δεν πολυακούγεται. Μπορεί να βρείτε κάτι και-
νούργιο, γιατί το προηγούµενο δεν πήγε και πολύ καλά. Ξυπνάει
και άσχηµες µνήµες. 

Το ερώτηµα, όµως, είναι για ποιο κράτος µιλάµε. Μιλάµε για
ένα κράτος που αντί να κάνει προσλήψεις γιατρών, νοσηλευτών,
διασωστών καλύπτει τα µπαλώµατα στο ΕΚΑΒ µε φαντάρους και
πυροσβέστες. Μιλάµε για το κράτος που είναι αποτελεσµατικό
να κάνει ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, αλλά δεν µπορεί να
κάνει ηλεκτρονική επιτήρηση τρένων. Μιλάµε για το κράτος που
φτιάχνει σε χρόνο ρεκόρ ειδικά πολεοδοµικά σχέδια για τους
επενδυτές, όµως στο Μάτι µετά από πέντε χρόνια καταστροφής
και κοροϊδίας δεν µπορεί να φτιάξει ένα ειδικό πολεοδοµικό που
να ανταποκρίνεται στα αιτήµατα και τις ανάγκες των κατοίκων. 

Μιλάµε για το κράτος που ψηφίζει νόµους για να µετατρέπο-
νται οι χώροι δουλειάς σε ειδικές οικονοµικές ζώνες, όπως τα
ναυπηγεία Ελευσίνας, που ψηφίσατε µαζί Νέα Δηµοκρατία και
ΣΥΡΙΖΑ. Την ίδια ώρα, το ίδιο κράτος, έχει να εκδώσει έκθεση του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας από το 2017. Και χθες, είχαµε
ένα ακόµα εργατικό ατύχηµα στα Ναυπηγεία Ελευσίνας, µε έναν
εργάτη που εκτέθηκε, για ώρες, µέσα στο λιοπύρι. Γι’ αυτό το
κράτος µιλάµε. Για ένα βαθιά ταξικό κράτος, όπως κι αν αυτό
ονοµαστεί.

Αυτά, λοιπόν, είναι τα κύρια ζητήµατα και σε αυτά θα σας πο-
λεµήσουµε χωρίς καµµία αναµονή. Δεν παραγνωρίζουµε τον αρ-
νητικό συσχετισµό. Όµως, δεν παραβλέπουµε, ταυτόχρονα, ότι
διαµορφώνεται µία δυναµική µέσα στον λαό, στο κίνηµα, στους
αγώνες που σε έναν βαθµό εκφράστηκε και µε την εκλογική ενί-
σχυση του ΚΚΕ, κυρίως µε τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που αυτή
είχε. Αυτή µπορεί να είναι την επόµενη µέρα µία πραγµατική
λαϊκή αντιπολίτευση στην πολιτική σας, στην Κυβέρνηση και στο
σύστηµά σας και να τροφοδοτήσει ένα πανελλαδικά συντονι-
σµένο κίνηµα, όχι µόνο για να παρεµποδίσουµε µέτρα και να απο-
σπάσουµε κατακτήσεις, αλλά κυρίως για να δυναµώσει ένα
πραγµατικά αντικαπιταλιστικό ρεύµα αµφισβήτησης και ανατρο-
πής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον κύριο

συνάδελφο. 
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γεώργιος Στα-

µάτης και ακολουθεί ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ.
Καιρίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρό-

εδρε, δεν µπορώ να ξεχάσω ότι τον Μάρτη του 2016, µαζί µε τον
Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τότε, τον κ. Μητσο-
τάκη, ήµασταν οι πρώτοι και οι µοναδικοί, που είχαµε επισκεφτεί
την Ειδοµένη. Είδαµε την εξαθλίωση των ανθρώπων, την αδιαφο-
ρία της Ευρώπης και την αδιαφορία της τότε Κυβέρνησης. 

Και µε αφορµή και την παρουσία της κ. Αγαπηδάκη, να ανα-
φέρω το εξαίρετο έργο που έκανε η Κυβέρνηση για την περί-
θαλψη, µε όρους κοινωνικής δικαιοσύνης, αυτών των ανθρώπων. 

Επιτρέψτε µου να ευχηθώ σε όλους µας µία καλή κοινοβου-
λευτική θητεία, το τέλος της οποίας θα πρέπει να σηµάνει ότι
όλοι µαζί θα έχουµε κάνει καλύτερη τη ζωή των Ελλήνων πολιτών. 

Σε αυτό το σηµείο, προφανώς, θα πρέπει να ευχαριστήσω τον
Πρωθυπουργό της χώρας, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, που µε
έβαλε στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας, όντας ένα παιδί, ένας άν-
θρωπος της µεσαίας τάξης, ένας άνθρωπος που οι παππούδες
του ήταν γεωργοί, ο πατέρας του εργάτης και τελικά, σε αυτήν
την κοινωνία είναι όλα ταξικά ή αξιακά; Εδώ, είναι ένα ερώτηµα
που πρέπει να απαντήσουµε. 

Επιτρέψτε µου να σας πω, για ποιους ανθρώπους εγώ θέλω να
µιλήσω. Ποιους θέλω εδώ, σε αυτό το Κοινοβούλιο, να εκπροσω-
πήσω; Προφανώς, θέλω να εκπροσωπήσω αυτούς που δεν έχουν
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φωνή ή που δεν είχαν φωνή ή που εµείς οι ίδιοι ως κοινωνία δεν
θέλαµε να έχουν φωνή ή να είναι αθέατοι µέσα στην κοινωνία
Τους ανθρώπους που είναι άστεγοι, τους Έλληνες τσιγγάνους
που ζουν στους καταυλισµούς, τους ανθρώπους που αυτή τη στι-
γµή είναι στις φυλακές µε αποφάσεις της δικαιοσύνης, τους αν-
θρώπους που είναι από την τρανς κοινότητα, τους Ποµάκους,
τους µουσουλµάνους Έλληνες της Θράκης, όλους αυτούς που
παραδοσιακά δεν µπορούσαν να εκφραστούν µέσω της Βουλής. 

Και αν σας ζητώ -που σας το ζητώ- να ψηφίσετε τις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης είναι γιατί αυτοί οι άνθρωποι
από τις 7 Ιουλίου του 2019 έχουν φωνή και δεν είναι αθέατοι. Και
-επιτρέψτε µου- για να δούµε τελικά σε αυτή τη χώρα τι είναι προ-
οδευτικό και τι είναι συντηρητικό, να σας αναφέρω ένα παράδει-
γµα. 

Μέχρι τις 7 Ιουλίου του 2019 όποιος συµπολίτης µας ήταν
άστεγος δεν δικαιούταν το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, γιατί
η «προοδευτική» κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θεωρούσε τον ξενώνα
και το υπνωτήριο ως στέγη. Άρα αυτοί οι άνθρωποι επέλεγαν να
παίρνουν τα 200 ευρώ µένοντας στον δρόµο για να µην µπουν
µέσα στον ξενώνα. Αυτό προφανώς λύθηκε από την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Αυτό είναι προοδευτικό ή συντηρη-
τικό; 

Προοδευτικό ή συντηρητικό είναι ότι η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη µείωσε τη σχολική διαρροή στους τσιγγανοπαί-
δες της χώρας µας; Είναι προοδευτικό ή συντηρητικό ότι
αυξήθηκαν οι στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης για τα άτοµα
µε αναπηρία; Είναι προοδευτικό ή συντηρητικό ότι οι συµπολίτες
µας που βγαίνουν από τις φυλακές έχουν αυτή τη στιγµή πλέον
τη δυνατότητα µέσω προγραµµάτων να ενταχθούν και πάλι στην
κοινωνία ορατοί και όχι αόρατοι; Είναι προοδευτικό ή συντηρη-
τικό ότι αυτή τη στιγµή στη χώρα µας τα άτοµα τρίτης ηλικίας,
που η χώρα µας πέτυχε τους καλύτερους δείκτες σχεδόν στην
Ευρώπη την περίοδο του κορωνοϊού, θα έχουν µια νέα πολιτική
στην ενεργό γήρανση και στη µακροχρόνια φροντίδα; Είναι προ-
οδευτικό ή συντηρητικό ότι θα επενδύσουµε, όπως έχουµε επεν-
δύσει, στη Θράκη µην αφήνοντας κανέναν να εκµεταλλεύεται
ανθρώπους, δηλαδή τους Έλληνες συµπολίτες µας; 

Και τελικά είναι προοδευτικό ή συντηρητικό όταν η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη σε ενάµιση χρόνο -όταν τα προηγµένα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάνανε δεκαπέντε και είκοσι χρό-
νια- θέσπισε τον προσωπικό βοηθό για τα άτοµα µε αναπηρία;
Και όταν µιλάµε για τα άτοµα µε αναπηρία δεν πρέπει να µιλή-
σουµε και για τους γονείς αυτών των ανθρώπων; Η µόνη κυβέρ-
νηση στα χρόνια µετά του µνηµονίου που έδωσε πάλι αύξηση
επιδοµάτων στα άτοµα µε αναπηρία ήταν η κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, µια µητέρα έχοντας παιδί µε ανα-
πηρία, πολύ βαριά αναπηρία, µόλις αυτές τις µέρες µετά από
τριάντα χρόνια µπόρεσε και πήγε µε τον σύζυγό της στο εξοχικό
τους για δύο µέρες. Και ξέρετε γιατί; Όχι επειδή δεν αγαπούσε
το παιδί της, αλλά διότι η Κυβέρνηση θέσπισε την υπηρεσία του
προσωπικού βοηθού, που βοηθάει πλέον το παιδί της να ζει αυ-
τόνοµα, να έχει προσωπική ζωή, να έχει οποιεσδήποτε δραστη-
ριότητες. Αυτό είναι το όραµα που εµείς ζητάµε από εσάς
σήµερα να ψηφίσετε.

Και θα σας πω για κάτι. Είµαι τρεις µέρες εδώ νέος Βουλευτής
και προσπαθώ να παρακολουθήσω. Άκουσα έναν κόσµο που δεν
υπάρχει και άκουσα έναν κόσµο που δεν θέλουµε να υπάρχει. Κα-
νένας δεν µπορεί να κυριεύσει και το µυαλό µας και το σώµα µας.
Όπερ σηµαίνει. 

Και κλείνοντας, σας καλώ για τρεις λόγους να ψηφίσετε τον
Κυριάκο Μητσοτάκη: Για ισχυρή Ελλάδα, ασφαλή Ελλάδα και συ-
µπεριληπτική κοινωνία ίσων ευκαιριών. Και είµαστε εδώ την επό-
µενη µέρα µε τα κινήµατα, γιατί και εµείς είµαστε στα κινήµατα
και στους αγώνες και εµείς είµαστε µε τους εργάτες και εµείς εί-
µαστε µε τους αδύναµους, να συζητήσουµε τις προκλήσεις της
νέας εποχής που έχει να κάνει µε το πώς θα ζουν οι συµπολίτες
µας, πώς θα ζούµε όλοι πλέον και λόγω της κλιµατικής αλλαγής
µέσα στις πόλεις, πώς θα κάνουµε τις πόλεις µας προσβάσιµες
και πώς στο τέλος της ηµέρας θα κάνουµε τη ζωή των πολιτών
καλύτερη. Γιατί αυτός είναι ο δείκτης που πρέπει να µας κατευ-

θύνει και στο τέλος πρέπει να δούµε τι είναι αυτό που χρειάζεται
η χώρα. 

Η χώρα χρειάζεται αυτό που οι Έλληνες πολίτες στις 25 Ιου-
νίου αποφάσισαν. Χρειάζεται ηγεσία σε έναν κόσµο που αλλάζει.
Και στον κόσµο που αλλάζει ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα οδηγή-
σει τη χώρα στην επόµενη µέρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον
κ. Σταµάτη για την ακριβή τήρηση του χρόνου.

Καλώ στο Βήµα τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ.
Δηµήτριο Καιρίδη για δώδεκα λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συνιστά καµµία φοβερή
πρωτοτυπία η παραδοχή ότι η µετανάστευση είναι ένα διαχρονικό
και παγκόσµιο φαινόµενο και πως οι σηµερινές συνθήκες διε-
θνώς, είτε σε επίπεδο παραγόντων που σπρώχνουν τους ανθρώ-
πους είτε σε επίπεδο παραγόντων που τους έλκουν, οδηγούν σε
έξαρση του φαινοµένου. 

Η Ελλάδα, λόγω γεωγραφικής θέσης στο νοτιοανατολικό άκρο
της Ευρώπης, γειτνιάζει µε τη Μέση Ανατολή, µια περιοχή που
παράγει πρωτογενώς, λόγω οικονοµικής δυσπραγίας και πολέ-
µων, ιδίως µετά την επονοµαζόµενη Αραβική Άνοιξη του 2011,
πολλές ροές. Επίσης, η Μέση Ανατολή και δευτερογενώς έχει κα-
ταστεί βασικός δίαυλος για ροές από τη Νότια Ασία και την υπο-
σαχάρια Αφρική. Έτσι, έχει βρεθεί η χώρα µας τα τελευταία
χρόνια στην πρώτη γραµµή για την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος της παράτυπης µετανάστευσης σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Την προηγούµενη τετραετία καταφέραµε έναν άθλο και ελέγ-
ξαµε τις ροές της παράτυπης µετανάστευσης, παρά τις προσπά-
θειες, όχι µόνο των πανίσχυρων εγκληµατικών δικτύων των
διακινητών µε τις πολλαπλές διασυνδέσεις, αλλά και της γείτονός
µας στα ανατολικά. 

Επιπλέον, δηµιουργήσαµε δοµές φιλοξενίας των αιτούντων
ασύλου, που εξασφαλίζουν ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης.
Φροντίσαµε τα ασυνόδευτα ανήλικα και τους ευάλωτους και προ-
χωρήσαµε σε µια σειρά προγραµµάτων ένταξης µε όχηµα κυρίως
την εκπαίδευση και την επαγγελµατική κατάρτιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν λάθος να εφησυχά-
σουµε και να επαναπαυθούµε στην επιτυχία µας. Η πίεση στα
εξωτερικά σύνορά µας, που είναι και εξωτερικά σύνορα της Ευ-
ρώπης, παραµένει και αποδεικνύεται από τις εκατοντάδες απο-
τυχηµένες απόπειρες παράτυπης εισόδου που αποτρέπονται
καθηµερινά χάρη στις άοκνες προσπάθειες του Λιµενικού και της
Αστυνοµίας. Οι συνθήκες σήµερα στη Νότια και την Ανατολική
Μεσόγειο είναι τέτοιες που µας καλούν σε αυξηµένη επαγρύ-
πνηση, ιδίως τώρα κατά τους θερινούς µήνες. 

Η σηµερινή µου οµιλία επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων
της Κυβέρνησης για την πολιτική µετανάστευσης και ασύλου διε-
ξάγεται στον απόηχο της µεγάλης ναυτικής τραγωδίας της
Πύλου που συγκλόνισε το πανελλήνιο και τη διεθνή κοινή γνώµη,
αλλά και έγινε αφορµή για ένα µπαράζ επιθέσεων σε βάρος της
πατρίδας µας από κάποια µέσα ενηµέρωσης του εξωτερικού. 

Αυτή τη στιγµή διεξάγεται µια ανεξάρτητη δικαστική έρευνα,
τα πορίσµατα της οποίας δεν γνωρίζω και δεν µπορώ να γνωρίζω.
Αυτό που θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι τα αναµένουµε, ότι
ακούµε µε προσοχή όλα τα σχόλια όσο κακόπιστα και αν ενίοτε
είναι και ότι πρώτη µας προτεραιότητα είναι η διασφάλιση της
ανθρώπινης ζωής. 

Κανείς δεν είναι πιο ανθρωπιστής από εµάς και σε κανέναν δεν
αναγνωρίζουµε το µονοπώλιο του ανθρωπισµού. Άλλωστε, οι
δικές µας εθνικές αρχές, το ελληνικό Λιµενικό ήταν αυτό που διέ-
σωσε όσους διασώθηκαν. Ούτε οι ΜΚΟ ούτε κάποιοι ξένοι αντα-
ποκριτές ούτε Ευρωβουλευτές. Το ελληνικό Λιµενικό µε αυτο-
θυσία έχει διασώσει τα τελευταία χρόνια δεκάδες χιλιάδες µετα-
νάστες που εµπιστεύτηκαν τη ζωή τους στους εγκληµατίες δια-
κινητές. 

Είναι, όµως, άλλο διάσωση και άλλο διευκόλυνση των διακινη-
τών, όπως επιδιώκουν κάποιοι. Είµαστε ανθρωπιστές αλλά δεν
είµαστε αφελείς. Ένα πράγµα θα πρέπει να είναι βέβαιο. Αυτή η
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Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου
Μητσοτάκη, δεν θα επιτρέψει το ζήτηµα της παράτυπης µετανά-
στευσης και της προστασίας των συνόρων να υποκλαπεί από τις
εµµονές και την υποκριτική ιδεοληψία της µιας πλευράς ή τον
λαϊκισµό και την εχθροπάθεια της άλλης. Πρόθεσή µας είναι να
επιµείνουµε στη δίκαιη, αλλά αυστηρή πολιτική που δίνει λύση
στο πρόβληµα και πατάσσει τα εγκληµατικά δίκτυα των διακινη-
τών. 

Στο πλαίσιο αυτό καλωσορίζουµε την πρόθεση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής να διερευνήσει την κακόβουλη και εκ του πονηρού
επιλεκτική διαρροή εσωτερικών εγγράφων της FRONTEX, που
σκοπό έχουν να δηµιουργήσουν ένα κλίµα πίεσης και διχασµού,
ώστε να αποδυναµωθεί η προσπάθειά µας τόσο σε εθνικό όσο
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µετανάστευση ως παράτυπη
είναι πρόβληµα που χρήζει αντιµετώπισης. Όµως, ως νόµιµη, µε
κανόνες και ελέγχους, βάσει των δικών µας εθνικών προτεραι-
οτήτων, είναι και µια µεγάλη πρόκληση που χρήζει διαχείρισης
προς όφελος του εθνικού συµφέροντος, της ελληνικής κοινωνίας
και οικονοµίας. 

Στο διττό αυτό πλαίσιο η µεταναστευτική πολιτική και η πολι-
τική ασύλου µας βασίζεται σε τέσσερις αρχές. Πρώτον, των υπο-
χρεώσεων της χώρας, όπως αυτές προκύπτουν από τις διεθνείς
συµβάσεις που έχουµε υπογράψει, αλλά και της επιλογής µας η
Ελλάδα να έχει στην προµετωπίδα της εξωτερικής της πολιτικής
τον σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου. Δεύτερον, της ασφάλειας
της χώρας και των συνόρων της. Τρίτον, της κοινωνικής συνοχής
και της οµαλής ένταξης των µεταναστών. Και τέταρτον, των εξε-
λισσόµενων αναγκών της ελληνικής οικονοµίας.

Βασική µας προτεραιότητα είναι η πάταξη της παράτυπης µε-
τανάστευσης, η οποία περνά, όχι µόνο µέσα από τη φύλαξη των
συνόρων µας και τις διεθνείς πρωτοβουλίες για την επιτήρηση
του ευρύτερου χώρου της Μεσογείου αλλά και µέσα από τη δη-
µιουργία και την ενίσχυση νόµιµων οδών µετανάστευσης. 

Αυτό σηµαίνει αντιµετώπιση του προβλήµατος στην πηγή του
αλλά και δηµιουργία ανθρωπιστικών διαδρόµων για όσους χρή-
ζουν ασύλου και διεθνούς προστασίας, µε παράκαµψη των εγκ-
ληµατικών δικτύων των διακινητών, µέσα από την ενίσχυση της
διεθνούς συνεργασίας ιδίως µε τις ενδιάµεσες χώρες αλλά και
νόµιµες οδούς µετανάστευσης και εργασίας στην πατρίδα µας,
µε βάση τις δικές µας και µόνο ανάγκες και προτεραιότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι, τόσο σε
εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, να µην καθορίζουν τα
εγκληµατικά δίκτυα των διακινητών ποιος µπαίνει και ποιος δεν
µπαίνει στην Ευρώπη. Έχουµε σηµειώσει πρόοδο, αλλά έχουµε
πολύ δρόµο ακόµα µπροστά µας και προς την κατεύθυνση αυτή
θα εργαστούµε µε πάθος. 

Ας είµαστε, όµως, ειλικρινείς. Η ελληνική οικονοµία, χάρη στη
ραγδαία ανάπτυξή της, έχει έλλειψη σε εργατικά χέρια σε συγκε-
κριµένους τοµείς, όπως η γεωργία, ο τουρισµός, η εστίαση και
οι κατασκευές. Σήµερα οι αποκεντρωµένες διοικήσεις όλης της
χώρας έχουν κατακλυστεί από δεκάδες χιλιάδες αιτήµατα µετα-
κλήσεων για εποχικούς εργάτες. 

Επιπλέον, η οικονοµία µας χρειάζεται να µπορεί να προσελκύει
εξειδικευµένο προσωπικό σε τοµείς υψηλής τεχνολογίας, όπως
κάνουν πολλές άλλες αναπτυγµένες χώρες, κατ’ αρχήν των Ελ-
λήνων της Διασποράς αλλά και άλλων. Αυτή τη στιγµή υπάρχει
διεθνώς ένας εντεινόµενος ανταγωνισµός για την προσέλκυση
ταλέντων. Από την έκβασή του θα κριθεί σε µεγάλο βαθµό ποιες
χώρες θα βρεθούν στην πρωτοπορία του 21ου αιώνα και ποιες θα
µείνουν πίσω. 

Η Κυβέρνησή µας έχει υπογράψει δύο διµερείς συµφωνίες, µε
την Αίγυπτο και το Μπαγκλαντές, που διευκολύνουν τη λελογι-
σµένη και µε κανόνες εποχική µετανάστευση για εργασία και ταυ-
τόχρονα πατάσσουν την παράτυπη, αφού προβλέπουν τον υπο-
χρεωτικό επαναπατρισµό. Υποχρεωτικό επαναπατρισµό! Πρό-
θεσή µας είναι η υπογραφή και άλλων τέτοιων συµφωνιών όπου
χρειάζεται αλλά και ο εκσυγχρονισµός και η πλήρης ψηφιοποί-
ηση του συστήµατος αδειοδότησης, που σήµερα παρουσιάζει
αρρυθµίες και καθυστερήσεις. 

Δεύτερος κεντρικός µας στόχος, είναι η ενίσχυση των πολιτι-

κών ένταξης αλλά και της προστασίας των ευάλωτων, όχι µόνο
των ανηλίκων, µε αξιοποίηση τόσο των ευρωπαϊκών χρηµατοδο-
τικών εργαλείων, συµπεριλαµβανοµένων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, όσο και των βέλτιστων ευρωπαϊκών πρακτικών. Θέλουµε την
πλήρη ένταξη µε προγράµµατα εκπαίδευσης, κατάρτισης και ψυ-
χολογικής υποστήριξης όλων όσων δικαιούνται προστασίας,
αλλά και την αποπεριθωριοποίηση, καθώς το περιθώριο «τρέχει»
το έγκληµα και την παραβατικότητα πληθυσµών που βρέθηκαν
στην πατρίδα µας και δεν µπορούν να επιστρέψουν στις δικές
τους. 

Τρίτος στόχος, δεν µπορεί παρά να είναι η οικοδόµηση µιας
κοινής ευρωπαϊκής πολιτικής µετανάστευσης και ασύλου. Η πο-
λυδιάσπαση και η αντιπαράθεση µεταξύ των κρατών - µελών ευ-
νοεί το έγκληµα και την αναποτελεσµατικότητα σε βάρος όλων
µας. Ιδίως σε συνθήκες ελεύθερης διακίνησης προσώπων χάρη
στη µεγάλη κατάκτηση του Σένγκεν µπορεί να οδηγήσει εκ νέου
σε καταστροφικές κρίσεις, όπως ζήσαµε στο πρόσφατο παρελ-
θόν. 

Η αλήθεια είναι ότι πρόσφατα συµφωνήθηκε για πρώτη φορά
η υποχρεωτική αλληλεγγύη µεταξύ των κρατών – µελών, ένα
πάγιο αίτηµα της χώρας µας και όλων των χωρών επίσης πρώτης
υποδοχής. Όµως, προφανώς, η πρόσφατη συµφωνία στο Λου-
ξεµβούργο είναι προϊόν συµβιβασµού και εµείς την αντιλαµβανό-
µαστε ως βήµα και σε καµµία περίπτωση ως κατάληξη και τελικό
στόχο. 

Έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας για µια συνεκτική που εν
τέλει θα είναι και η µόνη αποτελεσµατική κοινή ευρωπαϊκή πολι-
τική, µε κοινούς κανόνες, χρηµατοδότηση, αλληλεγγύη και επι-
βολή, συµπεριλαµβανοµένου και ενός κοινού και σφριγηλού
υποχρεωτικού µηχανισµού επαναπατρισµού των παράτυπα ει-
σερχόµενων

Προς το παρόν, ωστόσο, κάνω έκκληση στις δυνάµεις της Αντι-
πολίτευσης που αντιπροσωπεύονται στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
–και αναφέροµαι, κύριε Κατρίνη, και σε εσάς στο ΠΑΣΟΚ και στον
ΣΥΡΙΖΑ προφανώς- να στηρίξουν τη συµφωνία εκεί στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, γιατί παρά τις δικαιολογηµένες αιτιάσεις, η
εναλλακτική είναι το υπάρχον καθεστώς που είναι πολύ –µα,
πολύ- λιγότερο ικανοποιητικό.

Πιο συγκεκριµένα, άξονες της πολιτικής µας είναι η πλήρης
ψηφιοποίηση και απλοποίηση των διαδικασιών. Τα έχω αναλυ-
τικά, θα τα καταθέσω για τα Πρακτικά, γιατί ο χρόνος έχει τρέξει
πολύ πιο γρήγορα από ό,τι περίµενα. Θα τους πω σε τίτλους τους
άξονες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θέλω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
Οι άξονες είναι, λοιπόν, οι εξής: α) η πλήρης ψηφιοποίηση και

απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης και ούτω καθεξής,
µε πλήρες αρχείο των αδειών µόνιµης παραµονής και εργασίας,
β) η ολοκλήρωση του εκσυγχρονισµού των δοµών φιλοξενίας και
µετατροπή κάποιων σε ειδικού σκοπού για ευάλωτους και ούτω
καθεξής, γ) η κοινωνική ένταξη προσφύγων και µεταναστών µε
προγράµµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης, καθώς και η συµµε-
τοχή τους στην αγορά εργασίας, δ) η προστασία των ευάλωτων
µεταναστευτικών πληθυσµών, όπως οι ασυνόδευτοι ανήλικοι και
ε) η εξωτερική διάσταση µε διµερείς συµφωνίες µετανάστευσης
προς όφελος της οικονοµίας, όπως κάναµε ήδη, καθώς και η δυ-
ναµική συµµετοχή µας στη διαµόρφωση της κοινής ευρωπαϊκής
πολιτικής. 

Κλείνοντας και εν όψει της συνάντησης του Πρωθυπουργού µε
τον Τούρκο Πρόεδρο στο Βίλνιους, θα ήθελα να σηµειώσω ότι
επιδίωξή µας είναι η επίτευξη συνεργασίας µε την Τουρκία στη
διαχείριση των παράτυπων ροών. Η Τουρκία επηρεάζει τέσσερις
ακόµα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκτός από εµάς, την Ιτα-
λία, τη Μάλτα, προφανώς τη Βουλγαρία, αλλά ακόµα περισσό-
τερο και από εµάς, την Κύπρο, όπου έχουµε την εµπλοκή µε τα
κατεχόµενα και την πρόσθετη δυσκολία φύλαξης της «πράσινης
γραµµής» που δεν θέλουµε να µετατραπεί σε σκληρό διεθνές σύ-
νορο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)
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Η δήλωση του 2016, δεν λειτουργεί µε ευθύνη της Τουρκίας.
Ωστόσο, τις τελευταίες εβδοµάδες υπάρχουν ενδείξεις µιας πρώ-
της καλής θέλησης στο ζήτηµα της διαχείρισης των όποιων ροών
µέσω των νησίδων του ποταµού Έβρου. Δεν τρέφουµε αυταπά-
τες αλλά θέλουµε να εξαντλήσουµε τα περιθώρια συνεργασίας
µε καλή πίστη και µπορούµε µέσα από την Ευρώπη –και στέλνω
µήνυµα- να βοηθήσουµε τη γείτονα στη διαχείριση και του δικού
της µεγάλου προβλήµατος µεταναστών και προσφύγων που έχει,
ιδίως σήµερα µετά τον καταστροφικό σεισµό του περασµένου
Φεβρουαρίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεταναστευτικό βρίσκεται
στην πρώτη γραµµή της επικαιρότητας όχι πάντα µε τον σωστό
τρόπο και για τους σωστούς λόγους. Δεν είναι µόνο πρόβληµα
αλλά είναι και πρόκληση. Δεν χρειάζεται να µας διχάσει. Αυτό
που χρειάζεται είναι λύσεις εφικτές και υλοποιήσιµες προς όφε-
λος της ελληνικής κοινωνίας, ούτε κραυγές ούτε κροκοδείλια δά-
κρυα. Για την Ευρώπη η δευτερογενής πολιτική εκµετάλλευσή
του είναι µια υπαρξιακή απειλή. Μπορεί να διαλύσει το ευρω-
παϊκό εγχείρηµα, τη µεγαλύτερη κατάκτηση των ευρωπαϊκών
λαών µεταπολεµικά. 

Δικός µας στόχος είναι να το αποτρέψουµε. Η Νέα Δηµοκρατία
ως η µεγαλύτερη πολιτικά δύναµη της ευρωπαϊκής κεντροδεξιάς
σήµερα και η κατ’ εξοχήν εκπρόσωπος του ευρωπαϊκού κέντρου
θα συνεχίσει και την επόµενη τετραετία να υπερασπίζεται τη
γραµµή του ορθού λόγου και της κοινής λογικής, µε ανθρωπισµό,
χωρίς αφέλειες και µε γνώµονα το συµφέρον του τόπου. 

Είµαι βέβαιος ότι θα τα καταφέρουµε και προσβλέπω ειλικρινά
στη συνεργασία όλων µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κόντης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος των Σπαρτιατών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε τον προ-
σήκοντα σεβασµό. Ακούγοντάς σας αισθάνοµαι ότι ετοιµάζεστε
να κάνετε ανταλλαγή πληθυσµών εδώ. Μας µιλάτε συνεχώς για
µεταναστευτικές ροές, οι οποίες ενώ πρώτα εξηναγκάζοντο λόγω
πολέµων, όπως λέγατε, τώρα έλκονται, όπως µας είπατε, από οι-
κονοµική δυνατότητα καλύτερης ζωής στην Ευρώπη. 

Κι εγώ έλκοµαι να πάω µετανάστης στην Αµερική, όπως ήµουν
και µετανάστης στη Βραζιλία που πήγα µε διαφορετικές συνθή-
κες και µετά από πολλαπλούς ελέγχους επί έναν χρόνο. 

Θέλω να µας πείτε εν ευθέτω χρόνω αν έχετε αποτυπωµένη σε
αριθµούς την πραγµατική παρουσία νόµιµων, ηµινόµιµων και πα-
ράτυπων µεταναστών αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα. 

Δεύτερον, ποια είναι η ανάγκη που σας κάνει να υπογράφετε
συµφωνίες για εκατοντάδες χιλιάδες µετανάστες, που όπως µας
λέτε θα έρθουν µε την προοπτική ότι θα επαναπατριστούν, την
ίδια στιγµή που έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο Έλληνες µακροχρό-
νια ανέργους; Έχετε προσπαθήσει να εξαντλήσετε το ανθρώπινο
δυναµικό από αυτή την πηγή;

Τρίτον, µας λέτε ότι µας σέρνουν στους διεθνείς οργανισµούς,
τα διεθνή δικαστήρια, για το ναυάγιο στο οποίο καλώς παρενέ-
βηµεν και σώσαµε ανθρώπους –θα το πω- αλλά συνέβη εξήντα
µίλια επί χίλια οκτακόσια πενήντα δύο µέτρα που είναι το κάθε
µίλι –διότι είµαι και πλοίαρχος του Εµπορικού Ναυτικού και ξέρω
κάποια πράγµατα- δηλαδή εκατόν είκοσι, εκατόν τριάντα χιλιό-
µετρα από την Ελλάδα από τις ακτές µας και ήταν σε διεθνή θα-
λάσσια ύδατα προς την Ιταλία. 

Εγώ ήµουν παρών σε ναυάγια –σχεδόν ναυάγησα δίπλα µε το
«ΑΝΤΡΕΑ ΝΤΟΡΙΑ» πριν πολλά χρόνια- στις ακτές της Αµερικής
που πνίγηκαν ελληνικά πλοία αύτανδρα δέκα και δεκαπέντε µίλια
από τις ακτές της Αµερικής σε κυκλώνες και ποτέ δεν επερρίφθη-
σαν ευθύνες στο αµερικάνικο Coast Guard που δεν έσπευσε να
τους σώσει ή όχι. Γιατί εµείς να έχουµε την ευθύνη σε ένα ναυά-
γιο το οποίο συνέβη εκατόν πενήντα µίλια και στο οποίο –επανα-
λαµβάνω- καλώς παρενέβηµεν ανθρώπινα και τους σώσαµε; Γιατί
αισθανόµαστε, λοιπόν, την ανάγκη να είµαστε απολογητικοί στα
κελεύσµατα αυτά τα δικαστικά των Ευρωπαίων, οι οποίοι προ-
σπαθούν να µας δηµιουργήσουν αισθήµατα ενοχής για να υπο-

δεχθούµε τα επόµενα καράβια που θα έρθουν γεµάτα µετανά-
στες και να λέµε ότι φοβόµαστε µήπως ναυαγήσουν;

Αυτοί είναι οι τρεις άξονες για τους οποίους θα ήθελα να µάθω
σήµερα ή άλλη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο Υπουργός κ. Και-
ρίδης έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και για τα τρία σας ερωτήµατα, κύριε Κόντη.
Ζητήσατε στοιχεία. Τα στοιχεία που ζητάτε είναι αναρτηµένα

στην ιστοσελίδα του Υπουργείου και σας καλώ να την επισκε-
φτείτε και θα τα δείτε όλα εκεί, και για τις ροές και για τους πλη-
θυσµούς και για τα αιτήµατα, όπως αποτυπώνονται. 

Με ρωτήσατε για την ανεργία. Εγώ αναφέρθηκα σήµερα σε
στοιχειοθετηµένα αιτήµατα από όλη την Ελλάδα που έχουν κα-
τατεθεί στις αποκεντρωµένες. Καλώς ή κακώς έχουν κατατεθεί.
Είναι εκατόν σαράντα χιλιάδες –για να σας δώσω το νούµερο-
για µετακλήσεις από το εξωτερικό. Οι εκατόν δέκα χιλιάδες αφο-
ρούν εργάτες γης. 

Προφανώς, η Κυβέρνηση αυτή έχει κάνει πάρα πολλά για τη
µείωση της ανεργίας και θέλουµε να την πάµε στο µηδέν -ει δυ-
νατόν- και προς αυτή την κατεύθυνση κινούµαστε. Όµως, σε
πολύ συγκεκριµένους τοµείς φαίνεται, σύµφωνα µε τα αιτήµατα,
να υπάρχουν αυτά τα ελλείµµατα. 

Τρίτον, συµµερίζοµαι την όποια αγανάκτηση νιώθετε για τις
άδικες επιθέσεις που δέχεται η χώρα µας. Όµως υπάρχουν αυτές
και η χώρα µας µε τα επιχειρήµατά της τα αδιάσειστα ακούει και
απαντά –αυτή είναι η δουλειά µας- προφανώς και σε ευρωπαϊκό
επίπεδο και σε διεθνές επίπεδο. Όπως δήλωσα και στην πρωτο-
λογία µου –θα τα δείτε και στα Πρακτικά- δεν ήταν ούτε οι εφη-
µερίδες ούτε οι ΜΚΟ που έσωσαν αυτούς τους εκατόν τέσσερις
διασωθέντες του ναυαγίου. Ήταν οι ηρωικές δυνάµεις του ελλη-
νικού Λιµενικού, οι οποίοι παρεµπιπτόντως, αν δείτε τα στοιχεία
από το 2012 –µου δίνετε τώρα την ευκαιρία να το πω- έχουν
σώσει σχεδόν µισό εκατοµµύριο από τη θάλασσα στο Αιγαίο και
στη Μεσόγειο. Μιλάµε για πολύ, µα πάρα πολύ µεγάλους αριθ-
µούς. 

Από εκεί και πέρα, επαναλαµβάνω ότι καµµία φοβικότητα δεν
υπάρχει. Ακούµε, διαβάζουµε τις εφηµερίδες και απαντάµε όπως
πρέπει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Χαλκιάς από τους Σπαρτιάτες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι σύζυγος και πατέ-

ρας τριών τέκνων. Ως κόµµα είµαστε ιδιαίτερα ευαίσθητοι απέ-
ναντι στις τρίτεκνες και πολύτεκνες οικογένειες, γι’ αυτό και
κοµµάτι της χρηµατοδότησης του κόµµατός µας θα κατευθυνθεί
σε ενέργειες προς υπεράσπιση αυτών των οικογενειών. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες Ελ-
ληνίδες και Έλληνες που µας τίµησαν µε την ψήφο τους και να
τονίσω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα Σπαρτιάτες εισήλθε στη
Βουλή µε τη στήριξη του Ηλία Κασιδιάρη, τον οποίο ευχαριστώ
θερµά. 

Στις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης δηλώθηκε
από τον κύριο Πρωθυπουργό ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας θα κινηθεί σε τέσσερις πυλώνες, ένας εκ των οποίων θα
είναι η παραγωγική Ελλάδα. 

Στην Ελλάδα η αγροτική παραγωγή αποτελεί ένα σηµαντικό
µέρος της οικονοµίας απασχολώντας πεντακόσιες είκοσι οκτώ
χιλιάδες άτοµα, το 12% του συνολικού εργατικού δυναµικού της
χώρας, καθιστώντας τη γεωργία και κτηνοτροφία τον κλάδο που
απασχολεί τα περισσότερα άτοµα στην Ελλάδα. Παράγει, όµως,
το 3,6% του εθνικού ΑΕΠ, περίπου 15 δισεκατοµµύρια ευρώ ετη-
σίως. 

Δυστυχώς, στα τέσσερα προηγούµενα χρόνια της διακυβέρ-
νησής σας όχι µόνο δεν έγινε τίποτα για να αλλάξουν οι παθογέ-
νειες της παραγωγής αλλά εκτοξεύσατε το κόστος παραγωγής,
όπως το κόστος του ρεύµατος που έχει εκτροχιάσει τον προϋπο-
λογισµό σε αγρότες και νοικοκυριά, εξυπηρετώντας «κολλητούς»
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της Κυβέρνησης, τους παρόχους µε τα υπερκέρδη τους που δεν
φορολογούνται. Οδηγήσατε το ποσοστό απασχόλησης στον
πρωτογενή τοµέα στο 12% έναντι 15% που ήταν πριν από είκοσι
έτη. Τα αποτελέσµατα τραγικά, µε την εγκατάλειψη της υπαίθρου
από τον αγροτικό πληθυσµό και την ερήµωση των χωριών µας
που κάποτε έσφυζαν από ζωή. Η παντελής έλλειψη αναπτυξιακής
πολιτικής στον αγροτοδιατροφικό τοµέα από όλες τις κυβερνή-
σεις των τελευταίων είκοσι ετών οδήγησε τον κλάδο σε παθογέ-
νειες που πρέπει να εξαλειφθούν. Η αγροτική γη είναι κατά 90%
υποθηκευµένη στις τράπεζες βάσει των αγροτικών χρεών. 

Επιγραµµατικά, οι ενέργειες που θα πρέπει να γίνουν και οι αι-
τίες για τις οποίες έχουµε παντελή έλλειψη αναπτυξιακής πολιτι-
κής: Έχουµε κατακερµατισµό γεωργικών εκµεταλλεύσεων, δώ-
δεκα στρέµµατα ανά αγρότη, όταν στις υπόλοιπες µεσογειακές
χώρες ξεπερνά τα τριάντα και στη Βόρεια Ευρώπη τα εκατό.
Έχουµε αναποτελεσµατική οργάνωση. Το µερίδιο των αγροτικών
συνεταιρισµών διαµορφώνεται µόλις σε 20% έναντι του αντίστοι-
χου 40% στην Ευρώπη. Έχουµε χαµηλό επίπεδο στην τεχνογνω-
σία. Δαπανήσαµε 4 ευρώ περίπου ανά στρέµµα έναντι 13 ευρώ
ανά στρέµµα της Ευρώπης και 19 ευρώ παγκοσµίως. Έχουµε έλ-
λειψη επαγγελµατικής εκπαίδευσης των αγροτών, η οποία είναι
σε ποσοστό 7% στην Ελλάδα έναντι 50% στην Ευρώπη. Έχουµε
µικρό ποσοστό νέων αγροτών ηλικίας κάτω των σαράντα ετών σε
σύγκριση µε την Ευρώπη. Η προστιθέµενη αξία, εξαιρώντας τις
επιδοτήσεις, υποχώρησε κατά 13% τα τελευταία είκοσι χρόνια,
ενώ στις µεσογειακές χώρες αυξήθηκε κατά 15% την ίδια πε-
ρίοδο. Υπάρχει έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού για αποτελε-
σµατική προώθηση και brand name των ελληνικών προϊόντων
αγροτοδιατροφής. Πολλά προϊόντα πωλούνται χύµα, όπως το ελ-
ληνικό ελαιόλαδο, µε αποτέλεσµα να χάνεται η προστιθέµενη
αξία της τυποποίησης. 

Ο τόπος έχει ανάγκη από µια πραγµατικά αναπτυξιακή πολιτική
µε στόχο τη βέλτιστη αγροτοδιατροφική ανάπτυξη, αξιοποιώντας
στο έπακρο τα εργαλεία που µας δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα
πρέπει να έχουµε ως γνώµονα τη διατροφική αυτάρκεια και ταυ-
τόχρονα να αναδείξουµε τα ανώτερα ποιοτικά ελληνικά προϊόντα,
την αποδέσµευση της εξάρτησης του παραγωγού από τους
εµπόρους. Για να στεφθεί µε επιτυχία αυτή η προσπάθεια θα πρέ-
πει να αξιοποιήσουµε εργαλεία και πολιτικές προς θεραπεία των
παραπάνω παθογενειών που θα µας οδηγήσουν σε πραγµατική
ανάπτυξη. 

Επιγραµµατικά: Oι οµάδες παραγωγών και οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί όπου θα διασφαλίζεται η τυποποίηση και εµπορία των
προϊόντων, ώστε να καρπώνονται οι ίδιοι οι αγρότες µας µε την
προστιθέµενη αξία αυτών, η ίδρυση δηµοπρατηρίων αγροτικών
προϊόντων, η ίδρυση δηµόσιας αγροτικής αναπτυξιακής τράπε-
ζας, η διασύνδεση της έρευνας των γεωπονικών σχολών µας µε
τους αγρότες µας, η αναδιανοµή γαίας σε µικροκαλλιεργητές και
ακτήµονες. 

Κάνοντας όλα τα παραπάνω εξασφαλίζουµε άνω των οκτώ δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ σε εισαγόµενα προϊόντα όπως όσπρια, λε-
µόνια και κηπευτικά και άνω του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ σε
εισαγωγές κρέατος, χρήµατα που θα µείνουν σε ελληνικά χέρια.
Οι εξαγωγές µας ανέρχονται σε αγροτικά προϊόντα περίπου σε
πέντε δισεκατοµµύρια, όταν άλλες χώρες εξάγουν το τριπλάσιο
της παραγωγής λόγω µεταποίησης. Άρα µπορούµε να φτάσουµε
τα δεκαπέντε δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στον αληθινό ηγέτη των Σπαρ-
τιατών που είναι η µάνα που δεν τη φτάνουν τα χρήµατα να αγο-
ράσει στα παιδιά της φαγητό και µένει νηστική, ο πατέρας που
δουλεύει δυο δουλειές για να σπουδάσει το παιδί του, ο ψαράς
µας που δέχεται επιθέσεις από το τουρκικό λιµενικό και βλέπει
τράτες να ισοπεδώνουν τα πάντα στον ελληνικό βυθό, ο ανεµβο-
λίαστος υγειονοµικός που χειροκροτούσατε στην πρώτη φάση
της πανδηµίας, κύριοι της Κυβερνήσεως, και οδηγήσατε µέχρι
και στην αυτοκτονία κάποιους από αυτούς µε την παράνοµη απα-
γόρευση να εργαστούν και την οικονοµική ζηµία που τους προ-
καλέσατε, διότι δεν υποτάχθηκαν στις εντολές για υποχρεωτικό
εµβολιασµό. Τέλος, είναι οι χιλιάδες απελπισµένοι δανειολήπτες
που έχουν αφεθεί χωρίς προστασία στα funds.

Εποµένως δεν στηρίζουµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της

Κυβερνήσεως.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο συνάδελφο και για την πιστή τήρηση του χρόνου.
Επί της διαδικασίας θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι εκκρε-

µούν ακόµα να µιλήσουν τρεις συνάδελφοι, στη συνέχεια θα µι-
λήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Αγαπηδάκη και
εφόσον επιθυµούν, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα δευτε-
ρολογήσουν αυστηρώς για έξι λεπτά. Στη συνέχεια περνάµε στις
οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών µε πρώτη οµιλήτρια την κ. Κων-
σταντοπούλου.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µοναδικός λόγος της ενασχόλησής µας µε τα κοινά
είναι και θα πρέπει να παραµείνει η επιθυµία να είµαστε χρήσιµοι
για την πατρίδα και τον λαό µας. Πάνω σε αυτόν τον άξονα θα κι-
νηθεί η σηµερινή µου οµιλία µε την οποία στο σύντοµο χρονικό
διάστηµα που έχω στη διάθεσή µου, θα προσπαθήσω να ανα-
δείξω κάποια θέµατα τα οποία δεν τα συζητήσαµε την προηγού-
µενη προεκλογική περίοδο. Αναφέροµαι, κυρίως, στα ζητήµατα
της οικονοµίας τα οποία έχουν να κάνουν µε την καθηµερινότητα
των πολιτών και εξηγούµαι ευθύς αµέσως.

Το πρώτο νοµοσχέδιο της νέας Κυβέρνησης θα έπρεπε να
αφορά στην απλοποίηση του φορολογικού συστήµατος. Εδώ θα
πρέπει να αναφέρω πώς ορίζεται και ποια είναι τα χαρακτηρι-
στικά της φορολογικής πολυπλοκότητας σύµφωνα µε τη διεθνή
βιβλιογραφία. Πρώτον, η ασάφεια των φορολογικών νόµων. Δεύ-
τερον, οι πολύπλοκοι υπολογισµοί. Τρίτον, οι συχνές αλλαγές στη
φορολογική νοµοθεσία. Τέταρτον, η µορφή και οι οδηγίες για τη
συµπλήρωση εντύπων που τελικά οδηγούν σε σύγχυση. Εάν όλα
τα παραπάνω σάς θυµίζουν τίποτα ή κάτι από την ελληνική πρα-
γµατικότητα, τότε, πραγµατικά, είµαστε σε καλό δρόµο καθώς
διαπιστώνουµε ποιο είναι το πρόβληµα. 

Ένα απλοποιηµένο φορολογικό σύστηµα µε φορολογικούς συ-
ντελεστές όπως είναι ο γραµµικός φόρος 15% ή flat tax, όπως
έχει καθιερωθεί, τον οποίον εµείς ως Ελληνική Λύση προτεί-
νουµε, συµβάλλει στη µείωση του διοικητικού και γραφειοκρατι-
κού κόστους, απελευθερώνει ανθρώπινους πόρους για άλλες πιο
χρήσιµες εργασίες όπως είναι ο έλεγχος, αποκαθιστά τη φορο-
λογική δικαιοσύνη στους πολίτες, συµβάλλει στην εµπέδωση φο-
ρολογικής συνείδησης και τέλος αποτελεί όπλο στη φαρέτρα
κατά της φοροδιαφυγής, αφού την καθιστά ασύµφορη.

Ένα φορολογικό σύστηµα δίκαιο θα περιλαµβάνει λογικά και
αναλογικά πρόστιµα, κύριοι, σε αντίθεση µε τα εξοντωτικά και
παράλογα που αντιµετωπίζουµε σήµερα. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα αυτού που αναφέρω είναι οι δηλώσεις πληροφοριακού
χαρακτήρα. Μιλάµε για δηλώσεις χωρίς οικονοµικό αποτέλεσµα
οι οποίες έχουν πρόστιµα από 250 έως 500 ευρώ, ακόµα και δη-
λώσεις µε οικονοµικό αποτέλεσµα όπως είναι οι δηλώσεις τελών
χαρτοσήµου, είτε οι δηλώσεις φόρου µισθωτών υπηρεσιών αξίας
1 ευρώ έχουν πρόστιµο 500 ευρώ για µια µέρα καθυστέρησης.
Για να µη µιλήσω για τα τέλη κυκλοφορίας τα οποία αν τα πλη-
ρώσει ένας Έλληνας πολίτης την επόµενη µέρα ή και µια ώρα
ακόµα µετά τις 12 το βράδυ διπλασιάζονται και εκεί που έχει να
πληρώσει 500 ευρώ πληρώνει 1.000.

Κεντρική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας, σύµφωνα µε αυτά
τα οποία έχουµε ακούσει, είναι η ψηφιοποίηση της δηµόσιας δι-
οίκησης και η πάταξη της γραφειοκρατίας. Λυπάµαι, κύριοι, που
θα σας το πω, αλλά στο κοµµάτι της φορολογίας δεν µειώσατε
τη γραφειοκρατία. Το αντίθετο, τη γιγαντώσατε και απλά τη µε-
τασχηµατίσατε σε ηλεκτρονική.

Και θα σας δώσω ένα πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα το
οποίο νοµίζω ότι όλοι µπορούµε να καταλάβουµε. Κάποτε, όταν
υποβάλαµε χειρόγραφες φορολογικές δηλώσεις -κύριε Βεσυρό-
πουλε, ξέρετε, αυτές µε τα καρµπόν, τις οποίες πηγαίναµε στην
εφορία- είχαµε ολοκληρώσει ήδη από τον Απρίλιο τις δηλώσεις
των φυσικών προσώπων και στα µέσα Μαΐου τις δηλώσεις των
νοµικών προσώπων. Σήµερα που υποτίθεται ότι όλα αυτά γίνονται
ηλεκτρονικά και υπάρχουν οι πληροφορίες, φτάνουµε ως πολίτες
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και ως επιχειρήσεις τον Αύγουστο και δεν έχουµε υποβάλει τις
φορολογικές µας δηλώσεις. Αυτό θα πρέπει να σας βάλει σε σκέ-
ψεις για το τι φταίει. Σίγουρα δεν φταίνε οι Έλληνες πολίτες και
σίγουρα δεν φταίνε οι Έλληνες φοροτεχνικοί.

Οι φορολογικοί συντελεστές αποτελούν εργαλεία άσκησης πο-
λιτικής και θα πρέπει αυτή τη συζήτηση να την κάνουµε στη
Βουλή των Ελλήνων, να αποφασίσουµε αυτοί οι συντελεστές πώς
θα λειτουργήσουν ως εργαλεία αναδιάρθρωσης της ελληνικής
οικονοµίας της οποίας το µείγµα είναι ήδη προβληµατικό. Είναι
ένα βήµα για την επόµενη χρεοκοπία.

Εργαλείο άσκησης φορολογικής πολιτικής είναι και οι συντε-
λεστές του ΦΠΑ. Η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά µας είπε ότι
δεν µπορεί να µειώσει ή ακόµα και να µηδενίσει τον ΦΠΑ σε βα-
σικά είδη διατροφής, γιατί αυτό δεν θα οδηγούσε σε µειώσεις
τιµών στο λιανεµπόριο. Τι µας είπε; Μας είπε, δηλαδή, ότι δεν
µπορεί να ελέγξει µια αγορά λιανικού εµπορίου η οποία κατά 90%
βρίσκεται σε τέσσερις οµίλους. Αυτό είναι µια παραδοχή ανικα-
νότητας. Μας µίλησε για το «αποτυχηµένο» παράδειγµα της
Ισπανίας. Οι Ισπανοί, όµως, µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα,
πέτυχαν χρονικά το µέτρο του µηδενικού συντελεστή ΦΠΑ στα
βασικά είδη διατροφής. Το ίδιο έπραξε και η Κύπρος. Το ίδιο
έπραξε και η Πολωνία µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα. Και δεν
µιλάµε για χώρες οι οποίες βρίσκονται στην Αφρική και στην Ανα-
τολική Ασία. Μιλάµε για χώρες κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Κατ’ επέκταση αυτό δεν είναι µια αποτυχηµένη φορολογική
πρακτική των άλλων κρατών. Είναι µια συνειδητή επιλογή της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να κρατά ψηλά τους συντελε-
στές του ΦΠΑ για να εισπράττει αυξηµένα έσοδα από έµµεσους
φόρους όπως είναι ο ΦΠΑ και ο ειδικός φόρος κατανάλωσης.
Μόλις το 2022, εισέπραξε 4,8 δισεκατοµµύρια επιπλέον φόρους
από έµµεσους φόρους από τους Έλληνες πολίτες. Από αυτούς
τους φόρους επέστρεψε στους Έλληνες πολίτες, από τους οποί-
ους τα πήρε, κλάσµα µε τη µορφή των pass.

Ένα φορολογικό σύστηµα θα πρέπει να θυµόµαστε σε ποια
χώρα και σε ποιους πολίτες αφορά και σε ποιους πολίτες απευ-
θύνεται. Τι θέλω να πω; Η Ελλάδα και οι Έλληνες πολίτες βρί-
σκονται σε µια δεκαπενταετή οικονοµική κρίση. Το εισόδηµα των
Ελλήνων πολιτών, τόσο των φυσικών προσώπων όσο και των επι-
χειρήσεων, έχει µηδενιστεί, σε αντίθεση µε τις υποχρεώσεις τους
οι οποίες αυξήθηκαν.

Η προηγούµενη Βουλή νοµοθέτησε µια πάγια ρύθµιση φορο-
λογικών οφειλών στην οποία επτά στους δέκα δεν µπορούν να
υπαχθούν. Ποιος λόγος να νοµοθετούµε πάγιες ρυθµίσεις από
τη στιγµή που το κράτος δεν µπορεί να εισπράξει και οι πολίτες
δεν µπορούν να γίνουν φορολογικά ενήµεροι; Η πρόταση της Ελ-
ληνικής Λύσης ήταν και παραµένει να µπορούν να υπαχθούν όλοι,
χωρίς δεσµευτικά κριτήρια, για να µπορούν να αντεπεξέλθουν.
Οι Έλληνες πολίτες, από την εµπειρία µας, δεν είναι µπαταχτσή-
δες. Το αφήγηµα του ελληνικού στρατηγικού κακοπληρωτή είναι
ένα αφήγηµα το οποίο για εµάς δεν υπάρχει. Έλληνας στρατηγι-
κός κακοπληρωτής δεν υπάρχει ή εάν υπήρχε θα έπρεπε, µετά
από δεκαπέντε χρόνια κρίσης, να τον έχετε ανακαλύψει, κύριοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νίκης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά µου

να έχουµε όλοι µια καλή και παραγωγική θητεία και να µου επι-
τρέψετε να εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου στους πολίτες της
Αχαΐας για την εµπιστοσύνη τους την οποία υπόσχοµαι να τιµήσω
µε όλες µου τις δυνάµεις. 

Αφορµή για τη σηµερινή µου τοποθέτηση είναι µiα φράση που
χρησιµοποίησε χθες ο κύριος Πρωθυπουργός. Συγκεκριµένα
είπε: «Tο ΕΣΥ κράτησε στην πανδηµία». Αυτό που δεν είπε είναι
ότι δεν κράτησε χάριν κυβερνητικών πολιτικών αλλά κρατήθηκε
και στηρίχθηκε επάνω στις πλάτες και το φιλότιµο του υγειονοµι-
κού προσωπικού των δηµόσιων νοσοκοµείων. 

Όπως γνωρίζετε, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας πριν λί-
γους µήνες κήρυξε το τέλος της πανδηµίας του COVID. Δυστυ-
χώς, όµως, στη χώρα µας παραµένουν ακόµη ανοιχτές πληγές
που άφησε ένας ενορχηστρωµένος απ’ όλα τα µέσα επιβαλλόµε-
νος φόβος για πιθανή εξάπλωση του ιού. Ένας φόβος ο οποίος
οδήγησε σε µια τυφλή, προληπτική περιστολή θεµελιωδών αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων και ελευθεριών. Άφησε πληγές σε έναν
ολόκληρο λαό, ο οποίος εθίστηκε στην ιδέα της απώλειας αυτών
των δικαιωµάτων. Πρόκειται για δικαιώµατα όπως η ελευθερία κί-
νησης και συνάθροισης, η προστασία των ευαίσθητων προσωπι-
κών και ιατρικών δεδοµένων, η ιδιωτικότητα, η θρησκευτική
ελευθερία και λατρεία, η ελευθερία της οικονοµίας και τέλος το
δικαίωµα στην εργασία. 

Οι βαθύτερες, όµως, πληγές χαράχτηκαν στις ψυχές και τα σώ-
µατα µιας συγκεκριµένης οµάδας ανθρώπων. Σε αυτή την οµάδα
νιώθω έντονα τη συναισθηµατική ανάγκη να αφιερώσω την πρώ-
τη µου οµιλία στη Βουλή των Ελλήνων. Η οµάδα αυτή δεν είναι
άλλη από τους επτά χιλιάδες εργαζόµενους σε δοµές υγείας,
υγειονοµικούς, οι οποίοι τέθηκαν σε αναστολή εργασίας, µε
πλήρη στέρηση αποδοχών, εκβιαζόµενοι να δεχτούν τον υποχρε-
ωτικό εµβολιασµό. Πρόκειται για ένα µέτρο το οποίο θα έπρεπε
να αποτελεί το έσχατο µέσο στα χέρια του νοµοθέτη, ένα µέτρο
που προσβάλλει τον ίδιο τον πυρήνα του δικαιώµατος της ανθρώ-
πινης αξίας και του κατοχυρωµένου δικαιώµατος στην εργασία. 

Σε αυτή την επιστηµονική οµάδα τέθηκε το εκβιαστικό δί-
ληµµα: εµβολιασµός ή πλήρης αποχή από την εργασία, µε συνέ-
πεια την απώλεια εισοδήµατος και τελικά την αδυναµία βιοπο-
ρισµού και επιβίωσης. Τι κι αν στον Υπαλληλικό Κώδικα προβλέ-
πεται η καταβολή του ήµισυ του µισθού ακόµα και γι’ αυτούς που
έχουν τεθεί σε αναστολή εργασίας για πειθαρχικά παραπτώµατα
ή ακόµα και για ποινική δίωξη; Στην περίπτωση των συναδέλφων
µου οι οποίοι δεν υπέπεσαν σε κανένα πειθαρχικό παράπτωµα,
τιµωρήθηκαν µε το επαχθέστερο µέτρο όλων.

Αλήθεια, πού ήταν όλοι αυτοί οι ευαίσθητοι δικαιωµατιστές των
ηµερών µας και λησµόνησαν ότι ο εµβολιασµός, όπως άλλωστε
και κάθε άλλη ιατρική πράξη, πρέπει να αποτελούν ελεύθερη επι-
λογή κάθε ανθρώπου; Ο οποιοσδήποτε εκβιασµός για την πρα-
γµατοποίησή του, σε συνδυασµό µε τη µη ανάληψη ιατρικής και
νοµικής ευθύνης από την πολιτεία και τα αρµόδια ιατρικά όργανα
δεν συνάδουν, ούτε µε τις αρχές της ιατρικής επιστήµης ούτε µε
τον νοµικό µας πολιτισµό αλλά ούτε και µε τη χριστιανική µας
πίστη, η οποία κατατάσσει την ελευθερία και το αυτεξούσιο ως
σύνθετες ιδιότητες της ουσίας του ανθρώπου. 

Και ενώ η δικαιοσύνη -το τελευταίο καταφύγιο για τη δηµοκρα-
τία µας- έκρινε αντισυνταγµατική την παράταση αυτού του επα-
χθούς µέτρου, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εκδικητικά
δεν διέταξε την άµεση επιστροφή των συναδέλφων στις θέσεις
τους, παρατείνοντας χρονικά το µαρτύριο χιλιάδων οικογενειών.

Δεν προχώρησε στην άµεση καταβολή αποζηµίωσης των µι-
σθών από 1-4-2022 έως 31-12-2022 ως όφειλε και ακόµη και σή-
µερα αρνείται να συµµορφωθεί µε την απόφαση και να απο-
καταστήσει τον χρόνο προϋπηρεσίας, τον συντάξιµο χρόνο, τα
µισθολογικά κλιµάκια και τις χαµένες άδειες των πληγέντων, οι
οποίοι ακόµη και σήµερα είναι υποχρεωµένοι να πραγµατοποιούν
δύο rapid test την εβδοµάδα από την τσέπη τους.

Ενδεχοµένως κάποιος να ρωτήσει: Γιατί ασχολείστε ακόµα µε
αυτά; Δεν έχουν τελειώσει; Η απάντηση είναι όχι, δεν έχουν τε-
λειώσει. Πρώτον, διότι οι συνέπειες του νόµου είναι ακόµα υπαρ-
κτές, όπως εξήγησα στην παραπάνω οµάδα. Δεύτερον, επειδή
σε µια πιθανή δεύτερη πανδηµία η οποία περιέργως έχει προ-
αναγγελθεί από τους συνήθεις υπόπτους, θα γίνει ακριβώς το
ίδιο. Και τρίτον, διότι την ώρα που κάποιοι κάνουν πως δεν κατα-
λαβαίνουν, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, µε πρόσχηµα ότι
καµµία κυβέρνηση δεν µπορεί να αντιµετωπίσει µια πανδηµία
µόνη της, επεξεργάζεται ήδη τη συγκέντρωση εξουσιών πάνω
ακόµα και από τις εθνικές κυβερνήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ όλων των
Ελλήνων, όπως είπατε προχθές, αλλά χαρακτηρίσατε παλαι-
ότερα τους συναδέλφους µου «ψεκασµένους». Δεν είναι ψεκα-
σµένοι. Είναι το ακριβώς αντίθετο. Είναι και διαβασµένοι και
υποψιασµένοι. Είναι αυτοί που µέσα από την άρτια επιστηµονική
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τους γνώση, και όχι µόνο, λαµβάνουν την εσωτερική πληροφό-
ρηση και ευαισθητοποίηση όταν έρχονται σε επαφή µε µεταµφιε-
σµένες τεχνικές υποδούλωσης. Είναι αυτοί που βλέπουν πίσω
από τα γεγονότα, όπως ακριβώς το έβλεπε και ο ποιητής µας
Οδυσσέας Ελύτης όταν δήλωνε περίπου σαράντα πέντε χρόνια
πριν και επιτρέψτε µου να το διαβάσω: «Ήδη σας το είπα. Είναι
η βαρβαρότητα. Τη βλέπω να έρχεται µεταµφιεσµένη κάτω από
άνοµες συµµαχίες και προσυµφωνηµένες υποδουλώσεις. Δεν θα
πρόκειται για τους φούρνους του Χίτλερ ίσως αλλά για µεθοδευ-
µένη επιστηµονική καθυπόταξη του ανθρώπου. Για τον πλήρη
εξευτελισµό του. Για την ατίµωσή του». Πόσο καλύτερα µπορεί
να περιγράψει κάποιος την εργαλειοθήκη της επιστήµης για την
καταπάτηση ελευθεριών και την καθυπόταξη των ανθρώπων.
Αυτοί είναι οι συνάδελφοί µου και είµαι υπερήφανος γιατί στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης εκπροσωπούνται από τρεις
Βουλευτές. 

Χαίροµαι γιατί άκουσα κι άλλες φωνές εντός της Αίθουσας και
από άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες κατά της υποχρεωτικότη-
τας του εµβολιασµού. Να το κρατήσουµε αυτό, γιατί η εσωτερική
µας πληροφόρηση µάς ειδοποιεί πως θα το χρειαστούµε πολλές
φορές, για πολλούς λόγους στο άµεσο µέλλον, αφού όπως δια-
φαίνεται οδεύουµε µε γοργό ρυθµό στον περιορισµό της ατοµι-
κής ελευθερίας παγκοσµίως, κάτω από τον µανδύα της πολιτικής
ορθότητας.

Η Νίκη θα είναι µπροστά σε κάθε τέτοια µάχη µέχρι την τελική
νίκη, αυτή του Ελληνισµού και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Και ολοκληρώνεται ο κατάλογος των οµιλητών µε την κ. Γεωρ-
γία Κεφαλά από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Πλεύσης Ελευ-
θερίας. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε σεβασµό
και θαυµασµό βρίσκοµαι στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου. 

Επιτρέψτε µου να συστηθώ. Λέγοµαι Γεωργία Κεφαλά. Οι πε-
ρισσότεροι µε γνωρίζουν ως Τζώρτζια. Δεν ξέρω αν είµαι άνθρω-
πος του πολιτισµού και της τέχνης. Ξέρω πως τραγουδώ και
χορεύω, έχω µεγαλώσει δύο γιους και βιοπορίζοµαι τραγουδώ-
ντας και χορεύοντας. 

Η ανάγκη µου να βρεθώ εδώ, πυροδοτήθηκε από την απώλεια
ενός αγαπηµένου προσώπου, του Ερµή Θεοχαρόπουλου που
σκοτώθηκε στα ελληνικά βουνά σε ένα ατύχηµα που είχε. Περί-
µενε για βοήθεια η οποία ήρθε πολύ αργά, ήρθε πέντε ώρες µετά
την πτώση του για να παραλάβει µια σορό. Αυτό το περιστατικό
αποκάλυψε πλήθος ελλείψεων στον τοµέα της διάσωσης και του
επείγοντος περιστατικού και αδυναµία των φορέων να αναλά-
βουν κάτι τόσο πολύπλοκο και απαιτητικό όπως η διάσωση στα
ελληνικά βουνά αλλά και σε όλη την επικράτεια, καθώς όπως
γνωρίζουµε η γεωγραφική µορφολογία της χώρας µας είναι ιδι-
αίτερη και απαιτητική και η λειτουργία της αντιµετώπισης του
πρωτογενούς περιστατικού που χρήζει επέµβασης στα επτά
λεπτά θα φανεί πολύ χρήσιµη ακόµα και στις πόλεις, αφού τα
µικρά αυτά ευέλικτα ελικόπτερα που χρειαζόµαστε επιχειρούν
παντού. 

Αυτή η αδυναµία µας έχει ως ολέθρια αποτελέσµατα τον χαµό
πολλών συµπολιτών µας κάθε µέρα. Ο ν.4989 που ψηφίστηκε το
Νοέµβριο του 2022 µε αντικείµενο τη θέσπιση του Εθνικού Μη-
χανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης - Ερµής
Θεοχαρόπουλος» είναι, µαζί, βέβαια, µε την ενίσχυση του ΕΚΑΒ,
έστω και καθυστερηµένα ένα βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση.
Κύριε Πρωθυπουργέ, περιµένουµε µε αγωνία την υλοποίηση του
νόµου που θα σώσει ζωές.

Εχθές το βράδυ βρισκόµουν ανάµεσα σε φίλους ακροατές της
µουσικής µας στην άλλη άκρη της Ελλάδας. Πήρα πολλή αγάπη
και δύναµη, καθώς µου έλεγαν ότι αυτό που θέλουµε είναι να
ακουστεί η φωνή µας από ανθρώπους που ζουν τα ίδια προβλή-
µατα µε εµάς, µε απλό λόγο, χωρίς να µπαίνει η ζυγαριά του πο-
λιτικού κόστους. Θέλω να πω, λοιπόν, πως ονειρεύοµαι για τους
ανθρώπους του πολιτισµού µια ανθρώπινη ζωή. Χρόνια τώρα ζω

στην ανασφάλεια όπως και αυτοί. Ξυπνάω χωρίς να ξέρω αν θα
έχω δουλειά µεθαύριο. Είµαι σίγουρα ανασφάλιστη και µετέωρη
αφού γνωρίζω πως παρ’ όλο που δουλεύω µήνες µε ιδέες και
απλήρωτες πρόβες, για µια συναυλία θα πάρω ένα ένσηµο για
κάθε µία από αυτές, πράγµα που σηµαίνει πως πρέπει να κάνω
πενήντα συναυλίες τον χρόνο για να ασφαλιστώ. Πρέπει να σας
πω πως πολύ λίγοι καλλιτέχνες έχουν τη δυνατότητα να κάνουν
πενήντα συναυλίες τον χρόνο. Οι υπόλοιποι δεν δικαιούµαστε
ούτε ασφάλιση ούτε σύνταξη. Αυτό είναι ένα παράδειγµα από τις
πολλές συνθήκες που κάνουν σχεδόν αδύνατη την επιβίωση των
καλλιτεχνών αν δεν έχουν δύο και τρεις δουλειές ταυτόχρονα.
Αυτό αφαιρεί τη δηµιουργικότητα, την απόφαση αν το επιθυµούν
της δηµιουργίας οικογένειας αλλά αφαιρεί και την αυτοτέλεια,
την προσφορά στον πολιτισµό και την ολοκλήρωση των ανθρώ-
πων. Επείγεται νοµοθετικό πλαίσιο ειδικά για τους εργαζοµένους
της τέχνης που να αναγνωρίζει τις ειδικές συνθήκες εργασίας
τους. 

Τέλος, θα ήθελα να πω για την αλλαγή κουλτούρας, ίσως, αλλά
και νοµοθετικής κάλυψης των δικαιωµάτων των ανθρώπων, την
ανάγκη να γίνει προστατευµένα αποδεκτή και σεβαστή η διαφο-
ρετικότητα, το δικαίωµα στην αυτοδιάθεση του ανθρώπινου σώ-
µατος, στην επιλογή συντρόφου, στην ασφάλεια και ελευθερία
που πρέπει να ζει ο κάθε πολίτης. 

Δεν ξέρω αν ανήκω εδώ, αν ταιριάζω κατά τη δική σας αντί-
ληψη και αποδοχή στον χώρο. Ξέρω πως σέβοµαι απόλυτα τη
δουλειά µου και τιµώ µε όποιον τρόπο µπορώ το να είµαι ο εαυ-
τός µου. Αυτό το πράγµα τιµά εµένα και τους γύρω µου. Ας µη
µένουµε σ’ αυτό αλλά στο θαύµα της δηµοκρατίας, που έκανε
ένα κορίτσι που έκανε πατίνια έξω από τη Βουλή να λέει τη γνώµη
του µέσα σε αυτή. Δεν ξέρω γιατί κάποιοι αποκάλεσαν «τσίρκο»
την τωρινή Βουλή, εύχοµαι όµως να είναι ένα χαρούµενο τσίρκο
ακροβατών και ικανών ανθρώπων και όχι ένα τσίρκο τρόµου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθέριας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Ει-

ρήνη Αγαπηδάκη.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι βουλευτές, αισθάνοµαι ιδιαίτερη συ-
γκίνηση και ακόµα µεγαλύτερη ευθύνη σήµερα καθώς απευθύνω
την πρώτη µου οµιλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Θέλω να ευχα-
ριστήσω τον Πρωθυπουργό για την εµπιστοσύνη του και να δια-
βεβαιώσω τους Έλληνες πολίτες ότι δεν θα αφήσω να περάσει
ούτε µία µέρα που να µην εργαστώ σκληρά για να αποκτήσουν
τη δηµόσια υγεία που αξίζουν. 

Στις 25 Μαρτίου του 1966 στο Σικάγο ο υπέρµαχος και αγωνι-
στής των ανθρωπίνων δικαιωµάτων αιδεσιµότατος Μάρτιν Λού-
θερ Κινγκ ανέφερε: «Από όλες τις µορφές ανισότητας η αδικία
στον τοµέα της υγείας είναι η πιο σοκαριστική». Δεν είναι καθό-
λου τυχαίο ότι ο Πρωθυπουργός συνειδητά µετά την τεράστια
προσπάθεια των τελευταίων ετών απέναντι στις προκλήσεις της
υγείας που συναντήσαµε, έβαλε και προεκλογικά και στην προ-
γραµµατική ατζέντα την υγεία ως ένα από τα κοµβικά ζητήµατα
της θητείας αυτής της Κυβέρνησης. Η υγεία δεν είναι απλά ένα
ακόµη πεδίο άσκησης πολιτικής και µε τα λόγια του µας θέτει
µπροστά στην ευθύνη και σηµασία του έργου και του καθήκοντος
µας.

Συνεπώς, επιτρέψτε µου να µοιραστώ την προσέγγιση και τον
σχεδιασµό που έχουµε στον τοµέα της δηµόσιας υγείας. Βέβαια
όταν ακούµε τον τοµέα δηµόσια υγεία, στην Ελλάδα πάντα ανα-
φερόµαστε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στις κρατικές υπηρεσίες
υγείας, όµως η δηµόσια υγεία είναι κάτι διαφορετικό. 

Σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας µιλάµε για τον
κλάδο των επιστηµών υγείας -είναι ένας αυτόνοµος επιστηµονι-
κός κλάδος- που υπηρετεί τρία βασικά πράγµατα. Την πρόληψη
της νόσου, την προαγωγή της υγείας και την προστασία της
υγείας. Έχει στον πυρήνα του τη µείωση των κοινωνικών ανισο-
τήτων στην υγεία που αποτελούν µια από τις σκληρότερες µορ-
φές κοινωνικής αδικίας και οδηγούν σε χειρότερη και συντο-
µότερη ζωή. Ακριβώς, λοιπόν, αυτή είναι η αποστολή µας και η
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πρόκληση που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε: τη θεµελίωση
ενός ισχυρού συστήµατος δηµόσιας υγείας για όλους τους πο-
λίτες, µε ισότιµη πρόσβαση και στόχο όχι απλώς περισσότερα
χρόνια ζωής, όπως κάνουµε τόσα χρόνια µε την θεραπεία και το
νοσοκοµειοκεντρικό σύστηµα, αλλά περισσότερα χρόνια υγιούς
ζωής. Και η προσπάθεια που κάνουµε δεν είναι απλά επικεντρω-
µένη στη µεµονωµένη εξάλειψη κάποιων νοσηµάτων αλλά σε όλο
το φάσµα της υγείας και της ευεξίας σε όλη τη διάρκεια της ζωής
και στην υγεία. Συνεπώς, στα τρία Π που ανέφερα νωρίτερα, προ-
αγωγή, προστασία, πρόληψη, πρέπει να περάσουµε από µια από-
σταση που θα διανύσουµε από τα τρία Α ή τα 3 R, αν προτιµάτε,
µιας και µιλάµε συνέχεια για το Ταµείο Ανάκαµψης. Να πάµε, λοι-
πόν, από το response, την προσέγγιση που βασίζεται στην αντα-
πόκριση. Υπάρχει µία ανάγκη. Τι κάνει το κράτος να ανταποκριθεί
όλα αυτά τα χρόνια; Να µεταβούµε σταδιακά στο reform, στη µε-
ταρρύθµιση, στην αναµόρφωση για να µπορέσουµε να φτάσουµε
όπως είναι ο στόχος του Ταµείου Ανάκαµψης στο recovery, την
ανάκαµψη. 

Η έρευνα έχει δείξει ότι οι φτωχές κοινωνικές και οικονοµικές
συνθήκες επηρεάζουν την υγεία σε όλη τη διάρκεια της ζωής, και
µάλιστα αν δεν υπάρξει κάποια παρέµβαση, σχεδόν προδιαγρά-
φουν τη νοσηρότητα και τη θνησιµότητα των παιδιών που γεννι-
ούνται σε φτώχεια. Είναι µια αλήθεια που καλούµαστε να κοιτά-
ξουµε στα µάτια και να αντιµετωπίσουµε. Οι άνθρωποι στα χαµη-
λότερα οικονοµικά στρώµατα διατρέχουν διπλάσιο κίνδυνο για
σοβαρή νόσο και πρόωρο θάνατο σε σχέση µε εκείνους που ανή-
κουν ψηλότερα στην κοινωνική σκάλα. 

Θα δώσω ένα παράδειγµα µόνο από τον τοµέα της πρόληψης
που αφορά την παιδική παχυσαρκία. Έρευνες δείχνουν ότι τα πα-
χύσαρκα άτοµα σε χαµηλότερες κοινωνικοοικονοµικές οµάδες
αυξάνουν το σωµατικό τους βάρος µε ταχύτερο ρυθµό από
εκείνα που ανήκουν στις υψηλότερες κοινωνικοοικονοµικά οµά-
δες. Αυτό σηµαίνει ότι το χάσµα µεταξύ φτωχών και πλουσίων
µεταβάλλεται ταχύτατα, µε τους φτωχούς να έχουν αυξηµένο
σωµατικό βάρος σε αντίθεση µε τους πλουσιότερους συµπολίτες
µας που µπορούν ευκολότερα να διατηρούν υγιές βάρος και άρα
καλύτερους δείκτες υγείας. Γιατί; Γιατί πολύ απλά τα νοικοκυριά
µε χαµηλότερο εισόδηµα αγοράζουν φθηνότερα τρόφιµα, αντι-
καθιστούν τα φρέσκα φρούτα µε επεξεργασµένα τρόφιµα πλού-
σια σε θερµίδες και κορεσµένα λιπαρά. 

Χωρίς τη δηµόσια υγεία, λοιπόν, δηµιουργείται ένας φαύλος
κύκλος. Γεννιόµαστε σε µια φτωχή οικογένεια, έχουµε περισσό-
τερες πιθανότητες να αρρωστήσουµε νωρίτερα, να έχουµε κακή
υγεία, να πεθάνουµε γρηγορότερα, η οποία µε τη σειρά της οδη-
γεί σε ακόµα λιγότερες πιθανότητες να βρούµε µια καλή δουλειά
για να µπορέσουµε να αποκτήσουµε τα µέσα να αντιµετωπίσουµε
όλον αυτόν τον φαύλο κύκλο, να ξεπεράσουµε τη φτώχεια για να
βελτιώσουµε την υγεία µας. Αυτός είναι, λοιπόν, ακριβώς ο φαύ-
λος κύκλος στον οποίο καλούµαστε να σπάσουµε, γιατί οι κοινω-
νικές ανισότητες στην υγεία σηµαίνει να γίνεται η καταγωγή σου
µοίρα. Κι αυτό εµείς δεν το δεχόµαστε. 

Η δηµόσια υγεία είναι ένα ισχυρό όπλο κοινωνικής κινητικότη-
τας µαζί µε τη βασική στόχευση της Κυβέρνησης για δίκαιη ανά-
πτυξη περισσότερες και καλοπληρωµένες δουλειές. Μας δίνει τα
εργαλεία και τις ευκαιρίες να αλλάξουµε τη µοίρα που προδια-
γράφει η καταγωγή και γι’ αυτό συνιστά µια ειρηνική επανάσταση
που θεωρώ ότι πρέπει όλες και όλοι να υποστηρίξουµε. Για τον
σκοπό αυτό η Κυβέρνηση υλοποιεί το πρόγραµµα «Σπύρος Δο-
ξιάδης» το οποίο περιλαµβάνει τρεις πυλώνες µε πάνω από είκοσι
δράσεις για τις οποίες θα σας µιλήσω στη συνέχεια. 

Παράλληλα επιχειρούµε αναµόρφωση του συστήµατος πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας. Το ανέφερε και χθες ο Υπουργός
Υγείας κ. Χρυσοχοΐδης. Έτσι συνδυαστικά σε αυτούς τους τοµείς
πρωτοβάθµια και δηµόσια υγεία έχουµε µία επένδυση άνω των
600 εκατοµµυρίων ευρώ µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας µας που
γίνεται µια τέτοιου µεγέθους επένδυση στην πρόληψη και την
υγεία του πληθυσµού. Έτσι, λοιπόν, εκτός από την κάθετη στό-
χευση που υπάρχει στους επιµέρους τοµείς προτεραιότητας,
όπως είναι η πρόληψη των χρόνιων νοσηµάτων, έχουµε παράλ-
ληλα µια οριζόντια εστίαση στις οµάδες που µαστίζονται από τις

κοινωνικές ανισότητες στην υγεία, τη µείωση του χάσµατος που
υπάρχει στους δείκτες υγείας ανάµεσα στους πολίτες που ανή-
κουν στα υψηλότερα και τα χαµηλότερα οικονοµικά στρώµατα
και τη µείωση ενός φαινόµενου που θα έχουµε την ευκαιρία να
συζητήσουµε κι άλλη φορά σ’ αυτή τη θητεία, της κοινωνικής δια-
βάθµισης στην υγεία που είναι από τις πιο σκληρές µορφές κοι-
νωνικής αδικίας. Θα έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε πολλά
πράγµατα για να αντιµετωπίσουµε και αυτό.

Ξεκινώ από τον τρίτο πυλώνα, που αφορά την αναδιοργάνωση
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Ξέρετε ότι βρίσκεται σε
εξέλιξη µια προσπάθεια για να αποκτήσει η χώρα ενοποιηµένο
και ολοκληρωµένο -στα αγγλικά ο όρος είναι integrated- σύστηµα
δηµόσιας υγείας και πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Πώς θα
το πετύχουµε αυτό; Αναπτύσσοντας το δίκτυο των υπηρεσιών
που βρίσκονται διάσπαρτες και κατακερµατισµένες όλα αυτά τα
χρόνια σε δήµους, περιφέρειες στο ΕΣΥ, στα κέντρα υγείας, στα
περιφερειακά ιατρεία, οργανώνοντάς τα σε ένα ενιαίο δίκτυο µε
κοινή διοίκηση και ισχυρή αποκεντρωµένη επιχειρησιακή ικανό-
τητα. Σε αυτό το δίκτυο θα ενταχθούν και οι κοινωνικές υπηρε-
σίες στο πλαίσιο ενός µοντέλου one step care, ώστε να διασ-
φαλίζεται η ολιστική φροντίδα των πολιτών. Στον πυλώνα αυτό
ανήκει, βέβαια, και η αναδιάρθρωση και η αναµόρφωση του
ΕΟΔΥ µε σύγχρονα συστήµατα επιδηµιολογικής επιτήρησης,
εθνικό σύστηµα εργαστηρίων δηµόσιας υγείας, ειδικό κέντρο
αντιµετώπισης απειλών δηµόσιας υγείας για να εµποδίσουµε να
αναπτυχθεί η επόµενη πανδηµία και να είµαστε σε θέση να αντι-
δράσουµε στις απειλές δηµόσιας υγείας έγκαιρα. 

Στον δεύτερο πυλώνα δεν θα σταθώ αναλυτικά, γιατί είναι τα
προγράµµατα προσυµπτωµατικού ελέγχου σε εθνικό επίπεδο
που υλοποιούµε όπως το πρόγραµµα για την πρόληψη του καρ-
κίνου του µαστού µε την επωνυµία «Φώφη Γεννηµατά» το οποίο
γνωρίζετε ήδη καλά ότι προσφέρει µια σειρά από δωρεάν προ-
ληπτικές εξετάσεις. Θα αναφέρω τους στόχους για κάθε πρό-
γραµµα και να πω ότι όλες αυτές οι δράσεις είναι εµπροσ-
θοβαρείς και ξεκινάει υλοποίησή τους το δεύτερο εξάµηνο του
τρέχοντος έτους. Έχουµε, λοιπόν, το πρόγραµµα για τον καρκίνο
του µαστού που έχουµε θέσει ως στόχο να µειώσουµε την θνη-
σιµότητα 30% τουλάχιστον από αυτή τη νόσο έως το 2030. Το
πρόγραµµα για τον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας αφορά
δυόµισι εκατοµµύρια γυναίκες και έχει ως στόχο, συνδυαστικά
µε τον εµβολιασµό για τον HPV, την πρόσβαση σε έγκαιρη θερα-
πεία. Η χώρα έχει υιοθετήσει τους στόχους του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Υγείας το 2030. Να µην έχουµε παρά ελάχιστες περι-
πτώσεις που να οφείλονται στον καρκίνο του τραχήλου της µή-
τρας εξαιτίας του ιού HPV. Πρόγραµµα για τον καρκίνο του πα-
χέος εντέρου µε στόχο να αυξήσουµε το ποσοστό πενταετούς
προσδόκιµου επιβίωσης από αυτή τη νόσο µέχρι το 2030 κατά
τουλάχιστον πέντε µονάδες. Στα καρδιαγγειακά στοχεύουµε να
µειώσουµε αρτηριακή υπέρταση και υπερλιπιδαιµία κατά 25% ως
το 2030. Τη µείωση των ατόµων µε σακχαρώδη διαβήτη και αντί-
στοιχα για τον καρκίνο του πνεύµονα και του δέρµατος. Υπάρχει
σε εξέλιξη µια πολύ σηµαντική προσπάθεια που αφορά τη µόνιµη
εγκαθίδρυση υπηρεσιών για τις αποµακρυσµένες περιοχές της
χώρας για να έχουµε όλοι ισότιµη πρόσβαση στην πρόληψη µέσω
των ΚΟΜΥ. 

Αφήνω τελευταίο τον πρώτο πυλώνα του προγράµµατος «Σπύ-
ρος Δοξιάδης» που αφορά στην πρωτογενή πρόληψη και έχει εµ-
βληµατικές δράσεις, όπως είναι το πρόγραµµα για την παιδική
παχυσαρκία το οποίο παρουσιάστηκε πρόσφατα. Μας ζητήθηκε
από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας να το παρουσιάσουµε στη
Γενεύη. Λάβαµε πάρα πολύ θετικά σχόλια και πρέπει να ξέρετε
ότι είναι ένα από τα ελάχιστα ολοκληρωµένα προγράµµατα µε
πρωτογενή, δευτερογενή και τριτογενή πρόληψη που εφαρµόζε-
ται σε κράτη-µέλη. Αντίστοιχο πρόγραµµα υπάρχει και για την
παχυσαρκία των ενηλίκων ενώ υλοποιούµε και καινοτόµα εργα-
λεία, όπως είναι το πρόγραµµα που έχει να κάνει µε τον σύµ-
βουλο υγείας. Θα έχουµε όλοι στη διάθεσή µας ουσιαστικά έναν
ψηφιακό σύµβουλο υγείας να µας κατευθύνει πώς µπορούµε να
βελτιώσουµε την υγεία µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υποχρέωση της πολιτείας δεν
είναι µόνο η περίθαλψη αλλά και η πρόληψη, η προαγωγή και
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προστασία της υγείας. Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει κατανοήσει
βαθιά τις χρόνιες παθογένειες της χώρας, και ξέρει ότι έχει και
το σχέδιο και τα εργαλεία και τους ανθρώπους για να µπορέσει
να ανατρέψει αυτή την χρονίζουσα κατάσταση. Στόχος είναι,
όπως είπα και στην αρχή, να κερδίσουµε περισσότερα χρόνια υγι-
ούς ζωής. Δεν στεκόµαστε απλά δίπλα στον πολίτη αλλά δίνουµε
µαζί τη µάχη για καλύτερη υγεία χτίζοντας µια σχέση εµπιστοσύ-
νης. 

«Αυτά που δεν µπόρεσα να ολοκληρώσω, είµαι βέβαιος ότι θα
αποτελέσουν στόχο πολλών που µε µεγαλύτερες δυνάµεις από
εµένα θα τα κάνουν πράξη». Τα λόγια αυτά ανήκουν στον Γιώργο
Γεννηµατά και µε αυτά κλείνει την ιδιόχειρη διαθήκη του στη Νέα
Υόρκη στις 4 Μαΐου 1992. Αισθάνοµαι ότι ήρθε επιτέλους η στι-
γµή να πάρουµε τη σκυτάλη που παρέδωσαν οι προηγούµενοι
που πάλεψαν για την υγεία. Ο Σπύρος Δοξιάδης, ο Παρασκευάς
Αυγερινός, ο Γιώργος Γεννηµατάς και πολλοί ακόµα. Η ζωή είναι
µια σκυταλοδροµία. Πρέπει να µπορεί κανείς να κρατήσει στα
χέρια του τη σκυτάλη αλλά να αντέξει και να την παραδώσει στον
επόµενο. Να µη διστάσει, να µην αργήσει, να µην την παρακρα-
τήσει γιατί τότε η οµάδα χάνει. 

Και πρέπει κι εκείνος που παίρνει τη σκυτάλη, να αντέξει να την
κρατήσει. Να µη διστάσει, να µην παραπατήσει, γιατί τότε θα
πέσει κάτω και στη συνέχεια ο αγώνας θα χαθεί. Έτσι αισθάνοµαι
ότι είναι η δηµοκρατική λειτουργία, διότι ο αγώνας είναι πάντα
ένας, να προκόψει η κοινωνία µας. Αλλιώς χάνουµε όλοι µαζί,
διότι στο τέλος της ηµέρας είµαστε όλοι στην ίδια οµάδα που λέ-
γεται ελληνική κοινωνία, που λέγεται πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για την τρίλεπτη παρέµβασή
της.

Ορίστε, κυρία Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Βορίδη, θα απευθυνθώ σε εσάς ως

Υπουργό Επικρατείας, κλείνοντας αυτή την τριήµερη συζήτηση
επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων.

Θέλω να θυµίσω λίγο πώς ακριβώς ξεκίνησε και να θυµίσω ότι
προχθές ο Πρωθυπουργός µάλλον αισθάνθηκε περισσότερο νι-
κητής από το 40% που πήρε στην κάλπη. Άκουσε ότι την ιστορία
τη γράφουν οι νικητές και ήθελε να ξαναγράψει την ιστορία στα
δικά του µέτρα. Προσπάθησε λοιπόν, να οικειοποιηθεί την προ-
πολεµική παράδοση του αστικού εκσυγχρονισµού του Ελευθε-
ρίου Βενιζέλου, ξεχνώντας, βεβαίως, τη συγκλονιστική λεπτοµέ-
ρεια πως ο ίδιος ηγείται της παράταξης που είχε αρνηθεί την
ταφή του στην Αττική γη, της ίδιας παράταξης που συνέχιζε
ακόµα και µετά το θάνατό του να τον λοιδορεί και να τον υβρίζει
ως αντίχριστο και ως τρυγοθήρα, γιατί προφανώς δεν άντεχε
ούτε να τον ακούει, κάνοντας βέβαια, θα έλεγα, ένα άλµα που θα
το ζήλευε ακόµη ο Μίλτος Τεντόγλου πέρασε πάνω από τις κρί-
σιµες δεκαετίες του ‘40 και του ‘50 κατά τις οποίες, πράγµατι,
εδραιώθηκε ο ελληνικός καπιταλισµός και απέκτησε τα απεχθή
χαρακτηριστικά του αρπακτικού ή αν θέλετε του πρόθυµου να
συνεργαστεί µε κάθε µορφή αυταρχισµού και το απολύτως ελεγ-
χόµενο από τους περιορισµούς της εποχής εκείνης θυµίζω,
στέµµα, στρατός, πρεσβεία. Γι’ αυτό και θυµίζω εµφατικά ο Αν-
δρέας Παπανδρέου έλεγε ότι δεν υπάρχει ελληνική αστική τάξη
αλλά αστική τάξη της Ελλάδας. Και προσγειώθηκε στο άλµα του
στην ιστορία στο κέντρο και τη δωρεάν παιδεία του Γεωργίου Πα-
πανδρέου, λησµονώντας ,βεβαίως, µια άλλη συγκλονιστική λε-
πτοµέρεια ότι η Ένωση Κέντρου αντιστάθηκε στον ακρωτηρια-
σµό της δηµοκρατίας και πραξικοπηµατικά αποκαθηλώθηκε,
ανοίγοντας, βεβαίως, τότε τον δρόµο µε την αποστασία στη χού-
ντα και στην προδοσία της Κύπρου. Ονόµατα δεν λέµε, οικογέ-
νειες δεν θίγουµε. Ο τρίτος εκσυγχρονιστικός σταθµός στον
οποίον αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός στην πρωτοµιλία του, ήταν
η τρίτη ελληνική δηµοκρατία, η επονοµαζόµενη και αποκαλού-
µενη και ως Μεταπολίτευση, που, βεβαίως, χαρακτηρίζεται από
το «η Ελλάδα στους Έλληνες» και τον Ανδρέα Παπανδρέου µε
τη χώρα να παύει να σταµατά να είναι χώρα-πελάτης, όπως την

χαρακτήρισε ο Πρόεδρος Κλίντον στην επίσκεψή του στην Ελ-
λάδα. Και αυτή η συγκλονιστική λεπτοµέρεια αποσιωπήθηκε από
τον κύριο Πρωθυπουργό. Για να καταλήξουµε που, µε βάση αυτή
την αφήγηση; Ότι ούτε λίγο ούτε πολύ είµαστε ίδιοι ή περίπου
ίδιοι, ότι οι παλιές πολιτικές διεργασίες δεν υπάρχουν και εν πάση
περιπτώσει έτσι είναι αν έτσι νοµίζετε. 

Σύµφωνα µε την ανάγνωση αυτή του Πρωθυπουργού, µε το
αφήγηµα του το έθνος κοιλοπονούσε, κύριε Βορίδη, εκατό χρό-
νια για να καταλήξει στο δικό σας πολυδύναµο, θαυµαστό µόρ-
φωµα του πολυδύναµου εκσυγχρονισµού, το οποίο περιλαµβάνει
από το κοτέτσι του ΛΑΟΣ κατά την έκφραση, βεβαίως, του ίδιου
Προέδρου σας µέχρι πρότινος, του κ. Καρατζαφέρη µέχρι και
τους εκσυγχρονιστές του Σηµίτη σε πιο ώριµες, βεβαίως, ηλικια-
κές περιόδους. Και, βεβαίως, αυτή η κιβδηλεία αυτού του αφη-
γήµατος περιλαµβάνει κι άλλους σταθµούς όπως την πολιτική
του κ. Αλογοσκούφη που κατέληξε τη χώρα στα βράχια, όπως αν
θέλετε την πολιτική του Γερούν γερά, απέναντι στην πιο κρίσιµη
µάχη του έθνους απέναντι στο κατεστηµένο και άλλες ψεκασµέ-
νες θεωρίες που κατέστησαν τον κ. Μητσοτάκη διεθνή διανοητή
του ότι δώσαµε τις Πρέσπες για να πάρουµε τις συντάξεις. 

Με λίγα λόγια όµως θέλω να σας υπενθυµίσω κάτι, κύριε Βο-
ρίδη. Ότι απέναντι σε αυτή την τυχοδιωκτική Δεξιά, γιατί αυτό
είναι το µόρφωµα το θαυµάσιο που επιχειρεί ο Πρωθυπουργός
να εγκαθιδρύσει, θα υπάρχει πάντα η ενιαία και αδιαίρετη δηµο-
κρατική παράταξη που παρά τα λάθη και τις αδυναµίες της θα
αποτελεί πάντα τη µοναδική ελπίδα του έθνους.

Και να πω και κάτι άλλο. Αυτό το παραµύθι και µε τον Μακρόν
της Νότιας Βαλκανικής που δήθεν κατέλαβε οριστικά το κέντρο
που προσπαθείτε να µας φορέσετε και ο εξ αριστερών µου ο κ.
Παφίλης θύµισε προχθές ότι αποτελεί µάλλον γελοιογραφική
ανάγνωση του µέλλοντος, αυτό θα είναι πάντα και αυτό θα µας
θυµίζει η δική σας παρουσία και πολλών άλλων, βεβαίως, σε αυτή
την Αίθουσα, που θα θυµηθούµε στη συνέχεια και οι δικές σας
εµφατικές διαφοροποιήσεις, αυτό που σας είπα προηγουµένως.
Ότι απέναντι στην πιο τυχοδιωκτική Δεξιά θα υπάρχει πάντα η
ενιαία και αδιαίρετη δηµοκρατική παράταξη. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Περνώντας τώρα

στη δευτερολογία των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων τον λόγο
έχει ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας για έξι λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στις εκλογές της 21ης  Μαΐου και
25ης Ιουνίου πήρε την εντολή από τον ελληνικό λαό και σήµερα
έρχεται να ζητήσει την ψήφο εµπιστοσύνης από τους Έλληνες
Βουλευτές. Και εµείς την εντολή που έχουµε πάρει από τον ελ-
ληνικό λαό, την εντολή που πήρε ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν
την αντιµετωπίζουµε ως λευκή επιταγή. Την αντιµετωπίζουµε ως
εντολή ευθύνης ότι πρέπει να γίνουν γρήγορα οι αλλαγές και οι
µεταρρυθµίσεις που χρειάζεται ο τόπος. 

Και τις τρεις αυτές µέρες που παρακολουθώ και τους Αρχη-
γούς της Αντιπολίτευσης αλλά και τους Βουλευτές, έχω την αί-
σθηση ότι δεν έχετε αντιληφθεί το µήνυµα των εκλογών της 25ης

Ιουνίου. Και πολλές φορές ειδικότερα από τη µικρότερη Αντιπο-
λίτευση υπάρχει µια µεγαλοµανία. Δεν εκπροσωπείται ο ελληνι-
κός λαός ούτε από το 3% ούτε από το 3,5% ούτε από το 4,5%.
Αυτό εκπροσωπείτε. Αυτό το ποσοστό εκπροσωπείτε. Αντιθέτως
ο ελληνικός λαός εκπροσωπείται από όλους εµάς και αναλογικά
από αυτόν τον οποίον δίνει την εντολή. Άρα κανείς δεν µπορεί να
µιλάει γενικώς και αορίστως εξ ονόµατος συνολικά του ελληνικού
λαού. 

Η δοµή της Κυβέρνησης έχει µια βασική διαφοροποίηση στο
κοµµάτι των Υπουργείων. Είναι το Υπουργείο που σχετίζεται µε
την κοινωνική συνοχή και την οικογένεια που δείχνει ,ακριβώς,
ότι κεντρική προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας είναι η στήριξη
της ελληνικής οικογένειας και η επίλυση του δηµογραφικού προ-
βλήµατος. Και η οικογένεια από τη συνταγµατική της ανάγνωση,
στο άρθρο 21, συνιστά θεµέλιο του έθνους, έτσι προστατεύεται
η οικογένεια ως θεµέλιο της προστασίας του έθνους, και γι’
αυτόν τον λόγο και η επίλυση του δηµογραφικού συνδέεται ακρι-
βώς µε τη στήριξη της ελληνικής οικογένειας και όχι, βέβαια, µε
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θεωρίες που υπάρχουν για την αντικατάσταση πληθυσµού. Και
εκεί εµείς έχουµε µια σειρά από δράσεις που θα στηρίξουµε,
πραγµατικά, την ελληνική οικογένεια και θα βάλουµε τις βάσεις
για την επίλυση του δηµογραφικού.

Στο κοµµάτι της εθνικής ασφάλειας και της εξωτερικής πολιτι-
κής οι ίδιοι οι Υπουργοί ανέπτυξαν όλες τις παραµέτρους. Ήδη
έχουµε µια Κυβέρνηση που τέσσερα χρόνια έχει θωρακίσει τη
χώρα στους εξοπλισµούς, έχει αυξήσει τις διεθνείς συµµαχίες
και παράλληλα αυτή τη στιγµή δεν τίθεται σε καµµία συζήτηση
κανένα από τα εθνικά δίκαια. Δεν θα κάνουµε καµµία έκπτωση σε
αυτά τα οποία η πατρίδα µας δικαιούται. 

Στο σκέλος που έχει να κάνει µε την ασφάλεια και τη µετανα-
στευτική πολιτική θα ακολουθήσουµε τη στήριξη στον Έλληνα
και στην Ελληνίδα αστυνοµικό που κάθε µέρα βρίσκεται σε έναν
πόλεµο µε την εγκληµατικότητα και παράλληλα στη µεταναστευ-
τική µας πολιτική, όπως έχουµε υλοποιήσει µέχρι τώρα, θα
έχουµε µια αυστηρή, µια σκληρή αλλά δίκαιη µεταναστευτική πο-
λιτική, έχοντας ως δόγµα ότι η πατρίδα µας είναι χώρα και δεν
είναι χώρος. 

Στο πλαίσιο που έχει να κάνει τώρα µε τις κοινωνικές πολιτικές,
στο κοµµάτι της παιδείας -αναπτύχθηκαν και από τον αρµόδιο
Υπουργό- θα στηριχτεί ο δηµόσιος πυλώνας της παιδείας. Πα-
ράλληλα όµως, θα δοθεί και η δυνατότητα να αναθεωρηθεί το
άρθρο 16 του Συντάγµατος, να πάψει το κρατικό µονοπώλιο στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, ώστε µε αυτόν τον τρόπο να αρθούν
αβελτηρίες που ταλαιπωρούν την πατρίδα µας όλα αυτά τα χρό-
νια. 

Στο κοµµάτι της δικαιοσύνης συνεχίζονται οι αλλαγές που έγι-
ναν επί ηγεσίας του Κωνσταντίνου Τσιάρα, διότι αυτή τη στιγµή
έχουν αρθεί όλες οι αρνητικές συνέπειες του Ποινικού Κώδικα
του ΣΥΡΙΖΑ του 2019, µε δύο διαδοχικές νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες που υπήρχαν και άρα τα κενά που δηµιουργήθηκαν τότε
έχουν καλυφθεί, ενώ παράλληλα έχουν µπει οι βάσεις για την επι-
τάχυνση της δικαιοσύνης που είναι και ένα µεγάλο στοίχηµα,
έχουν ξεκινήσει οι περισσότερες πρωτοβουλίες. 

Το σκέλος που έχει να κάνει µε το Υπουργείο που ήµουνα ως
πριν µερικές µέρες Υπουργός, το Υπουργείο Υγείας -και είναι εδώ
πέρα και ο Υπουργός Υγείας και ο Υφυπουργός ο Μάριος Θεµι-
στοκλέους και η Αναπληρώτρια Υπουργός η Ειρήνη Αγαπηδάκη-
είναι το µεγάλο στοίχηµα της Κυβέρνησης. Υπήρξε µια διαχείριση
της πανδηµίας µε πολύ µεγάλη πίεση στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Μπήκαν οι βάσεις για τις προληπτικές εξετάσεις, όπως
παρουσιάστηκαν και για την Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας.
Εξήγγειλε ο Υπουργός αντίστοιχα τις δέκα χιλιάδες επιπλέον
προσλήψεις, οι οποίες θα υπάρχουν σε συνδυασµό µε τα έργα
που τρέχουν αυτή τη στιγµή για την ανακαίνιση ογδόντα ΤΕΠ νο-
σοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων υγείας. Το µεγάλο
στοίχηµα, όπως είναι στοίχηµα όλων των συστηµάτων υγείας πα-
γκοσµίως µετά τη δοκιµασία που βρέθηκαν από την πανδηµία,
είναι ακριβώς να µπορέσουν να παρέχουν την καλύτερη δυνατή
ποιότητα στις υπηρεσίες υγείας στους πολίτες. 

Ένα σηµαντικό σηµείο που θα ήθελα να πω πριν κλείσουµε και
συνδυάζεται µε την εξωτερική πολιτική -ήταν πολύ σηµαντικό που
ειπώθηκε σήµερα από τον Υπουργό Εξωτερικών, αλλά έχει ανα-
λάβει και προς τούτο και έχει τοποθετηθεί ο Πρωθυπουργός και
η Κοινοβουλευτική Οµάδα στο ΕΛΚ- είναι ότι στο πλαίσιο της πα-
ρακολούθησης των γειτόνων µας δεν θα ανεχθούµε αυτό το
οποίο συµβαίνει τώρα µε τον Φρέντι Μπελέρη. Νόµιµος δήµαρ-
χος Χειµάρρας έχει εκλεγεί και αυτή τη στιγµή διώκεται µια δίωξη
και η δική µας οµάδα στο Ευρωκοινοβούλιο, όπως και η δική µας
Κυβέρνηση -µακάρι και οι άλλες οµάδες στο Ευρωκοινοβούλιο
να πάρουν παρόµοιες πρωτοβουλίες- συνδέουν µε τροπολογίες
την ανησυχία τους και την πορεία της Αλβανίας, µε την εξέλιξη
της συγκεκριµένης υπόθεσης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζητούµε σήµερα την ψήφο εµπι-
στοσύνης για να µπορέσουµε να υλοποιήσουµε τις αλλαγές και
τις µεταρρυθµίσεις. Δεν έχουµε να χάσουµε ούτε µια µέρα.
Όπως τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια που µας έδωσαν νέα
εντολή οι πολίτες, έτσι και αυτά τα τέσσερα χρόνια θα πρέπει να
ολοκληρώσουµε µια θητεία µε πιο ισχυρή Ελλάδα, µε µια ανά-
πτυξη την οποία θα αισθάνονται οι πολίτες, µε καλύτερους µι-

σθούς, µε περισσότερες θέσεις εργασίας. 
Συνεπώς, σας καλώ να στηρίξετε µε την ψήφο σας την ψήφο

εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και στις
προγραµµατικές δηλώσεις των Υπουργών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Πλεύρη.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η πρώτη καινοτοµία του πολυε-
πίπεδου εκσυγχρονισµού που προανήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης,
είναι ότι στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης ακούµε
προσωπικές απόψεις των Υπουργών. Δεν έχω ξαναδεί σε προ-
γραµµατικές δηλώσεις να ακούµε προσωπικές απόψεις Υπουρ-
γών. 

Αναφέροµαι πρώτα απ’ όλα στο φάουλ του κ. Φλωρίδη, το
οποίο, όµως, αποκάλυψε την αλήθεια. Ξέρετε χρειάζεται µια
µικρή ρωγµή για να µπει το φως, χρειάζεται µια µικρή ρωγµή για
να καταρρεύσει το ψέµα. Και από το φάουλ του κ. Φλωρίδη ότι
είναι αδιανόητο τα τραπεζικά στελέχη να έχουν ασυλία, προκύ-
πτει ένα βασικό συµπέρασµα σε µια σειρά από πεδία. Προκύπτει
ότι η Νέα Δηµοκρατία λειτούργησε όλο το προηγούµενο διά-
στηµα και θα συνεχίσει να λειτουργεί ως µια δύναµη βαθιάς θε-
σµικής ανοµίας, ως µια δύναµη η οποία στηρίζει παρασιτικά και
όχι δηµιουργικά δίκτυα µέσα στην ελληνική οικονοµία. 

Δεύτερο παράδειγµα ανοµίας. Ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ.
Μητσοτάκης αναφέρθηκε µε ένταση ότι στη Μύκονο εφαρµόζε-
ται ο νόµος. Είπε: «Αν κάποιοι πιστεύουν ότι στη Μύκονο δεν θα
εφαρµοστεί, πέσανε έξω». Δυστυχώς γι’ αυτόν, διαβάζει κάποιος
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ότι η γνωστή επιχείρηση, η οποία έχει πα-
ραβιάσει µια σειρά από πολεοδοµικές διατάξεις, θα λειτουργήσει
ξανά µε υπογραφή δικού σας αρµόδιου γενικού γραµµατέα. Άρα,
δεν εφαρµόζεται ο νόµος.

Τρίτο ζήτηµα ανοµίας. Ο κ. Μηταράκης, Υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη, δεν βρήκε µία φράση να πει για το γεγονός ότι
ο καταδικασµένος νεοναζί εγκληµατίας Ηλίας Κασιδιάρης, τρία
χρόνια έκανε κανονικά προεκλογικό αγώνα µέσα από τις φυλα-
κές. Αυτό δεν είναι ανοµία; Ένας καταδικασµένος εγκληµατίας
να κάνει προεκλογικό αγώνα; Αλλά, αυτά τα συζητάγατε προ-
εκλογικά. Θα έρθουµε και σε αυτό. 

Πάµε τώρα, όµως, και στην τέταρτη βαθιά ανοµία, η οποία πλη-
γώνει τη χώρα. Χθες, χάθηκε άλλος ένας εργαζόµενος στα «Ναυ-
πηγεία Ελευσίνας», ένας εργαζόµενος ο οποίος ενώ ήταν
καρδιοπαθής, δηλαδή άνηκε σε ευπαθή οµάδα, µεσηµέρι, µέσα
στον καύσωνα ήταν σε χώρο εργασίας που δεν έπρεπε να βρί-
σκεται. Άλλο ένα θανατηφόρο εργατικό δυστύχηµα. Πού είναι η
Επιθεώρηση Εργασίας, την οποία συνειδητά διαλύσατε όλα τα
προηγούµενα χρόνια; 

Είδα τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη τις τελευταίες ηµέρες για το ερ-
γατικό ατύχηµα στο Ηράκλειο Κρήτης όπου ένα παιδί, αφού λού-
στηκε µε καυτό λάδι ,το έκρυψαν µέσα σε ένα ψυγείο µε κρέατα
ή για την ιστορία µε τη Ρόδο να κάνει ανακοινώσεις για την Επι-
θεώρηση Εργασίας. Εσείς, δεν κάνατε την Επιθεώρηση Εργασίας
ανεξάρτητη αρχή; Από πού κι ως πού ο Υπουργός µιλάει στο
όνοµα µιας ανεξάρτητης αρχής ή παραδέχεται ήδη ο κ. Γεωργιά-
δης ότι δεν έπρεπε να γίνει ανεξάρτητη αρχή η Επιθεώρηση Ερ-
γασίας;

Είδα µε πολύ µεγάλη προσοχή την ανακοίνωση του για το πε-
ριστατικό στο Ηράκλειο που έλεγε ότι θα πάρει τα δεδουλευµένα
του ο εργαζόµενος. Στο Ηράκλειο δεν είναι να πάρει τα δεδου-
λευµένα του εργαζόµενος, είναι να µπει ένα πρόστιµο για την
αδήλωτη εργασία, να µπει ένα πρόστιµο για το εργατικό ατύ-
χηµα, να µπει ένα τρίτο πρόστιµο για το γεγονός ότι έκρυψαν το
εργατικό ατύχηµα. Δεν γίνεται να λέτε ότι στη Ρόδο είναι όλα
καλά όταν κάνατε έλεγχο όχι για τα ζητήµατα υγείας και ασφά-
λειας, αλλά για το αν ο εργαζόµενος ήταν απλά ή όχι ασφαλισµέ-
νος. Και όχι δεν είναι καλά τα πράγµατα όταν ένας εργαζόµενος
χρειαστεί να σερβίρει µέσα στη θάλασσα ό,τι και να λένε οι νόµοι,
γιατί ξέρετε οι νόµοι αλλάζουν. Αυτό το οποίο πρέπει να είναι
σταθερό είναι η αξιοπρέπεια του εργαζόµενου, κάτι το οποίο
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είναι φανερό ότι δεν σας αφορά.
Και µε πολύ µεγάλη χαρά θα ήθελα κάποια στιγµή να συγκρί-

νουµε και να ακούσουµε νούµερα για το τι έγινε το 2015 - 2019
στην Επιθεώρηση Εργασίας και τι έγινε σήµερα. Για να σας θυ-
µίσω ότι το 2017 µεγάλη συστηµική τράπεζα αναγκάστηκε να
πληρώσει πρόστιµο 1,6 εκατοµµύριο για αδήλωτες υπερωρίες.
Με εσάς αυτό το πρόστιµο έγινε 50.000 ευρώ. Όταν πρόστιµο
από 1,6 εκατοµµύριο το κάνεις 50.000 ευρώ είσαι µια δύναµη βα-
θιάς θεσµικής ανοµίας.

Η δεύτερη καινοτοµία των προγραµµατικών σας δηλώσεων
ήταν η απουσία της πραγµατικότητας. Ακούσαµε ωραίες διαλέ-
ξεις για το πώς τα φρέσκα φρούτα κάνουν καλό στην υγεία,
ακούσαµε ωραίες διαλέξεις για το πώς θα καταπολεµήσετε τις
ανισότητες και απουσιάζει ο πληθωρισµός. Δεν υπάρχει. Είναι
12,2% πληθωρισµός στα τρόφιµα, 30% πληθωρισµός σωρευτικά
στα φρέσκα φρούτα. 

Και ποια είναι η πολιτική σας; Θα συνεχίσετε την ίδια πολιτική
βίαιης υπερφορολόγησης των εργαζοµένων, των ελεύθερων
επαγγελµατιών µέσα από τον άδικο ΦΠΑ. Έχουµε φτάσει να
έχουµε 60% έµµεσους φόρους, 40% άµεσους. Προεκλογικά βρε-
θήκαµε µάλιστα να συζητάµε για το αν οι έµµεσοι φόροι είναι ή
όχι δίκαιοι. Φτάσατε να λέτε ότι οι έµµεσοι φόροι είναι πιο δίκαιοι.
Δυστυχώς για εσάς, όµως, έσπασε ο διάολος το πόδι του και
έθεσε ένα ερώτηµα στις αρχές οικονοµικής θεωρίας. Και το ερώ-
τηµα προφανώς, όπως φαντάζεστε, ήταν κόντρα στη γραµµή που
κυβερνητικά λέγατε και κόντρα στη γραµµή του κ. Σκέρτσου.
Θέλω να ελπίζω ότι κανένας µαθητής και καµµία µαθήτρια δεν
κόπηκε επειδή ακολούθησε τον κ. Σκέρτσο στις Αρχές Οικονοµι-
κής Θεωρίας και όχι στην πραγµατικότητα. 

Θα πω µία φράση για την υγεία. Υπάρχει ένας πολύ απλός και
καθαρός απολογισµός. Είµαστε µία χώρα µε υπερβάλλουσα θνη-
σιµότητα πάνω από 10% τη στιγµή που ο ευρωπαϊκός µέσος
όρος είναι αρνητικός. Στη δεύτερη περίοδο της πανδηµίας µε
βάση τη µελέτη Λύτρα - Τσιόδρα µέσα στις ΜΕΘ είχαµε ποσοστά
απωλειών πάνω από 72% όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος ήταν
στο 20% µε 30%. Γιατί; Γιατί ποτέ δεν πιστέψατε στη δηµόσια
υγεία, γιατί µιλάµε για την Κω, τη Χαλκιδική, τη Νέα Μάκρη, τη
Θάσο, την Εύβοια, τη Λέσβο όχι ως τουριστικούς προορισµούς,
αλλά ως µέρη στα οποία χάσαµε συνανθρώπους µας επειδή ποτέ
δεν έφτασε το ασθενοφόρο.

Και έρχοµαι στη µαγική λέξη που ακούσαµε τόσο πολύ τοξικό-
τητα και διχαστικός λόγος. Έχεις την πολυτέλεια εάν παρακο-
λουθήσεις δύο, τρεις οµιλητές µέσα σε αυτή τη συζήτηση να δεις
τα µοτίβα, τα οποία αναπαράγει η κάθε πολιτική δύναµη. Το βα-
σικό σας µοτίβο ήταν η τοξικότητα και ο διχαστικός λόγος που
ηττήθηκε. Θέλω µε ψυχραιµία να σκεφτούµε αν υπάρχει πιο το-
ξική, πιο διχαστική, πιο µεγάλο µνηµείο χυδαίας πολιτικής παρέµ-
βασης από το ότι ανταλλάξετε τη Μακεδονία για τις συντάξεις.
Και αυτό το µνηµείο πολιτικής χυδαιότητας είναι δικό σας, γιατί
στην πολιτική αντιπαράθεση πρέπει να υπάρχει ένα όριο και αυτό
το όριο είναι να µην αµφισβητείς κάποια πράγµατα τα οποία µετά
στις όµορφες οµιλίες λέτε ότι µας ενώνουν όλοι γιατί είµαστε
όλοι Έλληνες, κ.λπ.. 

Θέλω να σκεφτείτε τι σηµαίνει τοξικότητα και διχαστικός λόγος
όταν προεκλογικά λέγατε ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι
εθνική εξαίρεση. Και το καλύτερο από όλα είναι ότι δεν τα πι-
στεύετε. Είστε η παράταξη, η οποία ευτυχώς σήµερα παλεύετε
για την ευρωπαϊκή προοπτική της Βόρειας Μακεδονίας. Το ξανα-
λέω ευτυχώς που παλεύετε, γιατί κατανοείτε έστω και ετεροχρο-
νισµένα σαν «Ραντανπλάν» ποια είναι τα συµφέροντα της χώρας
στα Βαλκάνια και έρχεται ο κ. Μητσοτάκης σήµερα και λέει: «Δεν
είµαστε εχθροί, είµαστε αντίπαλοι». Η εθνική εξαίρεση δεν είναι
εχθρός; Είχατε γυρίσει στο ’50, ήταν οι εθνικόφρονες και τα µιά-
σµατα, αυτοί που είναι ύποπτοι για τα εθνικά τους φρονήµατα.

Θα πω µια τελευταία φράση. Κρινόµαστε όλοι και από τις σιω-
πές µας. Κρινόµαστε από αυτά που λέµε και κρινόµαστε από
αυτά που δεν λέµε. Και από τους Υπουργούς σας, από τους Βου-
λευτές σας δεν ακούστηκε µια λέξη. Σχολιάζατε όλοι την Αρι-
στερά και την Κεντροαριστερά. Έχετε γίνει όλοι οι αναλυτές της
Αριστεράς και της Κεντροαριστεράς. Η λέξη «ακροδεξιά» δεν
υπήρξε. Δεν υπάρχει ζήτηµα για εσάς. Δεν σας έκανε κάποια

εντύπωση.
Δεν υπάρχει ζήτηµα για σας. Δεν σας έκανε κάποια εντύπωση.

Δεν υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Και προφανώς δεν υπάρχει, γιατί
έχετε φροντίσει να κανονικοποιήσετε την άκρα Δεξιά. Έχετε φρο-
ντίσει να κανονικοποιήσετε τον ακροδεξιό λόγο µε όλα αυτά τα
οποία είπατε όλο το προηγούµενο διάστηµα. Έχετε φροντίσει να
µετατρέψετε τη Νέα Δηµοκρατία στον βασικό χορηγό της άκρας
Δεξιάς.

Άρα, κλείνοντας, αυτό το οποίο έχουµε να πούµε, και για όλους
τους παραπάνω λόγους, για όλους τους λαούς του κόσµου, για
την υπεράσπιση του άρθρου 16, για την υπεράσπιση της εργα-
σίας, για την υπεράσπιση της δηµόσιας υγείας, για την υπερά-
σπιση της δηµόσιας εκπαίδευσης, για την υπεράσπιση ενός
διαφορετικού παραγωγικού µοντέλου, που θα στηρίζει τις δηµι-
ουργικές δυνάµεις της κοινωνίας προς τα παρασιτικά δίκτυα,
είναι ότι θα µας βρείτε απέναντι. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα είναι στρατηγικός σας
αντίπαλος, θα είναι η φωνή των πολλών και η εναλλακτική αξιό-
πιστη λύση. Γι’ αυτόν τον λόγο καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Κατρίνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνουµε στο τέλος της τριή-

µερης συζήτησης στη Βουλή επί των προγραµµατικών δηλώσεων
της Κυβέρνησης και πραγµατικά, αυτή η συζήτηση, ενώ θα
έπρεπε να δείξει το όραµα, να δείξει στρατηγική, να δείξει τις δια-
θέσεις της Κυβέρνησης για την επόµενη µέρα, εξαντλήθηκε σε
µονολόγους Υπουργών, επανάληψη των εξαγγελιών που έχουµε
ακούσει και στην προεκλογική περίοδο και βεβαίως καµµία απά-
ντηση στα ερωτήµατα που τέθηκαν από όλους τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης, πόσω µάλλον δε, από τους συναδέλ-
φους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. 

Αυτό, βεβαίως, εµάς δεν µας εκπλήσσει γιατί, η Κυβέρνηση
που σήµερα θέλει να πάρει ψήφο εµπιστοσύνης, είναι µια Κυβέρ-
νηση που διακατέχεται από την ίδια λογική µε την προηγούµενη
κυβέρνηση, µε τα ίδια πρόσωπα στη µεγάλη πλειοψηφία, που
απλώς εναλλάσσουν και αλλάζουν τους ρόλους τους. Κι όλα ξε-
κινούν και καταλήγουν στο περιβόητο επιτελικό κράτος. 

Είναι η ίδια φιλοσοφία µε την κυβέρνηση του 2019, η οποία συ-
νεχίζεται σήµερα και στην Κυβέρνηση, που επιδιώκει να πάρει
ψήφο εµπιστοσύνης. Επιτελικό κράτος, το οποίο ελέγχεται και
κατά την άποψή µας απέτυχε, γιατί σε δύο περιπτώσεις φυσικών
καταστροφών, δεν µπόρεσε να ανταποκριθεί. Όχι µόνο αυτό,
αλλά κατέρρευσε στην πράξη. Επιτελικό κράτος το οποίο βαρύ-
νεται, βεβαίως, µε το σκάνδαλο των υποκλοπών, το οποίο ενορ-
χηστρώθηκε από τον στενό πυρήνα του Μεγάρου Μαξίµου.
Επιτελικό κράτος, το οποίο δεν µπόρεσε να αποτρέψει, να προ-
βλέψει το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, µε προφανείς ευθύ-
νες και ολιγωρίες µε ό,τι αυτό είχε ως τραγική κατάληξη. 

Βεβαίως, τελευταίο επίτευγµα του επιτελικού κράτους, που σή-
µερα θέλει και πάλι να αυτοεπιβεβαιωθεί και να λάβει ψήφο εµπι-
στοσύνης, είναι η κατάρρευση της τράπεζας θεµάτων, πριν από
λίγες εβδοµάδες.

Αλήθεια, η χώρα µας, η πατρίδα, έχει ανάγκη από ένα τέτοιου
είδους κράτος; Προφανώς όχι. Η χώρα έχει ανάγκη από ένα κρά-
τος δικαίου, κράτος διαφάνειας, κράτος ασφάλειας, που απέχει
κατά πολύ από το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη. Έχει ανά-
γκη από ένα κράτος που θα δείχνει σεβασµό και θα δίνει ουσια-
στικές αρµοδιότητες στις ανεξάρτητες αρχές. Έχει ανάγκη από
ένα κράτος το οποίο πραγµατικά θα σέβεται στην πράξη και όχι
θεωρητικά τη διάκριση των εξουσιών. 

Είπα, λοιπόν, ότι στα συγκεκριµένα ερωτήµατα που εµείς απευ-
θύναµε δεν πήραµε απάντηση και είναι σαφές ότι σε πολλούς το-
µείς πολιτικής υπάρχει κρυφή ατζέντα. Πήρε κανείς άραγε απά-
ντηση ή είδε κάποιος στις προγραµµατικές δηλώσεις να υπάρχει
συγκεκριµένη στρατηγική στον ευαίσθητο τοµέα της υγείας; Μά-
λιστα κάποια νεοπαγή κυβερνητικά στελέχη βάζουν στο στόµα
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τους τον Γιώργο Γεννηµατά. Λες και το όραµα του Γιώργου Γεν-
νηµατά και του ΠΑΣΟΚ για το δηµόσιο σύστηµα υγείας, έχει καµ-
µία σχέση µε αυτό το οποίο παρέδωσε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση και µετά τα τραγικά περιστατικά προσπαθεί ρητορικά να
διορθώσει! 

Ακούσαµε τίποτα για τις λίστες «ντροπής» των χειρουργείων
στα δηµόσια νοσοκοµεία, όπου χιλιάδες ασθενείς περιµένουν
µήνες ή και περισσότερο από τον νέο Υπουργό Υγείας; Ακούσαµε
τίποτα για κίνητρα στους νέους γιατρούς, για να έρθουν από το
εξωτερικό και να στελεχώσουν τα περιφερειακά νοσοκοµεία και
τα νοσοκοµεία στα νησιά, τα οποία αυτή τη στιγµή δεν έχουν
προσωπικό; Εµείς συµφωνούµε: Καλύτερο το προλαµβάνειν
παρά το θεραπεύειν, αλλά στον τοµέα της δηµόσιας υγείας και
όχι µόνο, όχι µόνο δεν κάνατε προληπτικές πολιτικές, αλλά δεν
µπορέσατε να διορθώσετε ούτε τα µεγάλα λάθη σας. 

Και το ξαναλέω: Υπάρχουν µόλις δύο δηµόσια κέντρα αποκα-
τάστασης σε όλη τη χώρα από µια κυβέρνηση που τέσσερα χρό-
νια δεν ασχολήθηκε καν µε αυτό το ζήτηµα και χιλιάδες πολίτες
ταλαιπωρούνται και ανεβαίνουν «Γολγοθά» καθηµερινά και η Κυ-
βέρνηση σφυρίζει αδιάφορα. Και βεβαίως τα περιφερειακά νο-
σοκοµεία που είναι ο µεγάλος ασθενής του συστήµατος υγείας,
βιώνουν την πλήρη εγκατάλειψη. 

Πέρα, όµως, από τον τοµέα της δηµόσιας υγείας, στον οποίο
η Κυβέρνηση έχει περάσει ήδη κάτω από τον πήχη, έχει αποτύχει
και κανείς σε αυτή εδώ την Αίθουσα ούτε καν στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας δεν πιστεύει ότι έχετε όραµα,
στρατηγική και σχέδιο για τον τοµέα της δηµόσιας υγείας, υπάρ-
χουν πάρα πολλοί άλλοι τοµείς πολιτικής οι οποίοι σε αυτές προ-
γραµµατικές δηλώσεις απουσίαζαν από τις δηλώσεις και τις
στοχεύσεις των Υπουργών. 

Άκουσαν τίποτα οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αποκλεί-
ονται από τη ρευστότητα, που αποκλείονται από το Ταµείο Ανά-
καµψης, που αυτή τη στιγµή κουβαλούν βάρη του παρελθόντος
και δεν µπορούν να σταθούν όρθιες µε µειωµένους τζίρους και
πολύ αυξηµένο κόστος λειτουργίας; Άκουσαν τίποτα καταναλω-
τές, νοικοκυριά, οικογένειες για την ακρίβεια που διαβρώνει την
ελληνική κοινωνία εδώ και είκοσι τέσσερις µήνες; Για να έρθει ο
Πρωθυπουργός και αρµόδιος Υπουργός Ανάπτυξης και να πει τι;
«Θα συνεχίσουµε το Market Pass, θα δώσουµε και το Youth Pass
και όλα θα πάνε καλά», χωρίς να κάνετε ελέγχους, αφήνοντας
την αισχροκέρδεια να κάνει ακόµα χειρότερα τα πράγµατα, µε
µηδενική, λοιπόν, πολιτική και αναποτελεσµατική στο θέµα της
ακρίβειας. 

Ισχυρή οικονοµία. Τα είπα πριν και περιµένω την απάντηση από
τον Υπουργό Οικονοµικών να µας πει αν το δυσθεώρητο κρατικό
χρέος 403 δισεκατοµµυρίων, το µεγαλύτερο από συστάσεως ελ-
ληνικού κράτους, είναι επιτυχής οικονοµική και δηµοσιονοµική
πολιτική. 

Έρχοµαι στα κόκκινα δάνεια, στο θέµα, κύριοι Υπουργοί, της
προστασίας της πρώτης κατοικίας. Εµένα προσωπικά µου προ-
καλεί εντύπωση το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας
στην προεκλογική περίοδο και στις προγραµµατικές δηλώσεις
έχει δεν αρθρώσει ούτε µία κουβέντα για το θέµα της προστα-
σίας της πρώτης κατοικίας, της προστασίας των ευάλωτων δα-
νειοληπτών και της ρύθµισης του ιδιωτικού χρέους. Οκτώ χιλιά-
δες πλειστηριασµοί έγιναν το 2022 µε υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ και πε-
νήντα χιλιάδες προγραµµατίζονται για το 2023. Πάνω από ένα
εκατοµµύριο είναι τα κόκκινα δάνεια και η Κυβέρνηση δεν έχει
κάνει απολύτως τίποτα, αλλά δεν είναι και απολύτως τίποτα. 

Όσον αφορά τα εθνικά θέµατα νοµίζω ότι οι γενικόλογες δια-
κηρύξεις δεν πιστοποιούν ότι υπάρχει στιβαρή πολιτική που δια-
σφαλίζει τα κυριαρχικά δικαιώµατα και την κυριαρχία της χώρας. 

Η Κυβέρνηση σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πάρει
ψήφο εµπιστοσύνης. Όσο, όµως, εκλαµβάνετε το εκλογικό απο-
τέλεσµα ως λευκή επιταγή και ένδειξη ότι µπορεί να κάνει ό,τι
θέλει αδιαφορώντας για τις ανάγκες των πολιτών, ουσιαστικά
διαµορφώνει τις συνθήκες κοινωνικής και οικονοµικής αποστα-
θεροποίησης. 

Το ΠΑΣΟΚ µιλάει και θα µιλάει πάντα µε επιχειρήµατα και προ-
τάσεις και θα απευθύνεται σε όλη την κοινωνία. Η διαδικασία συ-
γκρότησης µιας εναλλακτικής και πειστική πρότασης διακυβέρ-

νησης ενδέχεται να µην είναι τόσο µακριά όσο πιστεύουν κάποιοι
και όσο ελπίζει η Νέα Δηµοκρατία, που τρεις µέρες τώρα κάνει
επίδειξη αλαζονείας σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Γιατί κάποιοι από
εσάς είναι σαφές ότι έχετε ξεχάσει ένα βασικό αξίωµα της πολι-
τικής, ότι η ψήφος είναι δανεική. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κατρίνη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κόντης από τους Σπαρτιάτες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,

αυτές τις δύο τελευταίες µέρες ακούσαµε όλα τα κόµµατα, είτε
αυτά που προώθησαν το πρόγραµµα της Κυβέρνησης, όπως η
Νέα Δηµοκρατία, είτε τα άλλα που το αντέκρουσαν µε τον δικό
τους τρόπο. 

Το συµπέρασµα που βγάζει κανείς είναι ότι κυρίως τα δύο µε-
γάλα κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ, συναγωνίζονται
το ένα το άλλο στο να αποδείξουν ποιος έκανε το λιγότερο κακό
και όχι ποιος θα κάνει πράγµατα για τον πολίτη. Δηλαδή, ακούµε
για τα σπίτια και τους πλειστηριασµούς πως η Νέα Δηµοκρατία
οριστικοποιεί πλέον ότι θα βγουν σε ηλεκτρονική διάθεση των εν-
διαφεροµένων fund και θα τα πάρει από τους Έλληνες. Και
ακούµε τον ΣΥΡΙΖΑ, που θέσπισε ακόµα και ιδιώνυµο όταν έβγαλε
τον νόµο το 2017, να κατακρίνει όποιον υπερασπίζεται αυτούς
τους πλειστηριασµούς. Είναι και οι δύο υπεύθυνοι. Ο µεγάλος
υπεύθυνος βέβαια είναι αυτή τη στιγµή η Νέα Δηµοκρατία. 

Ακούσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία να µας λέει για την πράσινη
αλλαγή, την κλιµατική αλλαγή, να µας λέει για ψηφιακή µετά-
βαση, αλλά δεν µας είπε πώς οι Έλληνες πολίτες θα επιβιώσουν
σ’ αυτόν τον αγώνα που δίνουν καθηµερινά. Πώς οι Έλληνες πο-
λίτες θα πάνε στα σούπερµαρκετ για να ταΐσουν τα παιδιά τους
και τις οικογένειές τους, πώς θα µπορέσουν να πληρώνουν τα
έξοδα που έχουν καθηµερινά και µηνιαία, αρχίζοντας από το
ρεύµα, το νερό, τα δηµόσια έξοδα, για να επιζήσουν; Πώς θα
πληρώνουν τα ενοίκια τα οποία έχουν αυξηθεί µε τον ανεξέλε-
γκτο πλέον τρόπο που κινείται η αγορά και πώς αυτά θα χαµη-
λώσουν σε ένα επίπεδο πραγµατικό; Ένα σπίτι που κόστιζε πριν
δύο χρόνια 200 - 300 ευρώ µηνιαία για τον µέσο Έλληνα σήµερα
νοικιάζεται µε 700 ή 800 ευρώ. 

Κανείς δεν ενδιαφέρεται να δει ότι έχουν έρθει ξένες εταιρείες,
παράλληλα µε αυτά τα fund που θέλουν να αγοράσουν σπίτια,
ενοικιάζουν σπίτια κατά χιλιάδες και τα υπενοικιάζουν στους Έλ-
ληνες σε διπλάσιες τιµές. Δεν υπάρχει κανένας έλεγχος. 

Κανείς δεν µας είπε τι θα γίνει γι’ αυτό που ρώτησα και χθες,
τους ενάµισι εκατοµµύριο -αν είναι τόσοι- µακροχρόνιους ανέρ-
γους. Τελικά, αυτοί έχουν αφαιρεθεί από τη ζωή µας; Υπάρχουν
στην ελληνική κοινωνία; Θα τους βγάλουµε έξω; Να τους βά-
λουµε σε µια ευθανασία; Τι θα γίνουν αυτοί; 

Κάποτε είπα ότι τους αποκάλεσε ο κ. Γεωργιάδης «εν δυνάµει
φοροφυγάδες», γιατί είπε ότι δεν µπορεί κάποιος πέντε χρόνια
να µην εργάζεται, σίγουρα κάποια παράλληλη δουλειά κάνει. Το
ξέρω. Έπαιρνα κι εγώ συµµαθητή µου για κηπουρό στο σπίτι µου
και είναι ντροπή. Ντρεπόµουν να έρθει. Με το ζόρι ερχόταν, γιατί
δεν µπορούσε να επιζήσει. 

Κανείς δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτούς, όπως κανείς δεν ενδιαφέ-
ρεται να µας πει τελικά τι έγινε όλα αυτά τα χρόνια, ξεκινώντας
από την πανδηµία, την επονοµαζόµενη «πανδηµία». Γιατί υπάρ-
χουν αµφιβολίες µεγάλων επιστηµόνων σχετικά, άσχετα αν ο
ΠΟΥ βρήκε το πάτηµα να κλειδώσει όλο τον κόσµο µέσα. Για
ποιον λόγο εµβολιάστηκαν οι Έλληνες σχεδόν µε το ζόρι; Γιατί
ζούσαµε εµείς σαν λεπροί πριν δύο χρόνια και δεν µπορούσαµε
να µπούµε πουθενά; Γιατί έκλεισαν επιχειρήσεις µε την πανδηµία
αυτή; Γιατί κανείς δεν αποζηµίωσε αυτούς των οποίων επηρεά-
στηκαν οι επιχειρήσεις; Γιατί οι υγειονοµικοί έµειναν σε αναστολή
τόσο καιρό χωρίς να αποζηµιωθούν και κανείς δεν ενδιαφέρθηκε
γι’ αυτούς; Γιατί φώναζαν άνθρωποι που ζούσαν στα νοσοκοµεία
και έβλεπαν τι συµβαίνει και βγήκαν κατά χιλιάδες στην ανα-
στολή; 

Κανείς δεν θέλει να µας πει τι γίνεται µε τις συντάξεις. Παρέ-
θεσα χθες το πρόβληµα της υπέργηρης µητέρας µου που αγο-
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ράζει µε τη σύνταξή της µόνο ενάµισι κουτί επιθέµατα για τις πλη-
γές που δηµιουργούνται από την κατάκλιση. Αυτό είναι το κράτος
πρόνοιας που ευαγγελιζόµαστε; Τι θα γίνει µε τους υπέργηρους;
Να τους βάλουµε και αυτούς σε ευθανασία; 

Δεν µας λένε για ποιον λόγο πρέπει να φέρουµε εκατοντάδες
χιλιάδες Πακιστανο-Μπαγκλαντέζους, καθώς έχει υπογραφεί η
διµερής αυτή συµφωνία, την ίδια στιγµή που έχουµε άνεργους
Έλληνες. Και η δικαιολογία που συχνά ακούω είναι ότι οι Έλλη-
νες δεν πάνε να δουλέψουν στη γη. Οι ελλείψεις σε εργατικά
χέρια είναι µόνο στη γη, µόνο για να µαζεύουν φράουλες; Και
αυτοί οι διακόσιες χιλιάδες Πακιστανο-Μπαγκλαντέζοι που θα έρ-
θουν, σύµφωνα µε τη συµφωνία, θα πάνε για φράουλες; Γιατί νο-
µίζω ότι θα πάνε σε ξενοδοχεία, θα πάνε σε εστιατόρια, θα πάνε
παντού. Έλληνες δεν µπορούν να απασχοληθούν εκεί; 

Υπάρχει κάποιο πρόγραµµα που να λέει πώς θα µπορέσει να
απορροφηθεί ο άνω των σαράντα πέντε - πενήντα ετών Έλληνας,
που τον θεωρούν πλέον έναν παρία στην αγορά εργασίας; Ένας
άνθρωπος ο οποίος έχει προβλήµατα υγείας και χάνει τη δουλειά
του όταν είναι πενήντα - πενήντα πέντε ετών, τελικά θα µπορεί
να ξαναβρεί δουλειά κάπου; Υπάρχουν προγράµµατα; Αυτές είναι
ερωτήσεις που κάνω στον εαυτό µου και δεν παίρνω απάντηση
ποτέ από κανέναν, πόσο µάλλον τώρα που ρωτάω επίσηµα εδώ. 

Θέλω να µάθω επίσης ως Εκπρόσωπος του κόµµατος τι µπο-
ρούν να µας πουν για τη γενικότερη δυνατότητα των νέων µας
να εξελιχθούν όταν αποφοιτούν από τα πανεπιστήµια. Δόξα τω
Θεώ, έχω µια κόρη που έχει τελειώσει το Μετσόβιο Πολυτεχνείο
και εάν δεν έβρισκε δουλειά στον νονό της που έχει ναυτιλιακό
γραφείο, θα ήταν άνεργη, γιατί δεν υπάρχουν εργασίες για τους
πολιτικούς µηχανικούς. Επίσης, άνεργος ήταν ο επί χρόνια αρ-
ραβωνιαστικός της µέχρι που βρήκε µία εργασία. 

Τα παιδιά µας γιατί σπουδάζουν; Για να φύγουν στο εξωτερικό;
Ποιος τους εγγυάται ένα µέλλον; Τι γίνεται µε τις νοσοκοµειακές
συµβάσεις µε γιατρούς, νέους επιστήµονες; Υπάρχει για όλα
αυτά που τα πιάνω σποραδικά, όπως τα θυµάµαι, γιατί δεν έχω
γράψει κάτι, ένα πρόγραµµα από την Κυβέρνηση;

Σε όλα όσα η Κυβέρνηση µας εξήγγειλε χθες προσπαθώ να πω
ότι βρήκα κάτι καλό και δεν βρίσκω ένα, για να πω ότι συµφω-
νούµε. Ούτε ένα, για να πω ότι ένα σηµείο είναι καλό και ότι πρα-
γµατικά αξίζει να το επικροτήσουµε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς καταψηφίζουµε όλο το πρόγραµµα
της Κυβέρνησης για το επόµενο διάστηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Ελληνικής Λύσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ. 
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Βουλευτές, πριν από µερικά χρόνια

ως Ελληνική Λύση εµείς ξεκινήσαµε ένα «ταξίδι». Στα χρόνια που
πέρασαν - αυτό είναι πολύ σηµαντικό-, µε βάση πάντα το πρό-
γραµµά µας, κύριε Υπουργέ, και ένα ολοκληρωµένο σχέδιο το
οποίο ακολουθήσαµε, ζητήσαµε στο χρονικό διάστηµα αυτό τέσ-
σερις φορές την ψήφο των Ελλήνων πολιτών. Γιατί η Ελληνική
Λύση δεν «µπουσουλάει» πλέον, η Ελληνική Λύση µεγάλωσε,
συµµετείχε σε τέσσερις εκλογικές διαδικασίες, στέκεται δυνατά
στα πόδια της και κάνει βήµατα σταθερά µπροστά. Και γι’ αυτό
τον ευχαριστούµε µέσα από την καρδιά µας. 

Από την πρώτη στιγµή δουλέψαµε πάρα πολύ σκληρά και ετοι-
µαζόµαστε να κάνουµε το ίδιο και σε αυτή τη νέα κοινοβουλευ-
τική περίοδο. Θα αναφέρω ενδεικτικά, κυρίως για τους νεότε-
ρους, τους νεοεκλεγέντες, γιατί οι υπόλοιποι µας ζήσανε, παρά
τις διαφωνίες µας εδώ µέσα, τι κάναµε. 

Ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος, ήταν ο πρώτος πο-
λιτικός Αρχηγός σε οµιλία στη Βουλή µε διακόσιες έξι οµιλίες. Οι
Βουλευτές µας συνολικά µε τον Πρόεδρό µας καταθέσαµε δέκα
χιλιάδες δεκαοκτώ ερωτήσεις στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, µε δεύτερο τον ΣΥΡΙΖΑ, που κατέθεσε κάτω από τις
µισές που καταθέσαµε εµείς. Δέκα Βουλευτές! Καταθέσαµε πλή-
θος προτάσεων νόµου, όπως για την ανακήρυξη ΑΟΖ κ.λπ.. Ας
µη σας κουράζω. Καταθέσαµε πλήθος ενστάσεων αντισυνταγµα-
τικότητας, όπως για τον υποχρεωτικό εµβολιασµό, τον πτωχευ-

τικό νόµο κ.λπ.. Καταθέσαµε δύο προτάσεις σύστασης -µιλάω για
το 2019- εξεταστικών επιτροπών, για την προδοτική Συµφωνία
των Πρεσπών και για το µαζικό έγκληµα στο Μάτι. 

Κάναµε έναν µεγάλο αριθµό άλλων παρεµβάσεων και αναγκά-
σαµε πολιτικά και κοινοβουλευτικά πολλές φορές την κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας να δεχτεί τις δικές µας προτάσεις προς
όφελος της πατρίδας. 

Με την έναρξη αυτής της κοινοβουλευτικής περιόδου καταθέ-
σαµε πέντε προτάσεις για σύσταση εξεταστικών επιτροπών για
το µαζικό έγκληµα στα Τέµπη, που αυτό αφορά όλους µας. Και
ακόµη περιµένουµε έστω να εκφραστούν τα κόµµατα. 

Ακούσαµε δεκάδες Βουλευτές από όλες τις παρατάξεις, ακού-
σαµε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, ακούσαµε τους
πολιτικούς Αρχηγούς, ακούσαµε Υπουργούς και αναπληρωτές
Υπουργούς. Κανείς δεν είπε εάν θα στηρίξουν ή αν συµφωνούν
και ας µη στηρίξουν την πρόταση για σύσταση εξεταστικής επι-
τροπής για τα Τέµπη, που δεν έχει κανένα πολιτικό ή κοµµατικό
περιεχόµενο. Αφορά τους ανθρώπους, τα παιδιά που χάσαµε. 

Καταθέσαµε εξεταστική επιτροπή για το έγκληµα στο Μάτι. Κι
εδώ περιµένουµε τη Νέα Δηµοκρατία που τόσα είπε τότε για τον
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και το ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα. Καταθέ-
σαµε εξεταστική επιτροπή για την προδοτική Συµφωνία των Πρε-
σπών. Ελάτε. Εδώ είµαστε. Πείτε «ναι», όπως έχουµε πει «ναι»
εµείς σε άλλες προτάσεις για σύσταση εξεταστικών επιτροπών,
όπως για τις υποκλοπές και πάει λέγοντας ή για ενστάσεις αντι-
συνταγµατικότητας. Έχουµε πει ότι δεν έχουµε κοµµατικά συ-
µπλέγµατα ούτε συµπλέγµατα ανωτερότητας ούτε κατωτερό-
τητας. Για ό,τι είναι σωστό θα πούµε «ναι». Για ό,τι δεν είναι θα
πούµε «όχι».

Ελάτε µαζί µας σε αυτά. Το ότι το κατέθεσε η Ελληνική Λύση
δεν σηµαίνει κάτι. Εδώ ο σκοπός είναι κοινός και είναι ένας, το
καλό της Ελλάδας. Οφείλουν οι Έλληνες πολίτες να µάθουν σε
κάποια πράγµατα λεπτοµέρειες. Ακόµα και στη συζήτηση που θα
γίνει, θα ακουστούν πράγµατα. Και να µην εγκριθεί η σύσταση
εξεταστικής επιτροπής, µόνο που θα έρθει στην Ολοµέλεια και
θα εκφραστούν τα οκτώ κόµµατα θα ακούσουµε κάτι. Κάτι είναι
κι αυτό. 

Καταθέσαµε την εξεταστική επιτροπή για τους θανάτους από
τον υποχρεωτικό εµβολιασµό µε το εµβόλιο mRNA. Και φυσικά,
η πέµπτη εξεταστική επιτροπή που καταθέσαµε είναι για το
πρώτο εξάµηνο του ΣΥΡΙΖΑ το 2015.

Μιλώ για τα 100 χαµένα δισεκατοµµύρια, κύριε Βορίδη. Θα
είστε η κοινοβουλευτική προµετωπίδα του κ. Μητσοτάκη αυτή
την περίοδο και θα τα λέµε συχνά. 

Εδώ πρέπει να τοποθετηθείτε. Γιατί αρνείστε εσείς αυτή την
εξεταστική επιτροπή που ήταν η κορωνίδα της αντιπολίτευσής
σας πριν αναλάβετε τη διακυβέρνηση της χώρας το 2019; Να µά-
θουµε πού πήγαν αυτά τα 100 χαµένα δισεκατοµµύρια!

Επανακαταθέτουµε εκ νέου, επίσης, τη Δευτέρα εννέα η ώρα
το πρωί µε το που θα πάρει την ψήφο εµπιστοσύνης η Κυβέρνηση
την πρόταση νόµου για την ανακήρυξη ΑΟΖ σε όλη την επικρά-
τεια και θα ακολουθήσει και πλήθος ακόµα κοινοβουλευτικών
ενεργειών µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν έκανα χρήση του τρίτου τριλέπτου. Αν
έχετε την καλοσύνη, θα ήθελα να µου δώσετε αυτά τα τρία λεπτά. 

Για εµάς που πάντα προσερχόµαστε στον διάλογο τον κοινο-
βουλευτικό µε πολύ µεγάλο σεβασµό, το παραδοσιακό πολιτικό
δίπολο Αριστεράς - Δεξιάς δεν υπάρχει πλέον. Έχει σβήσει, έχει
πεθάνει ουσιαστικά. 

Άµα κοιτάξει κανείς λίγο εδώ γύρω, τι Αριστερά και Δεξιά,
κύριε Υπουργέ µου; Βλέπετε τι γίνεται εδώ; Εδώ ΠΑΣΟΚ, εκεί
ΠΑΣΟΚ, ΠΑΣΟΚ και παραπέρα! Παντού ΠΑΣΟΚ!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Εδώ

όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι όλοι. Εσείς όχι. Εσείς είστε της

σχολής Αβέρωφ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ο Βελόπουλος από εκεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Παντού ΠΑΣΟΚ, παντού ΠΑΣΟΚ.
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Έχετε πλήθος. Υπουργών από το ΠΑΣΟΚ. Ο Σηµίτης ζει και βα-
σιλεύει. 

Χαίροµαι µάλιστα που σας δίνω τροφή για σχόλια!
Για µας, λοιπόν, το δίληµµα δεν είναι Αριστερά ή Δεξιά. Σήµερα

έχουµε µια επιθετική παγκοσµιοποίηση -κι αυτό είναι το µεγάλο
ζητούµενο- η οποία επιδιώκει ουσιαστικά να διαλύσει τα εθνικά
κράτη. Αυτό είναι το µεγάλο δίληµµα που πρέπει να µας απασχο-
λεί, ότι δηλαδή οι εθνικές κυβερνήσεις τελικά υποχρεώνονται να
υπηρετούν διεθνή οικονοµικά συµφέροντα σε βάρος των λαϊκών
συµφερόντων. 

Αυτό το παγκόσµιο σύστηµα έχει τρεις βασικούς πυλώνες. Ο
πρώτος πυλώνας είναι η ανεξέλεγκτη διακίνηση κεφαλαίων, ο
δεύτερος πυλώνας είναι η ανεξέλεγκτη διακίνηση εµπορευµάτων
και ο τρίτος πυλώνας είναι η ανεξέλεγκτη διακίνηση της µετανά-
στευσης, την οποία το σύστηµα αυτό της παγκοσµιοποίησης την
προκαλεί επίτηδες για την πολιτισµική αλλοίωση των εθνών. 

Αυτό είναι το µεγάλο δίληµµα που πρέπει να απασχολεί τις Ελ-
ληνίδες και τους Έλληνες. Και µην περιµένετε από αυτούς που
υπηρετούν το σύστηµα της παγκοσµιοποίησης να λύσουν το
θέµα της µετανάστευσης, γιατί ακριβώς αυτοί το υπηρετούν. Δεν
πρόκειται ποτέ να το λύσουν. Και αυτό πρέπει να το ξέρουν οι
Ελληνίδες και οι Έλληνες που µας παρακολουθούν. 

Εποµένως, η πολιτική διαµάχη ακόµα και εντός του εθνικού
κράτους είναι µεταξύ των υποστηρικτών της παγκοσµιοποίησης
και εκείνων του εθνικού κράτους. 

Το κόµµα µας, η Ελληνική Λύση, αποδεικνύει καθηµερινά,
όπως εξήγησα και λίγο νωρίτερα, ότι µε προσωπική δουλειά, µε
πολύ σκληρή δουλειά, ακόµα και από µία µικρή Κοινοβουλευτική
Οµάδα τώρα µε δώδεκα άξιους, πανάξιους Βουλευτές, µπορούµε
ως έθνος να φτάσουµε ψηλά διεθνώς, όπως αρµόζει στην ιστορία
µας και στον πολιτισµό µας. 

Για µας, κύριε Πρόεδρε, το µέλλον είναι ο πατριωτισµός, η ακε-
ραιότητα της πατρίδας, η ανεξαρτησία του έθνους - κράτους από
τον ολοκληρωτισµό της παγκοσµιοποίησης. Είναι η ιστορία µας.
Είναι ο οικουµενικός πολιτισµός µας. Είναι η θρησκεία µας. Είναι
ο υγιής -και θα το βρούµε µπροστά µας σε λίγες µέρες- θεσµός
της οικογένειας. Είναι η οικονοµική ανάπτυξη. Είναι η ελευθερία
και η ευηµερία των Ελλήνων, γιατί εµείς θεωρούµε ότι είµαστε η
λύση η εθνική, η κοινωνική, η οικονοµική, η πολιτική, η ελληνική
λύση. Και µε αυτό θα πορευτούµε µέσα εδώ µε εθνική, λαϊκή, κοι-
νοβουλευτική, σκληρή αντιπολίτευση, αλλά µε πρόγραµµα, µε
λογική, µε προτάσεις, βάζοντας πάντα µπροστά το εθνικό συµ-
φέρον για το καλό των Ελλήνων. 

Εµείς µπορούµε να το πούµε. Ναι, θέλουµε αυτά που απασχο-
λούν κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα, δηλαδή πατρίδα, θρη-
σκεία, οικογένεια και ψωµί, παιδεία, ελευθερία. Αυτά να τα
συγκεράσουµε, να τα ενώσουµε για το καλό των Ελλήνων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώνουµε τον
κύκλο των δευτερολογιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
µε τον κ. Καζαµία από την Πλεύση Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
πρόσφατες εκλογές που είχαµε ήταν οι πρώτες εκλογές στις
οποίες ψήφισαν οι Έλληνες του εξωτερικού. Ως Έλληνας της
διασποράς ο ίδιος, νιώθω την ανάγκη να κάνω µια πρώτη παρέµ-
βαση για τα κρίσιµα και χρόνια προβλήµατα που αφορούν τους
Έλληνες του εξωτερικού και τα οποία, δυστυχώς, δεν τέθηκαν
µε τον εµφατικό τρόπο που θα περίµενε κανείς, δεδοµένου ότι οι
πρόσφατες εκλογές προσπάθησαν να επιφέρουν µια µεταρρύθ-
µιση στον τοµέα αυτό. 

Θα ξεκινήσω κυρίως µε το ζήτηµα του εκλογικού νόµου του
2019, ο οποίος υποτίθεται πως εισήγαγε την ψήφο για τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού. Όπως θα γνωρίζετε, η προηγούµενη κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε υποσχεθεί ότι θα περάσει έναν νόµο
για να δώσει την ψήφο στους Έλληνες της διασποράς και δεν
κατάφερε να το κάνει. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε
συµφωνήσει µε αυτή την υπόσχεση και το 2019 υποτίθεται ότι πέ-
ρασε τον νόµο ο οποίος θα ενέτασσε στην εκλογική διαδικασία
τους Έλληνες της διασποράς. 

Όµως, όπως φάνηκε, αυτό που έκανε ο ν.4648/2019 είναι κάτι

πραγµατικά πρωτότυπο. Άνοιξε τις πόρτες για να ψηφίσουν οι
Έλληνες του εξωτερικού και ταυτόχρονα, µόλις τις άνοιξε, τους
έβαλε από πίσω έναν φράχτη. Δηλαδή, ο νόµος αυτός περιέχει
απαγορευτικές διατάξεις οι οποίες έχουν αποτρέψει ένα πολύ
µεγάλο µέρος των Ελλήνων του εξωτερικού από το να εγγρα-
φούν στους καταλόγους και να ψηφίσουν. Αυτά πρέπει να αλλά-
ξουν. 

Όπως γνωρίζετε, ο συνολικός αριθµός των Ελλήνων του εξω-
τερικού υπολογίζεται κοντά στα πέντε εκατοµµύρια σήµερα. Από
αυτούς, τα 3/4 τουλάχιστον πρέπει να είναι πάνω από δεκαεπτά
ετών και να έχουν το δικαίωµα της ψήφου. Οι Έλληνες του εξω-
τερικού που εγγράφηκαν στους καταλόγους και ψήφισαν στις
πρόσφατες εκλογές δεν ξεπερνούν τους είκοσι πέντε χιλιάδες,
σύµφωνα µε τα δηµοσιογραφικά ρεπορτάζ. Αυτό ισοδυναµεί µε
λιγότερο από 1%. Αν κάνετε µία µεταρρύθµιση η οποία υποτίθε-
ται ότι θα επέκτεινε το δικαίωµα της ψήφου στους Έλληνες του
εξωτερικού και η ανταπόκριση υπήρξε στο 0,5%, µιλάµε για ένα
καθολικό φιάσκο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μα, δεν φταίµε εµείς. Θέλαµε διακό-
σιους.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όχι. Μόνο που εσείς την περάσατε
τη µεταρρύθµιση. Θέλατε διακόσιους πενήντα χιλιάδες. Δεν
φταίτε εσείς; Έχετε βάλει τόσα…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Σας παρακαλώ. Δεν σας αρέσουν αυτά, αλλά θα ακούσετε τη
φωνή των Ελλήνων της διασποράς, την οποία εκπροσωπώ ως
Έλληνας της διασποράς ο ίδιος. Εσείς κάθεστε εδώ και στην
πραγµατικότητα δεν θέλετε να δώσετε τη φωνή στους Έλληνες
της διασποράς. Και να σας πω γιατί; Διότι δεν τους ελέγχετε µε
τα πελατειακά σας δίκτυα. Είναι ανεξάρτητοι. Και θέλετε να προ-
σποιηθείτε ότι τους δίνετε την ψήφο και ταυτόχρονα να βάλετε
απαγορευτικούς όρους που να τους αφαιρούν την ψήφο.

Συγκεκριµένα θα σας πω ότι έχετε βάλει ως όρο ότι θα πρέπει
να έχουν εργαστεί δύο χρόνια στην Ελλάδα. Αυτός ο όρος δεν
πληροίται από το µεγαλύτερο µέρος της Οµογένειας. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κοιτάτε προς τα εκεί!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Προς εσάς κοιτάω, γιατί εσείς ψη-

φίσατε αυτόν τον νόµο και περιµένω να ακούσετε µε προσοχή
αυτά που λέµε και να τα ξανασκεφτείτε. Διότι είναι αγανακτισµέ-
νοι οι Έλληνες της διασποράς εξαιτίας αυτής της ψευδοµεταρ-
ρύθµισης που κάνετε και που είναι χαρακτηριστική του τρόπου
µε τον οποίο προσεγγίζετε τις µεταρρυθµίσεις, κύριοι.

Έχετε βάλει επίσης τέτοιες γραφειοκρατικές διαδικασίες στον
νόµο αυτό, χρησιµοποιείτε ακόµη µια υποδοµή η οποία δεν µπο-
ρεί να συγκροτήσει το απαιτούµενο για να ψηφίσουν οι Έλληνες,
και έχουµε εργαζόµενους ανθρώπους, έχουµε φοιτητές, έχουµε
γυναίκες, έχουµε νέα παιδιά οι οποίοι ήθελαν πάρα πολύ να συµ-
µετέχουν στις εκλογές και δεν µπόρεσαν. 

Πέρα από τις γραφειοκρατικές διαδικασίες, έχετε φτιάξει επί-
σης και µια έννοια των Ελλήνων του εξωτερικού η οποία δεν
ανταποκρίνεται στις έννοιες που υπάρχουν στο Σύνταγµα και που
υπάρχουν σε άλλους νόµους για τους Έλληνες της διασποράς.
Η χώρα έχει γνωρίσει µια µεγάλη µετανάστευση από το 2010
εξαιτίας της κρίσης και των µνηµονίων. Έχουν φύγει περίπου ένα
εκατοµµύριο άνθρωποι, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ.
Αυτοί θέλουν να ενσωµατωθούν. Μιλάτε για µεθόδους και τρό-
πους προσέλκυσης Ελλήνων από το εξωτερικό να συµµετέχουν,
και δεν µπορείτε να τους δώσετε αυτό το στοιχειώδες δικαίωµα.

Θα ήθελα πάρα πολύ επίσης να σας πω ότι το Σύνταγµα στο
άρθρο 108 παράγραφος β προβλέπει ότι πρέπει να συγκροτηθεί
και το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού, το οποίο υποσχεθήκατε
ότι θα κάνετε και δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτε γι’ αυτό. Έχει
πάψει να λειτουργεί εδώ και σχεδόν µια εικοσαετία. 

Με άλλα λόγια, υπάρχει ένα µεγάλο κοµµάτι του Ελληνισµού,
σχεδόν το 50% του αριθµού των Ελλήνων που ζουν µέσα στην
επικράτεια, το οποίο αποκλείετε µε ολιγωρίες, το αποκλείετε µε
την αδυναµία σας να πάρετε τις απαιτούµενες αποφάσεις. Αυτό
το κοµµάτι του Ελληνισµού διαµαρτύρεται και έρχοµαι και εγώ
εδώ να διαµαρτυρηθώ εκ µέρους του.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω και ένα σχόλιο, αν επιτρέπετε, γι’
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αυτά που είπε ο κ. Πλεύρης στην οµιλία του λίγο πριν. Μίλησε
για το ότι κάποια κόµµατα δεν µπορούν να µιλούν συνολικά στο
όνοµα του ελληνικού λαού επειδή εκπροσωπούν το 3%, το 3,5%
του ελληνικού λαού. 

Κοιτάξτε να σας πω: Εσείς µπορεί να θέλετε να κατακερµατί-
σετε τον ελληνικό λαό, εµείς όµως θεωρούµε ότι παρά τις δια-
φοροποιήσεις του, ο ελληνικός λαός παραµένει ενιαίος, έχει
ενιαία συµφέροντα, έχει ενιαίο αίσθηµα αλληλεγγύης και έχει ενι-
αία προοπτική, κύριε Πλεύρη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν τον εκφράζετε εσείς!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Και κάτι τελευταίο: Δεν θα µας

λέτε εσείς πώς να µιλάµε. Αφήστε να µιλάµε όπως θέλουµε εµείς. 
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Eυχαριστούµε τον κ.

Καζαµία.
Προχωρούµε τώρα στις δευτερολογίες των πολιτικών Αρχη-

γών µε αντίστροφη σειρά, όπως έχει συµφωνηθεί. 
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι της Κυβέρνησης,
φτάνουµε στο τέλος της συζήτησης επί των Προγραµµατικών Δη-
λώσεων της Κυβέρνησης, µιας συζήτησης εξαιρετικά σηµαντι-
κής, γιατί αφορά την ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση στην
έναρξη της θητείας της. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Η συζήτηση αφορά το αν θα δοθεί ή όχι το πράσινο φως από
τη Βουλή προς την Κυβέρνηση για να προχωρήσει µε το πρό-
γραµµα που καταθέτει στην έναρξη της θητείας της προς τη
Βουλή, στην οποία λογοδοτεί. 

Αυτή η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία για τη δηµοκρα-
τία έγινε µε τρόπο υποβαθµισµένο και αναντίστοιχο µε τη σοβα-
ρότητά της και η κυβερνητική παρουσία, που ήταν στην πραγµα-
τικότητα κεκαλυµµένη απουσία, όπως και η απροκάλυπτη µέχρι
πριν από λίγο απουσία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλει-
οψηφίας είναι, κύριε Πρωθυπουργέ που απουσιάζετε, κύριοι
Υπουργοί που είστε παρόντες, δείγµατα αλαζονείας, αυτής της
αλαζονείας που δεν θα έπρεπε να επιδεικνύετε στην έναρξη της
θητείας σας, αυτής της της αλαζονείας που ο κύριος Πρόεδρος
της Βουλής διαβεβαίωσε ότι δεν θα υπάρξει και αυτής της επι-
δεικτικής σιγουριάς πως ό,τι και να γίνει, ό,τι και να κάνετε, ό,τι
και να πείτε ή να µην πείτε, τις εκατόν πενήντα µία ψήφους που
σας χρειάζονται απόψε για να λάβετε την εµπιστοσύνη της Βου-
λής τις έχετε σίγουρες και θα τις πάρετε γιατί στο κόµµα σας κα-
τανεµήθηκαν εκατόν πενήντα οκτώ κοινοβουλευτικές έδρες.

Η στάση της Κυβέρνησης και της κοινοβουλευτικής Πλει-
οψηφίας σε αυτό το τριήµερο αποτέλεσε ένα δείγµα από τα
παλιά, όπως δείγµα από τα παλιά είναι ότι µιλάω και δεν µε
ακούτε καθόλου γιατί έχετε µια ιδιαίτερη δική σας συζήτηση, ένα
δείγµα από τα παλιά που εµείς, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Πλεύσης Ελευθερίας θέλουµε να το αλλάξουµε. Στην αρχή ήταν
κατάµεστη η Βουλή, όπως και τα υπουργικά έδρανα στην έναρξη
των προγραµµατικών δηλώσεων από τον Πρωθυπουργό και
έπειτα όρθιοι οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας και οι Υπουργοί να
χειροκροτούν τον Πρωθυπουργό, µια εικόνα από τα παλιά, από
τα πολύ παλιά που την έχουµε δει πολλές φορές όχι ως ένδειξη
σεβασµού, αλλά ως µέσο επίδειξης αριθµητικής δύναµης και
κοµµατικής υπεροχής, ως µέσο επιβεβαίωσης µιας ηχηρής κοµ-
µατικής παρουσίας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, -θα έλεγα αν ήταν παρών ο Πρωθυπουρ-
γός-, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν θα ήταν ώρα να τελειώνουµε
µε αυτούς του παλαιοκοµµατισµούς; Και έπειτα άδεια η Βουλή
τις υπόλοιπες µέρες, άδεια τα υπουργικά έδρανα και τώρα ακό-
µη, ενώ οι Υπουργοί της Κυβέρνησης ξεδίπλωναν και εξέθεταν
το πρόγραµµα των επιµέρους Υπουργείων, εκείνο στο οποίο πα-
ρέπεµψε ο Πρωθυπουργός. Πέντε, δέκα, δεκαπέντε Βουλευτές
της κυβερνητικής Πλειοψηφίας όταν µιλούσαν οι Υπουργοί, ακό-

µα και οι κορυφαίοι Υπουργοί. 
Ο κ. Κικίλιας, που έχει αναλάβει το Υπουργείο Πολιτικής Προ-

στασίας, αυτό που ιδρύθηκε και πολυδιαφηµίστηκε µετά την
εθνική καταστροφή του 2021 και την καταστροφή της βόρειας
Εύβοιας, µίλησε εν µέσω αντιπυρικής περιόδου σε µόλις πέντε
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Η κ. Ζαχαράκη, Υπουργός
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, νεότευκτου και διαφηµισµέ-
νου Υπουργείου, µίλησε στη µία η ώρα το βράδυ µε έξι - επτά
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας παρόντες. Κορυφαίοι Υπουρ-
γοί µίλησαν µε σχεδόν άδεια την Αίθουσα της Ολοµέλειας από
Κυβέρνηση και από το συντριπτικά µεγαλύτερο µέρος της Αντι-
πολίτευσης και αυτό θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν συνάδει
µε τον όρκο που δώσαµε πριν από λίγες µόνο ηµέρες να υπηρε-
τούµε το Σύνταγµα, τη δηµοκρατία και τον ελληνικό λαό. Δεν
υπηρετούµε τη δηµοκρατία όταν η Βουλή, αντί για κοιτίδα της
δηµοκρατικής λειτουργίας, µετατρέπεται σε άδειο θέατρο όπου
εκπονούνται παράλληλοι µονόλογοι χωρίς κανείς να ακούει κα-
νέναν και κανείς να απαντά σε κανέναν. 

Έθεσα µε παρεµβάσεις µου σε αυτό το τριήµερο πλείστα θέ-
µατα και ερωτήµατα στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της
Βουλής, στον Υπουργό Δικαιοσύνης, στον Υπουργό Πολιτικής
Προστασίας, στον Υπουργό Εξωτερικών, τα περισσότερα χωρίς
απάντηση ή µε προσχηµατική απάντηση. Εξαίρεση αποτέλεσε η
Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας που απάντησε
χωρίς να της απευθυνθώ -και την ευχαριστώ- στο θέµα του bul-
lying και του κοινοβουλευτικού bullying που έθεσα. 

Και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έθεσε πάρα πολλά θέµατα
στη διάρκεια του τριηµέρου. Και θα συνηθίσετε την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας να είναι παρούσα, να
θέτει θέµατα, να στηρίζει τα σωστά, να αντιµάχεται τα λάθη.

Ακούγοντας τις Προγραµµατικές Δηλώσεις των Υπουργών και
της Κυβέρνησης διέκρινα κάποιες οµοιότητες σε όλες τις οµιλίες,
κάποιες ενδείξεις παλαιοκοµµατισµού. Υποχρεωτική αναφορά
της φράσης: «Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη», σαν να
επαπειλείται κάποια ποινή, αν η φράση δεν ειπωθεί. Την υποχρε-
ωτική επανάληψη κάποιων συνθηµάτων: «Σταθερά - τολµηρά -
µπροστά» -δεν κάνουν τα συνθήµατα τις πολιτικές- και την εξαγ-
γελία αριθµηµένων πρωτοβουλιών, δράσεων, αξόνων για κάθε
Υπουργείο: «Τέσσερις τοµείς, τέσσερις άξονες, οκτώ πρωτοβου-
λίες, δέκα τοµείς, έξι δράσεις» κ.ο.κ.. 

Θα προσπαθήσω, λοιπόν, να µιλήσω τη γλώσσα αυτή και θα
σας πω κωδικοποιηµένα, για να µην ανησυχεί ο κύριος Πρό-
εδρος, γιατί δεν θα υπερβώ κατά πολύ τον χρόνο, δέκα λόγους
για τους οποίους η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα δώσει ψήφο εµπι-
στοσύνης στην Κυβέρνησή σας, δεν θα σας δώσει λευκή επιταγή
την οποία σας δίνουν οι εκλεγµένοι Βουλευτές σας:

Πρώτος λόγος. Γιατί από όλη την παρουσία - απουσία σας στη
διάρκεια των Προγραµµατικών Δηλώσεων, µάς δείξατε και µάς
πείσαµε ότι δεν δίνετε βάση στη Βουλή και την κοινοβουλευτική
λειτουργία, αλλά επιθυµείτε µια Βουλή διακοσµητική, µε εσάς να
κυβερνάτε ατάραχοι, ανενόχλητοι, ανεξέλεγκτοι. Εµείς πι-
στεύουµε σε µια Βουλή ζωντανή, λειτουργική που ελέγχει την Κυ-
βέρνηση, την περιορίζει και την κάνει καλύτερη.

Δεύτερος λόγος. Γιατί δεν πεισθήκαµε ότι κίνητρό σας στη χά-
ραξη και την άσκηση της πολιτικής σας είναι εκείνο που εµείς πι-
στεύουµε ότι πρέπει να αποτελεί την αιτία, τον σκοπό και την
ουσία κάθε πολιτικής: Ο άνθρωπος, η ανθρώπινη ευηµερία, η αν-
θρώπινη ευτυχία. Σας ακούσαµε να αναλύετε µε ζέση πολιτικές
που αντικατοπτρίζουν ανάλωση, διάθεση και αποµύζηση κονδυ-
λίων και αµήχανα και επιγραµµατικά πολιτικές που αφορούν την
προστασία των ανθρώπων, την ελευθερία και την ευτυχία τους.
Εµείς θα επιµένουµε να µιλάµε γι’ αυτά.

Τρίτος λόγος, γιατί δεν είπατε λέξη για την προστασία της
πρώτης κατοικίας και την προστασία των δανειοληπτών και των
υπερχρεωµένων πολιτών από τους πλειστηριασµούς πρώτης κα-
τοικίας, τις κατασχέσεις και τους ηλεκτρονικούς πλειστηρια-
σµούς. Δεν είπατε λέξη για την προστασία των απλών ανθρώπων
από χρέη που ανυπαίτια δηµιουργήθηκαν στη διάρκεια των µνη-
µονίων και της πανδηµίας.

Για εµάς, την Πλεύση Ελευθερίας, η προστασία αυτή πρέπει
να αποτελεί προτεραιότητα µε διαγραφή των ανυπαίτια δηµιουρ-
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γηθέντων χρεών και προστασία της κατοικίας κάθε ανθρώπου.
Δεν µπορεί µια κυβέρνηση που βάσισε την πολιτική της στο

«Μένουµε σπίτι» και υπογράµµισε το σπίτι ως µέσο προστασίας
της δηµόσιας υγείας, τώρα να εφαρµόζει τους νόµους του κ. Τσί-
πρα για τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και τα fund και να
παίρνει το σπίτι των ανθρώπων στο οποίο τους κάλεσε να παρα-
µείνουν.

Τέταρτος λόγος. Γιατί δεν ακούσαµε και δεν εξαγγείλατε καµ-
µία συγκεκριµένη πολιτική για την ασφάλεια των µεταφορών και
των σιδηροδρόµων και για την οδική ασφάλεια. Δεν ακούσαµε τη
λέξη «Τέµπη». Δεν την ακούσαµε. Χάθηκαν πενήντα επτά ψυχές,
νέοι άνθρωποι. Ζητήσατε συγγνώµη. Τι έγινε; Ξαναεκλεγήκατε
και η συγγνώµη δεν ισχύει; Υιοθετείτε την αντίληψη του κ. Τσίπρα
ότι ο ελληνικός λαός κρίνει τις ποινικές ευθύνες; Ακούσαµε
ακόµη και τη Βουλευτή Σερρών να λέει ότι δικαιωθήκατε. Αυτό
πιστεύετε; 

Εµείς θα επιµένουµε για λογοδοσία, για διαφάνεια, για τιµωρία
των υπαιτίων και για την υλοποίηση του «ποτέ ξανά», µε πολιτικές
πραγµατικής πάταξης της διαφθοράς, γιατί η διαφθορά σκοτώνει
και τα Τέµπη το απέδειξαν περίτρανα.

Πέµπτος λόγος. Γιατί δεν τοποθετηθήκατε για τις τρεις προ-
τάσεις Αναθεώρησης του Συντάγµατος που έχουµε καταθέσει
και άπτονται της κατάργησης της βουλευτικής ασυλίας, της κα-
τάργησης της υπουργικής ασυλίας, της κατάργησης του διορι-
σµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την Κυβέρνηση, προτά-
σεις που αφορούν το τέλος της ατιµωρησίας του πολιτικού προ-
σωπικού και την πραγµατική εµπέδωση δικαιοσύνης και ισονο-
µίας. 

Έκτος λόγος. Γιατί εξαγγέλλετε και κάνετε σηµαία σας την
αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος που αποτελεί µια
εµβληµατική κατάκτηση των κοινωνικών αγώνων του φοιτητικού
κινήµατος, των δηµοκρατικών αγώνων του λαού µας και όχι µιας
παράταξης και µόνο. Την ίδια ώρα που η παιδεία βρίσκεται σε
πάρα πολύ άσχηµη κατάσταση και µαθητές, φοιτητές και εκπαι-
δευτικοί στενάζουν, εσείς επιµένετε να δίνετε ιδεολογικές µάχες
του παρελθόντος. Δείχνετε να θέλετε να πάρετε µια ιδεολογική
ρεβάνς πάνω στο άρθρο 16, και αυτό κατάλοιπο του παλαιοκοµ-
µατισµού.

Εµείς θέλουµε να µιλήσουµε για την παιδεία ακούγοντας πρώ-
τα τους µαθητές, τους φοιτητές, τους εκπαιδευτικούς. Αυτή είναι
η πολιτική για την κοινωνία.

Έβδοµος λόγος. Γιατί η δηµόσια υγεία είναι σε άθλια κατά-
σταση κι εσείς επιστρατεύετε, µε πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου, αυτές που προβλέπονται για έκτακτες συνθήκες απρόβ-
λεπτης ανάγκης, πυροσβέστες και δηµοτικούς υπαλλήλους για
να οδηγούν ασθενοφόρα, για να πάψει ο κόσµος να πεθαίνει πε-
ριµένοντας ένα ασθενοφόρο και τοποθετήσατε Υπουργό Υγείας
έναν πολιτικό του παρελθόντος -του βαθέως παρελθόντος- που
τον ακούσαµε να µιλάει για τους οδηγούς των ασθενοφόρων
όπως παλαιότερα µιλούσε για τους οδηγούς των µηχανών της
«ΔΙΑΣ». Δεν µπορεί έτσι να γίνει πολιτική για την υγεία.

Όγδοος λόγος. Γιατί, αντίθετα µε όσα είπατε για την αναβάθ-
µιση της πολιτικής προστασίας, είµαστε στο µέσο της αντιπυρι-
κής περιόδου εκτεθειµένοι, χωρίς σχέδιο, χωρίς συγκροτηµένη
πολιτική προστασία και χωρίς ένα βασικό στοιχείο στο οποίο
εµείς πιστεύουµε, την αξιοποίηση των εθελοντών της Πολιτικής
Προστασίας που υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα, συγκροτηµένες
οµάδες πολιτών µε ενδιαφέρον για τα δάση, για το περιβάλλον,
για την πολιτική προστασία.

Ένατος λόγος. Γιατί εξακολουθεί να είναι αδιαφανής και άδηλη
η εξωτερική πολιτική που θα ασκήσετε σε πολλά πεδία, όπως
είναι το ζήτηµα της επέκτασης των χωρικών υδάτων, όπως είναι
η πολιτική σας για τη γείτονα χώρα, όπως είναι τα ζητήµατα διεκ-
δίκησης των γερµανικών οφειλών. Επιµένετε στη µυστική διπλω-
µατία, ενώ εµείς πιστεύουµε στη φανερή διπλωµατία, την οποία
εγκρίνει και νοµιµοποιεί ο ελληνικός λαός.

Δέκατος λόγος. Γιατί εµείς πιστεύουµε σε µια πολιτική µε επί-
κεντρο τη δικαιοσύνη, τα κοινωνικά κινήµατα, την πρόσβασή τους
και την πρόσβαση των πολιτών στη δικαιοσύνη, στην άρση της
αδικίας. Πιστεύουµε στην ισότητα και στην εξάλειψη όλων των
διακρίσεων και όχι µόνο κάποιων. Δυστυχώς, δεν µας πείσατε,

µολονότι υπήρξαν κάποιες µεµονωµένες αναφορές, ότι θα ακο-
λουθήσετε µια πολιτική πραγµατικά συµπεριληπτική για την ου-
σιαστική εξάλειψη των ανισοτήτων. 

Για όλους αυτούς τους λόγους που επέλεξα να προκρίνω, και
για πολλούς άλλους που επέλεξα να αναπτύξω σε επόµενη ευ-
καιρία, δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη και δεν σας παρέχουµε
ψήφο εµπιστοσύνης.

Φυσικά, και αυτό πρέπει να ειπωθεί, ακούσαµε στη διάρκεια
των τοποθετήσεων και του Πρωθυπουργού και των Υπουργών και
θετικές τοποθετήσεις τις οποίες επισηµάναµε και δεν φεισθήκαµε
θετικών λόγων και επισηµάνσεων εκεί όπου υπάρχουν πράγµατι
σωστά, όπως είναι η ανάκτηση του δηµοσίου ελέγχου της ΕΥΔΑΠ
και της ΕΥΑΘ και ελπίζουµε να ακολουθήσει η ΔΕΗ, όπως είναι η
ανάκτηση των Γλυπτών του Παρθενώνα και ελπίζουµε να ακολου-
θήσουν και οι κλεµµένοι αρχαιολογικοί θησαυροί.

Τα σωστά πάντοτε θα τα επισηµαίνουµε και θα σας πιέζουµε
να τα υλοποιείτε και δεν θεωρούµε αυτοσκοπό µας να αντιτιθέ-
µεθα σε όλα κι έτσι νοµίζω ότι θα πρέπει και εσείς να αξιολογή-
σετε ότι είναι η ώρα να ακούτε και την κριτική και τις επισηµάν-
σεις και τις προτάσεις που έρχονται από την Αντιπολίτευση. 

Κλείνοντας, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µία
παρατήρηση για το επίπεδο και το περιεχόµενο του κοινοβουλευ-
τικού λόγου και της κοινοβουλευτικής συζήτησης. Ως Πρόεδρος
της Βουλής είχα απαγορεύσει να διατυπώνονται µέσα στο Κοι-
νοβούλιο ρατσιστικές, σεξιστικές και µισαλλόδοξες εκφράσεις.
Δεν είναι ζήτηµα ελευθερίας του λόγου. Είναι ζήτηµα πραγµατι-
κής εφαρµογής του σεβασµού στην προσωπικότητα, στη µονα-
δικότητα και στην αυτοδιάθεση κάθε ανθρώπου, κάθε κοινωνικής
οµάδας, κάθε συλλογικότητας. 

Κλείνω, λοιπόν, µε την ευχή ότι και σε αυτήν την κοινοβουλευ-
τική περίοδο αυτές οι βασικές αρχές της δηµοκρατίας θα αποτε-
λέσουν τρόπο λειτουργίας του Κοινοβουλίου, θα αποτελέσουν
µία δέσµευση της Βουλής αυτής και σίγουρα είναι δέσµευση της
Πλεύσης Ελευθερίας, µε τρόπο ανυποχώρητο να υπερασπίζεται
κάθε αδικούµενο, κάθε βαλλόµενο και τη δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε τον κατάλογο των οµιλιών των Αρχηγών των κοµ-

µάτων µε την αντίστροφη σειρά της εκλογικής δυνάµεως των τε-
λευταίων εκλογών, καλώντας στο Βήµα τον κ. Δηµήτριο Νατσιό,
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΝΙΚΗ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-
τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ) 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, µετά από τόσες οµιλίες ο ελληνικός λαός δεν άκουσε
κάποιο σπουδαίο µέτρο για την καταπολέµηση της ακρίβειας. Το
ελληνικό νοικοκυριό υποφέρει βιώνοντας για δέκατο πέµπτο συ-
νεχόµενο µήνα διψήφια ποσοστά αυξήσεων στις τιµές των βασι-
κών ειδών διατροφής, αυξήσεις που το Γραφείο Προϋπολο-
γισµού της Βουλής χαρακτήρισε ως «πληθωρισµό απληστίας». 

Είναι ανεξέλεγκτη η αισχροκέρδεια στη ρίζα της, µε το κράτος
να τη σκεπάζει µε σοβιετικού τύπου κουπόνια φαγητού και επι-
βίωσης για επαίτες και όχι πολίτες. Όµως, τα κουπόνια και τα
Pass δεν είναι δωρεάν. Πώς άραγε χρηµατοδοτούνται; Όχι µε
εξωτερικό δανεισµό; Το κρατικό χρέος έχει ανέβει σε ύψος ρε-
κόρ. 

Μήπως, άραγε, ακούσαµε για κάποια δυναµική πολιτική πάτα-
ξης του λαθρεµπορίου σε καύσιµα και τσιγάρα; Το κράτος χάνει
10 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως από φόρους σύµφωνα µε υπο-
λογισµούς της Τράπεζας της Ελλάδος, δηλαδή, 1000 ευρώ χα-
µένο όφελος το χρόνο για κάθε Έλληνα. 

Δεν είδαµε κανένα σπουδαίο φιλολαϊκό µέτρο για την ανακού-
φιση των υπερφορολογηµένων πολιτών µας. Σας προτείνουµε να
αναλογιστείτε τα χρέη φυσικών και νοµικών προσώπων προς το
δηµόσιο που περιλαµβάνουν τεράστιες προσαυξήσεις. Σας προ-
τείνουµε ένα πραγµατικά γενναίο µέτρο µε την εφάπαξ εξόφληση
της κύριας οφειλής, την πλήρη διαγραφή των προσαυξήσεων.

Μας είπε ο κ. Μηταράκης ότι θα αρχίσουν να εκδίδονται οι νέες
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ηλεκτρονικές ταυτότητες από τον Σεπτέµβριο. Δεν µας είπε,
όµως, τι προδιαγραφές θα έχουν οι νέες ταυτότητες. Εξ όσων
ακούγονται, η νέα ηλεκτρονική ταυτότητα ή αλλιώς Κάρτα του
Πολίτη, θα φέρει µικροτσίπ τεχνολογίας RFID και θα λειτουργεί
µε κλειδί έναν µοναδικό αναγνωριστικό αριθµό για κάθε πολίτη.
Μέσω της ταυτότητας αυτής θα γίνεται η διασύνδεση όλων των
προσωπικών αρχείων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα του κατόχου.

Πρόκειται για µία ταυτότητα µε δυνατότητα γεωεντοπισµού και
συλλογής πληροφοριών και φακελώµατος του πολίτη. Πέρασαν
σχεδόν πενήντα χρόνια από τότε που το φακέλωµα του πολίτη
καταργήθηκε χάριν της δηµοκρατίας. Άραγε, στην Ελλάδα του
2023 πόσο δηµοκρατικό θεωρείται το φακέλωµα του πολίτη που
θα γίνει µέσω αυτών των ταυτοτήτων; Ποιος θα ελέγχει το σύ-
νολο των πληροφοριών µας που πολλές φορές θα έχουν και χα-
ρακτήρα εθνικής ασφάλειας; Σε ποια εθνική ή υπερεθνική βάση
δεδοµένων θα γίνεται η χρήση και η επεξεργασία τους; Ποιος θα
µας φυλάει από τους φύλακες και µάλιστα όταν αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει πρωτοστατήσει σε σκάνδαλα υποκλοπών;

Για τον πολίτη που για λόγους συνείδησης και ελευθερίας αρ-
νηθεί να παραλάβει τη νέα ηλεκτρονική ταυτότητα θα υπάρχει
δυνατότητα προαιρετικότητας ή θα κινδυνεύει ο πολίτης που δε
θέλει να την πάρει να τεθεί εκτός κοινωνίας και δικαιωµάτων ως
πολίτης δεύτερης κατηγορίας; 

Η ΝΙΚΗ εναντιώνεται πλήρως στις νέες ηλεκτρονικές ταυτότη-
τες οι οποίες από απλό µέσο ταυτοποίησης επιδιώκεται να γίνουν
µοναδικό µέσο ασκήσεως δικαιωµάτων και κοινωνικής ύπαρξης.
Θα αγωνιστούµε για τον αυτονόητο σεβασµό στην ελευθερία του
προσώπου. 

Έχουµε µπροστά µας πρωθυπουργική εξαγγελία για συντα-
γµατική Αναθεώρηση και θα επιµείνουµε να ρωτήσουµε: Επιτέ-
λους, θα αποκαλύψετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ποια άρθρα του
Συντάγµατος θέλετε να αναθεωρήσετε; Δεν είναι εθνικό µυστικό.
Θα διαγράψετε το όνοµα της Αγίας και Οµοουσίου και Αδιαιρέ-
του Τριάδος από την προµετωπίδα του Συντάγµατος που είναι
γραµµένη µε το αίµα των αγωνιστών του 1821 και όχι µε µελάνι;
Θα αναθεωρήσετε το άρθρο 3 στην κατεύθυνση χωρισµού κρά-
τους - Εκκλησίας ώστε να γίνει το κράτος µας ουδετερόθρησκο;
Θα αλλάξετε το άρθρο 16 ώστε να πάψει να αποτελεί αποστολή
της παιδείας η καλλιέργεια εθνικής και θρησκευτικής συνείδη-
σης; Θα αλλάξετε τον ορισµό της οικογένειας για να µην έχετε
ως υποχρέωση τη δηµογραφική ανάπτυξη της πατρίδας µας;

Η καταστροφή της δηµόσιας υγείας είναι ένα πολυετές
έγκληµα. Ειδικά την τελευταία τετραετία οι Έλληνες έχουν υπο-
στεί τροµακτική υποβάθµιση στην ποιότητα και την πρόσβαση
στις υπηρεσίες υγείας. Με τη µεγάλη δοκιµασία της πανδηµίας
η Κυβέρνηση µε τις επιλογές της εκµεταλλεύτηκε την τροµακτική
πίεση που υπέστη το δηµόσιο σύστηµα υγείας ως ευκαιρία για
να το αποτελειώσει. 

Ο Πρωθυπουργός δεσµεύτηκε ότι στη νέα τετραετία του θα
έχει ως προτεραιότητα την ενίσχυση του ΕΣΥ. Όµως, τι µας έχει
δείξει η πολιτική που εφαρµόζεται έως τώρα στον τοµέα της
υγείας; Βλέπουµε τη δηµόσια υγεία να εκφυλίζεται και από αδια-
πραγµάτευτο αγαθό που ανήκει σε όλους να γίνεται ένα ψυχρό
εµπόρευµα για τους κατέχοντες.

Βλέπουµε να ανοίγει διάπλατα δρόµος για παρασιτική δράση
του ιδιωτικού τοµέα στις δηµόσιες υπηρεσίες και να µοιράζονται
τα ιµάτια του ΕΣΥ σε εργολάβους. Βλέπουµε τροµακτικές ελλεί-
ψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό που αντιµετωπίζονται
συνεχώς µε µπαλώµατα και λύσεις του ποδαριού. Βλέπουµε
δοµές της περιφέρειας να υποβαθµίζονται και να πάσχουν από
ελλείψεις υλικοτεχνικού εξοπλισµού. Βλέπουµε το τραγικό γεγο-
νός πως ολόκληρη η βόρεια Ελλάδα διαθέτει µόλις δέκα µονάδες
εντατικής θεραπείας παίδων. Άρρωστα παιδιά αναγκαστικά δια-
κοµίζονται σε νοσοκοµεία της Αθήνας για να λάβουν εντατική νο-
σηλεία. 

Βλέπουµε ότι λόγω της αναξιοκρατίας και των άθλιων συνθη-
κών στο ΕΣΥ χίλιοι πεντακόσιοι Έλληνες γιατροί αναγκάζονται να
µεταναστεύουν κάθε χρόνο στο εξωτερικό. Κι ενώ η ελληνική πο-
λιτεία έχει επιβαρυνθεί το υπέρογκο κόστος εκπαίδευσής τους
τελικά τις υπηρεσίες τους απολαµβάνουν πολίτες άλλων χωρών.
Βλέπουµε δηµόσια νοσοκοµεία να βάζουν λουκέτο ή να συγχω-

νεύονται. Βλέπουµε εφηµερίες να µην µπορούν να σηκώσουν το
βάρος της προσέλευσης των ασθενών και να επιστρατεύουν ατε-
λείωτα ράντζα που πληµµυρίζουν τους διαδρόµους νοσοκοµείων.
Βλέπουµε Έλληνες πολίτες που πληρώνουν ασφαλιστικές εισφο-
ρές στο κράτος για όλη τους την παραγωγική ηλικία να περιµέ-
νουν ολόκληρους µήνες σε ντροπιαστικές λίστες αναµονής για
να χειρουργηθούν, να καταταλαιπωρούνται για να βρουν µία
κλίνη ή να καταλήγουν παρατεταµένοι σε ένα ράντζο. Ολοένα πιο
συχνά βλέπουµε περιπτώσεις ανθρώπων να πεθαίνουν αβοήθη-
τοι, διότι δεν βρίσκουν ένα ασθενοφόρο να τους παράσχει τις
πρώτες βοήθειες και να τους µεταφέρει στο νοσοκοµείο. Αντικρί-
ζουµε ακόµη και τριτοκοσµικές εικόνες που µας προκαλούν
θλίψη και ντροπή µε ασθενείς να µεταφέρονται σε καρότσες
αγροτικών για να σωθεί η ζωή τους ελλείψει ασθενοφόρων.

Όσον αφορά το θέµα του αθλητισµού ας αναλογιστούµε πως
γεννήθηκε το πνεύµα του αθλητισµού στην αρχαία Ελλάδα και
πώς κατάντησε να είναι σήµερα. Η ολυµπιακή εκεχειρία σηµατο-
δοτούσε την παύση των εχθροπραξιών µεταξύ των αρχαίων ελ-
ληνικών πόλεων για όσο καιρό κρατούσαν οι αρχαίοι ολυµπιακοί
αγώνες. Ο αθλητισµός στην ανόθευτη µορφή του ήταν σύµβολο
της ειρήνης και της αδελφοσύνης. Στις µέρες µας και ο αθλητι-
σµός έχει καταντήσει εν πολλοίς σύµβολο πολέµου και διχόνοιας.
Στο αθλητικό γίγνεσθαι της χώρας µας κυριαρχεί ο φανατισµός,
ο οπαδισµός, η βία, η διαφθορά, τα διαπλεκόµενα συµφέροντα.
Τα αθλήµατα από µέσα ψυχαγωγίας και ευγενούς άµιλλας έχουν
γίνει οχήµατα για να ταπεινώνουµε τον αντίπαλο, να εκτονώνουµε
τον εγωκεντρισµό µας και να θησαυρίζουν όσοι επωφελούνται
από την απόλυτη εµπορευµατοποίηση του αθλητισµού. Και δυ-
στυχώς αυτή η συνεχής καλλιέργεια µίσους µάς φτάνει στο
έσχατο σηµείο να γίνονται αποτρόπαιες δολοφονίες για µια φα-
νέλα και για µια οµάδα. Η απάντηση που θα δώσει στην ερώτηση
«τι οµάδα είσαι;» να κρίνει αν θα ζήσεις ή αν θα πεθάνεις. Μέσα
από το πάθος του οπαδισµού ο πλησίον µας γίνεται µισητός. Ο
µισητός εχθρός που τον θεωρούµε κατώτερο από εµάς επειδή
δήθεν επιδιώκει το κακό της θεοποιηµένης οµάδας µας. Έτσι ισο-
πεδώνεται η οµοψυχία, ισοπεδώνεται η ενότητα και η συνείδηση
µιας κοινής πατρίδας. Αντί οι δύσκολοι καιροί που απλώνονται
µπροστά µας να µας βρίσκουν µονιασµένους, µας βρίσκουν σε
µια αρρωστηµένη κατάσταση διαρκούς εµφυλίου για το χατίρι
µιας µπάλας. Τα µεγάλα συµφέροντα των επιχειρηµατιών συντη-
ρούν σκόπιµα τον οπαδισµό για να εξασφαλίζουν την κυριαρχία
τους µέσα από την πόλωση, µέσα από το διαίρει και βασίλευε.
Παρά τις υποσχέσεις των περασµένων κυβερνήσεων ότι θα κα-
ταπολεµήσουν το φαινόµενο της οπαδικής βίας, το κράτος δεν
έχει τολµήσει να αγγίξει το σύστηµα και τη λογική του που κυ-
βερνά τον πυρήνα του επαγγελµατικού αθλητισµού και ιδιαίτερα
του ποδοσφαίρου. 

Επανερχόµαστε συντόµως και στην ανοικτή πληγή των κόκκι-
νων δανείων και των πλειστηριασµών. Κάθε µέρα µια σκηνή εξευ-
τελισµού της κοινωνίας µας µε εµπερίστατες οικογένειες να
ξεριζώνονται από την εστία τους. Πού πήγε η αγάπη, η ευγένεια
και ο πολιτισµός µας απέναντι στον αδύναµο συνάνθρωπό µας;
Καταντήσαµε µια ζούγκλα γεµάτη αρπακτικά που λεηλατούν µε
συνοπτικές διαδικασίες το µέλλον και την ελπίδα των πολλών. Και
µάλιστα µε το ελληνικό κράτος στον ρόλο του εγγυητή των funds.
Κύριε Πρωθυπουργέ, σας καλούµε την ίδια ευκαιρία που δίνετε
στα κοράκια να τη δώσετε και στον οφειλέτη της πρώτης κατοι-
κίας. Είναι ζήτηµα βασικής ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

Μιλώντας για ανθρώπινη αξιοπρέπεια να σταθούµε στην ανα-
φορά της Κυβέρνησης για εποχικούς εργάτες από το Μπαγκλα-
ντές. Σεβόµαστε κάθε χώρα αλλά θέλουµε και οι αλλοδαποί να
σέβονται την έννοµη τάξη µας. Όποιοι την παραβιάζουν, όπως
στη Ρόδο, να δικάζονται και να εκτίουν την ποινή τους στη χώρα
τους, όπου θα τους επιστρέφουµε µε απέλαση. Καµµία ανοχή
στην ανοµία. 

Θα επαναλάβουµε ότι τα εθνικά θέµατα µπήκαν στο παρασκή-
νιο των προγραµµατικών δηλώσεων του Πρωθυπουργού. Σήµερα
ο κ. Καιρίδης ζήτησε να βοηθήσουµε την Άγκυρα στη διαχείριση
του µεταναστευτικού και ζήτησε υπογραφή συµφωνίας µε την
Τουρκία. Ποια Τουρκία, κύριε Υπουργέ; Αυτήν που εργαλειοποιεί
το µεταναστευτικό και προσπαθεί να σπάσει τις γραµµές µας
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στον Έβρο; Αυτή που σπρώχνει τους δουλέµπορους στο Αιγαίο
για να αλλοιώνουν τους χριστιανικούς πληθυσµούς στα νησιά
µας, όπως στη Λέσβο; Αυτήν την Τουρκία; Μαθαίνουµε ότι στο
χωριό Φυλάκιο του Έβρου χτίζεται νέα δοµή υποδοχής παράνο-
µων µεταναστών και προσφύγων από εταιρεία στην οποία µετέχει
ο αδελφός σας -αν είναι ακριβείς οι πληροφορίες που έχουµε-
µε ανάθεση πολύ πριν αναλάβετε Υπουργός. Γιατί φτιάχνουµε
νέα δοµή µεταναστών στον Έβρο, κύριε Υπουργέ; Είναι δυνατό
να φιλοξενούνται στη νέα δοµή στο φυλάκιο του Έβρου χίλιοι πε-
ντακόσιοι παράνοµοι µετανάστες στην πλάτη των δυνάµεων του
Δ’ Σώµατος Στρατού; 

Καιρός να σταµατήσετε τις νέες δοµές και να ασχοληθείτε µε
την δόµηση της οµοψυχίας και της ενότητας του λαού µας εν
όψει του υπαρκτού τουρκικού κινδύνου. Θυµάµαι από την ιστο-
ρία, στην οποία δυστυχώς τα Ελληνόπουλα απέτυχαν παταγω-
δώς στις πρόσφατες πανελλήνιες εξετάσεις ένα περιστατικό από
την επανάσταση του 1821 το οποίο διασώζει ο λογοτέχνης Δη-
µήτρης Καµπούρογλου που µιλάει για την ενότητα των Ελλήνων.
«Όταν κατά τον πρώτο χρόνο της εθνικής παλιγγενεσίας ερίζουν
οι καπεταναίοι της Πελοποννήσου για πρωτοκαθεδρίες και αξιώ-
µατα ο Οδυσσέας Ανδρούτσος γράφει µια επιστολή στον Κολο-
κοτρώνη µε το εξής: Σας στέλνω τον Δράµαλη µε τριάντα χιλιά-
δες ασκέρι να µονοιάσετε». Κι εµείς σήµερα έχουµε την τουρκική
στρατιά του Αιγαίου που µας επιβάλλει να είµαστε µονιασµένοι. 

Στα εθνικά θέµατα µας αφήνει πολλές απορίες το γεγονός ότι
για πρώτη φορά ο Πρωθυπουργός δεν έκανε την παραµικρή νύξη
για την Κύπρο. Πολλές φορές µας δασκαλεύει και η Κύπρος ώστε
ο Γιάννης Ρίτσος σε στιχούργηµά του να την αποκαλέσει «Μικρο-
κόρη µας που µας εγίνης µάνα». Η Κύπρος µας είναι παράδειγµα
προς µίµηση για το ελληνικό κράτος. 

Από την Κύπρο ήταν και ο Κυπριανός, το αδικοχαµένο παλικάρι
στο τροµερό δυστύχηµα των Τεµπών, ένα δυστύχηµα που επιχει-
ρείται να ριχθεί στη λήθη. Αναρωτιόµαστε, ο γοερός θρήνος των
γονιών που εµπιστεύτηκαν τα παιδιά τους σε έναν κρατικό οργα-
νισµό και τελικά τα πήραν πίσω µέσα σε ένα σφραγισµένο φέρε-
τρο έχει σταµατήσει να αντηχεί στα αυτιά µας; Τα πρόσωπα των
πενήντα επτά ανθρώπων, των πενήντα επτά µαρτύρων που βρή-
καν φρικτό θάνατο στα Τέµπη έχουν σβηστεί από τη µνήµη µας;
Ο βασανιστικός αγώνας που δίνουν οι οικογένειες των θυµάτων
για να δικαιωθούν, αλήθεια, µας αφήνει αδιάφορους; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δάκρυα µπροστά στις κάµερες
είδαµε από πολλούς που επισκέφθηκαν τον µαρτυρικό τόπο,
αλλά πρόθεση µετάνοιας δεν είδαµε στη συνέχεια. Το αντίθετο
µάλιστα. Είδαµε το επίσηµο κράτος να συνεχίζει απτόητο, µε την
ίδια αµέλεια και ανεπάρκεια, να προσφέρει τις υπηρεσίες του και
όλους τους θεσµικά ιθύνοντες, να συνεχίζουν την πολιτική στα-
διοδροµία τους σαν να µη συνέβη τίποτε. Σαν να µην έγινε κάτω
από την εποπτεία του κράτους και των αρµόδιων υπευθύνων το
χειρότερο σιδηροδροµικό δυστύχηµα της ελληνικής ιστορίας. Εί-
δαµε περιχαρείς πολλούς από την Κυβέρνηση να πανηγυρίζουν
την επανεκλογή τους, προσβάλλοντας το πένθος των οικογε-
νειών που έχασαν τα βλαστάρια τους σε αυτό το βαγόνι του θα-
νάτου. Δεν σεβάστηκε η επίσηµη πολιτεία ούτε τη µνήµη των
νεκρών, αλλά ούτε καν τον ίδιο της τον εαυτό. Βεβαίωνε τον ελ-
ληνικό λαό ότι διασφάλιζε την ασφάλεια των πολιτών και τελικά
όχι µόνον έλεγε ψέµατα, αλλά δεν διασφάλισε ούτε την αξιοπρέ-
πειά της µετά την τραγωδία.

Στην καρδιά κάθε ανθρώπου έχει φυτευτεί από τον Θεό ένας
αδιάψευστος µάρτυρας. Λέγεται συνείδηση. Την ακούµε άραγε
τη συνείδησή µας ή την έχουµε µπαζώσει; Υπολογίζουµε τον Θεό
και τη δικαίωσή Του. Ο Άγιος Παΐσιος έλεγε πως όλες οι αµαρτίες
έχουν ελαφρυντικά, αλλά η αδικία δεν έχει, γιατί µαζεύει την
οργή του Θεού. Μας ενδιαφέρει κύριοι, το καλό της ψυχής µας;
Μας βαραίνουν τα κρίµατά µας; Νοµίζουµε πως θα ζούµε αιώνια
και πως δεν θα δώσουµε λόγο στο Θεό. Αν δεν µας ενδιαφέρει η
ποινική διάσταση του θέµατος, τουλάχιστον έχουµε αναλογιστεί
την ηθική και πνευµατική διάστασή του;

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές για τη Νίκη η
ψήφος έχει και πνευµατική διάσταση. Για µας δεν είναι ο άνθρω-
πος µόνο «φάγωµεν πίωµεν αύριο γαρ αποθνήσκοµεν». Κλείνω
µε τα λόγια του τροπαιούχου νοµπελίστα µας ποιητή Γιώργου Σε-

φέρη ο οποίος κατά την παραλαβή του Νόµπελ το 1963 στη Στοκ-
χόλµη είπε τούτα τα σπουδαία λόγια: Σε αυτόν τον κόσµο που
ολοένα στενεύει, ο καθένας µας χρειάζεται όλους τους άλλους.
Πρέπει να αναζητήσουµε τον άνθρωπο όπου και να βρίσκεται.
Όταν στο δρόµο της Θήβας ο Οιδίπους συνάντησε τη Σφίγγα και
αυτή του έθεσε το αίνιγµά της, η απόκρισή του ήταν ο άνθρωπος.
Τούτη η απλή λέξη χάλασε το τέρας. 

Η Νίκη αντιστέκεται σθεναρά µε πίστη και άδολη φιλοπατρία
στα κάθε λογής τέρατα που λέει και ο ποιητής που ροκανίζουν
τα θεµέλια του έθνους µας. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακολουθεί την οµιλία
του κ. Νατσιού, η οµιλία του κ. Κυριάκου Βελόπουλου, Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος Ελληνική Λύση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρασαν δύο εικοσιτετράωρα.
Προσπαθήσαµε να πείσουµε κάποιους τουλάχιστον για τα Τέµπη
να συναινέσουµε σε επίπεδο ανθρωπιάς. Πολύ δάκρυσαν και
βούρκωσαν εδώ µέσα για τα Τέµπη, αλλά κανείς δεν υπογράφει
την εξεταστική επιτροπή. Πολλοί πόνεσαν, µάτωσαν, αγωνιούν
για τα Τέµπη, αλλά ουδείς είχε την ανθρωπιά να υπογράψει την
εξεταστική. Ξέρετε από λόγια χορτάσαµε. Στις πράξεις κολλάει
το πράγµα. Και όταν ένα ελληνικό Κοινοβούλιο δεν ασχολείται
πραγµατικά µε ένα θέµα που αφορά την κοινωνία µας…. 

Δεν αναφέροµαι σε πολιτικοϊδεολογικές διαφορές, αλλά
αφορά οριζόντια την ελληνική κοινωνία. Σας το λέει ένας άνθρω-
πος ο οποίος, όπως είπα και χθες, έχασε φίλο τριάντα ετών στα
Τέµπη.

Λυπάµαι πολύ. Λυπάµαι για όλους. Όπως λυπάµαι για το γε-
γονός ότι ήρθαν και οι εισαγγελείς οι Ευρωπαίοι και ζητούν µε
τη σύµβαση 717 να πάνε σιδηροδέσµιοι Έλληνες πολιτικοί για το
θέµα του ΟΣΕ. Θα δούµε τι θα γίνει µετά, θα δούµε. Το θέµα είναι
οι ψυχές που έφυγαν αν θα ησυχάσουν και δεν βλέπω να ησυχά-
ζουν. Πολλοί επικαλούνται τον Θεό, άλλοι επικαλούνται τη δηµο-
κρατία, άλλοι τον δικαιωµατισµό, αναφέρονται και σε φιλτρά-
ρισµα των λέξεων εντός του Κοινοβουλίου, αλλά δεν βλέπω στην
πράξη να υπογράφουν την εξεταστική για τα Τέµπη. Δεν πειράζει.
Όταν έχεις έναν Πρωθυπουργό όµως, ο οποίος δεν τηρεί αυτό
που υποσχέθηκε; Ο ίδιος έλεγε στις 23 Φεβρουαρίου του 2016
«Δεσµεύοµαι για εξεταστική επιτροπή για την περίοδο Βαρου-
φάκη, που µας οδήγησε σε κλείσιµο τραπεζών και capital con-
trols». Στις 23 Φεβρουαρίου του 2016, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ο Πρωθυπουργό σας. Πόση αναξιοπιστία µπορεί
να έχει ένας άνθρωπος; Και καταθέτουµε εξεταστική επιτροπή
για δεύτερη φορά και πάλι δεν την κάνει. Καταθέτω στα Πρακτικά
το tweet του Πρωθυπουργού, για να δείτε ότι µόνο εµείς και µι-
λάµε και λέµε και αποδεικνύουµε αυτά που λέµε. Από θεωρία
χόρτασε ο Έλληνας και απευθύνοµαι σε όλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στην υποκρισία τους. Κατήγγειλα σήµερα το πρωί
στον κ. Γεραπετρίτη, ο οποίος πάλι λείπει, ότι ήρθε ο Υπουργός
Άµυνας της Κύπρου στον Νοµό Σερρών, στην πόλη των Σερρών.
Ζήτησε ο Δήµος Σερρών να σταλεί Υπουργός της Κυβέρνησης
επισήµως. Και ο Υπουργός της Κύπρου, της αδελφής µας Κύ-
πρου ήταν µόνος του. Μπράβο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Μπράβο σας. Και µπράβο στην Κυβέρνησή σας. Ένας Υπουργός
ήρθε στον Νοµό Σερρών της Κύπρου και δεν στείλατε επίσηµη
υποδοχή. Ποιο ενιαίο δόγµα, ποια αδερφή Κύπρος, ποια «συ-
ντασσόµαστε και συµπαρατασσόµαστε». Δεν σας νοιάζει η Κύ-
προς γιατί έχετε συµφωνήσει τις Πρέσπες του Αιγαίου και θα σας
το αποδείξω σε λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λοιπόν, έχω εδώ για όλους τους Βουλευτές της Ελληνικής Δη-

µοκρατίας κάτι που µου εστάλη σήµερα το πρωί. Ταυτότητα σκο-
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πιανού. Τελωνειακός µου την έστειλε, κύριε Παππά. Η ταυτότητα
επάνω αναγράφει Macedonian. Είναι ωµή παραβίαση των Πρε-
σπών. Ωµή παραβίαση των Πρεσπών, κύριε συνάδελφε. Έχετε
τα κότσια; Έχει κανείς τα κότσια; Υπογράψτε εξεταστική επι-
τροπή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί φτάσαµε ως εκεί ώστε να καταγγείλουµε επιτέλους την

προδοτική συµφωνία. Γιατί την παραβιάζουν οι Σκοπιανοί, όχι
εµείς. 

Στα Πρακτικά κι αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε και στα υπόλοιπα, γιατί πραγµατικά έρχονται δυσάρεστα
µαντάτα. Παρά την προσπάθεια κάποιων να καλλιεργήσουµε
έντεχνα ένα περίεργο σκηνικό ωραιοποίησης και διανθισµού και
των οικονοµικών αλλά και της πολυµερούς και πολυσχιδούς εξω-
τερικής πολιτικής τους, σε όλα απέτυχαν. Δεν ντρέπεται η Νέα
Δηµοκρατία και ο Έλληνας Πρωθυπουργός -πραγµατικά εγώ
νιώθω ντροπή για όλους σας- να παραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο η
Ελλάδα; Η Ελλάδα επικαλείται το Διεθνές Δίκαιο και παραβιάζει
κατάφωρα το Διεθνές Δίκαιο. Πολλοί απορούν εδώ µέσα. Θα σας
αποδείξω γιατί. Σήµερα το πρωί ο Υπουργός Εξωτερικών της Ελ-
λάδος, ο κ. Γεραπετρίτης έκανε µια δήλωση ωµής παραβίασης
του Διεθνούς Δικαίου. Τη διαβάζω: Η χώρα µας επιδιώκει την επί-
λυση στη βάση του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας, της µονα-
δικής διαφοράς, την οριοθέτηση ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας στο
πρότυπο ακριβώς των συµφωνιών που έχουµε κάνει µε Ιταλία και
Αίγυπτο. Κύριε Παππά χαµπάρι δεν πήρατε τι είπε. Πήρατε εί-
δηση τι είπε; Έχετε καταλάβει εκεί του ΠΑΣΟΚ τι είπε; Κύριε Κα-
τρίνη, είστε παλιός. Τα ξέρετε. Ξέρετε τι είπε; Πάµε για µειωµένη
επήρεια µε την Τουρκία στο Καστελόριζο. Αυτό είπε. Να η συµ-
φωνία των Πρεσπών για το Αιγαίο. Μειωµένη επήρεια όπως κά-
ναµε µε την Αίγυπτο και την Ιταλία. Και εδώ βάζει και την Αλβανία.
Θα υπογράψετε και αυτό ακόµα στη Νέα Δηµοκρατία; Σας ακούει
ο Κωνσταντίνος Καραµανλής ο Α’ και τρέµει. Τρίζουν τα κόκκαλά
του. Και αυτό µε την Αλβανία στα Διαπόντια νησιά, να τα χαρί-
σουµε και αυτά; Είµαστε σοβαροί; Είναι ωµή παραβίαση του Διε-
θνούς Δικαίου. Δεν υπάρχει UNCLOS µε µειωµένη επήρεια
πουθενά. Πού είναι οι διεθνολόγοι σας, κύριε Συρίγο; Υπάρχει
παγκόσµια, παρόµοιο γεγονός, διεθνώς; Δεν υπάρχει, µην µου
κουνάτε το κεφάλι σας. Αφήστε τη µέση γραµµή. 

Διεθνώς η UNCLOS είναι διακόσια ναυτικά µίλια. Δεν υπάρχει
µειωµένη επήρεια πουθενά. Έχετε, όµως, µειωµένη εθνική αντί-
ληψη, µου φαίνεται, µερικοί. Νοµίζω. Μπορεί να κάνω λάθος και
εγώ. Να είστε πατριώτης εσείς και να µην είµαι εγώ, αλλά θα απο-
δειχθεί στην πράξη όταν νοτίως του Καστελόριζου θα στήσουν
γεωτρύπανα οι Τούρκοι. Αυτά να τα θυµάστε, γιατί αν η Συµφω-
νία των Πρεσπών ήταν προδοτική, και αυτό είναι µια νέα προδο-
σία που έρχεται τους επόµενους µήνες.

Αλήθεια, θα µας πει ο Έλληνας Πρωθυπουργός, γιατί ξαφνικά
του τηλεφώνησε ο Υπουργός Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολι-
τειών; Ξέρετε, γι’ αυτό έφυγε ο Πρωθυπουργός, ήξερε τι θα
ακούσει. Έτσι κάνει πάντα, οπότε είναι να ακούσει κάτι που θα
τον ενοχλήσει, την έκανε. Ξέρω τι λέω. Το πρωί το είπα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Κατρίνη, το πρωί το είπα. Εδώ δεν ήσασταν. Το είπα στον

κ. Γεραπετρίτη το πρωί εδώ. Ήξερε τι θα ακούσει. Μίλησα. Δεν
ήσασταν εδώ; Εδώ ήσασταν. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Η πετυχηµένη εξωτερική πολιτική. Τους παρατάει η Σαουδική

Αραβία. Τους παράτησε! Πήγε µε την Τουρκία και έδωσε και
λεφτά. Και οι κύριοι δεν έχουν το θάρρος να πάρουν τους Πά-
τριοτ πίσω που τους δώσαµε δωρεάν. Οι ελληνικοί Πάτριοτ
έφυγαν και πήγαν στην Σαουδική Αραβία για να προστατεύ-
σουµε τους Σαουδάραβες. Το κάνανε. Έγκληµα! Το καταγγεί-
λαµε! 

Δεν τους ζητάνε πίσω. Τους αφήνουν εκεί. Η αλήθεια είναι ότι
κανείς δεν θέλει ένα σύµµαχο µαλθακό. Δώσατε τους Πάτριοτ.
Φέρτε τους Πάτριοτ πίσω τώρα. Τώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα πω και το εξής: Ακούω Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας να

λέει ότι δεν θα καταγγείλουµε τη Συµφωνία των Πρεσπών, διότι
δεν ξέρουµε το αποτέλεσµα από την αρχή, φοβόµαστε µήπως η
απόφαση του δικαστηρίου -λέει- είναι εναντίον µας. Το είπε ο κ.
Γεωργιάδης. Τότε, γιατί µας πάτε στη Χάγη; Γιατί συµφωνείτε να
πάτε στη Χάγη; Δεν το καταλαβαίνω εγώ. Ποιος είναι ο λόγος,
αφού δεν είστε σίγουροι για το αποτέλεσµα, να πάτε στη Χάγη;
Θέλω απάντηση. 

Βέβαια ας µείνουµε στην πραγµατικότητα. Ποια είναι η πρα-
γµατικότητα; Κανένας δεν µίλησε πάλι, τίποτα. Δαρδανέλια,
τουρκικά στενά. Για χάρη της Τουρκίας, κύριε Συρίγο. Η Κύπρος
συντεταγµένες, κύριε Συρίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, απευ-
θυνθείτε στην Βουλή, σας παρακαλώ, όχι σε πρόσωπα. Ας τη-
ρούµε τον Κανονισµό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι η δήλωση του κ. Συρίγου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, αλλά ας τη-
ρούµε τον Κανονισµό. Σας παρακαλώ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.

Τριακοστός όγδοος µεσηµβρινός, λοιπόν, η Κύπρος και εικο-
στός πέµπτος παράλληλος. Έτσι θα την αποκαλούµε, για να ξέ-
ρουµε τι λέµε. 

Επίσης, δεν θα µιλήσω για την Σύµβαση του Μοντρέ. Δεν θα
τα πω όλα αυτά, αλλά θα πω γι’ αυτό εδώ. Το είπα στον κ. Βορίδη
χθες και µου έλεγε δεν ισχύει. «REAL.GR»: «Καταχωρήθηκε ο
όρος Τουρκικό Αιγαίο». Άλλη µια τεράστια επιτυχία της Νέας Δη-
µοκρατίας. Άλλη µια επιτυχία. Ο Βορίδης έλεγε στο «OPEN» ότι
αυτό θα τελειώσει. Είναι εύκολο, λέει, ως έγκριτος νοµικός, θα
το κερδίσουµε. Υπάρχει η δήλωσή του. 

Δυστυχώς, κάνετε ό,τι σας ζητάει η Τουρκία. Είστε φοβικοί.
Επίσης, το χειρότερο δε από όλα, αυτό που λέει ο Πρωθυπουρ-
γός «η σωστή πλευρά της ιστορίας», περιλαµβάνει απώλεια του
ονόµατος Μακεδονία. Οι Αµερικανοί δίνουν διπλή ονοµασία σε
στενά, παραβιάζοντας τη Συνθήκη του Μοντρέ, ανωνυµία στην
Κύπρο και τώρα πάµε για προδοσία και στο Αιγαίο. Να πω ότι
είναι «Πρέσπες» του Αιγαίου, να µην πω προδοσία, για να µην
ενοχληθούν κάποιοι. 

Ρωτώ, όµως και το εξής και θέλω σοβαρή απάντηση από κά-
ποιον που µπορεί να µου µιλήσει ως νεοδηµοκράτης, του οποίου
το κόµµα έχει τη ρίζα στον Κωνσταντίνο Καραµανλή τον Α’ και
στον Κωνσταντίνο Καραµανλή τον Β’. Σε λίγους µήνες θα µιλάτε
για συνεκµετάλλευση -όχι πολύ καιρό, σε λίγους µήνες- και θα
λένε πολλοί «τα έλεγε ο Βελόπουλος». Εµείς τολµάµε να πούµε
και κάτι άλλο. Ποιος από τη Νέα Δηµοκρατία σήµερα µπορεί να
πει: πατρίδα-θρησκεία-οικογένεια, ψωµί-παιδεία-ελευθερία; Ας
τολµήσουν να το πούνε, κυρίως το οικογένεια, γιατί το πατρίδα
το λένε. Στο οικογένεια, όµως, έχουν ένα κώλυµα, το οποίο θα
πω σε λίγο γιατί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα επόµενα δυσάρεστα. Γερµανικό ινστιτούτο οικο-

νοµικό, αύριο θα είναι πρωτοσέλιδο. Οι µισθοί των Ελλήνων στον
πάτο της Ευρώπης. Μας πέρασε και η Βουλγαρία, κύριε
Υπουργέ, θα το διαβάσετε αύριο. Μεγαλύτερη απόδειξη από τις
δηλώσεις Σταϊκούρα δεν υπάρχει. Δεν θα τις πω, αλλά θα σας πω
µόνο τούτο, την απάντηση σε ερώτηση που κάναµε εµείς. Δανει-
στήκαµε τουλάχιστον 51,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δανείστηκε η
Νέα Δηµοκρατία. Τα λεφτά αυτά πάνε στο χρέος, όµως. Τα δα-
νείστηκαν, πάνε στο χρέος. Άρα, λοιπόν, λάθος παραγωγικό µο-
ντέλο έχει η χώρα, φωνάζουµε εδώ και πάρα πολύ καιρό. 

Και για να σας αποδείξω γιατί κάνετε εγκλήµατα ακόµη και
στην αγροτική οικονοµία θα πω ένα παράδειγµα µόνο. Η Ολλαν-
δία είναι ίση µε την Πελοπόννησο. Η αξία των εξαγώγιµων αγρο-
τικών προϊόντων της είναι 100 δισεκατοµµύρια. Είναι ίση µε την
Πελοπόννησο και έχει 100 δισεκατοµµύρια από εξαγωγές αγρο-
τικών προϊόντων. Η Ελλάδα έχει 100 δισεκατοµµύρια από όλα τα
προϊόντα που εξάγει. Καταλάβατε τη διαφορά; Αυτή είναι η επι-
τυχία όλων σας. 

Κλείσαµε τις βιοµηχανίες ζάχαρης που κάναµε εξαγωγές χιλιά-
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δων τόνων και τώρα κάνουµε εισαγωγή ζάχαρης. Αυτά είναι απλά
παραδείγµατα των εγκληµατικών λαθών. 

Έχετε παραµελήσει την κτηνοτροφία. Δεν άκουσα τίποτα γι’
αυτήν. ΕΛΣΤΑΤ, καταγραφή ζώων το ’22: βοοειδή µείον 5,3%,
εκµεταλλεύσιµα µείον 6,4%, χοίροι 2,3% κάτω, εκµεταλλεύσιµα
µείον 7%, πρόβατα 4,1% αίγες µείον 5,6%. Τελειώνουν οι κτηνο-
τρόφοι.

Και ερωτώ το εξής, όταν µια χώρα κάνει εισαγωγή κρεάτων
κατά 80% για να έχει επάρκεια κρέατος, γιατί να µην στηρίξουµε
τους κτηνοτρόφους µας, τους αγρότες µας, να τους δώσουµε
δωρεάν πετρέλαιο ή να µην πληρώνουν ειδικό φόρο; Για ποιο
λόγο δεν το κάνετε αυτό αναρωτιέµαι. Και εδώ είναι τα µεγάλα
σας εγκλήµατα.

Και επειδή πιέζει ο χρόνος θα ήθελα να πάµε στο άλλο µεράκι
του Πρωθυπουργού µας τον πολυπολιτισµό. Έχει µια ιδιαίτερη
αδυναµία και ο κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος, αν δεν κάνω
λάθος, µικρός ήταν στη Γαλλία, όπως και εγώ µικρός ήµουν στη
Γερµανία. Να του υπενθυµίσω, λοιπόν, ότι ο πολυπολιτισµός στη
Γαλλία τελείωσε. Απεδείχθη τις τελευταίες µέρες πώς, τι επεισό-
δια έγιναν και τι έγινε στη Γαλλία. Αυτό που πρέπει να δούµε πρα-
γµατικά κατάµατα είναι αν µπορούν να αφοµοιωθούν κάποιοι.
Κατά την άποψή µας δεν µπορούν να αφοµοιωθούν. Λάθος πολι-
τική. Εξακολουθείτε να κάνετε λάθη, λάθη τα οποία θα τα πλη-
ρώσουν οι επόµενες γενιές. 

Σήµερα είχαµε έναν πυροβολισµό από αστυνοµικό σε έναν
δουλέµπορο, ο οποίος έπρεπε να είναι ισόβια, αλλά ήταν έξω,
Πακιστανός. Τον καταδίωξαν, µετέφερε το γνωστό εµπόριο, µε-
τέφερε δηλαδή λαθροµετανάστες, παράνοµους µετανάστες,
πρόσφυγες, όπως θέλετε πείτε τους, δεν µε απασχολεί εµένα
αυτό και πυροβολεί στην καταδίωξη. Τώρα είµαι βέβαιος θα πάει
µε χειροπέδες ο αστυνοµικός αντί να πάνε µε χειροπέδες αυτοί
που τον άφησαν ελεύθερο τον δουλέµπορο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν γίνεται, πώς θα ζητήσουµε µετά προστασία από την Αστυ-

νοµία; Θα µου πείτε να µην πυροβολεί. Εντάξει, µπορεί να γυρί-
σουµε και ανάποδα από την άλλη πλευρά, λέω τώρα. 

Πάµε και στα υπόλοιπα. Εµείς είµαστε σίγουροι και επιµένουµε
σε αυτό. Δεν χρειάζεται να βρούµε λύσεις στο θέµα της λαθρο-
µετανάστευσης, µετανάστευσης, πείτε την όπως θέλετε εσείς,
για εµάς είναι λαθροµετανάστες. Θα αντιγράψουµε πετυχηµένα
µοντέλα. Έχει η Δανία το καλύτερο µοντέλο. Το είπαµε δεκάδες
φορές. Έχει και η Πολωνία. Έχουν και άλλες χώρες, κύριε Πρω-
θυπουργέ. 

Επίσης, πρέπει να πω κάτι και να το επισηµάνω. Έµαθα ότι στη
Χίο γίνεται µια έκθεση σε ένα τζαµί που ανακαινίστηκε και πάλι.
Σήµερα το κατήγγειλα στον κ. Γεραπετρίτη. Δεν το ήξερε ο άν-
θρωπος, δεν το γνώριζε. «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»: Απίστευτη πρόκληση
στη Σµύρνη. Στον ιερό ναό του Αγίου Βουκόλου έκαναν πάρτι ηµί-
γυµνες γυναίκες. Χθες το απόγευµα έγινε αυτό. Κύριε Πρωθυ-
πουργέ, για ποιο λόγο; Ούτε µια διαµαρτυρία. Δεν το ήξερε ο κ.
Γεραπετρίτης. Του το είπα σήµερα. Στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» το λέει.
Είναι δικό σας, δεν είναι δικό µας. Το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» είναι, δεν
είναι κανένα site άλλο, δικό σας site είναι και ούτε µία διαµαρτυ-
ρία. Τουναντίον ανοίξαµε και στην Κω και στη Ρόδο τζαµιά. Και
όχι µόνο αυτό υπάρχουν τετρακόσια τζαµιά. Και επειδή µάλλον
ο Πρωθυπουργός δεν το ξέρει είναι εδώ η λίστα των τζαµιών και
στην Αθήνα παράνοµα ή µη νόµιµα τα οποία λειτουργούν και κα-
νείς δεν ξέρει ποιοι είναι εκεί µέσα. Θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά και αυτό µαζί µε το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» για να τα κρατήσει ο
Πρωθυπουργός, να τα δει αργότερα αν θέλει.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πάµε για να ολοκληρώσω την οµιλία µου σιγά-σιγά. Κύριε
Πρωθυπουργέ θα σας πω κάτι, επειδή βλέπω ότι πολλοί από
εσάς είστε ανθρωπιστές, φιλάνθρωποι. Το αντιλαµβάνοµαι, αλλά
ανθρωπιστής δεν είσαι όταν προσκαλείς τους παράνοµους µετα-
νάστες, τους πρόσφυγες λαθροµετανάστες και τους βάζεις σε
µια αποθήκη είκοσι-είκοσι να µένουν εκεί ή τους δίνεις δέκα επι-

δόµατα. Ανθρωπιστής είναι αυτός που λέει: Έλα εδώ, σε παίρνω
σπίτι µου, σε φιλοξενώ, σε ταΐζω και σε ποτίζω. Όχι µε τα λεφτά
τα δικά µας κάποιοι να είναι φιλάνθρωποι, κύριε Πρωθυπουργέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, υπενθυµίζω σε όλους τι είπε για το θέµα αυτό η κ.

Σώτη Τριανταφύλλου και για την παιδεία συνολικά: «Αν σε κάτι
έχει δίκιο η Δεξιά είναι ότι η σύγχρονη παιδεία κατάργησε την
αυθεντία και την αξία του σεβασµού στους νόµους. Η αυταρχική
παιδεία αντικαταστάθηκε από ένα παράδεισο τρελών». Σωστά
λόγια! Εµπνευσµένα λόγια! 

Εµείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, το λέµε: Θα ξανακάνουµε
την παιδεία ελληνική, χριστιανική, πατριωτική, ιστορική και κυ-
ρίως αγωγή στους νέους, κάτι που λείπει από πολλούς. 

Επειδή, κύριε Πρωθυπουργέ, δεκάδες φορές σας το έχω πει,
επιτέλους κάντε κάτι µε την ενέργεια. Σας έχω πει εξορύξεις. Δεν
θέλετε! Ούτε στον Πατραϊκό, ούτε στον Κυπαρισσιακό. Πουθενά
δεν θέλετε! Βγαίνει και ο κ. Σκυλακάκης και λέει: «Δεν µας ενδια-
φέρουν τα πετρέλαια». Γιατί; Τα έχει στην τσέπη του ο κύριος
Υπουργός; Δεν χρειαζόµαστε πετρέλαιο; Δεν θέλουµε πετρέλαιο,
κύριε Πρωθυπουργέ; Δισεκατοµµύρια δίνουµε για να κάνουµε ει-
σαγωγή πετρελαίου και συµπτωµατικά κερδίζουν ποιοι; Να το
πούµε; Οι καναλάρχες, που έχουν και δεξαµενόπλοια. Και συ-
µπτωµατικά είναι και φίλοι σας όλων σας.

Άρα, λοιπόν, δεν είναι ότι δεν θέλουµε πετρέλαια εµείς, αλλά
δεν θέλουν πετρέλαια αυτοί που τα φέρνουν εδώ. Και πολλοί εξ
αυτών κάνουν και λαθρεµπόριο µε τη Ρωσία. Και δεν κάνατε κυ-
ρώσεις σε αυτούς. Βάλατε και βέτο για να µην υποβληθούν κυ-
ρώσεις σε αυτούς! Συµπτωµατικό και αυτό!

Λέω, λοιπόν, γιατί πρέπει να αγοράζω πετρέλαιο όταν έχω πε-
τρέλαιο. Εµείς, κάναµε αυτό εδώ και το καταθέσαµε στα Πρα-
κτικά: «Πώς µπορεί η Ελλάδα να αποκτήσει, µε στοχευµένες
πολιτικές, ενεργειακή επάρκεια και αυτάρκεια». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά για ακόµη µία φορά και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κάναµε αγώνα για τα πετρέλαια, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά
δεν µας ακούτε δυστυχώς και δεν ξέρω γιατί. Γιατί δεν θέλετε να
βγάλει η Ελλάδα πετρέλαιο και σώνει και καλά καθυστερείτε τέσ-
σερα ολόκληρα χρόνια. Από το 2019 δεν κάνατε το παραµικρό.
Η απάντηση µπορεί να δοθεί από τον «ΣΚΑΙ». Αν θέλει ο «ΣΚΑΙ»!
Λέω τώρα! Για λόγους προφανείς: Δεξαµενόπλοια!

Για την υγεία. Εύχοµαι αυτό που λέτε, να το εννοείτε, κύριε
Πρωθυπουργέ. Θα σας διαβάσω, όµως, τι είπε ο κ. Στουρνάρας,
πριν λίγο καιρό: «Είναι διαπιστωµένο ότι τα δηµόσια συστήµατα
υγείας δεν θα έχουν εσαεί τη δυνατότητα να παρέχουν πλήρεις
υπηρεσίες προς όλους. Συνεπώς, µπορούµε να συµπεράνουµε
ότι η συµβολή του ιδιωτικού τοµέα στην κάλυψη των αναγκών
των πολιτών, για υπηρεσίες υγείας θα βαίνουν αυξανόµενες. Αν
η προτεραιότητα του κράτους είναι η παροχή υπηρεσιών υγείας
προς όλους τους πολίτες, τότε δεν µπορεί να τους παρέχει όλες
τις υπηρεσίες υγείας». Το επαναλαµβάνω: «Αν η προτεραιότητα
του κράτους είναι η παροχή υπηρεσιών υγείας προς όλους τους
πολίτες, τότε δεν µπορεί να τους παρέχει όλες τις υπηρεσίες
υγείας το κράτος»!

Γι’ αυτό ο Πρωθυπουργός θέλει την ιδιωτική υγεία. Δεν λέµε
«όχι», αλλά δεν γίνεται να µην έχουµε ασθενοφόρα, για να πά-
ρουµε ιδιωτικά και ενώ υπάρχουν ασθενοφόρα, δεν υπάρχουν
οδηγοί.

Στο τέλος θα το πω ωµά και µπορεί να ακουστεί περίεργο,
αλλά το είπε ένας κάτοικος στο νησί της Χίου και το άκουσα και
τρόµαξα. «Όποιος δεν έχει λεφτά, θα πεθαίνει στην καρότσα»
είπε ο άνθρωπος. Αυτό να το ακούτε όλοι. Ο οποίος δεν θα έχει
λεφτά για να πάρει ιδιωτικό ασθενοφόρο, θα πεθαίνει στην κα-
ρότσα. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, καταθέτουµε πάλι εγγράφως τις προ-
τάσεις µας για την υγεία για να µην τρώµε χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
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µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πάµε, λοιπόν, στο τέλος. Θα το πω, ωραία ή άσχηµα, αυτό
είναι κύριε Πρόεδρε. Θέλετε αλήθειες; Θα σας τις πούµε τώρα
για να κλείσουµε. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, δυστυχώς περιέργως ενώ είστε νέος άν-
θρωπος, πολεµάτε όλες τις παραδοσιακές αρχές που ένωναν
τους Έλληνες. Πολεµάτε όλες τις θρησκευτικές αρχές που ένω-
ναν τους Έλληνες, στις ιστορικές, τις κοινωνίες, στα πλαίσια µιας
περίεργης ψευτο-ιδεολογίας. Όλοι, δυστυχώς, έχετε την ίδια πε-
ρίπου άποψη. Δεν διαφέρετε. Διαφέρουµε εµείς και κάποιοι
άλλοι, για να µην αδικώ κανένα. Να µην νοµίζουν ότι είναι επιλε-
κτική η µνήµη µου. Συµφωνείτε όλοι σας σε ανοιχτά σύνορα. Συµ-
φωνείτε όλοι στην πολιτογράφηση των ανθρώπων που ήρθαν
εδώ. 

Να κάνω µια ερώτηση, κύριε Πρωθυπουργέ. Είναι δυνατόν να
βγαίνει άνθρωπος να δηλώνει ότι: «Θέλω να γίνω Έλληνας.
Νιώθω Έλληνας. Ζητώ την ελληνική ιθαγένεια» και να µην το κά-
νετε αυτό εσείς µεγαλόθυµα; Η βασιλική οικογένεια! Στον κάθε
Χασάν δίνετε ταυτότητες. Στον Παύλο και στον άλλο, γιατί δεν
δίνετε; Δεν το καταλαβαίνω. Πείτε µου ένας από εσάς: Πιο Έλ-
ληνας είναι ο Ιµπραήµ και ο Χασάν; Δεν είναι Έλληνες αυτοί;
Είναι! Κάντε το αύριο το πρωί. Δεν καταλαβαίνω γιατί αυτή η εµ-
µονή. 

Επίσης, θα σας πω και κάτι τελευταίο. Θέλετε την πλήρη απο-
χριστιανοποίηση. Εµείς θέλουµε µια Ελλάδα ελληνική, χριστια-
νική, ανεκτική, αλλά ελληνική και χριστιανική!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επίσης, θα ήθελα εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, να σας πω κάτι

προσωπικό. Οι δολοφόνοι του Καραϊβάζ, οι δύο δήθεν δολοφό-
νοι, τι γίνανε; Δεν ξανακούσαµε τίποτα. Απόπειρα δολοφονίας για
τον τύπο που µπορεί κι εγώ να διαφωνώ µαζί του, για τον Χίο, µε
δύο σφαίρες. Τι έγινε; Τίποτα! Απείλησαν εµένα δηµοσίως –πήγα
και στην Αστυνοµία, το έκανα κι αυτό- ότι θα µε βγάλουν από τη
µέση αν συνεχίσω να µιλάω για το λαθρεµπόριο καυσίµων ως
Πρόεδρος κόµµατος. Τα κατέθεσα όλα στην Αστυνοµία. Αν έτσι
λειτουργεί ένα κράτος, τότε υπάρχει πρόβληµα όχι στην ποι-
ότητα της δηµοκρατίας, αλλά στην ίδια τη δηµοκρατία. 

Πέρα από το δηµογραφικό και κλείνω εδώ…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, σας παρα-

καλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τι να κάνω; Αφήσατε πίσω αποκαΐδια, ρε παιδιά, τι να κάνω;
Δεν προλαβαίνω να τα πω όλα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήσατε αποκαΐδια! Καίγεται η Εύβοια, δεν το µάθατε; Θα γε-

µίσει ανεµογεννήτριες, κύριε Υπουργέ. Θα γεµίσουµε πάλι ανε-
µογεννήτριες. Είναι σύµπτωση αυτό, δεν πιστεύω ότι υπάρχει
δόλος!

Ακούστε, θα πω κάτι σε όλους τους Έλληνες. Κατά την άποψή
µας, δεν αξίζει σε αυτόν τον ιστορικό λαό να έχει τέτοια αντιµε-
τώπιση από όλους µας. Προσκαλώ όλους και όλες µας να σκε-
φτούν το χρέος που έχουν απέναντι στην Ελλάδα, απέναντι
στους Έλληνες. Καταθέσαµε εξεταστικές επιτροπές. Μπορεί να
µην υπογράψατε, αλλά αν φέρει κάποια άλλη µετά η κ. Κωνστα-
ντοπούλου, θα την υπογράψουµε εµείς, κυρία Κωνσταντοπού-
λου! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί πάνω απ’ όλα είναι το καλό του ελληνικού λαού και οπωσ-

δήποτε αν τις φέρει εδώ, θα υπογράψουµε. Γιατί εµάς δεν µας
ενδιαφέρει ποιος είναι πρώτος και ποιος δεύτερος. Μας ενδια-
φέρει να ενώσουµε δυνάµεις απέναντι σε όλα όσα γίνονται. Θα
προστατεύσουµε τα συµφέροντα του ελληνισµού. Δεν θα αφή-
σουµε ποτέ εδώ στο Κοινοβούλιο να γίνουν άλλα εγκλήµατα στη
δηµοκρατία. Δεν θα επιτρέψουµε φτωχοποίηση των Ελλήνων.
Λέµε όχι στην περιθωριοποίηση των Ελλήνων. Εµείς δεν ξεχνάµε.
Είµαστε εδώ για να υπενθυµίζουµε ότι η Ελλάδα ανήκει στους
Έλληνες ότι είµαστε οπαδοί της εθνικής ανεξαρτησίας, της λαϊ-
κής κυριαρχίας και όλων αυτών που ουσιαστικά εκπροσωπούµε.
Δεν είµαστε νεοφιλελεύθεροι είµαστε εκπρόσωποι του ελληνικού
λαού του ελληνικού έθνους. Είµαστε υπέρ της λαϊκής κυριαρχίας,

της εθνικής κυριαρχίας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε µια χειροβοµβίδα στα χέρια σας.
Σας παρακαλούµε πάρα πολύ µην την πετάξετε στον ελληνικό
λαό. Μην πάτε σε συνεκµετάλλευση. Μην υπογράψετε τίποτα µε
τον Ερντογάν. Θα είναι χαµένες οι επόµενες γενιές. Θα θρηνή-
σουµε, δυστυχώς, µία ακόµη εθνική τραγωδία. Κάνω παράκληση
και έκκληση από τα βάθη της ψυχής µου. Σας το λέω σαν Έλλη-
νας!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αµέσως µετά σειρά
έχει ο κ. Βασίλειος Στίγκας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδος Σπαρτιάτες. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Όπως

αντιλαµβάνεστε είµαστε νεοφώτιστοι εδώ στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο και είναι χαρά µας να προσπαθούµε να καταλάβουµε λίγο
τον θεσµικό µας ρόλο, αλλά ένα από τα πράγµατα που µάθαµε
είναι ότι για να συνεργαστείς και να κάνεις εξεταστικές επιτροπές
δεν µπορεί να τις κάνεις µέσω του Facebook ή µέσω e-e-mail. Οι
εξεταστικές επιτροπές γίνονται σε ένα γραφείο και αποφασίζουν
από κοινού τα ενδιαφερόµενα µέλη το τι πρέπει να κάνουν. Και
επίσης δεν µπορούν κάποιοι να απειλούν µε µηνύσεις και να εκτο-
ξεύουν απειλές. Τουλάχιστον εγώ ποτέ δεν φοβήθηκα ούτε τώρα
θα φοβηθώ. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µε-
γάλη προσοχή τις εξαγγελίες του κυρίου Πρωθυπουργού στις
προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης και νόµιζα, µε όλα
αυτά που άκουγα, ότι βρισκόµουν σε µια άλλη χώρα, πιθανόν σε
κάποια ευρωπαϊκή χώρα, όπου κυριαρχούν η σοβαρότητα, η αλή-
θεια, οι νόµοι και το κράτος δικαίου. Μία επανάληψη των δηλώ-
σεων του 2019 χωρίς µέχρι σήµερα η χώρα να έχει κάνει βήµατα
προόδου. 

Τι άλλαξε, κύριε Πρωθυπουργέ, από το 2019 ή αν θέλετε να το
πούµε καλύτερα από το 2010, όταν οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, Πα-
παδήµου, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ θάψατε την Ελλάδα και
τους Έλληνες στους «τάφους» των µνηµονίων. 

Δεν άλλαξε απολύτως τίποτα. Παρά µόνο υποσχέσεις και ψέ-
µατα πάνω στα «ερείπια» µιας ολοκληρωτικά κατεστραµµένης
χώρας, που εσείς και οι όµοιοί σας δηµιουργήσατε. 

Καµαρώνετε ότι αυξήσατε τον κατώτατο µισθό στα 780 ευρώ,
όταν το 2019 ήταν στα 650 ευρώ, όπως λέτε. Αλλά, δεν είπατε
ότι το 2010 ήταν 750 ευρώ. Και αν δεν µας βάζατε στα µνηµόνια,
αναλογικά σήµερα θα ήταν τουλάχιστον 1.200 ευρώ, για να µπο-
ρέσει να ζήσει µε αξιοπρέπεια ένας άνθρωπος. Και λέτε ότι µέσα
στην τετραετία θα τον πάτε στα 950 ευρώ και βεβαίως ότι στο
τέλος της τετραετίας, ως είθισται, θα τον πάτε στα 1.500 ευρώ. 

Δεν είπατε, όµως, ότι µε αυτή την αύξηση αυτοµάτως ο εργα-
ζόµενος χάνει το αφορολόγητο και µπαίνει στη µέγγενη της εφο-
ρίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Δηλαδή, το παλιό κόλπο: Από τη
µία δίνετε και από την άλλη τα παίρνετε, χωρίς βεβαίως να σας
στοιχίσει τίποτα. Άρα, είναι µια πλασµατική αύξηση, που λόγω
του πληθωρισµού και των συνεχών αυξήσεων στα είδη διατρο-
φής θα εξατµιστεί πολύ γρήγορα και εποµένως, τι µένει; Να αλ-
λάξετε το αφορολόγητο. 

Τα σύγχρονα ευρωπαϊκά κράτη, για παράδειγµα, όταν έγιναν
τα lockdown αµέσως κατέβασαν τον ήδη χαµηλό ΦΠΑ στα τρό-
φιµα από το 7% στο 5% και σε ορισµένα είδη πρώτης ανάγκης
πολύ χαµηλότερα. Εδώ, όταν ακούστηκαν κάποιες φωνές να γίνει
αυτό, κάποιοι από την Κυβέρνηση είπαν ότι θα ωφεληθούν οι του-
ρίστες. Τι άλλο να πούµε; Δηλαδή, και αυτό να γίνει, δεν µπο-
ρούµε να είµαστε µια χώρα πιο φτηνή από τις άλλες και έτσι να
προσελκύσουµε περισσότερους τουρίστες; 

Άλλωστε, η µόνη βιοµηχανία που µας έχει αποµείνει είναι ο
τουρισµός, δεν έχουµε κάτι άλλο. Γιατί η βιοµηχανία, όπως όλοι
γνωρίζουµε στην Ελλάδα, έχει πεθάνει εδώ και χρόνια. Και οι
υπεύθυνοι είσαστε εσείς και όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις δια-
χρονικά από το 1950 µέχρι σήµερα. 

Εάν υπήρχαν µόνο λίγες από αυτές, σήµερα σχεδόν θα είχαµε
λύσει το πρόβληµα της ανεργίας. Θα θυµίσω µόνο λίγες απ’
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αυτές: «ΠΙΤΣΟΣ», «ΙΖΟΛΑ», «ΕΣΚΙΜΟ», «Πειραϊκή-Πατραϊκή», «PI-
RELLI», «TEOCAR» του Θεοχαράκη, «ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΚΗ», Φωστη-
ρόπουλος, Μαλκότσης και τόσες άλλες. 

Άρα, εδώ θέλουµε µια εθνική κυβέρνηση να πάρει γενναία
µέτρα και να αναζωπυρώσουµε την εθνική δηµιουργία και το ελ-
ληνικό δαιµόνιο και να σταθούµε ξανά στα πόδια µας. 

Άµεσα πρέπει να χαµηλώσουν οι φορολογικοί συντελεστές
ΦΠΑ και ιδίως τα τρόφιµα, που είναι απαραίτητα στον καθένα από
εµάς, και να αφήσουµε τις νέο- δηµοκρατικές ανοησίες µε τα
Market Pass, που γελάει όλος ο πλανήτης. Σκληροί έλεγχοι στην
αγορά για κερδοσκοπία και όχι «χάδια», όπως γίνεται σήµερα από
άσχετους Υπουργούς που δεν ξέρουν πού πέφτει η λαχαναγορά,
για παράδειγµα. Το πιο απλό! 

Πρέπει να µειωθούν οι ειδικοί και ληστρικοί φόροι στα καύσιµα,
που γονατίζουν τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. 

Γιατί είπατε για σταδιακή κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος και όχι τώρα, άµεσα, που το έχει ανάγκη η κοινωνία και οι ελ-
ληνικές επιχειρήσεις; Όλα αυτά τα κάνετε δήθεν σταδιακά και
τίποτα δεν κάνετε. 

Προβλέψατε επίσης ότι θα γίνει µείωση του δηµοσίου χρέους
ως ποσοστό του ΑΕΠ αρκετά κάτω από το 140% έως το 2027,
υποχώρηση της ανεργίας στο 8% και µέσα στην επόµενη τετρα-
ετία εξαγωγές στο 60% του ΑΕΠ και ότι θα αυξήσετε το ΑΕΠ στα
260 δισεκατοµµύρια και πάλι -τι σύµπτωση- στο τέλος της τετρα-
ετίας. Εµείς εδώ δεν ξέρουµε τι θα ξηµερώσει αύριο και εσείς
κάνετε και προβλέψεις; Πώς γίνεται αυτό; 

Και αυτό βεβαίως είναι ένα µεγάλο ψέµα, γιατί δεν πρόκειται
ποτέ να συµβεί. Και ξέρετε πολύ καλά ότι µετά από δεκατέσσερα
χρόνια πείνας, δυστυχίας, θυσιών, καταστροφής και θανάτου εί-
µαστε χρεωµένοι µέχρι τον λαιµό. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. 

Πώς µπορεί να συµβεί αυτό σε µια κατεστραµµένη χώρα, µε
τους δείκτες ανεργίας να χτυπάνε κόκκινο, όταν κάτι παραπάνω
από τον µισό πληθυσµό ζει στα όρια της φτώχειας και µε περισ-
σότερους από ένα εκατοµµύριο νέους ανθρώπους να έχουν
φύγει για το εξωτερικό προς αναζήτηση καλύτερης τύχης; 

Άλλωστε, το είπατε και εσείς, κύριε Μητσοτάκη, που λείπετε
από εδώ, ότι καλό είναι να φεύγουν οι νέοι για να αποκτήσουν
δεξιότητες. Και µάλλον εννοείτε να πιάσουν δουλειά σε κάποιο
γραφείο Ευρωβουλευτή, όπως στείλατε εσείς τον γιο σας, «κου-
νώντας το µαντήλι» στους εκατοµµύρια ανέργους σε όλη την Ελ-
λάδα. Αυτή είναι µια αλήθεια. 

Όταν φεύγουν οι νέοι σηµαίνει ότι δεν υπάρχει ανθρώπινο και
επιστηµονικό δυναµικό ικανό να δουλέψει και να παραγάγει σ’
αυτή τη χώρα. Αλλά, ξέρετε, όλοι σας θα µας αντικαταστήσετε
µε ξένους επενδυτές, που το µόνο τους προσόν είναι να έχουν
πανάκριβα κινητά, να κάθονται να λιάζονται και να ζουν άνετα εις
βάρος των Ελλήνων. Και βεβαίως, έχουν ανοιχτή πρόσκληση απ’
όλους σχεδόν τους πολιτικούς Αρχηγούς, που ο ένας ονειρεύεται
µια πολυπολιτισµική Ελλάδα, ο άλλος πηγαίνει σε ακριτικό νησί
και ζητάει να έρθουν µετανάστες και κάποιοι τους υποδέχονται
και τους τακτοποιούν µε τις αγαπηµένες τους ΜΚΟ. 

Πολύ θα θέλαµε να έχουµε και εµείς εδώ στην Ελλάδα µια Sil-
icon Valley, για να δουλεύουν τα καλύτερα ελληνικά µυαλά και
να δηµιουργούν υψηλή προστιθέµενη αξία για τη χώρα µας. 

Πήγα έξω από το Βερολίνο και είδα το εργοστάσιο της «TES-
LA», περίπου χίλια µέτρα µήκος, µια γιγαντιαία εγκατάσταση που
ζητάει σε πρώτη φάση δωδεκάµισι χιλιάδες άτοµα και έχει βρει
µόνο επτάµισι χιλιάδες. Και ξέρετε γιατί; Γιατί η Γερµανία έχει
σχεδόν µηδενική ανεργία και ζητάει µανιωδώς εργατικό και επι-
στηµονικό προσωπικό που έρχεται από όµορες χώρες. Αυτές
είναι επενδύσεις! 

Στην Ελλάδα οι µόνες επενδύσεις είναι φούρνοι, καφετέριες,
µπαρ και σουβλατζίδικα, που και αυτές οι µικρές επιχειρήσεις δει-
νοπαθούν από τις ληστρικές επιθέσεις και την ακρίβεια που εσείς
ως ανίκανοι δηµιουργήσατε. Δυστυχώς, έτσι τα έχετε καταφέρει. 

Ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, πού πέφτει η βιοµηχανική πε-
ριοχή της Θήβας; Είναι εδώ κοντά στην Αθήνα, µόλις ογδόντα χι-
λιόµετρα. Εκεί θα δείτε σκηνές ντροπής. Είµαι σίγουρος ότι και
οι περισσότεροι εδώ στο Κοινοβούλιο δεν το ξέρετε. Εγώ έχω
πάει. Και λέω ότι αν θέλει ο κ. Μητσοτάκης, µπορώ να τον πάω
και να του τα δείξω. 

Εργοστάσια, σκέτα κουφάρια εγκαταλελειµµένα, χωρίς ανθρώ-
πους, χωρίς ζωή, να έχουν αποψιλωθεί από τους γνωστούς περι-
φερόµενους εµπόρους, χωρίς παράθυρα και πόρτες. Αυτή είναι
η Ελλάδα! Αλλά, τι σας λέω τώρα; 

Όλες οι κυβερνήσεις από το 2004 µέχρι σήµερα έχετε δείξει
την ποιότητα των προσόντων σας µε τα ολυµπιακά ακίνητα, που
τα έχετε αφήσει να ρηµάξουν και είναι η µεγάλη ντροπή της
χώρας µας. Δισεκατοµµύρια από το υστέρηµα του ελληνικού
λαού πεταµένα στη χλεύη, τη λησµονιά και την καταστροφή, που
θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν, αποφέροντας εκατοµµύρια
ευρώ στα δηµόσια ταµεία. 

Στις δύο πρόσφατες εκλογικές αναµετρήσεις δεν άκουσα κα-
νέναν Αρχηγό από τα τρία κόµµατα ολετήρες του έθνους µας,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, να λέτε πόσα χρωστάµε
εµείς οι Έλληνες, γεννηµένοι και αγέννητοι. Γιατί εσείς είσαστε
η ελίτ, οι «πορφυρογέννητοι». Και µάλλον, δεν θα πληρώσετε
ποτέ και τίποτα, απ’ ό,τι φαίνεται. 

Η σκληρή αλήθεια, όµως, είναι ότι χρωστάµε 430 δισεκατοµ-
µύρια. Συν το ιδιωτικό χρέος στην εφορία και τα δηµόσια ταµεία,
άλλα 153 δισεκατοµµύρια, που µας κάνουν σχεδόν 600 δισεκα-
τοµµύρια. 

Πιστεύει κανείς νοήµων άνθρωπος ότι µε αυτό το κολοσσιαίο
χρέος η Ελλάδα θα ανακάµψει ποτέ και θα είναι ελεύθερη και δη-
µιουργική; Γιατί πραγµατικά είναι αστείο να περιµένουµε να δη-
µιουργήσουν θέσεις εργασίας και να προσελκύσουν ξένες
επενδύσεις, να καλυτερέψουν τις ζωές των Ελλήνων άνθρωποι
που δεν έχουν ούτε ένα ένσηµο στη ζωή τους, πιστεύοντας µάλι-
στα ότι είναι και σωτήρες. Ή να µας σώσουν κάποιοι που κάθο-
νται σαν τον Βούδα, απολαµβάνοντας τις βουλευτικές αποζηµιώ-
σεις και µόνο να καταγγέλλουν ξέρουν και έτσι νοµίζουν ότι προ-
στατεύουν και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Είπατε επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ, που είστε απών, ότι ανα-
βαθµίσαµε τα F-16, πήραµε Ραφάλ, φρεγάτες, θα πάρουµε και
F-35 και άλλα οπλικά συστήµατα. 

Εγώ προσωπικά συµφωνώ απόλυτα. Εκεί που δεν συµφωνώ
είναι ότι απλώς θα πληρώσουµε πανάκριβα οπλικά συστήµατα,
χωρίς ένα αντισταθµιστικό όφελος για τη χώρα µας. Εκεί θα µπο-
ρούσαν να απασχοληθούν χιλιάδες ελληνικά χέρια, µειώνοντας
πολύ θετικά την ανεργία.

Να σας θυµίσω την ανικανότητα όλων σας διαχρονικά. Στην
Τουρκία η συµβολή της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας είναι
περίπου 70% και στην Ελλάδα είναι µόνο 9%. Αντιλαµβανόµαστε
όλοι πώς θα µειώναµε την ανεργία και τι τεχνογνωσία θα είχε η
χώρα µας.

Επίσης, έχω πολύ σοβαρές επιφυλάξεις αν αυτά τα οπλικά συ-
στήµατα θα χρησιµοποιηθούν όταν παραστεί ανάγκη ή θα τα
έχουµε ως διακοσµητικά στοιχεία, εφόσον προωθείται µετά µα-
νίας η ελληνοτουρκική φιλία. Εποµένως, για µας θέµα Χάγης δεν
υφίσταται, δεν υπάρχει. 

Ο ελληνικός λαός πιστεύει ότι λέτε ψέµατα, κύριε Μητσοτάκη.
Πώς γίνεται να αγοράζουµε πανάκριβα οπλικά συστήµατα και
από την άλλη να απογυµνώνουµε τα νησιά µας από απαραίτητα
όπλα και να τα στέλνουµε στη χοάνη της Ουκρανίας µαζί µε χρή-
µατα όπου σκοτώνονται χιλιάδες άνθρωποι; Όλο αυτό το σκηνικό
µάς γυρίζει πίσω στην προδοσία της Κύπρου και στην περίοδο
όπου απεσύρθη η ελληνική µεραρχία και άνοιξε ο δρόµος για την
κατοχή της Μεγαλονήσου από βαρβάρους. 

Ό,τι κι αν ετοιµάζετε πάντως εις βάρος της Ελλάδας να ξέρετε
ότι θα µας βρείτε απέναντι, γιατί αυτή τη φορά δεν πρόκειται να
συµβεί νέα προδοσία µε νέες «Πρέσπες ΙΙ». Ο ελληνικός λαός
σύσσωµος θα αντιταχθεί και θα σταθεί όρθιος φυλάσσοντας
«Θερµοπύλες» και πολεµώντας ντόπιους και ξένους που οραµα-
τίζονται µια Ελλάδα χωρίς σύνορα, θρησκεία, χωρίς αξίες, χωρίς
πολιτισµό και χωρίς ιστορία. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες είµαστε πλέον η εθνική φωνή όλων των
πραγµατικών Ελλήνων. Βγαίνουµε µπροστά δυναµικά, µε σθένος
και αποφασιστικότητα, όχι µόνο για να µη ζήσουµε ξανά ηµέρες
ντροπής όπως τις Πρέσπες, αλλά για να δηµιουργήσουµε όλες
εκείνες τις προϋποθέσεις να σταθούµε ξανά πάλι στα πόδια µας
και να φτιάξουµε όλοι µαζί την Ελλάδα που µας αξίζει. Και να
είστε σίγουροι ότι θα τα καταφέρουµε. Όπως έχει γράψει κι ο
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Οδυσσέας Ελύτης, «Την άνοιξη εάν δεν µπορείς να τη βρεις, τη
φτιάχνεις». 

Γι’ αυτό, λοιπόν, καταψηφίζουµε την πρόταση της Κυβέρνη-
σης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά τον κ. Στίγκα ο
οποίος ήταν και πιο ολιγόλογος από τους άλλους, σειρά έχει ο κ.
Δηµήτριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δος του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι. 

Τρεις µέρες τώρα ακούµε τα κυβερνητικά στελέχη, τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, να υπερασπίζονται το αντιλαϊκό
πρόγραµµά τους. Θα έλεγε κανείς πως δεν κρατιόσαστε. Έρχε-
στε και εσείς µε φόρα για να το υλοποιήσετε. Μάλιστα, την
πρώτη µέρα ο κ. Μητσοτάκης έφτασε στο σηµείο να σβήσει τις
πραγµατικές διαχωριστικές γραµµές µέσα στην κοινωνία. Παρου-
σιάστηκε περίπου σαν ένας νέος εθνάρχης και µας είπε ότι ο
λαός έφτασε πια στο σηµείο ωριµότητας για να δείξει συναίνεση
στις δήθεν αυτονόητες µεταρρυθµίσεις του. Λίγο-πολύ µας είπε
ότι τις επιζητά κιόλας ο ελληνικός λαός. 

Κρατηθείτε λίγο, κύριε Μητσοτάκη. Δεν χρειάζεται τόση
έπαρση, γιατί λίγο ακόµα και θα µας πείτε πως οι εργαζόµενοι,
οι άνθρωποι του µόχθου, το απολαµβάνουν να πληρώνουν
ακριβά την υγεία τους, ακριβά τη µόρφωση των παιδιών τους, ότι
αποδέχονται την ακρίβεια στο σουπερµάρκετ, την εργασιακή
ζούγκλα, τους πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας, την έλλειψη
ασθενοφόρων, το να είναι αβοήθητοι σε φυσικές καταστροφές. 

Ξέρετε πολύ καλά, όµως, πως κάτι τέτοιο δεν ισχύει και οι
προσδοκίες που καλλιεργείτε µάλλον γρήγορα θα διαψευστούν.
Σας τα είπαµε και στην πρωτολογία µας. Τα πράγµατα στη διεθνή
οικονοµία, αλλά και στην Ευρωζώνη ειδικότερα, δεν είναι καθό-
λου όπως θέλετε να τα παρουσιάζετε και ξέρετε καλά πού έχουν
βρεθεί σε τέτοιες περιπτώσεις, από τη µια µέρα στην άλλη µάλι-
στα, κυβερνήσεις που έχουν πάρει και πάνω από 40% που πήρατε
εσείς σε αυτές τις εκλογές. 

Πιστέψτε µας, απέναντί σας θα βρείτε όλους τους εργαζόµε-
νους, τη νεολαία, το κίνηµά τους σε όλα αυτά που ετοιµάζετε,
πιο µαζικά, πιο µαχητικά αυτή τη φορά, µε λιγότερες αυταπάτες
για δήθεν κάποιες εύκολες λύσεις µε κυβερνητικές εναλλαγές
παρόµοιας κατεύθυνσης και µε πιο δυνατό πλέον το ΚΚΕ να µπαί-
νει µπροστά σε αυτήν την επίθεση, γιατί παρά τον συνολικό αρ-
νητικό πολιτικό συσχετισµό τον οποίο εµείς ποτέ δεν παρα-
βλέψαµε ούτε υποτιµήσαµε ούτε υποτιµάµε, δυναµώνει όµως
ταυτόχρονα και ένα ρεύµα αµφισβήτησης της κυρίαρχης πολιτι-
κής, του ταξικού της χαρακτήρα, όλα αυτά δηλαδή τα οποία υπη-
ρετείτε σύσσωµα τα κόµµατα του µεγάλου κεφαλαίου και οι
διάφορες κυβερνήσεις σας.

Δυναµώνει, λοιπόν, η αναζήτηση λύσης στα σηµερινά προβλή-
µατα µέσα από τον συλλογικό οργανωµένο αγώνα, τη συµµετοχή
στο κίνηµα, τη συλλογική δράση. Θυµάστε τι έγινε την περα-
σµένη τετραετία και πώς στην ουσία το κίνηµα επέβαλε και τι
στραπάτσο πάθατε εκείνο το διάστηµα και µε την πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία και µε τον νόµο για τις διαδηλώσεις και µε τον νόµο
Χατζηδάκη και µε τις προσχηµατικές απαράδεκτες απαγορεύσεις
σας µέσα στην πανδηµία µε το σύνθηµα του ελληνικού λαού
«Κάτω από τις µάσκες έχουµε φωνή» και τόσα άλλα. 

Συνεχίζετε, όµως, στην ίδια αντιδραστική κατεύθυνση, αν συ-
νυπολογίσει κανείς και τα όσα ακούστηκαν µόνο αυτές τις τρεις
µέρες για νέο εκλογικό νόµο µε πλαφόν 5%, για ιδιωτικά πανεπι-
στήµια και τόσα άλλα. 

Σας λέµε ότι θα µας βρίσκετε παντού µπροστά σας, και εδώ
µέσα, κυρίως όµως έξω στο πλάι των εργαζοµένων, µέσα στους
αγώνες τους, στις δίκαιες διεκδικήσεις τους, να εµποδίζουµε τα
χειρότερα, αλλά κυρίως να διεκδικούµε ουσιαστικές αυξήσεις σε
µισθούς και συντάξεις, ανάσες ανακούφισης για τον λαό µε κα-
τάργηση των άδικων φόρων, των πλειστηριασµών στην πράξη,

να παλεύουµε για αναβαθµισµένη παιδεία και υγεία, αναδεικνύο-
ντας την κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δραστηριότητας µε
την οποία ο λαός τελικά βάζει όλο και πιο βαθιά το χέρι στην
τσέπη του. Αυτή είναι η πραγµατική πρόοδος, η προοπτική οι
αγώνες αυτοί να δυναµώνουν, να µαζικοποιούνται, να αποκτούν
συντονισµένο και πανελλαδικό χαρακτήρα µε πιο ξεκάθαρο αντι-
καπιταλιστικό προσανατολισµό. 

Εµείς δεν σας κάνουµε την κριτική που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ ή που
κάνει το ΠΑΣΟΚ ότι κάνετε εκπτώσεις στο πρόγραµµά σας και
ότι καθυστερείτε να υλοποιήσετε τους στόχους σας. Ακριβώς το
αντίθετο σας καταλογίζουµε, ότι δηλαδή τρέχετε να υλοποιήσετε
τους στόχους σας σε βάρος όµως του ελληνικού λαού και των
συµφερόντων του. Ούτε σας προσάπτουµε µοµφή ότι µε τις πο-
λιτικές σας απέχουµε δήθεν από τα κανονικά ευρωπαϊκά κράτη,
γιατί, ας µην πάµε µακριά, το κανονικό ευρωπαϊκό κράτος της
Γερµανίας µε τη σοσιαλδηµοκρατική κυβέρνηση Σολτς προχώ-
ρησε ήδη σε πρόγραµµα µαµούθ περικοπών των κοινωνικών δα-
πανών ύψους 31 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Εµείς δεν είµαστε µε τις κυβερνήσεις ούτε του Σολτς ούτε του
Μακρόν στη Γαλλία. Είµαστε µε τα εκατοµµύρια των εργαζόµε-
νων και των νέων που και στη Γαλλία και στη Γερµανία απαιτούν
να ζήσουν όπως δικαιούνται. 

Ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν: Εµείς θα είµαστε εδώ για να σας κά-
νουµε πιο δύσκολο το να προχωρήσετε αυτό το αντιλαϊκό πρό-
γραµµα, να πιάσετε δηλαδή τους στόχους του κεφαλαίου που
είναι βέβαια ποτισµένοι µόνο µε τον ιδρώτα των Ελλήνων εργα-
ζοµένων. Καθόλου δεν σας υποτιµάµε. Ξέρετε βέβαια ότι σας
αναγνωρίζουµε ότι είστε ικανός, είστε ικανοί µάλλον -µιλάω σε
πρώτο πρόσωπο, αλλά ο κ. Μητσοτάκης αυτήν τη στιγµή δεν
είναι στην Αίθουσα- να θέλετε µε ένα ρεαλιστικό τρόπο αυτά που
θέτετε ως προκλήσεις της εποχής, να αναγνωρίζετε ότι αυτά που
εσείς µπορείτε να κάνετε δεν αρκούν στο ελάχιστο και γι’ αυτό
να µεταθέτετε την ευθύνη στον ελληνικό λαό για όλα τα υπό-
λοιπα. 

Η οµιλία σας την Πέµπτη το βράδυ είχε λίγο απ’ όλα και λίγο
από Κένεντι και λίγο από Μπάιντεν και δεν µας διέφυγε ότι προ-
καλέσατε και προκαλείτε αµηχανία σε κάποιους εδώ µέσα, όχι
όµως σε εµάς. 

Λέτε ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι παντού, γι’ αυτό χρει-
άζεται και η ατοµική ευθύνη. Μάλιστα. Όντως το κράτος σας δεν
µπορεί να είναι κάθε µέρα στην παραλία της Ρόδου όπου µια επι-
χείρηση µε άδεια παράκτιας καντίνας ρίχνει πασσάλους στον
βυθό για πλεούµενες ξαπλώστρες και µετά βάζει το προσωπικό
της να βουτάει εθελοντικά µέχρι τον λαιµό στο νερό για να σερ-
βίρει. Το κράτος σας µπορεί, όµως, να πετάει σε χρόνο dt από
τα σπίτια τους οικογένειες µε άτοµα µε ειδικές ανάγκες, να πη-
γαίνει ξανά και να αλλάζει κλειδαριές στο σπίτι ενός ογδοντοε-
νάχρονου ανάπηρου συνταξιούχου στη Χαλκιδική, αν και έχει
κερδίσει ασφαλιστικά µέτρα ενάντια στο fund, στο κοράκι που
του έβγαλε το σπίτι στον πλειστηριασµό. Το επισηµαίνω αυτό
επειδή αναφερθήκατε µάλιστα και στις ράµπες των αναπήρων
για να µας µιλήσετε για ατοµική ευθύνη εδώ µέσα. 

Αλήθεια, πώς θα ανακουφίσετε την εργαζόµενη γυναίκα, το
νέο ζευγάρι από τη σκληρή πραγµατικότητα µε τις εργασιακές
σχέσεις, τα ωράρια, τη ζωή-λάστιχο, µε την εµπορευµατοποίηση
της υγείας, ιδιαίτερα της αναπαραγωγικής υγείας, µε το αβάστα-
χτο κόστος στέγασης; Μήπως µε τη συγκρότηση του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, όταν µε την αντιλαϊκή πο-
λιτική σας φέρνετε σε αντιπαράθεση το δικαίωµα της γυναίκας
στην εργασία µε την κοινωνική προστασία της µητρότητας, όταν
η προσχολική αγωγή και φροντίδα αντιµετωπίζεται κάπως ως παι-
δοφυλακτήριο προσαρµοσµένο σε ευέλικτες εργασιακές σχέσεις
και όχι ως ανάγκη των παιδιών, αντί να λύσετε το ότι σε εκατό
δήµους δεν υπάρχουν καν βρεφικά τµήµατα; 

Στις προγραµµατικές σας δηλώσεις η φροντίδα των παιδιών,
των ηλικιωµένων, των ΑΜΕΑ, των ατόµων µε ειδικές ανάγκες συ-
νεχίζουν να είναι κυρίως ατοµική, οικογενειακή υπόθεση. Έτσι
παραµένουν τα οικονοµικά, τα κοινωνικά εµπόδια που συναντούν
οι γυναίκες κυρίως στην εργασία, στη ζωή, ευάλωτες σε κάθε
µορφής βία, φτάνοντας µέχρι και τη γυναικοκτονία. Αυτή η πολι-
τική τροφοδοτεί και σκοταδιστικές απόψεις που αµφισβητούν

1480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µέχρι και το δικαίωµα της γυναίκας στην ασφαλή δωρεάν άµ-
βλωση. 

Μιλάτε επίσης για την εκπαίδευση λες και θα γίνει καµµιά κο-
σµογονία, καµµιά ψηφιακή επανάσταση και βάλε! Αλήθεια; Για
πόσες τετραετίες ακόµα θα ακούµε για εκπαιδευτικούς που ζουν
σε αντίσκηνα στις παραλίες των νησιών µας; Για πόσες τετραε-
τίες ακόµα θα πληρώνουν ό,τι έχουν και δεν έχουν οι λαϊκές οι-
κογένειες για την απλή µόρφωση των παιδιών τους, για τους
φοιτητές που για να βρουν σπίτι πρέπει να τους φύγει µια ολά-
κερη περιουσία;

Αλήθεια, η ψηφιοποίηση της εκπαιδευτικής διαδικασίας -ανα-
γκαία φυσικά- θα λύσει το πρόβληµα των κενών σε εκπαιδευτι-
κούς; Θα σταµατήσουν τα νήπια να βρίσκονται σε κοντέινερς, σε
προκάτ; Θα συνεχίσει το απαράδεκτο γεγονός οι καθηγητές να
αναγκάζονται να διδάσκουν γνωστικά αντικείµενα άσχετα µε την
ειδικότητά τους; 

Φτάσατε µάλιστα από τη φόρα της ψηφιοποίησης να µας πείτε
ότι οι µαθητές πρέπει να σκέφτονται όχι σαν σκληροί δίσκοι, αλλά
σαν επεξεργαστές. Αλήθεια, αυτό το σχολείο οραµατίζεστε;
Εµείς λέµε ότι πρέπει να σκέφτονται σαν άνθρωποι, να ξεχωρί-
ζουν ανάµεσα στον κυκεώνα των πληροφοριών την αλήθεια, να
δοµούν τη σκέψη τους, την ανθρώπινη σκέψη τους, τη φαντασία
τους, τη δηµιουργικότητά τους. Ξέρετε, οι επεξεργαστές κάπου
κολλάνε και µάλιστα αρκετά συχνά, όσο καλά και αν είναι κουρ-
δισµένοι. 

Σήµερα, τώρα που µιλάµε, γνωρίζετε ότι βρίσκεται στον αέρα
κυριολεκτικά η δωρεάν σίτιση για χίλιους πεντακόσιους φοιτητές
στην Πάτρα; Το ξέρετε; Γνωρίζετε ότι πετούν εκτός φοιτητικών
εστιών νέα παιδιά για να αξιοποιηθούν αυτές για διάφορες µπίζ-
νες; 

Τέλος, για το ζήτηµα της αναθεώρησης του άρθρου 16, όλη
την προεκλογική περίοδο, κύριε Μητσοτάκη, δεχόσασταν τη µια
πάσα µετά την άλλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Τώρα, αξιο-
ποιώντας το άρθρο 28 που δίνει τη δυνατότητα για διακρατικές
συµφωνίες στο πλαίσιο της υπερίσχυσης του ευρωενωσιακού δι-
καίου επί του εθνικού, όπως επέβαλε η ένταξη της χώρας στην
ΟΝΕ, ψάχνετε τρόπους για να ξεπεράσετε τα εµπόδια του άρ-
θρου 16. Ανοίγετε συνολικά επικίνδυνους δρόµους και το ξέρετε.

Συγγνώµη, έχω τη µέση µου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Διακόπτουµε για λίγα

λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήταν ένα πρόβληµα

στη µέση του κ. Κουτσούµπα. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ήταν ένας σπασµός στη µέση. Θα δούµε, το παρακολουθούµε
έτσι κι αλλιώς. 

Η συµβουλή βέβαια για να χάσω κιλά, δεν γίνεται!
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό ήταν χειροκρό-
τηµα για τον άνθρωπο, για να δείτε ότι ο άνθρωπος υπερισχύει
της ιδεολογίας!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Είχα κάνει ορισµένα σχόλια για την αναθεώρηση του άρθρου 16.
Έλεγα, λοιπόν, ότι αξιοποιώντας το άρθρο 28 που δίνει τη δυνα-
τότητα για διακρατικές συµφωνίες στο πλαίσιο της υπερίσχυσης
του ευρω-ενωσιακού δικαίου έναντι του εθνικού, όπως επέβαλε
η ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ, ψάχνετε τρόπους για να ξεπερά-
σετε τα εµπόδια αυτά του άρθρου 16. Ανοίγετε, θεωρούµε, συ-
νολικά επικίνδυνους δρόµους και το ξέρετε αυτό. Και επειδή ο
Υπουργός σας απόρησε για το ιστορικό παράδοξο, όπως είπε, η
παιδεία να είναι χώρος έντονης πολιτικής αντιπαράθεσης ιδιαί-
τερα στη χώρα µας, απαντάµε: Η πολιτική σας είναι αυτή που
έχει ταξικό πρόσηµο και συνέπειες γι’ αυτό και δεν µένει αναπά-
ντητη, γι’ αυτό υπάρχει και έντονη πολιτική αντιπαράθεση. Διότι
στη χώρα µας υπάρχει οργανωµένο κίνηµα και θα απαντήσει και

στα απαράδεκτα σχέδια που ορθώνουν νέα εµπόδια και νέους
φραγµούς στη µόρφωση των παιδιών της λαϊκής οικογένειας.

Το ίδιο συµβαίνει και στην υγεία όπου η πολιτική σας για τη
νέα τετραετία συµπυκνώνεται στη φράση: «Λίγα για τους πολ-
λούς και πολλά για τους λίγους». Και αυτά τα λίγα για τους πολ-
λούς δεν θα είναι µόνο λίγα ποσοτικά, αλλά θα είναι και λίγα
χρονικά.

Ας δούµε το παράδειγµα του περιβόητου Ταµείου Ανάκαµψης
µε βάση τα χρήµατα του οποίου, όπως λέγατε προεκλογικά, θα
προβείτε σε αναβάθµιση µε ανακαινίσεις και άλλα ογδόντα νο-
σοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων υγείας. Από τα 31 δι-
σεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης µόλις το 1,4 δισεκατοµ-
µύριο πάνε στην υγεία. Από αυτά µόλις το 1/5, δηλαδή 317 εκα-
τοµµύρια, προορίζονται για τις διάφορες ανακαινίσεις. Ποιον κο-
ροϊδεύετε; Μόνο το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας για να ολοκλη-
ρωθεί έχει προϋπολογισµό 71 εκατοµµύρια ευρώ κι εσείς µας
λέτε ότι µε 317 εκατοµµύρια συνολικά θα φτιάξετε τις υποδοµές
όλης της χώρας.

Με απλά λόγια, τα κοστολογηµένα προγράµµατά σας δεν φτά-
νουν ούτε για ένα απλό σοβάτισµα. Και συνεχίζετε την κοροϊδία.
Δυστυχώς για εσάς, αυτά που ονοµάζετε βολικά «προκλήσεις»
και «εξωγενείς κρίσεις» δεν είναι τίποτε άλλο από τις αξεπέρα-
στες αντιφάσεις του συστήµατος που υπηρετείτε.

Έτσι είναι, κύριε Μητσοτάκη. Δεν µπορείτε να περηφανεύεστε
ότι ήσασταν πρωτοπόροι για την υιοθέτηση της επεκτατικής πο-
λιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ταµείου Ανάκαµψης, του
κοινού δανεισµού µε πολύ χαµηλά επιτόκια και µετά να αναρω-
τιέστε από πού µας ήρθε ο πληθωρισµός. Δεν µπορείτε να περη-
φανεύεστε ότι είστε στη σωστή πλευρά της ιστορίας επειδή έχετε
κάνει, εσείς και οι προηγούµενοι, την Ελλάδα ένα απέραντο αµε-
ρικανο-νατοϊκό ορµητήριο πολέµου και µετά να κάνετε ότι δεν ξέ-
ρετε τίποτα για τις προσφυγικές ροές. Δεν µπορείτε να είστε
θιασώτες του συστήµατος αυτού, να µιλάτε για την ικανότητα της
αγοράς να αυτορυθµίζεται, και µετά να σας προβληµατίζει η επι-
µονή της ανεργίας που τσακίζει τους νέους. Δεν ξέρετε ότι στον
καπιταλισµό η εργατική δύναµη είναι εµπόρευµα και ότι έτσι ακρι-
βώς αυτορυθµίζεται κάθε αγορά εµπορευµάτων;

Πρέπει δηλαδή να πάµε για µπύρα για να σας τα εξηγήσω όλα
αυτά; Γιατί αναρωτιέστε κιόλας πώς γίνεται να είµαστε κοµµου-
νιστές το 2023. Θα σας το πω εδώ, λοιπόν, χωρίς µπύρα, χωρίς
τσίπουρο. Καθαρά και ξάστερα, δηµόσια. Γιατί σήµερα, το 2023,
οι δυνατότητες για κάλυψη των κοινωνικών αναγκών είναι µεγα-
λύτερες από ποτέ. Κι όµως η ψαλίδα ανάµεσα σε αυτές τις δυ-
νατότητες και στο πώς ζουν οι πολλοί είναι επίσης µεγαλύτερη
από ποτέ, γιατί η Ελλάδα για την οποία µιλήσατε, όπου οι πολιτι-
κές φιλοδοξίες της καθεµιάς και του καθενός θα συµβαδίζουν µε
τη συλλογική πρόοδο, δεν πρόκειται να υπάρξει σε αυτό εδώ το
δικό σας σύστηµα ό,τι κι αν του κάνετε. Το ζούµε αυτό από τε-
τραετία σε τετραετία. Ούτε στον αιώνα τον άπαντα, δηλαδή.

Γιατί καπιταλισµός σηµαίνει ακριβώς η κοινωνική πρόοδος να
θυσιάζεται για τη µεγιστοποίηση του ατοµικού κέρδους σε βάρος
της ευηµερίας των πολλών. 

Γιατί όσο και να κλίνετε σε όλες τις πτώσεις τον εκσυγχρονι-
σµό, το µόνο που προσφέρει αυτό το σύστηµα είναι αναχρονι-
σµός, βαρβαρότητα, οπισθοδρόµηση και σήψη στο επίπεδο των
ιδεών, όπως φαίνεται και µε µια µατιά εδώ µέσα στις διάφορες
πτέρυγες αυτής της Βουλής.

Το έγραψαν πριν πάρα πολλά χρόνια ο Μαρξ και ο Ένγκελς
στο Κοµµουνιστικό Μανιφέστο: «Στη θέση αυτής της παλιάς αστι-
κής κοινωνίας µε τις τάξεις και τις ταξικές της αντιθέσεις, έρχεται
µια ένωση όπου η ελεύθερη ανάπτυξη του καθενός και της κα-
θεµιάς είναι προϋπόθεση για την ελεύθερη ανάπτυξη όλων». Σε
πείσµα όλων σας θα το κάνουν πράξη οπωσδήποτε οι ερχόµενες
γενιές. Γιατί έχουµε πάθει πλέον και έχουµε µάθει. Την πείρα, τη
θετική και την αρνητική, την έχουµε µελετήσει και δεν πρόκειται
να υπάρξουν ξανά οι ίδιες αδυναµίες, οι ελλείψεις και να γίνουν
τα ίδια λάθη. Γιατί όντως οι καλύτερες µέρες είναι µπροστά µας.
Γιατί όντως τις καλύτερες µέρες µας δεν τις έχουµε ζήσει ακόµα
και θα τις ζήσουµε, να είστε σίγουροι, όλοι και όλες, γι’ αυτό και
αυτό θα είναι το µεγάλο, το ωραίο, το συγκλονιστικό.

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Μας κοψοχολιάσατε, αλλά το χειροκρότηµα…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Το χειροκρότηµα ήταν για το πέσιµο, όχι για την οµιλία, ούτε για
το «µεγάλο, το ωραίο, το συγκλονιστικό».

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ανδρουλάκη,

έχετε τον λόγο αµέσως µετά για τη δική σας δευτερολογία των
Προγραµµατικών Δηλώσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Εσείς µε το πόδι σας είστε εντάξει;
Με έχει διαβεβαιώσει ότι είναι εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Άλλος πόδι, άλλος µέση… Πρέπει να µπούµε
σε ειδικό πρόγραµµα!

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις τελευταίες
τρεις ηµέρες ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί της Κυβέρνησης
παρουσίασαν το δικό τους σχέδιο για τη χώρα, ένα σχέδιο που ο
κ. Μητσοτάκης ονόµασε «πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό». Μια
από τις παρενέργειες της κρίσης είναι η κακοποίηση των λέξεων.
Κλασικά παραδείγµατα είναι οι λέξεις: πρόοδος, αριστερά, µε-
ταρρύθµιση, εκσυγχρονισµός.

Στην αφετηρία, λοιπόν, αυτής της νέας τετραετίας ας κάνουµε
µια προσπάθεια να συµφωνήσουµε στα βασικά. Τι σηµαίνει εκ-
συγχρονισµός; Για εµάς, είναι η προσπάθεια οι λειτουργίες του
κράτους, οι θεσµοί, η ποιότητα της ζωής των πολιτών να προσεγ-
γίζουν το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Αυτό σηµαίνει να βρεθούµε ξανά
σε τροχιά σύγκλισης και όχι απόκλισης από τον σκληρό πυρήνα
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να αυτοπροβάλλεστε ως φορέας εκσυγ-
χρονισµού, όταν εξαιτίας των επιλογών σας η απόσταση µεγα-
λώνει. Η αναλογία έµµεσων προς άµεσους φόρους επιδεινώθηκε
τα προηγούµενα χρόνια, επιβαρύνοντας τους πιο αδύναµους.
Έχουµε τους τέταρτους υψηλότερους έµµεσους φόρους ως πο-
σοστό του ΑΕΠ σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Την ίδια στιγµή,
η αγοραστική δύναµη των πολιτών είναι η τρίτη χαµηλότερη στην
Ευρώπη. 

Επίσης, στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο δεν υπάρχει δίληµµα για την
ποιότητα της δηµοκρατίας. Δεν υπάρχει δίληµµα µεταξύ δίκαιης
βιώσιµης ανάπτυξης ή ισχυρών θεσµών. Το ένα δεν µπορεί να
υπάρξει χωρίς το άλλο. Αν έχετε εσείς κάποιο παράδειγµα εντός
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να µας το δώσετε. 

Για εµάς, το πρόταγµα είναι ξεκάθαρο, µιας ανοιχτής, συµµε-
τοχικής δηµοκρατίας, που δεν κάνει διακρίσεις και διασφαλίζει
τα δικαιώµατα και τις ελευθερίες όλων των πολιτών. 

Μιλάτε για άριστους, αλλά επιλέγετε συνεχώς τους αρεστούς.
Δεν αντιµετωπίζετε συνειδητά την αναξιοκρατία γιατί είναι κυ-
ρίαρχο εργαλείο άσκησης της πολιτικής σας. Κι αυτό αποδει-
κνύεται από το ότι σπάσατε κάθε ρεκόρ µετακλητών και απευ-
θείας αναθέσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Σας προκαλώ, λοιπόν, ξανά σήµερα να δεχτείτε την πρότασή
µας για στελέχωση των διοικήσεων οργανισµών και νοσοκοµείων
µέσω ανοικτού διεθνούς διαγωνισµού εντός των επόµενων δύο
µηνών. Ας µείνει κάτι από αυτή τη συνεδρίαση που θα βοηθήσει
την πατρίδα µας να πάει µπροστά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Εσείς, όµως, αναζητάτε συναίνεση σε θέµατα χαµηλότερης
αξίας, ενώ εµείς σας την προσφέρουµε σε ένα κορυφαίο ζήτηµα
που µπορεί να ανατρέψει παθογένειες δεκαετιών, για να σταµα-
τήσει επιτέλους η εγχώρια πολιτική ελίτ να αντιµετωπίζει το κρά-
τος ως λάφυρο, όπως κάνατε κι εσείς τα προηγούµενα τέσσερα
χρόνια. 

Οι µεγάλες αλλαγές προϋποθέτουν όραµα, γενναιότητα, πολι-
τική αυτονοµία. Εµείς τα διαθέτουµε κι είµαστε εδώ να εργα-

στούµε γι’ αυτές τις µεγάλες αλλαγές, χωρίς να λογαριάσουµε
ποτέ το πολιτικό κόστος. 

Ακούσαµε στη Βουλή των Ελλήνων από τον αρµόδιο Υπουργό
της Νέας Δηµοκρατίας να εκφέρει την άποψη περί «ανεξέλε-
γκτων ανεξάρτητων αρχών». Ποιοι, όµως, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, είναι οι ανεξέλεγκτοι; Αυτοί που αγωνίστηκαν για να
µάθει ο ελληνικός λαός την αλήθεια ή το παρακράτος που οργά-
νωσε τις υποκλοπές; Περιµένω, κύριε Μητσοτάκη, να τοποθετη-
θείτε γι’ αυτή την άποψη που εξέφρασε ο Υπουργός σας. Γιατί
µπορεί να τον αδειάσατε διακριτικά για την ασυλία των τραπεζι-
τών, που εσείς νοµοθετήσατε, όµως γι’ αυτό το κορυφαίο ζήτηµα
διάκρισης των εξουσιών και σεβασµού του κράτους δικαίου µεί-
νατε σιωπηλοί. 

Επικαλεστήκατε, καταχρηστικά, το απόρρητο σε αυτή τη νο-
σηρή υπόθεση για να συγκαλύψετε το σκάνδαλο, αλλά δεν δι-
στάσατε να κάνετε προεκλογική εκστρατεία για ένα ευαίσθητο
θέµα, σε µια ευαίσθητη χρονική στιγµή για την πατρίδα µας, µε
τα δελτία της ΕΥΠ. Κατά τ’ άλλα, όµως, σας ενοχλούν τα θεσµικά
αντίβαρα και δεν θα σας ενοχλεί ότι πολλάκις οι ευρωπαϊκοί θε-
σµοί έχουν ασχοληθεί µε τη διολίσθησή σας σε θέµατα διάκρισης
εξουσιών και ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Η χώρα µας χρειάζεται ένα προοδευτικό σχέδιο, µε συγκεκρι-
µένες προτεραιότητες, που θα βελτιώσει θεαµατικά τη λειτουρ-
γία των θεσµών, που θα ισχυροποιήσει το κοινωνικό κράτος, που
θα δηµιουργήσει προϋποθέσεις για µια ανθεκτική και αειφόρο οι-
κονοµία. 

Για εµάς η πρόοδος συνδέεται άρρηκτα µε µια ισχυρή ανά-
πτυξη που τα οφέλη της διαχέονται δίκαια σε όλους, που οδηγεί
στη µείωση των ανισοτήτων. Γιατί αυτή είναι η πραγµατική αγω-
νία των Ελλήνων πολιτών, αυτή είναι η πραγµατική αγωνία του
προοδευτικού κόσµου, η µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων κι
εµείς θα αγωνιστούµε µε κάθε τρόπο για να το πετύχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μια ανάπτυξη για όλους, όχι µόνο για τους µεγάλους και ισχυ-
ρούς, µε ένα κοινωνικό κράτος που δηµιουργεί ασφάλεια στον
πολίτη για το µέλλον του, που δεν αφήνει µετέωρη τη µεσαία
τάξη, που αγκαλιάζει τους πιο ευάλωτους Έλληνες, που κάνει τη
συµπερίληψη πραγµατικότητα. Ένα σύγχρονο ψηφιακό κράτος
που χειραφετεί τον πολίτη και δεν τον καθιστά όµηρο της εκά-
στοτε εξουσίας. Με πολιτικές που δηµιουργούν ελπίδα και αισιο-
δοξία στη νέα γενιά και δεν την εγκαταλείπουν στην ανασφάλεια
και την απογοήτευση. 

Έχουµε ευθύνη ως χώρα να αντιµετωπίσουµε µε άµεσο, αλλά
κοινωνικά δίκαιο τρόπο την κλιµατική κρίση, κάνοντας κτήµα των
πολιτών την πράσινη µετάβαση κι όχι ένα κερδοσκοπικό παιχνίδι
για λίγους. Εκεί, όµως, οδηγείτε τα πράγµατα µε την επιλογή σας
να µην επενδύετε στο δίκτυο και την αποθήκευση. 

Πηγαίνετε στις Βρυξέλλες και ζητάτε από την Ευρώπη ενερ-
γειακή λεωφόρο για να διασυνδεθεί η Ελλάδα µε τα κράτη του
Βορρά, αλλά δεν δείχνετε διάθεση να ανοίξετε ενεργειακούς
δρόµους που θα διευκολύνουν την πράσινη µετάβαση εντός της
χώρας µας για να έχουµε δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων,
να έχουµε χαµηλό κόστος ενέργειας, εξοικονόµηση ενέργειας,
ενεργειακή ασφάλεια απέναντι σε γεωπολιτικούς κινδύνους -εί-
δαµε τι πάθαµε µε τη µεγάλη εξάρτηση της χώρας στην ηλεκτρο-
παραγωγή από φυσικό αέριο- και βέβαια, ενεργειακή δικαιοσύνη
για να αντιµετωπίσουµε τη µελλοντική ενεργειακή φτώχεια. 

Κυρίες και κύριοι, σας άκουσα να κάνετε λόγο για πληγές που
µας καταδιώκουν από το παρελθόν. Τέσσερα χρόνια, τώρα όµως,
όχι µόνο δεν τις θεραπεύσατε, αλλά ανοίξατε και καινούργιες. Η
Κυβέρνηση υπόσχεται ανάπτυξη, απασχόληση, αύξηση µισθών
και κοινωνική ευηµερία. Το ερώτηµα είναι σε ποιους απευθύνεται. 

Θέσατε ως στόχο τη µείωση της ανεργίας στο 8%. Σας είναι,
όµως, αδιάφορο αν η µείωση της ανεργίας γίνεται µε ευκαιριακές
και κακοπληρωµένες θέσεις εργασίας των 400 και 500 ευρώ
όπως συµβαίνει σήµερα. Και φάνηκε αυτό µε τα διπλά βιβλία
στους µισθούς. Άλλες υποσχέσεις προεκλογικά στους πολίτες,
άλλες δεσµεύσεις στις Βρυξέλλες. 

Το όραµά µας για την Ελλάδα του 2030 δεν συµβαδίζει µε ερ-
γαζόµενους χωρίς δικαιώµατα, που υπονοµεύουν κλαδικές συµ-
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βάσεις και υποβαθµισµένη Επιθεώρηση Εργασίας. Εµείς δεν θα
δεχθούµε ως κανονικότητα οι νέοι µας, ενώ είναι από τους πιο
µορφωµένους στην Ευρώπη, να έχουν λιγότερες ευκαιρίες, χα-
µηλούς µισθούς κι ένα πολύ µεγάλο, το µεγαλύτερο, ποσοστό
ανεργίας στην Ένωση. 

Είναι ώρα για νέες ρυθµίσεις, µε κανόνες και ασφάλεια για τον
εργαζόµενο, για ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις και για
ισχυρές κλαδικές συµβάσεις µε καθολική εφαρµογή, που θα οδη-
γούν σε µισθούς αξιοπρέπειας. Για ισχυρούς και στελεχωµένους
µηχανισµούς επιβολής των νόµων και των συµβάσεων. Σύντοµα
θα φέρουµε ειδική νοµοθετική πρόταση για την αναβάθµιση του
ΣΕΠΕ. 

Η Κυβέρνηση αρνείται να αντιληφθεί ότι µε ηµίµετρα δεν µπο-
ρεί να αντιµετωπίσει τη στεγαστική κρίση. Δεν προσφέρει ουσια-
στική διέξοδο στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η νέα γενιά. Ο
Πρωθυπουργός πανηγύριζε προχθές για το πρόγραµµα «Σπίτι
µου». Ξέχασε, όµως, να αναφέρει ότι από τις δεκαοκτώ χιλιάδες
προεγκρίσεις λιγότεροι από πέντε χιλιάδες δικαιούχοι βρήκαν
σπίτι λόγω των αυξηµένων τιµών των ακινήτων. Τι έχετε προβλέ-
ψει για τους νέους, όµως, που δεν έχουν τη δυνατότητα να αγο-
ράσουν σπίτι; Ή µήπως θεωρείτε ότι δυόµισι χιλιάδες κοινωνικές
κατοικίες που εξαγγείλατε επαρκούν; 

Δεν γνωρίζετε ότι άλλα ευρωπαϊκά κράτη µε το µέγεθος της
χώρας µας και ανάλογα κοινωνικά ζητήµατα έχουν δηµιουργήσει
απόθεµα και από προηγούµενα εθνικά προγράµµατα δεκάδων χι-
λιάδων κατοικιών; Εµείς επιµένουµε στην πρότασή µας για µια
δεξαµενή εκατόν πενήντα χιλιάδων κατοικιών που είτε θα κατα-
σκευαστούν από το Ταµείο Ανάκαµψης είτε θα ανακαινιστούν πα-
ρέχοντας φορολογικά κίνητρα και κίνητρα ανακατασκευής στους
ιδιοκτήτες τους. Και βέβαια θα διατίθενται µε κοινωνικά κριτήρια
και χαµηλά ενοίκια. 

Επίσης, οι τιµές στα τρόφιµα έχουν πάρει πάλι την ανηφόρα.
Εδώ και είκοσι µήνες. Ο πληθωρισµός σε αυτή την κατηγορία άγ-
γιξε το 12,2% αυξηµένος σε σχέση µε τον Μάιο. Και µιλώ για τα
τρόφιµα. Είναι απορίας άξιο όµως γιατί η Κυβέρνηση αρνείται να
κάνει ελέγχους στην αγορά. Έχουν επιβληθεί µόλις πέντε πρό-
στιµα για αισχροκέρδεια.

Εξαγγείλατε τη µόνιµη απαλλαγή σε συµµετοχή στα φάρµακα
που αφορά τους παλιούς δικαιούχους του ΕΚΑΣ που είχε καταρ-
γήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Συµφωνούµε αλλά δεν φτάνει. Αυτοί οι άνθρωποι
είναι σε απελπιστική κατάσταση. Επαναφέρουµε την πρότασή
µας για ένα νέο ΕΚΑΣ που αφορά τριακόσιες πενήντα χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχους, την κατάργηση της προσωπικής διαφο-
ράς και τη διόρθωση των αδικιών που αφορούν τις συντάξεις χη-
ρείας και αναπηρίας. 

Όσον αφορά τώρα στη νάρκη που υπάρχει στην οικονοµία µας
-και µιλώ για το ιδιωτικό χρέος- πάνω από 270 δισεκατοµµύρια
ευρώ υπολογίζονται τα χρέη προς εφορία, ασφαλιστικά ταµεία,
τράπεζες funds. Θα δώσετε µια δεύτερη ευκαιρία αξιοπρέπειας
σε όσους αγωνίστηκαν µε έναν έντιµο τρόπο, αλλά έχουν περιέλ-
θει σε δύσκολη θέση λόγω αντικειµενικών λόγων. Θα προστατέ-
ψετε την πρώτη κατοικία µε δίκαια και διαφανή κριτήρια; Θα
προστατεύσετε τους δανειολήπτες που προσπαθούν να ρυθµί-
σουν τις οφειλές τους άλλα funds, όπως και σε άλλες χώρες,
έχουν άλλες προτεραιότητες; Απ’ ό,τι φαίνεται δεν σας απασχο-
λεί ούτε το γεγονός ότι εκατοντάδες χιλιάδες µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις είναι αποκλεισµένες από ρευστότητα και από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Άλλωστε τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης δεν
είναι µόνο γι’ αυτούς που είχαν έτσι κι αλλιώς πρόσβαση σε τρα-
πεζικό δανεισµό και απλά τώρα πετυχαίνουν καλύτερους όρους.
Δεν φτάνει αυτή η πολιτική. Η Πορτογαλία έφτιαξε ένα ειδικό
χρηµατοδοτικό φορέα στήριξης ενός αρχιπελάγους µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της ελληνι-
κής οικονοµίας. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός µε στόµφο προειδοποίησε όσους
φοροδιαφεύγουν ότι έχει τη βούληση να τους εντοπίσει και να
τους υποχρεώσει να πληρώσουν τους φόρους που τους αναλο-
γούν. Την ίδια ώρα όµως απέφυγε να αναφέρει έστω και ένα συ-
γκεκριµένο µέτρο, όπως για παράδειγµα τη σύνδεση των
ταµειακών µηχανών που πηγαίνει από αναβολή σε αναβολή και
την παροχή ουσιαστικών κινήτρων για τις ελευθερίες, οι ηλεκτρο-

νικές συναλλαγές. 
Κυρίες και κύριοι, ισχυρό Εθνικό Σύστηµα Υγείας σηµαίνει ότι

ο κάθε πολίτης όταν έχει ανάγκη να χειρουργηθεί δεν θα καλείται
να επιλέξει ανάµεσα στις λίστες της πολύµηνης αναµονής στα
δηµόσια νοσοκοµεία ή της ιδιωτικής υγείας όπου θα τον χειρουρ-
γεί ο γιατρός του ΕΣΥ µε αµοιβή. Εκεί µας οδήγησε ο απαράδε-
κτος νόµος σας. Τρεις µέρες τώρα δεν είπατε τίποτα για αυτά τα
θέµατα. Ποια θα είναι τα κίνητρα για να στελεχώσουµε τα περι-
φερειακά νοσοκοµεία; Κουβέντα δεν είπατε για την ένταξη στα
βαρέα και ανθυγιεινά των υγειονοµικών. Είχαµε καταθέσει πρό-
ταση νόµου στην προηγούµενη Βουλή και την είχατε απορρίψει.

Ως προς την παιδεία πραγµατικά η υποκρισία περισσεύει τόσο
από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας όσο και από του ΣΥΡΙΖΑ.
Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ήσασταν τεσσεράµισι χρόνια Κυβέρνηση, ξε-
χάσατε ότι και επί των ηµερών σας χιλιάδες νέοι σπούδαζαν σε
ιδιωτικά κολέγια στην Ελλάδα; Τώρα ξαφνικά ανακαλύψατε τα
ιδιωτικά κολέγια; Τώρα πρώτη φορά; Σας είδα να ξαφνιάζεστε
από τις οµιλίες σας. 

Και η Κυβέρνηση όµως, σε ένα τόσο σοβαρό θέµα όπως είναι
η ρύθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, κάνει διαχείριση συµ-
βόλων. Όπως έκανε και µε τη «φανταστική» πανεπιστηµιακή ασ-
τυνοµία.

Ας µιλήσουµε, κύριοι συγκεκριµένα. Είναι πολλά τα προβλή-
µατα της παιδείας. Εγώ θα φέρω ένα απλό παράδειγµα, που σας
ακουµπά και τους δύο. Υποστηρίζουµε όλοι ότι ο τουρισµός είναι
η βαριά µας βιοµηχανία. Αλλά τόσο επί Νέας Δηµοκρατίας όσο
και επί ΣΥΡΙΖΑ έµειναν σε οµηρία χωρίς ακαδηµαϊκή αναγνώριση
εκατοντάδες νέοι που πέρασαν µε πανελλαδικές εξετάσεις στις
τουριστικές σχολές στην Κρήτη και στη Ρόδο. Δεν κάνατε τίποτα.
Μήπως µέσω της απαξίωσης έχετε στόχο να κλείσουν; Έχω
πολλά ανάλογα παραδείγµατα που αποδεικνύουν ότι δεν έχετε
διάθεση για γόνιµη συζήτηση και συγκεκριµένη συζήτηση, αλλά
επιλέγετε το «διαίρει και βασίλευε» σε ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα. 

Προτεραιότητα για µας είναι η ενίσχυση του δηµόσιου πανεπι-
στηµίου, ώστε να προσφέρει υψηλής ποιότητας εκπαίδευση και
έρευνα, αλλά και δηµόσιες επαγγελµατικές σχολές που θα καλύ-
ψουν τις τεράστιες ανάγκες που έχουν ζωτικοί τοµείς της ελλη-
νικής οικονοµίας. Επίσης, έχουµε χρέος να ρυθµίσουµε την
κατάσταση µε τα ιδιωτικά κολλέγια που υπάρχουν στη χώρα. Να
βάλουµε αυστηρά κριτήρια και προϋποθέσεις, για να σταµατήσει
το εµπόριο πτυχίων χωρίς υπόβαθρο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Το ζήτηµα αυτό είναι πολύ σύνθετο. Αφήστε, λοιπόν, τα ευχο-
λόγια. Οι νέοι της πατρίδας µας χρειάζονται υψηλής ποιότητας
εφόδια και θα πρέπει να τους τα παρέχουµε ώστε το µέλλον τους
να µην εξαρτάται από την οικονοµική επιφάνεια της οικογένειας
τους. 

Εµείς θα αγωνιστούµε για την αναβάθµιση της παιδείας στη
χώρα µας γιατί είναι πεποίθησή µας ότι αν δεν σταθεί στα πόδια
της η νέα γενιά, δεν θα σταθεί όρθια η πατρίδα µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αγαπητοί συνάδελφοι, την επόµενη εβδοµάδα ο Πρωθυπουρ-
γός θα συναντηθεί µε τον Τούρκο Πρόεδρο στο περιθώριο της
συνόδου του ΝΑΤΟ. Έχω χρέος να υπογραµµίσω ότι ο ρόλος του
κ. Στόλτενµπεργκ και οι δηλώσεις των ίσων αποστάσεων που
έκανε όλο το προηγούµενο διάστηµα δεν βοήθησαν. Ίσα-ίσα, το
αντίθετο. Η στόχευση πρέπει να είναι ξεκάθαρη και µιλώ για την
εθνική στόχευση που πρέπει να γίνει ευρωπαϊκή πολιτική. Θέ-
λουµε σχέσεις καλής γειτονίας. Δεν ανεχόµαστε αναθεωρητικές
λογικές και προκλήσεις εις βάρος της χώρας µας και της Κύ-
πρου. Η Τουρκία οφείλει να βαδίσει στο δρόµο του σεβασµού
του διεθνούς δικαίου. Ας είµαστε όµως ρεαλιστές. Η ευρωπαϊκή
προοπτική της Τουρκίας, είναι µία χίµαιρα. Δεν µπορούµε να µι-
λάµε για συνέχιση ενταξιακών διαδικασιών που ήδη έχουν παγώ-
σει, αλλά για µια ειδική σχέση Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας
που θα βασίζεται στην αναβάθµιση της τελωνειακής ένωσης του
1995 και θα διασφαλίζει τον σεβασµό στα κυριαρχικά µας δικαιώ-
µατα. Σε αυτό το πλαίσιο η ελληνική διπλωµατία θα πρέπει να ερ-
γαστεί για να επιλυθούν όλες οι δυσλειτουργίες που εντοπίζονται
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στο υπάρχον καθεστώς και εννοώ για τη σηµερινή τελωνειακή
ένωση. Και επίσης να συµφωνηθεί ένα πλαίσιο αυτοµατοποι-
ηµένων κυρώσεων, για να αποφύγουµε τον κανόνα της οµοφω-
νίας στο συµβούλιο, όταν η γειτονική χώρα παραβιάζει τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα στο εσωτερικό της ή το διεθνές δίκαιο λειτουρ-
γώντας ως παράγοντας αστάθειας στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Κυρίες και κύριοι, χρειαζόµαστε ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο
του κράτους και των πολιτών, που θα σφυρηλατεί µια νέα σχέση
εµπιστοσύνης κάνοντας την κοινωνία σύµµαχο στις µεγάλες αλ-
λαγές. 

Σήµερα η Ελλάδα χρειάζεται όσο ποτέ άλλοτε µια σοβαρή
Αντιπολίτευση που θα δίνει καθηµερινές µάχες δίπλα στον πολίτη
µε σχέδιο, αξιοπιστία και προοπτική, µε διάθεση συναινέσεων,
αλλά και µε δηµιουργική κριτική και αντιπροτάσεις όπου διαφω-
νούµε.

Κριτήριο µας πάντα θα είναι το εθνικό συµφέρον, ο ορθός
λόγος, ο σεβασµός στους θεσµούς και τη δηµοκρατία. Θα αγω-
νιστούµε, λοιπόν, ώστε η δηµοκρατική παράταξη να είναι στην
πρωτοπορία για µια κοινωνία αυτοπεποίθησης και υψηλών προσ-
δοκιών, για να εδραιώσουµε την ισχυρή παρουσία της Ελλάδας
µας, της πατρίδας µας στην Ευρώπη και τον κόσµο.

Κυρίες και κύριοι, οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης απέδειξαν ότι έχουµε ένα άλλο όραµα και άλλες προτεραι-
ότητες. Έχουµε άλλη φιλοσοφία για το πώς αξιοποιούµε τις
ευκαιρίες που µας δίνονται, όπως είναι το Ταµείο Ανάκαµψης.
Έχουµε άλλη φιλοσοφία για τους θεσµούς, το κράτος δικαίου,
τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Υπερασπιζόµαστε µια κοινωνία της συ-
µπερίληψης, όπου θεµελιώδη δικαιώµατα δεν τίθενται υπό αµφι-
σβήτηση και δεν υπάρχουν, βέβαια, πολίτες δεύτερης κατη-
γορίας. 

Τέλος, δεν πιστεύουµε στα κλειστά συστήµατα εξουσίας, γιατί
γεννούν διαφθορά, αδιαφάνεια και αναξιοκρατία. Πιστεύουµε σε
µία ποιοτική, συµµετοχική δηµοκρατία. Διαφωνούµε µε το επιτε-
λικό κράτος, γιατί είναι το περιτύλιγµα ενός πελατειακού κράτους
που πρέπει να ξεπεράσουµε. Δεν είναι κάτι σύγχρονο, είναι κάτι
βαθιά παλαιοκοµµατικό. 

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους, δεν δίνουµε ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Θα είµα-
στε η αξιόπιστη προοδευτική Αντιπολίτευση που έχει ανάγκη ο
ελληνικός λαός και η πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά τον κ. Ανδρου-

λάκη, καλώ στο Βήµα τον κ. Σωκράτη Φάµελλο, ως Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς - Προοδευτική Συµµαχία, για να τοποθετηθεί επί των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων µε τη δευτερολογία του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω, λέγοντας περαστικά στον κ. Κουτσούµπα.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι

Υπουργοί, συζητώντας για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις ο κ.
Μητσοτάκης στην εισαγωγική του οµιλία µας είπε λίγο-πολύ δύο
πράγµατα. Πρώτον, ότι τα έκανε όλα καλά την περίοδο 2019-
2023 και ότι ήταν µια περίοδος νικηφόρα, µε πολλές εξωγενείς
κρίσεις. Και δεύτερον, ότι τώρα ετοιµάζει το τέταρτο -αν δεν
κάνω λάθος- κύµα του εκσυγχρονισµού.

Νοµίζω, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το αποτέλεσµα των εκλο-
γών ήταν νικηφόρο για τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτό που πρέπει να
εξετάσουµε, όµως, είναι εάν ήταν νικηφόρα η περίοδος 2019-
2023 για την κοινωνική πλειοψηφία. Η πρώτη κρίση που αντιµε-
τώπισε η Κυβέρνηση ήταν η υγειονοµική κρίση του COVID, γιατί
τα δηµοσιονοµικά είχαν λυθεί, όπως αποδείξαµε, από την κυβέρ-
νηση του Αλέξη Τσίπρα και ήµασταν πλέον σε έναν καθαρό διά-
δροµο µε πλεόνασµα και µε πολλά περιθώρια. 

Πώς µπορεί, όµως, η Κυβέρνηση να µιλά για νικηφόρα πορεία
στην εξωγενή κρίση του COVID όταν απ’ ό,τι βλέπω ήµασταν σε
µια από τις χειρότερες θέσεις της Ευρώπης µε τριάντα επτά χι-

λιάδες θύµατα, όταν η Πορτογαλία µε τον ίδιο πληθυσµό είχε εί-
κοσι επτά χιλιάδες; Δηλαδή είχαµε 40% περισσότερες απώλειες.
Είναι ένα ερώτηµα, κύριε Μητσοτάκη. Επίσης, το 2020 ο κ. Μη-
τσοτάκης αγνόησε και τον κ. Τσιόδρα και τον κύριο Περιφερει-
άρχη και τον Δήµαρχο Θεσσαλονίκης και δεν επέβαλε περιο-
ριστικά µέτρα στις εκδηλώσεις των εορτών του Οκτωβρίου του
2020 µε αποτέλεσµα η Θεσσαλονίκη να έχει το χειρότερο απο-
τέλεσµα θυµάτων και κρουσµάτων µε έναn τραγικό απολογισµό. 

Μάλιστα όταν κάναµε σχετική ερώτηση στον κύριο Χαρδαλιά -
θυµάστε τον κ. Χαρδαλιά που ήταν κάθε µέρα στην τηλεόραση
για τα περιοριστικά µέτρα- µας απάντησε και θα το καταθέσω,
κύριε Πρόεδρε, µαζί µε όλες τις αποδείξεις ότι ήταν ενήµερος ο
κ. Μητσοτάκης και το έχει καταθέσει αυτό και ο σηµερινός Πρό-
εδρος ΚΕΔΕ, - προσέξτε αριστεία-: «Δεν εµπίπτουν στον κύκλο
αρµοδιοτήτων µου τα ερωτήµατα». Αυτό είπε για τη διαχείριση
της πανδηµίας ο κ. Χαρδαλιάς. 

Δεν είναι, όµως, νικηφόρο το αποτέλεσµα όταν ενώ υπάρχουν
δισεκατοµµύρια ευρώ η Κυβέρνηση ακόµα και σήµερα µας λέει
ότι δεν έχουµε προσωπικό στο ΕΚΑΒ και έχουµε δυστυχώς τρα-
γικά περιστατικά, όπως θανάτους σε καρότσες αγροτικών. Και
µη χρησιµοποιείτε τις στρεβλώσεις του παρελθόντος ως δικαιο-
λογία, διότι γνωρίζουµε ότι για πολλές από αυτές τις στρεβλώ-
σεις είναι υπεύθυνοι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν ήταν,
δηλαδή, ο κ. Γεωργιάδης αυτός που έλεγε ότι δεν θα του κλέψει
τη δόξα η τρόικα που θέλει να πάρει αυτός για τις απολύσεις των
ιατρών; Θα ξεχάσουµε και αυτά που ξέρουµε;

Και σίγουρα δεν είναι νικηφόρο το ότι η Ελλάδα κατέγραψε το
2022 την πρώτη θέση ακρίβειας στο ρεύµα µε βάση τα στοιχεία
της EUROSTAT. Θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, τους πίνακες της
EUROSTAT για τους οικιακούς καταναλωτές, όπου η Ελλάδα
είναι πρώτη και µε διαφορά και το πρώτο και το δεύτερο εξάµηνο
του 2022. 

Επίσης, δεν είναι νικηφόρο το ότι η Ελλάδα τον Μάιο του 2023
είχε ένα από τα υψηλότερα ποσοστά ανεργίας στην Ευρώπη και
το δεύτερο µεγαλύτερο ποσοστό ανεργίας των νέων 24%. Και
πρέπει να σηµειώσω ότι στην οµιλία σας δεν υπήρχε καµµία ανα-
φορά στους νέους ως στρατηγική. Δεν υπήρχε καµµία αναφορά
στην καταπολέµηση του brain drain, µόνο το επίδοµα του «youth
pass». Νοµίζω είναι υποτίµηση της πολιτικής για τη νεολαία. 

Τα ελληνικά νοικοκυριά από την άλλη µεριά υποφέρουν από
µια άλλη νικηφόρα επιτυχία του κ. Μητσοτάκη, το πρόβληµα του
πληθωρισµού. Η άνοδος στα τρόφιµα είναι 12,2%. Είναι εκρη-
κτική και θα καταθέσω το σχετικό δηµοσίευµα. 

Προσέξτε, όµως, κύριε Μητσοτάκη, επί δεκαπέντε συνεχόµε-
νους µήνες είχαµε διψήφιο ποσοστό πληθωρισµού στα τρόφιµα
και επί είκοσι πέντε ανοδικό πληθωρισµό. Θα τα καταθέσω όλα
µετά. 

Και µάλιστα είχαµε πληθωρισµό απληστίας. Δηλαδή, όπως
λένε πλέον και οι θεσµοί: Πληθωρισµός που οφείλεται στα κέρδη
των επιχειρήσεων. Δεν είναι εξωγενής. Και δεν κάνετε τίποτα γι’
αυτό. Αντίθετα, µε το market pass ανακοινώσατε ότι θα χρηµα-
τοδοτήσετε αυτή την ακρίβεια. Πώς, όµως, θα τη χρηµατοδοτή-
σετε; Με λεφτά από τον προϋπολογισµό, δηλαδή από τη φορο-
λογία των πολιτών θα χρηµατοδοτήσετε µέσω των πολιτών την
ακρίβεια της αγοράς. Δηλαδή, θα πάρετε λεφτά από τους φό-
ρους και θα τα δώσετε στην ακρίβεια. Αυτό ακριβώς µας είπατε. 

Από την άλλη µεριά, στον άλλο συντελεστή ακρίβειας, δηλαδή
στην ενέργεια, ο κ. Σκυλακάκης αποκάλυψε ότι δεν έχετε σχέδιο.
Δεν έχετε σχέδιο για επιδοτήσεις. Δεν έχετε ενεργειακό προ-
γραµµατισµό. Δεν έχετε σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα. Δεν
έχετε στρατηγική. Και δεν έχετε καν ακόµα ακολουθήσει την πρό-
τασή µας να µειώσετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, χρησιµοποιώντας τµήµα των υπερκερδών των διυλιστη-
ρίων. 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: Ήταν 2,6 δισεκατοµ-
µύρια τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων τον προηγούµενο χρόνο
και δεν έχει φορολογηθεί ούτε 1 ευρώ µε έκτακτη φορολόγηση.
Μόνο 1,5 δισεκατοµµύριο από αυτά θα αρκούσε για τη µείωση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο χαµηλότερο σηµείο της Ευ-
ρώπης και τον µηδενισµό στο αγροτικό πετρέλαιο. Δεν το κάνει,
όµως, η Κυβέρνηση γιατί; Γιατί επιλογή της είναι η ακρίβεια. 
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Βέβαια, θα θέσω κι ένα ερώτηµα ρητορικό. Αν ήταν τόσο καλός
ο κ. Μητσοτάκης στη διαχείριση της οικονοµίας, δεν θα έπρεπε
να κάνει κάτι για να µην αυξάνονται τα δάνεια της Νέας Δηµο-
κρατίας που είναι δανεικά και αγύριστα; Γιατί αυτό είναι ένα ερώ-
τηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κύριε Μητσοτάκη, αναρωτιόµαστε όλοι πώς είναι δυνατόν να
χρωστάει 400 εκατοµµύρια ευρώ δάνεια η Νέα Δηµοκρατία και
επί της θητείας σας να αυξάνονται συνέχεια. Ο Αλέξης Τσίπρας
είχε βάλει συγκεκριµένο στόχο, να µηδενιστούν τα δάνεια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τον πέτυχε. Σήµερα, πράγµατι, δεν έχουµε τέτοιες υπο-
χρεώσεις. Στη Νέα Δηµοκρατία γιατί δεν µπορείτε να λύσετε
τέτοιο ζήτηµα µε τόσους Βουλευτές, µε τόσα µέλη; 

Και ξέρετε, αυτό συνδέεται και µε τη χθεσινή συζήτηση για το
ακαταδίωκτο των τραπεζιτών. Ξέρετε γιατί; Γιατί οι τράπεζες
είχαν δώσει δάνεια µε αέρα, όπως αποκάλυψε Εξεταστική Επι-
τροπή της Βουλής, σε Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, στη Νέα Δη-
µοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ. Και γι’ αυτά τα δάνεια µε αέρα, η Νέα
Δηµοκρατία ψήφισε διάταξη για το ακαταδίωκτο. 

Και εδώ τώρα προκύπτει µια µεγάλη συζήτηση για τις χθεσινές
δηλώσεις του κ. Φλωρίδη. Πρώτον, ήταν η διάταξη της Νέας Δη-
µοκρατίας; Ξεκάθαρα! Το ΦΕΚ είναι 18 Νοεµβρίου του 2019 για
τη διάταξη του ακαταδίωκτου και θα το καταθέσουµε για να ξέ-
ρουµε λιγάκι τι λέµε. Άρα, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία θέσπισε το
ακαταδίωκτο.

Έρχεται, όµως, χθες ο κ. Φλωρίδης ότι υπάρχει ένα µεγάλο ζή-
τηµα γιατί δεν είναι δυνατόν τραπεζικά στελέχη να διώκονται
µόνο κατ’ έγκληση. Εµείς, λοιπόν, τώρα οφείλουµε για να τηρή-
σουµε εµείς την αξιοπιστία της συζήτησης -εσείς δεν ξέρω αν θα
την τηρήσετε-, να πούµε κάτι απλό: Δεν είναι δυνατόν ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης στη συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων
να λέει και να ξελέει. Εφόσον δήλωσε ότι θα φέρει διάταξη που
να αίρει αυτή τη ρύθµιση της Νέας Δηµοκρατίας, άρα δεν θα
υπάρχει ακαταδίωκτο των τραπεζικών στελεχών, οφείλει η Νέα
Δηµοκρατία να προχωρήσει άµεσα σε αυτή τη ρύθµιση. Αλλιώς,
είτε υπονοµεύετε συνολικά τη συζήτηση για τις Προγραµµατικές
Δηλώσεις κι αυτό -προσέξτε- είναι επικίνδυνο, είτε πρέπει να βά-
λετε το θέµα στον Υπουργό σας. 

Εµείς θα την ψηφίσουµε τη ρύθµιση αυτή µόλις τη φέρετε και
παρακαλούµε να είναι η πρώτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γιατί πράγµατι δεν µπορεί να διώκονται οι πολίτες, να υπάρχει
ένα πλαίσιο ανασφάλειας στην αγορά και να υπάρχει ακαταδίω-
κτο στους τραπεζίτες. 

Και βέβαια πρέπει να κάνετε κάτι και µε τα δανεικά κι αγύριστα.
Δεν γίνεται να συνεχίσουµε µε δάνεια µε αέρα, γιατί αυτό είναι
προσβολή και της δηµοκρατίας. Γιατί τα κόµµατα είναι πυλώνες
της δηµοκρατίας και εµείς θέλουµε τα κόµµατα να είναι πυλώνες
της δηµοκρατίας.

Επιτρέψτε µου, όµως, τώρα να σχολιάσω λίγο την άλλη εξαγ-
γελία σας για το νέο κύµα εκσυγχρονισµού. Καταλαβαίνουµε ότι
έχετε µια στρατηγική, ότι θέλετε να απευθυνθείτε στον κεντρώο
φιλελεύθερο χώρο, να διευρύνετε πιθανά το εκλογικό σας κοινό.
Αισθάνεστε και την πίεση της Ακροδεξιάς. Να, δούµε, όµως τι
είναι εκσυγχρονισµός. Γιατί εµείς θέλουµε µια τέτοια συζήτηση. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είναι εκσυγχρονισµός να χάνονται αν-
θρώπινες ζωές στις καρότσες αγροτικών αυτοκινήτων γιατί δεν
υπάρχουν διασώστες στο ΕΚΑΒ; Είναι κρίσιµη ερώτηση αυτή. 

Είναι µήπως εκσυγχρονισµός να µην ακούει ο Υπουργός Με-
ταφορών και Υποδοµών, ο κ. Καραµανλής, τις πολλαπλές έγγρα-
φες και επίσηµες επισηµάνσεις για το πρόβληµα ασφάλειας του
σιδηροδρόµου ακόµα και µέσα στη Βουλή, να µη λαµβάνει υπ’
όψιν του την παραίτηση του υπεύθυνου ασφαλείας, να µη λαµ-
βάνει υπ’ όψιν του τον Κοινοβουλευτικό Έλεγχο και να φτάνουµε
στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών; Και εσείς να λέτε στο πρό-
γραµµά σας ότι θα λύσετε το θέµα τηλεδιοίκησης στην πρώτη
σας θητεία; Αυτό είναι εκσυγχρονισµός; 

Μήπως είναι εκσυγχρονισµός οι υποκλοπές; Προσέξτε! Είναι
εκσυγχρονισµός να παρακολουθούνται Υπουργοί της Κυβέρνη-

σής σας; Είναι εκσυγχρονισµός να παρακολουθείται ο Αρχηγός
του Στρατού για δώδεκα µήνες, ο υπεύθυνος προµηθειών αµυ-
ντικού εξοπλισµού, ο σύµβουλος εθνικής ασφάλειας; 

Είναι εκσυγχρονισµός να παρακολουθούνται δηµοσιογράφοι
στην Ελλάδα, επιχειρηµατίες, ο Αρχηγός του τρίτου κόµµατος
σήµερα; Αυτό είναι εκσυγχρονισµός; Αντιστοιχεί στο κράτος δι-
καίου; 

Ή µήπως είναι εκσυγχρονισµός, όχι µόνο η παραβίαση της αυ-
τονοµίας και ανεξαρτησίας των ανεξάρτητων αρχών, αλλά και η
χθεσινή κουβέντα του κ. Φλωρίδη ότι δεν µπορούν -λέει- οι ανε-
ξάρτητες αρχές να είναι ανεξέλεγκτες; Γιατί, κύριε Μητσοτάκη;
Επειδή παρενέβησαν και ελέγχουν τα δικά σας αµαρτήµατα; Θα
τα βάλετε και µε τις ανεξάρτητες αρχές; Αυτό είναι δηµοκρατία,
κράτους δικαίου; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Από την άλλη µεριά, να αναρωτηθούµε, είναι εκσυγχρονισµός
το επιτελικό κράτος; Δηλαδή, το συγκεντρωτικό κράτος που θα
κάνει κουµάντο σε όλα το Μαξίµου και, µάλιστα, που θα εκφοβίζει
όποιον δεν συµφωνεί µαζί του -γιατί αυτό ισχύει, ακόµα και σε
στελέχη της Δεξιάς ισχύει, αν δεν είναι εναρµονισµένα µε τις
«γραµµές» σας- και θα προσλαµβάνονται µόνο «γαλάζια» παιδιά;
Αυτό είναι εκσυγχρονισµός; Με την παραβίαση του ΑΣΕΠ στη
ΔΕΗ, που κάνατε πρώτο και καλύτερο; Ο κ. Χατζηδάκης το έκανε. 

Ή µήπως είναι εκσυγχρονισµός οι σερβιτόροι µέσα στη θά-
λασσα στη Ρόδο; Ή µήπως µια κοινωνία που δεν έχει συλλογικές
συµβάσεις και δεν έχει ΣΕΠΕ; Γιατί είναι αποδυναµωµένο το
ΣΕΠΕ σήµερα. Αυτό είναι εκσυγχρονισµός; Είναι το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο; 

Ή µήπως είναι εκσυγχρονισµός το χθεσινό θανατηφόρο ατύ-
χηµα -δυστυχώς- σε ώρες υπερωριακής απασχόλησης ενός καρ-
κινοπαθή µέσα στο λιοπύρι; 

Όχι, όλα αυτά δεν είναι εκσυγχρονισµός. Και βέβαια, δεν είναι
εκσυγχρονισµός οι ιδιωτικοποιήσεις, το «ξεπούληµα», που είναι
το βασικό σας δόγµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε σε µια περίοδο που οι µε-
γάλες προκλήσεις δηµιουργούν νέα δεδοµένα παγκοσµίως. Η
κλιµατική κρίση, που έφερε και συνδέεται µε την ενεργειακή, η
κρίση υγείας, ο πόλεµος δηµιουργούν αβεβαιότητες που απέδει-
ξαν ότι ο ιδιωτικός τοµέας δεν µπορεί να λύσει όλα τα προβλή-
µατα. 

Όλοι γυρίσαµε στην πανδηµία στην ισχυρή πολιτεία. Μόνο µια
ισχυρή πολιτεία σε περίοδο µεγάλης αβεβαιότητας µπορεί να
δώσει λύσεις, ασφάλεια, απαντήσεις και προοπτική και να µην
αφήσει κανέναν και καµµία µόνη. Μια κοινωνία που θα έχει σχέδιο
για την οικονοµία, σχέδιο για την πράσινη δίκαιη µετάβαση σε µια
κοινωνία και παραγωγή που δεν θα έχει κλιµατικό αποτύπωµα,
θα είναι κλιµατικά ουδέτερη και θα έχει και ισχυρό κοινωνικό κρά-
τος. 

Στην Ευρώπη υπάρχουν πολλές χώρες που γυρίζουν σε αυτή
την «ανάγνωση». Ξέρετε ότι στη Γαλλία, τη Γερµανία, τη Μεγάλη
Βρετανία, ακόµα και στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, συ-
ζητούν για ένα µοντέλο αγοράς ενέργειας που ελέγχεται το κέρ-
δος και υπάρχει έλεγχος της αγοράς. 

Ο κ. Μακρόν προχώρησε σε πλαφόν στα κέρδη και στις αυξή-
σεις των τιµών. Και εδώ εκείνη την περίοδο τι έκανε ο κ. Μητσο-
τάκης; Έχασε την πλειοψηφία στη ΔΕΗ, έχασε την πλειοψηφία
στο διοικητικό συµβούλιο των ΕΛΠΕ και παραχώρησε κρίσιµα
ενεργειακά δίκτυα, όπως του φυσικού αερίου, 100% σε ιδιώτες.
Σήµερα δεν έχουµε ούτε 1% µετοχές στο δίκτυο φυσικού αερίου
στην περίοδο της µετάβασης. 

Από την άλλη µεριά, αναρωτιέµαι µήπως είναι εκσυγχρονισµός
το ότι στην Ελλάδα σήµερα περάσαµε µια περίοδο µιας διακυ-
βέρνησης όπου για πάνω από δύο χρόνια -το ξέρετε;- υπήρχε
αναστολή των κατεδαφίσεων των αυθαιρέτων; Υπήρχε νόµος του
κ. Μητσοτάκη, που το παίζει και «πράσινος» και µας είπε και κά-
ποια λόγια για τη Μύκονο, που στην Ελλάδα νοµοθετήθηκε να
µην κατεδαφίζονται τα τελεσίδικα κριθέντα κατεδαφιστέα. Θα τα
διαβάσει στα Πρακτικά. Έτσι κι αλλιώς, τα νοµοθέτησε ο κ. Μη-
τσοτάκης, ξέρει πάρα πολύ καλά ότι υπήρχε τέτοιο ζήτηµα όσον
αφορά τα κατεδαφιστέα. 
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Καταθέτω, λοιπόν, ένα δηµοσίευµα που λέει ότι όχι απλά ανε-
στάλησαν οι κατεδαφίσεις, αλλά δυστυχώς πολλαπλασιάστηκε η
αυθαιρεσία. Αυτό νοµοθέτησαν τα «γαλάζια» παιδιά, δηλαδή να
µην κατεδαφίζονται τα τελεσίδικα κριθέντα αυθαίρετα στον αι-
γιαλό, στην παραλία, στην κοίτη ποταµών, στις όχθες ποταµών
και λιµνών. Για περίπου δύο χρόνια κράτησε αυτό. Έδωσαν τρεις
παρατάσεις από τον τρίτο του 2021, τον δέκατο του 2021, τον
δέκατο του 2022, τον τρίτο του 2023.

Θα τα καταθέσουµε, κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά τα νοµοθετικά
κείµενα και τα ΦΕΚ για να µην υπάρχει καµµία παρανόηση. Και
το ότι πολλαπλασιάστηκε η αυθαιρεσία του δηµοσίου είναι από
την εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» που λέει ότι πολλαπλασιάστηκε
η αυθαιρεσία µε τον κ. Μητσοτάκη. 

Από την άλλη µεριά πρέπει να σας πω ότι σταµάτησαν και τη
στελέχωση των Παρατηρητηρίων Δόµησης, δηλαδή τις δοµές
που έφτιαξε ο ΣΥΡΙΖΑ για να ελέγχεται η αυθαίρετη δόµηση και
το πολεοδοµικό κεκτηµένο και είχαν προγραµµατιστεί προσλή-
ψεις που δεν υλοποιήθηκαν. Αυτή είναι η αριστεία και ο εκσυγ-
χρονισµός. 

Εµείς -να το πούµε- τολµήσαµε και ξεκινήσαµε τις κατεδαφί-
σεις. Πρώτα απ’ όλα θυµάµαι ότι ήταν στον Σχοινιά µέσα σε προ-
στατευόµενη περιοχή και είχαµε προγραµµατίσει και ξεκινήσαµε
αµέσως τους διαγωνισµούς για τις κατεδαφίσεις και στην Αττική
και σε άλλες περιοχές και στη Μακρόνησο. Σε έναν βαθµό αυτά
συνεχίστηκαν τον πρώτο χρόνο µε τη Νέα Δηµοκρατία και µετά
τέλος! Τα συµφέροντα κυριάρχησαν. Εκσυγχρονισµός θα είναι
και αυτό!

Αυτό είναι και η βάση και η αιτία για την οποία δεν υπάρχει σή-
µερα προγραµµατισµός χρήσεων γης, προστασία στις προστα-
τευόµενες περιοχές. Δεν υπάρχουν φορείς προστατευόµενων
περιοχών, πολύ απλά γιατί θέλετε να κάνουν κουµάντο τα «γαλά-
ζια» παιδιά χωρίς σχέδιο. Γι’ αυτό δεν έχουµε ειδικό χωροταξικό
σχέδιο για τις ΑΠΕ. Υπάρχει νέα καθυστέρηση. Από το 2019 έχει
ξεκινήσει, θα πάει µετά το 2024. Γι’ αυτό δεν έχουµε σχεδιασµό
για την «πράσινη» ενέργεια, δεν έχουµε τοπικά πολεοδοµικά σχέ-
δια, γιατί δεν σας νοιάζει το περιβάλλον. Μόνο τα ρουσφέτια σάς
νοιάζουν.

Μας ανησυχεί ιδιαίτερα -και το καταθέτω εδώ στην ελληνική
Βουλή- ότι ο κ. Βέµπερ, φίλος του κ. Μητσοτάκη και το Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόµµα προσπαθούν και πιέζουν Ευρωβουλευτές για
να υπάρχει αρνητική τοποθέτηση στην αναθεώρηση για τον Κα-
νονισµό και την αποκατάσταση της φύσης στο Ευρωκοινοβούλιο.
Το λέω, για να ξέρετε λιγάκι µε ποιες ιδεολογίες αναµετρόµαστε
και στην Ευρώπη. 

Και µιας και µιλάµε για την Ευρωπαϊκή Ένωση νοµίζω ότι αξίζει
να καταθέσουµε και το τελευταίο έγγραφο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για ένα σκάνδαλο 150 εκατοµµυρίων στην ανακύκλωση. Ο κ.
Μητσοτάκης δεν προχωράει µόνο την καύση απορριµµάτων. Κά-
ποιοι κάνουν πάρτι και µε τα λεφτά στην ανακύκλωση -µιλάµε για
150 εκατοµµύρια- ενώ είµαστε και στις τελευταίες θέσεις της
ανακύκλωσης. 

Αυτά όλα δεν είναι εκσυγχρονισµός. Εκσυγχρονισµός, προφα-
νώς, δεν πιστεύω ότι θα είναι και η ρύθµιση που ετοιµάζει η κ.
Κεραµέως για το δηµόσιο. Μας είπε, λέει, ο κατάλληλος άνθρω-
πος στην κατάλληλη θέση. Υποθέτω ότι εννοεί το κατάλληλο στέ-
λεχος της Νέας Δηµοκρατίας. Με προσωπικές συνεντεύξεις, µε
υποκειµενικά κριτήρια και µε φόβο, µε πίεση και µε ρουσφέτι να
κάνουµε κουµάντο σε όλους τους προϊσταµένους στο δηµόσιο,
γιατί επί τέσσερα χρόνια εσείς ήσασταν ο ορισµός του κοµµατι-
κού κράτους, µε πρώτο και καλύτερο τον κ. Στάσση της ΔΕΗ. 

Το ίδιο, δηλαδή τον πολλαπλασιασµό ανισοτήτων και προφα-
νώς την αναχρονιστική πολιτική υπηρετείτε µε αυτό που θέλετε
να κάνετε στα πανεπιστήµια, για να µην υπάρχει πρόσβαση όλων
των παιδιών στη γνώση, για να υπάρχει αποκλεισµός, για να
υπάρχει τέτοια άδικη πολιτική και προφανώς να υποβαθµιστούν
τα δηµόσια πανεπιστήµια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πρόβληµα δεν είναι η συζή-
τηση για τα κολέγια που είναι αναχρονιστική. Η συζήτηση είναι
για την υποβάθµιση του δηµοσίου πανεπιστηµίου. Σε αυτό σας
καλεί ο κ. Μητσοτάκης και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε αν θα
είστε µαζί µας ή όχι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Διότι ο ΣΥΡΙΖΑ, όσο ήταν κυβέρνηση, στήριξε τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια και µε θέσεις επιστηµονικού διδακτικού προσωπικού
και µε χρηµατοδοτήσεις και υπήρξε πράγµατι τότε όχι απλά
ισχυρή στήριξη, αλλά και δηµιουργία πανεπιστηµίων δηµοσίων
µε στήριξη και της περιφέρειας. Το ερώτηµα είναι εσείς τι θα κά-
νετε τώρα, γιατί εµείς θα στηρίξουµε τη δηµόσια παιδεία. 

Βέβαια, υπάρχει και ένα ερώτηµα για τον κ. Μητσοτάκη. Στα
σχέδιά του για αναθεώρηση του Συντάγµατος θα κοιτάξει και
προς τα δεξιά του; Θα ψάξει και για συναινέσεις Ακροδεξιά; Διότι
αυτό που παραθέτουµε είναι πολύ επικίνδυνο και το λέµε από
τώρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προφανώς και θα καταψηφί-
σουµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη. Γνωρί-
ζουµε, εξάλλου, ότι υποκριτικά τις λέει. Διαψεύστηκε σε αρκετές
το 2019 και το αποδείξαµε. Έτσι κι αλλιώς, η πολιτική του δεν
είναι εκσυγχρονιστική. Είναι αναχρονιστική. Πολλά σχέδιά του
αντιστοιχούν στην ΕΡΕ πριν από εβδοµήντα χρόνια. 

Να το ξεκαθαρίσουµε. Δεν µπορεί να ανταποκριθεί αυτή η πο-
λιτική ούτε στις νέες ευρωπαϊκές πολιτικές ούτε στις προκλήσεις
του µέλλοντος. Και εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, θέ-
λουµε η πατρίδα µας µε αυτή την ιστορία, µε αυτούς τους πλου-
τοπαραγωγικούς πόρους, µε αυτό το θαυµάσιο περιβάλλον και
αυτούς τους θαυµάσιους ανθρώπους, να είναι στην πρωτοπορία
της Ευρώπης. Και στενοχωριόµαστε όταν την καταδικάζετε να
είναι στις τελευταίες θέσεις. Θέλουµε, επίσης, να παίζουµε και
ισχυρό γεωπολιτικό ρόλο στη γειτονιά µας, αλλά και έξω από
αυτή. 

Μπροστά σε αυτές τις µεγάλες αβεβαιότητες και τις προκλή-
σεις, το ξεπούληµα της δηµόσιας και ιδιωτικής περιουσίας, το
ρουσφέτι και η αποδυνάµωση των θεσµών δεν είναι η απάντηση. 

Χρειαζόµαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα νέο πολιτικό
σχέδιο που δεν είναι η αποθέωση της ανεξέλεγκτης αγοράς και
της κερδοσκοπίας που φέρνει φτώχεια, που φέρνει ανισότητες,
που φέρνει εργαζόµενους που κολυµπούν και πυροσβέστες οδη-
γούς στο ΕΚΑΒ. Υπάρχουν δύο δρόµοι για να αντιµετωπίσουµε,
παραδείγµατος χάριν, τις ανισότητες και τις στρεβλώσεις της
αγοράς. Ο ένας είναι η προστασία της εργασίας και ο άλλος είναι
η ρύθµιση της αγοράς. Δεν κάνει τίποτα από τα δύο η Νέα Δη-
µοκρατία, ούτε προστασία της εργασίας ούτε ρύθµιση της αγο-
ράς. 

Εµείς το ξεκαθαρίζουµε. Αυτό το πολιτικό σχέδιο απαιτεί
ισχυρή και σύγχρονη πολιτεία µε καινοτόµα εργαλεία, µε σχεδια-
σµό και για την οικονοµία και για την κατεύθυνση της παραγω-
γής, αλλά και για τα δηµόσια αγαθά µε ισχυρούς ανεξάρτητους
και όχι κοµµατικούς θεσµούς, µε κράτος δικαίου και ισχυρό κοι-
νωνικό κράτος που θα εξασφαλίζει την πρόσβαση όλων στα δη-
µόσια αγαθά όπως είναι η παιδεία, η υγεία, αλλά και η πρόνοια
και ταυτόχρονα θα εξασφαλίζει την πρόσβαση όλων και των επι-
χειρήσεων και των δήµων και προφανώς των πολιτών στα αγαθά
του νερού και της ενέργειας, µε µια πλουραλιστική και όχι ολιγο-
πωλιακή αγορά, µε υγιή ανταγωνισµό, µε ρύθµιση, µε έλεγχο της
αισχροκέρδειας, αλλά και µε πρόσβαση όλων στα χρηµατοδοτικά
εργαλεία, γιατί σήµερα για να πάρεις ένα δάνειο, για να µπεις σε
µια επιχορήγηση, για να πας στο Ταµείο Ανάκαµψης, πρέπει να
έχεις κολλητό είτε Υπουργό είτε Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Ε, αυτό, λοιπόν, είναι αδικία! Αυτή την αδικία δεν τη θέ-
λουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι γεγονός ότι σ’ αυτό το περιβάλλον του κ. Μητσοτάκη, του
καθεστώτος Μητσοτάκη, ακόµα και µεγάλες επιχειρήσεις είναι
στους µη προνοµιούχους και πλήττονται. 

Η δική µας πολιτική δεν έχει «παραθυράκια» για «κολλητούς»
και ο έλεγχος της αγοράς θα γίνεται για όλους και θα έχει η κοι-
νωνία, η πολιτεία ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης που
δεν θα έχει µόνο ως στόχο την κλιµατική ουδετερότητα, αλλά και
τη δίκαιη µετάβαση για τις περιοχές που πλήττονται σήµερα από
την άδικη και βίαιη απολιγνιτοποίηση που έχετε εσείς δηµιουρ-
γήσει, όπου τα οικοσυστήµατα και οι παραλίες θα είναι πόρος
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ανάπτυξης και θα είναι πλούτος για όλους και η κοινωνία θα είναι
στο επίκεντρο και η αυτοδιοίκηση θα είναι στο επίκεντρο. 

Μιλάµε, λοιπόν, ξανά για ένα δηµοκρατικό προγραµµατισµό
που µε την κοινωνία και τους πολίτες ενεργούς και την αυτοδιοί-
κηση λειτουργική, µε πόρους και αρµοδιότητες, θα φέρει την
ανάπτυξη αποκεντρωµένα, την εργασία αποκεντρωµένα, την ευη-
µερία αποκεντρωµένα, γιατί η αποκέντρωση είναι και αυτή βάση
της δηµοκρατίας. Μάλιστα, θα έχει µέσα αυτό το µοντέλο δύο
νέες αρχές, την αρχή της βιωσιµότητας που ξεχνάτε και κάνετε
µόνο παιχνίδι µε επικοινωνιακούς όρους, αλλά και την αρχή της
ανθεκτικότητας, γιατί οι κοινωνίες µας πια πρέπει να είναι ανθε-
κτικές και θα έχουν µέσα στο σχεδιασµό και την κλιµατική κρίση
και την τεχνητή νοηµοσύνη και την ψηφιακή µετάβαση και την
«πράσινη» µετάβαση. 

Αυτή είναι η περιφερειακή ανάπτυξη που εµείς έχουµε στο
πρόγραµµά µας, που αντιµετωπίζει και τον δηµογραφικό κίνδυνο.
Είναι ένα σχέδιο το οποίο στηρίζεται στον δηµοκρατικό προγραµ-
µατισµό. Το ανέφερα. Για ποιον λόγο; Διότι ακόµα και ο Οργανι-
σµός Ηνωµένων Εθνών έχει αναγνωρίσει ότι το σχέδιο για τον
εικοστό πρώτο αιώνα είναι σχέδιο τοπικών συµφωνιών, είναι η
ατζέντα του εικοστού πρώτου αιώνα και έχει όνοµα συγκεκρι-
µένο. Η Νέα Δηµοκρατία δεν έκανε διαβούλευση ούτε για τον κλι-
µατικό νόµο, για να καταλάβετε πού έχει γραµµένη τη διαβού-
λευση και τη συµµετοχή των πολιτών. 

Εµείς, λοιπόν, µιλάµε για µια κοινωνία ενεργών πολιτών που ο
πολίτης είναι το επίκεντρο, είναι ο σχεδιαστής, αλλά και ο ίδιος
λειτουργεί µέσα στην ανάπτυξη αυτή και έχει ρόλο και µπορεί να
διεκδικήσει το µέλλον του. Έτσι είναι η προκοπή για όλους. Δεν
φοβόµαστε την κοινωνία. Συνοµιλούµε µε την κοινωνία. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι η µοναδική πολιτική
δύναµη που µπορεί να υλοποιήσει αυτό το σχέδιο και µπορεί να
εκπροσωπήσει αυτή την πολιτική πρόταση. Γιατί; Διότι και το γνω-
ρίζουµε και το δουλέψαµε και το δουλεύουµε και τώρα. Αυτή η
εναλλακτική πρόταση έχει στο επίκεντρό της την εργασία, αλλά
έχει και την καινοτοµία και την παραγωγή προϊόντων µε υψηλή
προστιθέµενη αξία, αλλά µε ασφάλεια και υγιεινή στην εργασία,
µε αµοιβές καλές, µε τιµαριθµική προσαρµογή -δεν είπατε τί-
ποτα-, µε αµοιβές και στους συνταξιούχους. Παραδείγµατος
χάριν, για τα αναδροµικά δεν είπατε τίποτα. Σας αναφέρω ορι-
σµένα παραδείγµατα που απουσιάζουν. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι η ανάπτυξη δεν µπορεί να είναι
βιώσιµη αν τα οφέλη της δεν διαχέονται σε όλη την κοινωνία και
αν δεν διασφαλίζει η ανάπτυξη ότι θα έχουν όλοι οι πολίτες πρό-
σβαση στα κοινωνικά αγαθά, αλλιώς το ρήγµα της κοινωνικής συ-
νοχής και ο κοινωνικός αποκλεισµός, αλλά και οι κοινωνικές
συγκρούσεις θα είναι κολοσσιαίο µπροστά στις αβεβαιότητες της
επόµενης µέρας και θα αµφισβητήσει τη δηµοκρατία µας. Εµείς,
λοιπόν, παίρνουµε θέση σ’ αυτό το ερώτηµα.

Για όλα τα παραπάνω δεν θα στηρίξουµε µια Κυβέρνηση που
το µόνο που κάνει είναι να µεγαλώνει τις ανισότητες και να µει-
ώνει δυστυχώς και τη δηµοκρατία µας και τους θεσµούς. 

Εµείς θα δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην κοινωνία, θα δώ-
σουµε ψήφο εµπιστοσύνης στους πολίτες, θα δώσουµε ψήφο
εµπιστοσύνης στην εθνική οικονοµία και πάνω απ’ όλα -το είπαµε
και στην πρώτη µας τοποθέτηση- θα δώσουµε στήριξη και ψήφο
εµπιστοσύνης στις αξίες της δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης και
της προόδου, γιατί αυτή είναι η βάση της κοινωνίας µας, αυτή
είναι η βάση της ζωής µας. Μόνο αυτές οι αξίες µπορούν να στη-
ρίξουν την επόµενη µέρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και σας καλέσαµε, και περιµένουµε µια απάντηση, για να ορ-
θώσουµε ένα µέτωπο απέναντι σε σκοταδιστικές, αναχρονιστι-
κές, ακόµα και νεοφασιστικές αντιλήψεις που επιχειρείτε να
κανονικοποιηθούν, γιατί αυτό σηµαίνει και η αποµάκρυνση από
τις κοινωνικές επιστήµες και από τις καλλιτεχνικές επιστήµες
στην παιδεία και αυτό ήταν έργο της Νέας Δηµοκρατίας.

Για όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να είναι και θα είναι ακόµα πιο
ισχυρός, γιατί είναι η µοναδική πολιτική δύναµη που εγγυάται ένα
βιώσιµο σχέδιο, γιατί δεν έχει δεσµεύσεις και υπηρετεί µόνο τα
συµφέροντα της κοινωνίας και ιδιαίτερα της νέας γενιάς. Σε αυτά

στα συµφέροντα της νέας γενιάς, στα συµφέροντα της κοινω-
νίας, θα είµαστε όλες και όλοι συνεπείς, µέσα και έξω από τη
Βουλή, καταψηφίζοντας πρώτα τις Προγραµµατικές Δηλώσεις
του κ. Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με την οµιλία του κ.
Φάµελλου ολοκληρώθηκε, µε την αντίστροφη σειρά εν σχέσει µε
την εκλογική δύναµη των κοµµάτων, η παράθεση των δευτερο-
λογιών επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων.

Πριν µιλήσει ο Πρωθυπουργός, για να κλείσει την τριήµερη
αυτή συνεδρίαση µε τη δική του δευτερολογία, θα προηγηθούν
δύο Υπουργοί. Πρώτος είναι ο κ. Βορίδης, Υπουργός Επικρα-
τείας, και δεύτερος ο κ. Χατζηδάκης, Υπουργός Οικονοµικών.
Αµέσως µετά θα κλείσει µε τη δική του δευτερολογία ο κύριος
Πρωθυπουργός.

Παρακαλώ τον κ. Βορίδη, Υπουργό Επικρατείας, για τη δική
του παρέµβαση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι θα ήθελα κατ’
αρχάς να εστιαστώ σε αυτό το οποίο είναι το µείζον και που είναι
κατά τη γνώµη µου το οραµατικό στοιχείο που έχουν πάντα οι
Προγραµµατικές Δηλώσεις.

Όµως, επειδή ανέφερε ορισµένα ζητήµατα ο κ. Φάµελλος και
δεν θέλω να ξεχαστούν, θα κάνω µια σύντοµη αναφορά και εν-
δεχοµένως να συµπεριλάβω ορισµένες βασικές απαντήσεις.

Κατ’ αρχάς, κύριε Φάµελλε, για να συνεννοηθούµε και για να
ξεκινάµε. Δεν ξέρω πού θα δώσετε εσείς ψήφο εµπιστοσύνης…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Στην κοινωνία.
Θα καταψηφίσουµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άκουσα ότι
θα δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης στην κοινωνία. Το σίγουρο όµως
είναι ότι η κοινωνία δεν έδωσε ψήφο εµπιστοσύνης σε εσάς.
Έδωσε ψήφο εµπιστοσύνης στη Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, καλό θα είναι να αρχίσουµε να γειωνόµαστε µε τη µετε-

κλογική πραγµατικότητα και θα αναφερθώ και στη συνέχεια σ’
αυτό. 

Το δεύτερο που θέλω να πω, επειδή σας άκουσα να εγκαλείτε
τον Υπουργό Δικαιοσύνης για δήθεν σφάλµα το οποίο έκανε,
είναι το εξής. Εσείς είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός εδώ και
καιρό και είµαι σίγουρος ότι δεν διαφεύγουν από τη µνήµη σας
µια σειρά από ρυθµίσεις τις οποίες έχετε κάνει µε ακριβώς αυτό
το περιεχόµενο. 

Σας διαβάζω, παραδείγµατος χάριν, το περιεχόµενο: «Όσοι
από τον νόµο ή από δικαιοπραξία έχουν την επιµέλεια, είτε µε
οποιονδήποτε τρόπο διαχείριση δηµόσιας περιουσίας ή περιου-
σίας Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή περιουσίας νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου δεν υπέχουν ποινική και αστική ευ-
θύνη για πράξεις, παραλείψεις τις οποίες τελούν για την εξυπη-
ρέτηση της αναδιάρθρωσης ή διαγραφής δανείων, οφειλών ή
χρεών κατά τα οριζόµενα στον Πτωχευτικό Κώδικα ή στους νό-
µους που διέπουν τη λειτουργία τους». Άρθρο 65 του ν.4472/
2017.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν χρειάζεται φαντασία για να ξέρουµε ποιος το ψήφισε. Το

ψηφίσατε, αλλά δεν ψηφίσατε και µόνο αυτό. Με το άρθρο 192
παράγραφος 8 του ν.4389/2016, κύριε Φάµελλε, ψηφίσατε και το
ακαταδίωκτο των µελών του Δ.Σ. και στελεχών του Υπερταµείου
στο οποίο έχει µεταβιβαστεί η δηµόσια περιουσία. Και κουνάτε
δάχτυλο; Και κουνάτε δάχτυλο; Αλήθεια τώρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να τελειώσω, όµως, και µε το άλλο περί των «ανεξέλεγκτων
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εξουσιών» των ανεξαρτήτων αρχών. Κατ’ αρχάς, το βρίσκω εξαι-
ρετικά ενδιαφέρον πώς περάσαµε από τον «έλεγχο των αρµών
της εξουσίας» στο ότι «δεν θα υπάρχει κανένας έλεγχος της
εξουσίας». Αυτό είναι µία ενδιαφέρουσα µετακίνηση. Έχει να
κάνει µάλλον µε την δεινή θέση στην οποία βρίσκεστε τώρα. Γιατί
άλλα λέγατε πριν. 

Όµως, να σας ρωτήσω: Κατά τη γνώµη σας, µε την υφιστάµενη
νοµοθεσία οι ανεξάρτητες αρχές είναι ανεξέλεγκτες; Διότι, ως
γνωστόν, ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος στις αρχές. Γιατί,
ως γνωστόν, καµµία αρχή και καµµία εξουσία δεν µπορεί να είναι
ανεξέλεγκτη. Άρα, προφανώς, πρέπει να υπάρχει έλεγχος στις
ανεξάρτητες αρχές, ο όποιος µάλιστα ασκείται από το Κοινοβού-
λιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι το πρωτότυπο ειπώθηκε που σας σόκαρε; Δεν έχω καταλάβει. 
Έχουµε ακούσει, όµως, κι άλλα. Άκουσα, παραδείγµατος χά-

ριν, αγωνία από τους εκπροσώπους της Νίκης. Τι θα γίνει µε το
ουδετερόθρησκον στο Σύνταγµα; Αγωνιούν για τη συνταγµατική
αναθεώρηση. Καλώς ήρθατε! Εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα. Δεν
µιλάτε πια µόνοι σας στην παρέα σας. Εποµένως, επειδή δεν µι-
λάτε µόνοι σας στην παρέα σας, να σας ενηµερώσουµε. Το
άρθρο 3 ετέθη προς αναθεώρηση την εποχή που πρότεινε Συ-
νταγµατική Αναθεώρηση ο ΣΥΡΙΖΑ. Θέλετε να σας ενηµερώσω
ποιο ήταν το περιεχόµενο της συνταγµατικής αναθεώρησης;
Έχω εδώ τότε την οµιλία του κ. Τσίπρα για το ζήτηµα αυτό.
Έλεγε, λοιπόν, τότε ο κ. Τσίπρας: «Έχει έρθει ο καιρός ώστε να
κατοχυρωθεί ρητά στο Σύνταγµα η θρησκευτική ουδετερότητα
του ελληνικού κράτους». Μαντέψτε ποιος σταµάτησε αυτήν τη
συνταγµατική αναθεώρηση στο άρθρο 3. Δεν ήσασταν εσείς.
Ήταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία που το στα-
µάτησε! Καλώς ήρθατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εδώ είναι Κοινοβούλιο και θα έρχεστε ξέροντας τι έχει προκύ-

ψει και τι δεν έχει προκύψει και ποια είναι η πραγµατικότητα η
διαλεκτική. 

Άκουσα, επίσης, από την Πλεύση Ελευθερίας. Αγωνία από την
Πλεύση Ελευθερίας µην τυχόν συντοµεύσουµε τη Σύνοδο και
λόγω της αποσβεστικής προθεσµίας των δύο Συνόδων οδηγη-
θούν σε εξάλειψη του αξιοποίνου τυχόν υπουργικά αδικήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Έχω και για σας νεότερα. Έχει αλλάξει το άρθρο. Έχει εξαλει-
φθεί η συνταγµατική προθεσµία αυτή, η αποσβεστική προθεσµία,
µε ψήφο και της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω µε την παρέµβασή µου αυτή την πρώτη λέγοντας ότι έχω

εντυπωσιαστεί µε τους Σπαρτιάτες. Μίλησαν για τον «συνταγµα-
τικό πατριωτισµό». Το είπατε τρεις-τέσσερις φορές. Πατέρας του
συνταγµατικού πατριωτισµού ήταν ο Γιούργκεν Χάµπερµας,
µέγας φιλόσοφος, ηθικός ή φιλόσοφος Γερµανός, ο οποίος ανέ-
πτυξε τη θεωρία του συνταγµατικού πατριωτισµού ακριβώς για
να απαντήσει στην θεωρία του πατριωτισµού που τότε διακινού-
σαν στη Γερµανία οι ναζί. Ωραία το είπατε. Ο Κασιδιάρης το
ξέρει; Έχετε πάρει σχετική άδεια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να καταλάβω τώρα. Περάσαµε από τον Κασιδιάρη στον Χά-

µπερµας έτσι γρήγορα; Εντυπωσιακό!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Βορίδη… (Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα µου

επιτρέψετε, όµως…
Κύριε Μπάρκα, ωραία η παρέµβασή σας, χρήσιµη και εποικο-

δοµητική. Ξανασκεφτείτε την! Μην την ξαναπείτε αυτή την ανοη-
σία και θα σας πω ιδιωτικώς γιατί. 

Όµως, κατά τη γνώµη µου, αυτές οι Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις -και τελειώνω µε το εισαγωγικό µου µέρος- ήταν µία χαµένη
ευκαιρία για την Αντιπολίτευση. Και να εξηγήσω γιατί. Οι προ-
γραµµατικές δηλώσεις είναι µια µοναδική κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Συµβαίνει άπαξ κατά τη διάρκεια της κοινοβουλευτικής
περιόδου. Γιατί; Διότι γίνονται στην αρχή της κι έχει µεσολαβήσει
ένα µείζον πολιτικό γεγονός –µαντέψτε!- οι εκλογές. Έχουν γίνει
εκλογές. 

Και στις εκλογές έχουν κριθεί µια σειρά από ζητήµατα. Τι έχει
κριθεί;

Πρώτον, τα πεπραγµένα της προηγούµενης κυβερνήσεως.
Δεύτερον, τα πεπραγµένα των αντιπολιτεύσεων. Οι εκλογές αξιο-
λογούν. Ο λαός εδώ αξιολογεί. Τρίτον, τα προεκλογικά προγράµ-
µατα των κοµµάτων έτσι όπως έχουν εκτεθεί. 

Αυτά κρίθηκαν. Δεν έχει νόηµα να ξαναλέτε τα ίδια και τα ίδια. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)
Γιατί όταν λέτε τα ίδια και τα ίδια, τότε, στην πραγµατικότητα

θυµίζετε σε όλους µας τον λόγο για τον οποίο συντριβήκατε σε
αυτές τις εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορείτε να συνεχίσετε να τα λέτε, αλλά σε όλους µας θα θυ-

µίζετε το γιατί βρίσκεστε στο 17%. 
Εγώ τι άκουσα σε αυτή τη συζήτηση; Άκουσα µόνο κριτική γι’

αυτά τα οποία έχουµε κάνει ως Κυβέρνηση αυτή την τετραετία.
Κι έρχεται ο Πρωθυπουργός, ο οποίος σας δίνει µε την πρώτη
του παρέµβαση µια θεαµατική ευκαιρία. Γιατί; Διότι, όχι απλώς
λέει συγκεκριµένα...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχω λίγο
χρόνο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως, βεβαίως!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ

πάρα πολύ. 
Και επειδή όταν λέω λίγο χρόνο, στο δικό µου το λεξιλόγιο

µπορεί να µην είναι και λίγος, θέλετε να µου πείτε πόσο έχω; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχει χρόνος. Υπό

το πρίσµα της αιωνιότητας όλα εξετάζονται. 
(Γέλωτες)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λοιπόν,
λέω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός σάς έδωσε µια µοναδική ευκαι-
ρία. Γιατί; Διότι στην πραγµατικότητα σάς παρουσίασε, όχι
απλώς τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της τετραετίας, αλλά ένα
ιδεολογικοπολιτικό πλαίσιο µέσα στο οποίο εντάσσεται η δράση
της Κυβερνήσεώς µας. Γι’ αυτό έκανε και τη σύνδεση µέσα σε
ιστορικούς κύκλους. 

Και κατά τη γνώµη µου, αυτό είναι που σας λείπει και στην ανά-
λυσή σας: Τι έχει συµβεί τον τελευταίο καιρό. Τι συνέβη αυτά τα
τελευταία κρίσιµα δέκα, δώδεκα χρόνια. Πώς οδηγηθήκαµε, σε
τελευταία ανάλυση, στην πτώχευση; Πώς η πτώχευση, το µνηµό-
νιο, δηµιούργησε µια θεµελιακή σύγκρουση που επέτρεψε στο
ΣΥΡΙΖΑ να έρθει στην εξουσία, στη λογική του µνηµονίου - αντι-
µνηµονίου και πώς λύθηκε σήµερα αυτή η σύγκρουση. Ξεκίνησε
να απαντάται από το λαό το 2019 και τώρα ο ελληνικός λαός
έδωσε µια καθοριστική και πλήρη απάντηση. Ο κύκλος έκλεισε
µε τη συντριβή του δεξιού και αριστερού λαϊκισµού. Έτσι έκλεισε
αυτός ο κύκλος και τώρα ανοίγει ένας µεγάλος καινούργιος πο-
λιτικός κύκλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εννοείτε για το ΛΑΟΣ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι διά-

λογοι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μου δίνετε

την ευκαιρία να σας θυµίσω ότι εγώ έχω ψηφίσει όλα τα µνηµό-
νια. Το δικό σας, το PSI, όλα τα µνηµόνια. Άρα, λοιπόν, εµένα
αυτό που µου λέτε δεν µε αφορά καθόλου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Του κ. Μητσοτάκη να το πείτε, όχι σε µας. Το
θυµόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι διά-
λογοι! Όχι διακοπές και διάλογοι, παρακαλώ!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν υπάρ-
χει αναλογία, αλλά πάµε παρακάτω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε Βο-
ρίδη απευθυνθείτε προς το Σώµα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να πάµε,
λοιπόν, στα µεγάλα, κύριε Ανδρουλάκη.

Ποια είναι τα µεγάλα; Σας έδωσε τη δυνατότητα ο Πρωθυ-
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πουργός να τοποθετηθείτε πάνω στο όραµα για τη χώρα από δω
και πέρα. Τώρα, λοιπόν, που πράγµατι βγήκαµε από την ενισχυ-
µένη εποπτεία, τώρα που η χώρα ξαναπατάει στα πόδια της,
τώρα παρουσίασε ο Πρωθυπουργός το όραµά του. Και ποιο είναι
το όραµά του; Ένα όραµα ελευθερίας και υπεύθυνου πατριωτι-
σµού. Και αν θέλετε κι αν αναρωτιέστε γιατί σήµερα η Νέα Δη-
µοκρατία είναι ηγέτιδα δύναµη, σε ολόκληρη την Ευρώπη είναι
το µεγαλύτερο ευρωπαϊκό κεντροδεξιό κόµµα, η απάντηση βρί-
σκεται στη σύζευξη αυτών των δύο εννοιών: Έθνος και ελευθερία
είναι οι δύο έννοιες που υπερασπιζόµαστε, που µας οδηγούν
στην επόµενη διαλεκτική φάση αυτής -αν θέλετε- της πολιτικής
πορείας.

Και τι γεννιέται από εκεί; Από την αξία της ελευθερίας γεννι-
ούνται όλες οι πολιτικές της οικονοµικής ελευθερίας, η µείωση
των φορολογικών συντελεστών, η εµπιστοσύνη στην ιδιωτική οι-
κονοµία, η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, η µεγέθυνση του
ΑΕΠ, η µείωση του δηµοσίου χρέους, η δηµοσιονοµική πειθαρ-
χία. Από την πολιτική της ελευθερίας γεννιέται αυτό το οικονο-
µικό προϊόν και αυτές οι οικονοµικές πολιτικές. Από την πολιτική
του υπερήφανου πατριωτισµού και της υπερασπίσεως του
έθνους, γεννιέται µια συµπεριληπτική κοινωνία, που µας περιλαµ-
βάνει -και το λέω για τα πίσω έδρανα- όλους, όλους τους Έλλη-
νες, χωρίς καµµία εξαίρεση, χωρίς να αφήνουµε κανέναν πίσω.
Ακριβώς αυτό είναι η κοινωνική µας πολιτική έτσι όπως έχει εκ-
φραστεί µε τη στήριξη των πιο αδύναµων σε όλες τις δύσκολες
φάσεις που περάσαµε. Και στην πανδηµία και στην ενεργειακή
κρίση, η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση αυτή ποτέ δεν άφησε
κανέναν πίσω, ποτέ δεν άφησε κανέναν χωρίς στήριξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από την ίδια την πολιτική του υπεύθυνου πατριωτισµού -και το

λέω για το σύνολο τώρα της Αιθούσης- πηγάζουν εκείνες οι πο-
λιτικές που κάνουν ξανά τους Έλληνες υπερήφανους. Αυτή η
χώρα, το 2019 ήταν µια χώρα καθηµαγµένη, έβγαινε από την πτώ-
χευση, ήταν τελευταία σε όλα. Και σήµερα, ναι, µπορούµε να υπε-
ρηφανευόµαστε ότι είµαστε η χώρα µε το µεγαλύτερο ρυθµό
ανάπτυξης, µε το µεγαλύτερο ρυθµό αποµείωσης του δηµοσίου
χρέους, µε το µεγαλύτερο ρυθµό µείωσης της ανεργίας. Είµαστε
µια χώρα που στο Eurogroup σήµερα όλοι λένε πώς πετύχατε
αυτό το θαύµα και ρωτάνε ποια ήταν η συνταγή αυτής της επιτυ-
χίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και οι µόνοι που δεν το καταλάβατε -ακούστε γιατί αυτό έχει

ένα ενδιαφέρον πολιτικό- είστε εσείς! Γιατί δεν το καταλάβατε;
Γιατί περάσατε όλο το τελευταίο χρονικό διάστηµα µε το να λέτε
πόσο σκοτεινά, τραγικά, µαύρα, απαίσια και καταστροφικά είναι
τα πάντα στον τόπο. Εσείς το λέγατε. Δεν το κατάλαβε έτσι ο ελ-
ληνικός λαός. Κατάλαβε το αντίθετο. Και όχι µόνο κατάλαβε το
αντίθετο, αλλά θα σας πω και κάτι άλλο, το οποίο ήταν εντυπω-
σιακό σε αυτές τις εκλογές δεν έχει συµβεί ξανά ποτέ. Κύριε
Παππά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, προτείνατε ένα πρόγραµµα τετραπλά-
σιο δηµοσιονοµικά από το δικό µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Οκταπλάσιο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Οκταπλά-

σιο ήταν; Καλύτερο!
Προτείνατε ένα πρόγραµµα -ας αφήσουµε τους πολλαπλασια-

στές- πολύ πιο γενναιόδωρο από το δικό µας. Σωστά; Σωστά. Και
θεωρήσατε ότι αυτή ήταν η υπεροχή σας. Και ο ελληνικός λαός
προτίµησε το δικό µας µετρηµένο, κοστολογηµένο, σοβαρό και
συγκροτηµένο πρόγραµµα. Γιατί; Γιατί τελείωσε η εποχή του λαϊ-
κισµού, των εύκολων ψεµάτων και των ανέξοδων υποσχέσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ακόµα δεν έχετε µάθει το µάθηµά σας. Ακόµα δεν έχετε

µάθει το µάθηµά σας! Εµένα -να πω την αλήθεια- καθόλου δεν
µε πειράζει. Νοµίζω ότι τα πηγαίνετε θαυµάσια. Είναι ο καλός
δρόµος, να συνεχίσετε σε αυτή την κατεύθυνση. 

Τώρα, λοιπόν, σας πρότεινε ο Πρωθυπουργός κάτι το οποίο
έχει να κάνει µε την υπερηφάνεια των Ελλήνων. Τι σας είπε; Ότι
εµείς θωρακίζουµε αµυντικά τη χώρα. Και το λέω για όλους, αλλά
και ιδιαιτέρως για τους υπερπατριώτες: Τους εξοπλισµούς που
ενισχύουν την αµυντική µας αποτροπή και εγκαταλείπουν το
όποιο δόγµα κατευνασµού, ποιος τους αποφάσισε; Εσείς τους

αποφασίσατε ή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποφάσισε
και τα Ραφάλ και τις φρεγάτες και τα F35 και τη συµµαχία µε τη
Γαλλία και τη στρατηγική σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ποιος από τους δύο; Ποιος από τους δύο; Ποιος; 
Εδώ δεν θα κάνουµε πια ηθικοπλαστικά κηρύγµατα. Δεν είναι

ο χώρος, δεν είναι άµβωνας. Εδώ κάνουµε πολιτικές. Εδώ δεν θα
ερχόµαστε µε επικλήσεις των αρχαίων ηµών προγόνων, γιατί
όσοι εµπνεόµαστε και από τους αρχαίους µας προγόνους και
από τη βυζαντινή αυτοκρατορία, έχουµε µία υποχρέωση: Να στε-
κόµαστε αντάξιοί τους και να βλέπουµε την Ελλάδα να πρωτα-
γωνιστεί. Και αυτό είναι το σχέδιο που σας πρότεινε ο Πρωθυ-
πουργός: Να πρωταγωνιστεί η Ελλάδα στην οικονοµία, στην προ-
στασία του περιβάλλοντος, στις ανανεώσιµες πηγές, στην προ-
στασία της δικαιοσύνης, να πρωταγωνιστεί στην προστασία των
αδυνάµων. Αυτό είναι το σχέδιο της Κυβερνήσεώς µας και αυτό
είναι που κάνει ξανά την Ελλάδα σπουδαία και µεγάλη, όχι τα εύ-
κολα λόγια, όχι η προγονοπληξία, όχι οι προγονολατρείες, όχι
ένας πατριωτισµός εύκολος και δωρεάν χωρίς πραγµατικό πε-
ριεχόµενο. 

Απέναντι σε αυτό το σχέδιο που σας πρότεινε ο Πρωθυπουρ-
γός που είναι ένα όραµα για το έθνος, ένα όραµα που για το πώς
θα πάµε µπροστά, για το ποιος είναι ο ρόλος της Ελλάδας από
εδώ και πέρα, εσείς τι ήρθατε τώρα µετά από τόσες οµιλίες να
του πείτε; Να του επαναλάβετε τα κριτικά επιχειρήµατα της προ-
εκλογικής περιόδου; 

Εγώ ξέρετε πως ένιωσα; Σαν να κάνουµε διευρυµένο κοινοβου-
λευτικό έλεγχο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να ζητάµε την άδειά σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποιος το

είπε αυτό;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εγώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Την άδειά

µου δεν θα την ζητάτε. Αλλά να δέχεστε την κριτική µου ή θα την
ακούτε. Μην την δέχεστε. Δεν χρειάζεται να δέχεστε τίποτα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι διάλογοι. Κύριε

Κατρίνη, σας παρακαλώ. Έχετε διακόψει πολλές φορές.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε τι

σας είπα. Σας είπα ότι θα είχε τροµερό ενδιαφέρον να ακού-
σουµε το εναλλακτικό σας σχέδιο. Να ακούσουµε κάτι απέναντι
σε αυτό που προτείνει ο Πρωθυπουργός, προτείνει η Κυβέρνησή
µας που έχει στρατηγικό πλαίσιο, στρατηγικό χαρακτήρα, δρά-
σεις εξειδικευµένες, συγκεκριµένες που µας οδηγούν σε αυτό το
αποτέλεσµα. Θα είχε τροµερό ενδιαφέρον να ακούσουµε ένα
εναλλακτικό σχέδιο. Να πείτε παραδείγµατος χάριν ότι εµάς δεν
µας ενδιαφέρει η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονο-
µίας. Εµάς µας ενδιαφέρει να κάνουµε κρατικοποιήσεις στις εται-
ρείες, να πούµε ότι γυρνάµε στην εποχή του κοινωνικού ελέγχου,
να πούµε ότι θέλετε αυξηµένη φορολογία γιατί θέλετε να πά-
ρουµε τα λεφτά και να πάµε να τα µοιράσουµε προκειµένου να
αυξήσουµε παραδείγµατος χάρη το κοινωνικό µέρισµα. Να ακού-
σουµε ένα εναλλακτικό σχέδιο! Αυτό θα ήταν µία ενδιαφέρουσα
συζήτηση. 

Εσείς τι προτιµήσατε να κάνετε; Να συζητήσουµε για την ακρί-
βεια. Είναι πολύ σηµαντικό θέµα. Θα το συζητήσουµε πάρα πολύ
και εκτενώς σε όλο το επόµενο χρονικό διάστηµα. Να συζητή-
σουµε για τους πλειστηριασµούς; Βεβαίως και θα συζητήσουµε.
Θα συζητήσουµε πολύ και εκτενώς. Αλλά ποια είναι η µεγάλη ει-
κόνα που παρουσιάσατε στον ελληνικό λαό απέναντι σε αυτό το
συνολικό σχέδιο που υπηρετεί ο Κυριάκος Μητσοτάκης;

Συµπέρασµα επί των προγραµµατικών. Η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας είναι εξαιρετικά υπερήφανη γιατί
έχει τη δυνατότητα να υποστηρίξει εκείνο τον άνθρωπο ο οποίος
µπορεί να κάνει την Ελλάδα να πατήσει στα πόδια της, να της
δώσει προοπτική, να την κάνει ξανά να πρωταγωνιστεί σε όλα τα
επίπεδα!

Και στην Ελλάδα σήµερα ο µόνος άνθρωπος που έχει αυτό το
όραµα λέγεται Κυριάκος Μητσοτάκης! Είναι χαρά µας να το στη-
ρίξουµε όλο το επόµενο χρονικό διάστηµα. Θα ελπίζαµε να το
κάνατε και εσείς. Αλλά ίσως δεν έχετε το ανάστηµα.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακολουθεί αµέσως

πριν τον Πρωθυπουργό η οµιλία του Υπουργού Οικονοµικών κ.
Κωστή Χατζηδάκη, τον οποίο και καλώ στο Βήµα για τη δική του
παρέµβαση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αυτή η Κυβέρνηση καθώς διαδέχεται προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορεί σίγουρα να ισχυ-
ριστεί ότι παρέλαβε καµένη γη. Παρακολουθώντας ωστόσο τις
οµιλίες αρκετών συναδέλφων από την Αντιπολίτευση νοµίζω ότι
το νόηµα βασικά είναι αυτό, ότι παραλαµβάνουµε καµένη γη. 

Οφείλω να σας πω ότι η θεωρία αυτή θα µε βόλευε πάρα πολύ
καθώς χαµηλώνει τον πήχη. Θα βόλευε και µένα και τον Νίκο Πα-
παθανάση, και τον Χάρη Θεοχάρη, και τον Θάνο Πετραλιά, γιατί
αφού τα πράγµατα είναι τόσο άσχηµα και λίγα πράγµατα να κά-
νουµε πάλι προς το καλύτερο θα πάµε. Η πραγµατικότητα όµως
-και το ξέρετε και εσείς µέσα σας- είναι αρκετά διαφορετική. 

Έχουµε ρυθµούς ανάπτυξης από τους υψηλότερους στην Ευ-
ρώπη. Αν υπάρχει κανείς να ισχυριστεί το αντίθετο -το λέγαµε και
στην προεκλογική περίοδο- να βγει και να το πει. Έχουµε ρεκόρ
όλων των τελευταίων ετών στις άµεσες ξένες επενδύσεις.
Έχουµε ρεκόρ στις εξαγωγές, δεκαετιών ρεκόρ στις εξαγωγές!
Έχουµε µείωση της ανεργίας από τα 17,5% που το παραλάβαµε
στο 11% σήµερα. Και το ερώτηµα είναι ποιος αριθµός είναι µι-
κρότερος επιτέλους στα δικά σας µαθηµατικά το 17,5 ή το 11;
Και βεβαίως µια και µιλάτε και για το χρέος της χώρας, έχουµε
δώδεκα συνεχείς αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής µας ικανότη-
τας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά δεν έτυχαν, πέτυχαν.
Ήταν αποτέλεσµα συστηµατικής δουλειάς του Πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη και του προηγούµενου οικονοµικού επιτε-
λείου, του οποίου τη συνεισφορά οφείλω και από αυτό εδώ το
Βήµα να αναγνωρίσω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήταν αποτέλεσµα συστηµατικής δουλειάς µιας Κυβέρνησης

που αποφάσισε να µην πέσει στον πειρασµό του λαϊκισµού και
να µην προσπαθήσει, σπάνιο για την Ελλάδα, να ανακαλύψει την
πυρίτιδα, αλλά να εφαρµόσει πολύ απλά πολιτικές που πέτυχαν
αλλού.

Ωστόσο, µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Υπήρχε
διεθνώς για την Ελλάδα πριν από τις εκλογές το νέφος της αµφι-
βολίας. Τι θα συνέβαινε στις εκλογές; Η καινούργια Κυβέρνηση
θα συνέχιζε άραγε στον ίδιο δρόµο; Και πόσο σταθερή θα ήταν
η Κυβέρνηση η οποία θα προέκυπτε από την εκλογική διαδικασία;
Σήµερα αναγνωρίζουµε ότι το ίδιο το εκλογικό αποτέλεσµα δη-
µιουργεί τις προϋποθέσεις για µια νέα πιο δυναµική πορεία. Στις
25 Ιουνίου επιλέγοντας τη Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση και
τον Κυριάκο Μητσοτάκη ως Πρωθυπουργό οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες έκαναν µια επιλογή Ευρώπης και κοινής λογικής και διέ-
λυσαν τις όποιες αµφιβολίες για την πορεία της Ελλάδας. Η Ελ-
λάδα θα προχωρήσει µπροστά στο όραµα µιας προηγµένης
ευρωπαϊκής χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, αυτά ως πολιτική εισαγωγή. Από εδώ και πέρα
θα µιλήσω εξειδικεύοντας όσα είπε ο Πρωθυπουργός στην
πρώτη του τοποθέτηση στις προγραµµατικές δηλώσεις για την
οικονοµία. Έχω ορισµένες πληροφορίες ότι οι ψηφοφόροι σας
στα Ιωάννινα θα ενδιαφερόντουσαν να µάθουν τι ακριβώς θα
κάνει η Κυβέρνηση στην οικονοµία, οπότε θα ήθελα για το χατίρι
τους να µε αφήσετε λίγο παραπάνω διότι δεν µου αρκούν τα δώ-
δεκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα σας αφήσω λίγο
παραπάνω αλλά όχι για σας, προς χάριν των συµπολιτών µου! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Μα γι’ αυτό αναφέρθηκα στους ψηφο-
φόρους σας, κύριε Πρόεδρε, επειδή ήξερα την ευαισθησία σας.

Ανάπτυξη, δουλειές, εισόδηµα, τι σχεδιάζουµε; Με βάση το πι-
θανότερο οικονοµικό σενάριο, µε άλλα λόγια αν δεν έχουµε κά-
ποιο ακραίο και µεγάλης κλίµακας γεγονός σε παγκόσµιο
επίπεδο, τότε µπορούµε µε σχετική ασφάλεια να πούµε ότι στε-

κόµαστε, ότι στέκεται η Ελλάδα µπροστά σε ένα πολύ µεγάλο
παράθυρο ευκαιρίας. Σε αυτό το πλαίσιο η βασική µας στόχευση
θα είναι η ανάπτυξη, νέες και καλύτερες δουλειές, µεγαλύτερο
εισόδηµα για τους Έλληνες και στήριξη των ευάλωτων.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι υποτιµούµε άλλους επιµέρους στόχους
στους οποίους θα αναφερθώ άλλωστε στη συνέχεια. Όλα αυτά
όµως τα συνδέουµε µε την υπηρέτηση της βασικής µας στόχευ-
σης, την οποία την επαναλαµβάνω: Ανάπτυξη δουλειές, υψηλό-
τερο εισόδηµα, ουσιώδης κοινωνική πολιτική που δεν την χαρί-
ζουµε πουθενά. Αυτή είναι η προτεραιότητα και η µέθοδος µε την
οποία θα δουλέψουµε. Γι’ αυτό και θα επιδιώξουµε να πετύχουµε
τους στόχους για την ανάπτυξη, τους µισθούς και την απασχό-
ληση στους οποίους αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός και στους
οποίους φυσικά δεν έχω κανέναν λόγο να αναφερθώ εκ νέου.

Γι’ αυτό και η στήριξη των εξαγωγών θα συνεχιστεί, ακόµα πε-
ρισσότερο όταν αυτές συνδέονται µε την παραγωγή προϊόντων
υψηλής προστιθέµενης αξίας που βασίζονται στις νέες τεχνολο-
γίες και ενσωµατώνουν νέα γνώση και καινοτοµία. Αν παραξε-
νεύεστε για αυτά, η Ελλάδα έχει κάνει τα τελευταία τέσσερα
χρόνια σηµαντικά βήµατα σε αυτόν τον τοµέα. 

Ακούµε τις παρατηρήσεις για το ισοζύγιο τρεχουσών συναλ-
λαγών. Έχουν µεγάλη δόση υπερβολής, καθώς ένα σηµαντικό
µέρος της αύξησης οφείλεται στις εποχικά αυξηµένες τιµές του
φυσικού αερίου και στην εισαγωγή πρώτων υλών που αφού χρη-
σιµοποιηθούν από τη βιοµηχανία µας, γίνονται σε πολλές περι-
πτώσεις διεθνώς εµπορεύσιµα αγαθά. 

Ωστόσο, σε καµµιά περίπτωση δεν θα αγνοήσουµε την πρό-
κληση η Ελλάδα να γίνει ολοένα και περισσότερο ανταγωνιστική,
ολοένα και περισσότερο εξαγωγική. Συγκριτικά πλεονεκτήµατα
της ελληνικής οικονοµίας θα βρεθούν στο επίκεντρο της προσο-
χής µας, όπως παραδείγµατος χάριν ο αγροδιατροφικός τοµέας
και η φαρµακοβιοµηχανία. Δεν µπορούµε να στηριζόµαστε µόνο
στον τουρισµό, που προφανώς συµβάλλει πολύ θετικά στη χώρα.
Μπορούµε, ωστόσο, να στηριχθούµε περισσότερο στη ναυτιλία
και σε επενδύσεις Ελλήνων εφοπλιστών στο εσωτερικό της
χώρας. 

Μείζον θέµα επίσης είναι οι συγχωνεύσεις µικρών επιχειρή-
σεων, µε ενίσχυση των σχετικών κινήτρων, πράγµα που θα ωφε-
λήσει τόσο τις ίδιες όσο και την ανταγωνιστικότητα της οικο-
νοµίας. Η πολιτική µας, επιπλέον, θα επιδιώκει συνεχώς να απο-
φεύγει πειρασµούς συνδεόµενους µε τη χωρίς βάση υπερκατα-
νάλωση, που πληρώθηκε ακριβά στο παρελθόν. Έχουµε ήδη
δεσµευτεί για αύξηση των εξαγωγών στο 60% του ΑΕΠ έως το
2027 και 70% έως το 2030, µε έµφαση στις εξαγωγές προϊόντων
και υπηρεσιών υψηλής τεχνολογίας. 

Δηµοσιονοµική σταθερότητα. Προϋπόθεση για κάθε αναπτυ-
ξιακό βήµα είναι η δηµοσιονοµική σταθερότητα. Διότι µια ανεύ-
θυνη, προσωρινά ίσως ευχάριστη, αλλά πάντως ανεύθυνη
δηµοσιονοµική πολιτική θα µπορούσε να εκτροχιάσει την ανά-
πτυξη. Αξιόπιστη και υπεύθυνη δηµοσιονοµική πολιτική σηµαίνει
τήρηση των εθνικών δηµοσιονοµικών στόχων, έµφαση στην επί-
τευξη λογικών πρωτογενών πλεονασµάτων και συνεχής προσπά-
θεια για τη µείωση του δηµοσίου χρέους. 

Υπογραµµίζω λοιπόν, για να γίνει ακουστό τόσο στο εσωτερικό
όσο και στο εξωτερικό, ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν πρόκειται να
γίνει πολιτικός «Άη Βασίλης». Θα δίνουµε αυτά που έχουµε, όχι
αυτά που δεν έχουµε, όπως κάνουν όλες οι προηγµένες χώρες
διεθνώς. 

Στο πλαίσιο αυτό ισχύουν οι διεθνείς δεσµεύσεις µας για πρω-
τογενή πλεονάσµατα 2,1% το 2024, 2,3% το 2025 και 2,5% του
ΑΕΠ το 2026, όπως περιλαµβάνονται στο Πρόγραµµα Σταθερό-
τητας. 

Αναφορικά µε το δηµόσιο χρέος οι στόχοι µας είναι τρεις: πρώ-
τον, η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας εντός του 2023, η
οποία θα µειώσει το κόστος δανεισµού της οικονοµίας, θα διευ-
κολύνει τις επενδύσεις και θα αυξήσει τη ρευστότητα. 

Δεύτερον, η συνέχιση της πτωτικής πορείας του δηµοσίου χρέ-
ους, ώστε να βρεθεί αρκετά κάτω του 140% ως ποσοστό του ΑΕΠ
το 2027, όπως έχουµε ήδη δεσµευτεί. Σε αυτή τη στρατηγική
εντάσσεται και η απόφαση να αποπληρώσουµε πρόωρα τα δι-
µερή δάνεια του πρώτου µνηµονίου. 
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Τρίτον, αναλόγως της διεθνούς συγκυρίας στόχος µας είναι
για την επόµενη τετραετία επίσης η σταθεροποίηση των ετήσιων
δαπανών των τόκων στα επίπεδα του εκάστοτε πρωτογενούς
πλεονάσµατος. 

Καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Για τον πόλεµο εναντίον
της φοροδιαφυγής ακούω από τότε που ήµουν µαθητής. Έχουν
γίνει διαχρονικά κάποια βήµατα ασφαλώς, αλλά επειδή το θέµα
συζητείται συνεχώς κανείς δεν πιστεύει τις διακηρύξεις των κυ-
βερνήσεων. Είµαστε λοιπόν αποφασισµένοι να κάνουµε τη θεω-
ρία πράξη, χτίζοντας πάνω στην πρόοδο που έγινε την περασ-
µένη τετραετία, αξιοποιώντας πρωτίστως τις σύγχρονες τεχνο-
λογίες χωρίς να µπορούν να εγερθούν αµφιβολίες για την ορθό-
τητα των παρεµβάσεων. 

Η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής είναι µια κατεύθυνση κοι-
νωνικά δίκαια, αλλά ταυτοχρόνως κι ένας τρόπος µείωσης στη
συνέχεια των φορολογικών συντελεστών για όλους. Αποτελεί, αν
θέλετε, και δικό µου προσωπικό στοίχηµα. Είναι µια σηµαντική
µεταρρύθµιση, στην οποία θέλω να αφοσιωθώ και προσωπικά.
Και δεν προχωράµε θεωρητικά, προχωράµε µε συγκεκριµένα
µέτρα. Και απαντώ εδώ και σε παρατηρήσεις που έγιναν από µέ-
ρους των οµιλητών της Αντιπολίτευσης. 

Δροµολογούµε λοιπόν έως και τους πρώτους µήνες του 2024
τη διασύνδεση των ταµειακών µηχανών µε τα POS και την επέ-
κταση της χρήσης POS σε περισσότερα επαγγέλµατα, την υπο-
χρέωση διαβίβασης στοιχείων από παρόχους υπηρεσιών
πληρωµών που βρίσκονται εκτός Ελλάδος στην ΑΑΔΕ, την πλη-
ρωµή προνοιακών επιδοµάτων µέσω χρεωστικών καρτών. 

Συνεχίζουµε εντός του 2024 µε ψηφιακά µέτρα, όπως η αυτο-
µατοποίηση και ψηφιοποίηση των ελέγχων της ΑΑΔΕ, µε αξιοποί-
ηση των πλέον σύγχρονων ψηφιακών τεχνολογιών και η εισα-
γωγή κυρώσεων για τη µη διαβίβαση στοιχείων στο myDATA
ύστερα από εύλογη περίοδο προσαρµογής. Παράλληλα, θα προ-
χωρήσουν η αναµόρφωση των τεκµηρίων διαβίωσης, η κωδικο-
ποίηση της φορολογικής νοµοθεσίας και ο υπερδιπλασιασµός
των ελέγχων. 

Τέλος, τονίζω ότι δεν είναι στις προθέσεις µας να προχωρή-
σουµε σε νέες ρυθµίσεις οφειλών προς την εφορία. Δεν είναι στις
προθέσεις µας. Έχουν νοµοθετηθεί πρόσφατα τόσο η αναβίωση
των εκατόν είκοσι δόσεων για παλαιούς οφειλέτες όσο και οι
εβδοµήντα δύο δόσεις για πιο πρόσφατους σχετικά οφειλέτες. 

Καλώ λοιπόν όλους τους συµπολίτες µας που µπορεί να ωφε-
ληθούν να σπεύσουν µέχρι το τέλος Ιουλίου και να κάνουν χρήση
αυτής της ρύθµισης. Άλλωστε για τις εκατόν είκοσι δόσεις τι ζη-
τάει η πολιτεία; Την καταβολή δύο µηνιαίων δόσεων, που αυτο-
µάτως αναβιώνουν ένα καθεστώς στο οποίο είχαν πρόσβαση οι
εν λόγω συµπολίτες µας µέχρι εκείνη τη στιγµή. Ας σπεύσουν
λοιπόν να τακτοποιήσουν τις σχετικές εκκρεµότητες µε προφανή
για τους ίδιους οφέλη.

Φοροελαφρύνσεις και ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών.
Με το νοµοσχέδιο που θα καταθέσουµε προς ψήφιση εντός του
Ιουλίου κάνουµε πράξη τη δέσµευσή µας να στηρίξουµε έµπρα-
κτα το διαθέσιµο εισόδηµα και να µειώσουµε τη φορολογική επι-
βάρυνση για νοικοκυριά και επιχειρήσεις, όταν µας το επιτρέπουν
τα δηµόσια οικονοµικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το νοµοσχέδιο αυτό θα είναι το πρώτο το οποίο θα τεθεί σε

διαβούλευση ήδη από την επόµενη εβδοµάδα. Τα είπαµε και τα
κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πέραν όσων ανέφερε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-

κης, θέλω να σηµειώσω για αυτό το νοµοσχέδιο τα ακόλουθα: Ο
µέσος δηµόσιος υπάλληλος θα έχει όφελος το οποίο θα ανέρχε-
ται σε 1.292 ευρώ µικτά τον χρόνο, ενώ αν συνυπολογιστούν και
οι επιπλέον αυξήσεις ή απαλλαγές που εφαρµόζονται ήδη από
το 2023 -κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, κατάρ-
γηση ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων
Υπαλλήλων κ.λπ.- τότε το όφελος για τον µέσο δηµόσιο υπάλ-
ληλο θα είναι 2.084 ευρώ µικτά τον χρόνο. Και αυτά είναι αυξή-
σεις για τους δηµοσίους υπαλλήλους µετά από δεκατέσσερα
χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Σε αυτό το πλαίσιο κάθε δηµόσιος υπάλληλος θα έχει µία αύ-
ξηση 70 ευρώ µηνιαίως. Το επίδοµα τέκνων αυξάνεται από 20
έως 50 ευρώ και το επίδοµα θέσης ευθύνης αυξάνεται κατά 30%. 

Επιπλέον προωθούνται ειδικές ρυθµίσεις µισθολογικών αυξή-
σεων για τα στελέχη των ενόπλων δυνάµεων και των σωµάτων
ασφαλείας, καθώς και για τα µέλη του διδακτικού και ερευνητι-
κού προσωπικού των πανεπιστηµίων µας.

Κοντολογίς, οι δηµόσιοι υπάλληλοι που θα ωφεληθούν αναλο-
γικά περισσότερο θα είναι οι χαµηλόµισθοι, όσοι έχουν παιδιά και
αυτοί που κατέχουν θέσεις ευθύνης. Αυτοί θα έχουν αναλογικά
µεγαλύτερες αυξήσεις από τις µεσοσταθµικές. 

Στις υπόλοιπες δεσµεύσεις, που θα υλοποιηθούν µε αυτό το
νοµοσχέδιο, αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός και δεν πρόκειται να
κάνω κάποια επιπλέον αναφορά. Θέλω, όµως, στο σηµείο αυτό
να τονίσω, πως η προηγούµενη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας διέθεσε σηµαντικούς πόρους για τη στήριξη των επιχειρή-
σεων και των νοικοκυριών απέναντι στην πληθωριστική κρίση και
γι’ αυτό και θα συνεχιστεί η στήριξη µε το Market Pass. 

Σήµερα τι βλέπουµε; Βλέπουµε τον ρυθµό αύξησης του πλη-
θωρισµού να µειώνεται στο 1,8% για τον Ιούνιο, σύµφωνα µε τα
πιο πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, την Ελλάδα να βρίσκεται τέ-
ταρτη από το τέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση στον πληθωρισµό,
ενώ και στον πληθωρισµό τροφίµων -που πράγµατι είναι υψηλό-
τερος- η Ελλάδα βρίσκεται κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Παρ’ όλα αυτά, θα χρησιµοποιηθεί κάθε δυνατότητα, τόσο στο
επίπεδο των ελέγχων για αισχροκέρδεια -και το υπογραµµίζω
αυτό- όσο και στο επίπεδο της ενίσχυσης του ανταγωνισµού. Τα
δύο αυτά εργαλεία, άλλωστε, είναι τα βασικά εργαλεία που δια-
θέτει κάθε οργανωµένη πολιτεία. 

Τραπεζικό σύστηµα-κεφαλαιαγορά. Μιλώντας για τη στροφή
στην ανάπτυξη δεν θα µπορούσα, φυσικά, να µην αναφερθώ στα
όσα σχεδιάζουµε για το τραπεζικό σύστηµα και για την κεφαλαι-
αγορά. Μια από τις κυριότερες προκλήσεις είναι η αντιµετώπιση
της ψαλίδας µεταξύ των επιτοκίων καταθέσεων και των επιτοκίων
χορηγήσεων, µέσα από πρωτοβουλίες που θα ενισχύσουν τον
ανταγωνισµό. Μεταξύ αυτών, είναι, η επέκταση της παροχής τρα-
πεζικής πίστης, δηλαδή δανείων από µη τραπεζικά ιδρύµατα, µε
βάση βέλτιστες διεθνείς πρακτικές. Αυτό γίνεται σε άλλες προ-
ηγµένες χώρες, θα γίνει και στην Ελλάδα και η κατάργηση της
αυτοτελούς φορολόγησης των τόκων και των εντόκων γραµµα-
τίων και των οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου, ώστε τα οµό-
λογα του δηµοσίου να αποτελέσουν εναλλακτική πηγή, δυνα-
τότητα τοποθέτησης κεφαλαίων για τους καταθέτες. Είναι δύο
µέτρα που ενισχύουν τον ανταγωνισµό και λειτουργούν, φυσικά,
υπέρ των πολιτών. 

Μια δεύτερη πρόκληση είναι η αντιµετώπιση του ζητήµατος
των κόκκινων δανείων. Γι’ αυτόν τον λόγο, πρώτον, προωθείται
ένα πλαίσιο κανόνων διαφάνειας και υποχρεώσεων για τους ser-
vicers, µε υποχρέωση να τηρούν και να παρέχουν προσωποποι-
ηµένη πληροφόρηση προς τους οφειλέτες για το σύνολο της
οφειλής τους, τις οφειλόµενες δόσεις, το επιτόκιο και άλλες συ-
ναφείς πληροφορίες και µε ποινές, όταν δεν παρέχουν σαφή και
έγκαιρη ενηµέρωση στους οφειλέτες. Κανόνες, λοιπόν, πληρο-
φόρησης και διαφάνειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, µελετούµε νέες βελτιώσεις στον εξωδικαστικό µη-

χανισµό, στον οποίον έχει ήδη φυσικά σηµειωθεί πρόοδος. Δεν
συγκρίνεται ο εξωδικαστικός µηχανισµός και τα αποτελέσµατά
του µε Νέα Δηµοκρατία, µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό και µε
τα πενιχρά αποτελέσµατα επί ΣΥΡΙΖΑ, ώστε οι διαδικασίες να
είναι λιγότερο γραφειοκρατικές και ταχύτερες προς όφελος
όλων των εµπλεκοµένων. Μιλώντας για το τραπεζικό σύστηµα,
σηµειώνω ότι θα χρησιµοποιήσουµε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ»,
έτσι ώστε µέσα στο πλαίσιο των κανόνων που τίθενται από τους
θεσµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης να αντιµετωπιστούν οι όποιες
τυχόν εκκρεµότητες υπάρχουν ακόµα προς όφελος, τελικά, της
υγείας του τραπεζικού συστήµατος. 

Στόχος παραµένει, επίσης, η αποµείωση της συµµετοχής του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας στο τραπεζικό σύ-
στηµα, εξέλιξη που θα στείλει διεθνώς ένα µήνυµα δυναµικής πο-
ρείας των ελληνικών τραπεζών, ενώ βασική προτεραιότητά µας
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είναι η ενίσχυση του ρόλου και του πλαισίου λειτουργίας της κε-
φαλαιαγοράς.

Θα εστιάσουµε σε µια σειρά πρωτοβουλιών που θα συµβάλουν
στην ενδυνάµωση του Χρηµατιστηρίου και στην προσέλκυση σ’
αυτό νέων εταιρειών όπως, η µείωση του φόρου συγκέντρωσης
κεφαλαίων από το 0,5% στο 0,2%, η µείωση κατά 50% του φόρου
χρηµατιστηριακών συναλλαγών, τα κίνητρα για την εισαγωγή µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων στο Χρηµατιστήριο Αθηνών, όπως η
έκπτωση των δαπανών εισαγωγής κατά 100% από τον φόρο.

Δεν θα ήθελα κανένας να υποτιµήσει ότι όλες αυτές οι πρωτο-
βουλίες συµβάλλουν µέσω του χρηµατιστηρίου στην ενίσχυση
της ρευστότητας των ελληνικών επιχειρήσεων και εποµένως, στη
στήριξη της παραγωγικής µηχανής της ελληνικής οικονοµίας. 

Ευρωπαϊκοί πόροι, δηµόσιες επενδύσεις. Σε σχέση µε τους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους και τις δηµόσιες επενδύσεις που είναι µια
ιστορική ευκαιρία για τη χώρα, καθώς έχουµε στη διάθεσή µας
πόρους χωρίς προηγούµενο -πράγµατι, χωρίς προηγούµενο-
αναφέρθηκε στην οµιλία του το µεσηµέρι ο Νίκος Παπαθανάσης.

Δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο, εκτός του ότι στο Ταµείο Ανά-
καµψης, στο οποίο η προσπάθεια είναι εµπροσθοβαρής, θα κινη-
θούµε µε τους πιο γρήγορους ρυθµούς, για να αξιοποιήσει η
Ελλάδα µια τεράστια αναπτυξιακή ευκαιρία. 

Κλείνω µε την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Η αξιο-
ποίηση της δηµόσιας περιουσίας σηµαίνει δύο πράγµατα: Έσοδα
για το δηµόσιο και ανάπτυξη για τη χώρα. Ως Υπουργείο, θα επι-
διώξουµε µια ολιστική προσέγγιση που θα συνδυάζει τις δικές
µας αρµοδιότητες µε τις αρµοδιότητες της ΕΕΣΥΠ, του Υπερτα-
µείου, όπως είναι γνωστή, σεβόµενοι πάντοτε τον ρόλο της
ΕΕΣΥΠ. Γι’ αυτό άλλωστε και ιδρύθηκε και χωριστή Γενική Γραµ-
µατεία Δηµόσιας Περιουσίας.

Σε αυτό το πλαίσιο επιδιώκουµε το ριζικό εκσυγχρονισµό της
λειτουργίας της ΕΤΑΔ, της Εταιρείας Ακινήτων του Δηµοσίου. Θα
το πετύχουµε µε την εισαγωγή σύγχρονων µεθόδων διαχείρισης
και αξιοποίησης του πλούσιου χαρτοφυλακίου της προς όφελος
του δηµοσίου και των πολιτών. Ενδεικτικά αναφέρω το παρα-
λιακό µέτωπο της αττικής που θα είναι τοµέας προτεραιότητας
για µας, καθώς και τα χιονοδροµικά κέντρα καθώς και τα δύο
µπορεί να δώσουν πρόσθετη ανάπτυξη στην πατρίδα µας, ιδιαί-
τερα µε αναβάθµιση του τουριστικού µας προϊόντος.

Μιλώντας, επίσης, για το Υπερταµείο, σηµασία έχει η αξιοποί-
ηση και των υπολοίπων περιφερειακών αεροδροµίων, συµπερι-
λαµβανοµένου αυτού της Καλαµάτας, έχοντας φυσικά υπ’ όψιν
και τα πολύ θετικά αποτελέσµατα του πρώτου κύµατος αξιοποί-
ησης. Θυµάστε πως ήταν τα αεροδρόµια της Μυκόνου, της Σα-
ντορίνης, της Κέρκυρας και πώς είναι σήµερα; Ε, αυτός είναι ο
στόχος µας για τα αεροδρόµια, αυτός είναι ο στόχος που εικο-
νογραφεί πώς θέλουµε να γίνει η αξιοποίηση της δηµόσιας περι-
ουσίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όσον αφορά στο ΤΑΙΠΕΔ βασικές µας προτεραιότητες είναι οι

εξής: Η ολοκλήρωση της παραχώρησης της Εγνατίας Οδού. Η
νέα σύµβαση παραχώρησης της Αττικής Οδού, πολύ σηµαντική
πρωτοβουλία και µε µεγάλα έσοδα για το δηµόσιο. Οι διαγωνι-
σµοί παραχώρησης της εκµετάλλευσης περιφερειακών λιµανιών,
όπως του Ηρακλείου Κρήτης και του Βόλου, καθώς και όλα τα
αναγκαία βήµατα για την είσοδο του αεροδροµίου «Ελευθέριος
Βενιζέλος» στο Χρηµατιστήριο.

Κυρίες και κύριοι, ζήσαµε µια επώδυνη δεκαετία. Όλοι οι Έλ-
ληνες που έζησαν τα δύσκολα καταλαβαίνουν ότι τώρα ξεπρο-
βάλλει µια καινούργια εποχή. Έχουµε σήµερα µπροστά µας µια
ιστορική -πράγµατι!- ευκαιρία να προχωρήσουµε δυναµικά µπρο-
στά. Έχει έρθει η ώρα η Ελλάδα και οι Έλληνες να εκπλήξουν
και πάλι θετικά την Ευρώπη και την υφήλιο. Και αυτή την ευκαι-
ρία, πρέπει οπωσδήποτε να την εκµεταλλευτούµε. Είναι, λέω εγώ,
πατριωτικό καθήκον µας να πετύχουµε και έτσι το αντιλαµβανό-
µαστε εµείς στη Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχοντας, λοιπόν, δουλέψει συστηµατικά στην περασµένη τε-

τραετία, έχοντας ακολουθήσει µια πορεία Ευρώπης και κοινής
λογικής, έχοντας ανεβάσει την Ελλάδα µας αρκετά σκαλιά ψη-
λότερα, είναι χρέος µας συνολικά, αλλά ειδικά στο Υπουργείο

Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, να αδράξουµε την ευκαιρία
και να προχωρήσουµε µπροστά, µε σχέδιο, µε ταχύτητα και µε
αποφασιστικότητα. Θα τιµήσουµε την εντολή των Ελλήνων πολι-
τών. Θα δώσουµε τον καλύτερο εαυτό µας για την πατρίδα µας! 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και αµέσως µετά
οδηγούµεθα στη λήξη των τριήµερων συζητήσεων επί των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων, αφού ακουσθεί η δευτερολογία του
Πρωθυπουργού και Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη, τον οποίο και καλώ εις το Βήµα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
ευχαριστώ. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω ευχόµενος περαστικά στον Γενικό Γραµµατέα του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Δεν µπορώ, βέβαια, να µην επιση-
µάνω ότι για πρώτη φορά αυτή η Αίθουσα, συµπεριλαµβανοµέ-
νου και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, χειροκρότησε τον κ.
Κουτσούµπα, όταν αδιαθέτησε στο Βήµα. Όπως θα έλεγε και ο
ίδιος, αλλά αυτοί είστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η τριήµερη συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των Προ-

γραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης νοµίζω ότι σηµατοδό-
τησε έναν πρώτο διάλογο σε επίπεδο Κοινοβουλίου γύρω από τις
προτεραιότητες της χώρας την επόµενη τετραετία. 

Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης, θέλω να συγκρατήσω,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρχάς, το ήπιο
κλίµα µέσα στο οποίο έγινε αυτή η συζήτηση και εύχοµαι αυτό
το κλίµα, ασχέτως των διαφωνιών µας, να µπορεί να διατηρηθεί,
να µην είναι απλά µια φωτοβολίδα της στιγµής, ίσως υπό την επή-
ρεια του εκλογικού αποτελέσµατος. Γιατί αυτό το κλίµα πιστεύω
ότι εκφράζει και το µήνυµα της ενότητας και της υπευθυνότητας
που εξέπεµψαν οι πολίτες στις εκλογές. Θέλω και πάλι να ελπίζω
ότι το µήνυµα αυτό έχει φτάσει και στο Κοινοβούλιο. 

Το αίτηµα της κάλπης, ωστόσο, εκτός από καλή κοινοβουλευ-
τική διαγωγή, ζητά και αποτελεσµατικότητα. Και εδώ οφείλω να
οµολογήσω ότι ο λόγος της Αντιπολίτευσης συνολικά δεν είχε
ούτε πειστικά επιχειρήµατα που να αµφισβητούν τις κυβερνητικές
πολιτικές ούτε και θετικές παρατηρήσεις που να τις βελτιώνουν.
Γιατί, όπως ακούσατε και όπως αναλύθηκε και από τους Βουλευ-
τές µας και από τους Υπουργούς, από την πλευρά της Πλει-
οψηφίας, της Νέας Δηµοκρατίας, κατατέθηκε ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο, το οποίο ολοκληρωµένο σχέδιο παρουσιάστηκε σε µε-
γάλη λεπτοµέρεια και είναι ένα σχέδιο δυναµικού, πολυδύναµου
εκσυγχρονισµού της χώρας. 

Από την άλλη πλευρά, δυστυχώς το ακούσαµε και σήµερα στις
δευτερολογίες, οι πολιτικοί Αρχηγοί περιορίστηκαν σε επανά-
ληψη συνθηµάτων, τα οποία ήδη είχαν εξαντληθεί προεκλογικά.
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές του Ιουνίου και
του Μαΐου έδειξαν ότι η Ελλάδα έχει περάσει πια σε µια άλλη
εποχή, σε µια εποχή των µεγάλων αλλαγών. Μακάρι, αυτές οι µε-
γάλες αλλαγές να µπορούν να συνοδεύονται και από µεγάλες συ-
ναινέσεις. Σε κάθε περίπτωση, όµως, η εντολή, την οποία έχει
πάρει η κυβερνητική πλειοψηφία, είναι να προχωρήσει γρήγορα
και τολµηρά στην υλοποίηση αυτών των αλλαγών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν τις κρύψαµε, µιλήσαµε για αυτές προεκλογικά και πιστεύω

ότι θα συγκρατήσατε και εσείς και όσοι µας παρακολούθησαν
την απόλυτη συνέπεια µεταξύ των προεκλογικών µας τοποθετή-
σεων και του προγραµµατικού λόγου έτσι όπως εκφράστηκε και
από εµένα αλλά και από τα στελέχη της Κυβέρνησης. Ευχαριστώ
όλους τους συναδέλφους Βουλευτές, ειδικά τους πρωτοεκλεγέ-
ντες, αλλά και τους Υπουργούς οι οποίοι πήραν τον λόγο, γιατί
φώτισαν σε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια απ’ αυτή που µπορούσα να
κάνω εγώ στην πρωτολογία µου τις λεπτοµέρειες του κυβερνητι-
κού έργου την επόµενη τετραετία. 

Πολύ σωστά επισήµανε και ο Υπουργός Επικρατείας ότι µια
φορά την τετραετία έχουµε τη συζήτηση των προγραµµατικών
δηλώσεων της Κυβέρνησης και γι’ αυτό και αυτή η συζήτηση έχει
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µεγάλη αξιοπιστία και γι’ αυτό και αξίζει τον κόπο να αναφερό-
µαστε και σε προηγούµενες προγραµµατικές συζητήσεις, για να
µπορούµε να ελέγχουµε ακριβώς αυτή την αξιοπιστία µεταξύ
λόγων και έργων. Εγώ, παραδείγµατος χάριν, στην προεκλογική
περίοδο δεν είχα καµία δυσκολία να αναφέροµαι και να επικα-
λούµαι τις προγραµµατικές δηλώσεις που είχα κάνει τον Ιούλιο
του 2019, διότι ακριβώς αυτές τις δεσµεύσεις µας τις υλοποι-
ήσαµε και είναι και ένας από τους λόγους που ο ελληνικός λαός
µας επιβράβευσε.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι όσο παρακολουθούσα τη συζή-
τηση, δεν άκουσα από τα άλλα κόµµατα σοβαρό αντίλογο. Για
παράδειγµα, άκουσα µε ενδιαφέρον τον κ. Ανδρουλάκη να λέει
ότι συµφωνεί ουσιαστικά µε τον ορισµό τον οποίο έδωσα και εγώ
για τον πολυδύναµο εκσυγχρονισµό, ο οποίος δεν είναι άλλος
από τη γρήγορη σύγκλιση µε την Ευρώπη σε όλα τα επίπεδα, να
γίνουµε πραγµατικά µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα. Τη στιγµή,
λοιπόν, που συµφωνούµε ότι αυτός πρέπει να είναι ο στόχος µας,
ας έρθουµε να συµφωνήσουµε και ποιοι είναι οι δείκτες εκείνοι
τους οποίους πρέπει να µπορούµε να παρατηρούµε, για να
δούµε εάν πετυχαίνουµε αυτόν τον στόχο µας. Διότι, εάν µιλάµε
για σύγκλιση, κύριε Ανδρουλάκη, η πρώτη σύγκλιση, την οποία
πρέπει να πετύχουµε, η οικονοµική ως προς το µέσο διαθέσιµο
εισόδηµα, είναι προϊόν ενός γρήγορου ρυθµού ανάπτυξης, ο
οποίος πρέπει να είναι πολύ πιο γρήγορος από τον µέσο ευρω-
παϊκό ρυθµό, προκειµένου να µπορούµε να πετύχουµε αυτή τη
σύγκλιση.

Πετυχαίνουµε, λοιπόν, αυτούς τους γρήγορους ρυθµούς ανά-
πτυξης τα τελευταία χρόνια; Αναµφισβήτητα, ναι. Αυτό είναι κάτι
το οποίο δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Άρα, ναι, κάνουµε τα
πρώτα βήµατα, για να µπορούµε να πετύχουµε αυτήν την ευρω-
παϊκή σύγκλιση. 

Εάν µιλάµε, παραδείγµατος χάριν, για ένα θέµα για το οποίο
σας έχω ακούσει πολλές φορές να µιλάτε και το οποίο προφανώς
αποτελεί και επίκεντρο της δικής µας συζήτησης, είναι η «πρά-
σινη» µετάβαση και πώς θα την κάνουµε πράξη. Σήµερα η χώρα
µας είναι ήδη πρωταγωνίστρια στην «πράσινη» µετάβαση µε 12
GW εγκατεστηµένη ισχύ από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και
µε πολύ γρήγορους ρυθµούς αδειοδότησης και εγκατάστασης
ΑΠΕ, όχι µόνο µεγάλης δυναµικής, αλλά και µικρής δυναµικής.
Παραδείγµατος χάριν, τα φωτοβολταϊκά στη στέγη µε επιδοτού-
µενη µπαταρία είναι ακριβώς ένα τέτοιο παράδειγµα του πώς οι
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µπορούν να αξιοποιηθούν, όχι
µόνο για την παραγωγή ενέργειας σε µεγάλη κλίµακα, αλλά για
να µπορέσουµε να µειώσουµε το κόστος παραγωγής ενέργειας
για το κάθε ελληνικό νοικοκυριό και αύριο θα ακολουθήσουν τέ-
τοια προγράµµατα και για τους αγρότες µας και για τους επιχει-
ρηµατίες µας. 

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι ενδείξεις προόδου και ενδείξεις σύ-
γκλισης. 

Να µιλήσουµε και για το κράτος δικαίου, για το οποίο έχει γίνει
πολλή συζήτηση. Ποιος είναι ο τελικός κριτής της προόδου µιας
ευρωπαϊκής χώρας σε θέµατα που αφορούν το κράτος δικαίου;
Εγώ δεν έκρυψα ποτέ τις όποιες αδυναµίες και τα όποια προβλή-
µατα παρουσιάστηκαν την περασµένη τετραετία, αλλά ο τελικός
κριτής στα θέµατα του κράτους δικαίου είναι η ίδια η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µε την ετήσια έκθεση περί κράτους δικαίου. Αυτό είναι
το σηµείο αναφοράς, το οποίο κοιτούν και όλοι οι διεθνείς οργα-
νισµοί. Στην τελευταία έκθεση, λοιπόν, θα παρατηρήσατε ότι
παρά τις δυσκολίες, έχει σηµειωθεί σηµαντική πρόοδος. 

Όλα αυτά, λοιπόν, πρέπει να µπορούµε τουλάχιστον να τα γνω-
ρίζουµε, έτσι ώστε εάν συµφωνούµε στον στόχο, να µπορούµε
να συµφωνούµε και πότε πετυχαίνουµε αυτή την πρόοδο και να
µην αναλωνόµαστε σε συνθήµατα, τα οποία και ξύλινα ακούγο-
νται, αλλά -επιτρέψτε µου- στερούνται και κάθε ουσιαστικής τε-
κµηρίωσης. 

Σας άκουσα σήµερα -και το σηµείωσα- να µιλάτε για την ανά-
γκη να κατασκευάσουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες κοινωνικές κα-
τοικίες. Μάλιστα, εκατόν πενήντα χιλιάδες κοινωνικές κατοικίες.
Επειδή είστε και πολιτικός µηχανικός, µε πόσο κόστος το µέτρο;
Πόσο να βάλουµε; Να βάλουµε 1.000 ευρώ το τετραγωνικό µέτ-
ρο; Να βάλουµε 1.500 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο; Εάν βάλω

1.000 ευρώ είναι 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εάν βάλω 1.500 ευρώ
είναι 22,5 δισεκατοµµύρια. Μα, είναι σοβαρές κουβέντες αυτές;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Δεν είπαµε…αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ξέ-

ρετε, εδώ δεν είναι Ευρωβουλή. Εδώ υπάρχει και περισσότερος
χρόνος και θα υποστείτε τη βάσανο της αντιπαράθεσης των επι-
χειρηµάτων. 

Θα το ξαναπώ: Εµείς αναζητούµε τεκµηριωµένες, κοστολογη-
µένες προτάσεις. Θα δείτε στην πορεία αυτής της κυβερνητικής
θητείας ότι αυτή η Κυβέρνηση, όπως το έκανε και στο παρελθόν,
αν υπάρχουν µέσα από τον κοινοβουλευτικό διάλογο -τον οποίον
εµείς προήγαµε µε πολύ µεγάλη συστηµατικότητα- προτάσεις τις
οποίες µπορούµε να ενσωµατώσουµε στα νοµοθετήµατά µας,
δεν θα διστάσουµε να το κάνουµε. Το κάναµε εκτεταµένα την
προηγούµενη τετραετία. Αρκεί -το τονίζω- οι προτάσεις αυτές να
είναι ώριµες, να είναι επεξεργασµένες, να είναι κοστολογηµένες
και να µην είναι φωτοβολίδες του αέρα.

Τώρα για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν έχω πολλά πρά-
γµατα να πω, κύριε Φάµελλε, παρά µόνο ότι µου έκανε πολλή
εντύπωση το γεγονός ότι σήµερα ακόµα ήρθατε και µας είπατε
ακριβώς τα ίδια πράγµατα τα οποία λέγατε πριν από τρεις µήνες:
ακρίβεια Μητσοτάκη, ρεκόρ θανάτων στην πανδηµία, εµφυλιο-
πολεµικό κράτος της ΕΡΕ. Σας διέφυγε κάτι: Έγιναν εκλογές.
Δύο εκλογές. Πήραµε 41% και πήγατε στο 17. Στο 17 πήγατε. Με
αυτόν τον λόγο….

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταλαβαίνω τη σύγχυση και την αναζήτηση προσανατολι-

σµού, αλλά επιτέλους. Επιτέλους. Σας το είχα πει και το είχα πει
και στον κ. Τσίπρα πολλές φορές από αυτό εδώ το Βήµα: Αντι-
πολιτευόσασταν ένα σκιάχτρο. Ένα σκιάχτρο το οποίο δεν
υπήρχε. Το είχατε φτιάξει στο µυαλό σας. Μια κακιά δεξιά παρά-
ταξη, η οποία ερχόταν από το παρελθόν, η οποία κατέστρεφε τη
χώρα. Και ο ελληνικός λαός έβλεπε κάτι άλλο. Και ο ελληνικός
λαός επιβράβευσε αυτή τη Νέα Δηµοκρατία και µας έδωσε υψη-
λότερο ποσοστό από αυτό που πήραµε το 2019.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κοιτάξτε, πρώτος εγώ -και το είπα- δεν παρουσίασα µια εικόνα

της πατρίδας µας ωραιοποιηµένη. Πρώτος εγώ είπα ότι υπάρ-
χουν πολλά δύσκολα µέτωπα τα οποία πρέπει να αντιµετωπί-
σουµε και πολλές δύσκολες µάχες τις οποίες πρέπει να κερ-
δίσουµε, αλλά µίλησα ταυτόχρονα και για τις µεγάλες προκλή-
σεις του µέλλοντος, για την τεχνητή νοηµοσύνη, για την κλιµατική
αλλαγή, για την πολιτική προστασία, για τον «πράσινο» τουρισµό
αντίβαρο στον υπερτουρισµό, για τη διπλωµατία της αυτοπεποί-
θησης. Για όλα αυτά, όπως σας είπα, πειστικά σχόλια δεν
άκουσα. Μπορεί αυτό να δηλώνει την ιδεολογική κυριαρχία µίας
µόνο παράταξης, στερεί όµως από τον δηµόσιο διάλογο τον
πλουραλισµό που τον κάνει πιο παραγωγικό. Εύχοµαι και ελπίζω
τα κόµµατα, τουλάχιστον αυτά που θέλουν πραγµατικά να εισφέ-
ρουν σε αυτήν τη συζήτηση, να βρουν τον βηµατισµό τους έτσι
ώστε η συζήτηση αυτή, όπως είπα, να γίνει όχι απλά πιο ήπια,
αλλά και πιο ουσιαστική.

Σε κάθε περίπτωση, όπως σας είπα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, εµείς  είµαστε αποφασισµένοι να προχωρήσουµε στον
δρόµο τον οποίο µας έδειξαν οι πολίτες υπερψηφίζοντας το δικό
µας κυβερνητικό πρόγραµµα µε γνώµονα µια σειρά από εθνικούς
στόχους οι οποίοι εκτυλίσσονται στο άνοιγµα της τετραετίας. Θα
έχουν ολοκληρωθεί µέχρι τα τέλη του 2027 δέκα τον αριθµό. Θα
τα επαναλάβω πολύ σύντοµα σήµερα, χάριν της οικονοµίας της
συζήτησης. 

Αναφέρθηκε και ο Υπουργός στην ανάγκη η χώρα να ανακτή-
σει την επενδυτική βαθµίδα, κάτι το οποίο είµαι απολύτως σίγου-
ρος ότι θα γίνει εντός του 2023 και στην αποπληρωµή των
διµερών δανείων του πρώτου µνηµονίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναφέρθηκε και ο Υπουργός στην ανάγκη η χώρα να παράγει

πρωτογενή πλεονάσµατα και να µειώνει το ΑΕΠ ως ποσοστό του
χρέους. Άκουγα µάλιστα και από την Αντιπολίτευση µία κριτική η
οποία ήταν παντελώς αντιφατική. Την άκουγα κυρίως από το
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ΠΑΣΟΚ. Παρουσιάζετε µια εικόνα δηµοσιονοµικής καταστροφής,
πλήρους εκτροπής των δηµόσιων οικονοµικών, την ίδια στιγµή
που ζητάτε από την Κυβέρνηση να δώσει το ΕΚΑΣ. Άρα εάν πι-
στεύετε πράγµατι ότι η χώρα χρειάζεται µια πιο σφικτή δηµοσιο-
νοµική πολιτική, διότι τα πράγµατα δεν πάνε καλά, µας µιλάτε για
αύξηση σε απόλυτο αριθµό του χρέους -κανείς δεν κοιτάει αυτόν
τον δείκτη, όλοι κοιτούν τον πραγµατικό δείκτη ο οποίος ενδια-
φέρει τις αγορές και τους οίκους αξιολόγησης που είναι ο λόγος
του χρέους προς το ΑΕΠ- πρέπει να µας πείτε επιτέλους εδώ
πέρα τι συµβαίνει. Χρειαζόµαστε πιο σφικτή πολιτική γιατί δεν
πάνε καλά τα δηµόσια οικονοµικά ή έχουµε τράτο να δώσουµε
περισσότερα; Και τα δύο πάντως δεν µπορεί να ισχύουν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τρίτος στόχος η υποχώρηση της ανεργίας στο 8% και η αύ-

ξηση των εξαγωγών στο 60% του ΑΕΠ. Είµαστε ήδη στο 50% εξα-
γωγών -το τονίζω- αγαθών και υπηρεσιών. Αυτός είναι ο δείκτης
τον οποίον πρέπει να κοιτάµε. Η ελληνική οικονοµία έχει κάνει
σηµαντικά βήµατα εξωστρέφειας την τελευταία τετραετία πάνω
στα οποία πρέπει να επενδύσει. 

Τέταρτος στόχος ο στόχος των µισθών. Κατώτατος µισθός 950
ευρώ, 1.500 ευρώ µέσος µισθός, αλλά και µείωση των ανισοτή-
των. Εδώ πιστεύω ότι µπορεί να βρεθεί ένας κοινός τόπος. Το
έχω πει πολλές φορές ότι η ανάπτυξη την οποία οραµατιζόµαστε
δεν πρέπει απλά να είναι µια ανάπτυξη περιβαλλοντικά φιλική,
πρέπει να είναι µια ανάπτυξη ψηφιακή που να στηρίζεται στην οι-
κονοµία της γνώσης, πρέπει να είναι και µια ανάπτυξη η οποία να
µικραίνει τις κοινωνικές ανισότητες. Και αν δείτε τα στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ τα τελευταία δύο χρόνια, έχουµε κάνει βήµατα σε αυτή
την κατεύθυνση. Δεν το λέµε εµείς, η ΕΛΣΤΑΤ το λέει, αλλά πρέ-
πει να κάνουµε περισσότερα, γι’ αυτό και αποδίδουµε τόσο µε-
γάλη σηµασία στην αύξηση των µισθών των χαµηλόµισθων, η
οποία προφανώς -µε εξαίρεση τον κατώτατο µισθό- δεν γίνεται
µε κυβερνητικές αποφάσεις, γίνεται όµως µε επενδύσεις, πολλές
επενδύσεις σε πολλούς διαφορετικούς τοµείς, γιατί προφανώς
στην πατρίδα µας δεν γίνονται µόνο επενδύσεις real estate. Όχι
πως είναι κακές αυτές, αλλά δεν γίνονται µόνο επενδύσεις real
estate. Και αυτές οι επενδύσεις και η µείωση της ανεργίας και η
ανάγκη για εξειδικευµένο προσωπικό είναι τελικά αυτή που ανε-
βάζει τους µισθούς. Έτσι δουλεύει µια ελεύθερη οικονοµία. 

Πέµπτος στόχος, όπως έχουµε πει, οι παρεµβάσεις στην υγεία.
Δεν θα επαναλάβω αυτά τα οποία είπα και αυτά τα οποία παρου-
σίασε και ο Υπουργός, αλλά θα δώσω έµφαση στην ανάγκη της
ταχύτατης παρέµβασης στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών
των νοσοκοµείων και στα κέντρα υγείας, όπως και στις παρεµβά-
σεις οι οποίες πρέπει να γίνουν στο ΕΚΑΒ έτσι ώστε να γίνει πιο
αποτελεσµατικό. 

Έκτος στόχος οι στόχοι που αφορούν την παραγωγή ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Όπως σας είπα, είµαστε πρωταγωνιστές. Όλο τον
Μάιο, όχι µόνο για µία µέρα, παρήγαµε παραπάνω από 50% της
ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Αυτό
µας γλυτώνει ακριβές εισαγωγές, αλλά ταυτόχρονα µας επιτρέ-
πει να συνεισφέρουµε και εµείς στον στόχο για τη µείωση των
εκποµπών του αερίου του θερµοκηπίου. 

Έβδοµος στόχος η συνέχιση του ψηφιακού κράτους. Εκεί νο-
µίζω ότι οι πολίτες ανεξαρτήτως κοµµατικής προέλευσης µας πι-
στώνουν µια σηµαντική πρόοδο, θα έλεγα ένα άλµα, µια επανά-
σταση στον τρόπο µε τον οποίο επικοινωνούν µε το κράτος, αλλά
ξέρουµε ότι έχουµε πολλά να κάνουµε ακόµα στον τοµέα αυτό. 

Όγδοος στόχος τα ζητήµατα της παιδείας. Έγινε αρκετά εκτε-
νής αναφορά. Εγώ θα σταθώ περισσότερο στις προτεραιότητές
µας που αφορούν τα σχολεία, αλλά και την προσχολική αγωγή,
τον τεχνολογικό εξοπλισµό, την τεχνική εκπαίδευση, στην οποία
δεν έχουµε επενδύσει αρκετά ως χώρα και το πληρώνουµε σή-
µερα µε µεγάλες ασυνέχειες οι οποίες υπάρχουν στην αγορά ερ-
γασίας.

Ένατος εµβληµατικός στόχος τα ζητήµατα που αφορούν τη δι-
καιοσύνη και την ταχύτητα απονοµής της. Έχουµε κάνει σηµα-
ντικά βήµατα προόδου την τελευταία τετραετία, αλλά ξέρουµε
ότι πρέπει να τρέξουµε πιο γρήγορα.

Και βέβαια, δέκατος κεντρικός στόχος η συνέχιση της υλοποί-
ησης µιας στιβαρής και εθνικά υπεύθυνης εξωτερικής πολιτικής

µε την συνέχιση των εξοπλιστικών προγραµµάτων να έχει ένα εν-
διαφέρον. Όλοι όσοι ανέβηκαν σε αυτό το Βήµα και εµφανίστη-
καν φορώντας τη ροµφαία του υπερπατριώτη να δούµε πώς θα
τοποθετηθούν απέναντι στους πατριώτες των πράξεων και όχι
των κενών συνθηµάτων…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
… αυτών οι οποίοι θωράκισαν πράγµατι την άµυνα της χώρας

και ενίσχυσαν το κύρος της πατρίδας µας ουσιαστικά διπλωµα-
τικά αλλά και γεωπολιτικά.

Και αυτές τις στρατηγικές επιλογές υπηρετούν και τα νοµο-
σχέδια τα οποία θα καταθέσουµε, το πρώτο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµικών. Έγινε µια συζήτηση ουσιαστική για το
θέµα της ακρίβειας. Αυτό το οποίο δεν λέτε είναι ότι η ακρίβεια
στα τρόφιµα είναι παγκόσµιο φαινόµενο, δεν είναι µόνο ελληνικό
φαινόµενο. Και αυτό το οποίο επίσης δεν λέτε είναι ότι ο πληθω-
ρισµός στη χώρα µας, παρότι επίµονος ειδικά στα τρόφιµα, είναι
χαµηλότερος από τον πληθωρισµό  των πιο πολλών χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και αυτό το οποίο επίσης δεν λέτε είναι ότι
πια έχουµε συγκεκριµένα δεδοµένα, έχουµε αποτελέσµατα τα
οποία επιβεβαιώνουν αυτό το οποίο λέγαµε ότι στις χώρες οι
οποίες µείωσαν προσωρινά τον ΦΠΑ σε συγκεκριµένες κατηγο-
ρίες προϊόντων δεν υπήρξε ουσιαστικά καµµία µείωση τιµών. Το
µόνο αποτέλεσµα ήταν η στέρηση δηµοσίων εσόδων. 

Θα έχουµε λοιπόν αυτά την ευκαιρία να τα συζητήσουµε άµεσα
τις επόµενες εβδοµάδες στη Βουλή έτσι ώστε να αρχίσουµε να
βρίσκουµε και τον κοινοβουλευτικό µας ρυθµό µε µία γρήγορη
παραγωγή νοµοθετικού έργου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τριήµερη συζήτηση, η οποία
ολοκληρώνεται σήµερα, πιστεύω ότι κατέστησε σαφές ότι υπάρ-
χει ένα συγκεκριµένο σχέδιο είτε συµφωνεί κανείς µε αυτό είτε
διαφωνεί. Υπάρχει πάντως ένα σχέδιο, το οποίο έχει ως κεντρικό
στόχο την ευρωπαϊκή Ελλάδα του 2027, αυτό που περιέγραψα
ως πολυδύναµο εκσυγχρονισµό σε κάθε πεδίο της δηµόσιας
ζωής µε πάντα σταθερό επίκεντρο τον πολίτη και πάντα µε κρι-
τήριο το µετρήσιµο και το χειροπιαστό αποτέλεσµα. 

Είναι ένα νέο στοίχηµα και συνάντησης, αλλά και υπέρβασης
σε µια νέα συλλογική πορεία, η οποία για εµάς, για την παράταξή
µας, αυτό δεν είναι δύσκολο να το κάνουµε. Μπορούµε να ενσω-
µατώνουµε τις παραδοσιακές µας αξίες σε µια διαρκή εξέλιξη,
να ξέρουµε τι πρέπει να κρατάµε και να ξέρουµε τι πρέπει να
αφήνουµε πίσω µας. Αυτή είναι η µεγάλη επιτυχία της κεντροδε-
ξιάς Νέας Δηµοκρατίας, κάτι το οποίο το απέδειξαν και οι πολίτες
µε τη στήριξη την οποία έδωσαν στην παράταξή µας στις εκλογές
και του Μαΐου και του Ιουνίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και στο επίκεντρο αυτής της φιλοσοφίας είναι η συλλογική

ευηµερία, ο συλλογικός πλούτος τον οποίο παράγουµε να σηµα-
τοδοτούν τελικά ατοµική ευηµερία στη ζωή κάθε πολίτη. Αυτή
είναι η ουσία της πολιτικής µας. Η ουσία της πολιτικής µας ήταν,
είναι και θα παραµείνει, γιατί είµαστε βαθιά λαϊκή παράταξη, να
στεκόµαστε δίπλα σε κάθε συµπολίτη µας, ο οποίος µας έχει ανά-
γκη. Όπως το κάναµε µέχρι τώρα, θα εξακολουθούµε να το κά-
νουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τώρα, λοιπόν, είναι η ώρα της δουλειάς, γιατί, όπως είπα και

στην πρωτολογία µου, βρισκόµαστε στην αρχή ενός νέου ιστορι-
κού τόξου. Οι ανάγκες του τόπου για αλλαγές είναι µεγάλες, οι
προσδοκίες των πολιτών είναι υψηλές. Μας εναπόθεσαν µια
βαριά ευθύνη στις πλάτες µας. Το υψηλό ποσοστό δεν µπορεί σε
καµία περίπτωση να ερµηνευτεί ως λευκή επιταγή και σίγουρα
όχι ως ένα διαπιστευτήριο αλαζονείας. Μας οπλίζει όλους µε
ακόµα µεγαλύτερη ευθύνη να ανταποκριθούµε σε αυτή την εµπι-
στοσύνη µε την οποία µας περιέβαλλαν οι Έλληνες πολίτες και
αυτή η ευθύνη πρωτίστως –πρωτίστως επαναλαµβάνω- βαραίνει
την Κυβέρνηση. 

Μέρος, όµως, της ευθύνης πρέπει να επωµιστεί και όλο το πο-
λιτικό σύστηµα. Γι’ αυτό και θα επαναλάβω την έκκληση για θε-
τική συµµετοχή σε αυτή την κοινή προσπάθεια. Προφανώς δεν
θα συµφωνούµε όλοι σε όλα, αλλά δεν γίνεται και να διαφωνούµε
οι πάντες, πάντοτε και για πάντα. Κάθε φωνή, όπως είπα, µπορεί
να είναι χρήσιµη αρκεί να µην είναι δηµοκρατικά παράφωνη. Άλ-
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λωστε, αυτός ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός πρέπει να είναι,
µπορεί να είναι καθολικός και οικουµενικός και µας ενώνει στο
εξωτερικό ξεπερνώντας τα σύνορα της πατρίδας. Αφορά ολό-
κληρο τον Ελληνισµό. 

Άκουσα συναδέλφους να κάνουν µια αναφορά για τη µεγάλη
δύναµη της ελληνικής Διασποράς και του παγκόσµιου Ελληνι-
σµού. Μία ακόµα, λοιπόν, άµεση πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
για να εκφράσει αυτόν τον οικουµενικό Ελληνισµό γίνεται για
όλους σας, γίνεται για όλους µας ένα στοίχηµα συνέπειας για
όλα τα Κόµµατα. Στις αρχές της εβδοµάδας που µας έρχεται
αναρτούµε σε δηµόσια διαβούλευση ένα νόµο µε ένα άρθρο, που
θα καταργεί όλα τα εµπόδια για την ψήφο των Ελλήνων του εξω-
τερικού.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Έτσι ώστε όλοι οι συµπολίτες µας, οι οποίοι είναι εγγεγραµµέ-
νοι στους εκλογικούς καταλόγους να µπορούν να συµµετέχουν
στην πολιτική ζωή της πατρίδας από όπου κι αν κατοικούν.

Στην πρώτη µας θητεία κάναµε το πρώτο βήµα για την καθιέ-
ρωση αυτού του δικαιώµατος. Βάλαµε πάρα πολλούς περιορι-
σµούς. Το ξέρετε καλά. Φτάσαµε τους εκατόν ενενήντα Βουλευ-
τές και όχι τους διακόσιους. Σήµερα, λοιπόν, ήρθε η ώρα, αφού
δοκιµάσαµε τη διαδικασία στην πράξη, να δούµε πόση συνέπεια
τελικά υπάρχει µεταξύ λόγων και πράξεων και το σχέδιο νόµου
αυτό να εγκριθεί από τριακόσιους Βουλευτές. Είναι µια ευκαιρία
να δείξουµε πόσο πραγµατικά πιστοί µένουµε στη διακηρύξεις.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Προσωπικά, κλείνοντας αυτή την πρώτη µου παρουσία στο
Κοινοβούλιο ως νεοεκλεγµένος και πάλι Πρωθυπουργός της πα-
τρίδας θέλω να ευχαριστήσω τις Ελληνίδες και τους Έλληνες για
τη µεγάλη εµπιστοσύνη τους, να υποσχεθώ συνέπεια και προσή-
λωση στο καθήκον µου. Θα τους ζητήσω, όµως, να σταθούν και
εκείνοι από το δικό τους µετερίζι συνοδοιπόροι σε αυτό το νέο
ταξίδι αναγέννησης της πατρίδας. Έχουµε όλοι το χρέος που µας
αναλογεί να γράψουµε το καινούργιο κεφάλαιο που ανοίγεται
στην ιστορία της χώρας, ακολουθώντας τους στίχους της Ρωµιο-
σύνης: «Ήρθε η ώρα να είµαστε έτοιµοι, γιατί τώρα κάθε ώρα
είναι η δική µας ώρα». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µετά την οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού, κηρύσσε-
ται περαιωµένη η τριήµερη συζήτηση επί των Προγραµµατικών
Δηλώσεων της Κυβερνήσεως και υπενθυµίζω προς το Σώµα ότι
σύµφωνα µε το άρθρο 141 παράγραφος 5 του Κανονισµού της
Βουλής θα επακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία µε ονοµα-
στική κλήση δι’ εκφωνήσεως του καταλόγου των Βουλευτών για

την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρ-
νηση, που θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
72 και 72Α του Κανονισµού της Βουλής. Κατά την ψηφοφορία
ψηφίζουν οι Υπουργοί και Υφυπουργοί που είναι µέλη της Βου-
λής.

Οι παρέχοντες ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους απαντούν «ΝΑΙ». 

Οι αρνούµενοι ψήφο εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση µετά
την εκφώνηση του ονόµατός τους απαντούν «ΟΧΙ». 

Οι αρνούµενοι ψήφο δηλώνουν «ΠΑΡΩΝ». 
Πριν καλέσω επί του καταλόγου, θα σας κάνω ένα σύντοµο

απολογισµό αυτού του τριηµέρου και για να διευκολύνω και τους
άξιους κοινοβουλευτικούς συντάκτες που ακούραστα και επιστά-
µενα παρακολουθούν τις εργασίες µας. Μίλησαν ενενήντα δύο
Βουλευτές µετά από τριάντα έξι ώρες συνεδριάσεως που απο-
τελεί ρεκόρ χρόνου συνεδριάσεως κατά την ανάγνωση προγραµ-
µατικών δηλώσεων Κυβέρνησης. Μίλησαν οκτώ Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, είκοσι έξι Υπουργοί και οι οκτώ Πρόεδροι των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων. Δηλαδή, συνολικά µίλησαν εκατόν τριά-
ντα πέντε οµιλητές. 

Στην προηγούµενη συζήτηση του 2019 επί των προγραµµατι-
κών δηλώσεων είχαν µιλήσει εκατόν οκτώ Βουλευτές, αλλά επί
τριάντα µία ώρες, ενώ στις προγραµµατικές δηλώσεις του 2015
-και στις δύο φορές που είχαµε προγραµµατικές- είχαν µιλήσει
αντιστοίχως εβδοµήντα τέσσερις και ενενήντα εννέα Βουλευτές.
Σας ενηµερώνω ότι η µέση διάρκεια των δεκαεννιά συζητήσεων
επί προγραµµατικών δηλώσεων που διεξήχθησαν µεταπολιτευ-
τικά και εκτυλίχθηκαν εντός του τριηµέρου ήταν είκοσι ώρες. 

Καλώ επί του καταλόγου τον Βουλευτή Μεσσηνίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Περικλή Μαντά και τον Βουλευτή Αιτωλοακαρ-
νανίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Μιλτιάδη Ζαπάρα.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι στο Προ-
εδρείο έχουν περιέλθει επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, όπως ισχύει, επιστολές συναδέλφων,
µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα
ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η
οποία θα επακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχει κάποιος κύ-

ριος συνάδελφος ή κυρία συνάδελφος που δεν άκουσε το όνοµά
του από τους παρόντες; Κανείς.

Οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1495



1496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1497



1498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1499



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά τη διεξαχθείσα καταµέτρηση, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµα-
στικής ψηφοφορίας για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση.

Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
Στην Κυβέρνηση παρείχαν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-

σαν «ΝΑΙ», 158 Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα) 
Αρνήθηκαν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφισαν «ΟΧΙ», 142

Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η Κυβέρνηση έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της

Βουλής, όπως προβλέπουν τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και
141 του Κανονισµού της Βουλής. 

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνε-
δρίασης. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να

κλείσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος λύεται η συνεδρίαση. 
Ώρα λήξης: 21.04’.
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